
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7987
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Θ. Θεοχάρη και Γ.

Μαυρωτά, σελ. 7873
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Νέα Εκπαιδευτήρια
Γ. Μαλλιάρα, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Δάφνης, τα Δηµοτικά
Σχολεία Σκοτούσσης Σερρών, το 20ο Δηµοτικό Σχολείο Καλ-
λιθέας, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μαρκόπουλου, το 1ο Δηµο-
τικό Σχολείο Λάρισας, τα Δηµοτικά Σχολεία Μοναστηρίου,
Εκκάρας και Οµβριακής του Νοµού Φθιώτιδας, το Δηµοτικό
Σχολείο «Απόστολος Παύλος» Θεσσαλονίκης, το 27ο Δη-
µοιτκό Σχολείο Ιωαννίνων, το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερί-
νης, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Αµυνταίου, το Δηµοτικό Σχολείο
Ξινού Νερού Φλώρινας, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Κρύας Βρύ-
σης, το 46ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου και το Γυµνάσιο
Προσοτσάνης Δράµας, σελ. 7794, 7803, 7804, 7807, 7812,
7818, 7823, 7835, 7837, 7843, 7849, 7855, 7863, 7869

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συζήτηση και λήψη απόφασης επί του διανεµηθέντος πο-

ρίσµατος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προκα-
ταρκτικής Εξέτασης, συσταθείσας µε την από 21-2-2018
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής και την υπ’ αριθµ.
πρωτ. 3169/2285/28-2-2018 απόφαση του Προέδρου της
Βουλής, για την άσκηση ή µη δίωξης κατά των πρώην Πρω-
θυπουργών: 1) Αντωνίου Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πικραµµέ-
νου και κατά των πρώην Υπουργών: 1) Δηµητρίου Αβραµό-
πουλου, 2) Ανδρέα Λοβέρδου, 3) Ανδρέα Λυκουρέντζου, 4)
Μάριου Σαλµά, 5) Σπυρίδωνος- Άδωνι Γεωργιάδη, 6) Ιωάννη
Στουρνάρα, 7) Ευάγγελου Βενιζέλου, 8) Γεωργίου Κουτρου-
µάνη για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων: α) της δω-
ροληψίας πολιτικών αξιωµατούχων (άρθρο 159 παρ. 1 Π.Κ.,
όπως αντικαταστάθηκε µε την υποπαρ. ΙΕ4 του άρθρου πρώ-
του του ν. 4254/2014), β) της παθητικής δωροδοκίας (άρθρο
235 παρ. 1-2 Π.Κ., όπως ίσχυε µε το άρθρο δεύτερο παρ. 1
του ν. 3666/2008 και µε την παρ. 9α  του άρθρου 24 του ν.
3943/2011) και γ) της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες
δραστηριότητες (άρθρο 2 παρ. 2 α, γ και δ του ν. 3691/2008),
σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στο πόρισµα και σύµφωνα
µε τις διατάξεις των άρθρων 86 του Συντάγµατος, 153 επ.
του Κανονισµού της Βουλής και του ν. 3126/2003 «Ποινική
ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, σελ. 7794- 7873,
7891- 7986

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7794, 7800, 7801,7803,
7804, 7805, 7806, 7807, 7811, 7812, 7815, 7823, 7828, 7835,
7839, 7841, 7843, 7846, 7847, 7848, 7855, 7856, 7858, 7860,
7863, 7865, 7866, 7867, 7873, 7884

6. Ανακοινώνεται ότι  ο Ευρωπαίος Επίτροπος κ. Αβραµό-
πουλος Δηµήτριος µε την από 17 Μαΐου 2018 επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, ενηµε-
ρώνει ότι δεν θα εµφανιστεί στην Ολοµέλεια και υπέβαλε το
υπ' αριθµό πρωτοκόλλου 2322/17-5-2018 έγγραφο - υπό-
µνηµα, για ενηµέρωση της Ολοµέλειας, σελ. 7794- 7799

7. Ψηφοφορία δι' εγέρσεως σύµφωνα µε το άρθρο 67 του
Κανονισµού της Βουλής, σχετικά µε τα παρεµπίπτοντα ζητή-
µατα που ετέθησαν από την Αντιπολίτευση, σελ. 7807

8. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7847, 7848
9. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής: 

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτή, σελ. 7815

10. Αποχώρηση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης, της  Ένωσης Κεντρώων, του Ποταµιού και της
Νέας Δηµοκρατίας,  σελ. 7832, 7858, 7860, 7861, 7866

11. Μυστική ψηφοφορία και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 157 και του άρ-
θρου 73 του Κανονισµού της Βουλής για την πρόταση της
Επιτροπής και χωριστά για κάθε καταγγελλόµενη πράξη για
την οποία ζητά άσκηση ή µη δίωξης των κ.κ. Αντωνίου Σα-
µαρά, Παναγιώτη Πικραµµένου, Δηµητρίου Αβραµόπουλου,
Ανδρέα Λοβέρδου, Ανδρέα Λυκουρέντζου, Μάριου Σαλµά,
Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη, Ιωάννη Στουρνάρα, Ευάγ-
γελου Βενιζέλου και Γεωργίου Κουτρουµάνη, σελ. 7873-
7893

12. Σφραγισµένες επιστολές για τη συµµετοχή στην µυ-
στική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης, σελ.
7885- 7890

13. Ανακοίνωση του αποτελέσµατος της διεξαχθείσης µυ-
στικής ψηφοφορίας, σελ. 7891- 7893

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-

ρας 21 Μαΐου 2018, σελ. 7793

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο Αντιπρό-

εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Υγείας, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις
18-05-2018 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νο-
µοθεσία της Οδηγίας 2014/89/ΕΕ «περί θεσπίσεως πλαισίου
για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό» και άλλες διατά-
ξεις», σελ. 7815

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 7830- 7839, 7853- 7866, 
7868- 7872

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 7839- 7853
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7813- 7823, 7826- 7830
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 7872- 7987
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7866- 7868
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7793- 7813, 7823- 7826

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 7827, 7828

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’
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ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 7814, 7818, 7819

ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , 
σελ. 7852, 7854, 7855

ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7810, 7811, 7818, 7821
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 7857
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7823, 7824
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7824, 7825
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7844, 7846
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 7810, 7811, 7815, 7854, 

7855
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 7812, 7833
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 7860, 7861
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7825
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 7812
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 7864, 7866, 7867, 7869
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 7828
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 7841
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 7830
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 7819
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 7809
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 7811, 7817, 7821, 7822, 

7823, 7824, 7825, 7828, 
7861

ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 7858, 7860
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 7850
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 7835
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 7812
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 7816, 7817
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 7863, 7864, 7865
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 7861, 7863
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 7866
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 7839, 7841
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 7813, 7814
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 7856
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7807
ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 7832
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7810, 7828, 7847, 7848, 

7849
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 7843
ΣΑΜΑΡΑΣ Α. , σελ. 7837
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 7855, 7856
ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ Ι. , σελ. 7832, 7833
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 7869

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 7806, 7807
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 7802
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 7828
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 7839, 7841, 7846, 7847, 

7848
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7802, 7804, 7805, 7806, 

7811, 7866
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 7839, 7866
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 7835, 7855, 7856, 7858, 

7860, 7863, 7865, 7866
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7803, 7815, 7823, 7828
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7846, 7847, 7848
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 7800, 7801, 7804, 7805, 

7807
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 7873, 7884
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 7803
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 7802, 7806, 7807

ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 7866
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 7803, 7804
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 7812
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 7863
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7802
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 7860
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 7801, 7802, 7807
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 7802
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7805
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7805, 7866
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7823
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 7802
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7811, 7815
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7812, 7848
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 7843
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7804, 7807, 7847, 7848, 

7866
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7805, 7806
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7794, 7800, 7804, 7805, 
7806, 7807, 7811, 7812

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7848
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 7847

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 7846
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 7814
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 7865
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 7810
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 7841
ΜΟΡΦΙΔΗΣ Κ. , σελ. 7844
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 7839
ΜΠΓΙΑΛΑΣ Χ. , σελ. 7865
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7847
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 7860
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 7832
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7810
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 7847



Αθήνα, σήµερα στις 18 Μαΐου 2018, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.24’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στις λεπτοµέρειες της σηµερινής διαδικα-
σίας, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 21 Μαΐου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1641/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρεβέζης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Επείγουσες ανάγκες στελέχωσης των Κέντρων Υγείας Πάργας,
Καναλακίου και Φιλιππιάδας του Νοµού Πρεβέζης».

2. Η µε αριθµό 1639/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρίστου Δήµα προς
τoν Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κατάργηση του Ειδικού
Φόρου Κατανάλωσης (ΕΦΚ) στο κρασί».

3. Η µε αριθµό 1645/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Έλλειψη σκευασµάτων γ-σφαιρίνης».

4. Η µε αριθµό 1629/11-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Θ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Μάριου Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Κατάργηση φορολογικών µηχανισµών ΕΑΦΔΣΣ για τις συ-
ναλλαγές λιανικής πώλησης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1640/15-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νίκης Κεραµέως προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Έχει τελικά κάποιο σχέδιο η Κυβέρνηση για τον τρόπο εισαγω-
γής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση;»

2. Η µε αριθµό 1588/3-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Σχετικά
µε το µέλλον της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας».

3. Η µε αριθµό 1618/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Προβλήµατα του τµήµατος αρχιτεκτο-
νικής του Πανεπιστηµίου Πατρών».

4. Η µε αριθµό 1622/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υ-
πουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τους επιτυχόντες στο διαγωνισµό
8µηνου για τα δυο Νοσοκοµεία Λάρισας».

5. Η µε αριθµό 1557/26-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κατάχρηση των ευεργετι-
κών διατάξεων του ν.4368/2016».

6. Η µε αριθµό 1546/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τoν
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκαλύψεις για το ΚΕΕΛΠΝΟ που
εκθέτουν την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας».

7. Η µε αριθµό 1538/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Επι-
τακτική η ανάγκη αυξήσεως της στρατιωτικής θητείας».

8. Η µε αριθµό 1539/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Περί
της συµµετοχής ενστόλων στρατιωτικών σε κοµµατική πορεία
του ΚΚΕ».

9. Η µε αριθµό 1518/17-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, σχετικά µε τα προβλήµατα τεσσάρων εκατοµµυρίων δα-
νειοληπτών.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4017/2-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη
Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η απαί-
τηση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας (ESM) για συ-
νυπογραφή της δανειακής σύµβασης του 3ου µνηµονίου από το
υπερταµείο «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας
Α.Ε.»».

2. Η µε αριθµό 4226/9-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αποστολή δύο ασθενοφόρων
στο ΕΚΑΒ Μολάων και ενίσχυση µε ιατρικό, νοσηλευτικό και δι-
οικητικό προσωπικό των µονάδων υγείας του Νοµού Λακωνίας.

3. Η µε αριθµό 3727/23-2-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λαρί-
σης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Κων-
σταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Ανησυχητική η αύξηση των κρουσµάτων ιλαράς».

Επίσης, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
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µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα
τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο Νέα Εκπαιδευτήρια Γ. Μαλ-
λιάρα. 

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε, λοιπόν, στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση και λήψη απόφασης επί του διανεµηθέντος πορίσµα-
τος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προκαταρκτικής
Εξέτασης, συσταθείσας µε την από 21-2-2018 απόφαση της Ολο-
µέλειας της Βουλής και την υπ’ αριθµ. πρωτ. 3169/2285/28-2-
2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής, για την άσκηση ή µη
δίωξης κατά των πρώην Πρωθυπουργών: 1) Αντωνίου Σαµαρά,
2) Παναγιώτη Πικραµµένου και κατά των πρώην Υπουργών: 1)
Δηµητρίου Αβραµόπουλου, 2) Ανδρέα Λοβέρδου, 3) Ανδρέα Λυ-
κουρέντζου, 4) Μάριου Σαλµά, 5) Σπυρίδωνος-Άδωνι Γεωργιάδη,
6) Ιωάννη Στουρνάρα, 7) Ευάγγελου Βενιζέλου, 8) Γεωργίου Κου-
τρουµάνη για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων: α) της δω-
ροληψίας πολιτικών αξιωµατούχων (άρθρο 159 παρ. 1 Π.Κ., όπως
αντικαταστάθηκε µε την υποπαρ. ΙΕ4 του άρθρου πρώτου του ν.
4254/2014), β) της παθητικής δωροδοκίας (άρθρο 235 παρ. 1-2
Π.Κ., όπως ίσχυε µε το άρθρο δεύτερο παρ. 1 του ν. 3666/2008
και µε την παρ. 9α του άρθρου 24 του ν. 3943/2011) και γ) της
νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες (άρθρο
2 παρ. 2 α, γ και δ του ν. 3691/2008), σύµφωνα µε τα διαλαµβα-
νόµενα στο πόρισµα και σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
86 του Συντάγµατος, 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής και του
ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν.

Η συζήτηση του πορίσµατος θα διεξαχθεί σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος και το άρθρο 157
του Κανονισµού της Βουλής και µε ανάλογη εφαρµογή του άρ-
θρου 137 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µε τη διαδικασία της γενικευµένης συζήτησης επερώτησης. Θα
είναι γενική και θα αναφέρεται στην παραδοχή ή µη της πρότα-
σης για την άσκηση δίωξης. 

Σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, η συζή-
τηση θα αρχίσει µε έναν κύκλο κατά προτεραιότητα οµιλητών
κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής δύναµης του κόµµατος, που
εκπροσωπούν. Ο κύκλος θα αποτελείται από δεκαπέντε Βουλευ-
τές, εκ των οποίων θα συµµετέχουν πέντε Βουλευτές από τον
Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, τρεις Βουλευτές από τη
Νέα Δηµοκρατία, ένας Βουλευτής από κάθε κοινοβουλευτική

οµάδα και ένας ανεξάρτητος Βουλευτής. 
Οι οµιλητές και οι οµιλήτριες θα λαµβάνουν τον λόγο έως δέκα

λεπτά χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. 
Πρώτος θα λάβει τον λόγο ο Βουλευτής της κοινοβουλευτικής

οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και δεύτερος ο Βουλευτής της κοινοβουλευ-
τικής οµάδας των ΑΝΕΛ, που έχουν καταθέσει και την πρόταση. 

Οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης θα εναλλάσσονται µε τους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ως εξής: ΣΥΡΙΖΑ, Ανεξάρτητοι
Έλληνες, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Χρυσή Αυγή, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δη-
µοκρατία, ΚΚΕ, Ποτάµι, Ένωση Κεντρώων, Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 157, παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής, κατά τη διάρκεια της συζήτησης η Βουλή µπορεί να
καλέσει εκείνον κατά του οποίου στρέφεται η πρόταση άσκησης
δίωξης, και αν ακόµα δεν είναι µέλος της Κυβέρνησης, Υφυπουρ-
γός ή Βουλευτής, να εµφανιστεί ενώπιον της και να ακουστεί.

Το Σώµα συναίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το Σώ-

µα συναίνεσε.
Σε κάθε περίπτωση έχει δικαίωµα να υποβάλει στη Βουλή έγ-

γραφο-υπόµνηµα, που καταχωρίζεται στα Πρακτικά, άρθρο 155,
παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής. 

Τα πρόσωπα κατά των οποίων στρέφεται η πρόταση θα λά-
βουν τον λόγο για είκοσι λεπτά ο κάθε ένας. Οι τοποθετήσεις
τους θα αρχίσουν από την λήξη των αγορεύσεων των δεκαπέντε
πρώτων οµιλητών και θα έχουν ολοκληρωθεί πριν από την έναρ-
ξη της οµιλίας του πρώτου πολιτικού Αρχηγού. Ενδιαµέσως των
οµιλιών των ανωτέρω προσώπων θα µιλήσουν δύο Αναπληρωτές
Υπουργοί, ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, κ. Παπαγγελόπουλος και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Υγείας, κ. Παύλος Πολάκης.

Η ενηµέρωση που έχουµε είναι ότι θα εµφανιστούν ενώπιον
του Σώµατος, προκειµένου να ακουστούν οι απόψεις τους και οι
κύριοι Βενιζέλος Ευάγγελος, Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις,
Κουτρουµάνης Γεώργιος, Λοβέρδος Ανδρέας, Λυκουρέντζος Αν-
δρέας, Πικραµµένος Παναγιώτης, Σαλµάς Μάριος, Σαµαράς Αν-
τώνιος, Στουρνάρας Ιωάννης.

Ο ευρωπαίος Επίτροπος κ. Αβραµόπουλος Δηµήτριος µε από
17 Μαΐου 2018 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ενη-
µερώνει ότι δεν θα εµφανιστεί στην Ολοµέλεια και υπέβαλε το
υπ’ αριθµό πρωτοκόλλου 2322/17-5-2018 έγγραφο – υπόµνηµα,
το οποίο καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και είναι στη διάθεση όλων.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο - υπόµνηµα, το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφού
ολοκληρωθούν οι τοποθετήσεις των αναφερόµενων στην πρό-
ταση προσώπων, θα εισέλθουµε στον κύκλο αγορεύσεων των
Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι θα λάβουν τον λόγο µόνο στην περίπτωση που δεν
µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµάδας. Σε
αυτόν τον κύκλο θα λάβουν τον λόγο και δύο Υπουργοί, ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ.
Σταύρος Κοντονής και ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός. 

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων θα είναι οριζόµενος από το άρθρο 97, παράγραφος 2 και 3
του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή η διάρκεια αγόρευσης του
Πρωθυπουργού και του Αρχηγού Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
θα είναι έως είκοσι λεπτά και των Προέδρων των υπολοίπων έξι
Κοινοβουλευτικών Οµάδων έως δεκαπέντε λεπτά. Οι Υπουργοί
και οι Αναπληρωτές Υπουργοί θα µιλήσουν για δέκα λεπτά της
ώρας. Εφόσον υπάρξει Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας που δεν επιθυµεί να µιλήσει, τον λόγο θα λάβει ο Αναπλη-
ρωτής του Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για δώδεκα λεπτά.

Μετά την ολοκλήρωση της συζητήσεως και σύµφωνα µε τα
άρθρα 73 και 157, παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής,
η Ολοµέλεια αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία επί της προτά-
σεως της επιτροπής και χωριστά για κάθε καταγγελλόµενη
πράξη ή παράλειψη για την οποία ζητείται άσκηση δίωξης, όπως
αυτές καθορίζονται και εξειδικεύονται στο πόρισµα της ως άνω
επιτροπής, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 86 του Συν-
τάγµατος, 153 και επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και του
ν.31268/2003 Ποινική Ευθύνη των Υπουργών, όπως ισχύουν.

Η σχετική απόφαση λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία
του όλου αριθµού των Βουλευτών, δηλαδή µε εκατόν πενήντα
και µια ψήφους, όπως ορίζουν το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της
Βουλής. Σύµφωνα µε το άρθρο 155 παράγραφος 8 του Κανονι-
σµού της Βουλής, όσοι από τους αναφερόµενους στην πρόταση
είναι Βουλευτές δεν θα µετέχουν στην ψηφοφορία για την πρό-
ταση άσκησης δίωξης που τους αφορά.

Η ψηφοφορία θα γίνει µε µια ανάγνωση του καταλόγου. Θα
είναι αυτοτελής για κάθε πρόσωπο και θα διεξαχθεί σε δέκα χω-
ριστές ψηφοδόχους. Επάνω στη ψηφοδόχο δεν θα γράφεται
όνοµα, θα αναγράφεται µόνο ένας αριθµός. Οι ψηφοδόχοι έχουν
τοποθετηθεί µε βάση την αλφαβητική σειρά του επωνύµου των
προσώπων κατά των οποίων στρέφεται η πρόταση. 

Για τη διεξαγωγή της µυστικής ψηφοφορίας θα σας διανεµη-
θούν δέκα ψηφοδέλτια µε το όνοµα του κ. Αβραµόπουλου, του
κ. Βενιζέλου, του κ. Γεωργιάδη, του κ. Κουτρουµάνη, του κ. Λο-
βέρδου, του κ. Λυκουρέντζου, του κ. Πικραµµένου, του κ. Σαλµά,
του κ. Σαµαρά και του κ. Στουρνάρα. 

Η ψήφος για την άσκηση ή µη δίωξης κατά των ανωτέρω ανα-
φεροµένων προσώπων εκφράζεται µε σταυρό κάτω από µία από
τις τρεις λέξεις: «ναι», «όχι, λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής
και διαβίβαση στον αρµόδιο εισαγγελέα» και «παρών». 

Θα ήθελα εδώ, επίσης, να ενηµερώσω το Σώµα ότι οι συνά-
δελφοι Βουλευτές ή και τα µέλη της Κυβέρνησης, που βρίσκον-
ται σε αποστολή της Βουλής και της Κυβέρνησης στο εξωτερικό
θα ψηφίσουν µε επιστολική ψήφο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής. Σε αυτήν την περίπτωση, πριν από
την ψηφοφορία θα παραδοθούν στο Προεδρείο τα ψηφοδέλτιά
τους µέσα σε σφραγισµένους φακέλους, οι οποίοι θα αναγρά-
φουν εντύπως τον αριθµό της κάλπης που προορίζονται. Ο τυ-
πωµένος αυτός φάκελος θα εσωκλείεται σε ένα µεγαλύτερο
δεύτερο φάκελο, επίσης κλειστό, ο οποίος θα αναγράφει το
όνοµα του Βουλευτή ή του µέλους της Κυβέρνησης, που θα ψη-
φίσει µε επιστολική ψήφο. Ο φάκελος θα συνοδεύεται από δια-
βιβαστικό έγγραφο που θα απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της
Βουλής. Η παράδοση των φακέλων µε τα ψηφοδέλτια θα γίνει
από διαπιστευµένους συνεργάτες των Βουλευτών ή των µελών
της Κυβέρνησης που πρόκειται να ψηφίσουν µε βάση το άρθρο
70Α του Κανονισµού της Βουλής. 

Η συζήτηση προτείνουµε να περατωθεί µέχρι τις 20.00’ το
βράδυ και στη συνέχει να ακολουθήσει µυστική ψηφοφορία. 

Δέχεται η Βουλή την πρόταση αυτή; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η πρό-
ταση έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία. 

Συνεπώς έχω την τιµή να σας ανακοινώσω τους οµιλητές… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µήπως

να ακουστούµε πρώτα και µετά να αποφασίσουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για ποιο

θέµα; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Για όσα αναγνώσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

θα ανακοινώσω µετά τα ονόµατα των οµιλητών.
Σε κάθε περίπτωση θα ήθελα να σας ανακοινώσω πως ό,τι διά-

βασα ήταν αποφάσεις της Διάσκεψης των Προέδρων. 
Κύριε Δένδια, µπορείτε να µου πείτε το θέµα για να δω πόσο

χρόνο θα σας δώσω; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ως συνή-

θως δεν µακρηγορώ. Το θέµα το οποίο θα ήθελα να συζητήσει η
Αντιπροσωπεία αφορά πρώτον -κατά την απόφαση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων-, την επανάληψη του φαινοµένου των δέκα
διαφορετικών καλπών και δεύτερον –εξίσου, αν όχι σηµαντικό-
τερο- το ζήτηµα του περιεχοµένου του ψηφοδελτίου, το οποίο
προ ολίγου αναγνώσατε και το οποίο παρ’ ότι παρακάλεσα τη
Γραµµατεία δεν µας έχει δοθεί εγγράφως µέχρι τώρα για λόγους
τους οποίους δεν προσλαµβάνω. 

Κατά συνέπεια, αν µου δώσετε τρία ή τέσσερα λεπτά, νοµίζω
ότι ο χρόνος επαρκεί απολύτως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δένδια, θα σας δώσω τον χρόνο. Μάλιστα, θα σας δώσω πέντε
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Απλώς,

θέλω να πούµε ότι είναι ένα παρεµπίπτον ζήτηµα, διότι στη δια-
δικασία αυτή δεν προβλέπεται άλλη συζήτηση πριν την έναρξή
της. Κατά συνέπεια, θα εφαρµόσουµε το άρθρο 67 του Κανονι-
σµού…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορείτε
να το χαρακτηρίσετε όπως θέλετε. Όµως, κατά τη διάρκεια της
τοποθέτησής µου θα τεθεί θέµα τήρησης ή µη τήρησης, κατά
την άποψή µας, του ισχύοντος Συντάγµατος της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Δένδια, έχετε το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κατ’ αρχάς, όπως και
εσείς αναγνώσατε, η παρούσα πρόταση εισάγεται µε το άρθρο
157 του Κανονισµού της Βουλής. Παρ’ ότι είµαι βέβαιος ότι οι
κύριοι συνάδελφοι -τουλάχιστον οι ανήκοντες στην επιτροπή,
αλλά πιθανότατα και όλοι οι συνάδελφοι- γνωρίζουν το άρθρο,
θα µου επιτρέψετε να το διαβάσω. 

Η τρίτη παράγραφος του άρθρου 157 του Κανονισµού της
Βουλής λέει επί λέξει: «Αµέσως µετά τη λήξη της συζήτησης διε-
ξάγεται µυστική ψηφοφορία για την πρόταση της επιτροπής και
χωριστά για κάθε καταγγελλόµενη πράξη ή παράλειψη». 

Στην παρούσα πρόταση δεν καταγγέλλεται καµµία πράξη και
δεν καταγγέλλεται καµµία παράλειψη. 

Κατά συνέπεια, δεν υπάρχει πιθανότητα λογικής νοµικής
εφαρµογής της λέξης «χωριστά». 

Δεν νοµίζω ότι δεν έχουν διαβάσει οι συνάδελφοι το πόρισµα,
αλλά για την περίπτωση για την οποία αυτό δεν είναι ακόµη γνω-
στό σε µερικούς, επί λέξει αναφέρεται: 

«Η Βουλή…» -ως συµπέρασµα του πορίσµατος της Πλειοψη-
φίας- «… είναι αναρµόδια για τη δίωξη και την εκδίκαση». Επα-
ναλαµβάνω: αναρµόδια. 

Δεν εισάγεται, λοιπόν, σύµφωνα µε το άρθρο 157, πρόταση
για καταγγελλόµενη πράξη, και άρα δεν υπάρχει καµµιά δυνατό-
τητα χωριστών καλπών.

Έρχοµαι στο δεύτερο ζήτηµα, που δεν είναι καθόλου έλασσον.
Το ψηφοδέλτιο, όπως αναγνώστηκε και δεν µας εδόθη, παρ’ ότι
ζητήσαµε το περιεχόµενο, λέει επί λέξει κάτω από το «όχι» το
εξής: «Λόγω αναρµοδιότητος και διαβίβασης στον αρµόδιο ει-
σαγγελέα».

Σωστά, κυρία Πρόεδρε; Το άκουσα σωστά; 
Το ψηφοδέλτιο –επαναλαµβάνω γιατί µόνο το άκουσα, δεν το

είδα- γράφει, όπως το αναγνώσατε και αν ακούσαµε καλά: «όχι»
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και µέσα σε παρένθεση: «Λόγω αναρµοδιότητος και διαβίβασης
στον αρµόδιο εισαγγελέα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ναι.
Με τον τρόπο αυτόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που είναι

καταστρωµένο το περιεχόµενου του ψηφοδελτίου, στην πραγ-
µατικότητα φαλκιδεύει απολύτως και εκ του πονηρού το δικαίω-
µα, κατά το άρθρο 60 του Συντάγµατος, των Βουλευτών να έ-
χουν απεριόριστο δικαίωµα ψήφου και γνώµης.

Γιατί το φαλκιδεύει; Διότι θέτει δίπλα στο «όχι» κατά τρόπο
κοµµατικά πονηρό συγκεκριµένη αιτιολογία, η οποία, όπως κα-
τέστη προφανές και από τη συζήτηση στην επιτροπή πριν από
την αποχώρηση σύσσωµης της Αντιπολίτευσης, είναι απολύτως
αντίθετη µε αυτό το οποίο πιστεύει η συνολική -και µείζων και
ελάσσων- µειοψηφία.

Κατά την άποψή µας, το «όχι» δεν είναι όχι λόγω αναρµοδιό-
τητος, είναι «όχι» λόγω ουσιαστικού λόγου. Καθ’ ηµάς, δεν υφί-
σταται αδίκηµα. Άρα, δεν υφίσταται αιτιολόγηση του «όχι», όπως
εσείς προσπαθείτε να υφαρπάξετε δια της αναγραφείσας αιτιο-
λογίας στο ψηφοδέλτιο και να περιορίσετε έτσι το δικαίωµα των
Βουλευτών της Αντιπολίτευσης να εκφράσουν, κατά τον τρόπο
που αυτοί κρίνουν, την αντίληψή τους για τις πράξεις µε τις
οποίες προσπαθείτε να φορτώσετε δέκα συναδέλφους.

Κυρία Πρόεδρε, επίσης, καταλήγοντας θα ήθελα να σχολιάσω
το εξής: Κατά την παραµονή µου στη Βουλή των Ελλήνων, έχω
δει αρκετά πορίσµατα επιτροπών, είτε προανακριτικών είτε µη
προανακριτικών. Θα απέφευγα σε αυτήν την περίπτωση και όσον
αφορά το ζήτηµα, το οποίο έθεσα κατ’ αρχάς, να προσφέρω ως
απάντηση το ότι υπάρχει το προηγούµενο της περίπτωσης Πα-
παντωνίου. Το λέω αυτό διότι, πρώτον, επρόκειτο και πρόκειται
περί πρόδηλου σφάλµατος και τότε, αλλά, δεύτερον υπήρξε η
συνολική συµφωνία τότε, και άρα το ζήτηµα της υφαρπαγής της
γνώµης της µειοψηφίας, όπως προσπαθείτε µε αυτό το ψηφο-
δέλτιο, δεν υπήρχε.

Δεύτερον, όπως είναι διατυπωµένο το πόρισµα, πρέπει να σας
πω ότι δεν δηµιουργεί νοµολογιακό προηγούµενο, όπως ισχυρί-
ζεται η Πλειοψηφία, κατ’ αρχάς, βέβαια, για έναν απλό και πρα-
κτικό λόγο: Διότι οι αποφάσεις της Βουλής ή των επιτροπών της
Βουλής, όταν δεν ασκούν, µάλιστα, συγκεκριµένη αρµοδιότητα,
δεν δηµιουργούν νοµολογιακό προηγούµενο ποτέ. Χρειάζεται
κανείς να µην αντιλαµβάνεται καθόλου τη διάκριση των εξουσιών
για να γράφει εδώ στο πόρισµα ότι δηµιουργείται νοµολογιακό
προηγούµενο. Μάλιστα, δύο γραµµές πιο κάτω αναφέρει: «Οι
Βουλευτές να απεκδύονται τη δικαστική τήβεννο». Δηλαδή, έχει
αντίφαση µέσα σε πέντε γραµµές. Από τη µια δηµιουργείται νο-
µολογιακό προηγούµενο καθ’ ηµάς, και κατά δεύτερον, δεν θέ-
λετε τη δικαστική τήβεννο.

Αυτό, όµως, το οποίο οφείλω να πω ότι αποτελεί πρωτοφανή
καυχησιολογία, η οποία θα παραδίδεται όχι ως νοµολογιακό προ-
ηγούµενο,  αλλά ως προηγούµενο πρόδηλης φαιδρότητας στις
γενιές που έρχονται, είναι η αντίληψη της Πλειοψηφίας ότι αυτή
η απίστευτη ανοησία εδώ της Πλειοψηφίας θα γραφεί ανεξίτηλα.
Θα γραφεί ανεξίτηλα µόνο στον κατάλογο των γελοιογραφιών
της πολιτικής ζωής της Ελλάδας. Αυτό έχουµε να σας πούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ως προς το άρθρο 60, κυρία Πρόεδρε, υπάρχει προφανής αν-

τισυνταγµατικότητα, η οποία µπορεί να λυθεί µε δύο τρόπους: Ο
ένας, ο έντιµος τρόπος, είναι το ψηφοδέλτιο να αναθεωρηθεί, να
επανασυνταχθεί, να επανέλθει, να επανασυζητηθεί και να απο-
φασίσουµε.

Ο δεύτερος τρόπος είναι εάν δεν κάνει το Προεδρείο το µόνο
έντιµο. Διότι εδώ δεν τίθεται θέµα οποιασδήποτε παράβασης. Τί-
θεται θέµα προσπάθειας ύπουλης υφαρπαγής της απόψεως της
Μειοψηφίας στο σύνολό της. 

Σας λέω ξεκάθαρα ότι επ’ αυτού του διλήµµατος δεν υπάρχει
περίπτωση µία στο εκατοµµύριο εµείς να τοποθετηθούµε. Το
ψευδεπίγραφο δίληµµα που µας θέτει αυτό το ψηφοδέλτιο εµείς
δεν το απαντάµε. Το απορρίπτουµε στο σύνολό του. 

Ή, λοιπόν, αναδιατάξτε το ψηφοδέλτιο ή αλλιώς θέστε στην
Ολοµέλεια το θέµα της συνταγµατικότητας και να δούµε ποιος
θα εγερθεί από την πλευρά της Συµπολίτευσης και θα τολµήσει

να πει ότι αυτή η επιλογή είναι µια έντιµη επιλογή. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από τη Νέα Δηµοκρατία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ακού-

σαµε τον κ. Δένδια. Τώρα θα λάβουν τον λόγο Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι όλων των κοµµάτων ή όσοι θέλουν εν πάση περι-
πτώσει. 

Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, πρωτοφανή είναι αυτά που ακούσαµε λίγη ώρα πριν. Και
αυτά θα γραφτούν στην ιστορία, διότι η πρωτοφανής διαδικασία,
την οποία προτείνει ουσιαστικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
προαναγγέλλοντας τις µελλοντικές τις πράξεις σήµερα στη δια-
δικασία, νοµίζω ότι δεν πατάει πουθενά. 

Θα σας εξηγήσω τι εννοώ: Πρώτα από όλα, ο κ. Δένδιας πα-
ρέλειψε, µάλλον σκόπιµα, να διαβάσει την απόφαση της επιτρο-
πής στην τελική ψηφοφορία και συγκεκριµένα τη σελίδα 11 του
πορίσµατος. 

Τι λέει, λοιπόν, η απόφαση; «Η επιτροπή προκαταρκτικής εξέ-
τασης προτείνει προς την Ολοµέλεια της Βουλής τα εξής: Πρώ-
τον, να µην ασκήσει ποινική δίωξη η Βουλή λόγω αναρµο-
διότητάς της για τις πράξεις: α) της δωροληψίας πολιτικών αξιω-
µατούχων κατά το άρθρο 159 παρ. 1 του Ποινικού Κώδικα, όπως
αντικαταστάθηκε κ.λπ., β) παθητικής δωροδοκίας κατά το άρθρο
235 παρ. 1 και 2 του Ποινικού Κώδικα κ.λπ. και γ) νοµιµοποίησης
εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες κατά το άρθρο 2 παρ.
2 κ.λπ., όπως αναφέρονται, το µεν (γ) στην απόφαση-εντολή της
Ολοµέλειας της Βουλής -ξαναθυµίζω ότι ήταν εντολή από την
Ολοµέλεια της Βουλής- το δε (α) και (β) στο υπ’ αριθµό πρωτο-
κόλλου 1344/5-2-2018 έγγραφο της Εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, διά του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των κατά των αναφεροµένων στο ίδιο έγγραφο προσώπων για
την υπόθεση «ΝOVARTIS»». Και αναφέρονται τα ονόµατα των
δέκα αναφεροµένων προσώπων. 

Δεύτερον, η απόφαση λέει ότι αφού διαπίστωσε την αναρµο-
διότητά της να διαβιβάσει διά του Υπουργού Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων το πόρισµα της επιτροπής
και οποιοδήποτε πρωτότυπο έγγραφο κατέχει σχετικό µε τις ανα-
φερόµενες παραπάνω –στο (α)- πράξεις και τα πρόσωπα στην
εισαγγελέα εγκληµάτων διαφθοράς Αθηνών διά της εισαγγελέως
του Αρείου Πάγου για την άσκηση των κατά νόµο διώξεων. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, τίποτα καθαρότερο από αυτό. 
Δεύτερον, επανέρχεται το ζήτηµα των δέκα καλπών, µάλλον

ως φάρσα θα έλεγα αυτή τη φορά. Και το λέω αυτό διότι έχουµε
ορισµένα αδιάσειστα στοιχεία από την προηγούµενη πραγµατι-
κότητα και την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Το πρώτο είναι ότι αναφορικά µε το κοινοβουλευτικό προηγού-
µενο και στην υπόθεση του Βατοπεδίου, και στην υπόθεση της
«ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ», και στην υπόθεση της Τράπεζας Κρήτης, εί-
χαµε το στήσιµο ανάλογων καλπών για τις υποθέσεις αυτές. 

Για παράδειγµα, θυµίζω ότι στις 16 Νοεµβρίου 2010 στήθηκαν
πέντε ψηφοδόχοι για τους αντίστοιχους αναφεροµένους στην
υπόθεση Βατοπεδίου. Άρα, αυτό αποτελεί ένα συγκεκριµένο κοι-
νοβουλευτικό προηγούµενο. 

Το δεύτερο είναι ότι στο άρθρο 155 του Κανονισµού της Βου-
λής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ορίζεται ότι η ψηφοφορία για
όλα τα ζητήµατα του άρθρου 86 του Συντάγµατος είναι µυστική.
Επαναλαµβάνω, ότι είναι µυστική. 

Σε αυτή δεν µετέχει εκείνος κατά του οποίου στρέφεται η πρό-
ταση άσκησης δίωξης, αν είναι Βουλευτής. Εάν υπήρχε µία µόνο
κάλπη και ένα ενιαίο ψηφοδέλτιο µε δέκα ονόµατα και τρεις πρά-
ξεις δίπλα σε κάθε όνοµα, τότε δεν θα µπορούσαµε να διασφα-
λίσουµε ότι οι πέντε εν ενεργεία αναφερόµενοι, ο κ. Σαµαράς, ο
κ. Βενιζέλος, ο κ. Γεωργιάδης, ο κ. Λοβέρδος και ο κ. Σαλµάς δεν
θα ψήφιζαν για τον εαυτό τους. Άρα, αυτό είναι ένα κρίσιµο στοι-
χείο το οποίο θεωρούµε ότι µε αυτόν τον τρόπο, που είναι ο συν-
δυασµός των οριζόµενων κατά τον Κανονισµό της Βουλής
άρθρων, εξασφαλίζεται. 

Και βεβαίως, υπάρχει απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων,
η οποία αναγνώστηκε λίγο πριν και η οποία λέει ότι η Βουλή
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ασκεί κατ’ εξαίρεση δικαιοδοτική αρµοδιότητα και σύµφωνα µε
το άρθρο 86 του Συντάγµατος, µόνο κατά όσων διατελούν ή διε-
τέλεσαν µέλη της Κυβέρνησης ή Υφυπουργοί.   

Τέλος -µάλλον προτελευταίο, γιατί θέλω να πω και για τη συγ-
κρότηση του ψηφοδελτίου- στο πόρισµα της επιτροπής στο
άρθρο 33, στο πόρισµα που ψήφισε η πλειοψηφία της επιτροπής,
αναφέρεται ότι παρ’ όλα αυτά, η εκτίµηση του θέµατος της αρ-
µοδιότητας ήταν χωρίς αµφιβολία εφικτή µε συσχετισµό των ονο-
µάτων, των πράξεων και των χρόνων τέλεσής τους, όπως κατ’
αρχάς προκύπτουν µε βάση τη δικογραφία και τον δεδοµένο
χρόνο άσκησης καθηκόντων εκ µέρους των εµπλεκοµένων. 

Συνεπώς κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι η επιχειρηµατολογία που
αφορούσε τις δέκα κάλπες όχι µόνο δεν στέκει, αλλά παραβιάζει
τον Κανονισµό της Βουλής και ο µόνος ασφαλής δρόµος για να
φθάσουµε, πραγµατικά, σε ένα αποτέλεσµα µε βάση τον Κανο-
νισµό της Βουλής είναι αυτό, που προτείνει η Διάσκεψη των Προ-
έδρων, είναι αυτό που ακολουθήθηκε και σε προηγούµενες
κοινοβουλευτικές διαδικασίες. 

Δεύτερον, όσον αφορά το θέµα της συγκρότησης του ψηφο-
δελτίου, κάτι είπε ο κ. Δένδιας για την προηγούµενη ανάλογη εµ-
πειρία στην υπόθεση Παπαντωνίου. Εγώ θέλω να πω στην Ολο-
µέλεια της Βουλής ότι το ψηφοδέλτιο στην υπόθεση Παπαντω-
νίου έγραφε, για παράδειγµα, στο β’ να παραπέµψει τις έξι υπο-
θέσεις, που αφορούσαν τον κ. Παπαντωνίου στον αρµόδιο εισαγ-
γελέα λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και να ασκήσει ποινική
δίωξη. Και η Νέα Δηµοκρατία και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
και όλοι αυτό ψήφισαν και αυτό συµφώνησαν. Πώς ξαφνικά αυτό
γίνεται αντισυνταγµατικό δεν µπορεί να το καταλάβει άνθρωπος
µε την κοινή λογική. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πώς θα το ψηφίσω εγώ αυτό, αφού
δεν συµφωνώ; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μόνο η Νέα Δηµοκρατία το καταλαβαίνει,
διότι άλλα σχεδιάζει και άλλα θέλει να κάνει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Προκαταβολικά δηλώνω ότι δεν έχω ούτε τις νοµικές γνώσεις

του κ. Δένδια ούτε τις «γιατρονοµικές» του γιατρού συναδέλφου
κ. Μαντά. Όµως, είµαι φυσικοµαθηµατικός και σκέπτοµαι πολύ
πρακτικά. 

Στις 21 Φεβρουαρίου ήρθε η Πλειοψηφία σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα και µας πρότεινε τη συγκρότηση προανακριτικής επιτρο-
πής µε ένα σκεπτικό το οποίο έπασχε. Και η Δηµοκρατική Συ-
µπαράταξη και άλλα κόµµατα είπαµε τότε ότι εµείς λέµε «ναι,
στην επιτροπή, αλλά να διερευνήσει εις βάθος την υπόθεση σε
όλες τις πτυχές και βεβαίως να έρθει µε ένα καθαρό πόρισµα».
Δυστυχώς, η Κυβέρνηση, η κυβερνητική πλειοψηφία δεν το δέχ-
θηκε τότε. 

Εµείς είπαµε «ναι» στη συγκρότηση επιτροπής µε την υποση-
µείωση ότι θέλουµε να είναι εις βάθος και βέβαια, η Κυβέρνηση
-και τώρα κάνω παρένθεση- µας αντιγράφει -φαίνεται- στις υπο-
σηµειώσεις τώρα, µόνο που ήταν άκυρο εκείνο το ψηφοδέλτιο. 

Έρχεστε σήµερα και µας επιβεβαιώνετε πανηγυρικά, «όχι» -
λέτε- «δεν έχει αρµοδιότητα η Βουλή». Υπεκφυγή είναι για το πο-
λιτικό ζήτηµα -µεγάλη υπεκφυγή-, αλλά µας επιβεβαιώνετε ότι
από την αρχή είχατε σκοπιµότητα µόνο να συζητήσετε το θέµα,
να κάνετε το πανηγύρι, να κάνετε ό,τι κάνατε στην επιτροπή και
να έρθετε µετά να µας πείτε «δεν έχουµε τώρα αρµοδιότητα,
πάµε µε έναν αντικανονικό τρόπο να αποφασίσουµε». 

Δεν µπαίνω στα νοµικά περί του ψηφοδελτίου διότι είναι προ-
φανέστατα παραβίαση Συντάγµατος και Κανονισµού -δεν χρει-
άζεται επιχειρηµατολογία-, για να καλύψει τα κοµµατικά σας
ατοπήµατα, για να καλύψει όλο εκείνο το ελλιπές πολιτικό σκε-
πτικό, µε βάση το οποίο ήρθατε στις 21 Φεβρουαρίου εδώ και
τοποθετηθήκατε. 

Με αυτήν την έννοια δεν µπαίνουµε στη συζήτηση για το ψη-
φοδέλτιο, παρ’ ότι, όπως σας είπα, είναι προφανέστατα αντικα-
νονικό, πέρα από τον Κανονισµό και πέρα από τις διατάξεις του
Συντάγµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Αϊβατίδης από τη Χρυσή Αυγή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω ότι το άρθρο 157 δεν επιδέχεται οιασδήποτε

εναλλακτικής ερµηνείας ή παρερµηνείας. Θα πρέπει να τοποθε-
τηθούν δέκα ψηφοδόχοι, µία για έκαστο έναν των αναφεροµένων
εµπλεκοµένων πολιτικών προσώπων. Εάν τοποθετηθεί µία και
µόνη ψηφοδόχος τότε η θετική ψήφος των Βουλευτών για ποι-
νική δίωξη θα απηχεί µία συλλογική ευθύνη. Αντιθέτως, µία αρ-
νητική ψήφος µία συλλογική απαλλαγή από την ευθύνη. Θεω-
ρούµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει να τοποθετηθούν δέκα ψηφοδόχοι.

Όσον αφορά στο περιεχόµενο του ψηφοδελτίου, του οποίου
δεν έχουµε λάβει γνώση, παρά µόνον προφορικώς από εσάς,
κυρία Πρόεδρε, µόλις πριν από λίγο, αν αντιλήφθηκα καλά εµ-
περιέχει την ψήφο περί άσκησης ποινικής δίωξης. Μήπως αυτό
συνιστά µία µορφή αντίφασης µε την πρόταση της Πλειοψηφίας,
που ουσιαστικά θέλει να παραπέµψει την υπόθεση στη δικαιο-
σύνη;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Από το

ΚΚΕ θα πάρει κάποιος τον λόγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Μετά. Προχωρήστε, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Από

τους Ανεξάρτητους Έλληνες τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπου-
λος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Απλώς θέλω να ξαναθυµίσω ότι παραποµπή στη δικαιοσύνη
σηµαίνει δίκη. Βουλή σηµαίνει παραγραφή.

Λυπάµαι, αλλά ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία πιάστηκαν στα δί-
χτυα µιας τριτοκοσµικής συνταγµατικής ρύθµισης, που είχαν ψη-
φίσει για να εξασφαλίσουν αµοιβαία ατιµωρησία. 

Έχουµε µία πραγµατικά έντονη αντίδραση για το αυτονόητο.
Πιστεύω ότι όλοι οι Έλληνες πολίτες που µας ακούν διερωτώνται
γιατί οι Βουλευτές δεν πρέπει να δικάζονται από τον φυσικό δι-
καστή. Θα µπορούσα να επικαλεστώ όλες τις ανεπτυγµένες
χώρες και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολι-
τειών. Η Πλειοψηφία της Βουλής για το θέµα «NOVARTIS» δεν
έκανε περισσότερο και τίποτα λιγότερο από το να συµµορφωθεί
στη συνταγµατική ρύθµιση. Έκανε το αυτονόητο. Εάν έµπαινε
στην ουσία, θα σήµαινε παραγραφή. Ας µην το αναλύσω. Έκανε
το αυτονόητο για ανθρώπους που έχουν το τεκµήριο της αθωό-
τητας και που δεν τους το στερεί κανένας. 

Νοµίζω ότι όλη αυτή η κουβέντα είναι εκ του περισσού. Ξέρει
όλος ο κόσµος ότι σε αυτή τη φάση η λέξη «αµελλητί» σηµαίνει
σε απλά ελληνικά ότι δεν χρειάζονται αποδείξεις σε αυτήν τη
φάση. Και δεν είναι τυχαίο ότι εχθές κιόλας οι µηνύσεις κατά των
δικαστών που κάνουν τη διερεύνηση, µπήκαν στο αρχείο.

Δεν θέλω να πω περισσότερα, κυρία Πρόεδρε, και να καταχρα-
στώ τον χρόνο, γιατί πιστεύω ότι αυτή η διαδικασία είναι πάρα
πολύ σοβαρή και είµαι ο τελευταίος που θα ήθελε να την παρεµ-
ποδίσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατ’ αρχάς διαβάζοντας την παρά-

γραφο 3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος που λέει ότι το πόρι-
σµα της επιτροπής του προηγούµενου εδαφίου εισάγεται στην
Ολοµέλεια της Βουλής η οποία αποφασίζει για την άσκηση ή µη
δίωξης, να πω τα εξής, έτσι όπως έχουν διαµορφωθεί τα πράγ-
µατα.

Η επιτροπή ουσιαστικά καταλήγει ότι δεν είναι αρµόδια, ότι
είναι αναρµόδια για τη συγκεκριµένη περίπτωση και έρχεται ένα
ψηφοδέλτιο στη Βουλή, µε το οποίο θα αποφασίσουµε σήµερα
µε ένα «ναι» ή ένα «όχι» για την παραποµπή. Το «ναι» σηµαίνει
ότι παραπέµπουµε. Το «όχι», µε την υποσηµείωση, που έχετε βά-
λει από κάτω, σηµαίνει «όχι» λόγω αναρµοδιότητας. Αν το «όχι»
είναι «όχι» λόγω αναρµοδιότητας, το «ναι» τι σηµαίνει στο ψηφο-
δέλτιο; 
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Το «όχι» θα έπρεπε να ήταν σκέτο, δηλαδή «όχι», δεν πιστεύ-
ουµε ότι πρέπει να παραπεµφθούν. Έτσι όπως έχει µπει µε την
υποσηµείωση από κάτω, ουσιαστικά εγκλωβίζει τους Βουλευτές
σε ένα σκεπτικό που µπορεί να µη θέλουν να το ακολουθήσουν. 

Έχουµε εκφράσει τις αντιρρήσεις µας γενικότερα και µε το
πόρισµα που καταθέσαµε στην επιτροπή και µάλιστα στην περί-
πτωση του κ. Παπαντωνίου, το Ποτάµι είχε εκφράσει και εκεί τις
επιφυλάξεις και τις αντιρρήσεις του για το αν θα έπρεπε η υπό-
θεση, µε τον τρόπο που επέστρεψε στη Βουλή, να επιστρέψει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Γεωργιάδης.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να ξεκαθαρίσουµε κάτι το οποίο για µένα είναι και θέµα απλής

λογικής. Δεν είµαι νοµικός, δεν είµαι δικηγόρος, δεν γνωρίζω
ακριβώς πώς είναι τα πράγµατα, αλλά όταν ορίστηκε η επιτροπή,
αυτό έγινε για να διερευνήσει µια υπόθεση, όχι για να πάρει απο-
φάσεις και να βγάλει ένα τελικό αποτέλεσµα. Αυτό θα το κάνει η
Βουλή.

Η διερεύνηση της υπόθεσης δεν σηµαίνει παραγραφή. Αυτό
τουλάχιστον καταλαβαίνω εγώ και αν υπάρχει κάποιος νοµικός
να µε διορθώσει, ας το κάνει. Πολύ ευχαρίστως να το δεχθώ. 

Άρα, γι’ αυτό που ορίστηκε η επιτροπή από την Ολοµέλεια της
Βουλής ήταν για τη διερεύνηση της υπόθεσης. Προφανώς δεν
υπήρχε διάθεση για να έρθουν τα πάντα στο φως, τόσο από την
Κυβέρνηση και πιθανότατα και από την Αντιπολίτευση, να µην
ήθελαν να γίνει αυτό και γι’ αυτό τον λόγο διαιωνίζεται όλη αυτή
η υπόθεση. 

Επειδή τα πράγµατα πρέπει να είναι επί της ουσίας και όχι της
επικοινωνίας και να µην απαξιώνουµε τόσο το πολιτικό σύστηµα
και να παίζουµε µε τη νοηµοσύνη των Ελλήνων πολιτών, θέλω να
πω ότι αυτή τη στιγµή διαιωνίζεται µια υπόθεση πάνω από έναν
µήνα χωρίς κανένα αποτέλεσµα, γιατί και τώρα στο τέλος της
ηµέρας αυτό που έχουµε να κάνουµε είναι να στείλουµε τον φά-
κελο στη δικαιοσύνη. Καλά θα κάνουµε να το στείλουµε, αλλά
επί της ουσίας δεν θα έχουµε κάνει τίποτα σαν Βουλή των Ελλή-
νων. Απλά θα έχουµε χάσει όλοι µας κάποιες µέρες και κάποιες
ώρες. 

Τα πραγµατικά προβλήµατα, κυρία Πρόεδρε, που απασχολούν
τον ελληνικό λαό είναι τα εθνικά θέµατα, τα θέµατα της οικονο-
µίας, το αν θα τους κοπεί η σύνταξη στο τέλος του χρόνου ή όχι,
αν θα έχουν να φάνε, αν θα πληρωθούν, αν θα «προδώσουµε» ή
αν θα εγκληµατήσουµε προδίδοντας το όνοµα της Μακεδονίας
για το κρατίδιο των Σκοπίων. 

Αυτά είναι τα θέµατα που απασχολούν τον ελληνικό λαό και
όχι τα πολιτικά παιχνίδια της επικοινωνίας που παίζετε όλοι εδώ
µέσα, αφού σας ενδιαφέρει η καρέκλα και η παραµονή στην
εξουσία, για όλα τα κόµµατα τα τελευταία χρόνια.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φωνάξτε όσο θέλετε. Δεν σας αρέσει η αλήθεια. Θα τα πούµε

επί της ουσίας και από το Βήµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Δεν είστε ο τιµητής των πάντων!
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ο τι-

µητής των πάντων εσείς είστε και το κόµµα σας και όλα τα κόµ-
µατα που ψηφίζουν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, κύριε Γεωργιάδη, ολοκληρώστε.  

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
πειράζει, θα έρθει η ώρα της κάλπης. Η δηµοσκοπική κατάρρευ-
ση φαίνεται και για εσάς και θα δείτε τι έχει να γίνει την Κυριακή
των εκλογών.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Δάφνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Νοµίζω ότι ολοκληρώθηκαν οι τοποθετήσεις επί του συγκεκρι-

µένου ζητήµατος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι ένα φάντασµα πλα-
νιέται πάνω από τη συντηρητική παράταξη, την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, το φάντασµα του Ευάγγελου Αβέρωφ. Διότι θυµό-
µαστε τι είχε συµβεί στη συνεδρίαση της Βουλής, όταν συζη-
τούσε την αναγνώριση της Εθνικής Αντίστασης.

Ο µακαρίτης ο Ευάγγελος Αβέρωφ, µπροστά στο αδιέξοδο το
οποίο αντιµετώπιζε, αναγκάστηκε να αποσύρει την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα από τη Βουλή, για να µην πλησιάσει κανένας από
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην κάλπη για την ψη-
φοφορία που είχε στηθεί.

Το πράξατε και κατά τη συζήτηση της συγκρότησης της προ-
ανακριτικής επιτροπής. Αποσύρατε την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας, ούτως ώστε οι Βουλευτές να µην έχουν
τη δυνατότητα να εκφράσουν τη γνώµη τους επί του θέµατος
που είχε τεθεί και διαµορφώνετε τώρα µε αυτές τις τοποθετήσεις
τις προϋποθέσεις για να πράξετε το ίδιο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αλλάξτε το ψηφοδέλτιο και θα µεί-
νουµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γι’ αυτό ακριβώς σας λέω ότι
ένα φάντασµα πλανιέται πάνω από τη Νέα Δηµοκρατία, το φάν-
τασµα του Ευάγγελου Αβέρωφ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το καταλαβαίνει ο οποιοσδή-

ποτε ότι, όταν επιλαµβάνεται ένα δικαστικό όργανο ή οιονεί δι-
καστικό όργανο, ένα ανακριτικό όργανο, όπως ήταν στη συγκε-
κριµένη περίπτωση η προανακριτική επιτροπή, το πρώτο που θα
ελέγξει είναι τα νοµικά ζητήµατα, οι νοµικές προϋποθέσεις. Και
εδώ η επιτροπή κατέληξε κατά πλειοψηφία ότι το αδίκηµα της
δωροληψίας είναι ένα αδίκηµα το οποίο πρέπει να εξετάσει η ελ-
ληνική δικαιοσύνη, δεν είναι της αρµοδιότητας της Βουλής και
υπό αυτόν τον όρο κατέθεσε τη νοµική της άποψη.

Σωστά διαλαµβάνεται στο πόρισµα ότι αποτελεί ένα νοµολο-
γιακό προηγούµενο. Βεβαίως, αυτό θα κριθεί από το δικαστήριο.
Κανένας δεν λέει κάτι άλλο. Θα κριθεί από τη δικαιοσύνη. Όµως,
ως προς τη γνώµη της επιτροπής όσον αφορά σε αυτό το ζή-
τηµα, δεν νοµίζω ότι µπορεί κάποιος να µιλήσει για παρανοµία ή
παρατυπία ούτε βεβαίως αυτό το ζήτηµα είναι ουσιαστικό, όπως
είπε ο κ. Δένδιας. Για ένα καθαρά νοµικό ζήτηµα η επιτροπή απε-
φάνθη και απεφάνθη κατ’ αυτόν τον τρόπο.

Θα έλεγα ότι αντιλαµβάνοµαι πως υπάρχει µια ταραχή εδώ
στα κόµµατα των οποίων τα στελέχη εµπλέκονται, διότι πλέον
για το ζήτηµα αυτό θα ασχοληθεί η δικαιοσύνη. Μου κάνει εντύ-
πωση: Μιλάτε για σκοπιµότητες; Σκοπιµότητα είναι να ασχοληθεί
η ελληνική δικαιοσύνη µε το ζήτηµα; Διότι εσείς εδώ µέχρι πρό-
τινος λέγατε ύµνους για τη δικαιοσύνη και τώρα σας βλέπουµε,
όταν η δικαιοσύνη παίρνει αποφάσεις που δεν ταυτίζονται µε τις
πολιτικές σας σκοπιµότητες, να βάλλετε κατά της δικαιοσύνης
και κατά των λειτουργών, εισαγγελικών ή δικαστικών.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν καλό να µην
κόβουµε και να ράβουµε τις απόψεις ανάλογα µε την κάθε περί-
πτωση. Σας υπενθύµισε ο κ. Μαντάς τι είχε γίνει µε το ψηφοδέλ-
τιο για τον κ. Παπαντωνίου. Το Ποτάµι να εκφράζει µια διαφο-
ρετική άποψη, το καταλαβαίνω. Είχε και τότε εκφράσει µια δια-
φορετική άποψη από αυτή που δέχτηκε η Βουλή, αλλά να το λέτε
εσείς, της Νέας Δηµοκρατίας, που ψηφίσατε µε εκείνο το ψηφο-
δέλτιο; Πάει πολύ!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επικαλείστε το άρθρο 60 του
Συντάγµατος, το οποίο στην παράγραφο 1 έχει µια διάταξη η ο-
ποία είναι γενική και προστατεύει το δικαίωµα της γνώµης και
της ψήφου κατά συνείδηση του κάθε Βουλευτή.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Απεριόριστα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Απεριόριστα. Και µας λέτε εδώ
σήµερα «όχι, να µη στηθούν δέκα κάλπες, αλλά µία».

Μα, αυτό είναι η επιτοµή ότι εσείς θέλετε να περιορίσετε το
δικαίωµα του Βουλευτή και το δικαίωµα της ψήφου. Αν στηθεί
µία κάλπη, ένας Βουλευτής οποιουδήποτε κόµµατος µπορεί να
έχει διαφορετική άποψη για έναν από αυτούς που εγκαλούνται
και τα ονόµατά τους τίθενται στην κρίση της Βουλής. Εποµένως,
το ίδιο άρθρο που επικαλείστε εσείς για τα δικαιώµατα των Βου-
λευτών στη γνώµη και στην ψήφο, το ίδιο άρθρο εσείς καταστρα-
τηγείτε µε την πρότασή σας για µία κάλπη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε µία συζήτηση επί όλων
αυτών των θεµάτων και κατατέθηκαν οι απόψεις. Θεωρώ ότι τα
νοµικά ζητήµατα είναι πολύ καθαρά και οποιοσδήποτε, αν δεν
βάζει τις κοµµατικές παρωπίδες, αντιλαµβάνεται την κατάσταση.
Τηρείται απολύτως και το γράµµα και το πνεύµα του Κανονισµού
της Βουλής. Θεωρούµε ότι αυτά που είπε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαντάς είναι απολύτως ορθά και θα
πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές
και τέσσερις συνοδοί-εκπαιδευτικοί τους από τα Δηµοτικά Σχο-
λεία Σκοτούσσης Σερρών και 20ο Καλλιθέας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σήµερα έχουµε µεγάλη επισκεψιµότητα.
Εποµένως, νοµίζω ότι επειδή ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµι-

λητών και επειδή σύµφωνα µε το άρθρο 67 πρέπει να συνοψίσω
τα όσα ειπώθηκαν και το πώς θα συνεχίσουµε από εδώ και
ύστερα, ήθελα να σας θυµίσω ότι η πρόταση των τριάντα Βου-
λευτών -ή εκατόν πενήντα, δεν ξέρω πόσοι ήταν- που υπέγραψαν
για τη σύσταση της επιτροπής, ήταν η εξής: «Εν συνόψει προτεί-
νουµε για τις παραπάνω υπό 1 και 2 αναφερόµενες πράξεις να
µην ασκηθεί δίωξη λόγω παρέλευσης της τασσόµενης κατά το
Σύνταγµα αποσβεστικής προθεσµίας» -µιλώ για το πρώτο έγ-
γραφο- «και για τις παραπάνω υπό 3 και 4 αναφερόµενες πρά-
ξεις, δηλαδή δωροδοκία και νοµιµοποίηση, να συγκροτηθεί
ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτι-
κής εξέτασης, προκειµένου να ερευνηθεί η αρµοδιότητα της
Βουλής να ασκήσει ή µη σχετικές διώξεις και σε αρνητική περί-
πτωση να επιβεβαιωθεί η διωκτική αρµοδιότητα της ελληνικής
δικαιοσύνης».

Κατά συνέπεια, η πρόταση ήταν από την αρχή σαφής. Δεν
έγινε κάτι στη διαδροµή για να το τροποποιήσουµε ή για να δη-
µιουργηθεί κάτι άλλο. Από την αρχή ήταν να αποφανθεί η επι-
τροπή για το αν έχει ή όχι αρµοδιότητα. Και γιατί έγινε αυτό;
Όπως και τότε είχαµε πει -και είχαµε καταναλώσει και αρκετό
χρόνο- το άρθρο 86 του Συντάγµατος δεν προβλέπει άλλη δια-
δικασία εκτός από την άσκηση δίωξης. Λέει: «Πρόταση άσκησης
δίωξης υποβάλλεται από τριάντα Βουλευτές και η Βουλή µε από-
φασή της συγκροτεί ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή». 

Και πάµε στα σηµερινά. «Το πόρισµα της επιτροπής του προ-
ηγούµενου εδαφίου εισάγεται στην Ολοµέλεια της Βουλής…» -
όπως τώρα- «…η οποία αποφασίζει για την άσκηση ή µη δίωξης.
Η σχετική απόφαση λαµβάνεται µε απόλυτη πλειοψηφία». 

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι θα ήταν ίσως πιο λογικό, θα λέ-
γαµε, να µπει σε ψηφοφορία το αν δεχόµαστε ή όχι το πόρισµα
της επιτροπής. Πλην όµως δεν υπάρχει καµµία διάταξη ούτε
στον Κανονισµό της Βουλής ούτε στο Σύνταγµα, που να προβλέ-
πει τέτοια ψηφοφορία. Και έτσι θα είχαµε λήξει. Γι’ αυτό και ανα-
φερθήκαµε στο κοινοβουλευτικό προηγούµενο, γιατί υπάρχει
«ad hoc» περίπτωση µε την αναρµοδιότητα της υπόθεσης του κ.
Παπαντωνίου, στην οποία ψήφισαν όλοι. Επί διακοσίων τριάντα

(230) παρόντων ψήφισαν διακόσιοι τέσσερις (204) και ήταν το
ψηφοδέλτιο διατυπωµένο όπως είναι διατυπωµένο τώρα, δηλαδή
«όχι λόγω αναρµοδιότητας» και «παραποµπή στη δικαιοσύνη».
Κατά συνέπεια, δεν υπάρχει κάποιο κόλπο ή κάποιο τέχνασµα
για το οποίο σήµερα πρέπει να αναφερθούµε. 

Περαιτέρω, λέτε: «Γιατί δέκα κάλπες;». Διότι όταν λέει «άσκη-
ση δίωξης», εννοεί ότι πρέπει να αναφέρεις και τα πρόσωπα,
γιατί η δίωξη θέλει εξατοµίκευση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι λέτε,

κύριε Τραγάκη; Γιατί µιλάω;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κάνετε κρίσεις επί των λεχθέντων.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αναρωτιέται µε ποια αρµοδιότητα µι-

λάτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,

αυτό του εξηγώ. Ξαναδιαβάστε. Δώστε µου το άρθρο 67, γιατί
µάλλον πρέπει να αρχίσουµε πάλι από την αρχή και θα το κάνω,
για να µη δηµιουργηθεί η οποιαδήποτε εντύπωση.

Στη σηµερινή διαδικασία δεν προβλέπεται καµµία διαδικασία
συζήτησης. Αυτό είναι δεδοµένο από όλα τα άρθρα του Κανονι-
σµού. Κατ’ αναλογία, λοιπόν, πάµε στο άρθρο 67 που λέει: «Πα-
ρεµπίπτον είναι κάθε ζήτηµα που εµφανίζεται κατά την πορεία
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας και σύµφωνα µε τις διατάξεις
του Κανονισµού εµποδίζει ή επηρεάζει τη συζήτηση ή τη λήψη
απόφασης για το κύριο ζήτηµα». Είµαστε ακριβώς σε αυτό; 

Πάµε παρακάτω. «Παρεµπίπτοντα ζητήµατα θεωρούνται ιδίως:
α) η αιτίαση για παραβίαση συγκεκριµένης διάταξης του Κανο-
νισµού β) η αιτίαση για τη µη τήρηση της ηµερήσιας διάταξης»,
και λοιπά. Εκτός του ότι λέει ότι πρέπει να κατατεθεί και γρα-
πτώς, αλλά αυτό το παρακάµπτω, προχωράει και λέει ότι όλοι οι
επικαλούµενοι αναπτύσσουν για δύο και πέντε λεπτά. Μετά λέει:
«H εξέταση σχετικά µε τα παρεµπίπτοντα ζητήµατα προηγείται
από τη συζήτηση και την ψηφοφορία για το κύριο ζήτηµα. Για τα
παρεµπίπτοντα αποφαίνεται o Πρόεδρος. Αν διατυπωθούν αν-
τιρρήσεις, αποφασίζει η Βουλή µε ανάταση ή έγερση και χωρίς
άλλη συζήτηση».

Αποφαίνεται, λοιπόν, ο Πρόεδρος. Σας άκουσα όλους. Είναι
στη δική µου αρµοδιότητα να τοποθετηθώ σε αυτά τα ζητήµατα,
για να κάνω και µια σύνδεση µε το τι έχει προηγηθεί και το τι θα
ακολουθήσει. 

Κατά συνέπεια, όταν λέµε είναι ή όχι η Βουλή αναρµόδια, ενώ
συµφωνείτε όλοι, δεν θέλετε να το ψηφίσετε. Γιατί δεν θέλετε να
το ψηφίσετε, δεν εξηγείται, οπότε δεν µπορούµε εµείς να απαν-
τήσουµε σε αυτό. Είναι αναρµόδια η Βουλή; Υπάρχει αυτό το
ερώτηµα µέσα στο ψηφοδέλτιο, ότι η Βουλή είναι αναρµόδια και
πρέπει να παραπεµφθεί στη δικαιοσύνη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είναι αυτό το ερώτηµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ρητορικά µας ρωτάτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θα

κάνουµε διάλογο. Έκλεισε η συζήτηση.
Κατά συνέπεια, αυτό τίθεται. Επειδή, όπως καταλαβαίνετε, αν

είναι αρµόδια η Βουλή, έχει παραγραφεί το αδίκηµα, οπότε
πέστε ότι είναι αρµόδια η Βουλή, πέστε τι ακριβώς θέλετε, γιατί
έτσι δεν µπορούµε να συζητήσουµε. Όπως παραγράφεται και η
απιστία.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πού το ξέρετε; Δεν ξέρετε πότε τε-
λέστηκαν τα αδικήµατα, αν είναι αξιόποινα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό θα
το ερευνήσει η δικαιοσύνη, κύριε Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το λύσατε εσείς όλο από την αρχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Διότι το

άρθρο 86 λέει ότι στη Βουλή υπάγονται όσα αδικήµατα τελούνται
κατά την άσκηση των υπουργικών καθηκόντων. Δεν το έχετε αυ-
τό στο νου σας και ποντάρετε σε µια νοµολογία που είπε τι είναι
«κατά την άσκηση» και τι είναι «επί τη ευκαιρία». 

Εν πάση περιπτώσει, ακούστηκαν όλες οι απόψεις. Εγώ θεωρώ
από τις τοποθετήσεις ότι υπάρχει πλειοψηφία στο να συνεχιστεί
η συζήτηση, όπως αναπτύχθηκε από την ηµερήσια διάταξη. Αν
εσείς έχετε άλλη άποψη, ευχαρίστως να πούµε έγερση ή ανά-
ταση. Τελείωσε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε, να
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πούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Βεβαί-

ως. Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Τα ίδια έγιναν και στην προ-
ηγούµενη συζήτηση, κύριε Δένδια. Μην επαναλαµβανόµαστε.
Δεν έχει νόηµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, επί ποίου
θέµατος θα εγερθούµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επί των
θεµάτων που θέσατε εσείς, κύριε Δένδια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε συγ-
χωρείτε. Εγώ δεν έθεσα αντισυνταγµατικότητα για τις κάλπες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν λέω
για αντισυνταγµατικότητα. Άλλο είναι, παρεµπίπτον. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αν µου επιτρέπετε, η διά-
ταξη που σωστά διαβάσατε αναφέρεται σε παράβαση του Κανο-
νισµού, αλλά εκ του µείζονος το έλασσον προφανώς υπονοεί
παράβαση του Συντάγµατος, αν υπάρχει, ως µείζον του Κανονι-
σµού. Δεν είναι δυνατόν, δηλαδή, ο Κανονισµός να προβλέπει
διάταξη για προστασία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δηλαδή
υποβάλλετε ένσταση αντισυνταγµατικότητας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι προφανές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Φέρτε

την, κύριε Δένδια, µε τις υπογραφές να τη διαβάσω. Τώρα το
ακούω αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αν µου επιτρέπετε, θέλω
µισό λεπτό για την τάξη του πράγµατος, να πω το εξής. Εγώ από
την αρχή τοποθετήθηκα και είπα ότι πρέπει στο τέλος να υπάρξει
έγερση των συναδέλφων, για να αναλάβει ο καθένας ατοµικά την
ευθύνη ότι ο καθένας µόνος του υποχρεώνει την Αντιπολίτευση
να τοποθετηθεί επί ψευδεπίγραφου διλήµµατος, το οποίο συνο-
λικά απορρίπτει.

Δεύτερον, κυρία Πρόεδρε -και αυτό για την τάξη του πράγµα-
τος- µισό λεπτό, όχι επί προσωπικού, διότι αυτός τον οποίον αφο-
ρά το προσωπικό, δεν µπορεί να είναι εδώ να το θίξει. 

Κύριε Υπουργέ, εάν υπήρχε στην Αίθουσα ο Ευάγγελος Αβέ-
ρωφ –και σας το λέω εγώ, ο οποίος υπήρξα από παιδιόθεν φίλος
και δικηγόρος του Γεωργίου Ράλλη- δεν θα υπήρχε ως φάντα-
σµα. Θα υπήρχε ως ευλογία και λυπάµαι που δεν υπάρχει ως ευ-
λογία για να σας βάλει λίγο µυαλό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Δένδια, θέλω να αποσαφηνίσετε εάν υποβάλλετε ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας της πρότασης που υπάρχει. Με βάση ποιο
άρθρο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Το άρθρο 60.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το 60

µιλάει για άλλα πράγµατα, κύριε Δένδια. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τώρα εµείς µε το 60 θέλουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ θα

διαβάσω τι λέει…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Καθίστε, µην εξανίσταστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Εντάξει τώρα. Ποιο θέλετε εσείς;

Ποιο θέλετε να βάλουµε; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λοιπόν,
ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας προβλέπονται στο άρθρο 100
του Κανονισµού της Βουλής, εντάξει; Το έχουµε κάνει χίλιες
φορές και αφορά σε νοµοσχέδια ή προτάσεις νόµου. Αντισυν-
ταγµατικότητα σε ένα πόρισµα, το οποίο κατατέθηκε; Φαίνεται
ότι θα κάνουµε στα παγκόσµια χρονικά µια πρωτοτυπία. Αλλά,
σε κάθε περίπτωση να την υποβάλλετε για να δούµε ποιο άρθρο
παραβιάζεται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, να το ξα-
ναπώ. 

Εγώ θέλησα κατ’ οικονοµίαν της διαδικασίας να τοποθετηθώ
ευθύς εξαρχής στο σύνολο, για να το αντιληφθείτε εσείς και να
το θέσετε στην Ολοµέλεια, εάν δεν αποδεχόσασταν εσείς, όπως
ήλπιζα –όχι εσείς ατοµικά, αλλά το Προεδρείο- την τοποθέτηση
της Νέας Δηµοκρατίας, να επιτραπεί πλήρως στους Βουλευτές

η δυνατότητα να εκφράσουν την άποψή τους. 
Λέω στο Προεδρείο ότι µε τον τρόπο που καταστρώνετε το

ψηφοδέλτιο, εάν δεν ανατραπεί αυτή η απόφαση από την Ολο-
µέλεια διά της εγέρσεως, η Νέα Δηµοκρατία δεν υπάρχει καµµία
πιθανότητα να τοποθετηθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εντάξει! Να αποχωρήσουν,
κυρία Πρόεδρε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να υφαρπάζετε από εµάς,
µε την κατάστρωση του ψηφοδελτίου, ένδειξη ενοχής συναδέλ-
φων µε αυτόν τον τρόπο, δεν πρόκειται να γίνει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να αποχωρήσουν. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάµε τώρα επί της ου-

σίας. Εµείς ισχυριζόµαστε ότι ο τρόπος, που είναι καταστρωµένο
το ψηφοδέλτιο δεν αποτελεί παράβαση του Κανονισµού µόνο,
αλλά αποτελεί παράβαση του άρθρου 60 του Συντάγµατος, που
επιτρέπει στον κάθε Βουλευτή ατοµικά, όχι στις Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες, όχι στη Βουλή στο σύνολό της, την ελευθερία έκ-
φρασης, γνώµης και ψήφου. 

Εγώ, κυρία Πρόεδρε, προσωπικά που σας οµιλώ, δεν έχω καµ-
µία διάθεση να τοποθετηθώ στο ερώτηµα που εσείς µε υποχρε-
ώνετε να απαντήσω: «Ναι» ή «όχι» λόγω αναρµοδιότητας της
διαδικασίας. Θέλω να σας πω «όχι. Τελεία.» στο σύνολο του πο-
ρίσµατός σας για τους λόγους που θα αναπτύξει ο κ. Βορίδης
µετά και που θα σας ανέπτυσσα και εγώ εάν ήµουν στους οµιλη-
τές. Κατά συνέπεια, µου στερείτε, µε τον τρόπο που θέτετε το
ψηφοδέλτιο, το δικαίωµά µου να εκφραστώ. Δεν µπορείτε να µου
το στερήσετε, γιατί είµαι Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, το άρθρο 60 του Συντάγµατος µε προστατεύει, όπως προ-
στατεύει τον καθέναν εδώ µέσα από τους συναδέλφους. Ούτε
µπορείτε να στερήσετε εσείς από τους συναδέλφους αυτό το δι-
καίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας
άκουσα. Εντάξει. Ωραία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας λέµε λοιπόν: Αλλάξτε
το ψηφοδέλτιο. Δεν µπορεί να δεχθούµε κάτι τέτοιο. Δεν πρόκει-
ται να γίνει δεκτό. Τελεία! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι. Φύγετε, παιδιά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επειδή

ο κ. Δένδιας επικαλέστηκε το άρθρο 60, ίσως χρειάζεται να σας
διαβάσω τι λέει το άρθρο 60 του Συντάγµατος: «Οι Βουλευτές
έχουν απεριόριστο το δικαίωµα της γνώµης και της ψήφου κατά
συνείδησης». Δεν το αµφισβητεί κανείς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μπράβο. Θέλω να εκφρά-
σω τη γνώµη µου, κυρία Πρόεδρε. Θέλω να εκφράσω την άποψή
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και µε-
τά µιλάει για την παραίτηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μπράβο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό λέει. Αυτό λέµε κι εµείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Δένδιας επικαλείται µια διάταξη ότι εµείς µε την πρόταση σαν
Προεδρείο στερούµε το δικαίωµα της έκφρασης στους Βουλευ-
τές. Εντάξει, αυτό και αν είναι πρωτοφανές. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κάναµε

δύο Διασκέψεις, τρεις για την ακρίβεια, για το συγκεκριµένο ζή-
τηµα, συµφώνησαν όλοι στο πόσοι θα είναι οι οµιλητές. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποιοι όλοι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλοι,

κύριε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Το είπε ο Πρόεδρος στα Πρακτικά

… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι εί-

πατε εσείς; Τι είπατε, κύριε Τσιάρα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Να φέρετε τα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, να

τα φέρουµε. Τι είπατε; Ο κ. Κεγκέρογλου διαφώνησε µε το ότι
δεν θα µιλήσουν οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι -περιµένετε,
λέω και την αιτιολογία- και ο κ. Κακλαµάνης, ο οποίος έλειπε
στην βασική απόφαση, είπε για το ότι διαφωνεί µε τις δέκα κάλ-
πες. 
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα, πώς όλοι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι συ-

ζητάµε, όµως; Πού είναι οι Βουλευτές που περιορίζονται; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα πώς όλοι; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συµφω-

νήσατε στη συζήτηση που πρέπει να γίνει; Συµφωνήσατε στους
χρόνους; Συµφωνήσατε στο πόσοι θα είναι από κάθε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα; Τι τεχνάσµατα τώρα είναι αυτά; Πού το βρήκατε
αυτό τώρα; Το άρθρο 60, το οποίο δεσµεύει τους πάντες από
πάντοτε, το επικαλείστε σε αυτήν την διαδικασία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, το επικαλούµαστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

θα το βάλω σε ψηφοφορία, κύριε Βορίδη. Γιατί αυτά είναι πρω-
τοφανή τα τεχνάσµατα τώρα. Επειδή δεν έχετε να πείτε κάτι
άλλο επί της ουσίας …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε να πείτε, κύριε Τσιάρα, εσείς που ήσασταν στη Διάσκεψη; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα ήθελα να σας πω από αυτήν
τη θέση ότι µε τους ισχυρισµούς σας εκθέτετε τον Πρόεδρο της
Βουλής, διότι κατά τη διάρκεια της Διάσκεψης των Προέδρων, ο
κύριος Πρόεδρος µε έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο λέει «αντι-
λαµβάνοµαι τις αντιρρήσεις, τις ενστάσεις των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης, άρα η απόφαση για λόγους συντοµίας χρόνου
λαµβάνεται κατά πλειοψηφία». 

Άρα λοιπόν, συµφωνία επί αυτού δεν υπήρξε ποτέ. Θα σας πα-
ρακαλούσα, όταν µπορούµε µε τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο να
δηµιουργήσουµε εικόνα ή εντυπώσεις, να λέµε τα πραγµατικά
περιστατικά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού,
κυρία Πρόεδρε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν σας

ανέφερε κανένας. 
Συνεχίζω, γιατί ο κ. Τσιάρας έβαλε ένα ζήτηµα, το οποίο είναι

σοβαρό και θέλω να το διευκρινίσουµε. 
Έχει κατατεθεί, λοιπόν, πρόταση από τον Πρόεδρο και στη συ-

νέχεια λέει ο κ. Τσιάρας: «Θα ήθελα τον λόγο. Ένα διαδικαστικό
θέµα θέλω να θίξω, κύριε Πρόεδρε. Είπατε ότι θα στηθούν πάλι
δέκα κάλπες».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Αυτό είναι σε πρότερο χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτή

έγινε, στις 14 Μαΐου, κύριε Τσιάρα. Περιµένετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν έχει καµµία σχέση αυτό που

διαβάζετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): «Δεν

µπορεί να γίνει διαφορετικά», απαντάει ο Πρόεδρος. «Θα είναι
σε ένα ψηφοδέλτιο γραµµένα, θα είναι για κάθε έναν για όλες
τις πράξεις. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν εξετάσατε αν αυτό
µπορούσε να γίνει σε µία; ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Ο Κανονισµός είναι σα-
φής. Και επειδή µιλάµε για δικαστικές υποθέσεις, όπου ο οποι-
οσδήποτε µπορεί να εφεσιβάλει ή να έχει τις ενστάσεις του, καλό
είναι να τηρηθούν όλα σαν τυφλοσούρτης –για να πω την αδό-
κιµη έκφραση- παρά να µπούµε σε πατέντες. Σκεφτήκαµε διά-
φορα πράγµατα. Το αντιλαµβάνεστε. Ας πάµε έτσι να το κλεί-
σουµε». Και έκλεισε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Άρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατά

συνέπεια, ούτε περί του ότι περιορίζεται ο Βουλευτής… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Και από αυτό εσείς εικάζετε τη

δική µου συµφωνία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πάω

στο άρθρο 60, κύριε Τσιάρα. Από πού προκύπτει ότι η πρόταση
αυτή περιορίζει το δικαίωµα του Βουλευτή; Από πού προκύπτει;
Δεν προκύπτει από πουθενά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Από
αυτό εσείς εικάζετε ότι εγώ συµφώνησα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και να
διαφωνήσατε, σε τι ακριβώς διαφωνήσατε; Κύριε Τσιάρα, διαφω-
νήσατε στις δέκα κάλπες. Αυτό είναι αντισυνταγµατικό; Τι είναι
αυτά που λέτε τώρα; Σας παρακαλώ! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και

επειδή ο κ. Τσιάρας θέτει το ζήτηµα, σας µεταφέρω στα Πρα-
κτικά της Ολοµέλειας της 5ης Ιουλίου 2017 όπου το ψηφοδέλτιο
ήταν ακριβώς το ίδιο –αναρµοδιότητα της Βουλής και παρα-
ποµπή στη δικαιοσύνη- όπου ο κ. Τσιάρας πήρε τον λόγο και είπε
τα εξής: «Επειδή έχουν δηµιουργηθεί πολλά ερωτηµατικά και εν-
δεχοµένως να περάσει µία λανθασµένη εικόνα, ειδικά στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, θέλω να διευκρινίσουµε ότι για τη δεύτερη
περίπτωση που αφορά στη νοµιµοποίηση εσόδων, το «όχι» προσ-
διορίζει ουσιαστικά την αναρµοδιότητα της Βουλής». Κατόπιν
τούτου η Νέα Δηµοκρατία, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη και ο
ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν ακριβώς το ίδιο ψηφοδέλτιο που καταθέτουµε
και σήµερα.

Επειδή δεν µπορούµε να συνεχίσουµε άλλο, θα θέσω σε ψη-
φοφορία το παρεµπίπτον ζήτηµα. Εγώ θεωρώ ότι δεν υπάρχει.
Εν πάση περιπτώσει, παρακαλώ να εγερθείτε για να δούµε τι
συµβαίνει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-

γο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας α-

κούω, κύριε Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κατ’ αρχάς είναι εξαιρετικά εντυ-

πωσιακό ότι όσα αναπαρήγαγαν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
που πρόσκεινται στην Κυβέρνηση την τελευταία εβδοµάδα, τα
είχατε στα χέρια σας για να τα αναπαράγετε. Είναι εντυπωσιακό
πραγµατικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ποια
µέσα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Και τότε ακόµα πρέπει να διαπι-
στώσετε ότι εξέφρασα έναν σοβαρό προβληµατισµό σε σχέση
µε τη διατύπωση του ψηφοδελτίου. Αντί, λοιπόν, να πάρετε αυτό
ως κάτι το οποίο δηµιουργεί ένα ζήτηµα, εσείς θέλετε να το µε-
ταφράσετε όπως θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι.
Ακριβώς θέλατε να διευκρινιστεί στους τηλεθεατές ότι δεν ψη-
φίζουµε «όχι» ότι δεν είναι η δίωξη, αλλά ότι είναι «όχι» λόγω
αναρµοδιότητας και πολύ σωστά παρεµβήκατε για να το διευκρι-
νίσετε. Το ίδιο λέµε και σήµερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Είναι κατανοητό ότι η κυβερνητική
πλειοψηφία µέσα από µία προσπάθεια δηµιουργίας εικόνας θέλει
να παρουσιάσει ένα ψηφοδέλτιο. Εµείς δηλώνουµε ότι αυτό δη-
µιουργεί ένα τεράστιο ζήτηµα στην ελευθερία της έκφρασης των
Βουλευτών. Άρα λοιπόν, εκεί βρισκόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
είναι µία κατασκευή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ας αφήσουµε όλες τις ερµηνείες
που αφορούν θέσεις άλλων κι ας αποφασίσει όλο το Σώµα και οι
κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης τι ακριβώς πιστεύουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ θα
θέσω σε ψηφοφορία το παρεµπίπτον ζήτηµα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, δεν έχετε δι-
καίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αθανασίου, καθίστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Κεγκέρογλου έχει τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι λάθος αυτά που λέτε. Δεν
σας συµφέρει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν πει-
ράζει. Θα το κρίνει η δικαιοσύνη και η ιστορία. Αφήστε τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, ζήτησα τον
λόγο όχι τυπικά επειδή µε αναφέρατε, αλλά για να διευκρινίσω
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τα εξής.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφήστε

τον να µιλήσει, να ακούσουµε τι θέλει να πει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μίλησα πάρα πολύ λίγο την προ-

ηγούµενη φορά που µου δώσατε τον λόγο. 
Στη Διάσκεψη των Προέδρων πρέπει να πούµε ότι πράγµατι

την πρώτη φορά διαφωνήσαµε µε τη διαδικασία που αφορούσε
στην αφαίρεση του δικαιώµατος να µιλήσει άλλος ένας από την
παράταξή µας. Στη δεύτερη, όµως, συνεδρίαση η οποία έγινε,
είπαµε «κατά πλειοψηφία» στο θέµα της διαδικασίας επί των ψη-
φοδελτίων και δεν µπαίνουµε στην ουσία να τεκµηριώσουµε γιατί
όλο αυτό είναι αντικανονικό ή αντισυνταγµατικό ή οτιδήποτε
άλλο. Γιατί; 

Εµείς σας εγκαλούµε -αν δεν το καταλάβατε- και σας κατηγο-
ρούµε από τις 21 Φεβρουαρίου ότι δεν είχατε σκοπό να αγγίξετε
το σκάνδαλο της «NOVARTIS» επί της ουσίας του, όπως επίσης
και το σκάνδαλο του φαρµάκου. Δεν είχατε σκοπό να το κάνετε,
δεν κάνατε καµµιά διαδικασία ούτε στη µία επιτροπή ούτε στην
άλλη για να πείτε στον ελληνικό λαό πώς τα 2,2 δισεκατοµµύρια
φαρµακευτική δαπάνη το 2003 έγιναν 5,6 δισεκατοµµύρια το
2009. Γι’ αυτό σας κατηγορούµε και γι’ αυτό να απαντήσετε πο-
λιτικά. Τα διαδικαστικά για τα οποία τσακώνεστε είναι για να κου-
κουλώσετε το σκάνδαλο. 

Ευχαριστούµε πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όπως

καταλαβαίνετε, ολοκληρώθηκε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ. Αν ο καθένας σηκωθεί να πάρει τον λόγο, τότε όχι το
άρθρο 60 δεν παραβιάζουµε, αλλά να µιλήσουµε όλοι µαζί, ένας-
ένας για να δούµε που θα καταλήξουµε. Δεν γίνονται αυτά τα
πράγµατα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

χρειάζεται. Μιλήσατε.
Ως παρεµπίπτον ζήτηµα, σύµφωνα µε το άρθρο 67 έχω το δι-

καίωµα να ζητήσω την ανάταση της χειρός σας ή την έγερση.
Εγώ έχω καταλάβει ποια είναι η πλειοψηφία, αλλά το κάνω για
να την καταλάβουν και οι υπόλοιποι. Προτιµώ την έγερση για να
φαίνεται καθαρά, για να πούµε αν και πόσο αυτά τα ζητήµατα
που τέθηκαν από την Αντιπολίτευση είναι παρεµπίπτοντα και τα
αποδεχόµαστε ή δεν τα αποδεχόµαστε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι πριν ακούσετε εµάς. Πρέπει
να ακούσετε τους Βουλευτές. Δεν µου δίνετε τον λόγο. Αυτό που
κάνετε είναι φασισµός. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας

παρακαλώ. Έχουµε αποφασίσει µία διαδικασία. 
Κύριε Αθανασίου, το ίδιο κάνατε και την προηγούµενη φορά

και κατέληξε µε τη γνωστή σκευωρία της φράσης που είπα. Σας
παρακαλώ, αφήστε µε να κάνω τη δουλειά µου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ξέρετε ότι θα αποδοµήσω αυτά
που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σύµ-
φωνα µε το άρθρο 67, σας καλώ να εγερθείτε προκειµένου να
αποφασίσουµε ή όχι για τα παρεµπίπτοντα ζητήµατα που έθεσε
η Αντιπολίτευση. 

Παρακαλώ, εγερθείτε. 
(Στο σηµείο αυτό εγείρονται οι Βουλευτές)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αν θέλετε, σηκωθείτε κι εσείς. Αφού θέλετε, δεν θα σας χα-

λάσω το χατίρι. Αν θέλετε, σηκωθείτε κι εσείς στο «όχι», στο «ναι»
εσείς, για να δούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ότι είναι αντισυνταγµα-
τικό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν συ-
ζητάµε τώρα το αντισυνταγµατικό. Αυτό είναι αντισυνταγµατικό
και θα το καταλάβει και ο καθένας που κυκλοφορεί έξω από τη

Βουλή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Καλά έξω. Αλλά µέσα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μέσα

υπάρχουν ειδικές σκοπιµότητες και τίθενται τεχνάσµατα. 
Νοµίζω ότι έχουµε τελειώσει. Προφανώς εγέρθησαν οι περισ-

σότεροι. 
Αίτηση αντισυνταγµατικότητας γραπτή δεν έχω λάβει σύµ-

φωνα µε το άρθρο 100, ούτε ισχύει σε άλλα ζητήµατα, εκτός από
σχέδια νόµου και νοµοσχέδια. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Είναι λάθος αυτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι φασισµός αυτό που κά-

νετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας

ανακοινώνω, λοιπόν, ότι έχουν υποδειχθεί από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς ο κ. Πα-
ρασκευόπουλος, ο κ. Ηγουµενίδης, ο κ. Δρίτσας, η κ. Αναγνω-
στοπούλου και ο κ. Λάππας. 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.
Βορίδης, ο κ. Μηταράκης και ο κ. Γεωργαντάς.

Από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ο κ. Θεόδωρος Παπαθεο-
δώρου. 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυ-
σή Αυγή ο κ. Λαγός.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας ο κ. Καραθανασόπουλος.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
ο κ. Λαζαρίδης.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού ο κ. Αµυράς.
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ένωσης Κεντρώων ο κ.

Γεωργιάδης.
Από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές ο κ. Δηµήτριος Κουκού-

τσης.
Πριν δώσω τον λόγο στον πρώτο, που είναι ο κ. Παρασκευό-

πουλος, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μαρκόπουλου.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά και
έτσι ξεκινάµε, µετά από περίπου µιάµιση ώρα, τη συζήτηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ήθελα τον λόγο επί προσωπι-
κού, κυρία Πρόεδρε. Για τελευταία φορά σάς το λέω. Ντροπή
σας!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Για τόσο ενδιαφέροντα
νοµικά ζητήµατα που τέθηκαν, θα παρακαλέσω, κυρία Πρόεδρε,
να µου δώσετε δύο-τρία λεπτά παραπάνω. Είναι πειρασµός
πραγµατικά για κάποιον νοµικό να εκφράσει τη γνώµη του.

Βέβαια, σπεύδω να σας πω ότι το παρεµπίπτον θέµα της συν-
ταγµατικότητας δεν µπορούσε να τεθεί, κατά τη γνώµη, µου ούτε
ως θέµα αντισυνταγµατικότητας ούτε ως παρεµπίπτον, διότι όλη
η συζήτηση σήµερα, από το πρώτο λεπτό µέχρι το τελευταίο –
τα µεσάνυχτα, όποτε έρθει το τέλος- αφορά το άρθρο 86 του
Συντάγµατος.

Εποµένως, από το πρωί µέχρι το βράδυ ούτως ή άλλως το Σύν-
ταγµα θα συζητάµε. Δεν είναι παρεµπίπτον το θέµα. Εµπίπτει
στην καρδιά του θέµατος το εάν όλα έχουν γίνει σύµφωνα µε το
Σύνταγµα ή όχι. Ούτε παρεµπίπτον είναι ούτε αφορά ειδικά τη
συνταγµατικότητα το θέµα αυτό.

Αυτό το οποίο ήταν χαρακτηριστικό αυτής της συζήτησης,
όπως διεξήχθη µέχρι τώρα, είναι ότι τα νοµικά εµφανίζονται σαν
µία σκοτεινή τέχνη, σαν µία αλχηµεία και ξαφνικά να προκύπτει
το άλφα ή το βήτα αποτέλεσµα, διότι αυτό θεωρείται νοµολογία,
διότι δεν θεωρείται νοµολογία, για παράδειγµα, αυτό που λέει
µία επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης, λες και το τι αποτελεί ή
όχι νοµολογία το ορίζει κάποια διάταξη νόµου και το ένα είναι
σωστό και το άλλο είναι τελείως λάθος. 

Βεβαίως, εδώ έχουµε να κάνουµε µε µία κρίση που θα είναι δι-
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καιοδοτική και το παρελθόν των δικαιοδοτικών κρίσεων, δηλαδή
προηγούµενες κρίσεις πάνω σε θέµατα δικαίου, συνήθως ονο-
µάζονται «νοµολογία». Μια κρίση για το δίκαιο διατυπώνει και η
προκαταρκτική επιτροπή, η επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης
και βεβαίως δηµιουργεί νοµολογία. 

Αυτό το οποίο µε οδηγεί στο να ανατρέψω και τη σειρά των
σκέψεων στην εισήγησή µου και να αναφερθώ πρώτα στα νοµικά,
είναι το εξής, ότι όλη η συζήτηση του θέµατος, το οποίο έχει κά-
ποια χαρακτηριστικά άξια ιδιαίτερα προσοχής και από νοµική
άποψη, έγινε σαν µία προσπάθεια αντίκρουσης µε µυθεύµατα και
µε ιδεολογήµατα πραγµάτων, τα οποία είναι πασιφανή και νοµικά
και κοινωνικά. 

Τι ειπώθηκε εδώ στην αρχή αυτών των συζητήσεων; «Όχι
σκάνδαλο, σκευωρία». Μα, το σκάνδαλο προκύπτει από δείκτες,
οικονοµικούς δείκτες, στατιστικούς δείκτες, ελληνικούς, εθνι-
κούς. Είναι γνωστό στον κάθε ένα πολίτη που πηγαίνει στο νο-
σοκοµείο. Πώς δεν υπάρχει σκάνδαλο; Εντάξει, δεν λέµε
«σκευωρία», όχι «σκάνδαλο», λέµε «και σκάνδαλο και σκευωρία». 

Προχωρούµε παρακάτω. Γιατί η αναρµοδιότητα εξετάστηκε
στην αρχή; Έπρεπε να εξεταστεί στο τέλος. Γιατί να µην εξετα-
στεί στην αρχή; Ένα θέµα αρµοδιότητας ενός οργάνου δεν πρέ-
πει να είναι γνωστό από την αρχή, για να ξέρουµε αν καλώς
συζητάµε ένα θέµα ή όχι; Μπορούµε να κάνουµε διεξαγωγή εξε-
τάσεων µαρτύρων, οποιωνδήποτε εµπλεκόµενων προσώπων επί
ένα χρόνο και µετά να πούµε «α, ξέρετε, ήµασταν αναρµόδιοι»;
Όχι βέβαια. Δεν υπήρξε θέµα εδώ απέναντι στο οποίο να µην
υπάρξει ένα µύθευµα, για να το πω έτσι απλά. 

Κατ’ αρχάς, όλες οι συζητήσεις της επιτροπής έγιναν κάτω
από ένα διαρκές αίτηµα να εξεταστούν µάρτυρες και να προκύ-
ψει έτσι, µέσω των καταθέσεων, ποια είναι η πραγµατικότητα για
την υπόθεση αυτή, ποιες οι ευθύνες και ποιες οι ενοχές.

Μα, εάν εξετάζονταν µάρτυρες, θα είχε αποδεχθεί η Βουλή τη
δικιά της αρµοδιότητα για την εκδίκαση της πράξης και θα είχαµε
οδηγηθεί σε αρµοδιότητα της Βουλής και εποµένως σε παρα-
γραφή.

Τι ζητούσε η Αντιπολίτευση κατά τη διάρκεια των εργασιών της
Προκαταρτικής Επιτροπής; Ζητούσε διαρκώς να υφαρπάξει η
Βουλή την αρµοδιότητά της παρά το Σύνταγµα, ώστε να παρα-
γραφούν οι πράξεις. Δηλαδή, ζητούσε το «θάψιµο» των υποθέ-
σεων. 

Αυτό ήταν το κέντρο βάρους των επιχειρηµάτων της Αντιπολί-
τευσης, καθώς και όλα τα άλλα: Δέκα κάλπες. «Γιατί δέκα κάλ-
πες; Μία κάλπη». Εάν είχαµε µία κάλπη, θα έλεγαν: «Γιατί µία
κάλπη; Το άρθρο 60, έκφραση γνώµης. Δέκα να είναι οι κάλπες».
«Έτσι είναι γραµµένο το ψηφοδέλτιο; Γιατί να είναι γραµµένο
έτσι; Αλλιώς να είναι γραµµένο το ψηφοδέλτιο». Θα το είχαµε αλ-
λιώς; Θα ζητούσαν άλλη διατύπωση τότε. 

Μία αγωνιώδης προσπάθεια εκτυλίχθηκε µέσα από νοµικές
ρυθµίσεις, για να εµποδιστεί το να οδηγηθεί η υπόθεση σε κρίση
στα δικαστήρια και να φανεί ποιος είναι αθώος και ποιος είναι
ένοχος.

Περνώ, όµως, τώρα στο ίδιο το θέµα της σηµερινής συζήτη-
σης στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Η πασίγνωστη διαφθορά οδήγησε σε κοινωνικά αιτήµατα διε-
ρεύνησης και αυτά είτε είχαν χαρακτηριστικά ακροδεξιά, του
τύπου να καθίσουν οι πολιτικοί αδιακρίτως στο σκαµνί και να
υπάρξουν καταδίκες και να πάρουµε κεφάλια κ.λπ., είτε ήταν δη-
µοκρατικά αιτήµατα, να εκδικαστούν οι υποθέσεις, να υπάρξει
φως και να φανεί ποιος φταίει και ποιος όχι.

Η πρόσφατη ιστορία του τόπου µας τι δείχνει; Πραγµατικά, εί-
χαµε διαλευκάνσεις; Είχαµε απονοµή δικαιοσύνης; Όχι, βέβαια.
Η πρόσφατη ιστορία του τόπου µας δείχνει ότι οι ευθύνες των
πολιτικών στις πλείστες περιπτώσεις έµειναν στην άκρη και δεν
υπήρξαν δίκες, δεν υπήρξε απονοµή δικαιοσύνης.

Σε τι οφείλεται αυτό; Οφείλεται στο ότι στο Σύνταγµα υπάρχει
το άρθρο 86, το οποίο προκειµένου να συγκεράσει διάφορες
σκοπιµότητες -η µια σκοπιµότητα είναι της ασφάλειας, να τιµω-
ρηθούν τα εγκλήµατα των πολιτικών, η άλλη σκοπιµότητα είναι
να υπάρχει µια ροή στην πολιτική ζωή και να µην είναι εσαεί και
αιωνίως οι πολιτικοί ύποπτοι για διάφορες παράνοµες πράξει-
λέει ότι κάποιες από τις πράξεις, εάν έχουν τελεστεί κατά την

άσκηση των καθηκόντων, θα υπάγονται στην αρµοδιότητα της
Βουλής, εάν όχι, βεβαίως θα πρέπει να πάνε στα κοινά δικαστή-
ρια και να δικαστούν, όπως δικάζεται ο καθένας πολίτης.

Το θέµα µας, λοιπόν, ήταν: Οι πράξεις για τις οποίες συζη-
τούµε, η απιστία, η δωροδοκία και το ξέπλυµα, έχουν γίνει κατά
την άσκηση καθηκόντων, όπως λέει το άρθρο 86; 

Ξέρετε, στο σηµείο αυτό δεν είναι τόσο παράλογο το άρθρο
86 του Συντάγµατος. Τι λέει; Λέει: Καταλαβαίνω ότι ένας πολιτι-
κός την ώρα που ασκεί κάποια καθήκοντά του και παίρνει κά-
ποιες αποφάσεις µπορεί να οδηγηθεί σε κάποιους νοµικούς
ακροβατισµούς, µπορεί να οδηγηθεί σε κάποιες αποφάσεις οι
οποίες θα προκαλέσουν ακόµα και βίαιες αντιδράσεις κ.λπ. και
να βρεθεί, λόγω της άσκησης εξουσίας, στην ανάγκη να κάνει
κάποιες τέτοιες σχετικές επιλογές.

Παρανοµία; Βεβαίως, παρανοµία. Επειδή, όµως, τις πράξεις
αυτές υποχρεώνεται να τις κάνει ο πολιτικός γιατί ασκεί εκείνη
την ώρα κάποια καθήκοντα που του λένε ή θα κάνεις αυτό ή θα
κάνεις εκείνο, εντάξει σε αυτές τις περιπτώσεις να το δει το Σύν-
ταγµα µε πιο πολύ στοργή, να πάµε στις ρυθµίσεις του άρθρου
86, να είναι συντοµότερη η παραγραφή και να έχει φροντίσει και
η Βουλή σε ορισµένες περιπτώσεις, µε ειδικές διαδικασίες δια-
κοπής των εργασιών της, να µείνουν χωρίς απόδοση ευθυνών οι
σχετικές υποθέσεις.

Εδώ, όµως, έχουµε να κάνουµε µε πράξεις, οι οποίες δεν τε-
λέστηκαν κατά την άσκηση των καθηκόντων. Προφανώς, ούτε
µία αποπλάνηση είναι πράξη που τελείται κατά την άσκηση των
καθηκόντων για να πάει στο Σύνταγµα, ούτε ακόµη και µία πράξη
δωροδοκίας είναι πράξη καθηκόντων, ώστε να υπαχθεί στο Σύν-
ταγµα και να έχουµε σύντοµη παραγραφή. 

Συνεπώς, είναι σαφές -εάν δούµε τον κατάλογο των πράξεων
για τις οποίες έγιναν κατηγορίες- ότι η πράξη της απιστίας είναι
µία πράξη διαχείρισης, που έτσι και αλλιώς γίνεται κατά την
άσκηση κάποιων καθηκόντων, και άρα οπωσδήποτε εµπίπτει στο
«κατά την εκτέλεση των πράξεων του άρθρου 86». Εποµένως,
οπωσδήποτε έχει παραγραφεί. 

Επίσης, µία πράξη ξεπλύµατος παράνοµου χρήµατος προφα-
νώς είναι µια πράξη που γίνεται όχι τη στιγµή της άσκησης των
καθηκόντων, αλλά στη συνέχεια και, εποµένως, εδώ είναι σαφές
ότι κατά το άρθρο 86 δεν έχουµε αρµοδιότητα της Βουλής, αλλά
των κοινών δικαστηρίων. 

Ως προς τη δωροδοκία, τι προκύπτει; Εδώ ήταν το ερώτηµα,
γιατί είχαµε ένα νοµολογιακό προηγούµενο µε την υπόθεση Τσο-
χατζόπουλου, που έλεγε ότι η δωροδοκία είναι µία πράξη, η
οποία τελείται κατά την άσκηση των καθηκόντων.

Αυτή η θέση, η οποία προέκυπτε και από την υπόθεση Τσοχα-
τζόπουλου, δεν είναι λογική, διότι δεν είναι λογικό να λέµε ότι η
δωροληψία είναι άσκηση καθήκοντος και εµπίπτει στην εκτέλεση
ενός καθήκοντος το να λαµβάνει κάποιος δώρα. Αυτό, λοιπόν,
που είναι τόσο λογικό να πεις ότι δεν ανήκει στο άρθρο 86, αλλά
ανήκει στα κοινά δικαστήρια η δωροδοκία, η επιτροπή προκα-
ταρκτικής εξέτασης είδε ότι το έχουν δει και άλλοι πολλοί, ότι
έχουµε νοµολογιακή στήριξη και τεκµηρίωση της θέσης ότι
έχουµε µια πράξη, η οποία δεν τελείται κατά την άσκηση του κα-
θήκοντος στην περίπτωση της δωροδοκίας. Είδαµε απόψεις ότι
διαπρεπείς, κορυφαίοι νοµικοί, ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας και
άλλοι θεωρητικοί καθηγητές και δικαιοδοτικές κρίσεις και αυτής
της Βουλής, έχουν αντιληφθεί και έχουν αποδεχθεί ότι η δωρο-
δοκία δεν είναι µια πράξη που γίνεται κατά την εκτέλεση των κα-
θηκόντων, δεν εµπίπτει στο άρθρο 86, πρέπει να πάει στα
δικαστήρια και να δικαστεί και αν κάποιος είναι ένοχος, να κατα-
δικαστεί.

Με βάση, λοιπόν, αυτό το σκεπτικό η επιτροπή προκαταρκτι-
κής εξέτασης προτείνει προς την Ολοµέλεια της Βουλής, όχι ως
προς την απιστία, γιατί αυτό το θέµα το ξεκαθάρισε από την
πρώτη η Ολοµέλεια, αλλά πλέον ως προς τη δωροδοκία και το
ξέπλυµα παράνοµου χρήµατος, οι πράξεις αυτές να οδηγηθούν
στη δικαιοσύνη και να δικαστούν από αυτήν. Αναγνωρίζει η
Βουλή, αναγνωρίζει η επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης την
αρµοδιότητα της δικαιοσύνης, διότι δεν υπάρχει αρµοδιότητα
της Βουλής, γιατί δεν συντρέχει σχετική προϋπόθεση, δηλαδή
έχουν τελεστεί οι πράξεις κατά την εκτέλεση.
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Εποµένως, νοµίζω ότι τα πράγµατα, από τη δική µας την
πλευρά, είναι καθαρά και η αναγνώριση της αρµοδιότητας της
δικαιοσύνης, η οποία προκύπτει από το πόρισµά µας, θα πρέπει
να γίνει αντιληπτό ότι δεν πρέπει να προσληφθεί ως ένας θρίαµ-
βος των µεν ή ως µια καταστροφή των δε. Είναι απλώς µία νίκη
της απονοµής της δικαιοσύνης, είναι µία νίκη του Συντάγµατος
και του κράτους δίκαιου. Είναι µία νίκη όχι απλώς ενός κόµµατος
ή δύο κοµµάτων ή κάπως αλλιώς. Είναι µία νίκη της κοινωνίας,
είναι µία νίκη και της ίδιας της πολιτικής, επειδή η Βουλή δείχνει
σήµερα ότι µε το Σύνταγµα στο χέρι δεν φοβάται να καταπολε-
µήσει τη διαφθορά, να στείλει την υπόθεση στη Δικαιοσύνη, η
οποία θα µπορέσει να κρίνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Λαζαρίδης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα να ξεκινήσω -και αν µου

µείνει χρόνος, θα κάνω αναφορά και σε αυτά που ετοίµασα για
σήµερα- σχολιάζοντας κάποια ζητήµατα, τα οποία ετέθησαν σή-
µερα. 

Όπως και την προηγούµενη φορά, τέθηκε το ζήτηµα των καλ-
πών. Επίσης, η Αντιπολίτευση έκανε αναφορά, για άλλη µία
φορά, για σεβασµό στο Σύνταγµα κ.λπ.. Μα, σεβασµός στο Σύν-
ταγµα σηµαίνει, καταρχήν, σεβασµό στις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες. Είχαµε αποφασίσει πριν µερικούς µήνες τη σύσταση
της προανακριτικής επιτροπής. Είχε αποφασιστεί εδώ, ήταν από-
φαση της Ολοµέλειας της Βουλής. Ο σεβασµός στις αποφάσεις
της Ολοµέλειας δεν σηµαίνει σεβασµό στο Σύνταγµα; Όταν ζη-
τάνε ή υποδεικνύουν σεβασµό στο Σύνταγµα, δεν θα πρέπει οι
ίδιοι να σέβονται αυτές τις αποφάσεις;

Ξέρετε τι έκαναν; Μετά τη δεύτερη ή την τρίτη συνεδρίαση της
προανακριτικής επιτροπής αποχώρησαν από τις διαδικασίες. Και
εκείνο το οποίο ζήτησαν -ανάµεσα στα διάφορα αιτήµατα που
έθεσαν τότε κατά τις εργασίες της επιτροπής- ήταν να υπάρχει
τηλεοπτική κάλυψη, δηλαδή οι συνεδριάσεις της προανακριτικής
επιτροπής να είναι δηµόσιες στην ουσία. Αυτό δεν προβλέπεται
από πουθενά. Προβλέπεται από τον Κανονισµό της Βουλής αυτό
το πράγµα; Όχι! Η προανακριτική επιτροπή έχει αρµοδιότητες
ανακριτή. Πώς είναι δυνατόν να γίνονται ανακρίσεις δηµόσια;
Είναι κάτι που δεν µπορεί να συνδεθεί σε καµµία περίπτωση µε
τη λογική. 

Ήρθαν ξανά και έθεσαν θέµατα για µία ενιαία κάλπη και όχι
για δέκα διαφορετικές κάλπες. Αυτό το είχαµε συζητήσει και την
περασµένη φορά. Είναι δέκα διαφορετικοί άνθρωποι, είναι δέκα
διαφορετικές περιπτώσεις. Την προηγούµενη φορά εδώ στην
Ολοµέλεια εκλήθη ο καθένας χωριστά για να καταθέσει την
άποψή του, γιατί είναι µία διαφορετική περίπτωση ο καθένας και
στη συνέχεια, εκλήθη ο καθένας χωριστά από την προανακριτική
επιτροπή να καταθέσει την άποψή του. Εδώ, λοιπόν, θα βάλουµε
µία κάλπη; Δηλαδή, θα αντιµετωπιστούν όλοι ενιαία; Από πού
προβλέπεται αυτό; Από το Σύνταγµα; Από τον Κανονισµό; Από
τον Ποινικό Κώδικα; Από πουθενά δεν προβλέπεται αυτό!

Προκύπτουν, δηλαδή, ζητήµατα, για τα οποία µάλλον µοναδι-
κός στόχος είναι η δηµιουργία εντυπώσεων. Δεν µπορεί κανείς
να το δικαιολογήσει διαφορετικά. 

Από την άλλη, πέρα από το γεγονός ότι αποχώρησαν, δεν έδει-
ξαν σεβασµό οι ίδιοι στις αποφάσεις της Ολοµέλειας. Γιατί έτσι
συστάθηκε η προανακριτική ή προκαταρκτική επιτροπή, µε από-
φαση της Ολοµέλειας.

Προσέξτε, όµως, και κάτι άλλο: Καλέσαµε και τους δέκα, όπως
προβλέπεται, για να τους ακούσουµε και δεν ήρθε κανείς. Μάλ-
λον ήρθε ένας, ο κ. Βενιζέλος. Οι υπόλοιποι εννέα δεν ήρθαν.
Αυτό σηµαίνει σεβασµό στις διαδικασίες; Σηµαίνει ότι συνέβαλαν
στη λειτουργία και στις εργασίες αυτής της επιτροπής; Σαφώς
και όχι. 

Ακούσαµε και κάποια άλλα σχόλια, σχετικά µε τις εργασίες της
προανακριτικής επιτροπής. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτή η επιτροπή κατ’ αρχάς δεν δικάζει,
δεν είναι δικαστήριο. Αυτή η επιτροπή δεν µπορεί ούτε να κατα-
δικάσει, ούτε να αθωώσει. Το αποφασίσαµε και έτσι έπρεπε να
πράξουµε. Το πρώτο µέληµά µας -και αυτό κάναµε- ήταν να δού-

µε κατά πόσο είναι αρµόδια η επιτροπή ή δεν είναι αρµόδια,
οπότε πρέπει να παραπεµφθούν αυτές οι υποθέσεις στην τακτική
δικαιοσύνη. Και ορθώς πράξαµε, γιατί για φανταστείτε να κάναµε
αυτό που ζητούσαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, να ξεκινού-
σαµε τις διαδικασίες, να καλούσαµε µάρτυρες, να εξετάζαµε αυ-
τούς τους οποίους θα αιτούντο να κληθούν για εξέταση και στο
τέλος, όταν θα εξετάζαµε το θέµα της αρµοδιότητας, να λέγαµε
ότι αυτή η επιτροπή είναι αναρµόδια. 

Ποια θα ήταν η αξία όλων αυτών των εργασιών; Καµία, αφού
θα αποφασίζαµε ότι είναι αναρµόδια η επιτροπή και θα πρέπει
αυτές οι υποθέσεις να παραπεµφθούν στην τακτική δικαιοσύνη.  

Γι’ αυτό ορθώς πράξαµε και ξεκινήσαµε εξετάζοντας την αρ-
µοδιότητα. Καταλήξαµε στο ότι είναι αναρµόδια η προανακριτική
επιτροπή και θα πρέπει οι υποθέσεις αυτές να πάνε στον φυσικό
δικαστή του κάθε Έλληνα πολίτη. 

Μάλιστα, το πόρισµα το οποίο εξέδωσε η επιτροπή, το εµπλου-
τίσαµε και το θωρακίσαµε -αν θέλετε- µε τις απόψεις µας και νο-
µικά, και είναι στη διάθεση όλων για να το διαβάσουν. Εκεί λέµε
-και ορθώς- ότι για το ζήτηµα του ξεπλύµατος παράνοµου χρή-
µατος, υπάρχει ήδη νοµολογία, οπότε επ’ αυτού δεν τίθεται
θέµα. 

Όµως, ξέρετε, το θέµα της δωροδοκίας-δωροληψίας, λόγω
του άρθρου 86, εθεωρείτο µέχρι πριν ότι εµπίπτει στην τέλεση
των καθηκόντων του Υπουργού. Αν είναι δυνατόν! Είναι δυνατόν
να το ακούει Έλληνας πολίτης αυτό, ότι µπορεί η υπόθεση δω-
ροδοκίας - δωροληψίας να εκληφθεί ότι είναι στα καθήκοντα του
Υπουργού; Δηλαδή, όταν πάει ένας Υπουργός να αναλάβει τα
καθήκοντά του και ορκίζεται στο Ευαγγέλιο, µέσα στον όρκο που
δίνει είναι ότι είναι µέσα στα καθήκοντά του και η δωροδοκία, η
δωροληψία; Μα, για το όνοµα του Θεού! Σε καµµιά περίπτωση! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριοι συνάδελφοι. Όλοι ζούµε

στην κοινωνία και κινούµαστε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αν
θέλουµε να έχουµε επαφή µε την κοινωνία, θα πρέπει να µά-
θουµε να συµφιλιωνόµαστε µε την πραγµατικότητα και να µπο-
ρούµε να µιλάµε την ίδια γλώσσα µε τους πολίτες. 

Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν, δεν µπορεί να εκληφθεί ότι η
δωροδοκία-δωροληψία είναι µέσα στα καθήκοντα του Υπουργού. 

Έτσι, καταθέσαµε το πόρισµα και είπαµε ότι και αυτά, επειδή
ξεφεύγουν από τα καθήκοντα του Υπουργού, θα πρέπει να τα
αναλάβει η τακτική δικαιοσύνη. Η τακτική δικαιοσύνη πλέον θα
αναλάβει την υπόθεση και θα προχωρήσει σε βάθος και για τους
δέκα. Όσοι από αυτούς είναι αθώοι, βεβαίως, θα αποδοθούν
«λευκοί» στην κοινωνία. Όσοι, όµως, εµπλέκονται κάπου, βε-
βαίως θα πρέπει να ελεγχθούν και να λογοδοτήσουν για τις πα-
ρανοµίες τις οποίες -όπως θα αποδειχθεί µέσα από τις διαδι-
κασίες, αν αποδειχθεί- διέπραξαν. 

Τι είναι αυτό που ενοχλεί, δηλαδή; Όταν συζητάµε και µιλάµε
για το σκάνδαλο γύρω από την υγεία, συµφωνούν ότι θα πρέπει
να ελεγχθεί. Μόλις ξεκινάµε τις διαδικασίες, µιλούν για σκευω-
ρία. Δηλαδή, πού µπορούν αυτά τα δυο πράγµατα να συµβαδί-
σουν; Εδώ τίθενται πολλά ζητήµατα. 

Άκουσα προηγουµένως τον συνάδελφο από το ΠΑΣΟΚ να πα-
ραδέχεται, κατά την τοποθέτησή του, ότι υπάρχει σκάνδαλο
γύρω από την Υγεία κ.λπ.. Ξαφνικά ο ίδιος άνθρωπος, µετά από
µισό λεπτό, µιλάει για σκευωρία. Δηλαδή, µιλάµε για απίστευτα
πράγµατα! 

Εν πάση περιπτώσει, η προανακριτική επιτροπή έκανε το κα-
θήκον της και είµαστε υπερήφανοι όλοι όσοι συµµετείχαµε σε
αυτή την επιτροπή. Είµαστε υπερήφανοι, κατ’ αρχάς γιατί τηρή-
σαµε τον λόγο µας προς την κοινωνία. Αυτό το οποίο µας έκανε
να δώσουµε τα χέρια µε τον ΣΥΡΙΖΑ, όταν ξεκίνησε αυτή η Κυ-
βέρνηση, ήταν ότι εµείς είπαµε ότι θα φωτίσουµε όλα αυτά τα
οποία φρόντισαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις να κρατήσουν
στο σκοτάδι. Αυτά που συσκότιζαν τόσα χρόνια, έρχεται η ώρα
τώρα να τα φωτίσουµε. Να είστε σίγουροι ότι όσοι ευθύνονται
για αυτή την κατάσταση την οποία βιώνει εδώ και δέκα χρόνια ο
ελληνικός λαός, θα λογοδοτήσουν. Και όσοι δεν ευθύνονται, θα
αποδοθούν «λευκοί» στην κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο είναι το αντικείµενο της

παρούσης συζητήσεως; Η κίνηση ή µη της ποινικής διώξεως
κατά των προσώπων που αναφέρονται στην πρότασή σας. Αυτό
πρέπει να αποφασίσουµε, αυτό συζητάµε. Πώς θα το αποφασί-
σουµε; Αυτό µας το λέει το άρθρο 43 του Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας. Μετά το πέρας της προκαταρκτικής εξετάσεως, που
όφειλε να διενεργήσει η επιτροπή, θα ερχόµασταν εδώ να κρί-
νουµε εάν υπάρχουν επαρκείς ενδείξεις ενοχής για να κινηθεί η
ποινική δίωξη. Αυτά.

Πάµε να δούµε τώρα τι λέτε επ’ αυτών. 
Πρώτον, στη σελίδα 18 του πορίσµατός σας, της γνώµης της

Πλειοψηφίας, αναφέρετε: «Η κρίση της Ολοµελείας της Βουλής,
καθώς και της Επιτροπής Προκαταρκτικής Εξέτασης, αποτελούν
πρόδροµο στάδιο, κατά το οποίο δεν µπορούν να διαγνωστούν
επαρκείς ενδείξεις». Κρατήστε το αυτό. Δεύτερον: «Το παρόν πό-
ρισµα εξαντλείται στην άποψη περί αναρµοδιότητας της Βου-
λής.» Τρίτον: «δεν προχώρησε η επιτροπή σε διερεύνηση πραγ-
µατικών ζητηµάτων και αποδείξεων». Τέταρτον: «Είναι αναρµόδια
για ουσιαστική διερεύνηση που θα µπορούσε να οδηγήσει σε
εξειδίκευση πράξεων». Σελίδα 18 και επόµενα του πορίσµατός
σας.

Δηλαδή, για να συνεννοηθούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τι µας λένε; Όταν γίνεται προκαταρκτική εξέταση, λένε, δεν µπο-
ρούµε να καταλήξουµε στο αν υπάρχουν επαρκείς ενδείξεις ή
όχι, αλλά δεν χρειάζεται και να πούµε αν υπάρχουν πράξεις. Άρα
δεν έχουµε πράξεις και δεν έχουµε ενδείξεις. Τι ήρθαµε να κά-
νουµε εδώ ακριβώς; Να αποκαλύψουµε -και εδώ quote Παπαγ-
γελόπουλος- το µεγαλύτερο σκάνδαλο όλων των εποχών χωρίς
ενδείξεις και χωρίς πράξεις κατά το πόρισµα της Πλειοψηφίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συγκλονιστικό! Μένει άφωνος κανείς!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Για εσάς, δηλαδή, δεν υπάρχει σκάν-

δαλο!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Για εσάς δεν υπάρχει!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εσείς τα γράψατε αυτά!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πάµε σε εσάς, όµως, για να δείτε

ένα ωραίο!
Είναι νοµίζω εκ των εµπλεκοµένων -θα τον φέρω ως παράδειγ-

µα εδώ- ο κ. Γεωργιάδης. Για φαντασθείτε να του είχατε βρει κάτι
του Γεωργιάδη. Αυτά θα µας λέγατε σήµερα εδώ; Για την αναρ-
µοδιότητα; Αυτά θα λέγατε;

(Γέλωτες - χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Θα είχατε το µεγαλύτερο σκάνδαλο και, ω οι µεγάθυµοι, ω οι
υπεράνω, ω εκείνοι, οι οποίοι καταφάσκουν µε αφοσίωση το Σύν-
ταγµα, θα λέγατε: «Όχι, αναρµόδια. Να πάµε αλλού. Ούτε εξέ-
ταση να µην κάνουµε ούτε ψηλάφηση του θέµατος»! Αυτά λέτε.

Ακούστε όµως. Καταλήξαµε σε αυτό. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Όχι ενδείξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε καν πράξεις!
Κρατήστε το σας παρακαλώ, γιατί είναι κρίσιµο. 

Λέτε, όµως, να συζητήσουµε για την αρµοδιότητα. Να συζη-
τήσουµε. Καµµία αντίρρηση. Για την αρµοδιότητα, παρεµπιπτόν-
τως, µας είπε κάτι η κ. Τουλουπάκη; Διότι η κ. Τουλουπάκη κρά-
τησε το ξέπλυµα, που θεώρησε ότι είναι αρµοδιότητά της, και
µας έστειλε τα άλλα που θεώρησε ότι δεν είναι αρµοδιότητά της.
Επειδή έκανε µία πρόβλεψη ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης -
«να δείτε τώρα που θα αναλάβει η δικαιοσύνη»-, παρεµπιπτόντως
να ρωτήσω: Ξέρει κάτι σχετικό; Είναι στο πλαίσιο της ολοκλήρω-
σης της σκευωρίας; Έχουµε τελειώσει και µε αυτό το κοµµάτι
υποθέτω. Το επόµενο. Ξέρουµε από τώρα τι θα κάνει η δικαιο-
σύνη. Θα πούµε πώς. Έχουν µια ροή αυτά τα γεγονότα. 

Όµως η κ. Τουλουπάκη -το λέω έτσι, για να ξέρουµε τι έχει πει-
µας είπε: «Εγώ είµαι αρµόδια για το ξέπλυµα και το κρατώ. Δεν
είµαι αρµόδια για τη δωροδοκία και την απιστία και σας τη
στέλνω.» Γι’ αυτό την έστειλε. Αν έκρινε ότι ήταν αρµόδια, θα την
κράταγε. Μας το έστειλε η κυρία εισαγγελεύς. 

Εσείς, όµως, τώρα τι λέτε; Λέτε ότι δεν πρέπει να εφαρµοστεί
το άρθρο 86 «περί ευθύνης Υπουργών». Έτσι δεν λέτε; Αυτή δεν
είναι η άποψή σας; Αυτή είναι. Η ερώτησή µου είναι η εξής: Όταν
προτείνατε να συγκληθεί η Ολοµέλεια µε την πρότασή της, ποιο
άρθρο χρησιµοποιήσατε; Το άρθρο 86. Όταν έγινε η συζήτηση
και στήθηκαν οι κάλπες, ποιο άρθρο χρησιµοποιήσατε. Το άρθρο
86. Και όταν συγκροτήθηκε η επιτροπή, πώς συνεδρίασε, µε
βάση ποιον Κανονισµό, ποια αρµοδιότητα; Με το άρθρο 86. Σή-
µερα από πού προβλέπεται η συζήτηση που κάνουµε; Από το
άρθρο 86.

Όµως, τι θα αποφασίσουµε; Ότι το άρθρο 86 δεν εφαρµόζε-
ται. Μόνο µε ΣΥΡΙΖΑ, νοµική λογική ΣΥΡΙΖΑ! Το άρθρο 86 δεν
εφαρµόζεται, αλλά ό,τι έχουµε κάνει είναι µε το άρθρο 86. Μάλι-
στα. Δεν πειράζει, όµως, πάµε παρακάτω. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευτυχώς…η υπόθεση Τσοχατζόπου-
λου. Αφήστε τα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, µη διακόπτετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι είπε ο κ. Δρίτσας; Δεν κατάλαβα.
Τι να αφήσω απ’ όλα; Πάµε παρακάτω. Αφήνω το άρθρο 86. 

Όσον αφορά την αρµοδιότητα, άκουσα ενδιαφέροντες συλλο-
γισµούς. Δεν θα αναφερθώ στο τι έχει πει το Συµβούλιο Εφετών
µε την 1440/2010, γιατί το έχει κρίνει. Τα είπατε κι εσείς, πάτε
αντίθετα στη νοµολογία των δικαστηρίων. Σύµφωνοι. 

Δεν θα αναφερθώ στο τι έχει πει το Συµβούλιο του Ειδικού Δι-
καστηρίου µε την 1/2011. Πηγαίνετε αντίθετα σ’ αυτό. Δεν θα
αναφερθώ καν στην κρίση που έκανε η εισαγγελέας, η κ. Του-
λουπάκη, για τη συγκεκριµένη υπόθεση. Και σ’ αυτήν πηγαίνετε
αντίθετα. Δεν πειράζει, όµως. 

Θέλω, όµως, να σκεφθούµε δύο πράγµατα για να το λύσουµε.
Θα σας διαβάσω ποια είναι η αντικειµενική υπόσταση, µε βάση
το άρθρο 159 του Ποινικού Κώδικα για τη δωροληψία. Λέει στο
άρθρο αυτό: «Ο Πρωθυπουργός, το µέλος της Κυβέρνησης
κ.λπ., που ζητεί ή λαµβάνει άµεσα ή µέσω τρίτου, για τον εαυτό
του ή για άλλον, οποιασδήποτε φύσης αθέµιτο ωφέληµα ή απο-
δέχεται την υπόσχεση παροχής τέτοιου ωφελήµατος ως αντάλ-
λαγµα για ενέργεια ή παράλειψη, µελλοντική ή ήδη τελειωµένη,
που ανάγεται στην εκτέλεση των καθηκόντων του». Αυτό είναι το
αδίκηµα. Αν δεν ανάγεται στην εκτέλεση των καθηκόντων του,
δεν έχουµε αντικειµενική υπόσταση καθόλου. Δεν έχουµε αδί-
κηµα καθόλου. 

Θέλετε µία άλλη προσέγγιση στη διάκριση. Εγώ θα κάνω µαζί
σας σκέψεις. Η δωροδοκία υπάγεται στον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών ή όχι; Κατά την άποψή σας, πρέπει να γίνει µια διά-
κριση. Τρία πράγµατα µπορεί να συµβαίνουν. Να υπάγεται πάν-
τοτε στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, πρώτη δυνατότητα.
Δεύτερη, να µην υπάγεται ποτέ, ό,τι και να γίνει, στον νόµο περί
ευθύνης Υπουργών και τρίτη να υπάρχει µία διάκριση που πρέπει
να δούµε ποια είναι. Κάποιες φορές να υπάγεται και κάποιες
φορές να µην υπάγεται. Σωστά; Αυτές είναι οι τρεις λογικές δυ-
νατότητες. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εξαρ-
τάται. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Υπάρχει κάποιος που υποστηρίζει ότι
δεν υπάγεται ποτέ στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών; Κανείς.
Αυτή η άποψη δεν υφίσταται. Υπάρχουν κάποιοι που υποστηρί-
ζουν ότι πάντοτε υπάγεται στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών;
Ναι, η νοµολογία. Υπάρχει, όµως και µία τρίτη άποψη, κάποιες
φορές να υπάγεται και κάποιες φορές να µην υπάγεται. Αυτήν
υποστηρίζετε εσείς. 

Κάνετε τη διάκριση και εδώ θα µου επιτρέψετε για µία ακόµη
φορά να ανοίξω εισαγωγικά και να αναφερθώ στον αξιότιµο κ.
Παπαγγελόπουλο, ο οποίος, ω της συµπτώσεως, εκείνη την
ωραία ηµέρα 5 Φεβρουαρίου που διαβιβάστηκε η δικογραφία,
είπε τα εξής. 

Τον ρώτησαν οι δηµοσιογράφοι «παραγράφονται;» και αυτός
απαντάει το εξής. Είναι στο YouTube στο έκτο λεπτό για όποιον
θέλει. Αυτό είναι ένα οκτάλεπτο. Απαντάει λοιπόν: «Το έχω πει κι
άλλη φορά. Μόνο τα αδικήµατα που τελούνται κατά την άσκηση
και όχι επ’ ευκαιρία αυτής», λέει ο κ. Παπαγγελόπουλος για αν
έχουν παραγραφεί τα αδικήµατα που αποδίδονται. Μάλιστα.

7810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτό λέτε κι εσείς. 
Ερώτηση: Και πώς, καλοί µου συνάδελφοι, θα αποφασίσουµε

αν τα αδικήµατα -θυµίζω ότι για αυτά δεν έχουµε πράξεις, γιατί
δεν µπορέσατε να τις περιγράψετε- τελέστηκαν κατά την άσκηση
ή επ’ ευκαιρία αυτής; Θα κοιτάξετε το ταβάνι; Θα σας έρθει µία
επιφοίτηση; Θα το σκεφθείτε αφαιρετικά; Δεν θα πάτε να δείτε
ποια είναι τα αδικήµατα και οι πράξεις για να δείτε, αν είναι κατά
την άσκηση ή επ’ ευκαιρία, µε βάση τον δικό σας συλλογισµό,
ώστε να αποφασίσετε τότε για την αρµοδιότητα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προχω-

ρήστε, κύριε Βορίδη. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Δεν θα το κάνετε αυτό; Πώς θα αποφασίσετε; Με ποια κριτή-

ρια; Αυτό δεν σας λέγαµε; Δεν σας είπαµε να διερευνήσετε την
υπόθεση, προκειµένου να έχετε υλικό για να δείτε ό,τι θέλετε να
δείτε, έστω µε το δικό σας σκεπτικό, ώστε να µπορέσετε να απο-
φασίσετε αν είναι έτσι ή είναι αλλιώς; 

Αλλιώς, πώς θα αποφασίζατε, για παράδειγµα, ότι δεν εµπί-
πτουν στην αρµοδιότητα; Αφού δεν περιγράφετε τις πράξεις.
Αφού δεν µας λέτε τι έκανε ο κ. Γεωργιάδης. Ποια είναι η πράξη
για την οποία δωροδοκήθηκε;

Ποια είναι η συγκεκριµένη πράξη για να αποφασίσουµε αν ο
κ. Γεωργιάδης την έκανε επ’ ευκαιρία ή κατά την άσκηση; Ποια
είναι η πράξη που έκανε ο κ. Πικραµµένος; Πράξη, την τάδε µέρα
και την τάδε ώρα εξέδωσε την τάδε απόφαση ή δεν εξέδωσε ή
έκανε αυτό, έκανε εκείνο. Τα λέτε αυτά πουθενά για να πάρετε
τις αποφάσεις σας; Όχι, δεν τα λέτε και γι’ αυτό είστε προκλητι-
κοί στη µεθόδευσή σας.

Είναι προφανές αυτό που κάνετε. Γι’ αυτό είναι άθλια η µεθό-
δευση, διότι στη σπουδή του -επειδή αυτό είναι από την αρχή
φτιαγµένο- έπρεπε να κατασκευαστεί µία ιστορία και να υπηρε-
τηθεί στη συνέχειά της. Όµως, κατασκευάστηκε κακότεχνα και
γι’ αυτό και γκρεµίστηκε και γι’ αυτό και είστε εκτεθειµένοι και
γι’ αυτό και στην πραγµατικότητα ελέγχεσθε.

Προσέξτε. Λέτε και το άλλο, το οποίο άκουσα από τον κ. Πα-
ρασκευόπουλο: Τι συνέπεια θα είχε να δεχθούµε την αρµοδιό-
τητα; Αυτά θα ακούσουµε το βράδυ από τον κ. Τσίπρα. Την
εξάλειψη του αξιοποίνου και την παραγραφή. Αυτό δεν λέτε;
Έτσι δεν είναι; Μάλιστα. Για να αποφασίσουµε αν υπάρχει εξά-
λειψη του αξιοποίνου µιας πράξεως δεν πρέπει να έχετε ελέγξει
αν υπάρχει αξιόποινη πράξη; Τι θα εξαλείψετε; Αν είχαµε την πε-
ριγραφή µιας πράξεως που δεν είναι αξιόποινη, θα ετίθετο ζή-
τηµα εξαλείψεως; Πώς θα αποφασίσετε ότι έστω υπάρχουν
ενδείξεις τελέσεως αξιοποίνου πράξεως χωρίς να εξετάσετε την
ουσία;

Συµπέρασµα. Για την αρµοδιότητα έπρεπε να ψάξετε την
ουσία και για την εξάλειψη του αξιοποίνου έπρεπε να ψάξετε την
ουσία και για να αποφασίσετε ότι κωλύεται η άσκηση της ποινι-
κής διώξεως έπρεπε να είχατε κάνει τη δουλειά µέχρι να φτάσετε
εκεί. Γιατί το αρνηθήκατε;

Συνεδριάσατε -το γράφει το κείµενό σας- τριάντα ώρες για
διαδικαστικά ζητήµατα. Χίλιες δακτυλογραφηµένες σελίδες.
Είναι µία επιτροπή µνηµειώδης. Επί τριάντα ώρες συζητούσε το
πώς θα οργανώσει τις εργασίες της. Είναι ζήτηµα µε την εξέταση
του Βενιζέλου αν εργάστηκε τρεις ώρες πραγµατικά. Τις υπόλοι-
πες είκοσι επτά συζητούσε την οργάνωση των εργασιών.

Έρχοµαι, λοιπόν, εγώ και λέω: Γιατί δεν το κάνατε αυτό; Όλη
η Αντιπολίτευση σας παρακαλούσε να προχωρήσετε στην ουσία
της εξετάσεως της υποθέσεως, µε δική σας πλειοψηφία προκα-
τειληµµένη, εχθρική. Ξεκάθαρα πράγµατα. Σας ζητούσαν τα εγ-
καλούµενα πρόσωπα, εσείς, η Πλειοψηφία, να τους εξετάσετε,
να εξετάσετε τους µάρτυρες, να εξετάσετε τα αποδεικτικά στοι-
χεία, να βγάλετε εσείς πορίσµατα, εσείς η εχθρική Πλειοψηφία.
Πότε έχει γίνει στο παρελθόν; Ποτέ! Να επαφίεται η κρίση ου-
σιαστικά πολιτικών που προέρχονται από τη Μειοψηφία και να
παρακαλούν την εχθρική Πλειοψηφία να επιληφθεί. Και το αρνη-
θήκατε. Γιατί το κάνατε;

Διότι πώς να µην το κάνετε, όταν τα στοιχεία είναι οι τρεις ψευ-

δοµάρτυρες µε τις κουκούλες! Έτσι θα παραπέµψετε δύο Πρω-
θυπουργούς και οκτώ Υπουργούς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί τότε, όταν θα τους φέρνατε θα βρίσκαµε και τους ηθι-

κούς αυτουργούς, θα βρίσκαµε και ποιοι το κατέστρωσαν, θα
βρίσκαµε και ποιοι το έβαλαν και ποιοι το έστησαν και τότε η
σκευωρία θα είχε σκάσει πλήρως στα µούτρα σας.

Τι κάνατε; Νοµίζατε ότι θα το γλιτώσετε µε την απόκρυψη. Ο
ελληνικός λαός έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του σ’ αυτή την
υπόθεση. Ξέρει ότι δεν αποτολµήσατε στο µεγάλο σκάνδαλο καν
να διερευνήσετε την υπόθεση.

Προσέξτε, γιατί πίσω έχει η αχλάδα την ουρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βορίδη, νόµιζα ότι τελειώνετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Πίσω έχει η αχλάδα την ουρά!
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αφήστε, κυρία Πρόεδρε, να δούµε

ποια είναι η αχλάδα και ποια είναι η ουρά!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Διότι προσέξτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τελει-

ώστε, παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Διότι προσέξτε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εσείς να προσέξετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να προσέξετε εµένα λέω. Δεν σας

λέω να προσέξετε τη συµπεριφορά σας. Είναι δεδοµένο ότι ήσα-
σταν απρόσεκτοι και θα έχει συνέπειες αυτό.

Άρα λοιπόν…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Η απειλή όχι για µας, κύριε Βορίδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βορίδη, γιατί η οµιλία σας έχει υπερβεί, γιατί έχω και ένα σχολείο
που περιµένει δέκα λεπτά να το ανακοινώσω.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προσπαθώ να ολοκληρώσω, κυρία
Πρόεδρε, αλλά ακούω µε προσοχή και τις παρεµβάσεις των συ-
ναδέλφων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, αλ-
λά έχετε ήδη υπερβεί τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς, κυρία Πρόεδρε, σε-
βαστήκαµε τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλοι.
Είστε ο πρώτος, έχετε πολλά να πείτε, αλλά…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προσπαθώ να κλείσω και δεν αφή-
νουν οι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
είναι αυτό τώρα. Εντάξει. Ολοκληρώστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προσέξτε. Ολοκληρώνω, λέγοντας
ότι είναι ξεκάθαρο πως έχει υιοθετηθεί µία άθλια και σκανδαλώ-
δης µεθόδευση από την πρώτη στιγµή.

Αναγγελία Τσίπρα σε ανύποπτο χρόνο, παρέµβαση Τζανακό-
πουλου αµέσως µετά το συλλαλητήριο στον Άρειο Πάγο, προ-
αναγγελία όλης της διαδροµής της υποθέσεως από Παπαγγε-
λόπουλο και εν συνεχεία µεθοδεύσεις οι οποίες έχουν επαρκώς
εκτεθεί.

Συµπράξατε, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας σ’ αυτή τη µεθό-
δευση, µη επιτρέποντας να εξεταστούν µάρτυρες και να προσκο-
µιστούν στοιχεία. Αφού είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο από κατα-
βολής, γιατί δεν ήρθατε εδώ να το εκθέσετε; Και µετά είχατε τη
δυνατότητα -σας εξέθεσα το πώς- να πείτε και για τις αναρµο-
διότητες και για όλα.

Όχι! Δεν θέλατε να ανοίξετε αυτή τη συζήτηση, γιατί ακριβώς
θα φαινόταν και η µεθόδευση. Έχετε µείνει εκτεθειµένοι…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, τι

να κάνω; Να κλείσω τα µικρόφωνα; Δεν γίνεται.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: …και τώρα πλέον η υπόθεση αυτή

θα ελεγχθεί προφανώς για την ιταµή αυτή µεθόδευση από την
επόµενη Βουλή µε την επόµενή της σύνθεση και τότε θα αποδο-
θεί δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θα
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επιτρέψω, όσο είµαι στο Προεδρείο, να φτάσουµε σε διπλάσιο
χρόνο. Είναι «ουκ εν τω πολλώ το ευ», αλλά φαίνεται ότι δεν το
καταλαβαίνουµε όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και ένας
εκπαιδευτικός συνοδός τους από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο
«Νέα Εκπαιδευτήρια Γ. Μαλλιάρα» (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κυρία
Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, αν
θέλετε, µπορείτε. Ανάµεσα στους οµιλητές είναι ο κύκλος…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ποιους οµιλητές; Των κοµµάτων;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αν και

πρέπει πρώτα να ολοκληρωθεί ο πρώτος κύκλος, για να µπείτε
στους επόµενους.

Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Παρακαλώ όλοι να σεβαστείτε τον χρόνο. Μη µου λέτε τι έκα-
να στον κ. Βορίδη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Με
ειδοποιείτε στα δεκαέξι λεπτά, για να ολοκληρώσω στα δεκαε-
πτά.

Επιτρέψτε µου εισαγωγικά να εκφράσω την ένσταση, απορία
ή σωστότερα την άποψή µου σχετικά µε τη σηµερινή διαδικασία. 

Κυρία Πρόεδρε, πιστεύω ότι θα έπρεπε στη σηµερινή διαδικα-
σία να δοθεί χρόνος και στα είκοσι ένα µέλη της Επιτροπής να
τοποθετηθούν, καθώς επίσης λόγω της σοβαρότητας του θέµα-
τος να δοθεί χρόνος για τοποθέτηση και σε άλλους συναδέλ-
φους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για την υπό-
θεση της «NOVARTIS» µε βάση το πόρισµα στο οποίο κατέληξε
η επιτροπή. Σε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, πολλά ειπώθηκαν
και ακόµα περισσότερα γράφτηκαν, στα οποία ούτε λίγο ούτε
πολύ η «NOVARTIS» αντιγράφει τη «SIEMENS», η οποία
«SIEMENS» αντιγράφει άλλες εταιρείες ή η «SIEMENS» είναι ο
αντιγραφέας.

Τι γίνεται; Καταθέτω ένα ενδεικτικό από όλα αυτά του δηµό-
σιου λόγου, σχετικά µε το ποιος αντιγράφει τι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά τη γνώµη µου, σε σχέση µε όλα αυτά κατ’ αρχάς, ουσια-
στικά δεν αντιγράφει κανείς κανέναν, αλλά η δράση της «NO-
VARTIS» η οποία είναι στην επιθετικότερη µορφή της, δείχνει πιο
ανάγλυφα -και πιο καθαρά εποµένως- το πώς λειτουργούν οι πο-
λυεθνικές σήµερα στην καπιταλιστική ζούγκλα. Η «NOVARTIS»
δεν είναι ο αντιγραφέας ούτε η εξαίρεση του κανόνα, αλλά ο κα-
νόνας. 

Θα έλεγα, ας µου επιτραπεί η έκφραση, ότι ζούµε την εποχή
των «NOVARTIS». Αυτό είναι το πρώτο συµπέρασµα σχετικά µε
το θέµα που συζητάµε. 

Η δράση της «NOVARTIS», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
έγινε σε µία βραδιά. Δεν ξυπνήσαµε ένα πρωί και είδαµε όλη
αυτή την εκτόξευση της φαρµακευτικής δαπάνης. Δεν έγινε σε
µία βραδιά η µετακύλιση του κόστους στους πολίτες. Υπήρχε µία
ολόκληρη διαδροµή, µία διαδροµή η οποία αφαίρεσε χρήµατα
από τον ελληνικό λαό, αφαίρεσε χρήµατα από το ελληνικό δη-
µόσιο, µία διαδροµή η οποία πρόσθεσε κέρδη στα ταµεία της
«NOVARTIS» και στα ταµεία των άλλων φαρµακευτικών εται-
ρειών. Πόσα; Στη συζήτηση για την συγκρότηση της επιτροπής
ειπώθηκαν πολλά και από τον Πρωθυπουργό και από τους Υ-
πουργούς Υγείας. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καταθέσω
την άποψή µου σχετικά µε το ότι η οικονοµική έκταση αυτής της

σκανδαλώδους αντιµετώπισης της «NOVARTIS» δεν έχει αποσα-
φηνιστεί, κατά τη γνώµη µου, πλήρως. Αυτό είναι το δεύτερο
συµπέρασµα που θα ήθελα να κρατήσουµε.

Πάµε παρακάτω. Αυτή η εκτόξευση της φαρµακευτικής δαπά-
νης που έφτασε στο διπλάσιο του µέσου ευρωπαϊκού όρου, αυτή
η µετακύλιση της δαπάνης στους  πολίτες, όλα τα άλλα αποτε-
λέσµατα από τη δράση της «NOVARTIS» που περιγράφονται και
στο πόρισµα ήταν αποτέλεσµα, όπως είπα, µιας πορείας. Αυτή
την πορεία, είτε τη σχεδίασαν είτε τη χάραξαν είτε τη διευκόλυ-
ναν είτε την άνοιξαν, «καθείς εφ’ ω ετάχθη», ανάλογα µε τη χρο-
νική σειρά που παραλάµβανε συγκεκριµένες πολιτικές επιλογές,
συγκεκριµένες πολιτικές αποφάσεις, κυρίως στο θέµα της τιµο-
λόγησης των φαρµάκων, στο θέµα της έγκρισης νέων φαρµάκων
για εισαγωγή στην αγορά, στο θέµα της αποζηµίωσης από τα
ασφαλιστικά ταµεία.

Το εύλογο ερώτηµα είναι το εξής: Σε όλη αυτή τη διαδροµή,
σε αυτή την δεκαπενταετία 2010 - 2014, και αν θέλετε πάµε και
πιο νωρίς, στην εικοσιπενταετία, κανένας δεν κατάλαβε τίποτα;
Κανένας δεν αντιλήφθηκε τίποτα; Κανένας δεν είναι υπεύθυνος;
Ωραία! Κανένας πολιτικός άνδρας δεν έχει το πολιτικό ανάστηµα
να πει προς τον ελληνικό λαό «γεια σας, πάω σπίτι µου». 

Τα ίδια ερωτήµατα τα απευθύνω και προς του Αρχηγούς των
κοµµάτων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Κύριε Μητσο-
τάκη και κυρία Γεννηµατά, δεν υπάρχει ούτε ένας από τα στε-
λέχη σας που λόγω πολιτικής του ανεπάρκειας να τον στείλετε
σπίτι του; Ούτε ένας; Ωραία!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν έχεις συνταγογραφήσει
«NOVARTIS» εσύ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι είναι αυτά που λες; Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κεγκέρογλου, θα τα πείτε όποτε θέλετε!
Κύριε Ηγουµενίδη, συνεχίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Να επαναλάβω, λοιπόν, την ερώ-

τηση για να ακουστεί και η απάντηση από το Βήµα. Δεν έχω συν-
ταγογραφήσει µε κατεύθυνση φαρµακευτικών εταιρειών, δεν
έχω συµµετάσχει σε κανέναν συνέδριο «µαϊµού», δεν έχω συµ-
µετάσχει σε κανένα συνέδριο και πολυτελές ταξίδι αναψυχής!
Δεν έχω συµµετάσχει σε κανένα συνέδριο - ανταποδοτικό τέλος
από καµµία φαρµακευτική εταιρεία.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καλά!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Μην κρίνετε, κύριε Κεγκέρο-

γλου, από τους συντρόφους σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ. Μην αφήνετε αιχµές τώρα. Δεν θα
κάνουµε αυτή τη δουλειά. Έχετε Αρχηγούς να απαντήσουν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, η όλη φα-
σαρία που κάνετε και όλες οι φωνές που σηκώνετε είναι ουσια-
στικά για να κρύψετε τις πολιτικές ευθύνες των στελεχών των
κοµµάτων σας. Ας το κρατήσουµε και αυτό.

Πέρα από τις πολιτικές ευθύνες, υπάρχει όµως και ένα άλλο
ερώτηµα. Όλοι ήταν απλά ανεπαρκείς; Δεν υπήρχε καθόλου ιδιο-
τέλεια; Οι άνθρωποι, οι πολιτικοί, που αποφάσισαν, που υπέγρα-
ψαν, που κινήθηκαν όλοι ήταν απλά λόγω  ανεπάρκειας επειδή
δεν πήραν χαµπάρι τι γίνεται δίπλα τους; Υπήρξαν αποφάσεις
τους, κινήσεις τους, δραστηριότητές τους που έγιναν µε το αζη-
µίωτο, όπως θα έλεγε ο λαός µας; 

Αυτό το ερώτηµα εµείς προτείνουµε να πάει στη Δικαιοσύνη.
Και σε σχέση µε την παραποµπή στη Δικαιοσύνη επιτρέψτε µου
δύο παρατηρήσεις:

Πρώτον. Για την υπόθεση «NOVARTIS» και για τα δέκα εµπλε-
κόµενα άτοµα κινηθήκαµε σε ένα ασφυκτικό κλοιό και σε ένα απί-
στευτο πλέγµα προστασίας των πολιτικών προσώπων, το οποίο
επιτέλους πρέπει να αλλάξει. Το λέµε το επαναλαµβάνουµε, το
τονίζουµε, το υπογραµµίζουµε. Ε, έφτασε ο κόµπος στο χτένι!
Με την επικείµενη αναθεώρηση του Συντάγµατος πρέπει να στα-
µατήσει επιτέλους η ανισότητα των πολιτών απέναντι στη δικαιο-
σύνη, πρέπει να καταργήσουµε όλες τις προκλήσεις και όλες τις
προκλητικές, υπέρ του πολιτικού συστήµατος, διατάξεις. 

Έρχοµαι και σε ένα δεύτερο σηµείο. Σήµερα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν είµαστε στην αρχή της συζήτησης. Έχει ξετυ-
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λιχθεί όλο το κουβάρι και όλες οι τοποθετήσεις των πολιτικών
παρατάξεων σε σχέση µε το θέµα της ευθύνης των προσώπων. 

Έχουµε λοιπόν τα εξής: Πρώτον, τα κόµµατα ΠΑΣΟΚ και Νέα
Δηµοκρατία δεν βλέπουν πολιτικές ευθύνες. 

Δεύτερον, δεν βλέπουν ούτε ποινικές ευθύνες. Το είπε και σή-
µερα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας στις διαδικαστικές πα-
ρεµβάσεις του στην αρχή της συζήτησης. 

Τρίτον, πάµε να φτιάξουµε την επιτροπή και καταψηφίζουν τη
δηµιουργία της επιτροπής. Και ξαφνικά, ενώ ήταν όλο το διά-
στηµα στην απέναντι µεριά, στην απέναντι όχθη να υψώσουν ένα
τείχος, δίπλα στο νοµικό τείχος, για να µην ακουµπήσουµε το πο-
λιτικό προσωπικό της χώρας που τότε το διαχειρίστηκε τη φαρ-
µακευτική δαπάνη, εν προκειµένω για τη φαρµακευτική δαπάνη,
ξαφνικά έρχονται και σκίζουν τα ιµάτιά τους να προχωρήσει η
συζήτηση σε βάθος και όλα στο φως. Κατ’ αρχάς, αφού δεν βλέ-
πουν ευθύνες, δεν µπορώ να καταλάβω τι θέλουν να βγει στο
φως. Ας είναι, όµως. 

Ένας καλοπροαίρετος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω
λογικά θα σκεφτεί: «Πάνω τους ακούµπησε η πίεση της κοινω-
νίας και η απαίτηση για απονοµή δικαιοσύνης». 

«Πώς φτάσαµε, αυτοί που ήταν συνεχώς αντίθετοι, σήµερα…
», όπως το είπαν και θα χρησιµοποιήσω τα λόγια του προλαλή-
σαντος από εµένα συναδέλφου, του κ. Βορίδη: «Πώς φτάσαµε η
µειοψηφία να παρακαλάει την εχθρική πλειοψηφία να συζητήσει
και να πάρει θέση;». 

Προτείνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προχωρήσει η
συζήτηση στην ουσία και προσδοκούν –δεν ξέρω αν προσδοκούν
και ανάσταση νεκρών- σίγουρα από αυτήν τους την πρόταση την
παραγραφή αδικηµάτων και ζωή χαρισάµενη!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε και παρακαλώ για την ανοχή
σας για λιγότερο από ένα λεπτό.

Και δεν θα µιλήσω µε τα επιχειρήµατα που χρησιµοποιήσαµε
και στην επιτροπή -οι συνάδελφοί µου του ΣΥΡΙΖΑ και οι νοµικοί
τα ξέρουν και θα τα αναπτύξουν καλύτερα από εµένα-, αλλά µε
τα λόγια του κ. Βενιζέλου –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά-
από τη συνεδρίαση της επιτροπής, όπου ούτε λίγο ούτε πολύ
είπε: «Ξέρω ότι εάν δικάσετε, εάν προχωρήσετε στην εξέταση
της συζήτησης, θα πέσετε στην παραγραφή, αλλά δεν θέλω να
αξιοποιηθεί αυτό, να συζητήσετε και να αποδείξετε και να µε
αποδώσετε αθώο». Επιβεβαιώνει, λοιπόν, ο ίδιος ο κ. Βενιζέλος
αυτό το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω επιγραµµατικά χρειάζεται να δούµε το θέµα της θω-
ράκισης του συστήµατος. Υπάρχουν προτάσεις. Για την οικονο-
µία του χρόνου δεν θα τις αναφέρω, αλλά αναφέρθηκε σ’ αυτές
ο Υπουργός Υγείας στη συνεδρίαση για τη συγκρότηση της Επι-
τροπής. Καταθέτω το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, σε σχέση µε αυτό θα ήθελα να πω δύο πράγµατα: Πρώ-
τον, τα µέτρα αυτά που πήρε η τελευταία Κυβέρνηση είναι µέτρα
που ουσιαστικά κανένας από τους εµπλεκόµενους δεν έχει ση-
κώσει το παραµικρό σηµείο ένστασης γι’ αυτά. 

Δεύτερον, το πρόσφατο παράδειγµα µε την ανακάλυψη του
σκανδάλου µε τα φάρµακα για τους καρκινοπαθείς αποδεικνύει
ότι πάντοτε θα υπάρχουν άνθρωποι να επιδιώκουν να παρανο-
µήσουν σε βάρος του λαού µας. 

Και τρίτον, µε βάση αυτά, κατά τη γνώµη µου, η προσπάθεια
ενάντια στη διαφθορά πρέπει να είναι συνεχής για τη θεσµική
θωράκιση του συστήµατος ανάλογα µε το τι συναντάµε κάθε
φορά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-

σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
Κλείνοντας, λέει ο κ. Μητσοτάκης ότι βρισκόµαστε µπροστά

στη χειρότερη Κυβέρνηση που γνώρισε ο τόπος στη Μεταπολί-
τευση. Το έχει πει πολλές φορές. Καταθέτω στα Πρακτικά ένα
κείµενο από τον ιστότοπο της Νέας Δηµοκρατίας από µία συνέν-
τευξη του Αρχηγού της. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το καταθέτω µε την έννοια ότι άµα το καλοσκεφθούµε, νοµίζω
ότι από µία άποψη έχει δίκιο ο κ. Μητσοτάκης. Οι διεφθαρµένοι,
οι διαπλεκόµενοι, αυτοί που καβάλα σε offshore εταιρείες φυγα-
δεύουν τον πλούτο που παράγει ο ελληνικός λαός σε φορολογι-
κούς παραδείσους, πράγµατι δεν µπορούσαν να έχουν µπροστά
τους χειρότερη γι’ αυτούς κυβέρνηση από αυτήν εδώ την Κυβέρ-
νηση, πρώτη φορά µε την Αριστερά βασικό κορµό της! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό,

κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας- ότι αυτό πρέ-
πει να είναι το µήνυµα που πρέπει να φύγει από τη Βουλή σή-
µερα: Όσοι διασπάθισαν ή συνέβαλαν µε τον έναν ή τον άλλο
τρόπο στη διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος, δεν θα µπορούσαν
να βρουν µπροστά τους, στη διαδροµή τους, χειρότερη από τη
σηµερινή Κυβέρνηση, ό, τι και αν γίνεται. Γι’ αυτό ακριβώς την
πολεµούν λυσσασµένα! Ανεξάρτητα από τις αντιδράσεις, ανε-
ξάρτητα από την έκταση και το είδος των αντιδράσεων, από τον
χλευασµό του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας για γελοίο πόρι-
σµα µέχρι τις απειλές και τις ύβρεις των τριών υβριστών που κλή-
θηκαν στην επιτροπή, όλες αυτές οι αντιδράσεις να ξέρετε ότι
δεν περνάνε. Απλώς εξηγούν τον πανικό, εξηγούν τον φόβο, εξη-
γούν την ταραχή σας. Αλλά και σε αυτή τη µάχη µε τη διαπλοκή
και τη διαφθορά, µε τους δεσµούς µας µε τις υγιείς κοινωνικές
δυνάµεις να είστε σίγουροι ότι και πάλι θα κερδίσουµε!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αν και

ζητήθηκε να προηγηθεί ο κ. Γεωργιάδης, δίνω τώρα τον λόγο
στον κ. Παπαθεοδώρου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, γιατί
στη συνέχεια έχει Προεδρείο ο κ. Γεωργιάδης. Θα συνεννοη-
θούµε για να δούµε πώς θα γίνει.

Κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Και προφανώς δεν ήταν για τον κ. Γεωργιάδη. Είχε να κάνει µε

τη σειρά που ακούγονται τα κόµµατα. Θα µπορούσατε να το εί-
χατε ρυθµίσει νωρίτερα.

Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, µε τη σηµερινή συζήτηση
ολοκληρώνεται µια παρωδία κοινοβουλευτικής διαδικασίας, αλλά
και απροκάλυπτης πολιτικής σκοπιµότητας, που άρχισε µε την
απόφαση της 21ης Φεβρουαρίου 2018 και τη σύσταση της Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προκαταρκτικής Εξέτασης, συνε-
χίστηκε µε τις καινοφανείς αναζητήσεις της Πλειοψηφίας περί
αρµοδιότητας ή όχι της επιτροπής, για να καταλήξει στο πόρισµα
της Πλειοψηφίας ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ περί αναρµοδιότητας και στην
πρόταση ουσιαστικά της ίδιας Πλειοψηφίας σήµερα προς το
Σώµα για την µη άσκηση ποινικής δίωξης για λόγους αναρµοδιό-
τητας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Εφόσον, όµως, είναι έτσι, πού πήγαν οι βαρυσήµαντες εξαγ-
γελίες του Πρωθυπουργού στην Ολοµέλεια της 21ης Φεβρουα-
ρίου για συνταρακτικές αποκαλύψεις σχετικά µε την εµπλοκή
των αναφερόµενων προσώπων στο σκάνδαλο «NOVARTIS»; Πού
πήγαν οι αναφορές του Υπουργού για «το µεγαλύτερο σκάνδαλο
από συστάσεως του ελληνικού κράτους»; Πού πήγαν οι αναφο-
ρές του Πρωθυπουργού για τον καταλογισµό ποινικών και πολι-
τικών ευθυνών σε όσους ζηµίωσαν το δηµόσιο και διευκόλυναν
τη διαφθορά στον χώρο του φαρµάκου; Χάθηκαν στις παρελκυ-
στικές µεθοδεύσεις που η Κυβέρνηση δροµολόγησε και στην
ανάλωση των συνεδριάσεων της επιτροπής υπό τον βασικό προ-
βληµατισµό -αναστοχασµό θα έλεγα- ότι η αρµοδιότητα της Βου-
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λής για τη δίωξη και την εκδίκαση εγκληµάτων που τελέστηκαν
από µέλη της Κυβέρνησης δεν είναι σε κάθε περίπτωση προκα-
θορισµένη και ότι δεν είναι δεδοµένο ότι τα εγκλήµατα έχουν τε-
λεστεί κατά την άσκηση των καθηκόντων των συγκεκριµένων
πολιτικών προσώπων. Δηλαδή, αν υπήρχε χρηµατισµός, η «NO-
VARTIS» θα έδινε σε κάποιον χρήµατα, ανεξαρτήτως του αν ήταν
Υπουργός ή όχι.

Βεβαίως, στο ενδιάµεσο αυτού του προβληµατισµού αποστέλ-
λονταν στην επιτροπή από την εισαγγελία νέα στοιχεία, τα οποία
δεν εξετάστηκαν ποτέ ουσιαστικά, ενώ µόλις χθες ο Υπουργός
Δικαιοσύνης κ. Κοντονής φρόντισε να δηµοσιοποιήσει ότι διαβί-
βασε στη Βουλή τη διάταξη του Αντεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου κ. Ιωάννη Αγγελή, διά της οποίας τίθενται στο αρχείο οι
µηνύσεις των Αβραµόπουλου, Σαµαρά, Βενιζέλου κατά των ει-
σαγγελικών λειτουργών Τουλουπάκη, Τζούρα και Μανώλη. 

Κάπου εκεί η παρωδία κοινοβουλευτικών διαδικασιών µετα-
βάλλεται σε προφανή παραβίαση της διάκρισης των εξουσιών,
των δικονοµικών αρχών, του Κανονισµού της Βουλής και προδί-
δει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την αγωνιώδη προσπάθεια επι-
κοινωνιακού χειρισµού ενός πελώριου φιάσκου. Γιατί περί
φιάσκου πρόκειται, το οποίο το έστησε, το εκτέλεσε η Κυβέρ-
νηση και η πλειοψηφία της επιτροπής. Και πλέον, ό, τι και αν κά-
νουν, βρίσκονται εγκλωβισµένοι στα πολιτικά και νοµικά αδιέ-
ξοδα που δηµιούργησαν.

Αποδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι ακόµα και στην γκρίζα
προπαγάνδα στην Κυβέρνηση παραµένουν απρόσεκτοι, αδιάφο-
ροι για την υπονόµευση των θεσµών και πάντως απόλυτα καθε-
στωτικοί. 

Δεν είναι µόνο η αλλοίωση της διάκρισης των εξουσιών, αλλά
κυρίως η προκλητική πολιτική επιδίωξη της Κυβέρνησης για
απαλλοτρίωση της νοµιµοποιητικής δύναµης του θεσµού της δι-
καιοσύνης και την αφοµοίωσή της από ένα σύστηµα καθεστωτι-
κής λειτουργίας µέσα από το οποίο θα µπορεί τελικά η Κυ-
βέρνηση να προωθεί τα συµφέροντά της. Αυτό κάνατε και χθες
σε χρόνο γελοιωδώς προκαθορισµένο. Το ίδιο επιχειρήσατε µε
την παραποµπή στην επιτροπή των δέκα αναφερόµενων προσώ-
πων, µε τη θεατράλε σκηνοθεσία των δέκα καλπών, την οποία
ετοιµάζεστε να επαναλάβετε και σήµερα. 

Διερωτάται κανείς ειδικά για τους Βουλευτές της Πλειοψη-
φίας. Στις 21 Φεβρουαρίου 2018 οι κύριοι και οι κυρίες συνάδελ-
φοι ψήφισαν υπέρ της παραποµπής των δέκα πολιτικών προ-
σώπων στην επιτροπή, ενώ η Κυβέρνηση είχε ήδη προαποφασί-
σει µέσω της πρότασής της την αναρµοδιότητα της Βουλής. Και
σήµερα θα ψηφίσουν µαζικά υπέρ της µη άσκησης ποινικής δίω-
ξης για τα ίδια πρόσωπα! Θα το κάνετε µάλιστα µε ένα ψηφο-
δέλτιο όπου στο «όχι» προσδιορίζει τη βούληση του Βουλευτή,
«λόγω αναρµοδιότητας» και περιορίζει ταυτόχρονα το δικαίωµά
του να ψηφίσει «κατά» της άσκησης ποινικής δίωξης. Αυτό δεν
είναι µόνο ενάντια στον Κανονισµό. Είναι απόλυτα αντισυνταγ-
µατικό. Ποιος θα δεχθεί ψηφίζοντας «όχιΙ» ταυτόχρονα να προσ-
διορίζει τον λόγο για τον οποίο ψηφίζει;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Και µε τον Παπαν-
τωνίου αυτό έγινε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Περιµένετε. Για τον Παπαν-
τωνίου θα τα πούµε σε λίγο.

Ποιος προτείνει στην Κυβέρνηση τέτοιου είδους στρατηγικό
σχεδιασµό που οδηγεί κάθε φορά σε περισσότερο κραυγαλέο
φιάσκο και σε µεγαλύτερο ευτελισµό των κοινοβουλευτικών δια-
δικασιών αλλά και του ρόλου του ίδιου του Βουλευτή; Είχαµε κα-
ταγγείλει εξαρχής και σταθερά αυτή τη διαφαινόµενη εξέλιξη
πολιτικής σκοπιµότητας αναδεικνύοντας το γεγονός ότι η παρά-
λειψη ουσιαστικής εξέτασης της υπόθεσης, ενώ είχε συσταθεί η
επιτροπή, θα οδηγούσε αναµφίβολα στην συγκάλυψη της υπό-
θεσης, στη συντήρηση των αµφιβολιών και των σκιών εναντίον
των πολιτικών αντιπάλων του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. 

Θα οδηγούσε επίσης και στην αποστέρηση από τα αναφερό-
µενα πρόσωπα του δικαιώµατος απεύθυνσης στον φυσικό δικα-
στή, ώστε να µην µπορεί να λάµψει η αλήθεια τελικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ποιος είναι ο φυσικός δικαστής; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Η Πλειοψηφία απέρριψε τις

προτάσεις µας. Αρνήθηκε να ασκήσει η επιτροπή τα εισαγγελικά

της καθήκοντα. Αρνήθηκε να εξετάσει τους τρεις ανώνυµους
µάρτυρες αλλά και άλλους τους οποίους προτείναµε. Τελικά, αρ-
νήθηκε εγγράφως να διερευνήσει σε βάθος την υπόθεση σε συν-
θήκες νοµιµότητας και διαφάνειας. Γι’ αυτό αποχωρήσαµε από
την επιτροπή. Γι’ αυτό αποχώρησε όλη η Αντιπολίτευση. 

Η Πλειοψηφία αποµονωµένη, και τελικά απονοµιµοποιηµένη
πολιτικά, λειτούργησε παρελκυστικά ως προς τον προγραµµατι-
σµό και την οργάνωση των εργασιών, επαναφέροντας συνεχώς
το ζήτηµα της διερεύνησης της αρµοδιότητας της επιτροπής,
υιοθετώντας µια ερµηνεία σκοπιµότητας απολύτως στενή και ευ-
θέως αντίθετη προς την πάγια νοµολογία των τακτικών ποινικών
δικαστηρίων και του ειδικού δικαστηρίου του άρθρου 86, καθώς
και των δικαστικών τους συµβουλίων, όπως και ως προς την
πάγια κοινοβουλευτική πρακτική. 

Το πρόβληµα που υπήρχε δεν ήταν να αναζητήσουµε την αρ-
µοδιότητα επειδή δεν είναι προκαθορισµένη. Όχι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Η αρµοδιότητα της προκαταρκτικής επιτροπής
είναι προκαθορισµένη από την απόφαση της Βουλής, από αυτή
την απόφαση που έρχεται να συστήσει, να συγκροτήσει την επι-
τροπή. Αυτό το οποίο οφείλει να κάνει η επιτροπή είναι να συν-
δέσει τα πραγµατικά γεγονότα και να αναζητήσει την ενδεχόµενη
διερεύνηση τέλεσης εγκληµάτων, ό,τι έλεγε η απόφαση µε την
οποία συστήθηκε η επιτροπή. 

Αυτό το οποίο έχουµε όµως σήµερα είναι το εξής. Η αναρµο-
διότητα την οποία επικαλείστε σας οδηγεί σε ένα αδιέξοδο δη-
µιουργώντας τεχνητά αυτό το οποίο αναφέρετε µέσα στο
πόρισµα, ότι λόγω αναρµοδιότητας δεν µπορεί να επιληφθεί η
Βουλή της υπόθεσης των δέκα αναφερόµενων προσώπων. Αυτό
ισοδυναµεί µε τη συγκάλυψη της αλήθειας, αλλά αποκαλύπτει
τον πολιτικά ύποπτο χειρισµό της όλης υπόθεσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα και ο Κανονισµός
της Βουλής ορίζουν ρητά ότι, εφόσον συνεστήθη η επιτροπή µε
απόφαση της Ολοµέλειας, ο µόνος -σας απαντώ, κύριε Λάππα-
φυσικός δικαστής για τα αναφερόµενα πρόσωπα και τη διερεύ-
νηση της ενδεχόµενης τέλεσης των αδικηµάτων είναι η Βουλή,
το συµβούλιο και εν τέλει το ειδικό δικαστήριο, εάν διαπιστωθεί
ότι δεν υπάρχει παραγραφή. 

Η δικαιοσύνη απέστειλε τη δικογραφία στη Βουλή και -προ-
σοχή!- επειδή από το πρωί γίνεται µια παρανόηση, θα ήθελα να
πω ότι η Εισαγγελεύς κ. Τουλουπάκη δεν έστειλε το «ξέπλυµα»,
δεν έστειλε τη νοµιµοποίηση, γιατί ξέρει πάρα πολύ καλά ότι έχει
αρµοδιότητα η δικαιοσύνη να το εξετάσει ανεξαρτήτως της Βου-
λής. Έστειλε την απιστία, δωροδοκία, δωροληψία. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο εσείς σήµερα κάνετε και που οδηγεί σε
συσκότιση της αλήθειας και σε συγκάλυψη των τεράστιων ευθυ-
νών που έχουν όσοι έστησαν τη σκευωρία, είναι το γεγονός ότι
θεωρείτε ότι κάνετε νοµολογία, πως η Βουλή δεν έχει πλέον την
αρµοδιότητα να εξετάσει και να ασκήσει ποινική δίωξη για δω-
ροδοκία και δωροληψία ακόµη χωρίς να έχετε συνδέσει τις πρά-
ξεις και τα αδικήµατα µε τα πρόσωπα.

Αυτή τη συγκάλυψη την επιδιώξατε και την πετύχατε, τουλά-
χιστον ως προς το αδίκηµα της απιστίας για το οποίο η Πλειοψη-
φία αποδέχθηκε ευδιάθετα εξαρχής ότι επήλθε εξάλειψη λόγω
παρόδου του προβλεπόµενου χρόνου. Με αυτό τον τρόπο βε-
βαίως εσείς είχατε «ξεπλύνει» τον κ. Κουρουµπλή. Ταυτόχρονα,
όµως, το πόρισµα της Πλειοψηφίας καταλήγει ότι η δίωξη και εκ-
δίκαση των πράξεων δωροληψίας και «ξεπλύµατος» πρέπει να
αφεθεί στα τακτικά δικαστήρια που ούτως ή άλλως για το δεύ-
τερο αδίκηµα την έχουν την αρµοδιότητα, ενώ γνωρίζει ότι η δι-
καιοσύνη δεν είναι αρµόδια για πράξεις ενδεχόµενης δωρο-
δοκίας, δωροληψίας µελών της Κυβέρνησης, αφού η ίδια απέ-
στειλε στη Βουλή τους φακέλους. Έτσι η Πλειοψηφία εισηγείται
την εκ νέου διαβίβαση της δικογραφίας, για να συγκαλυφθεί η
άρνησή της να καλέσει για εξέταση τους περιβόητους ανώνυ-
µους µάρτυρες, για να µην αποκαλυφθεί ότι οι καταθέσεις αυτών
είναι ψευδείς και κατασκευασµένες, όπως κατηγορούν τα ανα-
φερόµενα πρόσωπα τους ανώνυµους µάρτυρες, για να µην απο-
καλυφθούν οι συνεργοί και οι ηθικοί αυτουργοί αυτής της υπό-
θεσης. Πρόκειται για απόφαση απροκάλυπτης σκοπιµότητας,
συγκάλυψης και πολιτικού χειρισµού της υπόθεσης που κατέ-
ληξε σε φιάσκο, αλλά κατέληξε και στον ευτελισµό των κοινο-
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βουλευτικών θεσµών. 
Το χειρότερο, όµως, είναι ότι για τα αδικήµατα για τα οποία

συνεστήθη η επιτροπή και εµπίπτουν στην αποκλειστική αρµο-
διότητα της Βουλής, η κυβερνητική πλειοψηφία της επιτροπής
αρνήθηκε να διερευνήσει την ενδεχόµενη τέλεσή τους, όπως σας
έλεγε η απόφαση της Ολοµέλειας της 21ης Φεβρουαρίου. 

Αρνήθηκε να διαγνώσει την αξιοπιστία των µαρτύρων. Αρνή-
θηκε να εξετάσει µάρτυρες. Αρνήθηκε να καλέσει ακόµη και τους
µάρτυρες που δεν είχαν καλέσει από τη δικαιοσύνη, τον κ. Φρου-
ζή. Σας το προτείναµε. Αρνήθηκε να καλέσει αυτούς τους ανώ-
νυµους µάρτυρες, όταν όλα τα αναφερόµενα πρόσωπα τους κα-
ταγγέλλουν ως ψευδοµάρτυρες. Αρνήθηκε να αναζητήσει και να
αναγνώσει έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στην κατοχή της «NO-
VARTIS» ή αλλοδαπών υπηρεσιών και να διενεργήσει πράξεις
προανακριτικού περιεχοµένου. Ακόµη κι αν ήθελε να καταλήξει
στην αναρµοδιότητα, όφειλε να προβεί στις παραπάνω πράξεις,
όπως τις είχαµε ζητήσει.

Για αυτούς τους λόγους η σπουδή µε την οποία κατέληξε στη
δήθεν αναρµοδιότητα η πλειοψηφία της επιτροπής αποκαλύπτει
την εικόνα της σκευωρίας και των κατασκευασµένων κατηγοριών
εναντίον των πολιτικών αντιπάλων της Κυβέρνησης. Μισό στοι-
χείο να είχατε από αυτά τα οποία κατά καιρούς είχατε αφήσει να
διαρρεύσουν, θα είχατε οδηγήσει στο ειδικό δικαστήριο τα συγ-
κεκριµένα αναφερόµενα πρόσωπα. Όχι µόνο δεν είχατε στοιχεία,
αλλά δεν θέλατε να αποδειχθεί ότι οι συγκεκριµένοι «ανώνυµοι»
µάρτυρες κατέθεσαν ψευδώς όλα όσα είχαν καταθέσει, γι’ αυτό
και δεν τους καλέσατε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µε τις ψήφους της Πλει-
οψηφίας ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ολοκληρώνεται η παρωδία της διαδικα-
σίας που επέλεξε η Κυβέρνηση να χρησιµοποιήσει ως επικοινω-
νιακό τέχνασµα για να συντηρήσει τον µύθο της κάθαρσης και
να ξεφύγει από την πολιτική αποµόνωση στην οποία την έχουν
θέσει και τη θέτουν κάθε µέρα και περισσότερο οι πολίτες, ο ελ-
ληνικός λαός. 

Επιλέγετε να το κάνετε µε έναν τρόπο που δεν τιµά την πλει-
οψηφία, µε ένα ψηφοδέλτιο σηµαδεµένο. Και αυτό το ψηφοδέλ-
τιο εσείς θα έρθετε σήµερα να το ρίξετε µέσα στην κάλπη για
λόγους αναρµοδιότητας, θεωρώντας ότι αυτό δηµιουργεί νοµο-
λογία. Αυτό προκαλεί µόνο γέλιο. Προκαλεί και θλίψη, όµως, για-
τί δεν το είχατε ανάγκη. Θα µπορούσατε να πάτε µε το ίδιο ψη-
φοδέλτιο χωρίς την αναρµοδιότητα και να αιτιολογήσετε όπως
θέλετε εσείς την ψήφο σας.

Δεν τελειώνει, όµως, εδώ η υπόθεση. Και δεν τελειώνει εδώ η
υπόθεση, γιατί µένει ανοικτή η υπόθεση των σκευωρών, των συ-
νεργών τους και όλων αυτών οι οποίοι στήριξαν και έστησαν την
σκευωρία.

Γι’ αυτούς είµαι σίγουρος ότι η δικαιοσύνη θα επανέλθει λίαν
συντόµως και τότε θα µάθουµε ποια είναι η αλήθεια, αυτή που
σήµερα εσείς θέλετε να αποκρύψετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαθεοδώρου.
Θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο Αντιπρόεδρος

της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι
Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Υγείας, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Περιβάλλοντος
και Ενέργειας και Οικονοµίας και Ανάπτυξης, καθώς και η Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κατέθεσαν σήµερα 18-05-2018 σχέδιο
νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2014/89/ΕΕ «περί θεσπίσεως πλαισίου για τον θαλάσσιο χωρο-
ταξικό σχεδιασµό» και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-

λογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτή.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ για δέ-

κα λεπτά.
Κύριοι συνάδελφοι, όπως βλέπετε, όλοι ξεφεύγουν του χρό-

νου. Μην περιµένετε να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία στους
προβλεπόµενους χρόνους που έχουµε ορίσει. Να είστε έτοιµοι
για ξενύχτι. Απλώς σας προειδοποιώ, εάν δεν λάβετε γνώση και
εάν δεν τηρήσετε τους χρόνους, θα ξεφύγουµε πάρα πολύ στη
σηµερινή διαδικασία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι όλοι. Δεν ξεφεύγουν
όλοι, κύριε Πρόεδρε. Ορισµένοι σέβονται τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορισµένοι. Και εσείς
ξεφύγατε, κύριε Παρασκευόπουλε. Μόνο ο κ. Λαζαρίδης ήταν
εντός χρόνου.

Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Ούτε η νέµεση, ούτε η κάθαρση, ούτε η δικαίωση και βέβαια

ούτε η αλήθεια χωρούν σε αυτό το πλαίσιο». Είχα την τιµή να τα
γράψω αυτά µαζί µε πολλά άλλα στο πόρισµα της προκαταρκτι-
κής επιτροπής το 2010, τότε για την υπόθεση Βατοπεδίου. Τα
επανέλαβα το 2011 στο πόρισµα της επιτροπής για τα υποβρύχια
και τον Άκη Τσοχατζόπουλο.

Το φθαρµένο και ένοχο πολιτικό σύστηµα, που συγκροτείται
κυρίως από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, όχι µόνο δεν µπο-
ρεί να αντέξει τις αλλαγές που έχουν συντελεστεί, αλλά λυσσω-
δώς αντιδρά και σε οποιαδήποτε θεσµική αλλαγή που θα δικαιώ-
σει αγώνες και προσδοκίες του ελληνικού λαού και στο θεσµικό
επίπεδο, στο επίπεδο της διερεύνησης και της διαφάνειας της
δηµόσιας ζωής, αίτηµα πολλών - πολλών ετών ακριβώς καταγε-
γραµµένο µε τον πιο επίσηµο τρόπο, τουλάχιστον από το 2010,
στις αντίστοιχες επιτροπές της Βουλής.

Στο Βατοπέδι δεν ετέθη θέµα αρµοδιότητας για τη δωροδοκία
και απηλλάγησαν τα πολιτικά πρόσωπα. Στην υπόθεση των υπο-
βρυχίων η επιτροπή αρνήθηκε ρητά να εξετάσει την αρµοδιό-
τητα, αλλά και την παραγραφή και τότε οδηγήθηκε στο δικαστικό
συµβούλιο όπου έκανε την πρώτη τοµή το 2011. Δεν προϋπήρχε
η εξαίρεση του αδικήµατος του ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος
από την ερµηνεία του άρθρου 86 του Συντάγµατος. Τότε τεκµη-
ριώθηκε νοµολογιακά, µε την απόφασή του. Μέχρι πρότινος, πριν
από το 2011, θεωρητικά τουλάχιστον και νοµολογιακά και το «ξέ-
πλυµα» ήταν κατά την άσκηση των καθηκόντων. Έκτοτε δόθηκαν
αγώνες, δόθηκαν µάχες για την εξυγίανση του δηµόσιου βίου και
δόθηκαν και θεσµικές µάχες.

Ο κ. Τσοχατζόπουλος τότε το επιχείρηµα της σκευωρίας επι-
καλείτο και δεν ήταν ο µόνος που το επικαλείτο. Τον σιγοντάρι-
ζαν και πολλά ηγετικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ τότε, τα οποία ακόµη
είναι στην ενεργό πολιτική ζωή.

Η σκευωρία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπορεί να είναι ένα
επιχείρηµα για κάθε ελεγχόµενο, θεµιτό µέχρι ένα σηµείο, αλλά
ας αναλάβει τις ευθύνες όποιος το εκστοµίζει αυτό το επιχείρηµα
της σκευωρίας αναφορικά µε το πόσοι στο παρελθόν ένθεν και
ένθεν το χρησιµοποίησαν αυτό το επιχείρηµα.

Βέβαια, πρόκειται για αστειότητα να λέγεται ότι είναι ποτέ δυ-
νατόν µια Κυβέρνηση να οργανώσει µια τέτοια σκευωρία δύο
χρόνια τώρα δικαστικής διερεύνησης στις Ηνωµένες Πολιτείες,
στην Ευρώπη, παντού και αυτό να µην το απαντάει κανείς αν είναι
σκάνδαλο και να θεωρείται υπερβολική η έκφραση του κ. Παπαγ-
γελόπουλου, που το ονόµασε σκάνδαλο του αιώνα. Βεβαίως,
είναι σκάνδαλο του αιώνα, όχι για το αν είναι η µεγαλύτερη οικο-
νοµική ζηµιά του δηµοσίου που έγινε ποτέ, αλλά γιατί ειδικά ανα-
φέρεται σ’ αυτόν τον πολύπαθο και ευαίσθητο χώρο της υγείας,
όπου εκεί δεν νοείται κάτι τέτοιο. Αγανακτεί καθένας όταν υπάρ-
χει προκλητή ζήτηση και προκλητή φαρµακευτική δαπάνη, που
άφησε απολύτως αδιάφορους τους πολιτικούς εκπροσώπους και
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ επί µία δεκαετία τουλάχι-
στον. Και είµαι επιεικής όταν λέω «δεκαετία».

Αν αυτό συνιστά και ποινική ευθύνη για κάθε έναν, αυτό είναι
διερευνητέο προφανώς, αλλά όχι να είναι αθώες περιστερές,
όταν δεν µιλάει κανείς απ’ αυτούς για την ανάληψη της ευθύνης
για τη διασπάθιση του δηµόσιου πλούτου και για την προσβολή
στην υγεία του ελληνικού λαού επί τόσα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ας αφήσουµε, λοιπόν, τη σκευωρία ή το φιάσκο. Ακριβώς γι’
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αυτό συνέχεια ο ΣΥΡΙΖΑ από το 2010, το 2011 έφτασε βήµα-βήµα
στην υπόθεση Παπαντωνίου και εκεί συναίνεσαν και η Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Με τον
ίδιον τρόπο τη χειριστήκαµε την υπόθεση Παπαντωνίου, όπως τα
πορίσµατα δείχνουν. Εδώ είναι, µπορείτε να τα βρείτε, να τα δια-
βάσει οποιοσδήποτε και τα δύο πορίσµατα. Ειδική αναφορά γί-
νεται σ’ αυτό το ζήτηµα, στο ότι µόνο η δικαιοσύνη θα πρέπει να
αναλαµβάνει -και να βρούµε διόδους ερµηνείας και του άρθρου
86 µέχρι να το αναθεωρήσουµε- τη δικαστική διερεύνηση και για
τα πολιτικά πρόσωπα και χωρίς τους προνοµιακούς χρόνους πα-
ραγραφής.

Κρίσιµο σηµείο είναι και αυτό. Δεν είναι το µόνο. Καρικατούρα
είναι η διαδικασία της δικαστικής διερεύνησης των προανακριτι-
κών επιτροπών, όποτε έγιναν. Ήταν πολιτικές σκοπιµότητες
ένθεν και ένθεν, διαρροές των δήθεν µυστικών ανακριτικών δια-
δικασιών, πρωτοσέλιδα και ρεπορτάζ στα κανάλια και έκθεση του
κάθε µάρτυρα που δεν µας άρεσε ή µας άρεσε. Χυδαιότητα είναι
η ιστορία των προανακριτικών επιτροπών, όνειδος για τον δηµό-
σιο βίο και τον κοινοβουλευτικό βίο.

Και θέλετε αυτό το καθεστώς να το συντηρήσουµε; Ναι, υπάρ-
χει το άρθρο 86 του Συντάγµατος, όπως ερµηνεύτηκε µε το αδί-
κηµα του ξεπλύµατος  από το 2010 και το 2011 που το θέσαµε
µε τον πιο επίσηµο τρόπο και συνεπείς σε αυτό ακολουθούµε
µέχρι σήµερα αυτή την πορεία, µεσολάβησε νοµική θεωρία, µε-
σολάβησε προβληµατισµός, ωρίµασε πλέον το 2018 η προσέγ-
γιση και για το αδίκηµα της δωροληψίας και της δωροδοκίας.

Και δεν το κρύψαµε όχι µόνο γιατί προϋπήρχε η υπόθεση Πα-
παντωνίου, που αφορούσε το ξέπλυµα, αλλά και γιατί η πρόταση
που καταθέσαµε στη Βουλή για τη σύσταση επιτροπής ρητά, σα-
φέστατα έλεγε να συγκληθεί η επιτροπή για να ελέγξει την αρ-
µοδιότητα. 

Δεν αιφνιδιάσαµε κανέναν. Δεν ήταν ποτέ πρωτοφανής και αυ-
θαίρετη κίνηση. Με απόλυτη νοµική και πολιτική συνέπεια ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει χειριστεί όλα αυτά τα ζητήµατα, ακριβώς για να φτά-
σουν µέχρι τέλους στη δικαστική διερεύνηση και όχι στις σκοπι-
µότητες του πολιτικού ανταγωνισµού, για να αποδοθούν αθώοι
όσοι είναι και αυτοί στους οποίους δεν µπορεί να στοιχειοθετηθεί
η κατηγορία, για να δικαστούν αυτοί για τους οποίους προκύπτει
ένδειξη ενοχής και για να αποκατασταθεί όσο γίνεται το κύρος
του πολιτικού συστήµατος. 

Αυτή είναι η γραµµή του ΣΥΡΙΖΑ αποδεδειγµένα και επισήµως
καταγεγραµµένη τουλάχιστον από το 2010. Με συνέπεια υλοποι-
ήσαµε κάθε βήµα και στην υπόθεση «NOVARTIS». 

Αυτό είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο του αιώνα. Έχει δίκιο ο κ.
Παπαγγελόπουλος. Δεν αποτυπώνει αυτό κάποια σκοπιµότητα. 

Η επιτροπή, κύριε Βορίδη, όφειλε να τα λάβει όλα αυτά υπ’
όψιν και να εξετάσει τόσα όσα χρειάζονταν για να καταλήξει στο
τεκµηριωµένο πόρισµα που παρουσιάζει σήµερα ενώπιον της
Ολοµέλειας της Βουλής. 

Θα µπορούσαµε να το είχαµε απαντήσει και στην αρχική ολο-
µελειακή διαδικασία, αλλά θα ήταν πολύ πρόχειρο. Εδώ είναι τεκ-
µηρίωση µετά από βάσανο και όχι αυτά που προσπαθούν κάποιοι
να παρουσιάσουν ότι δήθεν η επιτροπή συνεδρίαζε και αναπα-
ρήγαγε τον εαυτό της. 

Φύγατε! Το σκάσατε στην πραγµατικότητα, για να µην αντιµε-
τωπίσετε της ευθύνες. 

Είναι επαρκής ο δικανικός λόγος, σας κύριε Βορίδη, αλλά ανε-
παρκέστατη η πολιτική σας βούληση για το χτύπηµα της διαφθο-
ράς και την ανάδειξη της αλήθειας. Περί αυτού πρόκειται. 

Από αυτή την άποψη, η λειτουργία της επιτροπής υπήρξε
άψογη, µε συνέπεια και συνέχεια. Και πράγµατι γι’ αυτόν τον
λόγο προσδοκούµε ότι το πόρισµα που καλείται η Βουλή να βγά-
λει, µε τις διαδικασίες που προβλέπει ο Κανονισµός και µε προ-
σαρµογή στα όσα προβλέπει, θα δώσει έναυσµα πραγµατικής
διερεύνησης κάθε τέτοιας υπόθεσης. 

Ένα µέρος της δικογραφίας δυστυχώς δηµοσιεύθηκε στον
τύπο. Πολλές ενδείξεις προκύπτουν από αυτήν. Το ότι δεν τις
επικαλούµαστε, κύριε Βορίδη, και όχι µόνο για τον κ. Γεωργιάδη,
αλλά για οποιονδήποτε, δεν είναι γιατί δεν µπορούσαµε να πού-
µε, αλλά γιατί δεν πρέπει να πούµε, ακριβώς γιατί ή θα παίξουµε
στο άθλιο παιχνίδι της συκοφάντησης µε επιλεκτικά στοιχεία µιας

φρούδας επικοινωνίας ή θα είµαστε σοβαροί και θα κάνουµε
αυτό που κάναµε και θα δώσουµε στη δικαιοσύνη τη δυνατότητα
να συνεχίσει την έρευνα. 

Γι’ αυτό δεν µιλάµε. Αλλιώς, θα µπορούσα να πω πάρα πολλά
στα κανάλια ή µέσα στη Βουλή για όσα περιέχει η δικογραφία.
Από τη στιγµή που δεν µπήκαµε στη διαδικασία της διερεύνησης,
δεν δικαιούµαι να τα χρησιµοποιήσω και δεν τα χρησιµοποιώ.
Αυτό είναι στάση ευθύνης και όχι γιατί δεν θα µπορούσα να πω,
τουλάχιστον σε επίπεδο ενδείξεων, κάτι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επ’ αυτού, µιας και ήµουν και πρόεδρος αυτής της επιτροπής,

θέλω να καταθέσω και κάτι ακόµα. Όταν εκλήθησαν στη διαδι-
κασία διερεύνησης της αρµοδιότητας ή της αναρµοδιότητας τα
δέκα ελεγχόµενα προαναφερόµενα πολιτικά πρόσωπα, όπως εί-
χαµε υποχρέωση από τον Κανονισµό της Βουλής να τα καλέ-
σουµε, ήδη είχε αιτηθεί και ανταποκρίθηκε στην πρόσκλησή µας
ο κ. Βενιζέλος. Η συνεισφορά του επί πολλές ώρες ήταν κυρίως
επί της αρµοδιότητας. 

Οι υπόλοιποι εννέα αρνήθηκαν. Σήµερα θα έρθουν -δικαίωµά
τους και δεν θα το κρίνω γιατί είναι ελεγχόµενα πρόσωπα- που
πάλι η Βουλή συζητάει την πρόταση για το αν είναι αρµόδια ή
αναρµόδια η ίδια. Ας έρθουν, δικαίωµά τους. Τότε δεν ήρθαν.
Από τους εννέα, οι έξι τουλάχιστον απάντησαν µε έναν κόσµιο
και συνετό τρόπο. Οι τρεις, ο κ. Σαµαράς, ο κ. Γεωργιάδης και ο
κ. Λοβέρδος, απάντησαν µε έναν χυδαίο τρόπο. 

Σκέφτηκα πάρα πολύ ως πρόεδρος της επιτροπής το αν θα
έπρεπε να διαβιβάσω στον Πρόεδρο της Βουλής τις επιστολές
τους για τα περαιτέρω, γιατί είναι έξω από κάθε κανόνα δεοντο-
λογίας. Οφείλω, όµως, σήµερα αυτή τη συµπεριφορά και αυτό
το περιεχόµενο των επιστολών να το καταγγείλω, γιατί πρέπει να
το καταδικάσει η Βουλή µε κάθε τρόπο. Πρόκειται για χυδαι-
ότητα πρώτου µεγέθους. 

Η απόφαση που προτείνει η επιτροπή σήµερα για τη Βουλή
προς όλους τους Βουλευτές, δηλαδή όχι στην άσκηση δίωξης
από τη Βουλή λόγω αναρµοδιότητας και η διαβίβαση στην τα-
κτική δικαιοσύνη, είναι απόφαση που πολιτικά, ιστορικά, αξιακά
και νοµικά αντιστοιχεί µε ένα τεράστιο «ναι» στην έρευνα της
υπόθεσης «NOVARTIS» µέχρι τέλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δρίτσα. 
Ορίστε, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο εκ µέρους της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Ολοµέλεια της Βου-

λής θα ψηφίσει τη µη παραποµπή των δέκα αναφερόµενων προ-
σώπων για την υπόθεση «NOVARTIS», µια υπόθεση που θυµίζω
ότι εµφανίστηκε στο πολιτικό σκηνικό την εποµένη του συλλαλη-
τηρίου της Αθήνας για το σκοπιανό. Τυχαίο; 

Επίσης σήµερα η Βουλή ψηφίζει τη µη παραποµπή των δέκα
εµπλεκοµένων προσώπων µε µια απαράδεκτη µεθόδευση, καθώς
η κυβερνητική πλειοψηφία προσπαθεί να επιβάλει στους Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης τη δική της αιτιολογία για τη δική µας
ψήφο, ενέργεια προδήλως αντισυνταγµατική. 

Κάθε Έλληνας και κάθε Ελληνίδα καταλαβαίνουν ότι στόχος
σας είναι αφ’ ενός να διατηρήσετε την υπόθεση στην επικαιρό-
τητα και αφ’ ετέρου να αποφύγετε οποιαδήποτε ουσιαστική διε-
ρεύνηση, διότι η ουσιαστική διερεύνηση θα αποκάλυπτε αυτό
που εµείς βιώσαµε ως µέλη της προανακριτικής επιτροπής, µε-
λετώντας την υπόθεση. Θα διαφαινόταν, δηλαδή, η ορθότητα
της µη παραποµπής λόγω έλλειψης ενδείξεων εµπλοκής των
αναφερόµενων προσώπων σε οποιαδήποτε παράνοµη ενέργεια. 

Σας καλούµε έστω και την τελευταία στιγµή να διορθώσετε το
ψηφοδέλτιο και να ψηφίσουν οι Βουλευτές όπως προβλέπει το
Σύνταγµα, «ναι ή όχι στην παραποµπή» και ο κάθε Βουλευτής, η
κάθε παράταξη θα έχει τη δική της αιτιολογία, όπως προβλέπει
το Σύνταγµα. 

Είναι σαφές ότι δεν προέκυψε από τη µελέτη της δικογραφίας,
πρώτον, ένδειξη για οποιαδήποτε πράξη απιστίας, προαπαιτού-
µενο της δωροδοκίας, πουθενά, ούτε στο παραπεµπτικό ούτε
στο πόρισµα ούτε µέχρι στιγµής στις οµιλίες σας. Η Πλειοψηφία
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δεν αναφέρει ούτε µία συγκεκριµένη πράξη µε την οποία αµφι-
σβητείται η ορθή εκτέλεση των καθηκόντων των αναφεροµένων
προσώπων. 

Ποιες πράξεις συγκεκριµένα έκαναν αυτά τα δέκα εµπλεκό-
µενα πρόσωπα, που δύναται να συνιστούν απιστία; Δεν µας το
απαντάτε πουθενά.

Δεύτερον, δεν προέκυψε καµµία αξιόπιστη µαρτυρία, κανένα
στοιχείο που να αποδεικνύει ή να υποδεικνύει τέλεση πράξης δω-
ροδοκίας, πέραν κάποιων γενικολογιών του στυλ «νοµίζω», «ά-
κουσα», «µου είπαν». Και φυσικά δεν µας επέτρεψαν, όπως γνω-
ρίζετε, να εξετάσουµε τους µάρτυρες, να υποστούν τη βάσανο
των ερωτήσεων και να αποδειχθεί ότι έχουν αντικειµενικά γνώση
των γεγονότων. 

Τρίτον, στη δικογραφία δεν υπάρχει περιγραφή καµµίας ενέρ-
γειας προσώπων που να συνιστά νοµιµοποίηση εσόδων από πα-
ράνοµη δραστηριότητα, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Δεν
υπάρχουν στοιχεία.

Ξέρετε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι υπάρχει; Μια
φηµολογία που κάποιοι προσπαθούν να καλλιεργήσουν, ότι δή-
θεν κάπου αλλού υπάρχουν τα στοιχεία και θα έρθουν. Έρχονται!
Όπου να ‘ναι θα έρθουν! Από την Αµερική, από την Ελβετία, ίσως
από τη Βενεζουέλα! 

Αντίθετα, µε ευθύνη της κυβερνητικής Πλειοψηφίας η προανα-
κριτική επιτροπή επέλεξε συνειδητά να µην εξετάσει την υπό-
θεση, να µην εξετάσει µάρτυρες, να µην διερευνήσει τα πραγ-
µατικά γεγονότα, να δούµε αν υπάρχουν πράξεις που είναι πα-
ράνοµες και τελικά να µην επιτρέψει την πολιτική αποκάλυψη της
αλήθειας. Πολλά πολιτικά κίνητρα έχουν ήδη ακουστεί στις οµι-
λίες των Βουλευτών της Συµπολίτευσης.

Αξίζει να σηµειωθεί εν προκειµένω ότι δεν υφίσταται κανένα
προηγούµενο όπου το σύνολο της Αντιπολίτευσης, αλλά και το
σύνολο των εµπλεκοµένων προσώπων, να ζητούν από επιτροπή
που ελέγχεται από την κυβερνητική Πλειοψηφία, να προχωρήσει
στη διερεύνηση υπόθεσης και αυτή η Πλειοψηφία να το αρνείται. 

Με τον τρόπο αυτόν η επιτροπή κατέστη οργανικό µέρος της
κυβερνητικής σκευωρίας για τη σπίλωση των πολιτικών της αντι-
πάλων. Πρόκειται για µια σκευωρία που στηλίτευσε σύσσωµη η
Αντιπολίτευση, όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που αποχω-
ρήσαµε από τις συνεδριάσεις όχι οριστικά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Αποχωρήσαµε µέχρι να αποφασίσει η Πλειοψηφία να
διερευνήσει την υπόθεση, γεγονός το οποίο τελικά δεν επήλθε
µε δική σας ευθύνη.

Σήµερα η Πλειοψηφία, για να δικαιολογήσει τη µη παραποµπή
της υπόθεσης στη δικαιοσύνη µέσω της διαδικασίας που ορίζει
το Σύνταγµα, µέσω της διαδικασίας του δικαστικού συµβουλίου
του άρθρου 86, ισχυρίζεται ότι επιβεβαιώνει την αρµοδιότητα της
κοινής ποινικής δικαιοσύνης.

Ας εξετάσουµε αυτό το επιχείρηµα. 
Πρώτον, στην περίπτωση της δήθεν νοµιµοποίησης εσόδων η

δικαιοσύνη ουδέποτε µάς την απέστειλε στη Βουλή. Επίσης, η
δικαιοσύνη ήδη λέγεται ότι ερευνά την υπόθεση. Ακούσαµε, επί-
σης, ότι άνοιξαν οι τραπεζικοί λογαριασµοί. Φαντάζοµαι πως κά-
ποιος θα µας ενηµερώσει αν µετά από τόσες εβδοµάδες βρέ-
θηκε κάτι. Αν δεν βρέθηκε κάτι, αντιλαµβάνοµαι ότι δεν υφίσταται
τέτοια υπόθεση. Κανείς, όµως, δεν µας ενηµερώνει γι’ αυτό. Επί-
σης η δικαιοσύνη ήδη λέγεται ότι ερευνά την υπόθεση. Η νοµο-
λογία είναι σαφής και ορθώς στο πόρισµά της, στη σελίδα 36, η
Πλειοψηφία επικαλείται το βούλευµα 1 του 2011 του δικαστικού
συµβουλίου του άρθρου 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος. 

Άρα, η εισαγγελία ουδέποτε µας έστειλε την υπόθεση για να
τη στείλουµε εµείς πίσω. Είναι επικοινωνιακό θέατρο τα λεγό-
µενα ότι η υπόθεση επιστρέφει στη δικαιοσύνη. Η υπόθεση ως
προς τη νοµιµοποίηση ποτέ δεν διαβιβάστηκε από την εισαγγε-
λία, η επιτροπή δεν προσέθεσε κανένα νέο στοιχείο στον άδειο
φάκελο αυτής της υπόθεσης και άρα δεν γυρνάει πίσω.

Ως προς το θέµα της δήθεν δωροδοκίας, δεν θα εµπλακώ σε
µια φιλολογική συζήτηση σαν τις ατέρµονες συζητήσεις στην επι-
τροπή, ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι ήταν προειληµµένη η απόφαση
της Πλειοψηφίας. Την είχαν αποκαλύψει κορυφαίοι Υπουργοί
πριν καν τη σύσταση της προανακριτικής επιτροπής.

Θέλω, όµως, να τονίσω κάτι πάρα πολύ ουσιαστικό: Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, σε ένα κράτος δικαίου η αρµοδιότητα δεν
είναι θέµα επιλογής, η αρµοδιότητα δεν µεταλλάσσεται ανάλογα
µε το τι πιστεύει ο καθένας πολιτικά και τι συµφέρει κατά την ά-
ποψή του την εξέταση µιας υπόθεσης. Αυτό διαχωρίζει τα κράτη
δικαίου από τα κράτη που δεν σέβονται την έννοµη τάξη.

Η αρµοδιότητα είναι συγκεκριµένη. Καθορίζεται από τον νόµο
και καθορίζεται από τη νοµολογία των δικαστικών οργάνων. Η δι-
καιοσύνη και µόνο παράγει νοµολογία και όχι, όπως γνωρίζετε
όλοι, η προανακριτική επιτροπή και τα πορίσµατά της. 

Να σηµειώσω ότι η κυρία εισαγγελεύς έκρινε ήδη, µε την απο-
στολή της δικογραφίας, ποια αδικήµατα κατά τη γνώµη της δι-
καιοσύνης, της ανεξάρτητης δικαιοσύνης, εµπίπτουν στην
αρµοδιότητα της Βουλής. Διότι το άρθρο 86 ορίζει την αµελλητί
αποστολή αδικηµάτων προσώπων που διατέλεσαν µέλη της κυ-
βέρνησης ή Υφυπουργοί, αλλά συγκεκριµένα και µόνο, όπως λέει
το άρθρο, για αδικήµατα που τέλεσαν κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους. 

Έτσι, ο εισαγγελέας διαφθοράς, διαβιβάζοντας τη δικογραφία
στη Βουλή και ταυτοχρόνως κρατώντας το µέρος που αφορούσε
το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δρα-
στηριότητες, για το οποίο µάλιστα έχει ήδη ασκήσει η προανα-
κριτικές πράξεις, εφάρµοσε τις διατάξεις του άρθρου 86 του
Συντάγµατος και αναγνώρισε την αρµοδιότητα της Βουλής. 

Την ίδια στιγµή και η Πλειοψηφία, εσείς, εφαρµόσατε µε τη
σειρά σας το άρθρο 86 του Συντάγµατος, προτείνοντας αρχικά
και εν συνεχεία συγκροτώντας την επιτροπή µε απόφαση της
Ολοµέλειας και διεξάγοντας σήµερα αυτή τη συζήτηση στην
Ολοµέλεια της Βουλής.

Θέλω επίσης να σηµειώσω ότι το άρθρο 86 θεσµοθετεί δύο ει-
δικά δικαστικά όργανα προ και µετά τη σύσταση της επιτροπής
για να αποφανθεί επί τέτοιων νοµικών θεµάτων, αλλά εσείς απο-
φύγατε και τα δύο ειδικά όργανα που προβλέπει το άρθρο 86.
Και βέβαια τώρα δηµιουργείτε το συνταγµατικά απαράδεκτο γε-
γονός να στερούµε στα αναφερόµενα πρόσωπα το δικαίωµα του
νοµίµου δικαστή, όπως ορίζεται στο άρθρο 8 του Συντάγµατος. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προανακριτική επι-
τροπή απλώς θα διαπιστώσει την αναρµοδιότητα της Βουλής.
Θα πείτε: «Εµείς είµαστε αναρµόδιοι. Το βάζουµε στο αρχείο».
Δεν διαβιβάζετε την υπόθεση στη δικαιοσύνη, όπως για επικοι-
νωνιακούς λόγους επικαλείστε. Το έχει ήδη πει ο εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ στην επιτροπή στις 9 Μαρτίου 2018. 

Σας διαβάζω: «Τι θα πει “εµείς θα παραπέµψουµε την υπόθεση
στη δικαιοσύνη”; Η µία εξουσία παραπέµπει στην άλλη; Έχει τέ-
τοια αρµοδιότητα να παραπέµψει την υπόθεση στη δικαιοσύνη;».
«Δίκιο έχετε», λέει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, «διαπιστωτική
θα είναι η κρίση µας. Η δικαιοσύνη έχει αρµοδιότητα και το
σωστό ρήµα είναι ότι διαπιστώνεται». 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτό είναι ακριβώς. Ρωτήστε τον κ.
Βορίδη να σας εξηγήσει. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Διαπιστώνουµε, δεν στέλνουµε. Να µι-
λάµε σωστά ελληνικά. Άρα, να σταµατήσουν οι κοµπασµοί σας
ότι θα επιστρέψετε την υπόθεση στη δικαιοσύνη.

Πάντως, µιλώντας συνολικά για το χώρο του φαρµάκου, θυ-
µίζω ότι σε προηγούµενη συνεδρίαση ο αρµόδιος Υπουργός είχε
µιλήσει για 85.000.000.000 ευρώ σκάνδαλα στο χώρο της υγείας. 

Δράττοµαι της ευκαιρίας να τονίσω ότι έναν χρόνο µετά τη σύ-
σταση της εξεταστικής επιτροπής για τα σκάνδαλα στον χώρο
της υγείας, δεν έχει ξεκινήσει καν η όποια συζήτηση για το θέµα
των δηµοσίων προµηθειών φαρµάκων και άλλων υλικών και παρ’
ότι για καθαρά µικροπολιτικούς λόγους έχετε διαφυλάξει µέσω
εξαίρεσης την περίοδο της δικής σας διακυβέρνησης. 

Γιατί αυτή η έλλειψη ενδιαφέροντος και στην προανακριτική
επιτροπή και στην εξεταστική επιτροπή για να µελετήσετε την
ουσία στον χώρο του φαρµάκου; Γιατί αυτή η σπουδή, όταν ήσα-
σταν αντιπολίτευση, να αντιταχθείτε σε οποιαδήποτε προσπά-
θεια περιορισµού της δηµόσιας δαπάνης, αναπαράγοντας στον
δηµόσιο λόγο τα επιχειρήµατα των φαρµακοβιοµηχάνων; 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι η
υπόθεση «NOVARTIS» αποτελεί ένα κοινοβουλευτικό φιάσκο. Κυ-
ρίως, όµως, συνιστά µια σκευωρία σε βάρος των πολιτικών σας
αντιπάλων. 
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Ορθά λέτε –θα διαβάσω από το πόρισµα της Πλειοψηφίας-
στη σελίδα 22 του πορίσµατος: «Ο νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών χρησιµοποιήθηκε πολλές φορές ως όπλο εξόντωσης των πο-
λιτικών αντιπάλων». Σωστά το λέτε. Χρησιµοποιήθηκε πολλές
φορές, χρησιµοποιείται και σήµερα, γιατί στόχος σας δεν είναι
να υπηρετήσετε την αλήθεια, αλλά στόχος σας είναι να διαιρέ-
σετε τους Έλληνες, να σπείρετε διχόνοια για να κουκουλώσετε
τις δικές σας πράξεις, τις δικές σας αποτυχίες. Ετοιµάζετε το
αφήγηµά σας για τις επόµενες εκλογές, αλλά ο ελληνικός λαός
καταλαβαίνει και θα σας κρίνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μηταράκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισ-
ας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Αναγνωστοπούλου έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια πολύ ση-

µαντική στιγµή και αυτή η Ολοµέλεια θεωρώ ότι έχει µια ιστορική
ευθύνη. Θα καταλήξω στο τέλος ποια είναι αυτή η ιστορική ευ-
θύνη.

Διαβάζω ένα απόσπασµα για να ξεκινήσουµε λίγο τα πράγ-
µατα από την αρχή και να µην µπλέκουµε συνέχεια σε µια δαιδα-
λώδη αφήγηση και ερµηνεία της νοµικής επιστήµης: «Η διαφ-
θορά είναι κατ’ ουσία ταυτισµένη µε την ανισότητα, την αδικία,
την έλλειψη ορθολογισµού και διαφάνειας, τον κοινωνικό απο-
κλεισµό, τον αθέµιτο ανταγωνισµό, την απώλεια συγκριτικών πλε-
ονεκτηµάτων, την αδυναµία του κράτους δικαίου και του κοινω-
νικού κράτους, την κρίση νοµιµοποίησης της σύγχρονης αντι-
προσωπευτικής δηµοκρατίας. Είναι ένα σαράκι που θίγει κατ’
ουσία τη συνοχή της κοινωνίας».

Αυτά τα ωραία λόγια ανήκουν στον κ. Βενιζέλο, που έχει προ-
λογίσει πόνηµα για τη διαφθορά. Ωραία είναι αυτά τα λόγια που
περιγράφουν ένα εκτεταµένο φαινόµενο που οδηγεί στην απο-
σταθεροποίηση της έννοµης τάξης. Στο πλαίσιο αυτού του φαι-
νοµένου δηµιουργούνται και εµπεδώνονται νοοτροπίες διαφθο-
ράς. Μια ελίτ που ξεκινά από την πολιτική πυραµίδα και πιάνει
οικονοµικούς παράγοντες, πνευµατικούς παράγοντες, δηµιουρ-
γεί αυτή τη νοοτροπία ότι η διαφθορά είναι σχεδόν ένα φυσικό
φαινόµενο.

Στην Ελλάδα γνωρίζουµε ότι υπάρχει εκτεταµένο φαινόµενο
διαφθοράς, από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, από τους εξοπλι-
σµούς και κυρίως την υγεία. Αυτό έχει καταγγελθεί άπειρες φο-
ρές.

Ποια είναι η διαφορά της δικής µας Κυβέρνησης από τις προ-
ηγούµενες; Ότι εµείς τη διαφθορά δεν τη θεωρούµε φυσικό φαι-
νόµενο. Εµείς τη θεωρούµε ανωµαλία, η οποία µπορεί -και το
κάνει- να πλήξει βαθιά τα θεµέλια της δηµοκρατίας, γιατί σπάει
ένα σηµαντικό πράγµα: Διαρρηγνύει τον δεσµό εµπιστοσύνης
ανάµεσα στην κοινωνία, ανάµεσα στους πολίτες και την πολιτική
εξουσία.

Αυτό, λοιπόν, που εµείς θεωρούµε ανωµαλία και προσπαθούµε
να φέρουµε την οµαλότητα, από κάποιους ερµηνεύεται άπειρες
φορές -το είδαµε και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης- ως θεσµική
εκτροπή. Έχει φτάσει δικογραφία στη Βουλή για µία από τις εµ-
βληµατικές περιπτώσεις διαφθοράς, που είναι η υπόθεση «NO-
VARTIS»,γιατί διαφθορά τι είναι; Η προνοµιακή σχέση ενός
µεγάλου οικονοµικού παράγοντα µε την πολιτική εξουσία και άλ-
λους παράγοντες που παίζουν ρόλο στην κοινωνική και την οικο-
νοµική ζωή.

Αυτό, λοιπόν, που βλέπουµε στη δικογραφία, χωρίς να ανα-
φερθώ σε πρόσωπα -γιατί πολύ καλά είπε ο Πρόεδρος της Επι-

τροπής, ο κ. Δρίτσας, ότι εµείς σεβόµαστε πάρα πολύ αυτό που
κάναµε στην επιτροπή- είναι ότι και µόνο το γεγονός ότι ο διευ-
θυντής αυτής της πολυεθνικής εταιρείας, της «NOVARTIS», επι-
βραβεύεται από την εταιρεία του για την πολιτική του και ενώ εν
µέσω µνηµονίων µειώνεται το κόστος φαρµάκου από τις κρατικές
δαπάνες και µετακυλίεται στους ασθενείς, αυτός ο διευθυντής
επιβραβεύεται επειδή κατόρθωσε εν µέσω µνηµονίων και περι-
κοπών να κερδίσει η εταιρεία, αυτό κάτι δείχνει.

Δεν θα αναφερθώ σε όλα τα άλλα, δεν θα αναφερθώ στις συ-
ναλλαγές που περιγράφονται µέσα στη δικογραφία ανάµεσα
στην εταιρεία και σε πολιτικά πρόσωπα.

Αυτό, όµως, που περιγράφεται ανάγλυφα µέσα στη δικογρα-
φία είναι ότι έχουµε µία µεγάλη ανωµαλία, πολιτική, ηθική και εν-
δεχοµένως ποινική, µία ανωµαλία στο ίδιο το δηµοκρατικό σύ-
στηµα. Και είναι έλλειψη ηθικής και κυνισµός. Και αυτό που µετά
λύπης µου διαπιστώνω στην Αντιπολίτευση είναι αυτός ο κυνι-
σµός. Μιλάµε για ανθρώπους. Μιλάµε για ανθρώπους οι οποίοι
πετάχτηκαν στο περιθώριο της κοινωνίας από τέτοιου είδους πο-
λιτικές. Και αντί να µιλήσουµε µε αφορµή και τη «NOVARTIS» γι’
αυτά τα θέµατα, προσπαθούµε µε χίλιους δυο τρόπους να απο-
δείξουµε ότι εµείς κάνουµε την ανωµαλία, γιατί δεν σεβόµαστε.
Τι ακριβώς δεν σεβόµαστε; Αυτό δεν το κατάλαβα. 

Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, θέλει να φέρει την οµαλότητα. Και
θα τη φέρει χρησιµοποιώντας ακριβώς ως όπλο το Σύνταγµα,
τους θεσµούς και τους κανόνες της δηµοκρατίας. 

Το µεγάλο θέµα της Αντιπολίτευσης δεν είναι κυρίως αν τα εµ-
πλεκόµενα πρόσωπα έχουν ποινικές ευθύνες και όλα αυτά. Πού
πλήττει η οµαλότητα το παλαιό σύστηµα; Το πλήττει στο ότι δεν
µπορεί να αναπαραχθεί και στο ότι φέρνοντας πάλι την οµαλό-
τητα, κόβονται οι δίαυλοι αναπαραγωγής ενός διεφθαρµένου συ-
στήµατος, µε οικονοµικούς και µιντιακούς παράγοντες. Αυτό
είναι το µεγάλο της πρόβληµα. Γι’ αυτό έδωσε πραγµατικά -επι-
τρέψτε µου την έκφραση- τα ρέστα της σ’ αυτή την υπόθεση της
«NOVARTIS»! Διότι η υπόθεση της «NOVARTIS» είναι παράδειγµα
και θα αποδειχθεί. 

Τι είπε, λοιπόν, η Αντιπολίτευση σε όλους τους τόνους; Μίλησε
για σκευωρία. Δεν αντιπαρέθεσαν ένα άλλο σχέδιο αντιµετώπι-
σης της διαφθοράς. Ευθύς εξαρχής είπαν ότι πρόκειται για
σκευωρία. Μάλιστα, προχώρησαν και σε µηνυτήριες αναφορές
εναντίον όχι µόνο των «φυσικών αυτουργών», όπως τους θεω-
ρούν, δηλαδή τους εισαγγελείς που όπως φαίνεται έκαναν τη
δουλειά τους, αλλά και των «ηθικών αυτουργών», δηλαδή εναν-
τίον του Πρωθυπουργού και του «εκτελεστικού του οργάνου»,
του κ. Παπαγγελόπουλου. 

Τι λέει ο κ. Σαµαράς στη µηνυτήρια αναφορά του; Λέει ότι εξυ-
φάνθη ένα σχέδιο από τον Αλέξη Τσίπρα για την πολιτική του
εξόντωση και ότι αυτή η µηνυόµενη συµµορία -προσέξτε τώρα
διατυπώσεις- δηλαδή ο Πρωθυπουργός, ο Παπαγγελόπουλος
κ.λπ., έφτιαξαν µία χυδαία πολιτικοδικαστική σκευωρία.

Εγώ θέλω να κάνω ένα απλό ερώτηµα και στο Σώµα, αλλά και
στον ελληνικό λαό που µας ακούει! Ένας πρωθυπουργός, ένας
πολιτικός αρχηγός που κερδίζει µε τον πλέον δηµοκρατικό τρόπο
-δηλαδή, στις εκλογές- έναν άλλον πολιτικό αρχηγό ενός πολιτι-
κού κόµµατος δύο φορές σε εκλογές, γιατί να θέλει να κάνει
σκευωρία να τον αναστήσει ξανά; Γιατί δεν καταφέρεται εναντίον
άλλων προσώπων, κύριε Βορίδη; Εκτός και αν θεωρείστε αδύνα-
µος κρίκος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και είµαι πράγµατι!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι! Τέλος πάντων!
Γιατί, λοιπόν, η σκευωρία; Η σκευωρία είχε έναν λόγο ευθύς

εξαρχής και εδώ στην Ολοµέλεια, αλλά και στην επιτροπή. Ο κ.
Βενιζέλος ήλθε στην επιτροπή για να µιλήσει και το πρώτο που
είπε είναι ότι αυτή η επιτροπή πρέπει να αποσείσει το βάρος της
σκευωρίας, την κατηγορία της σκευωρίας που έχει, λες και η επι-
τροπή συνεδρίαζε για να αποσείσει ένα τέτοιο βάρος.

Άρα, η σκευωρία ήταν το καλύτερο µέσο για να δηµιουργηθεί
φόβος, όπως τον βλέπουµε συνεχώς και µε κούνηµα του δακτύ-
λου και µε καταγγελτικό λόγο. 

Όµως, εγώ θα πω ένα πράγµα απ’ αυτά που έχω καταλάβει
από όλη αυτή την υπόθεση. Πέρα από τον κυνισµό της Αντιπολί-
τευσης -και αυτό θα το λέω συνέχεια- ποια είναι η µάχη του συ-
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στήµατος ούτως ώστε η διαφθορά ναι µεν να περιγράφεται,
αλλά ποτέ να µην µπορούµε να φτάσουµε το πολιτικό σύστηµα
να χτυπήσει τη διαφθορά; Κάποιες από τις προβλέψεις του άρ-
θρου 86 του Συντάγµατος -και όχι του άρθρου 86 γενικώς και αο-
ρίστως- αναφέρουν ποια είναι υπουργικά αδικήµατα και άρα
µένουν στη Βουλή, ποια δεν είναι και άρα πηγαίνουν στη δικαιο-
σύνη, ποια αποσβεστική προθεσµία έχουν αυτά τα αδικήµατα
κ.λπ..

Δουλέψαµε άπειρες ώρες και είναι προς τιµήν αυτής της επι-
τροπής. Και λυπάµαι πάρα πολύ που η Αντιπολίτευση δεν έµεινε,
γιατί έχουµε ιστορική ευθύνη. Το απαιτεί ο ελληνικός λαός. Ο πιο
θεσµικός τρόπος να συζητηθεί το άρθρο 86 και αυτές οι πτυχές
του που δηµιουργούν πρόβληµα ρήξης της εµπιστοσύνης της
κοινωνίας µε το πολιτικό σύστηµα, ήταν σε µία τέτοια επιτροπή.

Ο κ. Δουζίνας έχει γράψει πολύ ωραία ότι µε βάση το άρθρο
86 τελείται το τέλειο έγκληµα. Διότι θα καθόµασταν, θα συζητά-
γαµε µε τις ώρες, µε τις µέρες και µε τους µήνες, θα φέρναµε
και µάρτυρες, για να καταλήξουµε ότι έχουν παραγραφεί τα αδι-
κήµατα. Αυτά φωνάζει η ελληνική κοινωνία: «Παιδιά, τι κάνετε;
Τα κουκουλώνετε µεταξύ σας». 

Εγώ δεν θεωρώ ότι οι αναφερόµενοι δέκα έχουν διαπράξει
ποινικά αδικήµατα -ούτε το ξέρω άλλωστε- ούτε ότι σύσσωµη η
Αντιπολίτευση είναι βουτηγµένη στη διαφθορά. Οφείλει, όµως,
το πολιτικό σύστηµα, µετά από µια τέτοια χρεοκοπία που έχει
υποστεί αυτή η κοινωνία και που την έχει βυθίσει επί δέκα χρόνια
σε αυτή την κατάσταση, να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και
να πει, «Δεν θα αφήσουµε στη Βουλή τέτοια κρίσιµα ζητήµατα».
Εδώ χρειάζεται µια απάντηση: Η δωροδοκία µπορεί να θεωρηθεί,
µε οποιονδήποτε νου, υπουργικό αδίκηµα και να µείνει στη
Βουλή να εξεταστεί ή πρέπει να πηγαίνει στην ποινική δικαιο-
σύνη, όπως πηγαίνουν όλοι οι Έλληνες πολίτες και εκεί να απο-
δειχθεί η αθωότητα, η ενοχή κ.λπ.;

Θέλω να πω στον κ. Μηταράκη ότι το πόρισµα της επιτροπής
είναι διαπιστωτικό. Έλεος! Και εγώ που δεν ξέρω τίποτα από νο-
µικά, δεν µας διαβιβάζει η δικαιοσύνη και ξαναδιαβιβάζουµε
εµείς. Η δικαιοσύνη διαβιβάζει για να πει ένα πράγµα: «Μου ανά-
βετε το πράσινο φως;». Αυτό λέει η δικαιοσύνη µε λίγα λόγια για
να το καταλάβουµε. Και η Βουλή λέει «ναι» ή «όχι», «Σας το ανά-
βουµε» ή «Δεν σας το ανάβουµε».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, αν
θέλετε, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Υπάρχουν τα τελευταία συνεχή παραδείγµατα διαφθοράς,
αυτής της διάχυτης νοοτροπίας διαφθοράς, που τη βλέπουµε µε
την εκµετάλλευση καρκινοπαθών και άλλα τέτοια φαινόµενα. Κυ-
νισµός είναι αυτό. Πραγµατικά κυνισµός! Το πολιτικό µας σύ-
στηµα πρέπει να αρθεί τώρα, αυτή τη στιγµή, και να πάρει την
ιστορική απόφαση ότι το άρθρο 86 θα προστατεύει το πολιτικό
σύστηµα από διάφορα άλλα πράγµατα τα οποία δεν πρέπει να
δυσχεραίνουν τη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος. Όµως,
για όλα τα άλλα που άπτονται θεµάτων διαφθοράς, αυτά τα θέ-
µατα θα πρέπει να τα εξετάζει η δικαιοσύνη και να µην υπάρχει
αυτή η σύντοµη αποσβεστική προθεσµία, πράγµατα τα οποία
έχουν γράψει έγκριτοι νοµικοί οι οποίοι δεν ανήκουν στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Εγώ θεωρώ ότι απόψε πρέπει να κάνουµε το βήµα µε αποφα-
σιστικότητα. Το χρωστάµε στην ελληνική κοινωνία όλοι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Αναγνωστοπούλου. 
Ο κ. Λαγός εκ µέρους της Χρυσής Αυγής έχει τον λόγο για δέ-

κα λεπτά, όσο, τουλάχιστον, µπορείτε να περιοριστείτε σε αυτόν
τον χρόνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από έναν χρόνο, παρά λίγες ηµέρες, είχε διενεργηθεί

πάλι µια προανακριτική επιτροπή και είχε συζητηθεί το ζήτηµα
της εµπλοκής ή όχι στην υπόθεση του Γιάννου Παπαντωνίου. Ο
ΣΥΡΙΖΑ και πολλοί από τους Βουλευτές οι οποίοι ήταν και σε
αυτή την προανακριτική, ήταν και τότε, είχαν πει για την υπόθεση

Παπαντωνίου στο πόρισµα -µπορεί να το διαβάσει οποιοσδήποτε
θέλει- σχετικά µε το αδίκηµα της απιστίας, ότι η απιστία επί την
υπηρεσία συνάγεται αναγκαία µε την εκτέλεση των καθηκόντων
ενός Υπουργού. Ακριβώς έτσι το είχαν πει: «Συνεπώς…» -λέγανε-
«…για το αδίκηµα αυτό η Βουλή έχει αρµοδιότητα να ασκήσει
ποινική δίωξη». Και συνέχιζαν: «Καθίσταται φανερό ότι παρήλθε
η αποσβεστική προθεσµία και κατ’ αυτόν τον τρόπο έχει εξαλεί-
φει το αξιόποινο της πράξης του πρώην Υπουργού Ιωάννη Πα-
παντωνίου και δεν µπορεί η Βουλή να κάνει τίποτα». 

Αυτά έλεγε τότε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν τα λέγαµε
εµείς.  Εµείς λέγαµε τότε τα ίδια που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα. Διότι
η άποψη της Χρυσής Αυγής ήταν η ίδια από τότε και πριν
µπούµε στη Βουλή και µόλις µπήκαµε στη Βουλή. Και συνεχώς
λέµε ότι το άρθρο 86 είναι απαράδεκτο και δεν πρέπει για κανέ-
ναν λόγο οι Υπουργοί να µην ελέγχονται από τη δικαιοσύνη. Ο
ΣΥΡΙΖΑ έλεγε άλλα τότε και άλλα έγραφε στο πόρισµα του, προ-
φανώς γιατί η υπόθεση Παπαντωνίου δεν τον εξυπηρετούσε.
Διότι ο Παπαντωνίου θα έπαιρνε πολλούς µαζί του, εάν η υπό-
θεση εξελισσόταν κανονικά. Γι’ αυτό, λοιπόν, έβγαλαν τον Πα-
παντωνίου στην άκρη και άφησαν στο απυρόβλητο όλους τους
υπόλοιπους, που φτάνανε µέχρι και τον τότε, τον πρώην Πρωθυ-
πουργό Σηµίτη, τον «αρχιερέα της διαπλοκής» όπως πολλοί έλε-
γαν, ο οποίος, όµως, ως δια µαγείας έµεινε στο απυρόβλητο από
όλους. Και από τη Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ φυσικά!

Και ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα στο πόρισµα αυτό που έχουµε
στα χέρια µας, που λέει το εξής: «Αντιστοίχως πράξεις δωροδο-
κίας και δωροληψίας δεν τελούνται απαραίτητα, ούτε καν συνή-
θως, κατά την άσκηση καθηκόντων µε τη στενή ορθότερη έννοια
των τελευταίων, όπως εκτέθηκε παραπάνω. Συνεπώς η Βουλή
είναι αναρµόδια για τη δίωξη και την εκδίκασή τους και οφείλει
να αναγνωρίσει τη σχετική αρµοδιότητα και δικαιοδοσία των τα-
κτικών δικαστηρίων». 

Αυτά λέει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ επαναλαµβάνω. Άρα, η ερµηνεία
των νόµων είναι κατά το δοκούν. Όταν µας βολεύει, το βλέπουµε
έτσι, όταν δεν µας βολεύει, το βλέπουµε αλλιώς. Εκεί λοιπόν,
φαίνεται ότι όλο το πολιτικό σύστηµα εµπλέκεται στα ίδια σκάν-
δαλα και είναι το ίδιο µαγαζί. 

Θα αναφερθώ τώρα σε συγκεκριµένα πράγµατα, γιατί από το
πρωί που είµαι εδώ, προσπαθώ να ακούσω κάποιο όνοµα, να
δούµε τι έχει γίνει, αν υπάρχει ή δεν υπάρχει τίποτα. Δεν έχει,
όµως, ακουσθεί ούτε ένα όνοµα. Υπάρχει το µεγαλύτερο σκάν-
δαλο, που µας έλεγε η Κυβέρνηση, το οποίο όντως είναι ένα τε-
ράστιο σκάνδαλο, αλλά δεν έχει ακουστεί ούτε ένα όνοµα. Και
όποιοι βλέπουν τηλεόραση αυτή στιγµή, πραγµατικά οι άνθρωποι
απορούν. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε πώς έχουν γίνει τα πράγµατα. 
Κατ’ αρχάς, όλοι παραδέχεσθε ότι υπάρχει ένα τεράστιο σκάν-

δαλο στο θέµα «NOVARTIS». Αυτό είναι δεδοµένο. Άρα, εγώ θα
πάρω την καλύτερη των περιπτώσεων, ότι δεν εµπλέκονται
Υπουργοί και πολιτικά πρόσωπα. Δεν εµπλέκονται άµεσα. Έστω,
όµως, και έµµεσα, δεν είναι υπεύθυνοι για το γεγονός ότι επί των
ηµερών τους και σαν Υπουργοί και σαν Πρωθυπουργοί γινόταν
ένα τεράστιο πάρτι, έκλεβαν χρήµατα, δεκάδες, εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ και κανείς δεν έπαιρνε χαµπάρι τίποτα; Ακόµα
κι έτσι να το πάρουµε, οι Υπουργοί που διετέλεσαν τότε, εκείνες
τις µέρες -και όχι µόνο, γιατί το σκάνδαλο είναι και προγενέστερο
και µεταγενέστερο- δεν έχουν καµµία ευθύνη; Όταν ο άλλος είναι
στο Υπουργείο και βλέπει αυτούς που έχει διορίσει να κλέβουν
µε αποδείξεις, τους γιατρούς να παίρνουν χιλιάδες ευρώ για συν-
ταγογραφήσεις, να γίνεται ο κακός χαµός εις βάρος του Έλληνα
πολίτη, αυτοί δεν έχουν καµµία αρµοδιότητα, καµµία ευθύνη; Και
έρχονται σήµερα αυτοί, µέσω των κοµµάτων τους, τα οποία εκ-
προσωπούν, για να µας πουν πώς θα δώσουν τη λύση στην Ελ-
λάδα στις δύσκολες στιγµές που περνάει; Μα, εσείς µας
χρεοκοπήσετε, εσείς που λέτε -επαναλαµβάνω, στην καλύτερη
των περιπτώσεων- ότι δεν είχατε γνώση!

Πάµε σιγά-σιγά να δούµε κάποιες λεπτοµέρειες: Ακούσαµε τον
Σαµαρά, αυτόν τον άθλιο σκευωρό, πριν από λίγο καιρό, όταν
υπήρχε η διαδικασία αυτή και συζητιόταν, να φωνάζει, να δια-
µαρτύρεται και να ενίσταται για κουκουλοφόρους µάρτυρες. Μα,
γιατί φωνάζει ο Σαµαράς; Αυτοί δεν ήταν που ψήφιζαν αυτούς
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τους άθλιους νόµους;  
Εµείς, λέω και πάλι, επειδή είµαστε συνεπείς σε αυτά που λέ-

γαµε, και τότε που ήµασταν εµείς στην υπόθεση δεν τους θέλαµε
να υπάρχουν και τώρα δεν συµφωνούµε να υπάρχουν τέτοιοι
µάρτυρες. Θέλουµε ο καθένας να πηγαίνει µε ονοµατεπώνυµο
και να καταθέτει ό,τι στοιχεία υπάρχουν. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. 

Όµως, ο Σαµαράς κάνει και µηνύσεις τώρα. Τι έγινε; Δεν έχει
εµπιστοσύνη στην δικαιοσύνη; Τελικά, είχε εµπιστοσύνη µόνο
στον Μπάµπη τον Αθανασιου; Γιατί όταν ήταν ο Μπάµπης ο Αθα-
νασίου Υπουργός, δεν έκανε µηνύσεις, αλλά είχε απόλυτη εµπι-
στοσύνη. 

Και µιας και αναφερόµαστε στον Μπάµπη τον Αθανασίου και
δεν υπάρχει και ο ψηλός ο παναθηναϊκάκιας τώρα που τον έπαιρ-
νε τηλέφωνο ο Αθανασίου για να του δώσει εντολές καθ’ υπό-
δειξη του Σαµαρά, πάµε να δούµε κάποια πράγµατα. Και αυτά
τα ξέρετε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα. Απλά δεν τολµάτε να τα
φέρετε στην επιφάνεια και δεν τολµάτε να κάνετε τις πρέπουσες
κινήσεις, γιατί ξέρετε ότι όλα αυτά είναι αθωωτικά, πανηγυρικά,
για τη Χρυσή Αυγή. Δεν τολµάτε! Εκεί είναι η δηµοκρατίας σας.
Η δηµοκρατία σας τελειώνει µέχρι εκεί που αρχίζουν τα δικαιώ-
µατα της Χρυσής Αυγής.    

Αθανασίου, 24-1-2014, µετά από ερώτηση του συναγωνιστή
µας, του Ηλία του Κασιδιάρη, που έλεγε ότι έχει πάρει τηλέφωνο
την εισαγγελέα και την καθοδηγεί. Απαντάει ο Αθανασίου και
λέει: «Όσον αφορά το αν επικοινώνησα ή αν επικοινωνώ µε τους
προϊσταµένους των δικαστηρίων, µε την κ. Τσάµη, βεβαίως και
επικοινωνώ. Και δεν το αρνούµαι. Και εκείνη την ηµέρα επικοινώ-
νησα -γιατί ήµουν στο εξωτερικό- να µάθω πώς πάει η κατά-
σταση». Το αφήνουµε ασχολίαστο.

Μετά από πεντέµισι µήνες, στις 3-7-2014, απαντάει ξανά ο
Αθανασίου στο συγκεκριµένο ζήτηµα και λέει: «Εξήγησα κατ’
επανάληψη ως Υπουργός, ότι ευρισκόµενος στο Συµβούλιο Υ-
πουργών στις Βρυξέλλες, πήρα τηλεφώνηµα, γιατί µε ενδιέφερε
η υπόθεση, και ζήτησα να πληροφορηθώ από τους ανακριτές και
από την εισαγγελέα». 

Και έρχεται µετά από τέσσερα χρόνια, στις 20-2-2018, γιατί
προφανώς κατάλαβε τι έχει πει και τι έχει κάνει ο άνθρωπος και
πόσο σάλο έχει δηµιουργήσει αυτό και αν ποτέ υπάρξει ανεξάρ-
τητη δικαιοσύνη, πού θα οδηγηθεί ο Αθανασίου, και λέει: «Πήρα
τηλέφωνο την προϊσταµένη, την κ. Τσάµη». Γιατί; Όχι για να µά-
θει για την εξέλιξη. Ο άνθρωπος δεν κάνει τέτοια πράγµατα.
Πήρε να ενηµερωθεί για τα επεισόδια, λέει, που γίνονταν στην
Ευελπίδων για την απολογία των κατηγορουµένων από τη Χρυσή
Αυγή. Παρεµπιπτόντως, επεισόδιο δεν υπήρξε κανένα. Τέσσερα
χρόνια έλεγε άλλα, το 2018 είπε άλλα. 

Αυτά τα λέω για να τα ακούνε οι Έλληνες πολίτες και να βλέ-
πουν τι γίνεται.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ο Σαµαράς σήµερα δεν έχει εµπιστοσύνη στη
δικαιοσύνη, αλλά κάνει µηνύσεις. Γιατί έχασε τον Μπάµπη. Και
µαζί µε τον Μπάµπη έχασε και τον ψηλό, τον παναθηναϊκάκια,
τον Ντογιάκο. Αυτό ήταν το κύκλωµα. Και όλοι οι υπόλοιποι εδώ
πέρα το γνωρίζετε και το συγκαλύπτετε.

Συνεχίζουµε µε Σαµαρά, να πάµε και στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα. Ακούστηκε ότι είχε επαφές µε τον Φρουζή ο Σαµαράς.
Έβγαινε διαρρηγνύοντας τα ιµάτιά του και φώναζε, «Εγώ δεν τον
ξέρω τον Φρουζή, τον έχω δει µία φορά µόνο, δεν έχω καµµία
επαφή µαζί του». Εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά -για να τα µα-
θαίνει ο κόσµος- το χειρόγραφο σηµείωµα που είχε ο Φρουζής,
που είναι µε τα γράµµατα και µε τις σφραγίδες από το πρωθυ-
πουργικό γραφείο του Σαµαρά, που του δίνει το τηλέφωνο του
πρώην Υπουργού Οικονοµικών Σταϊκούρα στο χέρι. Ήταν οι επα-
φές που δεν είχε ο Σαµαράς, ο οποίος ξεφτιλίζεται µέρα µε την
ηµέρα. 

Παρακαλώ, κρατήστε το για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστηκε, επίσης, από τους µάρτυρες, οι οποίοι δεν έχουν
στοιχεία κατά τα λεγόµενά σας, ότι είχε επαφή µε τον άµεσο συ-

νεργάτη του Σαµαρά, τον Παπασταύρου, ο οποίος εµπλέκεται
και στη λίστα Λαγκάρντ και δεν τον έχει ακουµπήσει άνθρωπος.
Φώναζε πάλι ο Σαµαράς τότε -τα έχει χάσει, είναι τροµοκρατη-
µένος, δεν ξέρει τι να πει- ότι δεν υπήρχε τέτοια περίπτωση, γιατί
την ηµεροµηνία που λέει µάρτυρας ότι βρέθηκε µε τον Παπα-
σταύρου, στις 21-4-2014, πριν δύο ηµέρες, λέει, ο Παπασταύρου
είχε παντρευτεί στις Σπέτσες και άρα, δεν µπορούσε να υπάρχει
και να είναι εκεί. Όµως, υπάρχει δηµοσίευµα της εποχής -είναι
και από τον «ΒΗΜΑΤΟΔΟΤΗ», είναι και από τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ»-
που λέγανε χαρακτηριστικά, ότι όχι έναν µήνα, αλλά ούτε καν
βδοµάδα του µέλιτος δεν έκανε ο Παπασταύρου. Από το τραπέζι
του γάµου του, λέει, που έγινε το περασµένο Σαββατοκύριακο,
επέστρεψε κατευθείαν στο Μέγαρο Μαξίµου. Και, φυσικά, δεν
συζητάµε και για τις επαφές που είχε και µε τον άλλο στενό συ-
νεργάτη του, τον Πτωχό.

Άρα ο Σαµαράς έχει βρεθεί ξεκάθαρα να ψεύδεται επανειληµ-
µένως. Αυτό και µόνο δείχνει την εµπλοκή του. Και αυτά θα κρι-
θούν στη δικαιοσύνη, µόλις πάει.

Συνεχίζουµε, γιατί προηγουµένως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας είχε κάποιες απορίες και φώναξε,
είπε δύο, τρεις φορές για τον Γεωργιάδη. Είπε, για παράδειγµα:
«Ποιο είναι το παράπτωµα, πού αναφέρεται ο Γεωργιάδης»; Βέ-
βαια, καλά κάνουν και τα λένε της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί έχουν
βρει κάτι πολιτικά πτώµατα εδώ πέρα του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι δεν
µπορούν να δώσουν ούτε ένα στοιχείο στον ελληνικό λαό και
στην ελληνική κοινωνία. Και κάθονται και ακούνε τους νεοδηµο-
κράτες να το παίζουν και αδικηµένοι. 

Πάµε, λοιπόν, στα στοιχεία που υπάρχουν για τον Γεωργιάδη.
Γεωργιάδης: Στις αρχές του 2014 παρέδωσε στον Φρουζή ένα

έγγραφο, το οποίο σε καµµία περίπτωση δεν θα έπρεπε να το
έχει παραδώσει, το οποίο ενηµέρωνε τον Φρουζή για τις κινήσεις
που θα έκανε το Υπουργείο Υγείας και για τα λεφτά που θα δα-
πανούσε για τα έξοδά του. Πρόκειται για  ένα έγγραφο, το οποίο
ποτέ δεν θα έπρεπε να βρίσκεται στα χέρια του Φρουζή. 

Εν συνεχεία, γίνεται υπουργοποίηση του Γεωργιάδη τον Ιούνιο
του 2013. Τον Αύγουστο του 2013 υπάρχει διορθωτικό δελτίο
τιµών -αυξητικό φυσικά- µε πολλά λεφτά, τα οποία έρχονται ως
έσοδα της «NOVARTIS». Αυτά δεν έχουν ακουστεί.

Συνεχίζουµε και πάµε σε αυτές τις καταγγελίες που κάνει η
συγκεκριµένη µάρτυρας, ότι ο Γεωργιάδης βοήθησε πολύ προ-
κειµένου το Υπουργείο να δώσει 65 εκατοµµύρια ευρώ στη «NO-
VARTIS» από λεφτά που της χρώσταγε και πήρε 2 εκατοµµύρια
ευρώ. Αναφέρει µέσα πώς, πού και πότε τα πήρε. 

Και τελειώνει λέγοντας ότι υπήρχε και ένα άλλο πλάνο στο
οποίο είχε πάρει λεφτά ο Γεωργιάδης. Ήταν 250.000 ευρώ συγ-
κεκριµένα µε το πρόγραµµα «Harvard School». Προσέξτε, όχι
«Harvard Project», γιατί εκεί το έχετε πάει οι περισσότεροι. Πήγε
και έκανε εγγραφή δήθεν, που ήταν για τα πολιτικά πρόσωπα, ο
Γεωργιάδης. Και, µάλιστα, αναφέρει η µάρτυς δυο άτοµα. Το ένα
δεν το ονοµατίζει. Το άλλο λέει ότι είναι ο Γεωργιάδης. Διακόσιες
πενήντα χιλιάδες ευρώ σαν έξοδα εγγραφής, όπως το αναφέρει
χαρακτηριστικά. Λέει, µάλιστα, η µάρτυρας ότι αυτά είναι κατα-
γεγραµµένα στα εσωτερικά συστήµατα της εταιρείας. 

Να ξέρετε ότι σε αυτές τις εταιρείες έχουν µπει µέσα ελεγκτές
και ψάχνουν τα πάντα. Έχουν πάρει υπολογιστές, κινητά τηλέ-
φωνα. Όλα αυτά θα έρθουν στο φως της δηµοσιότητας και εκεί
θα δούµε τι γέλια έχουν να γίνουν. 

Αυτά, λοιπόν, είναι στα οποία δεν εµπλέκονται ο Σαµαράς, ο
Γεωργιάδης!

Έχω πάρα πολλά να πω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου δυο λεπ-
τά. Έχω να πω για τον Στουρνάρα, έχω να πω και για τον Αβρα-
µόπουλο, έχω να πω και για τον Λοβέρδο. Έχω πολλά στοιχεία
να πω, που δεν τα έχει πει κανείς άλλος, αλλά, δυστυχώς –επα-
ναλαµβάνω- δεν έχουµε τον χρόνο. 

Θα τελειώσω αναφερόµενος στον Κουρουµπλή και θα πω ότι
εδώ υπάρχει για ακόµα µια φορά υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί ναι
µεν καλά κάνει και στήνει δέκα κάλπες για όλα αυτά τα λαµόγια
και τα τρωκτικά που έχουν φάει τα λεφτά του ελληνικού λαού,
όµως υπάρχει ένα θέµα εδώ µε τον Κουρουµπλή, για τον οποίον
δεν στήνεται κάλπη µόνο και µόνο για έναν λόγο: Για το γεγονός
ότι µεταπήδησε στον ΣΥΡΙΖΑ. Έφυγε σαν τα ποντίκια που πη-
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δάνε, πήγε στον ΣΥΡΙΖΑ και δεν διώκεται αυτή τη στιγµή. Διότι
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι υπήρχε έγγραφο από την Εισαγγελέα
κατά της Διαφθοράς, την κ. Ράικου, το οποίο απεστάλη στον Αν-
τιεισαγγελέα Πρωτοδικών Ιωάννη Σέβη και µίλαγε µέσα για
απάτη και ληστεία, σύµφωνα µε νόµο που ψήφισε ο Κουρουµ-
πλής, ο οποίος έδινε τρελά λεφτά στις φαρµακευτικές εταιρείες. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, λοιπόν, για να τα βλέπει ο ελλη-
νικός λαός και να κρίνει. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι η Χρυσή Αυγή έχει µπει στο
ελληνικό Κοινοβούλιο για να πει αλήθειες. Η Χρυσή Αυγή έχει
µπει µε ένα σκεπτικό: Να δικαιώσει τον Έλληνα πολίτη. Δεν ήρ-
θαµε εδώ µέσα ούτε για να χαριεντιζόµαστε µαζί σας, ούτε για
να κάνουµε τα καλά παιδιά. Ήρθαµε για να εκπροσωπήσουµε
τον απλό Έλληνα ο οποίος ταλαιπωρείται, ήρθαµε για να εκπρο-
σωπήσουµε τους απλούς Έλληνες οι οποίοι περνάνε δύσκολες
στιγµές. Και ήρθαµε για να γκρεµίσουµε το σάπιο και διεφθαρ-
µένο σύστηµα το οποίο όλοι εσείς στηρίζετε. 

Ευτυχώς, µετά την πάροδο όλων αυτών των χρόνων, όταν λυσ-
σοµανάτε όλοι εναντίον µας, όταν κινείτε Γη και ουρανό για να
µας φιµώσετε, πηγαίνουµε σπίτι µας υπερήφανοι και λέµε ότι ευ-
τυχώς το τερατόµορφο κτήνος το οποίο εκπροσωπείτε, δεν µας
έχει κάνει σαν τα µούτρα σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Λάππας έχει τον

λόγο για δέκα λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο θέµα που συζητά σήµερα η

Ολοµέλεια, θέλω να κάνω µια παρατήρηση κυρίως προς τους συ-
ναδέλφους των άλλων κοµµάτων. 

Καταλαβαίνω από το περιεχόµενο των τοποθετήσεών σας, ότι
αναδύεται ένα αγωνιώδες ερώτηµα. Νοµίζω ότι ξέρω ποια είναι
η επιδίωξή σας συνολικά -και µετά την εξέλιξη που είχαµε µε τη
θέση στο αρχείο των µηνύσεων Αβραµόπουλου, Βενιζέλου και
Στουρνάρα κατά της κ. Τουλουπάκη και των βοηθών εισαγγε-
λέων διαφθοράς…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι Αβραµόπουλου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι Αβραµόπουλου. Έκανε µια ανα-

κοίνωση. Την είδα. 
Άρα του κ. Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου τίθεται στο αρχείο. Τι

επιδίωκαν, άλλωστε, δύο εξέχοντες πολιτικές προσωπικότητες
των δύο τότε µεγάλων κοµµάτων; Θεωρώ πως όταν σε µια εν
εξελίξει ποινική δίκη κάνεις µήνυση κατά ενός εισαγγελικού λει-
τουργού που ξεκινά και χειρίζεται την υπόθεση, ο στόχος είναι
ένας: Να προσβάλεις την προσωπικότητά τους, να µειώσεις την
αξιοπιστία, την επιστηµονική επάρκεια και την προσήλωσή τους
στο δικαστικό καθήκον. Κι αυτό γιατί το έκαναν; Γιατί, κύριοι συ-
νάδελφοι, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ δεν µάθατε να
ανέχεστε ότι υπάρχουν σ’ αυτή τη χώρα δικαστές που µπορεί να
τους πείτε: «κάτω τα χέρια από την υπόθεση!».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και το κάνετε γιατί µέσα σας έχετε έναν µεγάλο φόβο. Γιατί

δεν ξέρετε τι µπορεί να προκύψει από αυτές τις δικογραφίες. Και
αυτός ο φόβος σας είναι που αποτυπώνεται στις µηνυτήριες ανα-
φορές. Διάβασα πολύ προσεκτικά τις µηνύσεις και των δύο.
Ένας φόβος. Ένας τεράστιος φόβος και µια πλήρης επιδίωξη
σταθερή, συγκεκριµένη και αποκαλυπτική να σπιλώσετε και να
απαξιώσετε τον εισαγγελικό λειτουργό που χειρίζεται την υπό-
θεση. Είδατε τέτοιο προηγούµενο σε παγκόσµιο επίπεδο, εκτός
από την πατρίδα του Εσκοµπάρ; Δεν υπάρχει άλλη χώρα στην
οποία να µηνύεται ο εισαγγελικός λειτουργός που κάνει την
έρευνα. Κι αν έχετε τέτοιο παράδειγµα, ιδίως σε ευρωπαϊκή χώ-
ρα, να µας το πείτε. Είναι η πρώτη φορά και αυτό είναι ένα ακόµα
µελανό σηµείο στην πολιτική ιστορία του τόπου και στην ιστορία
των πολιτικών κοµµάτων.

Δεύτερον, το αφήγηµά σας περιλαµβάνει µια τεράστια αντί-
φαση. Και προσέξτε, κύριε Βορίδη, γιατί αυτό είναι σοβαρό. Από
τη µια µεριά λέτε ότι είναι σκευωρία. Στην πραγµατικότητα δεν
υπάρχει κανένα στοιχείο που να ενοχοποιεί πιθανόν τα δέκα πο-
λιτικά πρόσωπα. Και αυτό επιδιώκει µία αρχισυνωµότρια για τον
Πρωθυπουργό της χώρας και συνωµότες, πρώην δικούς σας αν-
θρώπους, θα σας το πω παρακάτω. Αυτό είναι σκευωρία και ταυ-

τόχρονα κατηγορείτε πάλι εµάς τους ίδιους ότι επιχειρούµε να
κουκουλώσουµε την υπόθεση για να µην µπούµε στην ουσία.
Πάρτε απόφαση. Σκευωρία είναι ή κουκούλωµα; Για να ξέρουµε
τι λέτε.

Πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα. Άκουσα πριν πολύ προσεκτικά
τον κ. Βορίδη, γιατί θεωρώ ότι έχει τη νοµική παιδεία που µπο-
ρούµε να καταλάβουµε οι νοµικοί. Οι άλλοι δύσκολα θα σας κα-
ταλάβουν, κύριε Βορίδη.

Έχει κανείς καµµία αντίρρηση ή αντίφαση ή διαφωνία στο γε-
γονός ότι τουλάχιστον από το 1996 σταθερά µέχρι σήµερα η ελ-
ληνική δικαιοσύνη ασχολείται µε σκάνδαλα δικά σας; 

Θα σας πω εδώ: 1996 - 2001: Τσοχατζόπουλος. Τι λέγατε για
την υπόθεση αυτή; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οι δικοί µας; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Του πολιτικού συστήµατος, λέω, του

οποίου τα κυρίαρχα κόµµατα για δεκαετίες ήταν το δικό σας και
το τότε ΠΑΣΟΚ.

Επαναλαµβάνω, 1996 - 2001, Υπόθεση Τσοχατζόπουλου. Τι λέ-
γατε στα πρώτα πρόδροµα στάδια που διερευνούνταν η υπό-
θεση; Ότι οι λογαριασµοί του εξωτερικού είναι κινητά τηλέφωνα,
ότι πάλι ήταν σκευωρία, ότι πάλι µεθοδεύσεις έκανε τότε η κυ-
βέρνηση, η δική σας τότε! Μεθόδευση έγινε και τότε. Η δική σας.
Έλεγε το ΠΑΣΟΚ για σας. Μετά λέγατε εσείς για το ΠΑΣΟΚ. 

Μία περίπτωση µόνο. 1996 - 2001, υπόθεση Τσοχατζόπουλου
για την οποία ασχολήθηκε η δικαιοσύνη. Δεν στέγνωσε η µελάνη
για τη διερεύνηση του ιδίου θέµατος και έχουµε δεύτερη υπό-
θεση. 

Έχουµε 2001 - 2006: Υπόθεση Παπαντωνίου, εξοπλιστικά. Δι-
σεκατοµµύρια στην πρώτη υπόθεση, δισεκατοµµύρια στη δεύ-
τερη. Ε, λέγανε ότι και τα δύο αφορούν τα εξοπλιστικά. Ε, ας
ηρεµήσει τώρα η χώρα, ας ηρεµήσει η δικαιοσύνη, ας ηρεµήσει
το πολιτικό σύστηµα. 

Και σκάει η τρίτη υπόθεση. Και δεν αναφέροµαι στα άλλα
σκάνδαλα. Δεν αναφέροµαι ούτε στους Ολυµπιακούς Αγώνες
ούτε στα οµόλογα ούτε στα ολυµπιακά έργα. Τα παραβλέπω.
2006 - 2014: Υπόθεση «NOVARTIS» και γενικά η υπόθεση στον
χώρο της υγείας. Δηλαδή, από το 1996 µέχρι το 2014, η δικαιο-
σύνη ασχολείται µε δικές σας πράξεις ή παραλείψεις. Ο ένας έχει
καταδικαστεί, ο ένας θα παραπεµφθεί στο ακροατήριο και τώρα
διερευνούµε αν υπάρχουν ευθύνες ή όχι. Για τι πράγµα µάς κα-
τηγορείτε; Λέτε ότι ανακάλυψε ο ΣΥΡΙΖΑ και αποφάσισε να
σκευωρήσει για ό,τι συµβαίνει στον χώρο του φαρµάκου; Σοβα-
ρολογείτε; 

Θα σας πω τι έλεγαν άνθρωποι υπεράνω υποψίας. Αρχισυνω-
µότης λέτε ο Τσίπρας. Να δούµε ποιοι είναι οι αρχισυνωµότες
κάτω από τον αρχισυνωµότη. Πρώτος ο κ. Βενιζέλος. Η δια-
φθορά δεν είναι µόνο σε επίπεδο κορυφής, αλλά είναι ένα πρό-
βληµα που αφορά όλα τα επίπεδα εξουσίας, αρµοδιότητος,
ισχύος και επιρροής. Δεύτερος συνωµότης, κύριε Βορίδη, ο κ.
Κρεµαστινός. Δεν τον βλέπω εδώ. 

Η διαφθορά, αν υπάρχει, υπάρχει κυρίως στην υγεία, αφού δέ-
χεται ότι υπάρχει και στα άλλα εξοπλιστικά κ.λπ.. Και αναρωτιέται
το εξής: Όταν είδα ότι το 2000 το συνολικό έλλειµµα στην υγεία
ήταν 2 δισεκατοµµύρια, το 2004 –σε δύο χρόνια- ήταν 4 δισεκα-
τοµµύρια. Αύξηση 100%! Και το 2009 ήταν 17,5 δισεκατοµµύρια,
κάτι που αναφέρεται και στο µεσοπρόθεσµο, το πρώτο έγγραφο
της τρόικας. Τότε πόνεσα. Τα τελευταία επτά χρόνια 17 δισεκα-
τοµµύρια; Και ερωτώ προς το Σώµα –έτσι έλεγε- «γιατί δεν τα
βρίσκουν;». Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα για την υγεία. 

Αυτό κάνουµε σήµερα, κύριε Βορίδη, να βρούµε ποιοι είναι
αυτοί που έφαγαν αυτά τα ποσά. Και αν αυτό το θεωρείτε σκευω-
ρία, εµείς το θεωρούµε υπέρτατο πολιτικό καθήκον και µια βοή-
θεια και συνδροµή στην τακτική ποινική δικαιοσύνη. 

Ας πάµε και σε έναν τρίτο συνωµότη. Τον κ. Ρακιτζή. Με τρεις
εκθέσεις του, το 2010, το 2011, το 2012, το 2013 και το 2014 στον
χώρο που αφορά την υγεία λέει τα ίδια σοβαρά και τροµερά
πράγµατα, περίπου όσα έλεγε και η κ. Μπακογιάννη στην ερώ-
τησή της το 2011. Τι έλεγε, δηλαδή; Η σπατάλη, η παραοικονοµία
και η διαφθορά στην υγεία δεν έχει όρια. Η ύπαρξη διαφθοράς
είναι από τα σηµαντικότερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει σή-
µερα ο υγειονοµικός τοµέας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7821



Πρέπει να αναδειχθούν τα σηµεία εκείνα τα οποία τρέφουν τη
διαφθορά, τη σπατάλη και την απάτη, ιδίως σήµερα, αφού από
τα φαινόµενα αυτά έχει περιέλθει η χώρα µας στην χρεοκοπία.
Θεωρεί, δηλαδή, ότι έχει συµβάλει η διαφθορά στον χώρο της
υγείας αποφασιστικά στη χρεοκοπία της χώρας.

Τέταρτος συνωµότης µε αρχηγό τον Τσίπρα: Γεώργιος Σούρ-
λας, Γενικός Γραµµατέας της Διαφάνειας του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, ο οποίος µε δύο έγγραφά του -το ένα θα σας το
δώσω, είναι η µελέτη του- λέει ότι εν κατακλείδι, όταν υπάρχει
πολιτική βούληση, δεν υπάρχει διαφθορά και όταν υπάρχει δια-
φθορά, δεν υπάρχει πολιτική βούληση για την καταπολέµησή
της. Ήρθε η ώρα για ένα νέο πολιτικό σύστηµα. 

Τα έλεγε αυτά το 2013 επί συγκυβέρνησής σας, Σαµαράς - Βε-
νιζέλος. Μίλαγε για ένα πολιτικό σύστηµα καινούργιο. Και αν δεν
συµβεί αυτό, η βίαιη εξέγερση είναι αναπόφευκτη και οι εξελίξεις
απρόβλεπτες και ολέθριες, θυµίζοντας µάλιστα, λέει ο ίδιος, µια
ρήση του Τζον Κένεντι: «Αυτοί που καθιστούν µια ειρηνική επα-
νάσταση αδύνατη, κάνουν µια βίαιη επανάσταση αναπόφευκτη». 

Και διαπιστώνει στο τέλος ότι υπάρχουν σαφείς ευθύνες πο-
λιτικές και ποινικές όλων των προϊσταµένων στον χώρο της
υγείας. Το έχω εδώ, θα σας το δώσω να το δείτε, γιατί είναι πολύ
σηµαντικό.

Υπάρχει, επίσης, και ένα άλλο έγγραφο του κ. Σούρλα, η έκ-
θεση που κατέθεσε στο ελληνικό Κοινοβούλιο ως Γενικός Γραµ-
µατέας Διαφάνειας το 2013. Και τι λέει; Λέει κάτι συγκλονιστικό,
για το οποίο εγώ ο ίδιος ερώτησα στην Εξεταστική Επιτροπή για
την Υγεία, για το «Ερρίκος Ντυνάν» τον κ. Λοβέρδο. Του είπα:
«Κύριε Λοβέρδο, λίγο πριν από εσάς εξετάστηκε ο κ. Σούρλας
και ήρθε εδώ και µας είπε εδώ κάτι τροµερό». Τι είπε, δηλαδή;
Μας είπε ότι το 2011 - 2012 το ποινικό τµήµα του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης των ΗΠΑ και ο ΟΟΣΑ σε δικό του έγγραφο αναφέρουν
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης στη χώρα µας και στο Υπουργείο
Υγείας ότι επιβλήθηκαν 350 εκατοµµύρια δολάρια κατόπιν εξώ-
δικου συµβιβασµού -δεν χρεώνεται το ακριβές ποσό του προστί-
µου- συµβιβαστικά για διαφθορά και χρηµατισµό Ελλήνων
κρατικών αξιωµατούχων. Και ρώτησα τον κ. Λοβέρδο: Πού πήγε
αυτό το έγγραφο; Τι έκαναν οι ελληνικές αρχές; Τι έκανε το
Υπουργείο σας; Τι έκανε η δικαιοσύνη; Πώς βοήθησε η κυβέρ-
νηση; Πώς βοήθησαν τα κόµµατα που τη συνθέτουν; Και µου
απάντησε: «Έχω πλήρη άγνοια». Κρατήστε το αυτό.

Άρα, λοιπόν, να δούµε τώρα τη σκευωρία. Από το 2011, κύριε
Βορίδη και κυρία Μπακογιάννη, υπάρχουν έγγραφα για τη δια-
φθορά στον χώρο της υγείας και τη σκευωρία, που εσείς αποκα-
λείτε, για τη διαφθορά των εταιρειών που χρηµατοδοτούσαν
επίορκους κρατικούς αξιωµατούχους. Και είναι «scripta manent»,
είναι η έκθεση του κ. Σούρλα, Γενικού Γραµµατέα Διαφάνειας. 

Μάλιστα, ο ΟΟΣΑ έστειλε έγγραφο στην GRECO, στο Συµβού-
λιο της Ευρώπης, και µας είχε υπό επιτήρηση και µας είχε ως τε-
λευταία χώρα στην κατάταξη στον πίνακα της διαφθοράς
ακριβώς για αυτό το θέµα, ότι για 350 εκατοµµύρια χρηµατισµού
κατόπιν συµβιβασµού κρατικών αξιωµατούχων, η ελληνική πολι-
τεία δεν έκανε απολύτως τίποτα. 

Ποιοι έχουν την ευθύνη; Θα το δούµε, λοιπόν. Γιατί τα ανα-
φέρω; Για να δείτε ότι το θέµα της «NOVARTIS» δεν είναι κεραυ-
νός εν αιθρία. Ακούστε! Τον Φεβρουάριο του 2016 υπάρχει
ανάρτηση στο site iefimerida.gr, η οποία λέει το εξής, για να
δούµε, λοιπόν, ότι ανακαλύψαµε εµείς το θέµα της «NOVARTIS». 

Στις 5-2-2016 δύο πρώην υπάλληλοι της «NOVARTIS» προσέ-
φυγαν στις αµερικανικές αρχές, προκειµένου να καταθέσουν
σχετικά µε αθέµιτες και παράνοµες πρακτικές της εταιρείας στη
χώρα µας και ότι το εν λόγω θέµα αναµένεται να κλονίσει το πο-
λιτικό και διοικητικό σύστηµα της χώρας, αφού όλα όσα αναφέ-
ρονται στις καταγγελίες, σύµφωνα µε αποκλειστικές πληροφο-
ρίες, αφορούν άκρως σοβαρά ποινικά αδικήµατα εις βάρος πο-
λιτικών προσώπων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ την ανοχή σας για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε,
όπως όλοι.

Την εποµένη, 6-2-2016, οι καταγγελίες των πληροφοριοδοτών
αναφέρονται σε χρηµατισµό δηµόσιων λειτουργών που κατείχαν

καίριες κυβερνητικές και διοικητικές θέσεις στη χώρα µας την
τελευταία οκταετία. Αυτά στις 5 και 6 Φεβρουαρίου του 2016. 

Και ποια σκευωρία ανακάλυψε δήθεν ο ΣΥΡΙΖΑ, που οι τελευ-
ταίες πληροφορίες έφτασαν στη χώρα µέσα και τέλος του 2017;
Από τις αρχές του 2016 είναι γνωστό ότι έρχεται από τις ΗΠΑ,
από το ποινικό τµήµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αυτή η τε-
ράστια υπόθεση που θα κλονίσει -λέει- το πολιτικό σύστηµα.

Ας πάµε τώρα σε ένα θέµα που αναφέρατε και εσείς, κύριε Βο-
ρίδη, και ολοκληρώνω. Κύριε Βορίδη, ως νοµικός -και είστε νο-
µική προσωπικότητα στον χώρο σας- πιστεύετε ότι το θέµα της
αρµοδιότητας, όπως της παραγραφής, επιτρέπει να εισαχθεί το
δικαιοδοτικό όργανο στη ζήτηση κατ’ ουσίαν της υπόθεσης; Έχω
νοµολογία πλούσια. Και θεωρία και νοµολογία. Απαγορεύεται το
διοικητικό όργανο να εισέλθει στην ουσία της υπόθεσης, διότι
είναι πρόκριµα το 120 και το 133 του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας. 

Κύριε Βορίδη, ακούστε µε. Με το 120, που εφαρµόζεται ανα-
λογικά πριν από την εξέταση της υπόθεσης, κρίνεις εάν είσαι αρ-
µόδιος και κρίνεις εάν υπάρχει παραγραφή από ποια έγγραφα;
Από τα συνοπτικά έγγραφα, εάν υπάρχει παραπεµπτικό βού-
λευµα, ή, αν υπάρχει απευθείας κλήση στον εισαγγελέα, από το
έγγραφο το διαβιβαστικό του αρµόδιου εισαγγελικού λειτουρ-
γού. Αυτό είναι το έγγραφο. Επ’ αυτού κρίνουµε και επ’ αυτού
δεν µπορείτε να έχετε αντίρρηση. Το λέει η νοµολογία. Αυτό είναι
το πρώτο. 

Δεύτερον, ποια είναι η τύχη των ανακριτικών και προανακριτι-
κών πράξεων αν ένα όργανο που θα κάνει τέτοιες πράξεις ανα-
κρίσεως στο τέλος ήταν αναρµόδιο; Στον κάλαθο των αχρήστων.

Υπάρχει πλούσια νοµολογία. Και θα σας την καταθέσω και
αυτή.

Και θέλω να πω κάτι άλλο για το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν,
στην υπόθεση Παπαντωνίου ακούστε τι είπε -και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- και το λέω για να τελειώσει η πολιτική υποκρισία σ’
αυτή τη χώρα, γιατί ένα από τα στοιχεία της ηθικής κατάπτωσης
και της κοινωνίας και του πολιτικού συστήµατος είναι η υποκρι-
σία των πολιτικών δυνάµεων. Άλλωστε, αυτή η υποκρισία είναι
που έχει απλώσει αυτό το γκρίζο πέπλο και στα κόµµατά σας, τα
τότε µεγάλα κόµµατά σας, αλλά δυστυχώς και στην ελληνική κοι-
νωνία µε την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και των κοµ-
µάτων στο ναδίρ. Και αυτό είναι κάτι που δεν διαπιστώνουµε ε-
µείς. 

Κύριε Βορίδη, στο ναδίρ είναι η αξιοπιστία των πολιτικών κοµ-
µάτων, των δικών σας, κυρίως. Αυτό διαπιστώνουµε µέχρι το
2014. Κάνουµε προσπάθειες να ανακτήσει αξιοπιστία όλο το πο-
λιτικό σύστηµα και δεν κάνετε τίποτα προς αυτή την κατεύθυνση.
Μιλάτε πάντα για σκευωρία, για µεθοδεύσεις.

Ακούστε, λοιπόν, τι είπε το ΠΑΣΟΚ. Ο κ. Λοβέρδος πρέπει να
το έγραψε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λάππα, αν θέ-
λετε, ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν τίθεται, λέει, θέµα αναρµοδιότητας, στην ίδια δωσιδικία,

τότε όλες οι ανακριτικές και προανακριτικές πράξεις που αφο-
ρούν το συγκεκριµένο αδίκηµα, για το οποίο είµαστε αναρµόδιοι,
δεν µπορούν να γίνουν, απαγορεύεται να γίνουν. Το έλεγε ο κ.
Λοβέρδος. Σήµερα θα ακούσω διαφορετικά πράγµατα. Αυτό
είναι το ένα. 

Δεύτερον. Ήδη η επιτροπή της Βουλής -λέει ο Λοβέρδος για
τον Παπαντωνίου- καλώς απέφυγε και πολύ σωστά να εξετάσει
µάρτυρες και να µπει στην ουσία. Σήµερα λέει τελείως διαφορε-
τικά πράγµατα, κάτι που αναφέρω ακριβώς για να τονίσω την
υποκρισία.

Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσω στη Βουλή αντίγραφο του άρ-
θρου 32 του νόµου µε τον οποίο κύρωσε η Ελλάδα τη σύµβαση
κύρωσης του ΟΗΕ κατά τη διαφθοράς, για να ακούσει η Βουλή
και ο ελληνικός λαός. Με την κύρωση αυτής της σύµβασης τι
υποχρέωση έχει το ελληνικό κράτος; Να προστατεύσει όλους
τους µάρτυρες οι οποίοι καταγγέλλουν φαινόµενα διαφθοράς ή
διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος, σύµφωνα µε το άρθρο 32 του
ν.3666/2008. Θα σας καταθέσω το αντίγραφο, κύριε Πρόεδρε.
Και µάλιστα παρακάτω λέει ότι πρέπει να δίνει και λόγο ποια είναι
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τα µέτρα που λαµβάνει για την προστασία των µαρτύρων.
Και σήµερα έρχεστε εσείς να µας πείτε ότι οι προστατευόµενοι

µάρτυρες είναι κουκουλοφόροι. Οι άλλοι προστατευόµενοι µάρ-
τυρες, τρεις στις ΗΠΑ και άλλοι τρεις εδώ πέρα, που δεν είναι
κουκουλοφόροι;

Και ξέρετε, κύριε Δένδια και κύριε Βορίδη, που είστε νοµικοί,
ότι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης των ΗΠΑ υπάρχει ένας ιστορικός
κανόνας, που λέει το εξής: Για να τεθεί ένας µάρτυρας σε καθε-
στώς προστασίας, πρέπει τα όσα καταθέτει να διαπιστώνονται
και να διακριβώνονται και από άλλα ουσιαστικά και πραγµατικά
στοιχεία. 

Λέτε, λοιπόν, ότι έτσι ως έτυχε, τυχαίως, και χωρίς καµµιά έ-
ρευνα οι ΗΠΑ και το ποινικό τµήµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης
έθεσε τους τρεις µάρτυρες για τη «NOVARTIS» σε καθεστώς
προστασίας; Αναζητήστε το, θα το δείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Λάππα, σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα καταθέσω, κύριε Βορίδη, όλη τη νοµολογία γι’ αυτά που

σας είπα για την αρµοδιότητα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μόνο στον κ. Βορίδη απευθύνεστε,

κύριε Λάππα. Απευθυνθείτε και σ’ εµάς!
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είναι υψηλού νοµικού IQ και τον θεω-

ρώ συνάδελφο που µπορεί να καταλάβει µερικά πράγµατα επί
νοµικών θεµάτων.

Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσω τα έγγραφα που σας ανέφερα
πριν, των µελετών των κυρίων Κρεµαστινού, Ρακιντζή και Σούρ-
λα. 

Θα σας καταθέσω µελέτη της Συµεωνίδου - Καστανίδου, η
οποία µε µία µελέτη -την πιο εµπεριστατωµένη νοµική µελέτη
που έχει γίνει στην Ελλάδα, υπάρχει και ειδικό σύγγραµµα γι’
αυτό- λέει ότι δεν µπορεί σε καµµιά περίπτωση η δωροδοκία και
η δωροληψία να συναρτάται µε τα υπουργικά καθήκοντα, γιατί
δεν είναι δυνατόν την ώρα που θέτει το χέρι στο Ευαγγέλιο ο
Υπουργός, µέσα στο πλαίσιο των καθηκόντων αυτών, να υπονοεί
ότι µπορεί να υπάρχουν και παράνοµες πράξεις, όπως ο χρηµα-
τισµός και η δωροληψία. 

Και θα καταθέσω και ένα έγγραφο του κ. Παναγιωτόπουλου
για µια δήλωση ότι πρόκειται για µεγάλο σκάνδαλο της «NOVAR-
TIS».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λάππα, φέρνετε
το Προεδρείο σε δύσκολη θέση. Έχουµε φτάσει τα δεκαπέντε
λεπτά και µπαίνουµε στα δεκαέξι. Παρακαλώ, ολοκληρώστε στα
επόµενα δευτερόλεπτα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Αναλαµβάνω
τότε να δώσω τα έγγραφα στη Γραµµατεία. Τελειώνω µε µια
φράση.

Κύριε συνάδελφε, αυτές οι υποθέσεις εδώ θα έπρεπε να είναι
µια πολύ µεγάλη ευκαιρία για να κοιτάξει το πολιτικό σύστηµα
τον εαυτό του στον καθρέφτη. Δεν τα κάνατε καλά όλα και πιθα-
νόν να µην τα κάναµε κι εµείς καλά όλα. Όλο το πολιτικό σύ-
στηµα πρέπει να κοιταχθεί στον καθρέφτη. 

Όµως, για όσα στελέχη σας αφορούν πιθανόν διερευνήσεις
ποινικών ευθυνών, θα περιµέναµε ένα πράγµα, αυτά τουλάχιστον
να αναλάµβαναν την πολιτική ευθύνη. Είναι δυνατόν να είναι
Υπουργοί, οι αποκάτω να χρηµατίζονται άπαντες, να περνάνε οι
µίζες από εδώ και από εκεί σαν αδέσποτες σφαίρες και να µην
παίρνουν ούτε την πολιτική ευθύνη; Δεν έχουν το θάρρος να πά-
ρουν ούτε αυτό το ελάχιστο και αυτό θα τιµωρηθεί ανάλογα από
τον ελληνικό λαό!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδωνας Λάππας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λάππα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και έξι
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από τα δηµοτικά σχολεία Μοναστη-
ρίου, Εκκάρας και Οµβριακής του Νοµού Φθιώτιδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς για δέκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αγαπητέ κύριε Λάππα, πρώτος κα-

νόνας των υπηρετούντων το δίκαιο και τους κανόνες δικαίου
είναι να σέβεται και τους κανόνες και τους κανονισµούς, µέσα
στους οποίους είναι και το ωράριο, ο χρόνος. Εγώ, µέσα στον
χρόνο µου, θα προσπαθήσω να δώσω µία άλλη διάσταση, είτε
νοµική είτε πολιτική, ερµηνεύστε τη όπως θέλετε. 

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, σήµερα το
βράδυ θα ψηφίσετε για τη µη άσκηση δίωξης κατά των δέκα εµ-
πλεκοµένων προσώπων, τα οποία κατηγορήσατε µε αυτόν τον
απροκάλυπτο τρόπο, µε αυτόν τον εύκολο τρόπο, µε αυτά τα
ασύστολα ψεύδη, πάρα πολύ εύκολα, πριν από τρεις µήνες. 

Σήµερα το βράδυ θα ψηφίσετε για τη µη άσκηση δίωξης κατά
των δέκα αυτών ατόµων. Εγκλωβισµένοι σε αυτό το στοιχείο,
ανακαλύψατε πάλι –είστε καλοί σε αυτό- ένα εφεύρηµα. Το εφεύ-
ρηµα είναι: «Εµείς δεν ασκούµε δίωξη, λόγω αναρµοδιότητάς
µας, αλλά στέλνουµε την υπόθεση στην τακτική δικαιοσύνη, για
να πράξει τα δέοντα», για να αφεθεί η εικόνα ότι η δικαιοσύνη θα
αναλάβει και θα περιλάβει αυτούς τους δέκα. 

Για να συνεννοούµαστε: Πρώτος κανόνας είναι ότι η ελληνική
τακτική δικαιοσύνη δεν χρειάζεται άδεια από κανέναν για να
ασκήσει τις αρµοδιότητές της. Όπου έχει αρµοδιότητα εκ του
νόµου και εκ του Συντάγµατος, οι δικαστικοί λειτουργοί την
ασκούν µόνοι τους, χωρίς να περιµένουν κανένα «πράσινο φως»
από τη Βουλή, όπως ακούστηκε νωρίτερα εδώ. 

Δεύτερος κανόνας είναι ότι δεν προβλέπεται καµµία διαδικα-
σία αναποµπής. Δεν υπάρχει! Δεν δικαιούται η Βουλή και δεν
προβλέπεται θεσµικά να στείλει πίσω στη δικαιοσύνη τον φάκελο
που της έστειλε η ίδια η δικαιοσύνη. 

Η δικαιοσύνη τη νοµική υπαγωγή επί των συγκεκριµένων αδι-
κηµάτων και επί των συγκεκριµένων προσώπων την έκανε µε την
αποστολή του φακέλου εδώ. Και εκεί είπε τα εξής ξεκάθαρα: Στη
νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα αρµόδια
είναι η τακτική δικαιοσύνη. Το κρατώ και προχωρώ σε ανακριτι-
κές πράξεις. Ήδη πληροφορούµαστε ότι έχουν διεκπεραιωθεί
αρκετές από αυτές. 

Ρωτώ τους συναδέλφους που σήµερα θα ψηφίσουν για τη νο-
µιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα για να πάει
στην τακτική δικαιοσύνη: Ό,τι έχει κάνει µέχρι σήµερα η τακτική
δικαιοσύνη, αυτές οι ανακριτικές πράξεις που έχουν γίνει, αυτοί
οι λογαριασµοί που άνοιξαν, από ό,τι µάθαµε, παράνοµα τα
έκανε η δικαιοσύνη; Δεν είχε αρµοδιότητα; Της τη δίνουµε τώρα
εµείς;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Για ποιον λόγο τη νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δρα-
στηριότητα την έχετε συµπεριλάβει µέσα στα αδικήµατα;

Εάν η εισαγγελέας της διαφθοράς στις κατηγορίες του φακέ-
λου είχε µόνο µία κατηγορία, τη νοµιµοποίηση, θα µας την έστελ-
νε στη Βουλή;

Μας έστειλε ποτέ στη Βουλή ερώτηµα για τη νοµιµοποίηση
εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα η εισαγγελέας διαφθο-
ράς; Όχι! Προχωράει και κάνει τη δουλειά της και, βεβαίως, θα
έχει ενδιαφέρον να µάθουµε εάν έχουµε κάποιο εύρηµα. Έτσι
όπως το Υπουργείο Δικαιοσύνης συνηθίζει να βγάζει ανακοινώ-
σεις τελευταία για την πορεία ποινικών υποθέσεων, θα µπορούσε
να µας πει –και θα ενδιέφερε φαντάζοµαι- εάν για δύο πρώην
Πρωθυπουργούς και οκτώ πρώην Υπουργούς, στους οποίους
έχουµε έρευνα λογαριασµών, υπάρχει κάποιο εύρηµα, το οποίο
ίσως θα άλλαζε και όλο το περιβάλλον, όλη την ατµόσφαιρα. Δεν
έχουµε κάποια ενηµέρωση επ’ αυτού. Δεν θέλω να υποθέσω ότι
είναι επιλεκτική η ενηµέρωση που γίνεται για την υπόθεση αυτή
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από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 
Εποµένως η δικαιοσύνη έκανε τη νοµική υπαγωγή, όταν έστει-

λε σε εµάς τον φάκελο και κράτησε για να εξετάσει ό,τι ήταν στη
δική της αρµοδιότητα. Εσείς, όµως, στο θέµα της αρµοδιότητας,
όταν κάνατε την πρόταση για τη σύσταση της προκαταρκτικής
επιτροπής, δίδατε µια συγκεκριµένη αιτιολόγηση.

Ξέρετε, κύριε Λάππα, τι έλεγε αυτή η αιτιολόγηση στη σελίδα
7 της πρότασής σας; Έλεγε ότι η ολοµέλεια είχε τρεις δυνατό-
τητες τότε. Η πρώτη δυνατότητα ήταν να αναθέσει σε τριµελές
γνωµοδοτικό συµβούλιο τον νοµικό έλεγχο των στοιχείων της κα-
τηγορίας και της αξιολόγησης της ουσιαστικής βασιµότητας. Δεν
το πράξατε. Κακώς δεν το πράξατε ίσως. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν το πράξατε και εσείς, όχι µόνο
εµείς. Και εσείς µπορούσατε να το κάνετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όµως, εν πάση περιπτώσει, δική
σας η ευθύνη. 

Η δεύτερη επιλογή ήταν να συστήσει ειδική κοινοβουλευτική
επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης και η τρίτη
επιλογή ήταν η ίδια να αποφανθεί άµεσα, λόγω του πρόδηλου
χαρακτήρα της κρίσης, για την αποσβεστική προθεσµία ή για την
αρµοδιότητα της τακτικής ποινικής δικαιοσύνης. 

Συνοµολογείτε ότι αυτή τη δυνατότητα την είχατε ήδη από την
πρώτη ολοµέλεια. Για ποιον λόγο δεν την ασκήσατε τότε; Τι και-
νούργιο προέκυψε από αυτές τις συνεδριάσεις; Ποια ουσιαστική
έρευνα έγινε; Τι καινούργιο εισφέρθηκε σε αυτή τη δικογραφία,
το οποίο άλλαξε τη στάση σας; Αυτό περί αρµοδιότητας δεν το
ξέρατε στην πρώτη συνεδρίαση; Μπορούσατε από την πρώτη
συνεδρίαση να το πείτε ως επιλογή. Είχατε επιλογή ως ολοµέ-
λεια, όπως κάνατε µε την απιστία. Γιατί δεν το κάνατε στην
πρώτη συνεδρίαση; Τι καινούργιο έγινε σε αυτές τις δέκα συνε-
δριάσεις; Τι καινούργιο έγινε µε αυτές τις τριάντα ώρες εργα-
σιών της επιτροπής, το οποίο να δικαιολογεί τώρα την πρόταση,
έτσι όπως έρχεται αυτή τη στιγµή; 

Εσείς τι κάνατε σε αυτές τις συνεδριάσεις; Είχατε την υποχρέ-
ωση, µε βάση την απόφαση, έτσι όπως εσείς ως Πλειοψηφία την
ορίσατε, να εξετάσετε τα πραγµατικά ζητήµατα του χρόνου, του
τρόπου και της αµεσότητας των πράξεων. Έτσι ακριβώς το λέτε.
Αν ήταν αυτά, βεβαίως, αν ήταν µόνο ο χρόνος και ο τρόπος,
όπως τώρα προσπαθήσατε να το αιτιολογήσετε κάποιοι από
εσάς, θα µπορούσε από την πρώτη συνεδρίαση να λυθεί. 

Εσείς, ενώ κάνατε µια επιτροπή, για να δείτε όλα αυτά τα ου-
σιαστικά ζητήµατα, δεν κάνατε τίποτα εξ αυτών και το σηµαντι-
κότερο όλων –που είναι το µόνο που ακούει ο ελληνικός λαός-
είναι ότι δεν επιτρέψατε την ουσιαστική διερεύνηση της υπόθε-
σης, αποφύγατε να έρθουν οι µάρτυρες µε όποιον τρόπο επέ-
λεγε η Πλειοψηφία στην επιτροπή για να καταθέσουν. Και αυτή
τη στιγµή τα µοναδικά αποδεικτικά στοιχεία σε βάρος των δέκα
εµπλεκοµένων προσώπων, που είναι οι καταθέσεις αυτών των
µαρτύρων, έχουν µείνει στο σκοτάδι. 

Αρνηθήκατε, ενώ ήσασταν η Πλειοψηφία, ενώ είχατε τη δυνα-
τότητα να οδηγήσετε εσείς εκεί που θέλατε την επιτροπή, µε τις
αποφάσεις και τα πορίσµατά σας αρνηθήκατε, φοβηθήκατε, πα-
ραλείψατε, κρύψατε τους µάρτυρες. 

Είµαστε εδώ µετά από τρεισήµισι µήνες και ο ελληνικός λαός
δεν έχει τη δυνατότητα να πληροφορηθεί αν αξιολογείται ως
αξιόπιστη η κατάσταση αυτών των µαρτύρων, αν υπάρχουν άλλα
στοιχεία που να συνδέουν αυτούς τους µάρτυρες µε άλλα ευρή-
µατα. Και, γενικότερα, έχουµε µια θολή εικόνα, η οποία έχει δη-
µιουργηθεί από εσάς σκοπίµως. Και για αυτόν τον λόγο λέµε ότι
υπηρετείτε πολιτικές σκοπιµότητες. 

Θα κάνω ένα απλό ερώτηµα για σήµερα για τις δέκα κάλπες:
Κύριε Λάππα, αν η Βουλή είναι αναρµόδια για τον κ. Πικραµµένο,
είναι δυνατόν να είναι αρµόδια για τον κ. Σαµαρά; Ένα είναι το
ερώτηµα, όπως το θέτετε. Υπάρχει ή δεν υπάρχει αρµοδιότητα;
Γιατί θέλουµε δέκα κάλπες; Διότι βλέπουµε ότι θέλουµε τα ονό-
µατα και των δέκα σε µία κάλπη, σε κάθε κάλπη το όνοµα καθε-
νός, να περνάει αυτή η εικόνα έξω. 

Αν είναι για τον έναν Υπουργό αναρµόδια η Βουλή, είναι δυ-
νατόν για τον άλλον Υπουργό να είναι αρµόδια; Γιατί θέλουµε
δέκα κάλπες; Απαντήστε µου! Θέµα αρµοδιότητας λύνουµε, είναι
τυπικό ζήτηµα. Δεν µπαίνουµε στην ουσία. Δεν µπαίνουµε, όπως

είπατε και εσείς, στη διερεύνηση των ενδείξεων επί των εγκλη-
µάτων ή ενδείξεων ενοχής των εµπλεκοµένων προσώπων. Για
ποιον λόγο, λοιπόν, θέλουµε δέκα κάλπες; Διότι θέλουµε το βρά-
δυ να λέµε τον αριθµό µε τον οποίο o καθένας δήθεν εξ αυτών
αξιολογήθηκε και κρίθηκε ως ύποπτος ενοχής, για να παραπεµ-
φθεί δήθεν στη δικαιοσύνη. 

Νοµίζω ότι έχει αποκαλυφθεί πραγµατικά η µεθόδευση η
οποία γίνεται και η σκοπιµότητα που υπάρχει σε εσάς. 

Εµείς ως Μειοψηφία, όπως πάντα συναινούσαµε στις συστά-
σεις τέτοιων επιτροπών, το πράξαµε για µία ακόµα φορά. Όλη η
Αντιπολίτευση –και το επαναλαµβάνω, όλη η Αντιπολίτευση- ζή-
τησε να έρθουν οι µάρτυρες και να παρουσιαστούν στη Βουλή,
ζήτησε να εξετασθούν στην επιτροπή µε όποιον τρόπο επιλεγεί,
για να προστατευθεί και η ανωνυµία τους ακόµα. Το αποδεχθή-
καµε, δεν είπαµε να έρθουν κατά πρόσωπο. Δεν µπήκατε καν σε
αυτή τη συζήτηση και το ζητούσε όλη η Αντιπολίτευση και το
επαναλαµβάνω. 

Τώρα έρχεστε εδώ, στη συνέχεια αυτής της µεθόδευσης, και
λέτε στη δικαιοσύνη αυτό που η δικαιοσύνη πριν από τέσσερις
µήνες είπε σε εσάς, να εξετάσετε την υπόθεση. Αρνηθήκατε να
εξετάσετε την υπόθεση, αρνηθήκατε να φέρετε τους µάρτυρες
ενώπιον της επιτροπής και αυτή τη στιγµή µε εφευρήµατα προ-
σπαθείτε πραγµατικά να διατηρήσετε και να συντηρήσετε αυτή
την ακραία περίπτωση εµπαιγµού της δικαιοσύνης, αυτή την
ακραία περίπτωση κατασυκοφάντησης ανθρώπων πολιτικών µε
συγκεκριµένο πολιτικό ρόλο, χωρίς να τους δίνετε την ουσια-
στική δυνατότητα να υπερασπιστούν τον εαυτό τους. 

Νοµίζω ότι στην αποψινή ψηφοφορία ένα πρέπει να θυµούνται
οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ: Ψηφίζουν οριστικά τη µη ουσιαστική
διερεύνηση αυτής της υπόθεσης. Φοβήθηκαν να διερευνήσουν
ουσιαστικά αυτή την υπόθεση, γιατί τότε θα αποκαλύπτονταν,
γιατί ήταν οι ηθικοί αυτουργοί οι οποίοι την έστησαν.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα κα-
λέσω τώρα στο Βήµα τον κ. Γεωργιάδη, που µόλις κατέβηκε από
την Προεδρική Έδρα, ώστε να µιλήσει, και ζητάµε συγγνώµη από
τον κ. Καραθανασόπουλο και τον κ. Αµυρά. Ευχαριστούµε.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ και τους δύο συναδέλ-
φους που βοηθάνε στη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το πόρισµα που συζητάµε σή-
µερα, λυπάµαι που θα το πω, αλλά οι πρώτες εξήντα σελίδες –ή,
κατά την αρίθµηση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, οι πρώτες πενήντα
έξι του– άνετα θα µπορούσαν να µην υπάρχουν, παρά τις φιλό-
τιµες προσπάθειες των εισηγητών και των λοιπών να µας πείσουν
για τη δήθεν σπουδαιότητα και µοναδικότητα των συµπερασµά-
των που περιλαµβάνονται.

Η σπατάλη, όµως, λόγων και κειµένων δεν περιορίζεται εκεί.
Εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες λέξεις εκφωνήθηκαν στην αρχή
της συζήτησης στην Ολοµέλεια της 21ης Φεβρουαρίου και πιθα-
νότατα άλλες τόσες ή περισσότερες κατά τη διάρκεια των τριά-
ντα ωρών των συνεδριάσεων της επιτροπής, χωρίς τελικά να
υπάρχει έστω ή να έχει προκύψει κάτι ουσιαστικό. Οι δήθεν εµ-
βαθύνσεις ή οι προσπάθειες συσκότισης µε επίδειξη επιστηµο-
νικού επιπέδου ανάλυσης, µηδενικού αποτελέσµατος όµως στο
τέλος της ηµέρας, µόνο σε αφελείς µπορούν να απευθύνονται.
Η όλη δε µεθόδευση µόνο επικοινωνιακούς λόγους µπορεί να
εξυπηρετήσει και αυτό το έχουµε πει πάρα πολλές φορές. 

Δυστυχώς, κάποιοι κεκαλυµµένοι, υπαρκτοί ή ανύπαρκτοι,
µάρτυρες, µε όνοµα ή χωρίς, µε επώνυµο ή χωρίς και η γνωστή
επιπέδου καφενείου επιχειρηµατολογία τους κατάφεραν να
αναγκάσουν έντεκα µέλη της κυβερνητικής πλειοψηφίας στην
επιτροπή να γεµίσουν πενήντα έξι ολόκληρες σελίδες Α4 µε αχ-
ρείαστη, ανούσια και άχρηστη πολυλογία. Όχι βέβαια ότι οι υπό-
λοιπες σελίδες των λεγοµένων «πορισµάτων» των άλλων κοµµά-
των είναι η µία και µοναδική αλήθεια, αλλά σίγουρα τα λεγόµενα
της Κυβέρνησης αποτελούν τον ορισµό της παραπλάνησης, της
µεθόδευσης και πολύ πιθανόν και της παρέµβασης.

Η όλη πορεία των πραγµάτων µάς επιτρέπει ως Ένωση Κεν-
τρώων να µπορούµε να ισχυριζόµαστε και να αισθανόµαστε από-
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λυτα δικαιωµένοι και ιδιαίτερα ικανοποιηµένοι, που σε αυτό το
έγγραφο, το επονοµαζόµενο κατ’ αρχάς από εσάς «πόρισµα»,
δεν έχουµε την παραµικρή εµπλοκή και συµβολή. Και δεν θα µπο-
ρούσε να γίνει και τίποτα διαφορετικό. Όταν συναίνεσε η Ένωση
Κεντρώων στη σύσταση Προανακριτικής Επιτροπής για την υπό-
θεση «NOVARTIS», απαίτησε να χυθεί άπλετο φως, ώστε να µά-
θουµε όλοι επιτέλους γιατί οι τιµές των φαρµάκων δεν πέφτουν
τα τελευταία χρόνια, ενώ ταυτόχρονα επισηµάναµε ότι ο φάκε-
λος διαβιβάστηκε στη Βουλή βιαστικά, χωρίς να έχει δέσει καθό-
λου το κατηγορητήριο, µιας και τα περίεργα που εκπορεύονταν
και διαµηνύονταν από τους ανώνυµους µάρτυρες ήταν πάρα
πολλά. 

Φωνή, όµως, βοώντος εν τη ερήµω, κυρίες και κύριοι, µιας και
η Κυβέρνηση, που δεν αντέχει σε όλο αυτό το φως και τυφλώνε-
ται, γιατί η λέξη «διαφάνεια» είναι άγνωστη και γι’ αυτή την Κυ-
βέρνηση όπως και για τις προηγούµενες, πίστευε ότι πραγµατικά
έχει στα χέρια της µια ωρολογιακή βόµβα, που θα της επέτρεπε
να ανακάµψει στα δηµοσκοπικά βαθιά αποτελέσµατα των δεκά-
δων αποτυχιών της τα τελευταία χρόνια. Σήµερα απλώς τρέχει
πανικόβλητη, µήπως και µπορέσει να διαχειριστεί όλο αυτό το
φιάσκο, που εξελίχθηκε και συνεχίζει να εξελίσσεται κατά τη
διάρκεια της σηµερινής ηµέρας, που αφορά όλη αυτή την υπό-
θεση.

Από τις πρώτες κιόλας συνεδριάσεις της επιτροπής φάνηκε
ξεκάθαρα ότι η κυβερνητική πλειοψηφία δεν ενδιαφερόταν να
προχωρήσει στην επί της ουσίας διερεύνηση, όπως επίµονα ζη-
τούσε το σύνολο της Αντιπολίτευσης, αλλά και των υποτιθέµενων
εµπλεκόµενων προσώπων. 

Το µόνο που την ένοιαζε πραγµατικά ήταν η διαιώνιση της
όποιας δηµοσιότητας και του όποιου κατηγορητηρίου και έτσι οι
εκπρόσωποί της επιδόθηκαν σε ανούσιους µονολόγους, σε µε-
ταξύ τους διαλόγους και σε ατελείωτες επαναλήψεις, καθυστε-
ρώντας συστηµατικά και µην προσφέροντας το παραµικρό στη
διαλεύκανση της υπόθεσης. 

Γιατί, αν υπήρχε πραγµατικά η διάθεση να διαλευκανθεί αυτή
η υπόθεση και να αναζητήσουµε την αλήθεια, θα συµφωνούσατε
όλοι, κυρίες και κύριοι, στις προτάσεις που κάναµε και ως Αντι-
πολίτευση, να εξετάσουµε και τη δική σας περίοδο διακυβέρνη-
σης για τα σκάνδαλα που πραγµατικά υπάρχουν στην υγεία και
συνεχίζονται και για τη συνεχόµενη καθυστερηµένη τιµολόγηση
του δελτίου τιµών φαρµάκων, η οποία επέφερε ζηµιά στη χώρα
µας και εµπλέκονται και δικά σας στελέχη. 

Κρύβεστε πίσω από τη δικαιολογία ότι θα κριθείτε, όταν δεν
θα είστε κυβέρνηση. Όταν δεν θα είστε κυβέρνηση, κυρίες και
κύριοι, να περιµένετε να απολογηθείτε και για το µεγάλο σκάν-
δαλο, αυτό του κ. Βαρουφάκη των πρώτων µηνών της διακυβέρ-
νησής σας, που είναι σίγουρα µεγαλύτερο από αυτό που συζητά-
µε αυτή τη στιγµή. 

Αντίθετα, όχι απλά δεν συναινέσατε, αλλά σπεύσατε περιβάλ-
λοντας τα στελέχη σας µε ένα αδιαφανές πέπλο, για να µην πω
ότι χτίσατε ένα ολόκληρο τείχος προστασίας, µπλοκάροντας την
όποια αναφορά στα έτη 2015, 2016 και 2017, που για την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι υπόδειγµα διακυβέρνησης, γιατί έτσι
απλά το λέει η «πρώτη φορά Αριστερά». 

Αποκαλύφθηκε, δηλαδή, ότι η µεθόδευση είναι προειληµµένη
απόφαση της Κυβέρνησης, το να προβάλλουν τελικά λόγους
δήθεν αναρµοδιότητας, άρα παραποµπής της υπόθεσης κάπου
αλλού. Μπορεί να το ονοµάζετε δικαιοσύνη, µπορεί να πάει στις
ελληνικές καλένδες, µπορεί να πάει σε µια ανύπαρκτη ηµεροµη-
νία, µπορεί να πάει και σε αδιέξοδο, πάντως σίγουρα δεν θα προ-
χωρήσει. 

Αυτή η ιδιαίτερα προσβλητική στάση δεν µπορούσε να γίνει
ανεκτή από την Ένωση Κεντρώων, οπότε αναγκαστήκαµε να α-
ποχωρήσουµε από την επιτροπή, µη δεχόµενοι να συµπράξουµε
κατ’ ελάχιστον στην απαξίωση των θεσµών της δικαιοσύνης και
του Κοινοβουλίου, είτε µε την περαιτέρω παρουσία µας είτε µε
την όποια συγγραφική µας ικανότητα. 

Και, αν ακούγονται βαριά όλα αυτά τα λόγια, κυρίες και κύριοι,
η αλήθεια είναι ότι δεν διαφέρουν και πολύ από την ουσία των
λόγων που χρησιµοποίησε ο κ. Νικόλαος Σακελλαρίου κατά τη
διάρκεια της δραµατικής ανακοίνωσής του ότι παραιτείται από

τη θέση του Προέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας. 
Και, αν χρειάζεται καλύτερη διατύπωση, µας την προσφέρει ο

Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου της Αθήνας, ο οποίος,
στην επίσης δραµατικού τόνου ανακοίνωσή του, υπογραµµίζει:
«Οι καίριες αιτιάσεις του Προέδρου του Σ.τ.Ε. δείχνουν ότι το
κέντρο βάρους της δράσης του Υπουργείου Δικαιοσύνης πρέπει
να εντοπίζεται στην ποιοτική αναβάθµιση της δικαιοσύνης της
χώρας µας, στην αποχή από την προσπάθεια επηρεασµού της
δικαιοσύνης, στην οποία µέχρι σήµερα επιδίδεται ο Υπουργός
Δικαιοσύνης και όχι σε επικοινωνιακού τύπου καιροσκοπικές
εξαγγελίες.». 

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, τα όσα έχουν συµβεί σε
αυτή την επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης, η οποία µε απο-
κλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης δεν προέβη σε κανένα ανα-
κριτικό έργο, σίγουρα έχουν ξεφύγει από την απαιτούµενη σο-
βαρότητα και τη στοιχειώδη αξιοπιστία, γεγονός που από µόνο
του κατ’ εµάς είναι απαράδεκτο. 

Εµείς στην Ένωση Κεντρώων θεωρούµε την όλη υπόθεση µε-
θοδευµένη, οι δε πολλαπλές ενδείξεις µάς πείθουν ότι έγινε του-
λάχιστον απόπειρα χειραγώγησης των θεσµών της δικαιοσύνης
και της Βουλής. Τα όσα ακούστηκαν ή γράφτηκαν µάλλον ντρο-
πή αποτελούν για το πολιτικό σύστηµα. Δεν προσφέρουν το πα-
ραµικρό στη νοµική επιστήµη και ούτε πρόκειται να διδαχθούν
πουθενά και σε κανένα πανεπιστήµιο. 

Αν κάποιοι αναγκάστηκαν να ξενυχτήσουν, εφευρίσκοντας ή
φανταζόµενοι επιχειρήµατα, γράφοντας πραγµατικά, όπως το
λέµε λαϊκά, «στο ποδάρι» και µε τα δύο χέρια ένα πόρισµα ή ένα
πόνηµα, το πιθανότερο είναι ότι δεν πρόκειται κανείς, µα κανείς,
να ασχοληθεί σοβαρά µε αυτό στο µέλλον. 

Κλείνοντας, το λεγόµενο ρεζουµέ που λέµε, είναι ότι την ώρα
που εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες ήταν στους δρόµους για το
µείζον θέµα που έπρεπε να µας απασχολεί, ο κ. Παπαγγελόπου-
λος έβγαινε εν µια νυκτί, σχεδόν µε τον φάκελο παραµάσχαλα,
να µας ενηµερώσει για το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως
του ελληνικού κράτους, µεθοδευµένα και καθαρά για να τραβή-
ξει τα βλέµµατα µακριά από τα εθνικά θέµατα που θα έπρεπε να
µας απασχολούν. 

Είστε πραγµατικά µάγοι στον αποπροσανατολισµό! Διότι µπο-
ρεί η Κυβέρνηση να ήθελε δήθεν να φέρει στο φως το µεγαλύ-
τερο, όπως λέτε, σκάνδαλο, αλλά επί της ουσίας ήθελε να καλύ-
ψει όλα αυτά τα µεγαλύτερα εγκλήµατα και ένα από τα µεγαλύ-
τερα εγκλήµατα που ετοιµάζεται να διαπράξει δεν είναι άλλο από
την παραχώρηση στους Σκοπιανούς του ονόµατος της ιστορίας
και του πολιτισµού, της Μακεδονίας µας.

Τα µείζονα θέµατα που απασχολούν τους πολίτες µας, κυρίες
και κύριοι, δεν είναι το σκάνδαλο «NOVARTIS». Είναι τα εθνικά
και τα οικονοµικά.

Αν δεν πιστεύετε εµένα, θα ανατρέξω εν συντοµία, κυρία Πρό-
εδρε -και θα ολοκληρώσω µε αυτό- στα πρωτοσέλιδα του σηµε-
ρινού Τύπου. Και επειδή τα έχω φέρει όλα, για να µην κριθώ ότι
φέρνω µόνο της «Καθηµερινής» -γιατί µου το προσάψατε και αυ-
τό- ξεκινώ µε την «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ»: «Προκαλεί στο Αιγαίο µε στόχο
την κυπριακή ΑΟΖ η επιθετική ρητορική του Ερντογάν». Ψάχνω
να δω πού λέει για τη «NOVARTIS». Δεν αναφέρεται πουθενά στη
«NOVARTIS».

Συνεχίζουµε µε την «ΕΣΤΙΑ»: ««Πωλείται» όνοµα - ταυτότητα
σε τιµή erga omnes». «NOVARTIS» πουθενά.

Συνεχίζουµε µε την «Εφηµερίδα των Συντακτών»: «Πρόβα
λύσης µε όνοµα - έκπληξη» και από κάτω: «Ανοίγει ο δρόµος για
φοροελαφρύνσεις». «NOVARTIS» πουθενά.

«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»: «Πιο κοντά η συµφωνία µε ΠΓΔΜ». «NO-
VARTIS» πουθενά.

«Η ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»: «Πρέσινγκ για το χρέος». «Στην τελική
ευθεία µε ΠΓΔΜ για το ονοµατολογικό». «NOVARTIS» πουθενά.

«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ»: «Εχθρικά για τους λαούς τα σχέδια ΝΑΤΟ –
ΕΕ» κ.λπ.. Πουθενά η «NOVARTIS».

Ο «ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ» γράφει ότι για τη συµφωνία θέλει µεν να
φέρει τη δόξα ο Πρωθυπουργός, αλλά όχι να αναλάβει το πολι-
τικό κόστος. Μιλάει και για δηµοσκοπήσεις -αυτό τη συµφέρει
σαφέστατα-, αλλά για τη «NOVARTIS» τίποτα.

Φτάνουµε στον «ΛΟΓΟ»: «Υπάρχει πρόοδος, αλλά…», αναφε-
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ρόµενος για την ΠΓΔΜ και «Συµφωνία για το χρέος µέχρι τον Ιού-
νιο». Ξαφνικά εδώ βλέπω να γράφει: «Ώρα “NOVARTIS”». Είναι
η µόνη εφηµερίδα!

Για να καταλήξω, για να δείτε πόσο σηµαντικό το θεωρείτε και
εσείς, ως Κυβέρνηση, το συγκεκριµένο θέµα, ούτε «Η ΑΥΓΗ», κυ-
ρίες και κύριοι, η δική σας εφηµερίδα, δεν αναφέρει τίποτα για
το σκάνδαλο «NOVARTIS». Ούτε εσείς οι ίδιοι δεν θεωρείτε ότι
πραγµατικά είναι ένα µείζον θέµα για την καθηµερινότητά µας,
αλλά, τη στιγµή που όλοι θα έπρεπε να µιλάµε για το σκοπιανό
και για τις περικοπές των συντάξεων και όλα αυτά που περνούν
οι Έλληνες, θέλετε εσείς να τους αποπροσανατολίσετε και να
πετάξετε την µπάλα στην εξέδρα, εκεί που σας συµφέρει.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα πρω-
τοσέλιδα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Οι Έλληνες αγωνιούν, κυρίες και κύριοι, αν θα τους κοπεί ο µι-
σθός και η σύνταξη και αν θα µπορέσουν να βγάλουν τη χρονιά.
Τους Έλληνες απασχολεί αν θα συνεχίσει το όνοµα «Μακεδονία»
να αναφέρεται µόνο στην Ελλάδα µας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι αν τους κλέβουν, δηλαδή.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

τους ανησυχεί το σκάνδαλο «NOVARTIS», γιατί αυτό επηρεάζει
εσάς και µόνο για επικοινωνιακούς λόγους. Ο µόνος στόχος σας
είναι ο αποπροσανατολισµός.

Ύστερα από τα παραπάνω, είναι αναµενόµενο, κυρίες και κύ-
ριοι, ότι, ως Ένωση Κεντρώων, αν παραµείνουµε στην ψηφοφο-
ρία, στην καλύτερη των περιπτώσεων θα είµαστε στο «παρών»,
αν και η δική µου εισήγηση στον Πρόεδρο της Ένωσης Κεν-
τρώων θα είναι να αποχωρήσουµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος από το ΚΚΕ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Και σήµερα, µε αφορµή τη συζήτηση για την υπόθεση του πο-
ρίσµατος της ειδικής προκαταρκτικής επιτροπής παρακολου-
θούµε κατ’ επανάληψη αυτή την άσφαιρη αντιπαράθεση ανά-
µεσα, από τη µια µεριά, στα κόµµατα της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας και, από την άλλη, στα υπόλοιπα κόµµατα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, µια άσφαιρη αντιπαράθεση η οποία έχει σαφές
και προσδιορισµένο περιεχόµενο και χαρακτήρα, που δεν είναι
άλλος παρά η χειραγώγηση και η ενσωµάτωση της λαϊκής δυσα-
ρέσκειας στο πλαίσιο αφ’ ενός µεν του συστήµατος, της ασκού-
µενης αντιλαϊκής πολιτικής, που θα έχουν ως δικαίωµα κάθε
φορά τα λαϊκά στρώµατα να επιλέγουν ανάµεσα στη Σκύλλα και
τη Χάρυβδη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Είναι µία αντιπαράθεση, η οποία βεβαίως καλλιεργεί τον απο-
προσανατολισµό των λαϊκών στρωµάτων σε σχέση µε τις πραγ-
µατικές αιτίες των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν και την
επιδείνωση της θέσης τους όλο αυτό το διάστηµα, αλλά και το
επόµενο χρονικό διάστηµα. Τι θέλει επί της ουσίας να αποκρύψει
αυτή η συζήτηση; Θέλει να αποκρύψει την ουσία, η οποία δεν
είναι βεβαίως το αν υπάρχει σκάνδαλο, γιατί σκάνδαλο υπάρχει.
Βεβαίως, υπάρχει σκάνδαλο! Η υπόθεση «NOVARTIS» είναι ένα
σκάνδαλο. Όµως, αυτό δεν είναι από µόνο του ένα αυτοφυές
σκάνδαλο, που ξαφνικά ενέσκηψε σε µία κοινωνία αγγελικά πλα-
σµένη, αλλά επί της ουσίας αποτελεί ένα µέρος, ένα τµήµα του
συνολικότερου σκανδάλου το οποίο υπάρχει στην αγορά του
φαρµάκου και του οποίου έχουµε γίνει γνώστες µέσω αλλεπάλ-
ληλων ερευνών, δηµοσιευµάτων, µελετών. 

Άλλωστε, η πρακτική της «NOVARTIS» είναι η συνήθης πρα-
κτική που εφαρµόζουν όλες, µικρότερες και µεγαλύτερες, οι
φαρµακευτικές εταιρείες. Υπάρχει, βέβαια, µία αιτία για να εφαρ-
µόζουν αυτή την τακτική, δηλαδή τη µε όποιον τρόπο τακτική
προώθησης των σκευασµάτων τους. Ποια είναι αυτή η αιτία; Δεν
είναι καµµία άλλη παρά ο ανταγωνισµός ανάµεσα στις φαρµα-

κευτικές εταιρείες για τα µερίδια της αγοράς. Άρα στο επίκεντρο
αυτών των πρακτικών της διαφθοράς και της σήψης είναι ακρι-
βώς το πώς θα κατακτήσουν οι πολυεθνικές, τα µονοπώλια, όλο
και µεγαλύτερα µερίδια στην αγορά. 

Από αυτή την άποψη, αυτή ακριβώς την εικόνα την παρατη-
ρούµε και σε άλλους κλάδους της οικονοµίας. Δεν αποτελούν,
δηλαδή, οι πρακτικές της «NOVARTIS» ή της όποιας «NOVARTIS»
προνόµιο µόνο στον κλάδο του φαρµάκου. Έτσι, λοιπόν, αυτό το
οποίο προκύπτει από αυτή τη διαδικασία και το οποίο προσπαθεί
να συγκαλυφθεί µε κάθε τρόπο είναι ακριβώς η σύµφυση ανά-
µεσα στην πολιτική εξουσία από τη µία µεριά και στα οικονοµικά
συµφέροντα από την άλλη, δηλαδή στα συµφέροντα των µονο-
πωλιακών οµίλων. 

Πρόκειται για µία σύµφυση, η οποία εκδηλώνεται σε όλους
τους τοµείς της οικονοµικής και πολιτικής ζωής, από τα αντιλαϊκά
νοµοσχέδια που καταργούν µια σειρά από εργασιακά δικαιώ-
µατα, τα νοµοσχέδια τα οποία διευκολύνουν τη δράση των πο-
λυεθνικών, τα νοµοσχέδια τα οποία προσφέρουν νέα φορολογικά
και αναπτυξιακά κίνητρα στους επιχειρηµατικούς οµίλους, µέχρι
όλα τα υπόλοιπα, συνολικότερα το πλέγµα το οποίο έχει διαµορ-
φωθεί και το οποίο ακριβώς ευνοεί αυτή τη σύµφυση ανάµεσα
στην πολιτική εξουσία και στην οικονοµική ολιγαρχία και επί της
ουσίας αποτελεί και τον τροφοδότη λογαριασµό της διαφθοράς,
της σήψης και της διαπλοκής και των σκανδάλων. 

Απέναντι σε όλο αυτό υπάρχει ένα αστικό κράτος, το οποίο -
όπως προείπα- αποτελεί τον θεµατοφύλακα των συµφερόντων
της αστικής τάξης και των µονοπωλιακών οµίλων και επί της ου-
σίας διαµορφώνει τέτοιους θεσµούς, που όχι µόνο δεν αντιµετω-
πίζουν τη σήψη και τη διαφθορά, αλλά επί της ουσίας προστα-
τεύουν και τέτοιου είδους πλευρές. 

Έτσι, λοιπόν, αυτό το οποίο προσπαθεί να αποκρυβεί είναι ότι
η σήψη και η διαφθορά δεν αποτελούν κάποια επιµέρους ζητή-
µατα ή τυχαία φαινόµενα τα οποία εµφανίζονται λόγω της επίορ-
κης στάσης ορισµένων κρατικών αξιωµατούχων, αλλά ότι επί της
ουσίας αποτελούν συστατικό στοιχείο του ίδιου του καπιταλιστι-
κού συστήµατος. Και δεν θα µπορούσε να γίνει αλλιώς, από τη
στιγµή που είναι ένα άδικο εκµεταλλευτικό σύστηµα, το οποίο µε
την πάροδο του χρόνου όλο και περισσότερο σαπίζει και εξα-
χρειώνεται. 

Μέσα από αυτή τη διαδικασία, η υπόθεση ακριβώς της αποκά-
λυψης του σκανδάλου της «NOVARTIS» δεν αποτελεί τίποτε άλλο
παρά µόνο ένα ακόµη επεισόδιο στον µεγάλο οικονοµικό πόλεµο
ο οποίος έχει ξεσπάσει ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες από
τη µια µεριά και την Ευρωπαϊκή Ένωση από την άλλη. 

Το δεύτερο στοιχείο το οποίο προσπαθεί να αποκρυβεί είναι
ακριβώς τα διάφορα ιδεολογήµατα τα οποία πλασάρονται. Ακού-
στηκε και σήµερα ένα. Για παράδειγµα, ακούστηκε ότι η διαφθο-
ρά αποτελεί την αιτία της κοινωνικής ανισότητας, που παρουσιά-
ζεται και στη χώρα µας και όχι µόνο. Δηλαδή, εάν δεν υπήρχε η
διαφθορά δεν θα υπήρχε κοινωνική ανισότητα, δεν θα υπήρχε
όξυνση της κοινωνικής ανισότητας!

Επί της ουσίας, τι θέλει να δείξει; Θέλει να δείξει ότι, αν αντι-
µετωπίσουµε, αν περιορίσουµε αυτά τα φαινόµενα, τότε θα βελ-
τιωθεί η θέση των εργαζόµενων, τότε θα εκλείψουν τα φαινόµενα
της κοινωνικής ανισότητας. Επί της ουσίας, δηλαδή, τι αθωώνει;
Αθωώνει τον ίδιο τον εκµεταλλευτικό χαρακτήρα του καπιταλι-
στικού συστήµατος, µιλώντας για έναν ανθρώπινο καπιταλισµό,
ο οποίος ποτέ δεν υπήρξε και ούτε πρόκειται να υπάρξει, γιατί
ακριβώς µέσα στον πυρήνα του καπιταλιστικού συστήµατος είναι
η ανισότητα. 

Η ανισότητα αυτή προέρχεται από τις ίδιες τις σχέσεις παρα-
γωγής, τις σχέσεις ιδιοκτησίας στην παραγωγή, που οι πλούσιοι
γίνονται πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι. Αυτή είναι ακρι-
βώς η εξέλιξη των πραγµάτων που αποτυπώνονται σε διάφορες
µετρήσεις, σε διάφορες έρευνες, σε σχέση µε το 1% του πιο
πλούσιου πληθυσµού στον κόσµο που παρακρατεί, που έχει ως
περιουσιακά στοιχεία, πάνω από το 90% του παγκόσµιου πλού-
του.

Δεύτερον, υπάρχει η αντιεπιστηµονική άποψη ότι για την κρίση
και την κρίση που βίωσε και η ελληνική οικονοµία φταίει η δια-
φθορά, ότι για τα µνηµόνια, για την κλιµάκωση της αντιλαϊκής
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επίθεσης υπεύθυνη είναι η διαφθορά και ότι αν παταχθούν τα
φαινόµενα της διαφθοράς τότε δεν θα έχουµε ούτε κρίσεις ούτε
µνηµόνια ούτε αντιλαϊκές πολιτικές. 

Επί της ουσίας, δηλαδή, µε έναν άλλον τρόπο τι θέλετε να
πείτε; Θέλετε να πείτε ότι όλα αυτά τα µέτρα τα οποία λήφθηκαν
και τα οποία είναι µέτρα που ικανοποιούν τις ανάγκες του κεφα-
λαίου για αντιλαϊκή επίθεση, για τη διαµόρφωση ενός ακόµη πιο
ευνοϊκού περιβάλλοντος για τη δράση, ευθύνεται η διαφθορά και
όχι οι ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων στη νέα φάση της κα-
πιταλιστικής ανάκαµψης, που επί της ουσίας, για να υπάρξει ανά-
καµψη, προϋποθέτει την κατεδάφιση των εργασιακών δικαιω-
µάτων, ένα πολύ φθηνό, ανειδίκευτο και ευάλωτο εργατοϋπαλ-
ληλικό δυναµικό, χωρίς συγκροτηµένα δικαιώµατα. Άρα δηλαδή
η ανάπτυξή σας, αυτή η ανάπτυξη την οποία ευαγγελίζεστε και
την ονοµάζετε µάλιστα δίκαιη, πατά πάνω στα ερείπια των εργα-
σιακών δικαιωµάτων. 

Από αυτή την άποψη είναι φανερό ότι µέσα από όλη αυτή τη
διαδικασία, και µε αφορµή το σκάνδαλο της «NOVARTIS», υλο-
ποιείται η αντιλαϊκή πολιτική. Έτσι, µε πρόσχηµα την υπαρκτή
σπατάλη στον χώρο του φαρµάκου και στον χώρο της υγείας,
ουσιαστικά οι κυβερνήσεις και η σηµερινή Κυβέρνηση µείωσαν
τη δηµόσια δαπάνη, µεταφέροντας τα βάρη αυτής της δαπάνης
στις τσέπες των λαϊκών στρωµάτων, τη στιγµή βεβαίως που όχι
µόνο δεν αντιµετωπίστηκε η διαφθορά και η διαπλοκή, αλλά συ-
νεχίζεται µε άλλους τρόπους.

Ενώ, λοιπόν, υπάρχουν όλα αυτά τα ζητήµατα, αυτά τα βασικά
δεδοµένα, εµείς ως ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή είχαµε πει ότι θα
συµµετάσχουµε στην ειδική προκαταρκτική επιτροπή, χωρίς να
έχουµε αυταπάτες, γιατί ακριβώς θέλουµε να συζητηθεί και να
διερευνηθεί η υπόθεση. Θέλουµε να συζητηθεί και να διερευνη-
θεί η υπόθεση, γιατί ακριβώς θέλουµε να αποκαλύψουµε επί της
ουσίας, αφ’ ενός µεν τους τακτικισµούς ανάµεσα στα κόµµατα,
τα παιχνίδια αποπροσανατολισµού, αλλά και τις επιδιώξεις συγ-
κάλυψης των βασικών αιτιών της ουσίας του προβλήµατος, αυτά
στα οποία αναφέρθηκα πριν. 

Τότε είχαµε προειδοποιήσει ότι ως κόµµα δεν θα ανεχθούµε
µε διάφορα προσχήµατα να µην εξεταστεί η ουσία του σκανδά-
λου, να µην εξεταστούν όλα τα αδικήµατα, ακόµα και αυτά που
η Πλειοψηφία θεωρούσε ως παραγεγραµµένα. Γιατί, για παρά-
δειγµα, το αδίκηµα της απιστίας αν δεν εξεταστεί, τότε δεν υπάρ-
χει ο οµφάλιος λώρος που συνδέει τον χρηµατισµό. Για ποιον
λόγο χρηµατίστηκε ένας Υπουργός αν δεν έκανε απιστία επάνω
στο καθήκον; Γιατί ήταν όµορφος; Άρα, ακόµη και σε αυτά τα ζη-
τήµατα τα οποία ήταν παραγεγραµµένα, εµείς είπαµε ότι πρέπει
να διερευνηθούν συνολικά και να µην υπάρχουν όλα αυτά τα δι-
κονοµικά τερτίπια περί αρµοδιότητας ή όχι.

Βεβαίως, αυτή η υπόθεση περί αρµοδιότητας δεν συζητήθηκε
καθόλου την πρώτη φορά που απασχόλησε στην Ολοµέλεια η
συγκρότηση της προκαταρκτικής επιτροπής. Αντίθετα, ήρθε ως
κεραυνός εν αιθρία στην πρώτη συνεδρίαση της προκαταρκτικής
επιτροπής. Άρα ήταν φανερό ότι οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας
ακολούθησαν µια παρελκυστική τακτική, τόσο στην Ολοµέλεια
όσο και στη λειτουργία της προκαταρκτικής επιτροπής. 

Βεβαίως, σε αυτή την παρελκυστική τακτική διευκολύνθηκαν
και από τη στάση των άλλων κοµµάτων. Ποια ήταν η ουσία αυτής
της τακτικής; Γιατί την επέλεξαν από την κυβερνητική πλειοψη-
φία; Γιατί µε διάφορους τρόπους η Κυβέρνηση προσπάθησε να
περιορίσει το αντικείµενο της έρευνας. Δεν έκανε επί της ουσίας
καµµία έρευνα, µε πρόφαση το περί αρµοδιότητας, δείχνοντας
έτσι ότι εκείνο που την ενδιαφέρει σε τελική ανάλυση ήταν τα
παιχνίδια εντυπώσεων αξιοποιώντας ένα υπαρκτό σκάνδαλο.

Βεβαίως, αυτή την απαράδεκτη στάση εµείς ως ΚΚΕ δεν τη νο-
µιµοποιήσαµε. Αποχωρήσαµε από τις λειτουργίες και τις διαδι-
κασίες της επιτροπής, για να µη νοµιµοποιήσουµε αυτούς τους
σχεδιασµούς, δηλώνοντας ότι, εφόσον η επιτροπή έµπαινε στην
ουσία του ζητήµατος, εµείς θα συµµετείχαµε. Όµως, όπως φά-
νηκε και από το πόρισµα, η άρνηση της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας να εξετάσει την υπόθεση στην ουσία της ήταν προσχη-
µατική και επί της ουσίας, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, δεν διευκο-
λύνει ούτε τη δικαιοσύνη στη διερεύνηση της υπόθεσης, αλλά
εξυπηρετεί άλλες σκοπιµότητες. Εάν την ενδιέφερε την κυβερ-

νητική πλειοψηφία η διευκόλυνση της δικαιοσύνης, τότε θα
έπρεπε να εξεταστεί η υπόθεση, γιατί είναι φανερό ότι η πλήρης
διερεύνηση της υπόθεσης και από την προκαταρκτική επιτροπή
µε την εξέταση όλων των µαρτύρων, ακόµη και αυτών που είναι
προστατευόµενοι ως φυσικές παρουσίες, όλων των στοιχείων
που ήταν στη διάθεση και θα µπορούσαν να συγκεντρωθούν,
τότε αυτή η εξέταση από µεριάς προκαταρκτικής επιτροπής θα
είχε θετική συµβολή και στη διερεύνηση της υπόθεσης από τη
δικαιοσύνη. Όλα τα υπόλοιπα, τα προσχήµατα και τα νοµικίστικα
τερτίπια, δεν είναι τίποτε άλλο, παρά φθηνές δικαιολογίες.

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη, εάν κάτι χρειάζεται να κρατή-
σουµε είναι ότι για ακόµη µία φορά εµείς ως ΚΚΕ επισηµαίνουµε
την επιτακτική ανάγκη της ριζικής αλλαγής του νόµου περί ευ-
θύνης Υπουργών, ώστε οι Υπουργοί να διώκονται χωρίς κωλύ-
µατα όπως οι υπόλοιποι πολίτες και ταυτόχρονα επιµένουµε
ακόµη και τώρα, την ύστατη στιγµή, ότι πρέπει η επιτροπή να συ-
νεχίσει το έργο της και να διερευνήσει την ουσία του ζητήµατος.
Διαφορετικά, δηλώνουµε προκαταβολικά ότι, εάν η Πλειοψηφία
επιµείνει, εµείς δεν µπορούµε να νοµιµοποιήσουµε µε τη συµµε-
τοχή µας και κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας, αυτή τη διαδι-
κασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
Ακολουθεί ο κ. Κουκούτσης ως τελευταίος εκ των οµιλητών

και αµέσως µετά θα έχει τον λόγο ο Γενικός Γραµµατέας του
ΚΚΕ κ. Κουτσούµπας.

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την απάντηση ή τη µη

απάντηση στο υπαρξιακό, θεµελιακό ερώτηµα «να ζει κανείς ή
να µη ζει», έχουµε φτάσει στο σηµερινό υπαρξιακό ερώτηµα του
ελληνικού Κοινοβουλίου: «Έχουµε ή δεν έχουµε αρµοδιότητα να
ψάξουµε µία υπόθεση, την υπόθεση “NOVARTIS”, κατά την από-
φαση της Ολοµέλειας της 21ης Φεβρουαρίου;»

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απορίας άξιο πώς από το
µεγαλύτερο, σύµφωνα µε υπουργικά χείλη, σκάνδαλο από κατα-
βολής του ελληνικού κράτους φτάσαµε σε αυτή τη φτωχή συζή-
τηση για το εάν έχει ή όχι αρµοδιότητα το Κοινοβούλιο να ψάξει
την υπόθεση. 

Το πρώτο αυθόρµητο ερώτηµα που προκύπτει είναι: Η κυβερ-
νητική πλειοψηφία και οι εισηγητές της στην Ολοµέλεια δεν είχαν
υπ’ όψιν τους την αναρµοδιότητα, όταν εισήχθη η πρόταση για
τη σύσταση της προκαταρκτικής; Η πρόταση της Πλειοψηφίας
για αναρµοδιότητα οδηγεί στο σκοτάδι όλα όσα ειπώθηκαν στην
Ολοµέλεια και στην επιτροπή, οδηγεί στο σκοτάδι την απόφαση
της Ολοµέλειας της 21ης Φεβρουαρίου που µας δεσµεύει. Εδώ
αποφασίσαµε και αναλάβαµε µια συγκεκριµένη εντολή και ανα-
φέρεται στην απόφαση να ψάξουµε ως µέλη αυτής της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής. Το διαβάζω από την ηµερήσια διά-
ταξη της Ολοµέλειας της 21ης Φεβρουαρίου, το ξανατονίζω: «…
για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της δωροληψίας και
δωροδοκίας και της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική
δραστηριότητα» για τα αναφερόµενα πολιτικά πρόσωπα. Δεν πή-
ραµε απόφαση εδώ στην Ολοµέλεια για να ψάξουµε εάν η προ-
καταρκτική επιτροπή θα έχει αρµοδιότητα ή όχι να ψάξει το ζή-
τηµα. 

Επειδή στο παρελθόν τέτοιες επιτροπές ήταν «πλυντήρια» και
«καθαρτήρια», απαιτούνταν διπλάσια προσοχή, για να µη λάβει
η παρούσα επιτροπή τον χαρακτήρα του λασπωτηρίου, από το
καθαρτήριο στο λασπωτήριο.

Λοιπόν, τώρα που η υπόθεση επιστρέφει στην τακτική δικαιο-
σύνη, από όπου µας ήλθε, ποιος είναι ο απολογισµός της επιτρο-
πής; Ήταν ένας επικοινωνιακός ντόρος αυτό που άφησε πίσω
της, δεν άφησε έργο. Λοιπόν, σηµάδεψε την υπόληψη ορισµένων
προσώπων και βεβαίως το υποσυνείδητο των πολιτών. 

Εµείς από την αρχή στο Ποτάµι λέγαµε «όλα στο φως». Για
αυτόν τον λόγο ψηφίσαµε στην Ολοµέλεια της 21ης Φεβρουαρίου
«ΝΑΙ», να συσταθεί αυτή η επιτροπή και βάλαµε µέσα σε παρέν-
θεση -όπως βάλατε εσείς το «Όχι» σήµερα στην παρένθεση
«λόγω αναρµοδιότητας»- εµείς είχαµε βάλει «ΝΑΙ», να συσταθεί
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προκαταρκτική επιτροπή µε πλήρεις αρµοδιότητες και να ψάξει
στην ουσία της την υπόθεση.

Δυστυχώς, κάτι τέτοιο δεν έγινε. 
Επιπλέον, δεν ετέθη υπ’ όψιν της επιτροπής ένα πλέγµα στοι-

χείων εξαιρετικά σηµαντικών: τα στοιχεία που η «NOVARTIS»
απέστειλε στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς των Ηνωµένων Πολι-
τειών Αµερικής και το FBI, οι µηνύσεις και οι εγκλήσεις του συ-
νόλου των πολιτικών προσώπων που αναφέρονται ως εµπλεκό-
µενοι, να εξετάσουµε τις αιτιάσεις τους, τα νοµικά και πραγµα-
τικά τους επιχειρήµατα. Δεν ήρθε στην επιτροπή ούτε καν η δι-
κογραφία Ράικου µε αριθµό 373/2016 για κύκλωµα ιατρών που
ενέχονται στις αθέµιτες πρακτικές σε συνεργασία µε τη «NOVAR-
TIS». Δεν υπήρξε ούτε ζητήθηκε από την επιτροπή σχετική ενη-
µέρωση από την εισαγγελία µε έγγραφα τουλάχιστον για την
εξέλιξη αυτής της έρευνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί τρεις µήνες µιλάµε για τη
«NOVARTIS» και καµµία κουβέντα δεν έχει ειπωθεί σε όλες αυτές
τις εργατοώρες, σε όλες αυτές τις οµιλίες, για το ιατρικό σκάν-
δαλο το υπαρκτό. Ας ξεκινήσουµε από το υπαρκτό και βεβαίως
θα δούµε και τις πολιτικές ευθύνες, πώς η φαρµακευτική δαπάνη
εκτοξεύθηκε επί µια δεκαετία στη στρατόσφαιρα. Βεβαίως, όπου
υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα, θα έπρεπε να το διερευνήσουµε
µέχρι βάθους, κάτι που δεν πρόκειται να γίνει µε τη σηµερινή κυ-
βερνητική πρόταση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για την «ευθανασία»,
όπως έχω ονοµάσει εγώ, της διαδικασίας και της επιτροπής που
θα ερευνούσε τη «NOVARTIS».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε να προσέλθουν ενώ-
πιον της επιτροπής οι προστατευόµενοι µάρτυρες. Τα ονόµατά
τους ας µη γινόντουσαν φανερά. Με παρουσία εισαγγελέα, σε
άλλον χώρο, µε αλλοιωµένη τη φωνή τους, θα µπορούσαν να κα-
ταθέσουν αυτά που περιλαµβάνονται στη δικογραφία. Και αν θε-
ωρούσαµε ότι ήταν και αναγκαίο, να γίνει και κατ’ αντιπαράσταση
εξέταση των αναφερόµενων από τους µάρτυρες πολιτικών προ-
σώπων, για να δούµε ποιος λέει την αλήθεια και ποιος είναι κα-
τασκεύασµα, είναι «αχυράνθρωπος», είναι «σκιάχτρο» άλλων δυ-
νάµεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδα κάτι στο υπόµνηµα που
µας έστειλε ο κ. Αβραµόπουλος, ο Έλληνας Επίτροπος. Γράφει
-και ήλπιζα ότι θα έχει αναγνωστεί το υπόµνηµά του, όχι απλώς
να µας το µοιράσουν- ότι: «Θα περίµενα, επίσης, τα µέλη της επι-
τροπής της κυβερνητικής πλειοψηφίας να απαιτήσουν από την
εισαγγελία κατά των εγκληµάτων διαφθοράς να καταθέσει στη
Βουλή των Ελλήνων τα πορίσµατα των ελέγχων που διεξήχθησαν
παράλληλα µε τις εργασίες της επιτροπής στους τραπεζικούς
λογαριασµούς των ίδιων των πολιτικών προσώπων και των συγ-
γενών τους.». Υπάρχουν, έχουν γίνει οι έλεγχοι και, όπως λέει ο
κ. Αβραµόπουλος, οι έλεγχοι αυτοί δεν αποκάλυψαν απολύτως
τίποτα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αφορά τη δικαιοσύνη αυτό, κύριε
Αµυρά, όχι τη Βουλή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τα ξέρετε εσείς τα αποτελέσµατα, κύριε
Λάππα; Σας ενδιαφέρει να τα µάθετε; Δεν σας ενδιαφέρει. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Άλλο η δικαιοσύνη, άλλο η Βουλή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αυτό είναι ενδεικτικό µε ποιον τρόπο

προσεγγίζετε τη διερεύνηση του θέµατος της «NOVARTIS». Είναι
ενδεικτικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να απαντήσετε τι σηµαίνει η διερεύ-
νηση από τη Βουλή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εµείς λέγαµε «ναι» από την αρχή στην
ουσιαστική διερεύνηση της υπόθεσης και µάλιστα «ναι» και στην
αρχή της δηµοσιότητας, για να ξέρει ο πολίτης από πρώτο χέρι
και να διαµορφώνει άποψη όχι µέσω απαράδεκτων διαρροών, οι
οποίες οι περισσότερες ήταν σε φιλοκυβερνητικά έντυπα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ύστερα από δύο συνεδριάσεις
που κάναµε στην Ολοµέλεια, δέκα συνεδριάσεις της αρµόδιας
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής και αφού έχουν περάσει
σχεδόν τρεις µήνες, πείτε µου εσείς, κύριε Λάππα, ποιος είναι ο
απολογισµός των έργων της επιτροπής. Σιωπή. Αυτό είναι. Άκρα
του τάφου σιωπή. Όπως αποτυπώνεται δε στο δικό σας πόρισµα,
στο πόρισµα ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µία δηµοσιογραφική παράθεση δη-
λώσεων…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Περιµένω από εσάς να πείτε τι σηµαί-
νει διερεύνηση από τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Λάππα. Μην προκαλείτε κι εσείς, κύριε Αµυρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …καµµία τεκµηρίωση, µια τυπική και
πρόχειρη διαδικασία…

Να σας πω, κύριε Λάππα. Κλείστε την εφηµερίδα. Δεν είµαστε
στον καφενέ. Να του φέρουµε και έναν καφέ του κ. Λάππα, να
το ευχαριστηθεί τουλάχιστον, µιας που είναι και πρώτο τραπέζι
πίστα, αλλιώς να µη µιλάει. Να του φέρουµε έναν καφέ να µη µι-
λάει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεχίστε, κύριε Αµυ-
ρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της
ουσίας και για την «ταµπακιέρα», για το αν υπάρχουν όντως ευ-
θύνες των πολιτικών προσώπων ή όχι, τσιµουδιά. Άκρα του τά-
φου σιωπή.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έχε-
τε κανένα πρόβληµα µε τις εφηµερίδες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Υπουργέ,
τώρα. Βρήκατε ευκαιρία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εσείς ειδικά έχετε µεγάλο πρόβληµα µε
τις εφηµερίδες και µε τα κανάλια. Είναι ή δεν είναι οι εφηµερίδες
«στηµένες»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, µην α-
νοίγετε διάλογο. Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τώρα µου επικαλείστε τις εφηµερίδες,
κύριε Πολάκη; Μη µου επικαλείστε, ειδικά εσείς, τις εφηµερίδες
και τον Τύπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία πρακτική ερώτηση και µε
αυτό κλείνω: Καλούµαστε να ψηφίσουµε «ναι» στην παραποµπή
ή όχι των προσώπων ή «όχι», λόγω αναρµοδιότητας.

Εγώ ρωτάω: Αν ψηφίσω εγώ «ναι», τι σηµαίνει; Ότι έχει αναρ-
µοδιότητα; Έχει αναρµοδιότητα; Την έχει. Μάλιστα. Μας δίνετε
την απάντηση ο ίδιος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτό είναι παραγραφή. Αυτό δεν κα-
ταλαβαίνετε. Αυτό δεν λέτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα τι λέτε τώρα; Όσο και να διαστρέ-
ψετε τη λογική, δεν θα τα καταφέρετε. Εµείς και στην υπόθεση
Παπαντωνίου είχαµε ψηφίσει να προχωρήσει σε βάθος η υπό-
θεση και η διερεύνηση και αποχωρήσαµε στην ψηφοφορία, γιατί
δεν θέλαµε να γίνουµε µέρος του θεάτρου σκιών που σκηνοθε-
τείτε. Το ίδιο θα κάνουµε και τώρα. Κι αν µπορούσαµε το ίδιο, θα
είχαµε φύγει από τώρα, γιατί δεν αξίζει να χάνουµε τον χρόνο
µας σε σκιαµαχίες και στηµένα παιχνίδια. Ή ψάχνουµε µέχρι τέ-
λους ενδεχόµενη συµµετοχή πολιτικών στο σκάνδαλο ή δεν το
ψάχνουµε. Καταλάβατε; Ή το κάνουµε γαργάρα και το οδηγούµε
µε ευθανασία στον άγιο Πέτρο, όπως κάνατε κι εσείς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αµυρά και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Ο κ. Κουκούτσης έχει τον λόγο τώρα. Στη συνέχεια ακολουθεί
ο Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ κ. Κουτσούµπας. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μέσα σε µια χιονοστιβάδα αποκαλύψεων, εντός και εκτός ει-

σαγωγικών, γύρω από την ελβετική φαρµακοβιοµηχανία και τις
διαδροµές που ακολουθούσε για τη διασπάθιση του δηµοσίου
χρήµατος, ακούστηκαν πολλά. Στο κάδρο µπήκαν πρώην Πρω-
θυπουργοί, υψηλά πολιτικά πρόσωπα, γιατροί, δικηγόροι, ανέκυ-
ψαν ερωτήµατα προς διερεύνηση για υψηλόβαθµους κρατικούς
λειτουργούς και δηµοσιογράφους, έγινε λόγος και συνδέθηκαν
υποθέσεις, όπως του εκδότη Μαυρίκου, του Χατζηδάκη, του Μι-
χάλη Πιτσιλίδη, για στελέχη της «NOVARTIS» και προστατευόµε-
νους µάρτυρες. Έγινε λόγος για τη ληστεία τριών ολόκληρων
γενεών, για µίζες δισεκατοµµυρίων των ΜΜΕ και του πολιτικού
συστήµατος σε τροχήλατες βαλίτσες. Και τι δεν ειπώθηκε για
κρυφούς λογαριασµούς, για βρώµικο χρήµα, για ενεργητική και
παθητική δωροδοκία, για φορολογικούς παραδείσους κ.λπ.. 

Εν µέσω, λοιπόν, όλων αυτών είχαµε και µια εικοσάωρη συνε-
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δρίαση στη Βουλή σε ιδιαίτερα υψηλούς τόνους, η οποία έστειλε
σε προανακριτική επιτροπή δέκα κορυφαία πολιτικά πρόσωπα.
Και ενώ στη συνεδρίαση αυτή η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ έκαναν
λόγο για τεράστιο σκάνδαλο, όπως αναφέρεται και στο πόρισµα,
ο Πρωθυπουργός, όπως ενθυµείστε τότε, µας αιφνιδίασε µιλών-
τας για πολιτική ευθύνη. 

Επισήµως από την Κυβέρνηση, αλλά και από άλλους χώρους,
εκτιµάται ότι το συγκεκριµένο σκάνδαλο είναι σε βάθος δεκαπεν-
ταετίας και µόνο η συγκεκριµένη εταιρεία έχει ζηµιώσει το ελλη-
νικό δηµόσιο µε πάνω από 3 δισεκατοµµύρια. Βέβαια, κανείς από
τους κατηγορούµενους, από τους «απολογούµενους», δεν είπε
«είµαστε αθώοι». Όλοι λένε «εγώ είµαι ο αθώος». Όλοι παραδέ-
χονται ότι η υπόθεση αυτή είναι καλά στηµένη µε ένα δαιδαλώ-
δες δίκτυο αµοιβών και αµειβοµένων, που πάρα πολύ δύσκολα
βρίσκεται η άκρη του νήµατος. Υπάρχει µια µεγάλη δυσκολία,
κατά πώς φαίνεται, να βρεθούν οι αποδείξεις τραπεζικών λογα-
ριασµών, ενώ έχουν διακινηθεί τεράστια χρηµατικά ποσά για
πολλά, µα πάρα πολλά, έτη. 

Εδώ τώρα µπαίνουν βασικά ερωτήµατα, όπως για το αν µπο-
ρούν να αποδειχθούν οι σπόνσορες των πολιτικών προσώπων και
τα ποσά που έφταναν σε έντυπα και σε κανάλια. Πολλοί προ-
έβαλλαν τη διάκριση του αδικήµατος κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων ή επ’ ευκαιρία των καθηκόντων, δηλαδή µια πράξη
κακοδιαχείρισης κατά την άσκηση των καθηκόντων ή εκµετάλ-
λευση της θέσης κάποιου για να τελέσει µια αξιόποινη πράξη. 

Ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών έχει τύχει τόσο ευρείας όσο
και στενής ερµηνείας από έγκριτους νοµικούς. Σύµφωνα µε την
ευρεία ερµηνεία, περιλαµβάνονται και οι πράξεις εκείνες που
σχετίζονται µε τα υπουργικά καθήκοντα. Αντιθέτως, η στενή ερ-
µηνεία ορίζει ότι στο πεδίο εφαρµογής του ποινικού νόµου για
την ποινική ευθύνη Υπουργών υπάγονται µόνο οι πράξεις ή οι πα-
ραλείψεις που ταυτίζονται άµεσα µε τις αρµοδιότητές τους. 

Παρ’ ότι η πρόθεση του νοµοθέτη είναι να διαφυλαχθούν τα
πολιτικά πρόσωπα από µεθοδευµένες διώξεις εναντίον τους, δεν
θα πρέπει να φτάσουµε σε σηµείο η ερµηνεία του νόµου να απο-
βαίνει σε δυσανάλογα ευνοϊκή αντιµετώπιση αυτών των προσώ-
πων σε σχέση µε τον µέσο πολίτη. 

Από την άλλη, οι κατηγορούµενοι απείλησαν δηµοσίως και µά-
λιστα σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Ουσιαστικά, κυρίες και κύριοι,
είναι πολλοί αυτοί που δεν τους ενδιαφέρει µια δηµόσια υγεία
για το καλό του συνόλου, για το καλό του τόπου και του λαού
και σίγουρα είναι πάρα πολλοί αυτοί που ενδιαφέρονται για το
καλό της τσέπης τους πρωτίστως.

Αυτοί οι κάποιοι σε αυτόν τον τόπο δεν έχουν όνοµα; Δεν τους
ξέρουµε; Χρειαζόµαστε προστατευόµενους µάρτυρες ή κάποι-
ους άλλους για να µας το επιβεβαιώσουν; Γιατί αγανακτούµε;
Γιατί αναστατωνόµαστε µε τέτοιες  υποθέσεις; Το παιχνίδι των
πολυεθνικών στην πλάτη του κοσµάκη θα συνεχιστεί. Είτε αν κά-
ποιοι τα πήραν είτε αν επιλέχθηκαν από κάποιους άλλους να κα-
τηγορηθούν ότι τα πήραν, δεν έχει και πολλή σηµασία. Σηµασία
έχει η κονόµα, ας µου επιτραπεί η έκφραση. 

Αυτού του είδους τα σκάνδαλα σπάνε έτσι τη µονοτονία, την
κανονικότητα, δυστυχώς, της σηµερινής κοινωνίας και έχουν να
κάνουν ουσιαστικά µε τον ανταγωνισµό ανάµεσα στις πολυεθνι-
κές. Κάποιοι αποκτούν πλεονεκτήµατα, οι ανταγωνιστές τους
σπεύδουν να τους χτυπήσουν. Είτε µε µίζες είτε χωρίς µίζες, είτε
µε µεγάλες µίζες είτε µε µικρές µίζες, µε συµφωνίες κάτω από
το τραπέζι µεταξύ των εταιρειών, ο πόλεµος ανάµεσα σε εται-
ρείες, οι συµβιβασµοί µε το πολιτικό προσωπικό, το πλιάτσικο µε
παρεµβάσεις θα συνεχίζονται και θα συνεχίζονται. 

Χρόνια τώρα µας έλεγαν για την αύξηση της λεγόµενης «φαρ-
µακευτικής δαπάνης» ότι φταίνε τα πολλά φάρµακα που δίνουµε
στον λαό. Στην πραγµατικότητα, όµως, ήταν οι τεράστιες αυξή-
σεις που έγιναν στα φάρµακα και ξέρουµε όλοι πώς επιτυγχά-
νονταν αυτές οι αυξήσεις. Μιλάµε για τη «NOVARTIS», λες και οι
άλλες εταιρείες είναι «παρθένες Μαρίες». 

Οι πρώην Υπουργοί που κατηγορούνται διατυµπανίζουν ότι
αυτή τη φαρµακευτική δαπάνη την έριξαν, ενώ η αλήθεια είναι
ότι το µεγαλύτερο µέρος το έριξαν στους ασφαλισµένους, το
έριξαν στον λαό, το έριξαν στον Έλληνα. Με τη σκανδαλολογία
στο κάτω-κάτω της γραφής θα λυθούν κάποιες πολιτικές διαφο-

ρές ανάµεσα στα κόµµατα. Ο λαός ουσιαστικά, όµως, τι έχει να
κερδίσει; 

Οι γενικότερες γενεσιουργές αιτίες διαφθοράς, κυρίες και κύ-
ριοι, είναι η έλλειψη σταθερότητας των νόµων, οι σχετικά συχνές
αλλαγές της νοµοθεσίας, της πρόληψης και της καταπολέµησης,
είναι η ακατάλληλη οργάνωση των δηµοσίων φορέων και αρχών,
η έλλειψη διαφάνειας στη λειτουργία τους, η άκαµπτη γραφει-
οκρατία, η κοινωνική ανισότητα και η αέναη προσδοκία του ατό-
µου να δηµιουργήσει µια κατάσταση ευηµερίας που θα του προ-
σφέρει κοινωνική άνεση. 

Υπάρχουν κοινωνίες, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής, που εκεί ονοµάζεται η δωροδοκία –και είναι και απο-
δεκτή, µάλιστα- ως άσκηση πίεσης, ενώ στις αναπτυσσόµενες
χώρες αυτή η δραστηριότητα λέγεται ξεκάθαρα δωροδοκία. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι ακόµη και ο πολιτισµός ενός λαού µαζί
µε την έλλειψη κατάλληλης εκπαίδευσης οδηγούν σε επικίνδυνες
ατραπούς όσον αφορά στη γνώση των επιπτώσεων της διαφθο-
ράς και του κινδύνου που ενέχουν για όσους παραβιάζουν την
ποινική νοµοθεσία. 

Αυτές οι εγκληµατικές πράξεις γίνονται σε κοινωνίες σαν τη
δική µας, επειδή βρισκόµαστε µόνιµα σε καθεστώς απογοήτευ-
σης. Και γιατί να το κρύψουµε; Χωρίς τον φόβο του νόµου που
παραµένει ανενεργός, δυστυχώς φτάσαµε να λέµε ότι υπάρχει
πολυπλοκότητα και δυσκολία στο να αντιµετωπιστούν αυτά τα
προβλήµατα. Κι όµως, είναι πάρα πολύ απλό να δώσεις λύσεις. 

Υπάρχει, όµως, άραγε πραγµατικά η πολιτική βούληση; Υπάρ-
χει βούληση µέσω της εκπαίδευσης, ώστε µέσα από τον πολιτικό
και νοµικό πολιτισµό να καταπολεµήσουµε τη διαφθορά; Υπάρχει
επαγρύπνηση της κοινωνίας, της δικής µας, των πολιτών, για να
πάψουν οι σιωπηρές συµφωνίες που στρέφονται εναντίον της
ίδιας της κοινωνίας; Μπορεί να θεσµοθετηθεί ένας σταθερός,
σαφής, προβλέψιµος νόµος, που θα εφαρµόζεται ταχέως και εξί-
σου, µε διαφάνεια στην οργάνωση, στη λειτουργία και στις απο-
φάσεις των δηµοσίων αρχών;

Μπορούν να απλουστευθούν οι διαδικασίες και να εξαλει-
φθούν οι δυνατότητες υποκειµενικότητας ή αυθαιρεσίας; Είναι
προφανές ότι τη διαφθορά δεν θα την εξαλείψουµε µόνο µε τις
εισαγγελικές έρευνες. 

Ως πότε ως πολίτες, εµείς, θα δεχόµαστε τη διαφθορά και το
«µπαξίσι», τα οποία µας δίνουν «προϊόντα» που θέτουν σε κίν-
δυνο την καθηµερινότητά µας, την ασφάλειά µας, την ίδια τη ζωή
τη δική µας, των παιδιών µας;

Σε µια χώρα που η διαφθορά ανθίζει, η ανάκτηση της οικονο-
µίας θα επιβραδύνεται, η εγκληµατικότητα θα αυξάνεται, η και-
νοτοµία θα εµποδίζεται, θα µειώνεται η ανταγωνιστικότητα και η
αποδοτικότητα του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος και, ως εκ
τούτου, θα έχουµε πρόβληµα ως χώρα, θα έχει πρόβληµα η
φήµη της χώρας µας. 

Μήπως πρέπει επιτέλους ως κοινωνία να πάψουµε να κρυβό-
µαστε πίσω από το δάχτυλό µας; Μήπως σε αυτά που ακούγον-
ται να µην κάνουµε ότι πέφτουµε από τα σύννεφα; 

Τελικά ο κόσµος το έχει τούµπανο, κυρίες και κύριοι, και εµείς
κρυφό καµάρι. Το δάχτυλο, για να µην πω τις χούφτες, κάποιοι
το έχουν βάλει στο βάζο µε το µέλι εδώ και πάρα πολλά χρόνια.
Ξέρετε, όµως, τι λέει ο λαός µας; «Έλα, µωρέ, τώρα. Κόρακας
κοράκου µάτι βγάζει;». 

Μιλάµε για τα εκατοµµύρια και τα δισεκατοµµύρια λες και
είναι, ας µου επιτραπεί η έκφραση, «µαρουλόφυλλα» και ο λαός
χάσκει µε ανοικτό το στόµα και δεν ξέρει τι να πει. 

Εκείνο, όµως, που παρατηρώ σε αυτή εδώ την Αίθουσα είναι
ότι το τελευταίο διάστηµα οι κατηγορούντες δεν µας τα λέτε και
πολύ καλά. Μασάτε τα λόγια σας. Οψόµεθα. 

Εγώ θα συνταχθώ προσωπικά µε τους κατηγορούµενους, γιατί
πιστεύω ότι θα έχουν την παρρησία, τη δύναµη και το σθένος να
δηλώσουν ότι η διαδικασία αυτή θέλουν να πάει µέχρι το τέλος
και αυτό είναι και δική µου επιθυµία και το έχω πράξει εγώ ο ίδιος
στο παρελθόν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουκούτση.
Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
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µατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας για δεκαπέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή που άνοιξε η
συζήτηση για το σκάνδαλο της «NOVARTIS» ξεκαθάρισε ορι-
σµένα ζητήµατα όσον αφορά τη στάση του, ζητήµατα που θα συ-
νέβαλλαν και στη διαλεύκανση της υπόθεσης, όσο αυτό είναι
δυνατόν, αλλά και στην ανάδειξη του µεγάλου σκανδάλου, που
δεν είναι άλλο από το γεγονός ότι το φάρµακο από κοινωνικό
αγαθό, όπως θα έπρεπε να είναι, σήµερα είναι εµπόρευµα, πηγή
τεράστιας κερδοφορίας για συγκεκριµένους οµίλους. Αυτή είναι
η ρίζα του κακού και αυτό κανένα κόµµα, πλην ΚΚΕ, δεν το λέει,
δεν το αναδεικνύει, πολύ περισσότερο δεν το αµφισβητεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Από την πρώτη στιγµή είπαµε ότι αυτή η υπόθεση πρέπει πλή-
ρως να διερευνηθεί, ότι η επιτροπή πρέπει να κάνει ουσιαστική
έρευνα και ότι η έρευνα αυτή θα έπρεπε να είναι επί της ουσίας
και όχι επί της διαδικασίας, να συµπεριλαµβάνει όλα τα αδική-
µατα και αυτά που θεωρούνται παραγεγραµµένα µε τον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών, αν θέλουµε να είµαστε συνεπείς µε
αυτό που παραδέχονται όλα τα κόµµατα, στα λόγια φυσικά, ότι
αυτός ο νόµος είναι απαράδεκτος.

Επίσης, αυτή η έρευνα θα έπρεπε να συµπεριλαµβάνει και την
εξέταση των ανώνυµων µαρτύρων, στις καταθέσεις των οποίων
στηρίζονται οι καταγγελίες. Είπαµε ακόµη ότι πρέπει να διερευ-
νηθούν οι βαθύτερες αιτίες των σκανδάλων στον χώρο του φαρ-
µάκου, οι βαθύτερες αιτίες που έφεραν το συγκεκριµένο σκάν-
δαλο στην επιφάνεια και αυτές οι αιτίες βρίσκονται και στους
σφοδρούς ανταγωνισµούς µεγάλων οµίλων για µεγαλύτερα
κέρδη. Αυτοί οι ανταγωνισµοί αφορούν και τον χώρο του φαρ-
µάκου, όπως άλλωστε και όλους τους τοµείς της οικονοµίας και
φτάνουν στο σηµείο, ιδιαίτερα τη σηµερινή εποχή, να διεξάγον-
ται ολόκληροι εµπορικοί πόλεµοι ανάµεσα σε διάφορα κράτη, σε
διάφορες συµµαχίες και µάλιστα µε υπαρκτό τον κίνδυνο οι πό-
λεµοι αυτοί να µη µένουν µόνο στο εµπορικό, οικονοµικό κοµ-
µάτι, αλλά να παίρνουν και άλλες γενικότερες διαστάσεις.

Είναι µεγάλη αφέλεια, πολιτική ανευθυνότητα θα έλεγα, να θε-
ωρήσει κάποιος, για παράδειγµα, ότι δεν είχε σχέση η ανάδειξη
του σκανδάλου «NOVARTIS» µε την ενόχληση των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής για τα κέρδη της Γερµανίας σε βάρος των
δικών της εταιρειών και η κόντρα που αυτές αναπτύσσουν στον
τοµέα της φαρµακοβιοµηχανίας, της αυτοκινητοβιοµηχανίας και
σε άλλους, πάρα πολλούς τοµείς. Δεν έπιασε τους Αµερικάνους
ο πόνος για τη διαφθορά ή για το ύψος της φαρµακευτικής δα-
πάνης πλου πληρώνει ο λαός µας.

Άρα υπάρχει η αντικειµενική βάση για ένα ατέλειωτο «δούναι
και λαβείν» µεταξύ οµίλων, µεταξύ κυβερνήσεων. Και στο έδα-
φος αυτό οι µίζες, η διαφθορά και τα σκάνδαλα αποτελούν την
κορυφή του παγόβουνου επιχειρηµατικών έως και γεωπολιτικών
παιχνιδιών, ξεκαθαρίσµατος λογαριασµών ανάµεσα σε κορυφαία
µονοπώλια και καπιταλιστικά κράτη.

Γι’ αυτό, άλλωστε, και δεν υπάρχει ούτε ένα κράτος που να
µην είχε τα δικά του αντίστοιχα σκάνδαλα όσοι ελεγκτικοί µηχα-
νισµοί ή δήθεν ανεξάρτητες αρχές και αν υπάρχουν σε αυτό.

Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είπαµε ότι δεν πρόκειται
να νοµιµοποιήσουµε διαδικασίες-παρωδία, οι οποίες συνεχίζον-
ται και σήµερα µε την περίεργη διαδικασία που αποφάσισε η
Πλειοψηφία της Βουλής, πρακτικές αποπροσανατολισµού από
τα µεγάλα προβλήµατα που απασχολούν τη χώρα. Πολύ περισ-
σότερο δεν πρόκειται να δώσουµε κάλυψη σε αστείες, σε χρεο-
κοπηµένες θεωρίες, ότι δήθεν για τα αντιλαϊκά µέτρα φταίει απλά
και µόνο η ρεµούλα, η διαφθορά, αφήνοντας στο απυρόβλητο
ένα σύστηµα σάπιο, µια συνολικά διεφθαρµένη ως το µεδούλι οι-
κονοµική και κοινωνική πολιτική.

Αυτά ήταν τα τρία βασικά ζητήµατα που θέσαµε ως Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, προκειµένου να βγει κάτι ουσιαστικό απ’
όλη αυτή τη διαδικασία. Με αυτή τη στάση ψηφίσαµε υπέρ της
συγκρότησης και συµµετείχαµε στην προκαταρκτική επιτροπή. 

Η πορεία, όµως, της επιτροπής και ο σύντοµος βίος της θα
µείνει στην κοινοβουλευτική ιστορία ως ένα ακόµη µνηµείο εκ-

φυλισµού. Βεβαίως, δεν τρέφαµε αυταπάτες ούτε περιµέναµε
µια πολύ διαφορετική, τέλος πάντων, εξέλιξη. Όµως, εδώ ξεπε-
ράστηκε κάθε όριο. Από την πρώτη στιγµή η Πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ επέλεξε να εξετάσει όχι την ουσία, αλλά αποκλειστικά και
µόνο το θέµα της αρµοδιότητας ή µη της επιτροπής. Σε αυτή την
παρελκυστική τακτική διευκολύνθηκε, βέβαια, και από τη στάση
των άλλων κοµµάτων. Με πρόσχηµα διάφορους αστείους νοµι-
κούς λόγους και προφάσεις, τους οποίους επαναλαµβάνει και
στο πόρισµα, δεν έκανε καµµία έρευνα, δείχνοντας έτσι ότι
εκείνο που τελικά την ενδιέφερε ήταν τα παιχνίδια εντυπώσεων,
ο αποπροσανατολισµός, αξιοποιώντας ένα σκάνδαλο.

Και τι δεν ακούστηκε από την πλευρά της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας για να δικαιολογηθεί αυτή η τακτική. Ότι δήθεν το αδί-
κηµα της απιστίας είναι παραγεγραµµένο και, εποµένως, δεν
µπορεί να διερευνηθεί, ότι δήθεν δεν µπορεί να τραβήξει σε
βάθος η έρευνα για να µην υπάρξει παραγραφή µε δεδοµένα τα
στενά περιθώρια που βάζει ο νόµος «περί ευθύνης Yπουργών»,
ότι δεν είναι δυνατόν να εξεταστούν µάρτυρες γιατί θα υπάρξουν
ακυρότητες επειδή η επιτροπή είναι αναρµόδια κ.λπ..

Όλα τα παραπάνω είναι επιχειρήµατα που δεν πείθουν ούτε
µικρά παιδιά, πέρα από το γεγονός ότι δεν προκύπτουν από που-
θενά, από κανέναν νόµο και κανονισµό.

Αυτό που εµείς θέσαµε, ήταν ότι η εξέταση όλων των αδικη-
µάτων όχι µόνο δεν είναι απαγορευτική, αλλά θα µπορούσε να
φωτίσει και πλευρές και των άλλων αδικηµάτων, να εξηγήσει, για
παράδειγµα, τα κίνητρα, για ποιο λόγο έγιναν οι φερόµενες ως
πράξεις ή παραλείψεις και άλλα.

Η άρνηση της κυβερνητικής πλειοψηφίας να εξεταστεί η ουσία
της υπόθεσης, επικαλούµενη τη δήθεν αναρµοδιότητά της, είναι
προσχηµατική. Στην πραγµατικότητα, δεν διευκολύνει ούτε τη δι-
καιοσύνη στη διερεύνηση της υπόθεσης. Είναι φανερό ότι η πλή-
ρης διερεύνηση της υπόθεσης από την επιτροπή της Βουλής µε
την εξέταση όλων των µαρτύρων και τα στοιχεία που θα συγκεν-
τρώνονταν σε συνθήκες δηµοσιότητας και διαφάνειας, µόνο θε-
τική συµβολή θα είχαν στη διερεύνηση συνολικά της υπόθεσης.
Όλα τα άλλα είναι φθηνές δικαιολογίες που δείχνουν άλλες σκο-
πιµότητες.

Δεύτερο ζήτηµα: Στο πόρισµα του ΣΥΡΙΖΑ γίνονται ορισµένες
σωστές, θα λέγαµε, αναφορές όσον αφορά στην πορεία της κρα-
τικής φαρµακευτικής δαπάνης, η οποία µειώθηκε µε την κρίση
και τα µέτρα λιτότητας και µετακυλίσθηκε αυτό το κόστος περι-
κοπών στους πολίτες.

Όµως, αυτό αποτελεί τη µισή αλήθεια. Η πλήρης αλήθεια είναι
ότι και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνέχισε τις συγκεκριµένες
περικοπές, τις επέκτεινε, ενώ µε πρόσχηµα την αντιµετώπιση της
διαφθοράς και τον εξορθολογισµό ετοιµάζει νέο κτύπηµα στη
δηµόσια φαρµακευτική δαπάνη. Και είναι, βέβαια, χαρακτηρι-
στικό ότι παρά τη δραστική µείωση που έχει καταγραφεί τα τε-
λευταία χρόνια, η αποτύπωση στις λιανικές τιµές είναι πάρα πολύ
µικρή. Δηλαδή, µπορεί η κρατική δαπάνη για το φάρµακο να µει-
ώνεται, όµως δεν µειώνεται το κόστος των φαρµάκων, µε αποτέ-
λεσµα ο ασθενής να επιβαρύνεται επιπρόσθετα για την αγορά
του.

Ανεξάρτητα από τις επιµέρους διαφορές µεταξύ των κυβερ-
νήσεων, η κατεύθυνση και ο στόχος των µέτρων είναι η περικοπή
των κρατικών ασφαλιστικών δαπανών για φάρµακα, στην κατεύ-
θυνση µείωσης του λεγόµενου «µη µισθολογικού κόστους».

Από όλες τις κυβερνήσεις λήφθηκαν µέτρα. Κάθε κυβέρνηση
υλοποιούσε τα µέτρα της προηγούµενης και µε τη σειρά της η
επόµενη τα επέκτεινε. Φόρτωνε τους ασθενείς µε αυξηµένες
πληρωµές σε σχέση µε το παρελθόν, ακόµα και µετά τη µείωση
της λιανικής τιµής των φαρµάκων, της «θετικής λίστας», όπως
ονοµάζεται.

Συγκριτικά, µεταξύ 2009 - 2010 και 2016 η δηµόσια δαπάνη,
το κράτος και τα ασφαλιστικά ταµεία πληρώνουν κατά 57,7% λι-
γότερα, ενώ οι ασφαλισµένοι πληρώνουν συµµετοχή κατά 43,1%
περισσότερα. Βέβαια, στα παραπάνω πρέπει να υπολογιστούν
και τα φάρµακα της λεγόµενης «αρνητικής λίστας», που συντα-
γογραφούνται αλλά δεν αποζηµιώνονται από τον ΕΟΠΥΥ και τα
µη συνταγογραφούµενα φάρµακα, που επιπλέον η τιµή τους
πρόσφατα απελευθερώθηκε και πληρώνονται κατά 100% από
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τους ασθενείς, καθώς και τα 10 ευρώ, που έχει γίνει καθεστώς
πλέον να πληρώνουν οι ασθενείς για τη συνταγογράφηση στους
γιατρούς, γιατί θεωρούν ότι είναι εκτός των δωρεάν επισκέψεων.

Την ίδια στιγµή καθιερώθηκε η αύξηση των εισφορών των συν-
ταξιούχων στον κλάδο της υγείας -συνεπώς και για τα φάρµακα-
στις κύριες και επικουρικές συντάξεις, που για το 2017 υπολογί-
ζονταν σε 717 εκατοµµύρια ευρώ.

Τα στοιχεία αυτά αποκαλύπτουν ότι οι κυβερνήσεις οι οποίες
προχώρησαν στη µείωση της δηµόσιας δαπάνης, δεν το έκαναν
για να πλήξουν τα µεγάλα κέρδη της φαρµακοβιοµηχανίας, αλλά
για να επιτύχουν τους στόχους της δηµοσιονοµικής προσαρµο-
γής και να φορτώσουν, βέβαια, το βάρος στους εργαζόµενους.

Άλλο ζήτηµα: Μιλάτε για διαφθορά στον χώρο του φαρµάκου
και βγάζετε και κορώνες για τη δήθεν καταπολέµησή της, όταν
δεν ακουµπάτε στο ελάχιστο την κυριαρχία των επιχειρηµατικών
οµίλων και των πολυεθνικών σε όλη αυτή την αλυσίδα, από τη
φαρµακευτική έρευνα µέχρι την παραγωγή και διακίνηση του
φαρµάκου.

Για παράδειγµα, σήµερα η κλινική φαρµακευτική έρευνα χρη-
µατοδοτείται από µεγάλους ιδιωτικούς οµίλους. Με αυτούς υπο-
χρεώνεται να συνδεθεί ο ερευνητής, για να εξελιχθεί ακαδη-
µαϊκά. Από τα κερδοφόρα ερευνητικά προγράµµατα που διασφα-
λίζουν για τα πανεπιστήµια αξιολογούνται οι ερευνητές. Από τη
συµµετοχή τους σε συνέδρια που χρηµατοδοτούν οι εταιρείες
αξιολογούνται οι γιατροί.

Όλες οι σοβαρές σχολές µάνατζµεντ -όπως έχουµε ξαναπεί
στη Βουλή- διδάσκουν επίσηµα πώς να επιδρά επί των προϊόντων
του ο κάθε όµιλος µέσα στην επιστηµονική κοινότητα.

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, λέµε εµείς, χαµένος είναι πάλι
µόνο ο λαός, χαµένοι είναι οι ασθενείς, που πληρώνουν αυξη-
µένα ποσά για φάρµακα κ.λπ.. 

Ταλαιπωρείτε χρόνια πάσχοντες µε γραφειοκρατικές, ανα-
σταλτικές διαδικασίες. Επίσης, υπάρχει και ένας αριθµός ατόµων
που περιορίζει ή και διακόπτει τη φαρµακευτική του περίθαλψη
γιατί δεν έχει πλέον καν την όποια οικονοµική δυνατότητα.

Είναι προφανές ότι µέσα από αυτή την ιστορία της «NOVAR-
TIS» η Κυβέρνηση δεν επεδίωκε να υπάρχει ουσιαστική έρευνα
και απόδοση ευθυνών. Ήθελε απλά να κάνει µια κίνηση αντιπε-
ρισπασµού για την αντιλαϊκή της πολιτική, την πολιτική που υλο-
ποιεί, εµφανιζόµενη ως δύναµη κάθαρσης, όπως επίσης και να
διαµορφώσει και κάλπικες διαχωριστικές γραµµές µε άλλα κόµ-
µατα -µε τη Νέα Δηµοκρατία- που κυβέρνησαν στο παρελθόν.

Προσπαθείτε να φτιάξετε θολά δίπολα, του τύπου «παλιό -
νέο», «έντιµοι - διεφθαρµένοι», για να κρύψετε ότι στις βασικές,
στις στρατηγικές πολιτικές επιλογές συµπίπτετε σχεδόν από-
λυτα.

Αυτό θα συνεχίσετε να το κάνετε και στο µέλλον µε κινήσεις
εντυπωσιασµού -αυτό περιµένουµε- µε διάφορα πυροτεχνήµατα,
όπως για παράδειγµα αυτό που κάνετε τώρα µε την κατάτµηση
των µεγάλων εκλογικών περιφερειών, µαζί, φυσικά, µε την προ-
παγάνδα περί τέλους των µνηµονίων, της δίκαιης ανάπτυξης που
έρχεται, τα οποία, όµως, όλα αυτά έχουν πολύ κοντά ποδάρια.
Ο λαός µας πλέον αντιλαµβάνεται ότι το πολιτικό σχέδιο τόσο
του κυβερνητικού κόµµατος, του ΣΥΡΙΖΑ, όσο και της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του Κινή-
µατος Αλλαγής, περιλαµβάνει όλες τις δεσµεύσεις που έφεραν
τη χρεοκοπία για τα εργατικά λαϊκά συµφέροντα, για τα λαϊκά
στρώµατα.

Όλοι έχετε σκοπό να αφήσετε άθικτους τους εκατοντάδες
µνηµονιακούς νόµους που όλα αυτά τα χρόνια τσάκισαν µισθούς,
συντάξεις, δικαιώµατα, εκτόξευσαν τη φορολογία, έβαλαν στο
στόχαστρο την πρώτη κατοικία κ.λπ.. Ήδη έχετε προνοµοθετήσει
µέτρα-φωτιά, όπως η µείωση των συντάξεων και του αφορολό-
γητου -κατά πάσα πιθανότητα- οι ιδιωτικοποιήσεις, που συνι-
στούν ουσιαστικά ένα συµπληρωµατικό µνηµόνιο.

Αποτελεί ψέµα αυτό που λέει η Κυβέρνηση, ότι αυτά τα µέτρα
δεν είναι δεδοµένα και θα τα επαναδιαπραγµατευτεί, γιατί τα µα-
τωµένα πλεονάσµατα έχουν συµφωνηθεί µέχρι το 2060. Κοµι-
σιόν, ΔΝΤ, ΟΟΣΑ, που δίνουν συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για την εφαρµογή των µεταρρυθµίσεων, έχουν
δηλώσει κατηγορηµατικά ότι αυτές πρέπει να συνεχιστούν.

Στη λίστα βρίσκονται νέες ανατροπές σε ασφαλιστικό, ενί-
σχυση της φοροληστείας, ακόµη µεγαλύτερη ευελιξία στην
αγορά εργασίας, περαιτέρω ιδιωτικοποιήσεις, κτύπηµα συνδικα-
λιστικών ελευθεριών, δηλαδή όλα όσα ζητούν και οι µεγάλοι επι-
χειρηµατίες, ο ΣΕΒ.

Επίσης, αποτελεί µεγάλη απάτη ο ισχυρισµός της Κυβέρνησης
ότι η έξοδος στις αγορές φέρνει και το τέλος της λιτότητας και
µεγαλύτερα περιθώρια για την άσκηση φιλολαϊκής πολιτικής. Τα
αντεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα που υλοποιήθηκαν όλα αυτά τα
χρόνια στο πλαίσιο των µνηµονίων, δεν ήταν κάτι έξω από την
ευρωπαϊκή κανονικότητα. Ήταν αυτή ακριβώς η κατεύθυνση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη θωράκιση της κερδοφορίας, της αν-
ταγωνιστικότητας του κεφαλαίου, που καµµιά, βέβαια, σχέση δεν
έχει µε το εργατικό, µε το λαϊκό συµφέρον.

Ήταν µέτρα προαποφασισµένα πριν την κρίση, που υλοποιού-
νται σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα συ-
νεχίσουν να υλοποιούνται και στη φάση της καπιταλιστικής
ανάπτυξης. Γιατί οι ανταγωνισµοί, διεθνώς, ανάµεσα στους οµί-
λους, στα κράτη, στις λυκοσυµµαχίες οξύνονται µε θύµατα
πάντα τους εργαζόµενους, τους λαούς. Δεν είναι τυχαίο ότι αν-
τιλαϊκά µέτρα υλοποιούνται αυτή την περίοδο σε πάρα πολλές
άλλες χώρες που δεν έχουν καν µνηµόνια, όπως είναι η Γαλλία,
στην Ευρώπη, και βέβαια, µε µεγάλες λαϊκές κινητοποιήσεις.

Τα όποια περιθώρια υπάρχουν, θα αξιοποιηθούν για την πα-
ραπέρα στήριξη του κεφαλαίου, των επενδύσεών του, µε νέες
φοροελαφρύνσεις και αναπτυξιακά πακέτα. Αυτό είναι το ζητού-
µενο και στους ανταγωνισµούς για την αναµόρφωση της Ευρω-
ζώνης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και αυτά είναι µόνο ορισµένα και πολύ λίγα από όσα µπορεί
κάποιος να αναφέρει, βλέποντας καθαρά και ξάστερα τη σηµε-
ρινή πραγµατικότητα και τους κινδύνους που ελλοχεύουν για τον
ελληνικό λαό και για άλλους λαούς της περιοχής. Διότι µπροστά
µας εκτός των άλλων είναι και η τέταρτη αξιολόγηση, οι ηλεκτρο-
νικοί πλειστηριασµοί, οι νέες µειώσεις σε συντάξεις, το ξεπού-
ληµα δηµόσιας περιουσίας, άλλα προαπαιτούµενα, δηλαδή νέα
µέτρα που θα πλήξουν το λαϊκό εισόδηµα παραπέρα.

Και όλα αυτά, βέβαια, µαζί πάνε πακέτο, ενιαία πρέπει να τα
βλέπουµε και να τα αντιµετωπίζουµε. 

Το ΚΚΕ σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να παίξει σε αυτά
τα παιχνίδια αποπροσανατολισµού από τα προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζει ο λαός µας, είτε αυτά αφορούν το πεδίο της οικονο-
µίας, των µέτρων που δεν πρόκειται -επιµένουµε- να σταµατή-
σουν τον Αύγουστο του 2018, όπως προπαγανδίζει ήδη η Κυβέρ-
νηση είτε αφορούν επικίνδυνες διεθνείς εξελίξεις, ιµπεριαλιστι-
κούς σχεδιασµούς, ανταγωνισµούς -ιδιαίτερα στην περιοχή µας-,
στους οποίους η Κυβέρνηση είναι ήδη βαθιά χωµένη και χώνεται
όλο και περισσότερο.

Και όχι µόνον εµπλέκεστε βαθιά, αλλά αναλαµβάνετε και ρόλο
πρωταγωνιστικό στο ξέπλυµα των πιο βρώµικων σχεδίων.

Πώς αλλιώς να εξηγηθεί η κάλυψη που δώσατε ως Κυβέρνηση
στις δολοφονικές ενέργειες του Ισραήλ, µε το οποίο έχετε στενή
και στρατιωτική συνεργασία, φτάνοντας στο σηµείο να τηρείτε
ίσες αποστάσεις ανάµεσα στο θύτη και στο θύµα;

Πώς αλλιώς να εξηγηθεί η υιοθέτηση από τη µεριά σας όλων
των προσχηµάτων για την επέµβαση στη Συρία, το γεγονός ότι
έχετε µετατρέψει την Ελλάδα σε αµερικανονατοϊκό ορµητήριο
και πολλά άλλα που δεν µας παίρνει ο χρόνος να αναφέρουµε;

Το µόνο που µπορούµε να σας πούµε, επειδή σας αρέσουν και
τα σποτ, είναι να βάλετε σε αυτά και τις συναντήσεις σας µε τον
διαβολικά καλό Τραµπ και όχι µόνο µε τον Οµπάµα. Βάλτε, επί-
σης, και τον κολλητό σας, τον δολοφόνο του παλαιστινιακού
λαού τον Νετανιάχου. Μην τους αφήνετε έξω από τα διαφηµι-
στικά σποτάκια σας και σας κακολογήσουν! Άλλωστε, το κόκκινο
χαλί που φαίνεται στο καινούριο σποτ του κ. Τσίπρα, το οποίο
στρώνεται για να υποδεχθείτε όλη αυτή την «αφρόκρεµα» του
διεθνούς ιµπεριαλισµού, το περπάτησαν, εκτός από τους παρα-
πάνω, και ο Ερντογάν για να εγείρει, µάλιστα, διεκδικήσεις επί
της εδαφικής ακεραιότητας της Ελλάδας µέσα από το Μαξίµου.
Χώρια τα διάφορα βρετανικά πριγκιπικά απολιθώµατα που φιλο-
ξενήσατε πρόσφατα και µάλιστα τις µέρες που η βασίλισσα µη-
τέρα τους σας απάντησε διπλωµατικά, υποδεχόµενη ως ανωτέρα
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αυτή αυτών τον Ερντογάν στην έδρα της.
Κυρίες και κύριοι στης Κυβέρνησης, στο πλαίσιο του νέου

ρόλου που έχετε αναλάβει, επιδιώκετε να λύσετε και το ζήτηµα
της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας µε
ορίζοντα -όχι τυχαία- τη Σύνοδο του ΝΑΤΟ τον Ιούλη και την έν-
ταξη της γειτονικής χώρας στον ιµπεριαλιστικό αυτόν οργανι-
σµό.

Η συµφωνία που επιδιώκετε, δεν αποτελεί πραγµατική λύση.
Και όσοι από την αρχή µιλούσαν µόνο για το όνοµα και όσοι
ακόµα σήµερα µιλάνε µόνο για το όνοµα, βλέπουν το δέντρο και
αφήνουν το δάσος, αποπροσανατολίζουν, µπλοκάρουν τα µυαλά
των ανθρώπων αντιδραστικά, συντηρητικά, αλυτρωτικά.

Κρύβουν όλοι αυτοί ότι η µοναδική, η πραγµατική εγγύηση εί-
ναι η µη ένταξη της γειτονικής δηµοκρατίας και στο ΝΑΤΟ και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η προσπάθεια αποτροπής αυτής της
λύσης. Δεν προσφέρει ούτε ασφάλεια ούτε σταθερότητα ούτε
ειρήνη, όπως ισχυρίζεται η ελληνική Κυβέρνηση, η ένταξη των
Σκοπίων στο ΝΑΤΟ. Άλλωστε, το ίδιο το ΝΑΤΟ είναι παράγοντας,
από µόνο του, παράγοντας ανασφάλειας, παραπέρα αποσταθε-
ροποίησης, πολεµικών εµπλοκών και νέων προβληµάτων. Η έν-
ταξη των κρατών των δυτικών Βαλκανίων αναβαθµίζει όλους
αυτούς τους κινδύνους για όλους τους λαούς της περιοχής και
φυσικά και για τον ελληνικό.

Κατά την άποψή µας, πραγµατική λύση σηµαίνει καθαρές εγ-
γυήσεις για εξάλειψη του αλυτρωτισµού, του εθνικισµού, των
διεκδικήσεων, εξασφάλιση του απαραβίαστου των συνόρων, που
σηµαίνει αλλαγές τώρα στο Σύνταγµα. Και αυτό πρέπει να προ-
ηγηθεί στη γειτονική δηµοκρατία και να µην µείνει ως γενική ευχή
για το απώτερο µέλλον, όπως φοβούµαστε.

Η ουσία βρίσκεται στην κοινή πάλη των λαών, στη φιλία, στη
συνεργασία, στη µη αλλαγή συνόρων, στην ειρήνη και ευηµερία,
µακριά από ΝΑΤΟ και Ηνωµένες Πολιτείες. Συνολικά η πάλη του
ελληνικού λαού, της νεολαίας του, θεωρούµε ότι πρέπει να στρέ-
φεται και να κατευθύνεται όλο και περισσότερο –συνολικά- ενάν-
τια σε αυτό το άθλιο σύστηµα και της σαπίλας και της διαφθο-
ράς, των ανταγωνισµών, της αναρχίας της παραγωγής, της ανερ-
γίας, των οικονοµικών κρίσεων, των σκανδάλων, των ιµπεριαλι-
στικών πολέµων και επεµβάσεων.

Κυρίες και κύριοι, επαναλαµβάνουµε ότι το ΚΚΕ δεν θα νοµι-
µοποιήσει διαδικασίες παρωδία µε τη «NOVARTIS», την προκα-
ταρκτική επιτροπή και την κοροϊδία που επιχειρείται τώρα σε
βάρος του λαού για να παίξετε τα µεταξύ σας παιχνίδια εντυπω-
σιασµού. Αρκετά ως εδώ. Συνεχίστε αυτόν τον δρόµο µόνοι σας.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ αποχωρεί από αυτή τη συ-
νεδρίαση και από την ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Ξέχασες να πεις ότι έβαλαν και την

καθαρίστρια στο βίντεο οπότε έγινε πιο λαϊκό!
(Στο σηµείο αυτό αποχωρεί από την Αίθουσα η Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Τον λόγο έχει ο κ. Πικραµµένος για είκοσι λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, προσήλθα ενώπιόν σας στη συνεδρίαση της
21ης Φεβρουαρίου και τότε, τελειώνοντας την οµιλία µου, σας ζή-
τησα να παραδοθώ αθώος στην κοινωνία το ταχύτερο δυνατό.

Μου ζητήθηκε µετέπειτα να προσέλθω στην προανακριτική
επιτροπή για να εκφέρω τη γνώµη µου για το θέµα της αρµοδιό-
τητάς της. Δεν προσήλθα, αλλά έστειλα επιστολή µε την οποία
εξήγησα ότι επαφίεµαι στην κρίση της για ένα τέτοιο θέµα κα-
θαρά διαδικαστικού χαρακτήρα.

Σήµερα, κάποιους µήνες µετά, σας δηλώνω µε συντοµία και
µε παρρησία ότι δεν µε ενδιαφέρει καθόλου ποιο όργανο θα κρι-
θεί ως αρµόδιο για να κρίνει την υπόθεση και να την εξετάσει.
Αυτό που µε ενδιαφέρει είναι το θέµα να ερευνηθεί στην ουσία
του. Έχω όµως τον φόβο ότι µε τις διαδικασίες που ακολουθούν-
ται, µπορεί αυτό και να µη συµβεί. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τυχόν αδικαιολόγητη παράταση
ή µη ολοκλήρωση της διαδικασίας προσβάλλει βάναυσα την προ-
σωπικότητα ενός ανθρώπου που υπηρέτησε τη δικαιοσύνη, πι-

στεύω µε πιστό τρόπο, για τριάντα επτά χρόνια και νοµίζω ότι
στο τέλος πλήττει και το κύρος της ίδιας της δικαιοσύνης.

Ζητώ, λοιπόν, την πιστή τήρηση των κανόνων της ελληνικής
και ευρωπαϊκής εννόµου τάξεως και την ταχύτατη διαλεύκανση
της ουσίας της υπόθεσης, διότι αν κι αυτή η υπόθεση συρθεί επί
µακρόν, όχι µόνο θα εξακολουθήσει να σπιλώνεται η προσωπι-
κότητά µου, αλλά θα δίνεται και σε ορισµένους το έρεισµα να
ισχυριστούν ότι πρόκειται εν τέλει για πολιτική δίωξη. 

Κυρίες και κύριοι, είναι γνωστό στο πανελλήνιο ότι καµµία απο-
λύτως σχέση δεν έχω µε το αποκαλούµενο σκάνδαλο «NOVAR-
TIS», ουδεµία απολύτως σχέση. Σας καλώ, λοιπόν, να πράξετε
το καθήκον σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρατίας και

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Στουρ-

νάρας και µετά ο τέως Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς.
Κύριε Στουρνάρα, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, στο ζήτηµα της αρµοδιότητας της ειδικής επιτροπής
για την υπόθεση «NOVARTIS», η θέση µου διατυπώθηκε ευθύς
εξαρχής µε την οµιλία µου στην Ολοµέλεια κατά τη συνεδρίαση
της 21ης Φεβρουαρίου 2018. Επαναλήφθηκε µε επιστολή που δια-
βίβασα στον πρόεδρο της ειδικής επιτροπής στις 23 Μαρτίου του
τρέχοντος έτους.

Όπως ανέφερα στην οµιλία µου, ακόµα και στην περίπτωση
που είχε διαπιστωθεί αποσβεστική προθεσµία του αδικήµατος
της απιστίας, δεν νοείται πρόταση για µη δίωξη της πράξης,
όπως παραδόξως πρότειναν οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας.

Όσον αφορά δε την υποτιθέµενη πράξη της παθητικής δωρο-
δοκίας, υποστήριξα ότι το έργο της ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής δεν έπρεπε και δεν µπορούσε να περιοριστεί µόνο στο
ζήτηµα της αρµοδιότητάς της. Υποχρέωσή της κατά το Σύνταγµα
ήταν να εξετάσει τις κατηγορίες, τις υπόνοιες, τα στοιχεία και να
εκδώσει πόρισµα που θα εισαγόταν στην Ολοµέλεια της Βουλής
για να αποφασίσετε εσείς αν θα ασκηθεί δίωξη.

Σε συνέχεια δε των όσων είπα στην Ολοµέλεια µε την επιστολή
µου της 23ης Μαρτίου προς τον πρόεδρο της ειδικής επιτροπής,
επεσήµανα ότι η αρµοδιότητα της επιτροπής για το αδίκηµα της
δωροδοκίας είναι αποκλειστική, εφόσον αφορά πρόσωπα υπα-
γόµενα στο άρθρο 86 του Συντάγµατος και τούτο, διότι από το
σχετικό άρθρο του ποινικού νόµου προκύπτει ότι η πράξη αυτή
θεωρείται έγκληµα και τιµωρείται, όταν σχετίζεται µε τα καθή-
κοντα του κατηγορούµενου. Εποµένως δεν νοείται η επιτροπή
και η Βουλή να κρίνουν διαφορετικά και να απεµπολήσουν την
εκ του Συντάγµατος αποκλειστική τους αρµοδιότητα.

Τη θέση µου αυτή δεν την υπαγόρευσε προσωπικό συµφέρον.
Στην ίδια οµιλία ξεκαθάρισα ότι δεν επικαλούµαι ούτε παραγρα-
φές ούτε αποσβεστικές προθεσµίες ούτε οποιαδήποτε άλλη
εξαίρεση ή προνόµιο προβλέπεται για υπουργούς και ότι έπρεπε
η Βουλή και η επιτροπή να τα ψάξει όλα, να εξετάσει τα πάντα,
όλες τις κατηγορίες, όλες τις µαρτυρίες και όλα τα στοιχεία που
της είχαν διαβιβαστεί και βεβαίως, να ψάξει να βρει και άλλα.

Κατά την προηγούµενη συζήτηση στην Ολοµέλεια ζήτησα, επί-
σης, να προστατέψετε την κοινωνία από τις συνέπειες που θα
είχε η επιλογή να παραµείνουν αιωρούµενες και ανέλεγκτες οι
κατηγορίες και να µετατραπεί έτσι η συκοφαντία σε θεσµό στον
δηµόσιο βίο της χώρας µε τη δική σας ανοχή ή συµµετοχή.

Την ίδια έκκληση απηύθυνα µε την επιστολή µου και στην ει-
δική κοινοβουλευτική επιτροπή, λέγοντας ότι, αν νίψει τας χείρας
της, αρνούµενη να εξετάσει τις άθλιες και συκοφαντικές κατη-
γορίες, θα έχει ενσυνειδήτως απεµπολήσει το χρέος της να απο-
καταστήσει το κύρος και την αξιοπιστία των θεσµών και της ίδιας
της δηµοκρατίας, που τα τραυµάτισε η οργανωµένη σπίλωση πο-
λιτικών προσώπων και θεσµικών λειτουργών.

Με λύπη και περίσκεψη διαπιστώνω σήµερα ότι η πλειοψηφία
της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής της Βουλής για τη διε-
ρεύνηση της υπόθεσης «NOVARTIS», η οποία, σύµφωνα µε
Υπουργό της Κυβέρνησης, χαρακτηρίζεται ως το µεγαλύτερο
σκάνδαλο της Μεταπολίτευσης, επέλεξε όχι µόνο να νίψει τας
χείρας της, αλλά να σηκώσει στην κυριολεξία ψηλά τα χέρια και
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να παραδοθεί τρόπον τινά στη συκοφαντία, αρνούµενη να εξε-
τάσει την υπόθεση.

Κατά παγκόσµια πρωτοτυπία, αν και τα δέκα πρόσωπα που φέ-
ρονται να εµπλέκονται στην υπόθεση αυτή, αλλά και σύσσωµη η
Αντιπολίτευση ζήτησαν να προχωρήσει η διερεύνηση της υπόθε-
σης, η πλειοψηφία της επιτροπής το αρνήθηκε.

Κατά την άποψή µου, το αρνήθηκε, παρά την περί του αντιθέ-
του ρητή συνταγµατική επιταγή, για τρεις λόγους. Πρώτον,
επειδή φοβήθηκε την αποκάλυψη της αλήθειας. Διότι, αν προχω-
ρούσε στη διερεύνηση της υπόθεσης, αν καλούσε τους προστα-
τευόµενους µάρτυρες, θα αποκαλύπτονταν οι ψευδοµαρτυρίες,
η παντελής έλλειψη στοιχείων, οι εκκρεµότητες των µαρτύρων
µε τη δικαιοσύνη ή τη φορολογική διοίκηση, οι ακυρότητες του
καθεστώτος προστασίας, οι αφόρητες πιέσεις που τους ασκή-
θηκαν προκειµένου να πουν αυτά που είπαν, οι ηθικοί αυτουργοί
της υπόθεσης και τελικά, η σκευωρία.

Θα αποκαλυπτόταν, δηλαδή, ότι, αντί για το µεγαλύτερο σκάν-
δαλο, έχουµε τη µεγαλύτερη σκευωρία της Αντιπολίτευσης. Έτσι
θα κατέρρεε και το σαθρό επικοινωνιακό οικοδόµηµα, που κτίζε-
ται εδώ και ενάµιση χρόνο µε διαρροές, µε παπαγαλάκια, µε
δήθεν συνταρακτικές αποκαλύψεις, που όλο έρχονται, αλλά τε-
λικά αναβάλλονται, µε δήθεν παχυλούς λογαριασµούς και πολυ-
τελή ακίνητα στο εξωτερικό, που όλο ανακαλύπτονται, αλλά
τελικά δεν βρίσκονται.

Δεύτερον, επειδή εκτιµήθηκε ότι η µη διερεύνηση σε βάθος
της υπόθεσης θα συντηρήσει µέρος της συκοφαντικής λάσπης,
που είχε αρχίσει ευθύς αµέσως µε το που έγινε αντιληπτό ότι
στοιχεία και λογαριασµοί δεν υπάρχουν να εξαερώνεται και ότι
έτσι θα συνεχίσει να προσφέρει µικροκοµµατικά οφέλη.

Τρίτον, επειδή θα αποκαλυπτόταν ότι ένοχοι είναι άλλοι και µά-
λιστα, πρόσωπα που πρόσκεινται στην Κυβέρνηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ: Γι’ αυτούς τους λόγους, δυστυχώς,
πιστεύω ότι η πλειοψηφία της επιτροπής, αντί να προστατεύσει
τους θεσµούς γενικά και τη δικαιοσύνη ειδικότερα, επέλεξε να
σηκώσει τα χέρια ψηλά στη συκοφαντία, παρατείνοντας τις κα-
ταστροφικές για τη δηµοκρατία συνέπειές της.

Η υπόθεση των δέκα, λοιπόν, η µεγαλύτερη σκευωρία της Με-
ταπολίτευσης θα συνεχίσει να προκαλεί τεράστια ζηµιά στη
χώρα, πλήττοντας βάναυσα το θεσµικό της υπόβαθρο, ερχόµενη
αµέσως µετά τη γνωστή «υπόθεση Γεωργίου», η οποία επίσης
προκάλεσε και προκαλεί ακόµα την υποβάθµιση των θεσµών και
του κράτους δικαίου.

Δεν υπάρχει προηγούµενο στον αναπτυγµένο κόσµο µε ασυ-
νάρτητες µαρτυρίες τριών ανώνυµων µαρτύρων, υπό αµφισβη-
τούµενο καθεστώς προστασίας, µε εκκρεµότητες στη δικαιοσύνη
και στη φορολογική διοίκηση, υποκείµενων σε πιέσεις ή ακόµα
και σε εκβιασµούς, χωρίς στοιχεία, χωρίς καν ενδείξεις, να στέλ-
νονται δέκα επιλεγµένα, νυν και πρώην, πολιτικά πρόσωπα κατη-
γορούµενα στη Βουλή, δύο πρώην Πρωθυπουργών συµπεριλαµ-
βανοµένων, να ανοίγουν οι τραπεζικοί λογαριασµοί τους, όπως
και των συγγενικών τους προσώπων, να στοχοποιούνται και να
διαποµπεύονται.

Όσον αφορά εµένα που κατέχω και θεσµική θέση στο εξωτε-
ρικό, αντιµετώπισα περαιτέρω συνέπειες και διεθνή δυσφήµηση
από όσους ανέλαβαν να συντηρήσουν την ηχώ της συκοφαντίας
για κοµµατικά οφέλη εις βάρος της αλήθειας και του συµφέρον-
τος της χώρας.

Ο κ. Στέλιος Κούλογλου για παράδειγµα, Ευρωβουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ, κατέθεσε ερώτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο απευ-
θυνόµενος στον κ. Μάριο Ντράγκι, Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας, ρωτώντας τον εάν η ΕΚΤ είναι ενήµερη για
τις κατηγορίες προς το πρόσωπο του διοικητή της Τραπέζης της
Ελλάδας και τι σκοπεύει να κάνει για να διαφυλάξει το κύρος της,
υπονοώντας σαφώς ότι εγώ µετά τις µαρτυρίες των κουκουλο-
φόρων µαρτύρων δεν µπορώ πλέον να παραµείνω στη διοίκηση
της Τραπέζης της Ελλάδας και στο διοικητικό συµβούλιο της
ΕΚΤ.

Πήρε, βέβαια, την απάντηση που του άξιζε από τον κ. Ντράγκι,
η οποία είχε τρία σκέλη: πρώτον, ότι το τεκµήριο της αθωότητας

που ισχύει για όλους τους πολίτες, ισχύει και για τους διοικητές
κεντρικών τραπεζών, δεύτερον ότι σύµφωνα µε το καταστατικό
της ΕΚΤ ένας διοικητής του ευρωσυστήµατος µπορεί να παυθεί
µόνο αν καταδικαστεί αµετάκλητα για σοβαρό παράπτωµα και,
τρίτον ότι σε περίπτωση που παυθεί χωρίς να έχει καταδικαστεί
αµετάκλητα για σοβαρό παράπτωµα, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα θα προσφύγει αµέσως στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τα
Δικαιώµατα του Ανθρώπου.

Παραµένει, όµως, γεγονός ότι ένας Ευρωβουλευτής κατέθεσε
τέτοιου είδους ερώτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τον δι-
οικητή της Τράπεζας της Ελλάδας και µέλος του διοικητικού
συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, νοµίζοντας
ότι έτσι δυσφηµίζει βάναυσα τον διοικητή. Στην πραγµατικότητα,
όµως, δυσφήµισε βάναυσα τη χώρα του, Ευρωβουλευτής της
οποίας φέρεται να αγνοεί το τεκµήριο της αθωότητας. Φέρεται,
επίσης, να αδιαφορεί ή και να υποκρίνεται για το γεγονός ότι αν
παυθεί ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας παρά τη θέλησή
του και χωρίς να έχει καταδικαστεί αµετάκλητα για σοβαρό πα-
ράπτωµα, όπως ο εν λόγω Ευρωβουλευτής φαίνεται να εύχεται
και να προκρίνει, η θέση του διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας
στο διοικητικό συµβούλιο της ΕΚΤ θα παραµείνει κενή και επο-
µένως δεν θα υπάρχει η ψήφος του µέχρι τη λήξη της θητείας
του, δηλαδή µέχρι τον Ιούνιο του 2020.

Επειδή, λοιπόν, η υπόθεση «NOVARTIS» δεν σταµατάει στη
διαπόµπευση, την κατασυκοφάντηση και την σπίλωση, αλλά κιν-
δυνεύει να πλήξει καίρια τη δηµοκρατία και το κράτος δικαίου
είναι καθήκον µου να διεκδικήσω να αποκαλυφθεί όλη η αλήθεια,
να αποκαλυφθούν τα ονόµατα των ψευδοµαρτύρων και τα κίνη-
τρά τους και να τιµωρηθούν οι σκευωροί και οι φυσικοί και ηθικοί
αυτουργοί, όποιοι και αν είναι, όσο ψηλά κι αν είναι.

Γι’ αυτό, έχω προβεί µέχρι σήµερα στις εξής ενέργειες: Πρώ-
τον, κατέθεσα στις 4 Απριλίου 2018 στον εισαγγελέα πληµµελει-
οδικών Αθηνών έγκληση κατά των ανωνύµων µαρτύρων µε τις
κωδικές ονοµασίες «Μάξιµος Σαράφης» και «Αικατερίνη Κελέση»,
µε καταγγελλόµενες πράξεις ψευδορκία µάρτυρος, ψευδής κα-
ταµήνυση και συκοφαντική δυσφήµηση.

Στο πλαίσιο αυτής της έγκλησης σηµειώνεται ότι δεν αναφέ-
ρεται καµµία συγκεκριµένη πράξη ή παράλειψη, στην οποία προ-
έβην µε την ιδιότητά µου ως Υπουργός Οικονοµικών κατά την
επίµαχη περίοδο, από την οποία η «NOVARTIS HELLAS» ή οποι-
αδήποτε άλλη εταιρεία αυτού του οµίλου να προσπορίστηκε πα-
ράνοµο περιουσιακό όφελος. Δεν αναφέρεται ούτε προσκοµίζε-
ται οποιοδήποτε αποδεικτικό στοιχείο, πέραν των προαναφερ-
θεισών καταθέσεων των αγνώστων µαρτύρων, από το οποίο να
προκύπτει ότι εγώ έλαβα άµεσα ή µέσω τρίτου χρήµατα ή οποι-
ασδήποτε φύσης αθέµιτο ωφέληµα, προκειµένου να προωθήσω
τα συµφέροντα της «NOVARTIS HELLAS». 

Ως µόνη ένδειξη των παράνοµων πράξεων που δήθεν διαπράχ-
θηκαν από εµένα φέρεται η καθ’ όλα νόµιµη και διαφανής επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα της συζύγου µου, µέσω της οποίας
υποστηρίζουν οι εγκαλούµενοι ψευδοµάρτυρες ότι ξεπλύθηκαν
τα χρήµατα που δήθεν έλαβα για να προωθήσω τους σκοπούς
της «NOVARTIS». Ανέφερα µε λεπτοµερή οικονοµικά στοιχεία
στην προηγούµενη οµιλία µου ενώπιόν σας την 21η Φεβρουαρίου
-και δεν θα σας κουράσω επαναλαµβάνοντάς τα- τους λόγους
για τους οποίους ο ισχυρισµός αυτός των ψευδοµαρτύρων,
εκτός από απόλυτα ψευδής, ήταν και απόλυτα γελοίος.

Αµφότεροι οι µάρτυρες «Μάξιµος Σαράφης» και «Αικατερίνη
Κελέση» καταθέτουν µόνο εικασίες και αυθαίρετα συµπερά-
σµατα χωρίς κανένα έρεισµα στην πραγµατικότητα. Εννοείται ότι
ουδείς εξ αυτών καταθέτει γεγονότα τα οποία γνωρίζει πρωτο-
γενώς. Στο σηµείο αυτό τονίζω µε ιδιαίτερη έµφαση ότι ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών δεν είχε ούτως ή άλλως καµµία αρµοδιότητα
και µάλιστα σε επίπεδο Υπουργού κρίσιµη για τους στόχους της
«NOVARTIS». 

Καταθέτω αντίγραφο της εγκλήσεως για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ιωάννης Στουρνάρας καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, κατέθεσα στις 27 Μαρτίου 2018 στον αντιεισαγγε-
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λέα του Αρείου Πάγου αίτηση-αναφορά σχετική µε την ακυρό-
τητα του καθεστώτος ανωνυµίας που παρασχέθηκε στους µάρ-
τυρες, προκειµένου να καταστεί εφικτός ο έλεγχος της αξιο-
πιστίας τους, η σχέση τους µε τη «NOVARTIS», η οικονοµική τους
κατάσταση και εν γένει τα κίνητρα και οι σκοποί τους. Από τα επι-
χειρήµατα που προέβαλα σε αυτή την αίτηση-αναφορά στον
κύριο αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου προκύπτει σαφώς και
πέραν κάθε αµφιβολίας ότι οι εν λόγω µάρτυρες δεν έχουν τη δι-
κονοµική προστασία που παρέχει το άρθρο 45Β του Κώδικας
Ποινικής Δικονοµίας, αφού δεν είναι µάρτυρες δηµοσίου συµφέ-
ροντος. Αντιθέτως, είναι µάρτυρες ανύπαρκτης αποδεικτικής
αξίας και αυτό διότι και εµπλοκή είχαν στις ερευνώµενες πράξεις
και σε ίδιο όφελος αποσκοπούσαν.

Επίσης, καταθέτω αντίγραφο της αίτησης-αναφοράς για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ιωάννης Στουρνάρας καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα έγκληση-αναφορά, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εξ όσων γνωρίζω µέχρι σήµερα η παραπάνω έγκληση και αί-
τηση δεν έχουν τεθεί στο αρχείο, και ελπίζω να εξεταστούν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ιδίως στο εσωτερικό της χώρας
οι αδιερεύνητες συκοφαντίες έχουν δηµιουργήσει νοσηρό περι-
βάλλον για να παίζουν φθηνό διάφοροι κοµµατικό παιχνίδι χωρίς
κανόνες εις βάρος της τιµής και της αξιοπρέπειας των προσώ-
πων που κατασυκοφαντούνται και το χειρότερο εις βάρος της δι-
καιοσύνης και της δηµοκρατίας.

Ξεχωρίζω µεταξύ πολλών περιπτώσεων, και επειδή πρόκειται
για στέλεχος σχετικά ψηλά στην κυβερνητική ιεραρχία και µε θε-
σµικό ρόλο, προκαλώντας για τον λόγο αυτό πολλές απορίες και
εντυπώσεις, το παράδειγµα του προϊσταµένου στο γραφείου
Τύπου του Πρωθυπουργού, ο οποίος µέσω του προσωπικού του
λογαριασµού στο Facebook και µε τον ευγενή τίτλο που αρµόζει
στο αξίωµά του «oυ γαρ οίδασι τι πηδούσι», αφού χαρακτηρίζει
εµάς τους δέκα αναξιοπρεπείς, ισχυρίζεται ότι η έντονη αντί-
δρασή µας στις συκοφαντικές µαρτυρίες των κουκουλοφόρων
δικαιολογείται από οίκτο επειδή λέει: «στην Αριστερά είµαστε
ανέκαθεν επαγγελµατίες, κατά κάποιο τρόπο, κατηγορούµενοι.
Χιλιάδες και χιλιάδες έχουµε κάτσει στο σκαµνί. Άλλες φορές για
ήσσονα αδικήµατα, όπως η διατάραξη της τάξεως, η αντίσταση
κατά της αρχής, η εξύβριση οργάνων της τάξεως, η εν γένει πε-
ζοδροµιακή δραστηριότητα. Και άλλες φορές µε κατηγορίες που
οδηγούσαν σε βαριές ποινές, σε ισόβια ή και στον τοίχο. Αφήστε
που πλήθη ανθρώπων βρέθηκαν στα σύρµατα χωρίς καµµιά δίκη.
Έφτανε η απόφαση και άντε να καθαρίσει ο κατηγορούµενος µε
τη Γυάρο, τον Άη Στράτη, τη Μακρόνησο. Μπορείς να πεις ότι εί-
µαστε η παράταξη των κατηγορουµένων. Άλλοι έλειωναν παντε-
λόνια στο Χάρβαρντ, κι εµείς τα λειώναµε σε εδώλια δικαστη-
ρίων». 

Ενώ εµείς οι δέκα, εµείς είµαστε, κατά τον προϊστάµενο στο
γραφείο Τύπου του Πρωθυπουργού «Οι απέναντι, η ελίτ που ανέ-
δειξε αστυνόµους, ασφαλίτες, εισαγγελείς, υπουργούς, πρωθυ-
πουργούς, στυλοβάτες του καθεστώτος, απηνείς διώκτες κάθε
ανατρεπτικού στοιχείου, κόκκινου, ροζ, ακόµα και κίτρινου. Η ελίτ
που, όπως γράφει, µας µπαγλάρωνε, µας δίκαζε, µας καταδί-
καζε, µας επιφύλασσε κάθε είδους αστυνοµικές και δικαστικές
περιποιήσεις. Και να βρίσκονται σε θέση κατηγορουµένου κά-
ποιοι από αυτούς; Από τις κεφαλές τους µάλιστα; Άντε, όχι ακρι-
βώς κατηγορουµένου, αλλά πιθανού κατηγορουµένου, για να
είµαστε ακριβείς, αφού ούτε χειροπέδες ούτε µπερντάκι ούτε
καν εδώλιο δεν έχει υπάρξει ακόµα».

Καταθέτω το κείµενο της ανάρτησης αυτής για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ιωάννης Στουρνάρας καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό είµαστε, λοιπόν, για κάποιους από εσάς, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές; Γι’ αυτό έχει υπάρξει αυτή η σκευωρία; Επειδή είµα-
στε εµείς και εσείς είστε εσείς; Επειδή είµαστε η ελίτ που σας
µπαγλάρωνε, σας δίκαζε και σας καταδίκαζε;

Αναρωτιέµαι, εν ονόµατι ποιας άφρονος µικροκοµµατικής και

φασίζουσας σκοπιµότητας ανασύρεται ως επιχείρηµα µε καµβά
την υπόθεση «NOVARTIS» ο εµφύλιος σπαραγµός της περιόδου
’44 -’49 στον δηµόσιο διάλογο και την πολιτική αντιπαράθεση.
Είµαι σίγουρος ότι αν όχι όλοι, οι περισσότεροι από τους πρω-
ταγωνιστές εκείνης της περιόδου, αν ζούσαν, θα ήταν περήφανοι
για την επούλωση των εµφύλιων πληγών µετά τη Μεταπολίτευση
και την ποιότητα της δηµοκρατίας που έχει σήµερα κατακτηθεί.

Ο στρατηγός Θρασύβουλος Τσακαλώτος, για παράδειγµα,
είµαι βέβαιος ότι θα ήταν περήφανος να βλέπει στα έδρανα της
Κυβέρνησης Υπουργό Οικονοµικών της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, τον ανιψιό του, απόφοιτο της Οξφόρδης και άξιο συνά-
δελφο, Ευκλείδη Τσακαλώτο.

Ο πατέρας µου, Θανάσης Στουρνάρας, απλός αγωνιστής της
Εθνικής Αντίστασης, Γραµµατέας του ΕΑΜ Φθιώτιδας και Εύ-
βοιας, που µεγάλωσε εµένα και τα αδέλφια µου κρυπτόµενος επί
σειρά ετών, είµαι βέβαιος ότι θα ήταν περήφανος να βλέπει στη
διοίκηση της Τράπεζας της Ελλάδος και στο διοικητικό συµβού-
λιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας τον υποφαινόµενο, επί-
σης απόφοιτο από την Οξφόρδη.

Και οι δύο, όµως, είµαι σίγουρος ότι θα θλίβονταν βαθύτατα
για τη δολοφονία χαρακτήρων που επιχειρείται σήµερα, για την
διχαστική, αταβιστική και φασίζουσα ιδεολογική παλινδρόµηση
σε πολιτική ρητορική, σε µεθοδεύσεις και σε πρακτικές που χα-
ρακτηρίζουν την υπόθεση «NOVARTIS». Διότι, εάν η πολιτική
παύσει οριστικά να είναι η τέχνη του πραγµατικού και του εφι-
κτού, εάν τις υπαρκτές και αναγκαίες ιδεολογικές αντιθέσεις µε-
ταξύ των κοµµάτων τις αντικαταστήσουν αν όχι πολιτικές δια-
φορές απλώς, αλλά η αντιπαράθεση σε φανταστικά γεγονότα,
εάν την πολιτική αντιπαράθεση την αντικαταστήσει η σπίλωση
των άλλων, ώστε να θεωρούνται όχι µόνο άλλοι, αλλά και απέ-
ναντι, εάν ξύνονται βαθιές πληγές, που η δηµοκρατία έχει επου-
λώσει, και καλούνται τα πνεύµατα και τα φαντάσµατα του παρελ-
θόντος για να αντιµετωπιστούν οι δυσκολίες του παρόντος, τότε
όπως έγραψαν ο Μαρξ και ο Ένγκελς στο έργο τους «Η Αγία Οι-
κογένεια» ή «Η Κριτική της Κριτικής» τη θέση της πολιτικής την
καταλαµβάνει η αυταπάτη της πολιτικής.

Ιδού λοιπόν πώς η απεµπόληση της αρµοδιότητας της επιτρο-
πής -και πολύ φοβάµαι της Βουλής- να διερευνήσει την υπόθεση
αυτή, εκτός από την αξιοπρέπεια και την τιµή των συκοφαντη-
θέντων, πλήττει τη δηµοκρατία και το κράτος δικαίου. Ιδού πώς
η απεµπόληση της αρµοδιότητας προσφέρει εν τέλει επιχειρή-
µατα κατά της δηµοκρατίας και των πολιτικών, αδιακρίτως ιδεο-
λογίας και κόµµατος, ρίχνοντας νερό στον µύλο φασιζόντων
πολιτικών µορφωµάτων. Ιδού πώς η αδικαιολόγητη παράταση
της εκκρεµότητας συντηρεί την εγκληµατική ψευδολογία, συµ-
βάλλει στο να δηµιουργηθεί στην κοινωνία η εντύπωση για γενι-
κευµένη ανεντιµότητα του πολιτικού προσωπικού και των
κρατικών λειτουργών της χώρας και δηµιουργεί τις προϋποθέ-
σεις για κοινωνικό διχασµό, πηγαίνοντας τη δηµοκρατία όχι δύο,
αλλά πολλά χρόνια πίσω.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχω αυταπάτες. Φυσικά και
είµαι ένας άλλος για πολλούς από εσάς. Σε µια δηµοκρατία,
όµως, όλοι λίγο-πολύ είµαστε άλλοι µεταξύ µας. Ωστόσο, η δη-
µοκρατία, παρά τις ατέλειές της, παραµένει το καλύτερο πολι-
τικό σύστηµα, διότι οι αποδεχόµενοι το γεγονός, αλλά και το
δικαίωµα των πολιτών να είναι διαφορετικοί, να είναι άλλοι, προ-
σπαθεί να µην βρεθεί ο ένας απέναντι από τον άλλον.

Ως Υπουργός Οικονοµικών, αλλά και διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος, µπορεί λοιπόν να ήµουν και να παραµένω άλλος,
ουδέποτε ωστόσο ένιωσα ή άσκησα τα καθήκοντά µου απέναντι
από οποιονδήποτε. Καθηγητής οικονοµικών στο επάγγελµα έγινα
για δύο χρόνια πολιτικός όταν κλήθηκα από τα τρία πολιτικά κόµ-
µατα της τότε συγκυβέρνησης το 2012 να βοηθήσω από τη θέση
του Υπουργού Οικονοµικών την πατρίδα σε µία δύσκολη πε-
ρίοδο. Άσκησα τα καθήκοντά µου µε γνώµονα το δηµόσιο συµ-
φέρον και όχι το συµφέρον των εδώ, εις βάρος του συµφέροντος
των απέναντι.

Ως διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος εκτέλεσα και θα συ-
νεχίσω να εκτελώ τα καθήκοντά µου µε ανεξαρτησία, όπως επι-
τάσσει το καταστατικό της Τράπεζας της Ελλάδος και της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, στο διοικητικό συµβούλιο της
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οποίας συµµετέχω. Και αυτό στο πλαίσιο της συνθήκης για την
Ευρωπαϊκή Ένωση και µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον, τη
σταθερότητα του νοµίσµατος και τη χρηµατοοικονοµική σταθε-
ρότητα.

Όµως, ούτε η λειτουργική ανεξαρτησία µου ούτε ο τρόπος
που ασκώ τα καθήκοντά µου αυτά, µε τοποθετούν απέναντι οποι-
ουδήποτε. Η κατασκευή φανταστικών γεγονότων όµως, η βεβαί-
ωση ανύπαρκτων γεγονότων από µάρτυρες χωρίς όνοµα, και γι’
αυτό ανύπαρκτους, η άρνηση να εξεταστούν οι κατηγορίες και
τα γεγονότα αυτά, όπως προβλέπεται στο Σύνταγµα, εν ολίγοις
«η υπόθεση των δέκα» που βρίσκεται ακόµα στη Βουλή και στην
αρµοδιότητά σας είναι σαφώς µια προσπάθεια να καταστούν
απέναντι και εχθροί, πολιτικοί αντίπαλοι, αλλά και ανεξάρτητοι
λειτουργοί.

Με τέτοια χαρακτηριστικά λοιπόν και µε αυτή τη στόχευση, η
υπόθεση των κατηγοριών που στάλθηκε στη Βουλή αποτελεί
εκτός από πολιτική αυταπάτη, µια σκευωρία µε φυσικούς και ηθι-
κούς αυτουργούς, σκευωρία που καταρρακώνει τους θεσµούς
και το κύρος της δικαιοσύνης, µέρος της οποίας φαίνεται ότι ερ-
γαλειοποιήθηκε -λυπάµαι που το λέω- για την επίτευξη µικροκοµ-
µατικών ωφεληµάτων, σκευωρία που πλήττει την ίδια τη δηµο-
κρατία.

Υπενθυµίζω την έκκληση που σας είχα απευθύνει κλείνοντας
την οµιλία µου στην Ολοµέλεια στις 21 Φεβρουαρίου: «Σας ζητώ
να αναλάβετε την ηθική και συνταγµατική υποχρέωση που έχετε
να προστατεύσετε το κοινωνικό σύστηµα από τις συνέπειες που
θα έχει η επιλογή να παραµείνουν αιωρούµενες και χωρίς εξέ-
ταση οι κατηγορίες και να µετατραπεί έτσι σε θεσµό, µε τη δική
σας συµµετοχή, η συκοφαντία στον δηµόσιο βίο της χώρας.

Για να µη συµβεί κάτι τέτοιο, πρέπει να αποκαλυφθούν άµεσα
οι µάρτυρες, να ελεγχθούν οι καταθέσεις τους, να εξεταστεί αν
κάποιοι τους εκβίασαν ή συνεχίζουν να τους εκβιάζουν και σή-
µερα και να τιµωρηθούν οι φυσικοί και κυρίως οι ηθικοί αυτουρ-
γοί αυτού του εκτρώµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Στουρνάρα)

Μη σηκώσετε τα χέρια ψηλά στη συκοφαντία. Μην παραδο-
θείτε στον ανιστόρητο και επικίνδυνο διχασµό που επιχειρείται
µε όχηµα την υπόθεση των δέκα. Υπερασπιστείτε το κράτος δι-
καίου και τη δηµοκρατία. Έχετε την αποκλειστική από το Σύν-
ταγµα αρµοδιότητα και υποχρέωση να εξετάσετε εις βάθος την
υπόθεση αυτή σε όλες τις διαστάσεις. Σας καλώ να ανταποκρι-
θείτε σε αυτή».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρείς
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο «Απόστο-
λος Παύλος» Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα σας πω ακριβώς τη σειρά των οµιλητών από εδώ και πέρα
εν συνόλω για την οικονοµία, την εγκυρότητα και την ποιότητα,
αν θέλετε, της συνεδρίασης.

Τώρα θα καλέσω στο Βήµα τον κ. Λυκουρέντζο, µετά τον κ.
Σαµαρά, µετά θα µιλήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παπαγ-
γελόπουλος, στη συνέχεια ο κ. Κουτρουµάνης, κατόπιν ο κ. Σαλ-
µάς και µετά ο κ. Γεωργιάδης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας
κ. Πολάκης, ο κ. Λοβέρδος και ο κ. Βενιζέλος.

Όσον αφορά στους Αρχηγούς των κοµµάτων, ο κ. Κουτσούµ-
πας έχει µιλήσει. Ο κ. Καµµένος δεν θα µιλήσει και στη θέση του
θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Παπαχριστόπου-
λος.

Θα µιλήσει, λοιπόν, ο κ. Παπαχριστόπουλος, ο κ. Λεβέντης, ο
κ. Θεοδωράκης, ο κ. Μιχαλολιάκος, η κ. Γεννηµατά, ο Υπουργός
κ. Ξανθός, ο κ. Μητσοτάκης, ο Υπουργός κ. Κοντονής και θα κλεί-

σει ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας.
Αυτό είναι για την οικονοµία της συνεδρίασης. Παρακαλώ πο-

λύ, µπορούµε να κλείσουµε στο ωράριο που έχει αποφασίσει και
η Διάσκεψη των Προέδρων.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λυκουρέντζος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά το δυσά-

ρεστο για εµένα γεγονός να οµιλώ στην Αίθουσα του Κοινοβου-
λίου ως αναφερόµενος σε δικογραφία, σας οµιλώ µε ήρεµη και
ήσυχη τη συνείδησή µου. Ήρεµη λόγω της αθωότητάς µου, την
οποία τεκµηρίωσα µε αδιάσειστα στοιχεία στην οµιλία µου την
21η Φεβρουαρίου 2018. Ήσυχη, διότι την περίοδο κατά την οποία
διετέλεσα Υπουργός Υγείας και όχι µόνο εργάστηκα µε συνέπεια
και οδηγό αξίες και αρχές οι οποίες συγκροτούν το αληθινό
νόηµα της πολιτικής και αποτελούν τον λόγο συµµετοχής στα
δηµόσια πράγµατα για κάθε ευσυνείδητο και έντιµο πολίτη.

Εργάστηκα µε φιλοπατρία και αποφασιστικότητα ως µέλος της
κυβέρνησης του Πρωθυπουργού κ. Αντώνη Σαµαρά, για να επι-
τύχουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα, µε στόχο να βοηθήσουµε
την πατρίδα µας και την ελληνική κοινωνία στην πλέον κρίσιµη
και απαιτητική καµπή της συγχρόνου ιστορίας µας. Και το επιτύ-
χαµε Πρόεδρε, κύριε Σαµαρά. Μείναµε στη ζώνη του ευρώ, δρο-
µολογήσαµε την έξοδο από την πολυδιάστατη κρίση.

Ταυτοχρόνως, αισθάνοµαι την ανάγκη να εκφράσω την απο-
γοήτευσή µου για τον τρόπο διαχείρισης αυτής της υπόθεσης
από την προκαταρκτική επιτροπή, η οποία συστάθηκε µε από-
φαση της Ολοµέλειας της Βουλής της 22ας Φεβρουαρίου 2018,
σύµφωνα µε τις διατάξεις τις οποίες επικαλέστηκε ενυπογράφως
και οµοφώνως η κυβερνητική πλειοψηφία, τις διατάξεις των άρ-
θρων 86 του Συντάγµατος και 153 του Κανονισµού της Βουλής
και του ν.3126/2003.

Αντί της διερεύνησης ως όφειλε σε εκπλήρωση της εντολής
την οποία έλαβε η επιτροπή, η κυβερνητική πλειοψηφία επέλεξε
την απόδραση από τις ευθύνες της και την 24η Απριλίου 2018 κα-
τέθεσε πόρισµα µε το οποίο αρνείται την κατά τις προαναφερ-
θείσες διατάξεις αρµοδιότητά της.

Κυρίες και κύριοι, πρόκειται για κραυγαλέα αντίφαση, η οποία
όχι µόνο αισθήµατα απογοήτευσης δικαιολογεί αλλά και εύλογες
ανησυχίες για την ποιότητα της λειτουργίας των δηµοκρατικών
θεσµών στη χώρα επιτρέπει, κύριε Υπουργέ. 

Εξεπλάγην όταν παρέλαβα την επιστολή του προέδρου της
επιτροπής, του κ. Δρίτσα, µε την οποία µου ζητούσε να εκφράσω
γνώµη επί της αρµοδιότητος να διερευνήσει την υπόθεση, για
την οποία έλαβε σαφή εντολή µε απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής. Παρά τη δυσάρεστη έκπληξή µου έσπευσα να απαν-
τήσω µε τον προσήκοντα σεβασµό και να εξηγήσω τις θέσεις
µου.

Διαβάζω εν περιλήψει τι ανέφερα µεταξύ άλλων στην επιστολή
µου. «Δεν αρνούµαι την έρευνα. Δεν αρνούµαι να καταθέσω. Αρ-
νούµαι να συµπράξω στην εκτροπή από τα οριζόµενα στο Σύν-
ταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής». «Προσωπικά επιµένω»
-ανέφερα- «σε όσα εξήγησα µε την οµιλία µου στην Ολοµέλεια
της Βουλής την 21η Φεβρουαρίου 2018. Είµαι αθώος. Ουδέν αδί-
κηµα διέπραξα, ουδεµία πράξη ενοχής µε βαρύνει».

«Συνεπώς για αδικήµατα τα οποία δεν διέπραξα» -το σηµείωνα
αυτό στην επιστολή µου- «δεν µε αφορά και η οποιαδήποτε ερ-
µηνεία περί παραγραφής».

Σας άκουσα πριν όταν οµιλούσατε. Ποιες πολιτικές ευθύνες
να αναλάβουµε; Πολιτικές ευθύνες για πράξεις τις οποίες δεν
διαπράξαµε; Εσείς θα αναλαµβάνατε ευθύνη ενοχής για κάτι που
δεν διαπράξατε; Αυτό, λοιπόν, είναι το επιχείρηµα;

«Εµένα η αλήθεια και µόνον η αλήθεια µε αφορά, τίποτε άλλο.
Δεν επιθυµώ να συµπράξω σε καµµία µορφή αποπροσανατολι-
σµού». Και ζητούσα η επιτροπή σας να µε καλέσει να καταθέσω
επί της ουσίας της υπόθεσης, µετά και την επιβαλλόµενη εξέ-
ταση των µαρτύρων. Και οφείλω να επιµείνω σε αυτό το θέµα,
διότι σχολιάστηκε ότι οι προσκληθέντες αρνηθήκαµε να προσέλ-
θουµε να καταθέσουµε.

Έσπευσαν, βέβαια, και άσπονδοι φίλοι να µας πουν ότι λιπο-
τακτήσαµε, επιδείξαµε δήθεν ασέβεια στους θεσµούς. Ουδέν
αναληθέστερο.
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Καταθέτω, για να συµπεριληφθούν στα Πρακτικά, και την πρό-
σκληση και την απάντησή µου.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο οποιοσδήποτε αµερόληπτος κριτής χωρίς αµφιβολία διαπι-
στώνει ότι και να καταθέσω επί της ουσίας ως προς τη δικογρα-
φία ζήτησα και την εκτροπή επεσήµανα. Συµπέρασµα: Η πλειο-
ψηφία της επιτροπής επέλεξε να υπηρετήσει σκοπιµότητες.

Προσέλαβε διάσταση, επίσης, η πρωτοβουλία της εισαγγε-
λέως κ. Τουλουπάκη, η οποία στο πλαίσιο των καθηκόντων της
ζήτησε να ερευνηθούν οι τραπεζικοί λογαριασµοί των αναφερο-
µένων πολιτικών προσώπων και συγγενών τους.

Προσωπικά, από την πρώτη στιγµή και αφού διάβασα τη µια
και µόνη παράγραφο η οποία µε αφορά στη δικογραφία, ζήτησα
το άνοιγµα των λογαριασµών µου, την άρση του τηλεφωνικού
µου απορρήτου και έρευνα του ονόµατός µου και της ζωής µου.
Δεν έχω να φοβηθώ τίποτα.

Σε συνέντευξή µου, µάλιστα, στην κυριακάτικη «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ»,
την 17η Φεβρουαρίου, πριν καν την συζήτηση εδώ, σε δηλώσεις
µου σε ραδιόφωνα, τηλεοράσεις αλλά και µε την εδώ οµιλία µου
ζήτησα το άνοιγµα των πάντων, όπως ήδη σας ανέφερα. Ορίστε
και η συνέντευξη αυτή, µιας και είναι ένα έντυπο υλικό.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα συνέντευξη, η οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο χρονικό διάστηµα το οποίο µεσολάβησε από τον Φεβρουά-
ριο µέχρι σήµερα προσετέθησαν κάποια ελάχιστα νέα στοιχεία
στη δικογραφία. Έτυχαν εντυπωσιακής υποδοχής από µερίδα
του Τύπου και από κύκλους, οι οποίοι επιµένουν να κατασκευά-
ζουν ενόχους και να επιµένουν στην άθλια πρακτική της σπίλω-
σης.

Περιορίζοµαι µόνο σε αυτό το σχόλιο και όπως έπραξα και µε
την οµιλία µου την 21η Φεβρουαρίου θα πράξω και τώρα. Θα ανα-
φερθώ δηλαδή µόνον σε ό,τι µε αφορά. Και βεβαίως ουδέν έχω
να αναφέρω επ’ αυτών, διότι στα εσωτερικά έγγραφα της «NO-
VARTIS», το περιεχόµενο των οποίων αποτελεί πλαίσιο καθοδή-
γησης των στελεχών της εταιρείας στη χώρα µας για τον χει-
ρισµό πολιτικών προσώπων, δεν αναφέροµαι. Δεν αναφέροµαι,
γιατί ουδεµία επικοινωνία είχα µαζί τους. Ούτε προσωπικές συ-
ναντήσεις ούτε οποιασδήποτε µορφής επικοινωνία σηµειώνεται.

Στο δε ηλεκτρονικό ηµερολόγιο του κ. Φρουζή, το οποίο κατε-
τέθη µε οπτικό δίσκο και στο οποίο συµπεριλαµβάνονται όλες οι
προσωπικές συναντήσεις του, καθώς και οι οδηγίες για την προ-
ετοιµασία των συναντήσεων αυτών, δεν καταγράφεται συνάν-
τησή µου ούτε το όνοµά µου. Δεν υπάρχω για τον κύριο αντι-
πρόεδρο της «NOVARTIS». Και ορθώς δεν υπάρχω. Ουδείς δί-
αυλος επικοινωνίας ουδείς λόγος υπήρχε για να επικοινωνούµε.

Και ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Δεν είναι η «NOVARTIS», δεν είναι
ο Φρουζής, δεν είστε εσείς, όπως λέτε, δεν είναι η δικαιοσύνη.
Ποιοι είναι; Ποιοι κύκλοι είναι αυτοί; Τι επιδιώκουν; 

Δεν έχω να προσθέσω περισσότερα επιχειρήµατα, γιατί δια-
τύπωσα τις θέσεις µου ξεκάθαρα, µε ειλικρίνεια και ευθύτητα µε
την οµιλία µου, όπως πολλές φορές ήδη σας ανέφερα, από τον
Φεβρουάριο και στην οποία βεβαίως επιµένω µέχρι κεραίας.

Συνοψίζω. Δεν είχα ως Υπουργός αρµοδιότητα για τη φαρµα-
κευτική πολιτική και ουδεµία απόφαση υπέγραψα για τιµολόγηση
φαρµάκων ή για εξόφληση ληξιπρόθεσµων οφειλών. Όµως, και
αυτοί που είχαν την αρµοδιότητα δεν σηµαίνει εκ των προτέρων
ότι είναι κατηγορούµενοι µε διάφορες ανυπόστατες ψευδοµαρ-
τυρίες. Ο ΕΟΠΥΥ καθόριζε τους κανόνες για τις διαδικασίες πλη-
ρωµών. Δεν υπέγραψα, δεν είχα συναλλαγή, δεν είχα σχέση µε
οποιαδήποτε φαρµακευτική εταιρεία ή άλλη εταιρεία προµη-
θευτή του ΕΣΥ και δεν είχα σχέσεις µε οποιοδήποτε στέλεχος
αυτών των εταιρειών.

Απουσιάζουν οι κύριοι Υπουργοί της υγείας, για να το ακού-
σουν, αλλά µε δικές µου υπουργικές αποφάσεις και προκηρύξεις
διεθνών διαγωνισµών µειώθηκε το κόστος προµηθειών του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας κατά δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ.

Εγώ, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, όταν κληθώ και αν κληθώ
από τη δικαιοσύνη, τον πρώτο που θα προτείνω ως µάρτυρα είναι
τον σηµερινό Υπουργό, τον κ. Ξανθό, να φέρει τις υπουργικές
αποφάσεις µου, να φέρει τα δελτία Τύπου του Υπουργείου, στα
οποία ανακοινώναµε τις επιλογές µας µε τις οποίες προστατέ-
ψαµε το δηµόσιο χρήµα. Τον κάλεσα και την προηγούµενη φορά
να ρωτήσει τους υπαλλήλους του Υπουργείου Υγείας πώς υπέ-
γραφε ο Υπουργός Λυκουρέντζος και τι υπέγραφε.

Το δηλώνω ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Τον πρώτο
που θα προτείνω θα είναι ο σηµερινός Υπουργός Υγείας να έλθει
ως µάρτυρας, µαζί µε τις αποφάσεις µου, µαζί µε όλα όσα είχαµε
ανακοινώσει.

Και κάτι ακόµη θέλω να πω. Πολλές από τις δικές µου αποφά-
σεις που αφορούν προµήθειες του δηµοσίου, χωρίς να τις αλλά-
ζει ούτε κατά κεραία, υπογράφει ξανά και προκηρύσσει διαγω-
νισµούς ο Υπουργός κ. Ξανθός.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γνωριζόµαστε καλά στην χώρα
µας και στην Αθήνα και στην εκλογική µου περιφέρεια, στην Αρ-
καδία. Οι πληροφορίες άλλωστε αφθονούν. Γνωριζόµαστε τόσο
καλά, ώστε να είναι εξίσου γνωστό ότι δεν είµαστε όλοι βουτηγ-
µένοι στον βούρκο της διαφθοράς, έστω και αν κάποιοι θέλουν
να έχουν έτσι τα πράγµατα, για να δικαιολογήσουν άλλοι το πε-
ριβόητο «όλοι το ίδιο είναι» και άλλοι να δικαιολογήσουν τις ενο-
χές τους.

Αναρωτιέµαι, ερχόµενος στη διαδικασία, ποια σκοπιµότητα
εξυπηρετούν οι δέκα κάλπες, όταν υποτίθεται ότι κρινόµεθα ατο-
µικά, αλλά χωρίς διατυπωµένες κατηγορίες σ’ εµάς;

Ήλθατε τώρα στην Αίθουσα, κύριε Υπουργέ. Σας ενηµερώνω
ότι θα σας προτείνω ως µάρτυρα, όταν και αν µε καλέσει η δι-
καιοσύνη, για να καταθέσετε εσείς τις αποφάσεις µου που πήρα
ως Υπουργός σε διαγωνισµούς, σε διαδικασίες προµηθειών του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Ερωτώ: Είναι η κάθε ψήφος απότοκος αξιολογικής κρίσης; Αι-
σθάνθηκα αποκαρδίωση µετά την προηγούµενη ψηφοφορία,
διότι δεν αξιολογήθηκαν οι τοποθετήσεις µας. Αντιθέτως, µου
προσέφερε εγκαρδίωση και ενδυνάµωση του ηθικού µου η εµπι-
στοσύνη των πολιτών στο πρόσωπό µου, κυρίως όσων επί τόσα
χρόνια βαδίσαµε κοινή ή παράλληλη πορεία.

Κύριε Πρόεδρε, εµπιστεύοµαι τη δικαιοσύνη και αναµένω την
αποκάλυψη της αλήθειας το συντοµότερο δυνατό σε όλη της την
έκταση. Ωστόσο, δεν θα επιτρέψω µε κανέναν τρόπο να επικρέ-
µαται επί µακρόν µια ανυπόστατη κατηγορία σε βάρος µου. Μετά
την σηµερινή απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, θα ζητήσω
µε επιστολή µου από τον αξιότιµο κ. Νίκο Βούτση να συστήσει,
σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 86 παράγραφος 5 του Συν-
τάγµατος, ειδική επιτροπή, όπως ορίζει το Σύνταγµα και ως δι-
καίωµα που παραχωρεί στον θιγόµενο ή και στους συγγενείς
του, από Αντιπρόεδρο της Βουλής και τέσσερις ανώτατους δι-
καστικούς να εξεταστεί η περίπτωσή µου αποκλειστικά και ως
µεµονωµένη.

Θεωρώ δίκαιο και ξεκάθαρο το αίτηµά µου. Θεωρώ ότι ο κύ-
ριος Πρόεδρος, εάν θέλει, µπορεί να συνδράµει. Είναι άδικο,
ανήθικο, ανέντιµο να κρατούµεθα υπό αιχµαλωσία ύποπτων κύ-
κλων πολιτικοί οι οποίοι υπηρετήσαµε τον δηµόσιο βίο µε διαφά-
νεια και εντιµότητα.

Η ευθύνη της σηµερινής Πλειοψηφίας είναι καθοριστικής ση-
µασίας για την ποιότητα της δηµοκρατίας και για το ποιες θα
είναι οι µελλοντικές εξελίξεις ως προς την πολιτική οµαλότητα
και τη διάκριση των λειτουργιών των θεσµών και του πολιτεύµα-
τος.

Δηµοκρατία χωρίς δικαιοσύνη δεν υπάρχει. Και δικαιοσύνη
χωρίς ανεξαρτησία δεν υπάρχει. Και για να τελειώνουµε µε αυτή
την πικρή και σκληρή δοκιµασία, την οποία αναίτια υφίσταµαι
εξαιτίας µίας άθλιας ψευδοµαρτυρίας, σας βεβαιώνω και παρα-
καλώ να το προσέξετε και να το θυµάστε: Δεν υπάρχει τίµηµα µε
το οποίο να µπορεί να αγοραστεί η συνείδησή µου. Η θεώρησή
µου για την πολιτική, όπως και σήµερα και άλλες φορές ως Βου-
λευτής είχα την ευκαιρία να εξηγήσω στο Κοινοβούλιο, είναι ξένη
µε τις πρακτικές του άκοπου και άνοµου πλουτισµού. Υπηρέτησα
την κατά Αριστοτέλη «αρετή και ευδαιµονία της πολιτείας» και
την πολιτική ηθική. Μαζί µε το όνοµά µου ουδέποτε στην πολιτική
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ιστορία του τόπου θα γραφτεί η λέξη «σκάνδαλο», όσο και εάν
κάποιοι το επιθυµούν και το προσπαθούν. Η κάθε ψευδοµαρτυ-
ρία, η κάθε απόπειρα σπίλωσης θα καταρρέει σαν χάρτινος πύρ-
γος.

Θα συµπληρώσω τις σκέψεις µου µε δύο τρεις πολιτικού χα-
ρακτήρα αξιολογήσεις: Οι µεταρρυθµίσεις του κράτους και της
οικονοµίας, η σύνεση και η υπευθυνότητα, αποτελούν αντίδοτο
στον εφιάλτη του λαϊκισµού, ο οποίος απειλεί την ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση και την κοινωνική συνοχή.

Δεν θεραπεύεται η παθογένεια του κρατισµού µε τακτικισµούς
και δογµατισµούς. Εµείς, η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης πιστεύουµε σε µία γενναία αλλαγή της σηµερινής κα-
τάστασης, στοχεύουµε στην έξοδο από το τέλµα, φιλοδοξούµε
να διακριθούµε στους ανοικτούς ορίζοντες της δηµιουργίας, της
άµιλλας, του ανταγωνισµού.

Στηρίζω µε όλες µου τις δυνάµεις τον Πρόεδρο, κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη, και την έκκληση από τον λαό για την καθολική επι-
τυχία αυτού του εγχειρήµατος των µεταρρυθµίσεων, της αξιο-
κρατίας, της ισονοµίας, της φιλελευθεροποίησης της οικονοµίας.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η εθνική συνεννόηση είναι
το µόνο αντίδοτο στην ιστορία χαµένων ευκαιριών των τελευ-
ταίων ετών και είναι η αδιαπέραστη θωράκιση απέναντι στις πα-
ρεµβάσεις τρίτων.

Η παράταξή µας το έκανε πράξη µε τη φράση του Κωνσταντί-
νου Καραµανλή «λήθη στο παρελθόν», να κλείσουν οριστικά οι
πληγές του αδελφοκτόνου σπαραγµού. Έκανε µία εξαιρετική
αναφορά ο κ. Στουρνάρας προηγουµένως.

Με την οικουµενική κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη
και τη συνεργασία των µέχρι τότε αδιάλλακτων αντιπάλων, µε τη
θαρραλέα πολιτική εθνικής οµοψυχίας και ενότητας του Κώστα
Καραµανλή, έχει έρθει προ καιρού η ώρα να αρθούν στο ύψος
των περιστάσεων, να εγκαταλείψουν την οξύτητα και τον φανα-
τισµό και άλλες πολιτικές δυνάµεις και κυρίως οι δυνάµεις της
Κυβέρνησης «πρώτη φορά Αριστερά».

Τώρα όλοι γνωρίζουµε ποιο είναι το πραγµατικό συµφέρον του
τόπου και ουδείς εξαιρείται ευθυνών. Οι ακρότητες κράτησαν και
κρατούν τη χώρα ακίνητη στην ιστορία.

Αν και στα επόµενα χρόνια κάποιοι µεταφέρουν τον πολιτικό
αγώνα και πάλι στο πεζοδρόµιο, θα είναι επιζήµιοι για την ελλη-
νική κοινωνία, για το αύριο του τόπου και της νεολαίας, όσοι το
αποτολµήσουν.

Ειλικρινά ευελπιστώ να είναι αποδεκτές από τους περισσότε-
ρους οι τελευταίες αξιολογήσεις, γιατί παρά τις δεδοµένες ιδε-
ολογικές και πολιτικές διαφορές µας, οφείλουµε να υιοθετήσου-
µε τη φράση του Κωνσταντίνου Καραµανλή, την οποία εκφώνησε
προ δεκαετιών από αυτό το ιερό Βήµα και την οποία σεµνύνοµαι
να επαναλάβω από την ίδια θέση: «Είναι κοινή η µοίρα πλουσίων
και φτωχών, δεξιών και αριστερών, στον ευλογηµένο και µαρτυ-
ρικό αυτό τόπο!». Εύχοµαι να συνεννοηθούµε, όσοι µπορούµε να
συνεννοηθούµε µέσα στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, στο πλαίσιο της
ευρωπαϊκής ορθολογικής, φιλελεύθερης οικονοµικής πραγµατι-
κότητας αλλά και στη βάση ενός εθνικού αναπτυξιακού σχεδια-
σµού, µε αλλαγές, µε µεταρρυθµίσεις, για ένα αισιόδοξο µέλλον
του ελληνικού λαού, ιδιαιτέρως της νέας γενιάς των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συ-
νάδελφε και συµπατριώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 27ο Δηµοτικό Σχολείο
Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον κ. Σαµαρά.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Είναι κανόνας σε αυτόν τον τόπο, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν κάποιος προχωρήσει και στην

πιο απλή µήνυση να τον καλέσει ο εισαγγελέας να καταθέσει.
Όταν, λοιπόν, ένας πρώην Πρωθυπουργός καταθέτει όχι µια
απλή µήνυση, αλλά µήνυση συστάσεως συµµορίας, είναι δυνα-
τόν να µην τον καλέσει ο εισαγγελέας να καταθέσει;

Και όµως, συνέβη και αυτό στην Ελλάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Το έκα-
ναν από περιφρόνηση στη δικαιοσύνη; Το έκαναν από αλαζονεία;
Ίσως όλα αυτά, αλλά κυρίως το έκαναν από φόβο. Δικαίως φο-
βούνται. Όπως θα καταλάβουν και οι ίδιοι πολύ σύντοµα, τόσο
µεγάλες υποθέσεις δεν µπαίνουν εύκολα στο αρχείο. Υπάρχουν
ακυρότητες, υπάρχουν πρόσθετα στοιχεία και επανεξετάσεις.
Έχουν ξανασυµβεί, άλλωστε ξέρει η δικαιοσύνη ότι αυτά δεν
µπορούν να µπουν στο αρχείο µε τίποτε, θα ανασυρθούν. Έχει
µπλέξει άσχηµα ο κ. Τσίπρας, και αυτός και οι συνεργοί του. Εγώ
το κατανοώ.

Και γι’ αυτό σήµερα θα σας αιφνιδιάσω και πριν από οτιδήποτε
άλλο, λοιπόν, θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Πρωθυπουργό.

Πρώτον, να τον ευχαριστήσω γιατί ξεκίνησε εξαγγέλλοντας το
µεγαλύτερο σκάνδαλο στην ιστορία του τόπου και σήµερα, λί-
γους µήνες αργότερα, τρέχει και δεν φθάνει να συγκαλύψει τις
δικές µας κατηγορίες για τη δική του σκευωρία.

Θα τον ευχαριστήσω, ακόµα, γιατί µε τον άθλιο τρόπο που χει-
ρίστηκε τη συκοφαντία σε βάρος µου και σε βάρος άλλων συνα-
δέλφων απέδειξε µόνος του ότι πρόκειται για σκευωρία. Κανένα
στοιχείο, στόχος ένας και µόνος: η προσωπική σπίλωση. Με δέκα
κάλπες τότε και τώρα στήνουν ξανά άλλες δέκα κάλπες προσω-
πικά για τον καθένα µας, ενώ η προανακριτική επιτροπή δηλώνει
πως δεν έχει καµµία αρµοδιότητα. Και στέλνει την υπόθεσή µας,
δηλαδή τη σκευωρία σε βάρος µας, στην τακτική δικαιοσύνη. Δεν
έψαξαν τίποτα, όπως το δηλώνουν και οι ίδιοι. Άλλωστε, δεν
υπάρχει και τίποτα. Όταν, όµως, δεν έχεις ψάξει για κανέναν από
τους δέκα το παραµικρό, τι νόηµα έχει να ψηφίζεις για την ίδια
κατηγορία «ναι» σε έναν και «όχι» σε άλλον;

Η προανακριτική επιτροπή υπήρξε µία κακόγουστη θεατρική
παράσταση, η οποία χωρίς να εξετάσει τίποτα απεφάνθη ότι δεν
έχει καµµία αρµοδιότητα να εξετάσει, πράγµα βέβαια που οφεί-
λατε να το ξέρετε εκ των προτέρων, όταν ψηφίζατε τη σύσταση
της επιτροπής και πράγµα για το οποίο πάντως εµείς σας είχαµε
προειδοποιήσει. Και επαληθευθήκαµε πλήρως.

Θέλατε να µείνει µόνον η σπίλωση σε βάρος µας, η σκιά και
αυτό ακριβώς προτείνουν σήµερα οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, να διατηρη-
θεί µόνιµα η σκιά. Να, λοιπόν, γιατί εγώ σας µηνύω και οφείλω
να σας πάω µέχρι τέλους και να σας καθίσω στο σκαµνί. Το χρω-
στάω στον ελληνικό λαό, το χρωστάω στην παράταξή µου και
ασφαλώς το χρωστάω και στη γυναίκα µου και στα παιδιά µου.

Ακούστε: Ο καλύτερος τρόπος για να αποδείξω την αθωότητά
µου είναι η δική σας παραποµπή. Αυτός είναι ο δρόµος ο ευθύς.
Όπως λέτε και εσείς, αυτό είναι δίκαιο και θα γίνει πράξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σας ευχαριστώ που το κάνατε πολύ πιο εύκολο.
Επίσης, σας ευχαριστώ που µόνοι σας πλέον αποκαλυφθή-

κατε. Μας παραπέµπετε για κατηγορίες που εσείς τις γνωρίζατε
πριν υπάρξουν προστατευόµενοι µάρτυρες να καταθέσουν σε
βάρος µας. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Και ύστερα γνωρίζατε ανα-
λυτικά και το ακριβές περιεχόµενο των µαρτυριών εναντίον µας
και τις διαρρέατε στον φιλικό σας Τύπο, πριν τις καταθέσουν οι
ίδιοι οι ψευδοµάρτυρες. Αυτό και αν είναι ο ορισµός της σκευω-
ρίας!

Από µόνοι σας «καρφωθήκατε», αλλά το πράγµα δυστυχώς για
σας, πήγε ακόµα πιο πέρα. Στην προανακριτική επιτροπή η πλει-
οψηφία σας υποστήριξε ότι οι καταγγελίες σε βάρος µας αφο-
ρούν αδικήµατα που δήθεν διαπράχθηκαν όχι κατά την άσκηση
των καθηκόντων µας, αλλά επ’ ευκαιρία άσκησης των καθηκόν-
των µας και γι’ αυτό η επιτροπή κήρυξε τον εαυτό της αναρµό-
διο. 

Ερώτηση απλή: πώς γνωρίζουν αν οι κατηγορίες αφορούν αδι-
κήµατα που δήθεν διαπράχθηκαν επ’ ευκαιρία των καθηκόντων
ή κατά την άσκηση των καθηκόντων; Πού το ξέρουν; Πού το ξέ-
ρουν, αφού δεν εξέτασαν την υπόθεση και δεν εξέτασαν βέβαια
και τους προστατευόµενους ψευδοµάρτυρες; Απάντηση: δεν ξέ-
ρουν για τι ακριβώς µιλάνε. Εφόσον αρνήθηκαν να εξετάσουν
την υπόθεση, δεν µπορεί να ξέρουν. Απλώς κήρυξαν τους εαυ-
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τούς τους αναρµόδιους, παρά την επιµονή όλων µας, όλης της
Αντιπολίτευσης, το πέταξαν από πάνω τους και επιστρέφουν την
υπόθεση στην τακτική δικαιοσύνη. 

Και ύστερα έχουν το θράσος να λένε ότι τους ενδιαφέρει η κά-
θαρση. Μα, δεν τους ενδιαφέρει η κάθαρση. Τους ενδιαφέρει
ακριβώς το αντίθετο: η σπίλωση. Έγκριτοι νοµικοί και δικαστικοί
λειτουργοί, µε τεράστια πείρα και κύρος, έχουν απαριθµήσει σω-
ρεία περιπτώσεων, όπως αυτή την άθλια υπόθεση, κατά την
οποία παραβιάστηκε και το Σύνταγµα και ο Ποινικός Κώδικας.
Και η νοµολογία το ίδιο λέει. Τελευταία, µάλιστα, η αποκαλυπτική
γνωµοδότηση -πάρτε το, παρακαλώ, για τα Πρακτικά- του τέως
εισαγγελέως του Αρείου Πάγου κ. Σανιδά, όπου, µεταξύ άλλων,
µιλάει για το πώς είναι δυνατόν η παραποµπή της υπόθεσης στη
Βουλή αµελλητί, δηλαδή πάραυτα, αυτοστιγµεί, να διαρκέσει -
αν είναι δυνατόν!- τρεις ολόκληρους µήνες. Το «αυτοστιγµεί»
κράτησε τρεις µήνες! Παγκόσµιο ρεκόρ! Επίσης, πώς εισαγγελι-
κοί λειτουργοί βαρύνονται ασφαλώς µε ευθύνες παραβίασης του
Συντάγµατος και πώς ο Φρουζής, ο βασικός κατηγορούµενος,
δωροδόκησε τους πάντες, δεν έχει ακόµα εξεταστεί, αν και ο
ίδιος δηµόσια αρνείται τα πάντα. Ούτε αυτό έχει ξαναγίνει ποτέ! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα γνωµοδότηση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βλέπουµε, λοιπόν, ένα καθεστώς που αγνοεί τις συνεχείς κα-
ταγγελίες των δικαστικών ενώσεων για κυβερνητικές παρεµβά-
σεις, ένα καθεστώς που οδηγεί σε παραίτηση ανώτατους δικα-
στικούς λειτουργούς, που ενηµερώνεται προνοµιακά από ανώ-
τατους δικαστές και εισαγγελείς, που στοχοποιεί δικαστικούς,
που επιτίθεται στον νέο πρόεδρο του Δικηγορικού Συλλόγου
µόνο και µόνο γιατί τόλµησε να ασκήσει κριτική και βλέποντας
όλα αυτά κάποιος αναρωτιέται: πού την κατάντησαν τη δικαιο-
σύνη; Τι γαϊτανάκι έχουν στήσει µε σκοπό την πλήρη υποταγή
της δικαστικής εξουσίας στο καθεστώς Τσίπρα - Παπαγγελόπου-
λου; 

Εγώ έχω -και το λέω δηµόσια- πλήρη εµπιστοσύνη στους Έλ-
ληνες δικαστές. Εσείς, όµως, να προσέχετε. Δεν γίναµε εµείς ό-
µηροι του Παπαγγελόπουλου. Εσείς γίνατε όµηροι του Παπαγ-
γελόπουλου και θα σας κάψει ο Παπαγγελόπουλος!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρατίας και
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ακόµα, ευχαριστώ την Κυβέρνηση, γιατί, αν γίνει δεκτή η µε-
τέωρη νοµική επιχειρηµατολογία της, τότε θα έχει ανοίξει, όχι
δρόµο, αλλά λεωφόρο για παραποµπή δικών σας αργότερα.
Γιατί µε τη στενή ερµηνεία που υιοθετείτε, δικά σας πεπραγµένα
αύριο µπορεί να παραπεµφθούν κατευθείαν στην τακτική δικαιο-
σύνη για σκανδαλώδεις και καραµπινάτες υποθέσεις επί των ηµε-
ρών σας µιλάω. Αναφέρω µόνο τρεις: Τα ΕΛΤΑ, όπου χρειάζεται
να γίνει κάθαρση. Η Τράπεζα Αττικής, εκεί να δείτε κάθαρση που
πρέπει να γίνει ή τα ευρωπαϊκά κονδύλια για πρόσφυγες, µετα-
νάστες ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου, όπου και αυτό, βεβαίως,
χρειάζεται να ερευνηθεί σε βάθος. 

Όµως προσέξτε σε ό,τι µε αφορά δηλώνω ότι το έγκληµα της
σκευωρίας, για το οποίο εγώ σας εγκαλώ, υπάγεται στέρεα στη
δικαιοδοσία της Βουλής και βεβαίως και της επόµενης Βουλής.
Εσείς, λοιπόν, γι’ αυτά θα πάτε σε ειδικό δικαστήριο. Μην ανη-
συχείτε! 

Τέλος, θέλω να σας ευχαριστήσω θερµά γιατί σκεφτήκατε να
στήσετε σκευωρία σε βάρος µας εκεί που ειδικά εσείς θα έπρεπε
να σιωπάτε. Διαλέξατε την περίπτωση της διαφθοράς στο φάρ-
µακο που ασφαλώς υπήρχε. Εµείς το ξέρουµε πιο καλά από
όλους, γιατί εµείς τη χτυπήσαµε τη διαφθορά, αλλά κι εσείς το
ξέρατε πολύ καλά, γιατί εσείς τότε τη στηρίξατε τη διαφθορά. 

Διαλέξατε, λοιπόν, τη διαφθορά στο φάρµακο που εµείς χτυ-
πήσαµε αποφασιστικά και µειώσαµε δραστικά. Και µας κατηγο-
ρείτε εσείς, οι οποίοι τότε καταψηφίζατε όλα τα µέτρα, ταυτι-
ζόσασταν µε όλα τα συµφέροντα και ζητάτε σήµερα και τα
ρέστα. 

Κόψαµε τη δαπάνη στο φάρµακο κατά 62% µέσα στα τρία χρό-
νια. Εµείς δεν κάναµε θέατρο, κάναµε τοµές. Δεν κάναµε θό-
ρυβο, χτυπήσαµε τη διαφθορά. Δεν στήναµε ψευδοµάρτυρες,

χτυπούσαµε κατευθείαν τα κυκλώµατα. Πότε; Όταν ο σηµερινός
Πρωθυπουργός σας µας καλούσε να δώσουµε περισσότερα για
το φάρµακο και τώρα έχετε το θράσος εσείς να κατηγορείτε
εµάς. 

Συγγνώµη, αλλά από αυτό δεν γλιτώνει κανείς. Αυτή είναι η µε-
γαλύτερη σκευωρία που έχει υπάρξει ποτέ στην Ελλάδα, αλλά
είναι και η πιο ατζαµίδικη, η πιο κακοστηµένη, η πιο βλακώδης.
Εγώ σας έχω µεγάλη υποχρέωση, γιατί στήσατε σκευωρία σε
βάρος µας εκεί που εµείς έχουµε όλα τα επιχειρήµατα µε το
µέρος µας και εσείς είστε από κάτω, µα εντελώς από κάτω! 

Θέλω, όµως, να σας ευχαριστήσω µε την ευκαιρία και για κάτι
τελευταίο, γιατί µόνοι σας παραδεχθήκατε την ανικανότητά σας.
Το έχει οµολογήσει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. «Είχαµε αυτα-
πάτες, έχει πει και το οµολογούν τώρα Τσίπρας, Δραγασάκης,
όλοι. Ναι, αλλά εµείς οι υπόλοιποι στην κυβέρνησή µου δεν εί-
χαµε ψευδαισθήσεις ούτε αυταπάτες και προειδοποιούσαµε -κι
εσείς δεν ακούγατε. 

Σας προειδοποιούσαµε ότι τη χώρα την πάτε, αν εκλεγείτε,
στα βράχια. Και την πήγατε. Σας προειδοποιούσαµε ότι θα πάτε
τη χώρα σε capital controls και τα φέρατε. Σας προειδοποιού-
σαµε ότι πάτε σε τρίτο µνηµόνιο και εσείς φέρατε και τέταρτο
µνηµόνιο και µάλιστα χειρότερο από τα τελευταία δύο τελείως
αχρείαστα, γιατί στα τέλη του 2014 βγαίναµε από τα µνηµόνια
οριστικά. 

Προειδοποιούσαµε τον ελληνικό λαό ότι θα φέρετε φοροκα-
ταιγίδα. Και τη φέρατε. Προειδοποιούσαµε ότι θα φέρετε τσου-
νάµι λαθροµεταναστών και θα τη βουλιάξετε τη χώρα και το
κάνατε. Και εσείς πώς απαντούσατε σε όλα αυτά; Απαντούσατε
µε ανοησίες για χορούς και για νταούλια και µε «go back, κυρία
Μέρκελ» και εµάς, επειδή σας προειδοποιούσαµε τότε, σήµερα
που φέρατε τη χώρα εδώ που τη φέρατε, προσπαθείτε να µας
σπιλώσετε. Τώρα που οµολογήσατε τις αυταπάτες σας, έχετε
την ανάγκη να κάνετε τι; Να κατασκευάσετε ενόχους. Δηλαδή
µας εκδικείστε, επειδή είχαµε δίκιο. 

Ε, λοιπόν, ακούστε. Στον κόσµο αυτόν οι αυταπάτες πληρώ-
νονται. Και όταν συνειδητοποιούν πως κάνεις λάθος, αλλά εσύ
επιµένεις, αυτό πληρώνεται ακριβότερα. Μόνο που µε τις δικές
σας αυταπάτες τις πλήρωσε ο ελληνικός λαός και ήρθε τώρα η
ώρα να τις πληρώσετε και εσείς. 

Και εδώ τελειώνουν εκ µέρους µου τα πολλά «ευχαριστώ». Τε-
λειώνουν οι κακώς εννοούµενες αστικές ευγένειες και αρχίζει η
υποχρέωση που έχει όποιος πολιτικός σέβεται τον εαυτό του και
τις αξίες του, να ασκήσει πολεµική σε όσους τις καταπατούν και
τις διασύρουν, πολύ περισσότερο που συνεχίζετε τα ψέµατα και
τώρα. 

Παραµυθιάζετε τον κόσµο ότι βγαίνετε οριστικά από τα µνη-
µόνια. Έχετε, όµως, ήδη υπογράψει σκληρά µέτρα λιτότητας και
για το 2019 και για το 2020 και για άλλα τρία χρόνια, µε υψηλά
πλεονάσµατα για άλλα σαράντα τρία χρόνια και υποθήκευση της
περιουσίας του δηµοσίου για ενενήντα εννέα χρόνια, πράγµα
που δεν διανοήθηκαν ποτέ οι ξένοι να ζητήσουν καν από τη δική
µου κυβέρνηση. 

Μας λέτε ότι πάτε για καθαρή έξοδο από τη µνηµονιακή επο-
πτεία, όµως σας προειδοποιούν ότι θα έχετε αυστηρή µνηµο-
νιακή εποπτεία, πολύ αυστηρότερη από άλλες χώρες που έχουν
βγει από τα µνηµόνια. 

Μας λέτε πως η οικονοµία πάει καλά. Σας διαψεύδει δηµόσια
το ΔΝΤ. Σας λέει ότι η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα που από την
αρχή του χρόνου όλα έχουν χειροτερέψει. Μας λέτε ότι πιέζετε
για µείωση χρέους. Και εδώ κρύβετε την αλήθεια. 

Ακούστε. Εµείς βρήκαµε χρέος 343.000.000.000. Το αφήσαµε
317.000.000.000 στις αρχές του 2015. Βγάλτε και τα
11.000.000.000 του ΤΧΣ που ήταν να επιστραφούν και να σβή-
σουν χρέος, αφήσαµε σύνολο 307.000.000.000, δηλαδή σε δυό-
µισι χρόνια µειώσαµε αισθητά το χρέος, ενώ εσείς σε τρία χρόνια
το πάτε πίσω στα 343.000.000.000. Και τώρα παρακαλάτε να σας
το κόψουν, µε δυο λόγια να σας κόψουν το χρέος εκείνο που
εσείς οι ίδιοι αυξήσατε. 

Μας λέτε ότι πετύχατε τεράστια πλεονάσµατα. Μα και ένα
µικρό παιδί καταλαβαίνει ότι αν δεν πληρώνει κανείς τις υποχρε-
ώσεις του, αν δεν πληρώνετε διακόσιες χιλιάδες συντάξεις, αν
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κόψετε τις δηµόσιες επενδύσεις, αν έχετε υπερφορολογήσει
τους πάντες, χαίρω πολύ, θα υπάρχει ταµείο. Χώρα δεν θα υπάρ-
χει!

Μας λέτε ότι βγήκε, όµως, η χώρα στην ανάπτυξη. Δεν µας
λέτε, βέβαια, ότι στο µεταξύ µεσολάβησαν δύο πρόσθετα χρόνια
ύφεσης που εσείς προκαλέσατε. Η Ελλάδα στα τέλη του 2014
ήταν πρώτη σε ανάπτυξη στην Ευρωζώνη και δεύτερη σε ολό-
κληρη την Ευρώπη και σήµερα είναι τελευταία στην Ευρώπη.

Μας λέτε µετά ότι θέλετε να λύσετε το «µακεδονικό» και στην
πραγµατικότητα, πάτε να νοµιµοποιήσετε τον σκοπιανό αλυτρω-
τισµό σε βάρος της Ελλάδος, γιατί το όνοµα είναι το κατ’ εξοχήν
όχηµα του αλυτρωτισµού. Αυτή είναι µια αλήθεια που ο ελληνι-
κός λαός κατανοεί πλήρως και αυτός είναι και ο λόγος που το
πρόβληµα δεν έχει λυθεί µέχρι σήµερα.

Μας λέτε ότι δείξατε ανθρωπισµό, ανοίγοντας τα σύνορα
στους πρόσφυγες. Στην πραγµατικότητα, ανοίξατε τα σύνορα
στους λαθροµετανάστες, που στη συντριπτική πλειονότητά τους
δεν έχουν σχέση µε τη Συρία. Θέσατε τα νησιά µας υπό τη διοί-
κηση κάποιων διεφθαρµένων ΜΚΟ, που αποδείχθηκαν και όρ-
γανα των διακινητών -πολλά από αυτά.

Σας καταγγέλλουν οι ευρωπαϊκές αρχές, σας καταγγέλλει ο
διεθνής Τύπος, σας καταγγέλλουν οι ίδιοι οι κάτοικοι και εσείς
βέβαια µιλάτε για τα φασιστοειδή που αντιδρούν.

Εµείς είχαµε σφραγίσει τα σύνορα και στον Έβρο και στα
νησιά. Εσείς ανοίξατε τα σύνορα στα νησιά και τώρα σας άνοιξαν
και τον Έβρο. Είχαµε εξασφαλίσει ύφεση των τριβών µε τον Ερν-
τογάν και την Άγκυρα, επειδή ακριβώς είχαµε σφραγίσει τα σύ-
νορα και δεν µπορούσε να µας εκβιάζει έτσι εύκολα ο Ερντογάν.
Εσείς ανοίξατε τα σύνορα και τώρα ο Ερντογάν εκβιάζει την Ελ-
λάδα κάθε µέρα ότι θα ανοίξει και άλλο τους µοχλούς, την κά-
νουλα. Εµείς ανοίξαµε την Αµυγδαλέζα και διώχναµε λαθρο-
µετανάστες, όπως κάνει τώρα και η Γαλλία. Εσείς κλείσατε την
Αµυγδαλέζα και ανοίξατε δεκάδες hot spots στα νησιά.

Σταδιακά αποκαθιστούσαµε τη νοµιµότητα στα πανεπιστήµια.
Είχαµε καταργήσει το άσυλο παρανοµίας και καθαρίζαµε βήµα-
βήµα τα κατειληµµένα κτήρια από τις συµµορίες των κουκουλο-
φόρων. Εσείς επαναφέρατε το άσυλο ανοµίας και σήµερα έχου-
µε αιµατηρά επεισόδια φοιτητών και κατά καθηγητών όλων των
ειδών από όλα τα πανεπιστήµια.

Εσείς παραδώσατε ολόκληρη την Αθήνα στο έλεος του «Ρου-
βίκωνα» και των άλλων ταγµάτων εφόδου, που είτε δηµιουργή-
σατε είτε ανεχθήκατε και που τώρα πια επεκτείνουν τη δραστη-
ριότητά τους και εκτός Αθηνών. Αφήσατε χιλιάδες καταδικασµέ-
νους για κακούργηµα από τις φυλακές, πολλοί από τους οποί-
ους, όταν βγαίνουν, εγκληµατούν ξανά.

Και ρωτάω, πραγµατικά: αλήθεια, αυτό σας πονάει όταν το
βλέπετε; Μήπως δεν θέλετε να το βλέπετε; Και ύστερα ζητάτε
από τον ανήµπορο κόσµο, όταν µπαίνουν οι ληστές στο σπίτι
τους, να κάνουν πως κοιµούνται. Τέτοιο κατάντηµα!

Είναι τόσο εφιαλτικά πια τα αδιέξοδα στα οποία έχετε οδηγή-
σει τη χώρα, που αναζητήσατε κατασκευασµένα θύµατα να τα
σπιλώσετε και να στρέψετε την προσοχή του κόσµου πάνω τους,
για να µη βλέπει τις δικές σας τραγικές αποτυχίες.

Το πιο αποκαλυπτικό: Ανοίξατε την υπόθεση της «NOVARTIS»
σε βάρος µας µια µέρα µετά από το τεράστιο συλλαλητήριο στην
Αθήνα, όπου εκατοντάδες χιλιάδες κόσµου βροντοφώναξαν ότι
«Μακεδονία είναι η Ελλάδα». Τέτοιος ήταν ο πανικός σας. Πή-
γατε να τους βγάλετε όλους ακροδεξιούς, γραφικούς, περιθω-
ριακούς, αλλά σας πρόλαβε και σας αποστόµωσε ο Μίκης. Σας
είπε «εθνοµηδενιστές» και µάλιστα οι πιο επικίνδυνοι, οι «αριστε-
ρόστροφοι εθνοµηδενιστές».

Χρειάζεστε, λοιπόν, εξιλαστήρια θύµατα για να γλιτώσετε,
αλλά δεν γλιτώνετε. Εµείς δεν πρόκειται να είµαστε τα εξιλαστή-
ρια θύµατα για τη δική σας πλήρη χρεοκοπία. Ήδη έχετε πατήσει
πάνω στις νάρκες σας.

Θα σας πω και κάτι τελευταίο και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα πρέπει να ξέρει ο Αρχηγός σας…

Τι προσποιείται τον ηγέτη; Άλλο καιροσκόπος, άλλο ηγέτης.
Άλλο αυτός που καβαλάει το κύµα και όπου τον βγάλει και άλλο
αυτός που µπορεί να δαµάσει το κύµα εκεί που χρειάζεται και αν
χρειαστεί να κολυµπήσει και κόντρα στο κύµα.

Και θα κλείσω µε µία συµβουλή. Βγείτε από την αυταπάτη ότι
η σκευωρία εναντίον µας µπορεί τάχα να σας διασώσει. Δεν µπο-
ρεί. Θα σας χαντακώσει. 

Είχα προειδοποιήσει να µη συµβεί το ατύχηµα, να µη γίνετε
εσείς οι µοιραίοι άνθρωποι για τη χώρα. Δυστυχώς έγινε. 

Η χώρα, ωστόσο, δεν µπορεί να επιβιώσει έτσι όπως πάνε τα
πράγµατα. Θα επιβιώσει µετά από εσάς και µετά από τις αυτα-
πάτες σας, παρά τον διχασµό που προσπαθείτε να επιβάλετε,
παρά τα ψέµατα που είπατε, παρά τις καταστροφές που προκα-
λέσατε. 

Ο ελληνικός λαός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει καταλά-
βει πια τι γίνεται. Γι’ αυτό κι εγώ είµαι αισιόδοξος, αλλά αισιόδο-
ξος για µια άλλη Ελλάδα. Εσείς κοιτάξτε στον καθρέφτη σας και
να αναρωτηθείτε αν πρέπει να ντρέπεστε ή να ανησυχείτε ή και
τα δύο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας

Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Δη-

µήτριος Παπαγγελόπουλος.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, πριν από σαράντα χρόνια ακρι-
βώς η Ελλάδα µε Πρωθυπουργό τον Κωνσταντίνο Καραµανλή
έγινε δεκτή στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως ισότιµο µέλος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Σήµερα, σε πολύ λίγο χρονικό διάστηµα, µε Πρωθυπουργό τον
Αλέξη Τσίπρα …

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άντε πάλι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία, παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Βλέπω ότι κάποιοι παραµένετε πιστοί στο ήθος σας και στη συµ-
περιφορά σας. Είναι ευκαιρία να κρίνει η Βουλή και ο κόσµος,
που τυχόν βλέπει, τη διαφορά ήθους µεταξύ της Κυβέρνησης και
εµού προσωπικά και κάποιων εξ υµών, ευτυχώς όχι όλων. Χαίρο-
µαι που δεν είναι όλοι και καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι σήµερα, σε πολύ λίγο χρονικό διά-
στηµα, µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα, επιστρέφει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και πάλι ως ισότιµος εταίρος. Αυτό επιτυγχά-
νεται κυρίως χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ πολύ τις

κυρίες να κάνουν λίγο ησυχία. Με συγχωρείτε που σας διακό-
πτουµε.

Κυρία Μπακογιάννη, συγγνώµη για τη διακοπή, αλλά υπάρχει
και οµιλητής στο Βήµα. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Η αλήθεια είναι ότι µε διακό-
ψατε, κύριε Πρόεδρε!

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε Υ-

πουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Αυτό επιτυγχάνεται κυρίως χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού
και δευτερευόντως χάρη στην αποφασιστικότητα και την αποτε-
λεσµατικότητα της Κυβέρνησης. 

Οι προσπάθειες κάποιων, να αποτρέψουν να πιστωθεί η Κυ-
βέρνηση αυτή την ιστορική επιτυχία, απέτυχαν παταγωδώς. Για
άλλη µια φορά το παλαιό πολιτικό σύστηµα στον βωµό των µι-
κροπολιτικών του συµφερόντων θυσίασε και εξακολουθεί να θυ-
σιάζει τα µεγάλα συµφέροντα του λαού και της πατρίδας. Η
φτηνή προπαγάνδα, που επαναλαµβάνεται αδιάκοπα και λυσσα-
λέα από τα συστηµικά µέσα ενηµέρωσης, δεν µπορεί να αλλάξει
αυτή την πραγµατικότητα. Η Κυβέρνηση πέτυχε εκεί που όλοι οι
άλλοι είχαν αποτύχει και αυτό κάποιοι δεν µπορούν να το συγ-
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χωρήσουν. Σε λίγο, σε πολύ λίγο, η Ελλάδα εξέρχεται της µνη-
µονιακής κατοχής και ο εφιάλτης των τελευταίων οκτώ χρόνων
τελειώνει οριστικά. 

Αυτόν τον εφιάλτη τον βίωσε ο ελληνικός λαός εντελώς άδικα
και εντελώς αδικαιολόγητα. Οι ευθύνες των υπαιτίων της εθνικής
καταστροφής, που προκάλεσε οικονοµική –και όχι µόνο- υπο-
ταγή της Ελλάδας είναι απαράγραπτες στη συνείδηση όλων των
Ελλήνων. Αυτές οι ευθύνες ανήκουν κατ’ αρχάς στο παλαιό πο-
λιτικό σύστηµα, το οποίο στην καλύτερη περίπτωση επέδειξε
ασυγχώρητη ανικανότητα και στη χειρότερη πρωτοφανή φαυλό-
τητα. Η καταλήστευση δηµοσίου χρήµατος στα δηµόσια έργα,
στους εξοπλισµούς και στον χώρο της υγείας ξεπερνά κατά πολύ
το χρέος της Ελλάδας. Γι’ αυτό δεν έχω ακούσει καµµία παρα-
τήρηση. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, εγώ πιστεύω ότι η οικονοµική κρίση δεν
είναι η αποκλειστική, ούτε καν η κύρια αιτία των δεινών της πα-
τρίδας µας. Προηγήθηκε και προκάλεσε τη µεγάλη οικονοµική
κρίση µία πολύ πιο µεγάλη κρίση, η ηθική κρίση, µία τεράστια έκ-
πτωση αρχών και αξιών. 

Γι’ αυτή την κρίση δεν ευθύνεται µόνο το παλαιό πολιτικό σύ-
στηµα, αλλά ευθυνόµαστε όλοι µας. Ευθύνεται το οικονοµικό και
εκδοτικό κατεστηµένο και τα φερέφωνά του, που µε τη δηλητη-
ριώδη προπαγάνδα τους αλλοίωσαν τις πατροπαράδοτες αρχές
και αξίες του λαού µας. Ευθύνεται και η πνευµατική ηγεσία της
χώρας που δεν αντέδρασε. Ο ελληνικός λαός τα αντιλαµβάνεται
όλα αυτά, γι’ αυτό και έχει χάσει την εµπιστοσύνη του και για θε-
σµούς και για πρόσωπα. 

Η µεγαλύτερη βέβαια απώλεια εµπιστοσύνης αφορά το πολι-
τικό σύστηµα. Αυτό, όµως, είναι πολύ επικίνδυνο για το δηµο-
κρατικό και κοινοβουλευτικό µας σύστηµα. Σωτήρες πάντοτε
υπάρχουν και καραδοκούν. Σήµερα δε ο κίνδυνος είναι πολύ µε-
γαλύτερος, γιατί είναι διαφορετικός από το παρελθόν. Σήµερα
υπάρχουν σωτήρες άλλου είδους, που ενδύονται τον κοινοβου-
λευτικό µανδύα και υπάρχουν πραξικοπήµατα άλλου είδους και
ο νοών νοείτο. Είναι αδήριτη ανάγκη, λοιπόν, το πολιτικό σύ-
στηµα να επανακτήσει την εµπιστοσύνη και τον σεβασµό των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Σήµερα, λοιπόν, το ελληνικό Κοινοβούλιο έχει µια λαµπρή ευ-
καιρία να κάνει ένα µεγάλο βήµα στο µακρύ ταξίδι της επανάκτη-
σης της εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού και να αποκαταστήσει
την ψυχική επαφή µαζί του.

Λίγη γενναιότητα χρειάζεται από τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης, προκειµένου να ερµηνευθεί επιτέλους σωστά το άρθρο 86
του Συντάγµατος και ο διαβόητος, κατάπτυστος και ανάξιος για
το δηµοκρατικό µας πολίτευµα ισχύων νόµος περί ευθύνης
Υπουργών.

Σε ανύποπτο χρόνο –που µερικοί βέβαια προσπαθούν αυτό να
το συνδυάσουν µε τη γελοία θεωρία περί συνωµοσίας και σκευω-
ρίας- είχα δηλώσει δηµοσίως –και όχι στη Βουλή, αλλά σε κάτι
ερωτήσεις που µου είχαν κάνει δηµοσιογράφοι- και ήταν η νοµική
µου άποψη, όχι ως πολιτικού τότε, αλλά ως εισαγγελέα, ότι δεν
είναι δυνατόν στα καθήκοντα του Υπουργού να συµπεριλαµβά-
νονται παράνοµες πράξεις. Αυτό δεν είναι µόνο αδιανόητο, αλλά
αποτελεί ταυτόχρονα προσβολή του δηµοκρατικού µας πολιτεύ-
µατος και της κοινής λογικής, κυρίως της κοινής λογικής. Με
απλά λόγια, είναι σαν να παραδεχόµαστε ότι στην Ελλάδα στα
καθήκοντα του Υπουργού περιλαµβάνεται και το «λάδωµα».

Θέλω να υπενθυµίσω κάτι γι’ αυτούς που εξακολουθούν να
επιµένουν στη θεωρία της σκευωρίας και ότι προετοίµαζα το
έδαφος δύο χρόνια πριν, διότι τελικά είµαι πολύ στρατηγικός εγ-
κέφαλος κι άλλωστε σας έχω αιχµαλωτίσει όλους µέσα στην Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ γιατί, όπως άκουσα, λένε ότι θα σας πάρω
µαζί µου στην καταστροφή. Την άποψη αυτή, εκτός από εµένα,
την έχει υποστηρίξει µε στέρεα νοµική επιχειρηµατολογία πλη-
θώρα διακεκριµένων νοµικών. Δεν θα τους επαναλάβω, µολονότι
τους ξέρετε. Κάποιος είναι και Βουλευτής σηµερινός της Νέας
Δηµοκρατίας. Άλλοι ανήκαν παλιά στη Νέα Δηµοκρατία, υπήρχαν
Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ, αλλά δεν θα τους επαναλάβω για να µην
κατηγορηθούν και αυτοί ότι συµµετείχαν στη σκευωρία και τρία
χρόνια πριν ετοίµαζαν το έδαφος για να σπιλώσω συνειδήσεις.
Αν είναι δυνατόν! Γελά ο ελληνικός λαός, πρέπει να το αντιλη-

φθείτε κάποιοι. 
Όπως είπα προηγουµένως, σήµερα µια οµόφωνη -ή έστω µε

συντριπτική πλειοψηφία- απόφαση της Βουλής για την επι-
στροφή της δικογραφίας στη δικαιοσύνη, για να διερευνηθεί εάν
τυχόν πολιτικά πρόσωπα δωροδοκήθηκαν –επαναλαµβάνω, εάν
τυχόν- αποτελεί το πρώτο βήµα. Δεν αρκεί, όµως. Πρέπει οπωσ-
δήποτε να επακολουθήσει και συνταγµατική αναθεώρηση και
στις αναθεωρητέες διατάξεις του Συντάγµατος να συµπεριλη-
φθεί και το άρθρο 86.

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, µήπως η πρεµούρα κάποιων για εκλογές,
που δυστυχώς έχουν επηρεάσει τον κ. Μητσοτάκη και την κ. Γεν-
νηµατά, οφείλεται µεταξύ άλλων -γιατί υπάρχουν και άλλοι πολ-
λοί λόγοι και ήδη έναν ανέφερα στην αρχή για να µην πιστωθεί η
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ την επιτυχή έξοδο από τη µνηµονιακή κα-
τοχή και άλλοι πολλοί που λίγο-λίγο θα τους αναλύω, διότι όσο
µε κατηγορούν για σκευωρό, εγώ θα παραθέτω στοιχεία και, αντί
για ύβρεις, θα θέτω ερωτήµατα και θα ξανακούω ύβρεις και ο
ελληνικός λαός θα κρίνει- στην αγωνία αυτών των κάποιων να
διατηρηθεί η επαίσχυντη ασυλία που τους παρέχει το άρθρο 86
και στην απελπισµένη προσπάθειά τους να µην αποκαλυφθούν
οι παράνοµες πράξεις τους.

Οµολογώ ότι η οµιλία του κ. Βορίδη µε εντυπωσίασε για άλλη
µία φορά. Οι ικανότητές του ως προς τη σκηνική παρουσία, στη
δεινότητα του λόγου, στη νοµική κατάρτιση και στις νοµικές
υπερβάσεις, είναι άξιες συγχαρητηρίων.

Εγώ δεν µπορώ να τον συναγωνιστώ. Άλλωστε εγώ δεν ξέρω
πολλά από πολιτική. Και αυτά τα λίγα που ξέρω, δεν τα ξέρω και
καλά. Σιγά-σιγά µαθαίνω. Γι’ αυτό µιλάω όχι ως Υπουργός ή πο-
λιτικός, αλλά ως απλός πολίτης. Μιλάω ως απλός πολίτης που
θεωρώ ότι εκφράζω τον µέσο Έλληνα που αγαπάει την πατρίδα
του, πιστεύει στον θεό, δεν µπορεί την αδικία, απεχθάνεται την
υποκρισία, την αχαριστία και την προδοσία, αλλά έχει συµφιλιω-
θεί µε την ύπαρξή τους, είναι ροµαντικός και προσπαθεί να δια-
τηρήσει τις αρχές και τις αξίες του, παρ’ όλες τις αντιξοότητες
και τους επώδυνους συµβιβασµούς της καθηµερινότητάς του.

Γι’ αυτό, λοιπόν, στην περίτεχνη ρητορικά και νοµικά οµιλία
του κ. Βορίδη εγώ θα απαντήσω µε µια φράση. Εάν ασπαστούµε
το σκεπτικό του, το σκάνδαλο «NOVARTIS» παραγράφεται και
µπαίνει στο αρχείο. Εάν υιοθετήσουµε το πόρισµα της Πλειοψη-
φίας, το σκάνδαλο θα ερευνηθεί. Όλα τα άλλα είναι νοµικές φιο-
ριτούρες σερβιρισµένες µε µπόλικη υποκρισία. 

Ας τολµήσουµε, λοιπόν, σήµερα να ερµηνευθεί σωστά το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και στο άµεσο µέλλον να αναθεωρη-
θεί, ώστε να τερµατιστεί µια µακρά περίοδος ντροπής του πολι-
τικού µας συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Το εµπεριστατωµένο πόρισµα της Πλειοψηφίας της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής, το οποίο θεµελιώνει µε αρτιότατες
επιστηµονικές σκέψεις την αναρµοδιότητα της Βουλής να ασκή-
σει ποινική δίωξη για την αξιόποινη πράξη της δωροδοκίας και
συνακόλουθα την αρµοδιότητα της δικαιοσύνης για την περαι-
τέρω διερεύνηση της υπόθεσης, αν υιοθετηθεί, εξασφαλίζει την
πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης, η οποία διαφορετικά θα οδη-
γηθεί σε παραγραφή και ατιµωρησία όσων τυχόν εγκληµάτισαν
σε βάρος του ελληνικού λαού και µάλιστα στον ευαίσθητο χώρο
της υγείας.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είχα υποστεί την προηγούµενη φορά
ανελέητο σφυροκόπηµα µε παραβίαση του χρόνου από αυτούς
που µιλούσαν εναντίον µου, θα παρακαλέσω για δύο λεπτά ακό-
µα.

Αναρωτιέµαι: αν συµβεί αυτό, αν δηλαδή η υπόθεση κλείσει µε
τη µέθοδο της παραγραφής, της αποσβεστικής προθεσµίας, τι
θα πούµε στον ελληνικό λαό; Θα µπορέσουµε να κοιτάξουµε στα
µάτια τον απλό Έλληνα πολίτη; Ο ελληνικός λαός -να ξέρετε- και
µνήµη και κρίση και ευφυΐα διαθέτει. Ας µην τον υποτιµούµε,
γιατί όποιος τον υποτίµησε τιµωρήθηκε παραδειγµατικά.

Κυρίες και κύριοι, εάν οι γελοιότητες περί σκευωρίας είχαν
ψήγµα, είχαν ίχνος αληθείας, η Κυβέρνηση θα επέλεγε την εκ-
δοχή της παραγραφής του αδικήµατος της δωροδοκίας, ώστε η
υπόθεση να κλείσει χωρίς καµµία περαιτέρω έρευνα και οι κατη-
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γορίες σε βάρος των πολιτικών προσώπων να τα συνοδεύουν
εσαεί. Απεναντίας, η κυβερνητική πλειοψηφία επιλέγει την επι-
στροφή της δικογραφίας στην ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη,
η οποία θα κρίνει ανεπηρέαστη από πολιτικές σκοπιµότητες εάν
υπάρχουν ποινικές ευθύνες και σε ποιους ανήκουν. 

Επιπλέον, στα νοµικίστικα τερτίπια και στις υποκριτικές δήθεν
αγανακτισµένες φωνές κάποιων για δήθεν µεθόδευση της Κυ-
βέρνησης να µην εξεταστεί στην ουσία της η υπόθεση, θα αντι-
τάξω τα εξής απλά ακόλουθα, κατανοητά από τον πιο απλό Έλ-
ληνα πολίτη.

Γνωρίζει και ο πρωτοετής φοιτητής της Νοµικής ότι η αρµο-
διότητα εξετάζεται από κάθε δικαιοδοτικό όργανο πριν µπει στην
ουσία της υπόθεσης. Φανταστείτε αίτηση αναίρεσης στον Άρειο
Πάγο να κατατεθεί από παραδροµή στο ειρηνοδικείο και να ζη-
τηθεί από τον ειρηνοδίκη να µην ασχοληθεί µε την προφανή
αναρµοδιότητά του, αλλά να εξετάσει την υπόθεση στην ουσία
της και στο τέλος να αποφανθεί ότι είναι αναρµόδιος.

Όσο για την παραγραφή, ρωτάω όσους έχουν στοιχειώδεις
σχέσεις µε την ποινική δικαιοσύνη: Αν είναι προφανής η παρα-
γραφή από την αρχή της διαδικασίας, υπάρχει περίπτωση να εξε-
ταστεί στην ουσία της η υπόθεση και στο τέλος, αφού έχουµε
εξετάσει όλη την ουσία, να αποφασίσουµε ότι «ξέρετε, κακώς
ασχοληθήκαµε, η υπόθεση έχει παραγραφεί»;

Όπως είπα και στην προηγούµενη οµιλία µου στη Βουλή για
την υπόθεση «NOVARTIS», εγώ σέβοµαι και θα εξακολουθήσω
να σέβοµαι απόλυτα το τεκµήριο αθωότητας, χωρίς καµµία εξαί-
ρεση. Το σέβοµαι για όσους αντιπολιτεύονται σφόδρα την Κυ-
βέρνηση. Το σέβοµαι ακόµα και για όσους δηλώνουν ορκισµένοι
εχθροί της.

Μολονότι προκλήθηκα βάναυσα, δέχθηκα αήθεις προσωπικές
επιθέσεις γεµάτες ψέµατα και ύβρεις, δεν παρέκκλινα και δεν θα
παρεκκλίνω στο ελάχιστο από τη θέση µου αυτή. Δεν µπορεί,
όµως, το τεκµήριο αθωότητας να µετατρέπεται από την Αντιπο-
λίτευση σε τεκµήριο ενοχής για όσους στοχοποιεί για λόγους πο-
λιτικής σκοπιµότητας. Δεν έχω σκοπό να ακολουθήσω τους
λασπολόγους υβριστές µου στα γεµάτα εµπάθεια και µοχθηρία
νοσηρά παραληρήµατα τους. Άλλωστε, συµπεριφορές σαν και
αυτές ο ελληνικός λαός τις απεχθάνεται, γιατί τον αηδιάζουν.
Τραµπούκοι και κουτσαβάκια δεν έχουν θέση στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, δεν έχουν θέση καν στη σηµερινή κοινωνία. Είναι γρα-
φικές φιγούρες του περασµένου αιώνα. 

Στο σηµείο αυτό πρέπει να τονίσω ότι στα ερωτήµατα που
έθεσα στην προηγούµενη συνεδρίαση της Βουλής, κανείς δεν
τόλµησε να απαντήσει. Κάποιοι, βέβαια, προτίµησαν να απαντή-
σουν µε ύβρεις, µε συκοφαντίες, µε απειλές. Δεν πειράζει. Όσο
αυτοί θα µε βρίζουν, εγώ θα ρωτάω. Αυτοί θα µε βρίζουν και εγώ
θα ξαναρωτάω. Και ο λαός στο τέλος θα κρίνει. 

Εάν συνεχίσουν, όµως, κάποιοι να µιλούν για σκευωρία και πο-
λιτική δίωξη, θα υποκύψω στον πειρασµό να µιλήσω δηµόσια για
σκευωρίες και πολιτικές διώξεις του παρελθόντος, µε στοιχεία,
ονόµατα και διευθύνσεις. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εσείς έχετε τους φακέλους. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Να µην κρίνουµε εξ ιδίων τα αλλότρια µερικοί. Εγώ δεν έχω κα-
νέναν φάκελο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε κύριε Υπουρ-
γέ, συνεχίστε. Πρέπει να τελειώσουµε σήµερα τη διαδικασία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Τελειώνω κύριε Πρόεδρε. 

Επίσης, πρέπει να πω δηµόσια, για να το πληροφορηθεί ο ελ-
ληνικός λαός, ότι φτάνουν στα αυτιά µου διάφορα απειλητικά για
εµένα και την οικογένειά µου. Επιπλέον, µε προειδοποιούν ότι θα
µε ρηµάξουν στις αγωγές και στις µηνύσεις. Υπενθυµίζω ότι εγώ
ουδέποτε αναφέρθηκα σε οποιοδήποτε πολιτικό πρόσωπο που
εµπλέκεται στη δικογραφία. Απεναντίας, κάποιοι έχουν αναφερ-
θεί κατ’ επανάληψη σε εµένα µε ψέµατα, ύβρεις, χυδαιότητες και
απειλές. Είµαι από αυτούς που θεωρούν ότι οι πολιτικές διαφο-
ρές λύνονται στο Κοινοβούλιο, µε δηµόσιο διάλογο και όχι στις
αίθουσες των δικαστηρίων. Εάν όµως, κάποιοι κακοήθεις συνε-

χίσουν να µε συκοφαντούν, ίσως αναγκαστώ να ζητήσω και εγώ
δικαστική προστασία, όπως δικαιούται κάθε Έλληνας πολίτης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η ψήφος σας µπορεί να
αποκαταστήσει τη χαµένη τιµή του πολιτικού συστήµατος, που
για πολλά χρόνια παρείχε καθεστώς ασυλίας σε πολιτικά πρό-
σωπα, κόντρα σε κάθε έννοια δικαιοσύνης και στο κοινό περί δι-
καίου αίσθηµα. 

Λίγο πριν κλείσω, θα αναφέρω µια φράση που µου έλεγε συχ-
νά τα τελευταία χρόνια ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης:
«Ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών είναι η κατάρα για το πολιτικό
σύστηµα και ο φυσικός δικαστής η ευλογία του». Πιθανόν κάποιοι
από τους παλιούς της Νέας Δηµοκρατίας να τη θυµάστε. Να την
πείτε και στους νεότερους και να συµπεριφερθείτε ανάλογα. 

Θα κλείσω µε µια ιστορία από το µακρινό παρελθόν, αιώνες
πίσω. Αφορά τον Γαλιλαίο. Είχε καταδικαστεί σε θάνατο στην
πυρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να είναι σύντοµη η
ιστορία, κύριε Υπουργέ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Θα είναι σύντοµη, κύριε Πρόεδρε. 

Καταδικάστηκε σε θάνατο στην πυρά, γιατί είχε πει την επιστη-
µονική του άποψη ότι η Γη γυρίζει. Στην Ιερά Εξέταση της επο-
χής εκείνης -και λέω «της εποχής εκείνης», γιατί και σήµερα
υπάρχουν ιεροεξεταστές στη νοοτροπία, στη συµπεριφορά, στο
ήθος- και για να µην καεί στην πυρά αναγκάστηκε να παραδεχθεί
ότι δεν γυρίζει η Γη. Όταν γλίτωσε, όµως, την πυρά και κατέβηκε,
όπως όλοι ξέρετε, είπε, «Και, όµως, η Γη γυρίζει». 

Εγώ λοιπόν, κύριοι, έχω το θράσος να υπερβώ κατά λίγο το
θάρρος του Γαλιλαίου. Ακόµη και στην πυρά να µε βάλετε, ακόµα
κι αν µε σταυρώσετε, εγώ θα το επαναλαµβάνω: «Το σκάνδαλο
της «ΝOVARTIS» είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο». Και επαναλαµ-
βάνω, δεν αναφέροµαι σε πολιτικά πρόσωπα. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επειδή και το ρολόι
γυρίζει, να κάνουµε µια προσπάθεια να τηρήσουµε τους χρό-
νους. 

Ο κ. Κουτρουµάνης έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, πριν από τρεις σχεδόν µήνες και συγκεκριµένα
στις 21 Φεβρουαρίου του 2018, µιλώντας από αυτό το Βήµα είχα
αναφερθεί εκτενώς και είχα αιτιολογήσει, πιστεύω επαρκώς,
γιατί δεν έχω ουδεµία σχέση µε την υπόθεση, γιατί οι διαδικασίες
και οι πρακτικές που ακολουθούσε η Κυβέρνηση και η κυβερνη-
τική πλειοψηφία, υπηρετούσαν πολιτικές σκοπιµότητες και µόνο.

Είπε ο κύριος Υπουργός πριν: «Πρέπει να είναι υπό ασυλία οι
Υπουργοί»; Σας ζήτησε κανένας να έχουµε οποιαδήποτε διαφο-
ρετική µεταχείριση από τον οποιοδήποτε πολίτη; Ζήτησε κανένας
από εµάς -και εγώ προσωπικά- ασυλία ή οποιαδήποτε µορφή επι-
είκειας; Ζητήσαµε να ερευνήσετε -αυτό είχα πει και στην προ-
ηγούµενη οµιλία µου, αυτό ζητάω και τώρα- και δεν το κάνατε.
Και θα δούµε γιατί δεν το κάνατε.

Έχω την οµιλία µου από την προηγούµενη Ολοµέλεια και θα
την καταθέσω, γιατί δεν έχω να αφαιρέσω τίποτα από αυτή. Επι-
βεβαιώνονται όλα όσα είχα πει τότε. Την καταθέτω στα Πρακτικά
για να υπάρχει, γιατί δεν την είχα καταθέσει την προηγούµενη
φορά. 

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα οµιλία, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα επαναλάβω τίποτα από αυτά τα οποία είχα πει τότε και
αφορούσαν και το έργο το οποίο είχα υποστηρίξει και στο οποίο
ήµουν πρωταγωνιστής σε ό,τι αφορά τη µείωση της φαρµακευ-
τικής δαπάνης την περίοδο 2009 - 2012.

Επειδή, όµως αυτές τις ηµέρες -και σήµερα στη Βουλή- γίνεται
µια συζήτηση για τις πολιτικές ευθύνες και πολλοί αναφέρονται
στο µεγάλο πάρτι, που όντως υπήρχε στον χώρο του φαρµάκου
και βέβαια και στις άλλες δαπάνες Υγείας, θέλω να απαντήσω µε
ένα γράφηµα. 
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Αυτό, λοιπόν, είναι το γράφηµα που δείχνει µια πορεία µεγά-
λης αύξησης και εκτροχιασµού της δαπάνης και µια πορεία µετά
2010 που είναι αυτή. 

Γιατί δεν έχετε αναζητήσει ποτέ τις πολιτικές ευθύνες για αυτή
την περίοδο; Και την αναζητάτε πότε; Την αναζητάτε όταν έχου-
µε αυτή τη µείωση, η οποία έγινε όχι επειδή το επέβαλε η τρόικα
τότε, αλλά επειδή ήταν δική µας επιλογή και δεν ξεκίνησε µετά
το µνηµόνιο, ξεκίνησε πριν από το µνηµόνιο, το 2010.

Άρα υπάρχει κάποια σκοπιµότητα που δεν θέλετε να αναφερ-
θείτε στις πολιτικές ευθύνες µιας περιόδου, κατά την οποία
πραγµατικά είχαµε έκρηξη των δαπανών; Γιατί δεν έχει νόηµα να
συζητάµε για πολιτικές ευθύνες για µια περίοδο κατά την οποία
είχαµε σηµαντικότατη µείωση. 

Θέλετε να δείτε και ένα άλλο γράφηµα; Είναι αυτό το γράφηµα
που ουσιαστικά αναφέρει τις πολιτικές εκείνες, οι οποίες οδήγη-
σαν σε αυτό το αποτέλεσµα. 

Τα καταθέτω και αυτά στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα γραφήµατα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα πράγµατα, λοιπόν, µιλούν από µόνα τους. Το µεγάλο πάρτι
στο θέµα του φαρµάκου σταµάτησε το 2010 και ήταν συνειδητή
επιλογή µας. Είχαµε τη βούληση, πραγµατικά, να τα βάλουµε µε
τα µεγάλα κυκλώµατα που υπήρχαν σε αυτόν τον χώρο και µέσα
από τον έλεγχο της συνταγογράφησης και τη µείωση των τιµών
να καταφέρουµε µέσα σε δύο-δυόµισι χρόνια να µειώσουµε στο
µισό τη δαπάνη. Και, βεβαίως, αυτή η πολιτική συνεχίστηκε και
τα επόµενα χρόνια.

Θέλω να επανέλθω, όµως, στο θέµα της ηµέρας. Τρεις µήνες
µετά την απόφαση για τη σύσταση της προκαταρτικής επιτροπής
της Βουλής και την παραποµπή µας σε αυτή, δυστυχώς επιβε-
βαιώνεται αυτή η άποψη που είχα εκφράσει και τότε, ότι γίνεται
µια προσπάθεια εκµετάλλευσης του σκανδάλου «NOVARTIS» και
όχι διερεύνησής του. Βλέπουµε ένα πόρισµα της Πλειοψηφίας
που µας λέει πολύ απλά ότι η Βουλή δεν έχει αρµοδιότητα να
εξετάσει επί της ουσίας την υπόθεση µε τα φερόµενα ως εµπλε-
κόµενα πολιτικά πρόσωπα.

Χρειάστηκαν τρεις ολόκληροι µήνες για να έρθετε να µας
πείτε, ως επιτροπή, ότι δεν έχετε αρµοδιότητα. Αν ήταν έτσι, γιατί
δεν στέλνατε απευθείας, στην πρώτη φάση της συζήτησης, το
θέµα στη δικαιοσύνη, να τελειώνει, να κάνει τη δουλειά της και η
δικαιοσύνη; Δεν υπάρχει ιστορικό προηγούµενο, απ’ ότι µου λένε
και παλιοί κοινοβουλευτικοί εδώ, όπου η Αντιπολίτευση να ζητάει
να ερευνηθεί µια υπόθεση και η Πλειοψηφία να το αρνείται, να
µη θέλει, δηλαδή, να γίνει καµµία έρευνα στην κατεύθυνση της
διαλεύκανσης της υπόθεσης.

Όµως, εάν η πρόθεση ήταν από την αρχή -και ήταν, όπως φαί-
νεται- να µην ερευνηθεί το θέµα, προς τι όλη αυτή η παράσταση
µε τις δέκα κάλπες στις 21 Φεβρουαρίου και µε άλλες δέκα σή-
µερα, από τη στιγµή που ήταν ειληµµένη η απόφαση ότι θα επι-
στρέψει στη δικαιοσύνη η υπόθεση; Γιατί θα έπρεπε να συσταθεί
η επιτροπή; Για να πει ότι είναι αναρµόδια; 

Είναι φανερό ότι όλα αυτά έγιναν γιατί έτσι εξυπηρετείτο ο βα-
σικός στόχος της Κυβέρνησης, που δεν ήταν άλλος από τη σπί-
λωση και στοχοποίηση των πολιτικών της αντιπάλων, χωρίς να
την ενδιαφέρει η ουσία της υπόθεσης. 

Η εισαγγελική αρχή διαβίβασε αµελλητί τη δικογραφία στη
Βουλή, όπως προβλέπει ο νόµος «περί ευθύνης Υπουργών» για
τη διερεύνηση αδικηµάτων, για τα οποία έχει αρµοδιότητα η Βου-
λή. 

Παράλληλα -και είναι γνωστό- η εισαγγελική αρχή διενεργεί
ήδη έλεγχο για το θέµα του ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος,
που συνδέεται και µε τη δωροληψία. Γιατί αν κάποιος έχει ξοδέ-
ψει χρήµατα, προφανώς έχει µια πηγή. Και εννοώ χρήµατα αδι-
καιολόγητα. Εποµένως συνδέεται και µε τη δωροδοκία. Γίνεται
αυτή η έρευνα από τις εισαγγελικές αρχές και έχουν ανοιχτεί λο-
γαριασµοί. Και σωστά ανοίχθηκαν. Το ζητήσαµε. Και εγώ προ-
σωπικά το ζήτησα να γίνει και να κάνει σε βάθος έρευνα. Δεν θα
εµπόδιζε τη δικαιοσύνη να γίνει η έρευνα από τη Βουλή για τα
θέµατα τα οποία στην προηγούµενη συνεδρίαση συζητούσαµε.

Σήµερα η Βουλή θα αποφασίσει τη διαβίβαση της υπόθεσης
αµελλητί επί της ουσίας και χωρίς καµµιά έρευνα. Τι φοβήθηκε
η Κυβέρνηση, τι φοβήθηκε η επιτροπή και δεν προχώρησε στην
έρευνα, την οποία υποχρεούτο να κάνει; 

Προσωπικά, δεν έχω κανένα πρόβληµα µε το ποιος θα µε κρί-
νει, γιατί, όπως είπα και πριν από τρεις µήνες, είµαι απολύτως
καθαρός, είµαι πεντακάθαρος και δεν έχω να φοβηθώ τίποτα.
Και το λέω αυτό, γιατί µπορεί να ρωτήσει κάποιος: «Μα, φοβάστε
το να πάει η υπόθεση στη δικαιοσύνη»; Όχι, δεν φοβόµαστε. Το
θέµα είναι ότι πριν από τρεις µήνες, όπως είπα, ψηφίσατε οι πε-
ρισσότεροι -κι εµείς το ζητήσαµε- να γίνει µια προανακριτική, µία
προκαταρκτική επιτροπή για να κάνει έλεγχο. Τι θα περίµενε
κάθε καλόπιστος Βουλευτής, αλλά και οποιοσδήποτε πολίτης αν
βρισκόταν στη θέση µου ή στη θέση των άλλων δέκα ή εννιά, εάν
άκουγε το όνοµά του να αναφέρεται µεταξύ των ανθρώπων εκεί-
νων που εµπλέκονται; Είναι απολύτως λογικό, φαντάζοµαι, να ζη-
τάει να γίνει από την επιτροπή η αναγκαία έρευνα.

Δεν θα µιλήσω για τα στενά, τα καθαρά νοµικά ζητήµατα και
τους ακροβατισµούς που επιχειρεί η Κυβέρνηση. Υπάρχουν πιο
ειδικοί από µένα να τα αναλύσουν.

Θέλω, όµως, από την πλευρά µου να σταθώ σε ορισµένα πολύ
απλά πράγµατα, τα οποία µπορεί να καταλάβει κάθε πολίτης σ’
αυτή τη χώρα. Να πάρουµε την υπόθεση από τη στιγµή που ο
φάκελος µε τη δικογραφία διαβιβάζεται από τις εισαγγελικές
αρχές στη Βουλή, αφού έπρεπε να στείλουν, σύµφωνα µε τον
νόµο, την υπόθεση µε τα αναφερόµενα πολιτικά πρόσωπα αµελ-
λητί στη Βουλή.

Αρµόδια κυβερνητικά χείλη µιλούσαν διαφορετικά απ’ ότι σή-
µερα προσεγγίζει ο κ. Παπαγγελόπουλος. Ωστόσο, επειδή το
άκουσα µε τα αυτιά µου, τότε µιλούσαν για το µεγαλύτερο σκάν-
δαλο από συστάσεως του ελληνικού κράτους ταυτόχρονα µε τη
δηµοσιοποίηση των ονοµάτων των δέκα πολιτικών προσώπων,
δύο πρώην Πρωθυπουργών και οκτώ πρώην Υπουργών.

Πρόκειται για την πρώτη ενέργεια σπίλωσης και στοχοποίησης
και, µάλιστα, χωρίς να προτάσσεται το τεκµήριο της αθωότητας.
Το ακριβώς αντίθετο συνέβη. Ας αποδείξουν ότι δεν είναι ένοχοι.
Ας αποδείξουν ότι είναι αθώοι. Και µερικοί και στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης και στο δηµόσιο διάλογο που διεξάγεται, µας κου-
νάνε το χέρι και µας λένε: «Υπάρχει και η «NOVARTIS»».

Γιατί, κύριοι, δεν κάνετε έρευνα για το θέµα και να φέρετε τους
µάρτυρες να πουν ποιος χρηµατίστηκε, αν χρηµατίστηκε και, τε-
λικά, να αποδειχθούν ή να µην αποδειχθούν αυτά τα οποία υπάρ-
χουν µέσα στη δικογραφία;

Δεν είναι αυτονόητο ότι έπρεπε να κληθούν οι µάρτυρες και
σε κάθε περίπτωση άνθρωποι που εµπλέκονται µε την υπόθεση;
Γιατί δεν ήθελε η Κυβέρνηση και δεν κάλεσε η επιτροπή ανθρώ-
πους της «ΝOVARTIS»; Μπορούσε να καλέσει τον κ. Φρουζή, να
καλέσει τον διευθύνοντα σύµβουλο και τους ανθρώπους εκεί-
νους, για τους οποίους αναφέρεται ότι χρηµάτισαν πολιτικούς
και άλλα πρόσωπα. 

Πώς είναι δυνατόν να γίνει µία έρευνα χωρίς οι αναφερόµενοι
ως πρωτεργάτες σε αυτή την υπόθεση να µην κληθούν; 

Δεν θα έπρεπε, σε ό,τι µε αφορά προσωπικά, να κληθεί ένας
µάρτυρας, εκείνος που είπε ότι η «ΝOVARTIS» σχεδίαζε να χρη-
µατίσει δέκα, δώδεκα πρόσωπα, µεταξύ των οποίων και τρεις
Υπουργούς και θα ζητούσε 500.000 ευρώ, για να τα δώσει στον
Κουτρουµάνη, στον Βενιζέλο, στον Λοβέρδο και σε άλλους δέκα
κυβερνητικούς αξιωµατούχους. Δεν θα έπρεπε να κληθεί αυτός
ο µάρτυρας και να απαντήσει στο ερώτηµα: «Δόθηκαν σε κά-
ποιον χρήµατα από αυτά που λέτε, κύριε;». 

Είναι αυτό δικαιοσύνη; Και δεν το λέω µε τη στενή έννοια της
λειτουργίας της δικαιοσύνης, αλλά µε αφορµή αυτό που ακού-
γεται ότι αυτό είναι το δίκαιο. Από πού προκύπτει το δίκαιο, όταν
κάποιος διασύρεται, σπιλώνεται, επειδή κάποιος είδε σε ένα πρό-
γραµµα µίας εταιρείας ότι ενδέχεται να του δώσουµε κάποια
χρήµατα; Είναι σοβαρός λόγος αυτός, για να υφίσταµαι εγώ και
η οικογένειά µου αυτή την ταλαιπωρία και αυτή τη δοκιµασία;

Δεν θα έπρεπε η επιτροπή να ερευνήσει ποια είναι τα αδική-
µατα, πριν µιλήσει για οποιοδήποτε ενδεχόµενο παραγραφής;
Δεν θα έπρεπε να εξετάσει ποιες είναι οι µαρτυρίες, για ποιους
υπάρχουν, εάν υπάρχουν, ενδείξεις για τέλεση παράνοµων πρά-
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ξεων;
Δεν θα πρέπει να γνωρίζω ως πολίτης -όχι ως πολιτικός ούτε

ως πρώην Υπουργός- για ποιο πράγµα ακριβώς κατηγορούµαι
και γιατί διασύροµαι;

Ας θέσει καθένας από την πλευρά του το ερώτηµα στον εαυτό
του -και αναφέροµαι κυρίως στους Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης- και ας απαντήσει χωρίς κοµµατική σκοπιµότητα και υστε-
ροβουλία. Ας αναρωτηθεί ο καθένας τι θα έκανε εάν βρισκόταν
στη θέση µου και εάν θα ήταν τόσο µετριοπαθής στην προσέγ-
γισή του ή θα έλεγε άλλα πράγµατα.  

Τίποτα, λοιπόν, δυστυχώς, δεν έγινε από αυτά, τα οποία ο κάθε
πολίτης θεωρεί αυτονόητα. Απλώς, κληθήκαµε και κλήθηκα και
εγώ κάποια στιγµή, να προσέλθω στην επιτροπή για να εκφράσω
την άποψή µου για το εάν είναι στην αρµοδιότητα ή όχι της επι-
τροπής να εξετάσει την υπόθεση.  

Απάντησα, όπως θα µπορούσε να απαντήσει ο καθένας στη
θέση µου, λέγοντας ότι είµαι διατεθειµένος να έρθω στην επι-
τροπή, εάν πρόκειται να ασχοληθείτε µε την ουσία. Γιατί, κατά
την άποψή µου, είναι αυτονόητη η υποχρέωση της Βουλής. Και
µας καλεί η επιτροπή να παραστούµε όταν έχουν αποχωρήσει
όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και όταν αρνείται η πλειοψη-
φία της επιτροπής να συζητήσει οποιοδήποτε θέµα επί της ου-
σίας. 

Πουθενά δεν λέει ο νόµος «περί ευθύνης Υπουργών» τον ο-
ποίον επικαλούνται κάποιοι, ότι δεν µπορεί να κάνει έρευνα. Το
αντίθετο λέει, ότι προβλέπεται η δυνατότητα της Βουλής να
ασκήσει όλες τις αρµοδιότητες που έχουν και οι δικαστικές
αρχές. 

Η Κυβέρνηση επικαλείται, όπως είπα, και το θέµα της παρα-
γραφής. Όµως, για να επικαλεστείς θέµα παραγραφής, θα πρέ-
πει πρώτα να ερευνήσεις τις όποιες µαρτυρίες και να διαπιστώ-
σεις εάν υπάρχουν και ποια αδικήµατα. Πώς πας σε ένα θέµα πα-
ραγραφής, χωρίς να ξέρεις ποια είναι τα αδικήµατα, χωρίς να
ερευνήσεις και να διαπιστώσεις εάν υπάρχουν και ποια είναι;

Δεν έγινε, λοιπόν, τίποτα από αυτά, γιατί δεν υπήρξε καµµία
πρόθεση και διάθεση από την Κυβέρνηση να ερευνήσει την υπό-
θεση. Σκοπός ήταν να στηθεί παράσταση ενοχοποίησης των πο-
λιτικών αντιπάλων, µε δέκα κάλπες πριν από τρεις µήνες και
άλλες δέκα σήµερα και να κρατηθεί σε εκκρεµότητα η υπόθεση
για όσο περισσότερο χρόνο γίνεται. Να µείνει όσο γίνεται η ρε-
τσινιά και βλέπουµε. 

Και ερωτώ: τι θα γίνει στην περίπτωση που η δικαιοσύνη πει
ότι δεν έχει αρµοδιότητα γι’ αυτά τα αδικήµατα, όπως το έχει πει;
Τα έστειλε στη Βουλή, γιατί θεώρησε ότι δεν έχει αρµοδιότητα.
Τι θα γίνει στην περίπτωση αυτή; Θα µας µείνει η ρετσινιά, επειδή
εσείς δεν θέλετε να κάνετε την έρευνα, επειδή δεν θέλετε να
ασχοληθείτε µε την ουσία της υπόθεσης;

Γιατί δεν έγινε η έρευνα; Να σας πω την ταπεινή µου άποψη,
γιατί σου λέει βρέθηκαν κάποιοι µάρτυρες -σε ό,τι µε αφορά,
τουλάχιστον, ψευδοµάρτυρες- και ανέφεραν, µετά από συνθήκες
τις οποίες δεν τις γνωρίζει κανένας, για παράδειγµα δεν γνωρίζει
κανένας αν σε έναν από αυτούς τους µάρτυρες βρήκαν στον λο-
γαριασµό του χρήµατα και προσπάθησε να τα δικαιολογήσει µε
αυτόν τον τρόπο, και έδωσαν κάποια ονόµατα πολιτικών, µεταξύ
των οποίων και το δικό µου. Έτσι, δόθηκε η δυνατότητα να µας
«κρεµάσετε στα µανταλάκια», όπως λέµε.

Αν ερχόντουσαν στην επιτροπή, αν τους καλούσατε, και µερι-
κοί ανακαλούσαν, γιατί δεν θα µπορούσαν να κάνουν διαφορε-
τικά, και κάποιοι άλλοι συνέχιζαν να λένε «υποθέτω, υποψιάζοµαι,
άκουσα», χωρίς κανένα βάσιµο στοιχείο, τότε βεβαίως θα είχατε
εκτεθεί διπλά. Αυτό θέλατε να αποφύγετε. Αυτό φοβήθηκε και η
Κυβέρνηση και δεν έκανε την έρευνα.

Δεν ήθελε και δεν θέλει να φανεί η αλήθεια. Δεν ήθελε και δεν
θέλει να διερευνηθεί το σκάνδαλο, αρκεί µόνον και µόνον να έχει
οµήρους τους πολιτικούς αντιπάλους. Δεν θέλει το φως και τη
διαφάνεια. Αντίθετα, λειτουργεί µε µεθόδους συσκότισης για να
µπορεί να προωθεί την προπαγάνδα της.

Πώς µπορεί να χαρακτηριστεί µια τέτοια συµπεριφορά; Αν κά-
ποιος βρισκόταν στη θέση µου, ίσως να µιλούσε µε σκληρότερες
εκφράσεις. Εγώ θα περιοριστώ να πω –όσο και αν έχουν χάσει
τη σηµασία τους µερικές λέξεις και έννοιες- ότι πρόκειται για

πρακτικές ανέντιµες, ανήθικες, καιροσκοπικές και επικίνδυνες
για τη δηµοκρατία και τους θεσµούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πρόκειται για µεθοδεύσεις που καταπατούν τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα και παραβιάζουν θεµελιώδεις κανόνες και αρχές ενός
κράτους δικαίου.

Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι πολλοί από εµάς
–και από εσάς βεβαίως- που ασχοληθήκαµε µε την πολιτική προ-
ερχόµενοι από τις δυνάµεις της εργασίας και τους κοινωνικούς
αγώνες είχαµε και έχουµε ως προµετωπίδα της πορείας µας την
εντιµότητα και «το καθαρό κούτελο», που λέει ο λαός µας. Όσοι
εξακολουθούµε να ζούµε στην καθηµερινότητα ως απλοί πολί-
τες, µέσα στην κοινωνία και τα προβλήµατά της, όσοι δεν λύσαµε
τα βιοποριστικά µας προβλήµατα µέσα από την ενασχόληση µε
την πολιτική και εργαζόµαστε σκληρά για να τα αντιµετωπίσουµε,
όπως οι περισσότεροι σήµερα Έλληνες, είναι φυσικό να έχουµε
µια µεγαλύτερη ευαισθησία στα θέµατα ηθικής τάξης.

Αυτό θα υπερασπιστώ µέχρι τέλους και δεν θα επιτρέψω σε
κανέναν να µε σπιλώσει. Βρίσκοµαι ενώπιόν σας και ενώπιον του
ελληνικού λαού όχι ως απολογούµενος, αλλά για να εκφράσω
την οργή και την αγανάκτησή µου για τις µεθοδεύσεις και τις
πρωτόγνωρες πρακτικές που ακολουθεί η Κυβέρνηση.

Βρίσκοµαι εδώ και σας κατηγορώ όσους συµµετέχετε ή πρω-
ταγωνιστείτε ή µε την ψήφο σας σε αυτές τις πρακτικές µε τις
οποίες, όπως είπα, παραβιάζονται θεµελιώδεις κανόνες δικαίου.
Βρίσκοµαι εδώ για να επαναλάβω µε τον πιο κατηγορηµατικό
τρόπο ότι κανένας δεν µπορεί να αµφισβητήσει στο παραµικρό
την ακεραιότητά µου, την εντιµότητά µου και µια αψεγάδιαστη
πορεία που είχα στην πολιτική και επαγγελµατική µου διαδροµή. 

Θα υπερασπιστώ µε όλες µου τις δυνάµεις το µοναδικό κεφά-
λαιο που δηµιούργησα στη ζωή µου, που είναι η τιµή, η υπόληψή
µου και το όνοµά µου, όσο και αν προσπαθούν ορισµένοι για το
αντίθετο!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις συ-
νοδοί καθηγητές από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερίνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Σαλµάς.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα να

πάρω τον λόγο στη σηµερινή συνεδρίαση, παρ’ ότι δεν σκόπευα
να επανέλθω στο θέµα, µόνο για να θέσω ένα ερώτηµα κι αυτό
το ερώτηµα προέκυψε, όταν αποφασίστηκε να στηθούν δέκα
κάλπες. Δεν σας κρύβω ότι µε ενόχλησε κι έρχοµαι πιο θυµωµέ-
νος σε αυτή τη συνεδρίαση από ό,τι ήµουν την προηγούµενη
φορά. 

Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ το πρωί
να εξηγεί γιατί θα στηθούν δέκα κάλπες. Και είπε, πρώτον: «Γιατί
έτσι έγινε και στο Βατοπέδι». Λάθος. Στο Βατοπέδι η επιτροπή
διερεύνησε σε βάθος, εξέτασε µάρτυρες και δεν ήταν της αρµο-
διότητας η ψηφοφορία. Και, δεύτερον είπε: «Για να προστατευτεί
ο Κανονισµός της Βουλής, που εάν ψήφιζε ένας από τους Σα-
µαρά, Βενιζέλο, Γεωργιάδη, Λοβέρδο, Σαλµά, σε µια κάλπη µπο-
ρεί να ψήφιζε και για τον εαυτό του, µε αποτέλεσµα να υπάρχει
ακυρότητα της διαδικασίας». Δηλαδή αν οι πέντε αυτοί δεν προ-
σέλθουν να ψηφίσουν, φαντάζοµαι ότι πάνε σε µία κάλπη. Αίρεται
το επιχείρηµα. 

Και, εν πάση περιπτώσει, τι νόηµα µπορεί να έχει το ερωτηµα-
τολόγιο; Μπορεί κάποιος να πει «όχι» στον Σαλµά λόγω αναρµο-
διότητας της Βουλής και «ναι» στον Λυκουρέντζο επειδή έχει αρ-
µοδιότητα η Βουλή; Υπάρχει πιθανότητα κανείς να πει «ναι» στη
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δίωξη ενός από τους δέκα, όταν η επιτροπή δεν έχει διερευνήσει
την υπόθεση; Πρέπει να είναι τρελός. Δηλαδή, αν δούµε το βρά-
δυ ερωτηµατολόγιο που να λέει «ναι» στη δίωξη και µία ψήφο,
πρέπει να τον ψάξουµε ποιος είναι αυτός. Άρα τι θα βγάλουν οι
δέκα κάλπες το βράδυ; Το ίδιο αποτέλεσµα για όλους. 

Και εδώ γεννάται το ερώτηµα: «τι έγινε την προηγούµενη
φορά;», για να έρθουµε πίσω σε ό,τι µε αφορά. Γιατί µε ρώτησε
η κόρη µου, δέκα χρονών: «Τι είναι αυτό το εκατόν πενήντα εννιά
Βουλευτές που πήρες, µπαµπά;». Σήµερα µπορώ να της απαν-
τήσω ότι µία πληροφορία που εδόθη από έναν προστατευόµενο
µάρτυρα, που µε αφορούσε, εκατόν πενήντα εννιά συνάδελφοι
την παρέπεµψαν να εξεταστεί σε αναρµόδια επιτροπή. Πώς θα
το ακούγατε αυτό;

Παρεµπιπτόντως, να ευχαριστήσω όσους δεν ψήφισαν την πα-
ραποµπή µου. Στο τέλος θα δικαιωθούν, γιατί στο τέλος θα απο-
δειχθεί ότι το σκάνδαλο «ΝOVARTIS» είναι ένα σκάνδαλο το
οποίο είναι υπαρκτό, αφορά µεσαία στελέχη της διοίκησης, για-
τρούς, φαρµακοποιούς και, θεωρώ, όχι πολιτικά πρόσωπα. 

Αν, όµως, οι κάλπες αυτές στήνονται για τη δηµιουργία εντυ-
πώσεων, πρέπει να σας πω ότι γίνεται πολύς ντόρος για το τί-
ποτα, γιατί σε ό,τι µε αφορά θεωρώ ότι είµαι µέρος της λύσης
του προβλήµατος της χώρας στη διαφθορά του φαρµάκου κι όχι
µέρος του προβλήµατος. 

Και θέτω ένα ερώτηµα καθαρά, γιατί δεν έχει νόηµα να σας
πω περισσότερα από τη στιγµή που δηλώνετε αναρµόδιοι. Θα τα
πω εκεί που πρέπει, που είναι αρµόδιοι. Αν και στην πρώτη µου
οµιλία, νοµίζω εκτενώς και αποδεδειγµένα και πειστικά από ό,τι
φάνηκε και από την ψηφοφορία, επιχειρηµατολόγησα για τη συµ-
βολή µου και τη συµβολή της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου
κατ’ επέκταση, γιατί εγώ ήµουν µέλος µιας κυβέρνησης αλλά και
οι άλλοι συνάδελφοι Υπουργοί, που έκαναν κι αυτοί σηµαντικό
έργο στο φάρµακο.

Άρα, λοιπόν, δεν θα πω περισσότερα, θα θέσω ένα ερώτηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κανείς εδώ στην Αίθουσα που
έχει πέσει στην αντίληψή του πράξη µου ή παράλειψη που ζη-
µίωσε το δηµόσιο κατά τη διάρκεια της θητείας µου; Κύριε Υ-
πουργέ, χαίροµαι που είστε παρών, απευθύνεται και σε εσάς το
ερώτηµα, µε όλον τον σεβασµό. 

Επαναλαµβάνω, είναι κανείς από εσάς που έχει πέσει στην αν-
τίληψή του παράλειψη ή πράξη µου κατά τη θητεία µου στο
Υπουργείο Υγείας, που ζηµίωσε το δηµόσιο, που ωφέλησε τη
«ΝOVARTIS», που είχε σχέση ύποπτη µε τη «ΝOVARTIS» ή κά-
ποια άλλη φαρµακευτική εταιρεία; 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Μάριο Σαλµά.

Τον λόγο έχει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης.  
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
«Μωραίνει κύριος ον βούλεται απολέσαι»! Αγαπητέ κύριε Υ-

πουργέ, κύριε Ξανθέ, και τα υπόλοιπα µέλη της Κυβερνήσεως,
κύριοι συνάδελφοι, µάλλον έχετε ξεχάσει αυτό που είπε ο ποι-
ητής Αγάθων πριν από δυόµισι χιλιάδες χρόνια: «Τον άρχοντα
τριών δει µέµνησθαι. Ανθρώπων άρχει, κατά νόµων άρχει…»,
αλλά, κύριε Ξανθέ, ακούστε το προσεκτικά το τελευταίο, «…ουκ
αεί άρχει». Όχι για πάντα!

Και απευθύνοµαι τώρα στον κ. Δρίτσα. Ο κ. Δρίτσας πρώτα απ’
όλα έκανε µία συγκλονιστική απρέπεια. Καταθέτω εις τα Πρα-
κτικά της Βουλής την επιστολή που απηύθυνα εις την προκαταρ-
κτική επιτροπή για τη διερεύνηση του λεγοµένου «σκανδάλου
«ΝOVARTIS»». Δεν ζητώ καµµία χάρη από τον κ. Δρίτσα. Δεν
θέλω να σας έχω καµµία υποχρέωση. Θέλω να την εξετάσει ο κύ-
ριος Πρόεδρος της Βουλής κι αν κρίνει ότι εγώ πρέπει να παρα-
πεµφθώ εις την Επιτροπή Δεοντολογίας για τα -πώς το είπατε-
«περαιτέρω», όπου εν τη µεγαθυµία σας δεν το κάνατε, παρα-
καλώ πολύ να παραπεµφθώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη ζωή µου υποχρέωση σε κάποιον από εσάς δεν θέλω να
έχω ούτε µισή. Για να καταλάβετε πόσο, κύριε Δρίτσα, δεν το θέ-
λω αυτό, θα σας πω µια µικρή ιστορία. Πριν από τρεις εβδοµά-
δες, ο έγκριτος κ. Βαξεβάνης δηµοσίευσε πρωτοσέλιδο ότι είχα
αδήλωτη offshore στην Κύπρο. Αφού µε έψαξαν, µε έψαξαν, µε
έψαξαν, βρήκαν –λέει- µία αδήλωτη offshore στην Κύπρο. Επρό-
κειτο περί ενός βιβλιοπωλείου είκοσι τετραγωνικών, που δεν λει-
τούργησε τελικώς, στη Λεµεσό, το 2006. 

Την επόµενη Κυριακή είχε ένα ολοσέλιδο ο κ. Βαξεβάνης –µπο-
ρεί να το ξέρει ο κ. Δρίτσας, γιατί εµµέσως τον αφορά- όπου ο
κ. Βαξεβάνης κατηγορούσε, κύριε Βορίδη, την κ. Τασία Χριστο-
δουλοπούλου ότι σε συµπαιγνία µαζί µου θέλει να συγκαλύψει
την offshore µου και µε διαδικαστικού τύπου αιτήµατα δεν έκανε
έλεγχο. Έγραψε ο κ. Βαξεβάνης ότι επικοινώνησε µαζί της και
του είπε ότι µόνο αν υπάρχει έγκληση µπορεί να ασχοληθεί η επι-
τροπή µε την υπόθεσή µου. Και έλεγε ο Βαξεβάνης: «Απαράδε-
κτο…» -το θυµάστε, το διαβάσατε σίγουρα-  «…η Τασία Χριστο-
δουλοπούλου συγκαλύπτει τον Άδωνι Γεωργιάδη!». 

Την ώρα που διάβαζα το άρθρο αυτό, δύο µέρες πριν, σα-
ράντα οκτώ ώρες πριν, είχα καταθέσει στην κ. Χριστοδουλοπού-
λου αυτή την επιστολή. Την καταθέτω για τα Πρακτικά, γιατί κι
αυτή ήδη µεταδόθηκε λανθασµένα.    

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με αυτή την επιστολή εγώ ζητούσα την έρευνα για την υπό-
θεσή µου, καταθέτοντας κι όλα τα σχετικά έγγραφα από την εφο-
ρία της Κύπρου. Και, βεβαίως, µετά µεταδώσατε την είδηση ότι
η Επιτροπή «πόθεν έσχες» µε ελέγχει, αποσιωπώντας ότι µε
ελέγχει κατόπιν δικού µου αιτήµατος, ενώ η ίδια η κ. Τασία Χρι-
στοδουλοπούλου είχε πει ότι δεν προτίθεται να µε ελέγξει µόνο
λόγω των δηµοσιευµάτων.  

Αυτά τα λέω γιατί, κύριε Δρίτσα, δεν θέλω να σας έχω την πα-
ραµικρή υποχρέωση. Γιατί η περίπτωσή σας µε δίδαξε δύο πράγ-
µατα: 

Πρώτον, πώς ένας άνθρωπος, όπως εσείς, µε ευγένεια µέσα
στο Σώµα και µε σεβασµό στο Σώµα, δέχεται να γίνει υποχείριο
αυτής της σκευωρίας; Ντροπή σας! 

Και, δεύτερον, εσείς εδώ του ΣΥΡΙΖΑ, που όλα σας τα χρόνια,
κύριε Φίλη, µαχόσασταν για τα δικαιώµατα των µειοψηφιών, ήσα-
σταν το κόµµα της οικολογίας, της Αριστεράς, της προόδου και
των µειοψηφιών, τι µας διδάξατε αυτά τα τρία χρόνια που κυβερ-
νάτε; Μας διδάξατε την τυραννία της πλειοψηφίας! 

Παραδείγµατος χάριν, η κ. Τασία Χριστοδουλοπούλου προ-
σπάθησε µε διάφορα διαδικαστικά τερτίπια να µην κληθεί ο κ.
Καµµένος στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας για τα βλή-
µατα, παρ’ όλο ότι ήταν δικαίωµα της Μειοψηφίας, κάνοντας ό,τι
µπορούσε για να καταπατήσει τα δικαιώµατα της Μειοψηφίας. 

Είναι ωραίο που µας διδάξατε, κύριε Λάππα, τα δικαιώµατα και
την τυραννία της πλειοψηφίας, γιατί οι πλειοψηφίες αλλάζουν.
Και να είστε βέβαιος, κύριε Λάππα, ότι δεν σας σας ξεχάσουµε.
Εγώ δεν ξεχνάω καθόλου. Έχω πολύ καλή µνήµη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Απειλές;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καµµία απειλή. Απειλή

είναι κάτι που γίνεται συγκεκαλυµµένα. Εγώ το λέω ευθέως.
Όποιος από εσάς είναι εµπλεκόµενος σε αυτή τη σκευωρία

στο τέλος θα πάει στο δικαστήριο. Το τι θα πει το δικαστήριο,
δική του δουλειά, εγώ δεν παρεµβαίνω εκεί όπως εσείς. Όµως,
αν νοµίζετε ότι ένας θα τη γλιτώσει, κάνετε λάθος!

Κι έρχοµαι να εξηγήσω τώρα σε τι έγκειται η σκευωρία. Θέλω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παρακολουθήσετε τι είπε ο κύ-
ριος Υπουργός πριν απαντήσω στον κ. Λάππα. Ο Δηµήτρης Πα-
παγγελόπουλος προ δέκα λεπτών είπε: «Το σκάνδαλο «ΝOVAR-
TIS» είναι πράγµατι το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως
του ελληνικού κράτους, αλλά δεν αναφέροµαι σε πολιτικά πρό-
σωπα». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μάλιστα, αφού ο κ. Παπαγγελόπουλος µας είπε ότι οµιλούσε

για το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνικού κρά-
τους, αλλά δεν αναφέρεται σε πολιτικά πρόσωπα, γιατί µαζευτή-
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καµε, ρε παιδιά, σήµερα εδώ δεύτερη φορά; Γιατί µαζευτήκαµε; 
Εγώ δεν έχω τη νοµική οξύνοια του κ. Βορίδη, γιατί δεν είµαι

νοµικός, όµως µου αρέσει πολύ, επειδή έχω διαβάσει Αριστο-
τέλη, να εντοπίζω τις αντιφάσεις. Ακούστε τι είπε, λοιπόν, ο κ.
Λάππας -στον κ. Δρίτσα θα έρθω στο τέλος- µε στεντόρεια τη
φωνή και ορµή: «Είναι δυνατόν να έχουν ξοδευτεί 23 δισεκατοµ-
µύρια και να µην έχει ασχοληθεί ένας πολιτικός γι’ αυτή την
υπέρβαση των δαπανών;». Στην οµιλία σας το είπατε προηγου-
µένως, µην κάνετε έτσι. «Να υπάρχει τέτοια υπέρβαση δαπανών
στο φάρµακο κι ένας πολιτικός να µην ασχολείται και να παίρνει
µέτρα;». 

Προφανώς αστειεύεστε, γιατί όλη η µείωση της φαρµακευτι-
κής δαπάνης στην Ελλάδα έγινε επί των Υπουργών που σήµερα
κατηγορείτε. Για λόγους ιστορίας σάς λέω ότι η πρώτη µεγάλη
µείωση φαρµακευτικής δαπάνης έγινε από τον Ανδρέα Λοβέρδο
και την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, την οποία έφτιαξε. Στη
συνέχεια το µεγάλο κοµµάτι είναι από τον Μάριο Σαλµά και των
µέτρων που έλαβε και το τελευταίο µικρότερο κοµµάτι επί δικής
µου υπουργίας και Μάκη Βορίδη. 

Επί δικής σας υπουργίας, κύριε Λάππα, δεν έχετε κόψει ούτε
1 ευρώ. Ακούστε δε το καλύτερο. Όχι µόνο δεν έχουν κόψει οι
κύριοι Ξανθός και Πολάκης, αλλά έχουν αυξήσει κιόλας! Ξέρετε
πόσο ήταν το clawback επί των ηµερών µας; Ήταν 240 εκατοµ-
µύρια τον χρόνο. Ξέρετε πόσο τρέχει φέτος; Προχθές βγήκαν τα
στοιχεία. Είναι 150 εκατοµµύρια, Μάριε Σαλµά, το τρίµηνο. Δη-
λαδή, 600 εκατοµµύρια τον χρόνο. Αυτό είναι υπέρβαση φαρµα-
κευτικής δαπάνης, που βεβαίως στο δηµόσιο δεν επιβαρύνεται
λόγω του νόµου του clawback που εµείς ψηφίσαµε και οι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ καταψήφισαν, αλλά οι εταιρείες κερδίζουν από τις µεγάλες
πωλήσεις και τη συµµετοχή των ασθενών. 

Άρα, αν κάποιοι, κύριε Λάππα, ανησύχησαν και πήραν µέτρα
για τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης, αυτοί είµαστε εµείς.
Και τώρα µάθαµε ότι αν κάποιοι ελεγχθούν στο µέλλον θα ελεγχ-
θούν πολύ ευκολότερα, γιατί από σήµερα -αυτό δεν το έχει κα-
ταλάβει ούτε ο κ. Ξανθός ούτε ο κ. Πολάκης- δεν χρειάζεται καν
να χάνουµε χρόνο για προκαταρκτικές, θα πηγαίνετε στη δικαιο-
σύνη ένας-ένας και ό,τι σας φωτίσει ο θεός. Με τη δική σας ψήφο
βέβαια! 

Διότι σας είπα, δεν έχετε καταλάβει τι κάνετε σήµερα, κύριε
Ξανθέ. Την περασµένη φορά, κατέθεσα στο Σώµα µία σειρά φαρ-
µάκων που η τιµή τους αυξήθηκε επί των ηµερών σας. Κι εγώ δεν
λέω ότι αυξήθηκε παράνοµα, νόµιµα αυξήθηκε. Και επί των ηµε-
ρών µου νόµιµα αυξήθηκαν τα φάρµακα, για τα οποία κατηγο-
ρούµαι από τους ψευδοµάρτυρες. Φαντάζοµαι καταλαβαίνετε τι
θα πει αυτό. Δεν έχετε και µικρό µυαλό, έχετε αρκετό µυαλό για
να καταλάβετε πού πάει το πράγµα από εδώ και µπρος. Λυπηρό
που θα πάει εκεί. Εγώ δεν το ήθελα, αλλά αναγκαστικά θα πάει
όχι από εµάς, αλλά από την εξέλιξη των πραγµάτων, γιατί ανοί-
γετε τον ασκό του Αιόλου. 

Κι έρχοµαι, λοιπόν, τώρα για να αναδείξω την υποκρισία σας.
Εδώ τώρα είναι η µεγάλη υποκρισία. Λέει ο κ. Λάππας εις το πό-
ρισµά τους ότι πράγµατι η νοµολογία λέει ότι η δωροδοκία είναι
στα υπουργικά καθήκοντα, αλλά εµείς θα πάµε κόντρα στη νο-
µολογία γιατί θέλουµε να ανοίξουµε νέους δρόµους. Δεκτό. Και
λέει στην επόµενη φάση της οµιλίας του: «Δεν µπορούσαµε να
εξετάσουµε µάρτυρες, γιατί η νοµολογία λέει ότι αν εξετάζαµε,
σε αυτή την περίπτωση ό,τι κάναµε θα ήταν για πέταµα». Γιατί
σε αυτή την περίπτωση δεν πήγατε κόντρα στη νοµολογία και ας
ήταν µετά για πέταµα και ας τα έκανε µετά η δικαιοσύνη από την
αρχή αν είχατε δείξει στον ελληνικό λαό πόσο απατεώνες είµα-
στε και πόσο είχαµε βλάψει το δηµόσιο συµφέρον;

Σηµειώστε δε, κύριε Λάππα, ότι εγώ είχα έρθει εδώ στην οµιλία
µου και είχα πει ότι εφόσον η αρµόδια προκαταρκτική επιτροπή
κρίνει ότι έχει βρει αποχρώσες και επαρκείς ενδείξεις για να προ-
χωρήσει στην άσκηση δίωξης εναντίον µου και το µόνο που τη
σταµατάει είναι η παραγραφή, παραιτούµαι προκαταβολικά -κά-
νοντας χρήση του νόµου Καστανίδη και το είχα πει στην οµιλία
µου εδώ- πάσης προστασίας από παραγραφή. 

Και µάλιστα είπα ότι δέχοµαι να γίνει και για την απιστία, την
οποία εσείς σπεύσατε προκαταβολικά να πείτε ότι έχει παραγρα-
φεί, για να σώσετε τον Κουρουµπλή, τον Ξανθό και τον Πολάκη.

Άρα, λοιπόν, εάν σας έκοπτε να βρεθούν οι ένοχοι και να τιµω-
ρηθούν, σας είχαµε δώσει τη νοµική διέξοδο! 

Ακούστε, όµως, γιατί δεν θέλατε να γίνει η εξέταση στην προ-
καταρκτική επιτροπή. Ήταν για έναν και µόνο λόγο. 

Ήρθε ο κ. Λαγός εδώ και επανέλαβε τις κατηγορίες της ψευ-
δοµάρτυρος εναντίον µου, ότι δήθεν πήρα 2 εκατοµµύρια για 65
εκατοµµύρια που είχα δώσει στη «ΝOVARTIS» στις 30 Σεπτεµ-
βρίου 2013. Έχω ήδη καταθέσει τα στοιχεία του ΕΟΠΥΥ ότι αυτά
τα 65 εκατοµµύρια δεν εδόθησαν ποτέ. Στην προκαταρκτική επι-
τροπή θα καλούσατε την ψευδοµάρτυρα. Θα την ρωτάγατε για
τα 65 εκατοµµύρια. Θα φωνάζατε τον υπεύθυνο πληρωµών του
ΕΟΠΥΥ, θα παίρνατε τις καταστάσεις, θα βλέπατε ότι δεν είχαν
δοθεί αυτά τα λεφτά και θα τελείωνε η συζήτηση.

Είπε και το άλλο αµίµητο. Πλήρωσε –λέει- η «ΝOVARTIS»
250.000 ευρώ για την εγγραφή µου στο Harvard School! Έλα,
Χριστέ και Παναγία! Θα ήθελα πάρα πολύ να έχω εγγραφεί στο
Harvard School -δεν ξέρω τι είναι ακριβώς, αλλά υποθέτω ότι έχει
σχέση µε το Πανεπιστήµιο του Harvard- αλλά δεν έχω εγγραφεί
ποτέ σε αυτό το πανεπιστήµιο. Δεν έχει τύχει. Δεν είχα αυτή την
τύχη στη ζωή µου, ούτε µε 250.000, ούτε µε 50.000, ούτε µε
10.000, ούτε µε 5 ευρώ. Δεν έχω εγγραφεί!

Θα το έλεγε, λοιπόν, η ψευδοµάρτυρας, θα καλούσατε το Πα-
νεπιστήµιο του Harvard και θα ρωτούσατε: «Έχετε κάποιον γραµ-
µένο Γεωργιάδη»; Θα βλέπατε ότι δεν υπάρχει κάποιος Γεωργιά-
δης εγγεγραµµένος και θα τέλειωνε η υπόθεση.

Για να µη γίνουν όλα αυτά, λοιπόν, και µάθει ο κόσµος ότι όλα
αυτά τα οποία συζητάγατε ήταν ψέµατα, τι επιλέξατε; Ακούστε
εδώ τι επιλέξατε και εδώ είναι η µεγάλη απάτη.

Το γυρνάτε –λέει- στη δικαιοσύνη. Μπα; Τι ακριβώς κάνετε, δη-
λαδή; Προχθές βγήκε η απόφαση για τον Μαντέλη, µετά από εί-
κοσι χρόνια, 1998 - 2018! Τι λέτε εσείς, δηλαδή, τώρα; Ότι για
είκοσι χρόνια όποτε µιλάµε στη Βουλή, θα σηκώνεται ένας από
εσάς και θα λέει ότι εσείς ελέγχεστε για τη «ΝOVARTIS»; Αυτό
λέτε; 

Βγήκε η δικαιοσύνη το Πάσχα, µέσα στη Μεγάλη Εβδοµάδα,
και έκανε διαρροές ότι άνοιξε τους λογαριασµούς µας. Πού είναι
τα στοιχεία που βρήκαν; Γιατί δεν τα βγάζουν στη δηµοσιότητα;
Γιατί δεν έχει βγάλει µια ανακοίνωση η κ. Τουλουπάκη για το τι
βρήκε στον λογαριασµό ενός εκάστου; Να το βγάλει. Γιατί; Γιατί
εδώ είναι η σκευωρία όλων σας, να είµαστε πάντα υπό κατηγο-
ρία!

Το άρθρο 86 –γιατί κοιτάτε µόνο το αρνητικό του άρθρου 86
και όχι το θετικό- τι λέει; Ταχείες διαδικασίες για τους πολιτικούς,
να συσταθεί αµέσως ειδικό δικαστήριο και να πάνε στο σκαµνί.
Και εάν είναι ένοχοι, να πάνε αύριο στη φυλακή και να καταστρα-
φεί και η καριέρα τους. Όχι να αφήσετε συναδέλφους να είναι
υπό κατηγορία και υπό σπίλωση για είκοσι χρόνια! Γιατί εσείς το
στήσατε αυτό από την αρχή. 

Και µη µου πείτε τώρα ότι σας έχει κόψει η αγάπη για την αλή-
θεια και –πώς το είπατε;- για να αποκατασταθεί το κύρος της πο-
λιτικής. Γιατί εάν αυτό σας έχει πιάσει, κύριε Μαντά, θα σας
δοθεί πολύ σύντοµα η ευκαιρία να το αποδείξετε. Στην περί-
πτωσή µας τρεις ανώνυµοι –εγώ λέω- ψευδοµάρτυρες ισχυρίζον-
ται ότι εγώ πήρα 2 εκατοµµύρια, ο Σαµαράς 1,5 εκατοµµύρια, ο
Στουρνάρας 1 εκατοµµύριο κ.λπ..

Στην περίπτωση του Υπουργού Οικονοµικών κ. Τσακαλώτου
βγαίνει ένας κ. Λιβανός, επώνυµα, µε το πρόσωπό του, και λέει:
«Έχω ηχογραφηµένες κασέτες, φωτογραφίες και στοιχεία ότι
µου ζήτησαν οι συνεργάτες του µίζα 2 εκατοµµύρια». Τώρα µόλις
έρθει αυτό στη Βουλή –γιατί κάποια στιγµή θα το στείλει η κ. Του-
λουπάκη, δεν µπορεί να µην το στείλει, πόσο θα το κρατήσει πια;-
θα τα έχουµε λύσει πια τα θέµατα! Θα το στείλουµε κατευθείαν
στη δικαιοσύνη για να πάει ο κ. Τσακαλώτος στη δικαιοσύνη.
Γιατί προφανώς εάν µπορείτε να πάτε στη δικαιοσύνη εµένα µε
τρεις ανώνυµους που λένε «νοµίζω», «άκουσα», «πιστεύω», προ-
φανώς θα πάει στη δικαιοσύνη ο κ. Τσακαλώτος µε κάποιον που
λέει: «έχω ηχογραφηµένες συνοµιλίες ότι µου ζητούσε µίζα ο
Τσακαλώτος διά του συνεργάτη του».

Και τότε θα δω πόσο θα σας αρέσει –πώς το είπατε;- η αποκα-
τάσταση του δικαίου αισθήµατος της πολιτικής. Για να σας δω
εάν θα στείλετε τον Τσακαλώτο στο σκαµνί, όπως λέτε ότι το κά-
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νατε, µε αγαθό συµφέρον. Κάτι µου λέει ότι θα µπει πρώτος ο
Πολάκης, ο λεβέντης, να τον σώσει εκείνη την ώρα.

Όταν θα βγάλει, κύριε Πολάκη, η Επιτροπή «πόθεν έσχες» το
πόρισµα –και ξέρω τι θα είναι το πόρισµα, γιατί ξέρω τα χαρτιά-
θα σας ζητήσω να πείτε δηµόσια συγγνώµη για την ανάρτησή
σας ότι η offshore µου είχε να κάνει και µε το ΚΕΕΛΠΝΟ, για τις
φαντασιώσεις σας –το βράδυ µάλλον κάτι πίνετε και σας πιάνει
πολύ βαριά. Και εάν δεν µου ζητήσετε συγγνώµη, µην τρέχετε
πάλι στην επιτροπή να ζητάτε κλαίγοντας να µην αρθεί η ασυλία
σας, όπως την περασµένη φορά.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στον κ. Δρίτσα, µε τον οποίο θέλω να
κλείσω. Ποιο ήταν το τροµερό που είπα στην επιστολή µου, που
έθιξε τον κ. Δρίτσα;

Ακούστε, λοιπόν, τι έγραψα στην επιστολή µου. Έγραψα ότι
είµαι ένας άνθρωπος που ξέρω ότι δεν έχω πάρει φράγκο, µηδέν,
και η πολιτική µόνο λεφτά µου έχει κοστίσει Έχω υπηρετήσει το
δηµόσιο συµφέρον ευόρκως και είµαι εξαιρετικά υπερήφανος
για την υπουργική µου θητεία και ξαφνικά έχω αλλεπάλληλα
πρωτοσέλιδα, όπου ευθύνοµαι για όλων των ειδών τα σκάνδαλα
και σίγουρα µέχρι και για τις ακρίδες του Φαραώ -εν πάση περι-
πτώσει αυτό δεν έχει σηµασία- και µου έρχεται ένα χαρτί από τον
κ. Δρίτσα. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν άνθρωπο που
βρίσκεται στην ψυχολογική πίεση της αδίκου ευρισκοµένης σπι-
λώσεως της προσωπικότητάς του, τι ρωτάει εκ µέρους της επι-
τροπής ο κ. Δρίτσας: Ως Πρόεδρος, λέει, της προκαταρκτικής
επιτροπής που συνέστησε η Βουλή για τη διερεύνηση του σκαν-
δάλου «NOVARTIS», σας καλώ να έρθετε να µας πείτε τη γνώµη
σας, για το αν έχουµε αρµοδιότητα. 

Να το πω λίγο πιο απλά για να το καταλάβετε. Τώρα που στέλ-
νετε πίσω την υπόθεση στη δικαιοσύνη –είπε ο κ. Λάππας και ο
εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παρασκευόπουλος, ότι η νοµολογία
λέει άλλα και εµείς ανοίγουµε νέους δρόµους, γιατί πιστεύουµε
κ.λπ., κ.λπ.,-φανταστείτε να µου έρθει αύριο ένα χαρτί από την
κ. Τουλουπάκη και να µου λέει: «σας παρακαλώ πολύ ελάτε τη
Δευτέρα να µας πείτε τη γνώµη σας, αν τελικά έχω αρµοδιότητα
να σας ελέγξω ή όχι». Πώς θα σας φαινόταν; 

Φαντάζεστε ποτέ να στέλνει ο εισαγγελέας ένα χαρτί και να
ρωτάει τον εγκαλούµενο και τον ερευνώµενο, εάν αυτός πι-
στεύει, εάν ο εισαγγελέας έχει την αρµοδιότητα να τον ελέγξει;
Αυτό έκανε η επιτροπή σας, κ. Δρίτσα. Γιατί αν δεν το καταλά-
βατε, την ώρα που δεχθήκατε να είστε Πρόεδρος αυτής της επι-
τροπής, αναλάβατε εισαγγελικά καθήκοντα. Άρα το χαρτί που
στείλατε, ήταν µια παρωδία, µια κωµωδία που γράφεται στα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά της χώρας και έχει την υπογραφή σας.
Ντροπή σας! 

Και ακούστε τώρα το καλύτερο!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ. Δεν αποφεύγετε τώρα αυτούς τους χαρακτηρι-
σµούς, για να εξελιχθεί καλά η διαδικασία; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ποιο το «ντροπή σας»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, αυτό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι προσβλητικό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ε, δεν χρειάζεται τώ-

ρα! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καλά, µην έχετε ντροπή. 
Επανέρχοµαι στο θέµα. Προσέξτε τώρα ποια είναι η απρέπεια.

Όλο αυτό το στήσατε, για να γράφετε στις επικεφαλίδες των
εφηµερίδων «αρνήθηκαν να προσέλθουν», ενώ εµείς τι λέγαµε;
Αν µας στείλετε ένα άλλο χαρτί, που θα λέει «ελάτε να µας εξη-
γήσετε τι είναι αυτά για τα οποία σας κατηγορούν», φυσικά και
θα ερχόµασταν και θα φέρναµε και τα χαρτιά µας και θα αποδει-
κνύαµε την αθωότητά µας. Όµως εσείς αρνηθήκατε το δικαίωµά
µας να σας φέρουµε αυτού του τύπου τα χαρτιά στην επιτροπή
και θέλετε να κάνουµε φιλολογική συζήτηση. Επειδή αυτό σας
το έγραψα και σε χαρτί, εθίγητε, κύριε Δρίτσα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ό,τι θες…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-

λα να συνεχίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε Γε-
ωργιάδη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ξέρω την κ. Αυλωνίτου
και την σέβοµαι, είναι µια πανέµορφη, πανάξια, που έχει τη διδα-
κτορική της διατριβή στη Βιβλιοθήκη στην Ουάσιγκτον και χρη-
σιµοποίησε τη διατριβή της η ΝΑΣΑ για να πάει στον Άρη, αν
θυµάµαι καλά. Τα έµαθα καλά όλα αυτά, για αυτό και ο σεβασ-
µός µου για εσάς έχει ανέβει πάρα πολύ, οπότε παρακαλώ πο-
λύ….

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: …τις ψευτιές και τις συκοφαντίες. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ µη

µε διακόπτετε, γιατί ταράζοµαι από τη διακοπή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κυρία

Αυλωνίτου. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επανέρχοµαι. Πάµε, λοι-

πόν, κύριε Λάππα, σε εσάς και θα κλείσω µε εσάς. Ακούστε τώρα
πόσο υποκριτής είστε. Υποκριτής µε κεφαλαία τα γράµµατα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάλι τα ίδια, κύριε Γε-
ωργιάδη; Μη δίνετε τέτοιον τόνο. Δεν είναι καλό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έναν πολιτικό χαρακτή-
ρισα. Μα ακούστε γιατί. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε

Βορίδη. Αυτό είναι στο πλαίσιο της σκηνικής παρουσίας, που είπε
ο κ. Παπαγγελόπουλος; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Λάππας µε στεντο-
ρεία τη φωνή και µε µεγάλη συγκίνηση µίλησε για την υπέρβαση
της φαρµακευτικής δαπάνης και πόσο κόστισε στο ελληνικό κρά-
τος. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν µίλησα καθόλου για τη δαπάνη.
Μάλλον λάθος κάνετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μιλήσατε. Όµως προ-
σέξτε µια κρίσιµη λεπτοµέρεια, που οι περισσότεροι από εσάς
δεν γνωρίζετε. Ο κ. Λάππας είναι και στην εξεταστική επιτροπή
για την υγεία. Πόσο έχει ασχοληθεί αυτή η εξεταστική επιτροπή
για την υγεία µε την υπέρβαση της φαρµακευτικής δαπάνης σε
λεπτά και δευτερόλεπτα; Η επιτροπή δουλεύει έναν χρόνο και
πλέον δεκατέσσερις µήνες. Στους δεκατέσσερις µήνες που ερ-
γάζεται αυτή η επιτροπή, πόσα δευτερόλεπτα, λεπτά, ώρες, ηµέ-
ρες έχει ασχοληθεί µε τη φαρµακευτική δαπάνη; 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Μηδέν δευτερόλεπτα! 
Πόσο έχει ασχοληθεί για τους υποτιθέµενους είκοσι τρεις πα-

ράνοµους διορισµούς µου στο ΚΕΕΛΠΝΟ, ανθρώπων που έπαιρ-
ναν 500 ευρώ τον µήνα µερικοί για έναν µήνα και οι µεγαλύτεροι
σε χρόνο για οκτώ µήνες; Είκοσι τρεις εβδοµάδες! 

Κύριε Λάππα, είκοσι τρεις εβδοµάδες έχετε φάει για τους υπο-
τιθέµενους παράνοµους διορισµούς µου των είκοσι τριών και δεν
έχετε διαθέσει είκοσι τρία δευτερόλεπτα για τη φαρµακευτική
δαπάνη! Τόσο σας νοιάζει η φαρµακευτική δαπάνη! «Ουαί υµίν,
Φαρισαίοι υποκριταί!», λοιπόν, που είπε ο Κύριος µας Ιησούς Χρι-
στός. Τέτοιοι υποκριτές σαν και εσάς δεν έχουν ξαναγεννηθεί
στην ιστορία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως ακούστε τώρα και µε αυτό θα κλείσω. Οι µέρες σας τε-

λειώνουν. Θέλετε σε ενάµιση χρόνο, δηλαδή να µείνετε µέχρι τον
Οκτώβρη του 2019; Κανείς δεν κυβερνά για πάντα. Περνάνε γρή-
γορα οι µήνες και οι εβδοµάδες. Και επειδή σας βλέπω -είδα και
τον κ. Παππά που είπε: «είµαι βέβαιος ότι θα κερδίσουµε τις επό-
µενες εκλογές και σχεδιάζω ήδη πολιτική µε ορίζοντα πενταε-
τίας»- δώστε και στον ελληνικό λαό µία πιθανότητα να µη σας
αποθεώσει. Εγώ λέω δώστε µία πιθανότητα να µη σας αποθεώσει
ο ελληνικός λαός, αυτή την µία σας δίνω. Ενενήντα εννιά τοις
εκατό, φυσικά, θα έχει δίκιο ο κ. Παππάς, γιατί και από το διά-
στηµα που είναι, τα βλέπει όλα σφαιρικά. Όµως για αυτή τη µία
πιθανότητα -που φυσικά δεν είναι µία αλλά είναι πολύ περισσό-
τερες- θα έπρεπε να έχετε πολύ µεγαλύτερη συστολή ως προς
τον σεβασµό των κοινοβουλευτικών κανόνων, τους οποίους σή-
µερα βάναυσα καταπατήσατε. 

Διότι εάν προχωρούσατε στην εξέταση αυτής της υποθέσεως,
κύριε Λάππα, δεν θα χρειαζόταν να αποφανθείτε περί της παρα-
γραφής. Διότι µόλις θα έφθαναν οι πρώτοι αυτοί µάρτυρες, θα
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βλέπαµε ότι ούτε 65 εκατοµµύρια πήγαν στην «NOVARTIS» ούτε
Harvard School υπήρξε, ούτε τίποτα απ’ όλα αυτά που λένε µέσα
και δεν θα φτάνατε καν να συζητήσετε, για το αν έχουν παρα-
γραφεί ή όχι τα αδικήµατα αλλά θα γελάγατε και εσείς µε αυτές
τις µαρτυρίες, όπως γελά οποιοσδήποτε, πραγµατικά, γνωρίζει
για το φάρµακο στην Ελλάδα. 

Δεν το κάνατε, διότι γίνατε συνεργοί στη σπίλωση των πολιτι-
κών σας αντιπάλων και αυτό θα είναι ένα άγος ηθικό, που θα ακο-
λουθεί εσάς και την Αριστερά, που εκπροσωπείτε, για πάρα
πολλά χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Δρίτσας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Άµα ανοίξετε θέµατα προσωπικά, κύ-

ριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει. Γι’ αυτό

έλεγα, κύριε Πρόεδρε, να µη δηµιουργούµε προσωπικά. 
Ορίστε, κύριε Δρίτσα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γνωρίζω καλά ότι στη διαδικασία αυτής της συζήτησης δεν

προβλέπεται αίτηµα οµιλίας επί προσωπικού. Ζήτησα τον λόγο
µόνο και µόνο ως Πρόεδρος όσο λειτουργούσε η επιτροπή, για
να αποκαταστήσω στη συνεδρίαση αυτή στοιχειωδώς το κύρος
αυτής της θεσµικής λειτουργίας.

Ο κ. Γεωργιάδης και τα υπόλοιπα εννέα πολιτικά πρόσωπα -ο
κ. Βενιζέλος εκλήθη και προσήλθε- εκλήθησαν, γιατί αυτό ήταν
υποχρεωτική και δεσµευτική επιταγή συγκεκριµένης διάταξης
του Κανονισµού της Βουλής στη φάση εκείνη που οι διεργασίες
της επιτροπής οδηγούντο, σύµφωνα µε όλες τις λειτουργίες της,
προς την ολοκλήρωσή τους. Ήµασταν υποχρεωµένοι να τους κα-
λέσουµε. Ειδάλλως θα ήµασταν έκθετοι και απολογούµενοι, αν
δεν τους καλούσαµε. Η πρόσκληση ανέφερε ακριβώς το άρθρο
και την παράγραφο του Κανονισµού της Βουλής, επί τη βάσει
της οποίας καλούνται στη φάση που η Επιτροπή συζητά την αρ-
µοδιότητα ή όχι για τη συνέχιση της υπόθεσης. 

Αυτά τα ξέρει ο κ. Γεωργιάδης και τα ήξεραν και όλοι οι υπό-
λοιποι. Γι’ αυτό οι έξι εξ αυτών απήντησαν µε ευπρέπεια και οι
τρεις µε ύβρεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός κ. Πολάκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χθες το βράδυ είδα ένα όνειρο. Πραγµατικά µετά από τις οµι-

λίες του πρώην Πρωθυπουργού κ. Σαµαρά και του προλαλή-
σαντα πρώην Υπουργού Υγείας κ. Γεωργιάδη, µου έρχεται στο
µυαλό µια µαντινάδα. «Οψάργας τόειδα τ’ όνειρο κι εδά µου ξε-
δηλιένει, πως µε παρέα εκάθουµου άξια και τιµηµένη». Δεν κά-
νατε τίποτα. Είστε πεντακάθαροι. Είστε αγνοί και αµόλυντοι. 

Θέλει πολύ θράσος, πραγµατικά…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Το όνειρο να µας πείτε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τώρα

θα το πω το όνειρο. 
Θέλει πολύ θράσος, πραγµατικά, να είσαι βουτηγµένος µέχρι

τον λαιµό -να σε έχει ξεπεράσει από πάνω- στη λαµογιά και στη
διαφθορά, να έχεις διακινήσει µε τις υπογραφές σου δεκάδες
και εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και εδώ να λες: «Εγώ δεν
ξέρω τίποτα για τον φόνο». 

Αντρέα είδα το όνειρο ότι σου έστελνε ο Φρουζής ένα γράµµα
και σου έλεγε: «Σε παρακαλώ να παρακολουθείς εκ του σύνεγ-
γυς, καθηµερινά και προσωπικά την εξέλιξη των ανωτέρω θεµά-
των δεδοµένου ότι αφορούν το αµέσως επόµενο διάστηµα και
από αυτά κρίνονται σχεδόν τα πάντα». Φαντάσου να σου απευ-
θύνεται έτσι ο Φρουζής. Το έγγραφο είναι αυτό που είναι στα
εξήντα πέντε cd που έστειλε η κ. Τουλουπάκη εδώ, και που ο
Φρουζής το απευθύνει στον κ. Γεωργιάδη. Και το έγγραφο αυτό
το έχετε θάψει από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Κατέβασε το χεράκι τώρα, κύριε Άδωνι. Είπες το όνοµά µου
δεκαπέντε φορές. Μόλις ακούσεις το όνοµά σου, αµέσως να ση-

κώσεις το χέρι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα σου απαντήσω µετά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Φαν-

τάσου, λοιπόν, Αντρέα, να έβγαινε στη φόρα αυτό το πράγµα. Τι
εικοσιτετράωρα θα το έπαιζε ο «ΣΚΑΪ». Τι αφιερώµατα θα έκανε
το «STAR». Τι εκποµπές θα γίνονταν στον «ΑΝΤΕΝΝΑ». Τι δεκα-
πεντασέλιδα θα αφιέρωνε ο «ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ»: «Να τι κάνουν οι
Υπουργοί Υγείας της πρώτη φορά Αριστεράς!». 

Και λέει και άλλα πιο κάτω. Λέει: «Τα νοσοκοµεία δεν έχουν
λεφτά και θέλει ο διευθυντής οικονοµικών στήριξη». Λέει και το
όνοµά του. Εντολές σου έδινε ο Πρόεδρος των Ελλήνων Φαρµα-
κοβιοµηχάνων. Κατά τα άλλα δεν ξέρουµε τίποτα. 

Μέσα σε αυτά τα έγγραφα –συνέχιζε το όνειρο- φαντάσου,
λέει, να αποκαλυπτόταν ότι µια µεγάλη φαρµακευτική εταιρεία,
σε εσωτερικό της έγγραφο που δεν αµφισβητείται από κανέναν,
βγάζει έναν προγραµµατισµό και λέει: Είναι Μάρτης του 2017 ας
πούµε, και µέχρι τον Μάρτη του 2018 πρέπει να έχουν πάρει
ασφαλιστική τιµή και να αποζηµιώνονται αυτά τα δέκα φάρµακα
και να αποδεικνυόταν ότι εγώ, ως Υπουργός Υγείας, εξετέλεσα
στο έπακρο την αποστολή και τα δέκα φάρµακα αυτά είχαν µπει,
είχαν πάρει ασφαλιστική τιµή και άρχιζαν να αποζηµιώνουν. Και
για να το κάνω αυτό, φανταστείτε να είχα αλλάξει µια υπουργική
απόφαση που ίσχυε χρόνια και που έλεγε ότι παίρνουν ασφαλι-
στική τιµή, όταν κυκλοφορούν και αποζηµιώνονται τα 2/3 των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να το έκανα στα 2/3 των
χωρών που κυκλοφορεί. Δηλαδή κυκλοφορεί σε τρεις χώρες,
αποζηµιώνεται σε δύο χώρες, άρα το βάλαµε µέσα. Αυτό έκανε.
Φαντάσου εάν το είχα κάνει εγώ και όχι ο κ. Γεωργιάδης αυτό, τι
θα έλεγαν πάλι τα κανάλια και τι θα έγραφαν οι εφηµερίδες. Και
αυτά τα έχουν κρύψει. Τα είπαµε εδώ την προηγούµενη φορά. 

Αυτό ήταν το Harvard project της «NOVARTIS». Δεν σε κατη-
γορούν γιατί δεν γράφτηκες στο Χάρβαρντ, σε κατηγορούν γιατί
υλοποίησες το Harvard project, που είναι δέκα πανάκριβα φάρ-
µακα, για τα οποία υλοποίησες τις εντολές του Φρούζη µε βάση
και τον τόνο που σου έλεγε στην άλλη επιστολή. 

Τρίτο επεισόδιο του ονείρου: Φαντάσου Αντρέα –θα λέω ένα
για εσένα και ένα για εµένα- να είχες φτιάξει µία υπουργική από-
φαση, που να έλεγες ότι για αυτά τα σκευάσµατα που είναι
οφθαλµικά και έτσι και αλλιώς και αλλιώτικα, δεν θα τηρηθεί η
τιµολόγηση µε βάση την αναλογία των µιλιγκράµ στις νέες συ-
σκευασίες, αλλά µπορεί να πάει µε τον νόµο των τριών χαµηλό-
τερων τιµών. Nα σου έβγαινε τότε ένα φάρµακο στην επόµενη
τιµολόγηση, που να σου στέλνει η αντίστοιχη τότε Αντωνίου από
τον ΕΟΦ –Πρόεδρος του ΕΟΦ είναι η Κατερίνα Αντωνίου, εξαι-
ρετική και εκλεκτή επιστήµονας και συντρόφισσα- «Αντρέα µου
τιµολόγησέ το 509 ευρώ αυτό» και εσύ να έλεγες µε βάση αυτή
την απόφαση, «όχι διότι µπορούµε να πάµε µε την άλλη τιµή, µε
τον άλλον τρόπο υπολογισµού και το τιµολογήσαµε 780 ευρώ».
Αυτό έκανε ο κ. Γεωργιάδης. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Και εσείς τον καλύπτατε, αντί... 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ηρε-

µήστε! Μην εκνευρίζεστε.
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Και εσείς τον καλύπτετε, λέτε ότι υπάρ-

χουν ενδείξεις, αντί… 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μην

εκνευρίζεσαι, Ιάσονα, έχεις δώσει εξετάσεις, εντάξει θα είσαι και
στο επόµενο ψηφοδέλτιο. Μην εκνευρίζεσαι. Φθάνει, ψυχραιµία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µπορούσα να µιλώ καµµιά ώρα µε τέτοια παραδείγµατα.

Είχε πολλά επεισόδια το όνειρο, το σίριαλ.
Να πω και άλλο ένα ρε παιδί µου. Μετά, σε µερικές ηµέρες,

να έβγαινε µια υπουργική απόφαση, αφού έστειλε αυτό το γράµ-
µα ο Φρουζής. Να σου στέλνει το γράµµα τον Οκτώβρη ότι τα
νοσοκοµεία δεν έχουν λεφτά και πρέπει να πληρώσεις και εµάς
και να πληρώσεις και άλλους προφανώς, γιατί δεν µπορούσε να
τα πάρει µόνο αυτός και µετά από µερικές ηµέρες να υπάρχει
µία υπουργική απόφαση µε υπογραφή του κ. Σταϊκούρα και να
λέει: «Πάρτε 300 εκατοµµύρια ευρώ για τα νοσοκοµεία όχι από
δόση ληξιπρόθεσµων αλλά από το αποθεµατικό του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους.». 
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Στις 29 Οκτωβρίου 2013 είναι η υπογραφή του Σταϊκούρα.
Λίγες ηµέρες πριν σου έστελνε την επιστολή ο Φρουζής και 300
εκατοµµύρια είναι από τα αποθεµατικά του Γενικού Λογιστηρίου
όχι από τη δόση των ληξιπρόθεσµων.

Βλέπω και ένα νούµερο από κάτω, γιατί κυκλοφορεί σε δυο εκ-
δόσεις αυτό το έγγραφο. Έχει µια έκδοση που ήρθε από το Γε-
νικό Λογιστήριο που το ανασύραµε φέτος, και λέει ότι έµειναν 29
Οκτωβρίου 2013 στα αποθεµατικά του κράτους 70 εκατοµµύρια
ευρώ. Μια άλλη, αυτή που είχε το Υπουργείο, έλεγε 425 εκατοµ-
µύρια. Αυτή που µας έστειλαν από το Γενικό Λογιστήριο έλεγε
70 εκατοµµύρια. Προσέξτε στις 29 Οκτωβρίου ο κ. Σταϊκούρας
αφήνει µε 79 εκατοµµύρια ευρώ µόνο τη γενική κυβέρνηση για
τους επόµενους δυο µήνες, για να δώσει 300 εκατοµµύρια από
τα αποθεµατικά, όχι από χρηµατοδότηση από τους εταίρους, για
να ξεπληρωθούν φαρµακευτικές εταιρείες.

Αυτά ήταν τα έργα και οι ηµέρες σας. Θα µπορούσα να λέω
πάρα πολλά.

Πρώτο συµπέρασµα της σηµερινής συζήτησης. Πρέπει να αλ-
λάξει το Σύνταγµα. Είναι σαφές. Πρέπει να αλλάξει το Σύνταγµα
µη δουλευόµαστε. Ο κ. Βενιζέλος και οι προκάτοχοί του -αλλά
αυτός είναι ο τελευταίος εκδίδων- έφτιαξε έναν νόµο για να σας
καθαρίζει. Διότι αυτή τη χώρα -και θα µιλήσω για µετά τη Μετα-
πολίτευση- τη χρεοκοπήσατε δύο κόµµατα. ΠΑΣΟΚ και Νέα Δη-
µοκρατία. Αυτά τα δύο κόµµατα την χρεοκόπησαν. Και ένα
µεγάλο µέρος αυτής της χρεοκοπίας αφορά το µαύρο χρήµα
στην υγεία. 

Όλοι αναγνωρίζετε το σκάνδαλο, αλλά όταν προσωποποιούν-
ται οι ευθύνες, ποινικές και πολιτικές, λέτε: «Ά δεν ξέρω τίποτα,
εγώ είµαι καθαρός. Δεν ξέρω τίποτα. Χάθηκαν 85 δισεκατοµµύ-
ρια, αλλά εγώ δεν ξέρω τίποτα.». Αυτό το πράγµα λέτε. Έχει
φτιάξει, λοιπόν, ο Βενιζέλος ένα Σύνταγµα, έναν εµετικό νόµο
περί ευθύνης Υπουργών. Αυτό το πράγµα αυτή η κουβέντα που
έγινε το πρωί, που λέει «κατά την άσκηση των καθηκόντων ή πα-
ρεµπιπτόντως κ.λπ..».

Δηλαδή να µπούµε στην κουβέντα, να βγούµε µε όλες αυτές
τις ευθύνες και πιθανώς και µε την απόδειξη των δωροδοκιών. 

Σας είπα πριν, κύριε Βορίδη, να µην εκτίθεστε, σε σχέση µε το
τι υπάρχει ή βρίσκεται στους λογαριασµούς. Κυκλοφορούν διά-
φορα στα δηµοσιογραφικά γραφεία –και όχι δικών µας άλλων.
Λοιπόν, µην εκτίθεστε. Σεµνά και ταπεινά σχετικά µε το τι θα βγά-
λουν οι λογαριασµοί. 

Όµως τι θέλατε εσείς; Να πούµε εδώ ότι ναι έχει ευθύνη ο κ.
Γεωργιάδης -ας πούµε- που έβγαλε µια υπουργική απόφαση για
την ειδική χονδρική τιµή, που µετά καταργήθηκε, η οποία αύξησε
την τιµή κατά 16%, για να δίνονται από τα ιδιωτικά φαρµακεία.
Αν ήταν τόσο σωστή, εσείς γιατί την καταργήσατε; Γιατί καταλά-
βατε ότι θα έβγαινε καµµιά εξηνταριά, εβδοµήντα εκατοµµύρια
ευρώ η δαπάνη, όπως σας έλεγε ο ΕΟΠΥΥ, και το κλείσατε τότε.
Δεν είχε πολιτική ευθύνη τότε; Αλλά θα το καθαρίζαµε, γιατί πα-
ραγράφηκε. 

Δεν είχε συγκεκριµένη ευθύνη η µοναδική εταιρεία -άλλη µια
ήταν- η οποία πουλάει φάρµακα 130 εκατοµµυρίων ευρώ το
2013, εισπράττει σε ρευστό 130 εκατοµµύρια ευρώ το ίδιο έτος,
ενώ οι άλλοι πουλούσαν φάρµακα 70 εκατοµµυρίων ευρώ και ει-
σέπρατταν 50 εκατοµµύρια ευρώ; Πουλούσαν φάρµακα 50 εκα-
τοµµυρίων ευρώ και εισέπρατταν 10 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το είπα και την άλλη φορά -πάλι δεν το έγραψαν οι εφηµερίδες
και δεν το είπαν στα κανάλια σας- ότι οι επιχειρήσεις δεν πτω-
χεύουν από τα λογιστικά κέρδη. Πτωχεύουν από το τι έχουν στο
ταµείο τους. Και η «NOVARTIS» το 2013 ό,τι πούλησε το εισέ-
πραξε. Αυτό είναι τυχαίο; Δεν συγκροτεί κάποια ευθύνη; 

Και γιατί έγινε; Από την καλή τους καρδιά; Δεν τα άρπαξε κα-
νένας, για να γίνουν αυτά; Είναι αυτά και πολλά άλλα. Έχουµε
πει δεκάδες παραδείγµατα. Είπα µερικά πιο πριν. Τυχαία είναι; 

Για να πάω και πιο πίσω να µην παραπονιέστε, τυχαία επί κ.
Αβραµόπουλου πήγε η «NOVARTIS» από τα 340 εκατοµµύρια
ευρώ στα 590 εκατοµµύρια ευρώ τζίρο το 2009; Ο κ. Αβραµό-
πουλος δεν ξέρει τίποτα για τον «φόνο» και στέλνει αυτό το
γράµµα που λέει «Πω πω παιδί µου, δεν µπορώ, τι είναι αυτά τα
πράγµατα, ξεφτιλίζεται η Βουλή» και κάτι τέτοιες µπούρδες που
γράφει εκεί µέσα, ας πούµε; Το παίζει κι αυτός ότι δεν ξέρει τί-

ποτα για τον «φόνο»; Τυχαία είναι αυτά; Έτσι έγινε κι αυτό; 
Για τον µοριακό έλεγχο του αίµατος δεν ήξερε τίποτα, όταν

τον έδωσαν στο ΚΕΕΛΠΝΟ και το πληρώναµε τα δύο πρώτα χρό-
νια 50, 60 και 70 ευρώ το τεστ, ενώ θα έπρεπε να πάρουµε 8 και
9 ευρώ; Δεν µιζώθηκε κάποιος από αυτά; Πώς το λέει δηλαδή;
Πώς να το πω πιο λαϊκά; 

Όταν παραγγείλατε δεκάδες εκατοµµύρια εµβόλια, πάλι δεν
µιζώθηκε κανένας; Με πολιτικές εντολές έγινε. 

Για να µην πω και για το κτήριο του ΚΕΕΛΠΝΟ. Τα είπα στην
εξεταστική της Βουλής. Γιατί η εξεταστική έχει αφιερώσει πολ-
λές ώρες όχι µόνο για τους είκοσι τρεις σας διορισµούς. Ελπίζω
να τελειώσει, επιτέλους, αυτό το πόρισµα το οποίο έχει συρτα-
ρωµένο η κ. Ράικου κάνα ενάµιση χρόνο. Μετά που άλλαξε και
πήγε η κ. Τουλουπάκη, άρχισε να ερευνάται η υπόθεση. Κι από
ό,τι ξέρω έχει προχωρήσει ο έλεγχος και θα βγει το πόρισµα
αυτό για τα µη πολιτικά πρόσωπα. Τότε είχε έρθει εδώ η υπό-
θεση, για να την ανασύρουµε εάν χρειαστεί, στον βαθµό που η
δικαιοσύνη βγάλει κάποια πράγµατα. Έχει δώσει, λοιπόν, πολύ
χρόνο στο ΚΕΕΛΠΝΟ, γιατί έχετε κάνει πολλά. Δεν έχετε κάνει
µόνο τους είκοσι τρεις διορισµούς. 

Δεν έδωσε ο κ. Αβραµόπουλος εντολή µε υπογραφή δικιά του
και του κ. Καλογερόπουλου, «πάρτε 18 εκατοµµύρια ευρώ δά-
νειο, για να πάτε στο καινούργιο κτήριο;». Έβγαλε έναν διαγωνι-
σµό, που έλεγε ότι πρέπει να είναι τριακόσια µέτρα από το παλιό,
να είναι ηµιτελές, να είναι τόσο τα πατώµατα, τόσο οι ψευδορο-
φές, τόσο τα πάρκινγκ, τόσο τα γύρω γύρω. Μόνο το όνοµα που
δεν είπε. Την υπογραφή του έχει η έγκριση του δανείου. Δεν τα
πήρε κανένας και τότε; 

Να πω και για τότε που σπρώχνατε τα επόµενα χρόνια τη δια-
φηµιστική δαπάνη σε ανύπαρκτα sites και ειδικά το 2013 και το
2014 που ήταν ο κ. Γεωργιάδης. Υπάρχουν οκτακόσιες εβδο-
µήντα συµβάσεις. Τα εκατό από τα οκτακόσια που αναφέρονται
είναι ανύπαρκτα -το τονίζω, ανύπαρκτα- sites. Πώς το είπαµε το
άλλο µε τη βελόνα; «Βελόνα και κλωστή». Αυτό ήταν site που χρη-
µατοδοτήθηκε επί κ. Γεωργιάδη και επί δικής σας θητείας µετά.
Αλλά το είχε στήσει το µαγαζί απ’ ό,τι ξέρω πριν. Αναφέροµαι σε
εσάς, κύριε Βορίδη, που µε κοιτάτε έτσι. Γιατί και επί ηµερών σας
χρηµατοδοτήθηκε αυτό το site και πάρα πολλά άλλα, µάλιστα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όχι, γιατί εδώ το παίζουµε παρθένες όλοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, µη

δίνετε χαρακτήρα προσωπικής αναφοράς.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πάρα

πολλά δόθηκαν τους δύο µήνες τους προεκλογικούς, σε αυτόν
που κατέβηκε υποψήφιος Βουλευτής σας στη Ρόδο, σε κάποιους
άλλους που είναι www.ellinesdimarxoi.gr. Ποιος είναι εκεί από
πίσω; Δεν τα ξέρει κανένας και είναι επαναλαµβανόµενες παρο-
χές από την αρχή της χρονιάς. Έχει ψάξει κι αυτά η επιτροπή.
Θα βγάλει πόρισµα όπως και για το «Ντυνάν». Θα δούµε εάν θα
συνεχίσει να είναι εκεί που είναι το «Ντυνάν», µε βάση τον τρόπο
τον οποίο εκπλειστηριάστηκε ως περιουσία κοινωφελούς ιδρύ-
µατος, ενώ ήταν δηµόσια περιουσία.

Γι’ αυτό γυρνάει η υπόθεση στη δικαιοσύνη. Γι’ αυτό είναι ιστο-
ρική αυτή η µέρα. Γιατί προφυλάσσει όλους αυτούς που χρεο-
κόπησαν τη χώρα το Σύνταγµα έτσι όπως το έχετε φτιάξει µε
αυτή τη χυδαία διάταξη. Θα φτάναµε σε ένα σηµείο και εκεί να
δω τα τσαµπουκαλίκια «α εγώ παραιτούµαι», θα λέγατε «α έχει
παραγραφεί».

Και µια που το θυµήθηκα. Εγώ δεν κλαίω ούτε στριγγλίζω. Η
υπόθεση που αναφέρατε στην επιτροπή, είναι η µήνυση που µου
κάνατε µε τον κ. Τζαβάρα για τους διορισµούς των ΜΕΘ, όπου
εκεί είπα «έτσι κι έτσι έγινε». Αλλά βγαίνεις στα διάφορα κανα-
λάκια που σε παίζουν κάθε µέρα υπερωρίες, λες το ένα ψέµα
πίσω από το άλλο, όπως για παράδειγµα προηγουµένως που
είπες «δεν σε γράψανε στο Χάρβαρντ», ενώ είναι το «Harvard pro-
ject», για το οποίο µπήκαν δέκα φάρµακα ετήσιας δαπάνης δε-
κάδων εκατοµµυρίων ευρώ στον ΕΟΠΥΥ. Τόσα κι άλλα τόσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Γι’
αυτό, λοιπόν, η υπόθεση θα επιστραφεί στη δικαιοσύνη. Υπάρ-
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χουν στοιχεία πολλά. Εµείς ό,τι έχουµε βρει το έχουµε στείλει.
Εσείς που εµπιστεύεστε την ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη

-εδώ είναι το θέµα τώρα- όταν βγαίνει το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και ρίχνει τον νόµο του Γαβρόγλου για τη δηµοκρατική
εκλογή των διευθυντών στα σχολεία, λέτε: «µπράβο στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας». Όταν διώξαµε αυτούς τους ανθρώπους
που βυσσοδοµούσαν και στις εργάτριες και στο δηµόσιο χρήµα
µε τους εργολάβους, βγαίνει και ρίχνει τον νόµο των εργολάβων,
είπατε: «α είναι απόφαση της δικαιοσύνης». Πήγε να γίνει αυτή
η ιστορία µε τον ΕΦΚΑ, που είναι ο µισός λόγος που βγαίνουµε
από τα µνηµόνια -και θα είναι και ντάλα µεσηµέρι -και τον Αύγου-
στο θα κλαίτε µε µαύρο δάκρυ όταν θα γίνει αυτό. Τώρα έχετε
βάλει τα κανάλια δέκα µέρες και κλαίνε για τις συντάξεις του
χρόνου τον Γενάρη. Τι κλάµα είναι αυτό ρε παιδάκι µου! Όταν
τους τις κόψατε δυο χρόνια έντεκα φορές, είχαν πει δυο κουβέν-
τες. Τώρα κλαίνε προκαταβολικά επτά µήνες. Θα µου πεις πώς
θα δικαιολογούνταν η «PUBLIC ISSUE», να βγάλει δεκαεννέα µο-
νάδες επάνω τον Μητσοτάκη σε σχέση µε τον Τσίπρα και τα υπό-
λοιπα που γελάει ο κόσµος. Γελάνε και τα κοµοδίνα µε αυτά τα
αποτελέσµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, βαί-
νουµε προς το τέλος.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κα-
ταλήγω και ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε, αλλά
άκουσα πολλές ψευτιές εδώ µέσα, όπως άκουσα και µια ακρο-
δεξιά ατζέντα από τον κ. Σαµαρά, ο οποίος δεν έχει καταλάβει
ένα πολύ απλό πράγµα. Εµείς δεν φοβόµαστε τίποτα, γιατί είµα-
στε πεντακάθαροι. Το τέλος το δικό του του το έδειξε ο ελληνι-
κός λαός µε τις εκλογές. Έχει σκοπό να επανέλθει στην ηγεσία
της Νέας Δηµοκρατίας και να ηγηθεί ενός come back; Χλωµό το
βλέπω. Αλλά είναι πολύ ακροδεξιά η ατζέντα. Σέρνει τον κ. Μη-
τσοτάκη σε αυτή την ακροδεξιά ατζέντα µε τους πρόσφυγες, µε
τους λαθροµετανάστες, µε την ασφάλεια, µε τους «Ρουβίκωνες»,
µε τα σου ’πα, µε τα µου πες µε τα λοιπά. Δεν θα του αφήσει ο
ελληνικός λαός αυτή τη δυνατότητα.

Και να πω και µια κουβέντα και να τελειώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να τελειώσετε µε

αυτό, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι

τελειώνω, αλλά πρέπει να το πω, γιατί το θυµήθηκα τώρα.
Δεν είναι εδώ ο κ. Στουρνάρας και ο κ. Πικραµµένος. Έχω πει

για τον κ. Στουρνάρα και για τη σύζυγό του πάρα πολλά και µε
στοιχεία -δεν προλαβαίνω να τα ξαναπώ-, για τις απ’ ευθείας ανα-
θέσεις που πήρε, για τα ευρωπαϊκά έργα από το ΚΕΕΛΠΝΟ κ.λπ.,
κ.λπ.. Και τίποτα δεν είναι τυχαίο όταν βγαίνουν -και δεν αµφι-
σβητούνται- συνέδρια, στα οποία έπαιρνε µεγάλες αµοιβές κ.λπ.,
και ο ίδιος ήταν και συνεργάτης της «NOVARTIS» και πριν και τέ-
τοια. Κοιτάξτε δεν υπάρχει οικογενειακή ευθύνη, είναι προφανές,
γιατί αναφέρθηκε στον πατέρα του. Ο καθένας κρίνεται για αυτό
που είναι.

Μην αναφερόµαστε σε συγγενείς µας. Μπορούµε να αναφερ-
θούµε. Γιατί αν το πάµε µε τους συγγενείς τότε, ο κ. Πικραµµέ-
νος λόγω του πατέρα του, είναι a priori ένοχος. Γι’ αυτό, λοιπόν,
αφήστε τους συγγενείς κατά µέρος. Ο καθένας µας είναι αυτά
που κάνει ο ίδιος και περηφανεύεται ή ντρέπεται γι’ αυτά που
κάνει ο ίδιος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη, να

σας πω κάτι. Επειδή µέχρι τώρα κύλισε οµαλά η διαδικασία, αν
πάρετε τον λόγο εσείς, θα απαντήσει ο Υπουργός, θα θέλετε
ξανά εσείς να µιλήσετε κ.ο.κ..

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπ-
τό µόνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όταν
αναφέρθηκε σε µένα, δεν ζήτησα τον λόγο επί προσωπικού. Μην
το πάµε έτσι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπ-

τό. Θα είµαι πολύ ήρεµος.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ! Μισό
λεπτό!

Κύριε Γεωργιάδη, αποφύγαµε σήµερα τη βιοµηχανία των «προ-
σωπικών». Σας παρακαλώ πολύ, αφήστε να κυλίσει η συνεδρίαση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Στον κ. Δρίτσα δεν δώσατε τον λόγο;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδ-

ρε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία τι να πείτε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, δείτε τώρα ποιο είναι το πρόβληµα της διαδικασίας. Ο κ.
Πολάκης αναφέρθηκε σε διάφορες αποφάσεις, απόψεις και
σκάνδαλα που έχει βρει στον χώρο της υγείας. Τα έχει ξαναπεί
άλλες δεκαπέντε φορές. Για το Lucentis θέλω να υπενθυµίσω -
δεν είπε το όνοµα του φαρµάκου-, τιµολογήθηκε επί υπουργίας
του κ. Βορίδη και επί της υπουργίας του κ. Ξανθού πήρε ξανά
την ίδια τιµή. Και όταν το είπαµε στον κ. Πολάκη, είπε ότι το ανα-
κάλυψαν αργότερα. Δεν µπαίνω στις λεπτοµέρειες. Γιατί η δια-
δικασία που επιλέξατε, κύριε Λάππα,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άντε πάλι! Μισό λεπ-
τό!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …µας απαγορεύει να
ασχοληθούµε µε αυτά σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό! Δεν συ-
νεχίζουµε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όλα αυτά, κύριε Πρό-
εδρε, θα είχαν απαντηθεί στην προκαταρτική επιτροπή και ο ελ-
ληνικός λαός θα είχε καταλάβει ότι αυτά είναι παραµύθια της
Χαλιµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Κατάλαβα.
Ευχαριστώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κάτι τελευταίο. Όσον
αφορά τα 300 εκατοµµύρια στα νοσοκοµεία που δήθεν δώσαµε
γιατί µας το ζήταγε η «Novartis», πρέπει να σας πω -και εδώ είναι
ο κ. Ξανθός ως υπεύθυνος της Υγείας του ΣΥΡΙΖΑ- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
διαρκώς µας ζητούσε να δώσουµε περισσότερα λεφτά στα δη-
µόσια νοσοκοµεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τι κάναµε λοιπόν; Ήµα-

σταν υπηρέτες του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Ξανθέ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί γελάτε, κύριε Ξαν-

θέ;
Δεν το κάνατε; Κοιτάτε τώρα τα χαρτιά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα υιοθετήσαµε αυτό

που ζητούσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ένοχοι που κάναµε αυτό που θέλει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Δεν µου λέτε, κύριε Ξανθέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Φρουζής σας έβαλε,

να µας ζητάτε να δώσουµε εκατοµµύρια στα νοσοκοµεία;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Άντε τώρα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τότε γιατί τον αφήνετε

και τα λέει αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει προσω-

πικό!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τα λέω αυτά, για να κα-

ταλάβετε ότι έχετε µπλέξει, κύριε Λάππα, και δεν θα ξεµπλέξετε
εύκολα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη! Θα
µε αναγκάσετε να κλείσω το µικρόφωνο! Σας παρακαλώ πολύ!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Αµυν-
ταίου και από το Δηµοτικό Σχολείο Ξινού Νερού Φλώρινας. 
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Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ελπίζω να δώσουµε το καλύτερο παράδειγµα στα παιδιά.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, µε τη σηµερινή συζήτηση συντελείται η τελευταία
κοινοβουλευτική πράξη µιας ελεεινής πλεκτάνης και ενός σχε-
δίου εξόντωσης πολιτικών αντιπάλων µε τη θέση τους εκτός πο-
λιτικής, µε τη µετατροπή τους, δηλαδή, σε πρόσωπα που αφο-
ρούν τον ποινικό νόµο και όχι την πολιτική, τον ποινικό νόµο και
όχι τη Βουλή, τον ποινικό νόµο και όχι τα κόµµατα. Μιας ελεεινής
πλεκτάνης που εµπεριέχει τα πιο αποκρουστικά στοιχεία που θα
µπορούσε κανείς να φανταστεί, στοιχεία που θυµίζουν άλλες
σκοτεινές εποχές και που θα µείνουν στην ιστορία, πράγµατι, ως
ένα µαύρο κεφάλαιο της ελληνικής πολιτικής. Είναι ένα κεφά-
λαιο, όµως, που σήµερα γράφονται µόνο οι πρώτες του σελίδες,
γιατί το κυρίως θέµα του θα γραφτεί τις επόµενες µέρες, τους
επόµενους µήνες, όταν θα αποκαλυφθούν ο αρχηγός, οι υπαρ-
χηγοί, τα µέλη και οι εκτελεστές της σπείρας των παλιανθρώπων
που διοργάνωσαν την ελεεινή αυτή πλεκτάνη, όπου κι αν βρί-
σκονται. 

Ήδη έχουµε µάθει πολλά, για το ποιοι είναι οι µασκοφόροι
ψευδοµάρτυρες, για το πώς εκβιάστηκαν ή δελεάστηκαν κάποιοι
από αυτούς, για την ύπαρξη –προσέξτε- στενότατης σχέσης µε
την υπόθεση «NOVARTIS» ή µε άλλες υποθέσεις κάποιων από
αυτούς, για την ύπαρξη, δηλαδή, σχέσης µε υποθέσεις που κα-
θιστά παράνοµη τη χορήγηση σε αυτούς της προστασίας µέσω
της ανωνυµίας. Ακόµη -προσέξτε µε- και για το πρόσωπο µέλος
της υπηρεσιακής κυβέρνησης του Σεπτεµβρίου 2015 που έπεισε
τον αρχιερέα της πλεκτάνης, πως η υπόθεση «NOVARTIS» δεν
αφορά κατά κύριο λόγο γιατρούς αλλά πολιτικούς, προκειµένου
να φύγει το δηµόσιο ενδιαφέρον από γιατρούς -προσέξτε µε
πάλι- και των ίδιων και να µεταφερθεί σε πολιτικούς. Και ο αρχιε-
ρέας πείστηκε πανεύκολα και έδωσε σχετικές πολιτικές εντολές,
αφού έτσι, δήθεν, τάχα θα κέρδιζε ψήφους. 

Όλα όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αποκαλυφθούν
στην ώρα τους και τα µέλη της σπείρας δεν πρέπει να ξεχνούν
ότι εδώ είναι Ελλάδα και τίποτα δεν µένει κρυφό, τουλάχιστον
για πολύ καιρό, και να µην κάνουν τα λάθη τα κορυφαία λάθη –
εκείνοι της σπείρας- να πιστεύουν, πως η απόσυρση ενός θέµα-
τος από την επικαιρότητα καλύπτει µε λήθη την προσβολή, την
βαρύτατη προσβολή που έχει ήδη συντελεστεί. Την προσπάθεια
µιας συµµορίας να θέσει εκτός πολιτικής αντιπάλους, για να κερ-
δίσει ψήφους το κόµµα στο οποίο ανήκει ή στηρίζει, δεν θα την
ξεχάσουµε. Θα την έχουµε µπροστά µας σε κάθε φάση των πο-
λιτικών εξελίξεων. Αν πιστεύουν ότι επειδή κάποιο θέµα αποσύ-
ρεται από τη δηµοσιότητα ξεχνιέται κιόλας, αν το πιστεύουν αυτό
ναρκωµένοι από τον πόθο να κρατηθούν στην εξουσία µε τους
τρόπους που σε αυτή αναρριχήθηκαν, κάνουν τεράστιο λάθος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι πληγές που άνοιξαν, θερα-
πεύονται µόνο µε την τιµωρία των υπευθύνων, άλλο γιατρικό δεν
υπάρχει. 

Όµως ότι επρόκειτο περί άθλιας πλεκτάνης, είχε φανεί από
την αρχή. Στις 6 Φεβρουαρίου διαβιβάστηκαν στη Βουλή µε πο-
λιτικές τυµπανοκρουσίες µελών της σπείρας καταθέσεις τριών
κουκουλοφόρων ψευδοµαρτύρων χωρίς τη συνδροµή κανενός
αποδεικτικού υλικού, αλλά µε φράσεις «θεωρώ», «νοµίζω», «δεν
µπορεί παρά να» κ.ο.κ., φράσεις δηλαδή που από το άρθρο 224
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας απαγορεύεται να γίνουν δεκτές
ως µαρτυρίες. 

Και εδώ είναι πάρα πολύ χαρακτηριστική, χαρακτηριστικότατη
θα έλεγα η µελέτη του πρώην Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου κ.
Γεωργίου Σανιδά, ενός ανθρώπου που ασχολείται µε το θέµα
από το 1985. Το πρώτο κείµενό του που εγώ τουλάχιστον έχω
εντοπίσει, είναι στα ποινικά χρονικά του 1985. Δεν ασχολείται
οψίµως µε τα θέµατα αυτά. Το άρθρο, λοιπόν, αυτό που ενέργεια
µε ενέργεια των συγκεκριµένων αρµοδίων, εντός ή εκτός εισα-
γωγικών, τις καταγράφει µε νοµικότατα επιχειρήµατα ως παρά-
νοµες και αντισυνταγµατικές, καθώς και η µελέτη -η παλαιότερη
µελέτη- του καθηγητή Αριστοτέλη Χαραλαµπάκη, αλλά κι ένα εν-
διαφέρον άρθρο του καθηγητή Γρηγόρη Καλφέλη. 

Τα καταθέτω, πάραυτα, τα τρία αυτά κείµενα στα Πρακτικά της
Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με βάση, λοιπόν, παράνοµα ληφθείσες συκοφαντικές δήθεν
µαρτυρίες, οι κουκουλοφόροι κατηγόρησαν δέκα πολιτικά πρό-
σωπα για κυριολεκτικώς απίθανα πράγµατα. Λέω «απίθανα»
γιατί; Για να αναφερθώ στη δική µου περίπτωση, κατηγόρησαν
οι ελεεινοί εµένα, που επί της θητείας µου στο Υπουργείο Υγείας
η φαρµακευτική δαπάνη του ελληνικού δηµοσίου µειώθηκε δρα-
µατικά και θεσπίστηκαν οι θεσµικές προϋποθέσεις για τις επόµε-
νες µειώσεις που έγιναν στα χέρια των επόµενων συναδέλφων
-θα αναφερθώ ονοµαστικά στη συνέχεια- και η σπατάλη είχε αρ-
χίσει να κατεδαφίζεται.

Αυτή είναι η εποχή µου στο Υπουργείο Υγείας και µε κατηγο-
ρούν αυτοί οι κουκουλοφόροι ότι δήθεν έλαβα χρήµατα. Από ποι-
ους; Το είπε ο κ. Κουτσούµπας χαρακτηριστικά. Από εκείνους
που ζηµίωνα; Κουκουλοφόροι, δηλαδή, ψευδοµάρτυρες µε κα-
τηγόρησαν ότι δήθεν απίστησα σε βάρος του δηµοσίου στην
υπόθεση του φαρµάκου, ενώ όπως σας είπα και στην προηγού-
µενη συνεδρίαση που έγινε στις 21 Φεβρουαρίου του 2018, ως
Υπουργός Υγείας, δεν θα αναφερθώ εκτεταµένα αλλά θα επανα-
λάβω τους τίτλους, ως Υπουργός Υγείας στο πεδίο της ανάγκης
για να µειωθεί η σπατάλη και η διαφθορά στον χώρο του φαρ-
µάκου, έκανα µεταξύ πάρα πολλών άλλων και τα εξής: 

Ηλεκτρονική συνταγογράφηση.
Καθορισµό τιµής φαρµάκου µε βάση τις τρεις χαµηλότερες

στην Ευρωπαϊκή Ένωση σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία των
χωρών, όχι όπως έκαναν άλλοι µε στοιχεία δικά τους ή µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων. 

Ίδρυση του ΕΟΠΥΥ ώστε να ελέγχεται η συνταγογράφηση.
Επιτρέψτε µου να λέω, φαίνεται από την πορεία των εποµένων
όλων των εποµένων και των σηµερινών ότι αυτή στον χώρο της
υγείας ήταν η σηµαντικότερη θεσµική παρέµβαση, και εν προ-
κειµένω µε είκοσι οκτώ διαφορετικά ταµεία, µε δικά τους τµή-
µατα ιατρικών υπηρεσιών, πώς θα γινόταν να ελεγχθεί τι παρά-
γεται παράνοµα ως συνταγογράφηση, αν δεν υπάρχει ένας ως
ελεγκτής; Δεν θα γινόταν.

Επαναλαµβάνω την ίδρυση του ΕΟΠΥΥ, για να τη χαρακτη-
ρίσω κι εγώ όπως και οι Υπουργοί σας ως µονοψώνιο, που επι-
τρέπει να κάνεις πολιτικές, γιατί εσύ έχεις τα χρήµατα ένας φο-
ρέας και όχι πολλοί.

Την επαναφορά, για να το σκέφτονται και ορισµένοι εντός της
Αιθούσης, της θετικής λίστας φαρµάκων που οι ίδιοι αυτοί πρέπει
να το σκέφτονται, την είχαν καταργήσει.

Τη θέσπιση του rebate, του clawback που σας σώζει σήµερα.
Την παραποµπή γιατρών και φαρµακοποιών του ΕΣΥ στη δι-

καιοσύνη και πολλά άλλα πάρα πολλά που εσείς όµως τότε, οι
άνθρωποι της σηµερινής Συγκυβέρνησης, όταν ήσασταν εδώ τα
καταψηφίζατε, και στους δρόµους µε καταγγέλλατε και µε προ-
πηλακίζατε και µε πράξεις κιόλας όχι µόνον µε λόγια. Και όλα
αυτά χωρίς να επιβαρύνω ούτε µε ένα λεπτό του ευρώ τους
ασφαλισµένους. 

Αλλά ακόµη και αυτή την αλήθεια που είναι πασίδηλη, ότι δη-
λαδή δεν επιβάρυνα στη θητεία µου τον ασφαλισµένο, µεταφέ-
ροντάς του το κόστος που έφευγε από το κράτος, το πόρισµά
σας δεν το παραδέχεται, το αποκρύπτει. Αποκρύπτει µια αλή-
θεια, η οποία προκύπτει από τους πίνακες, από τους νόµους. 

Και γιατί το αποκρύπτει; Ενώ παραδέχεται ότι από τις ηµέρες
µου και µετά µειώθηκε η τιµή του φαρµάκου, αυτά που είπατε
συνάδελφε Γεωργιάδη, συνάδελφε Λυκουρέντζο, συνάδελφε
Σαλµά, αυτά που είπατε, τα λέει και η εισήγηση της Μειοψηφίας
ότι µειώθηκε η τιµή του φαρµάκου από τη θητεία µου και µετά.

Πώς, όµως, έγινε αυτό; Ακούστε. Δεν έγινε επειδή βυσµατώ-
σαµε εκεί, έγινε επειδή το Υπουργείο Οικονοµικών -λέει το πόρι-
σµά σας- δεν έδινε λεφτά. Και αφού δεν έδινε λεφτά το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, έτσι ως διά µαγείας έπεφταν οι δαπάνες στο
φάρµακο. Τεχνηέντως και εκ του πονηρού µια αυτόµατη και µα-
γική περικοπή έφερε την ποθητή µείωση, όχι το δικό µας αίµα
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που χύθηκε εκεί πάνω στις µάχες. 
Διαγράφουν έτσι οι ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ τις προσπάθειες της Κατσέλη,

του Κουτρουµάνη, τις δικές µου, του Τιµοσίδη στο Υπουργείο
του, του Αηδόνη, των κυβερνήσεων Παπανδρέου - Παπαδήµου
και της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου, δηλαδή του Λυκουρέν-
τζου, του Σαλµά, του Γεωργιάδη, του Βορίδη, του Γρηγοράκου.
Όλα αυτά δεν υπάρχουν. Υπάρχει ένας Υπουργός των Οικονοµι-
κών που δεν δίνει λεφτά κατά το πόρισµα και δεν υπήρχαν πολι-
τικές φαρµάκου. Υπήρχαν από την Αντιπολίτευση, τότε που κατα-
ψήφιζε ό,τι φέρναµε στη Βουλή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα έχουµε ξαναπεί αυτά. Αισθά-
νοµαι πραγµατικά µαταιότητα πολλές φορές να τα επαναλαµ-
βάνω, αλλά αυτή η µέρα επιβάλλει να τα επαναλάβουµε αυτά. 

Τα λέγαµε κι εδώ στις 21 Φεβρουαρίου, πριν από τρεις µήνες
περίπου, τότε που συστάθηκε η προανακριτική επιτροπή, τότε
δηλαδή που η ελεεινή σπείρα ηττήθηκε κατά κράτος και κατά γε-
νική πανελλήνια παραδοχή µέσα σε αυτή την Αίθουσα. 

Και ενώ πρώτον προτείνατε, ο ΣΥΡΙΖΑ, µια προανακριτική µε
θέµα µόνο την αρµοδιότητα της Βουλής για τη «NOVARTIS», στή-
σατε δέκα κάλπες για πλήξετε τιµές και υπολήψεις καταφανώς.
Δεύτερον, κι ενώ δεν µας επιτρέψατε να πάρουµε τον λόγο στην
προανακριτική επιτροπή, για να δώσουµε λεπτοµέρειες για τις
πολιτικές που ασκήσαµε, που κονιορτοποιούν αυτά που λένε οι
«κουκουλοφόροι», κι ενώ κάνατε µόνο µεταξύ σας τη συζήτηση,
µόνοι σας εκεί αποµονωµένοι, περί αρµοδιοτήτων, σαν να ήσα-
σταν δικαστικό συµβούλιο ή επιστηµονική εταιρεία, σήµερα πάλι
µε κεντρικό θέµα της ψηφοφορίας της Βουλής ένα νοµικό θέµα
στήνετε πάλι δέκα κάλπες, για να συνεχίσετε να ευτελίζετε αντι-
πάλους. Έτσι νοµίζετε τουλάχιστον.

Είστε συντονισµένοι µε τις εφηµερίδες του χώρου σας, που µε
ψευδή πρωτοσέλιδα παλεύουν απεγνωσµένα να σας στηρίξουν.
Και λέω πως παλεύουν απεγνωσµένα, γιατί οι πολίτες δεν είναι
φιλικοί στα θέµατα αυτά. Σας κατάλαβαν. Κατά το κοινώς λεγό-
µενο, σας πήραν είδηση κι είστε εκτεθειµένοι.

Δηµοσιεύτηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάλιστα σε τέσ-
σερα φιλοκυβερνητικά πρωτοσέλιδα πως ανοίγουν οι λογαρια-
σµοί µας. Ίσως κάποιοι από εδώ θυµούνται ότι στις 21 Φεβρουα-
ρίου εδώ είχα πει ότι την εποµένη, στις 22, θα πάω στην εισαγ-
γελέα διαφθοράς, να ζητήσω να ανοίξουν οι δικοί µου λογαρια-
σµοί πάραυτα. Το έκανα την επόµενη µέρα και το έδωσα και στη
δηµοσιότητα. Τέσσερα πρωτοσέλιδα έχουν, κυρίως, θέµα ότι
ανοίγουν οι λογαριασµοί µας. Δεν υπάρχει ούτε ένα µονόστηλο
ούτε µία λέξη για το τι βρέθηκε ή τι δεν βρέθηκε. 

Το κόλπο είναι καταφανές. Η σπείρα έχει προδοθεί. Ωστόσο
κάποιος θα έπρεπε να πει και κάτι. Κάποιος θα έπρεπε να διασώ-
σει µια χαµένη τιµή. Τουλάχιστον εδώ κοιταζόµαστε µεταξύ µας.
Μια λέξη χρωστάτε να την πείτε επ’ αυτού. 

Αντ’ αυτών των λέξεων που είναι απαραίτητες για τα πολιτικά
ήθη του τόπου, τρεισήµισι µήνες η υπόθεση είναι στη Βουλή. Για
να αναζητηθεί η αλήθεια; Όχι βέβαια. Αλλά για να παραµένει µια
ποινική και πολιτική εκκρεµότητα. Η υπόθεση δέκα πολιτικών επί
τρεισήµισι µήνες περιφέρεται εδώ από αίθουσα σε αίθουσα, από
αίθουσα σε διάδροµο, από διάδροµο σε αίθουσα. 

Οι προτάσεις οι δικές µας, του Παπαθεοδώρου και άλλες πολ-
λές προτάσεις απορρίφθηκαν όλες. Απορρίψατε να έρθουν µάρ-
τυρες όχι οι ψευδοµάρτυρες. Απορρίψατε να έρθουν οι «κουκου-
λοφόροι» έστω µετά κουκούλας. Απορρίψατε να τους βγάλετε
τις κουκούλες. Απορρίψατε να µεταδίδει η τηλεόραση τις συνε-
δριάσεις, για να καλύπτετε τον διασυρµό σας. Απορρίψατε να
έρθουµε εµείς να δώσουµε εξηγήσεις για να κονιορτοποιήσουµε
τις συκοφαντίες, παραµερίζοντας τα αιτήµατα περί παραγρα-
φής. Δεν τα έχουµε ανάγκη.

Και µας καλέσατε µόνο για να µιλήσουµε περί αρµοδιοτήτων.
Και φυσικά αρνηθήκαµε και οι δέκα. Και φυσικά αρνήθηκαν και
τα άλλα κόµµατα όλα και τα έξι της Αντιπολίτευσης. Δύο µείνατε
µέσα οι κυβερνώντες. 

Αφού αποχώρησαν, λοιπόν, όλα τα κόµµατα, έχετε το θράσος
να µιλάτε ανερυθρίαστα και για πόρισµα. Τι είναι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας πόρισµα χωρίς εξέταση; Πώς το βλέπετε αυτό;
Είναι πράγµατα αυτά; Είναι κακόηχη, είναι αντιθεσµική, είναι
εξευτελιστική για τη δηµοκρατία η συµπεριφορά σας και οι απο-

λήξεις της. Και όλα αυτά για εσάς είναι κανονικά -χειροκροτάτε
κιόλας-, κανονικότατα, ανερυθρίαστα. Γιατί άλλωστε να ντρέπε-
στε, αφού κάποιοι από εσάς τέτοιοι είστε.

Και κάτι ακόµη. Αφού δεν ντρέπεστε για όλα αυτά, για ακούστε
µε λίγο. Πώς να ντραπείτε και για την καθυστέρηση επί έναν ολό-
κληρο χρόνο –δεν αφορά τους παρόντες- να έρθει στη Βουλή ο
φάκελος για τη µη τιµολόγηση φαρµάκων του έτους 2015, ώστε
να φτάσει ο Σεπτέµβρης του 2017 και να παραγραφούν τα αδι-
κήµατα του Υπουργού σας;

Και επιτρέψτε µου µια παρέµβαση. Μιλώ για προανακριτική
επιτροπή κι εννοώ την επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης. Μιλώ
για παραγραφή κι εννοώ την αποσβεστική προθεσµία της Βου-
λής να ασκήσει διώξεις. Χρησιµοποιώ όρους για να συνεννοη-
θούµε. Οι ακριβείς όροι είναι αυτοί που λέω τώρα. 

Καθυστερήσατε, για να παραγραφούν, λοιπόν, µε την έννοια
που προανέφερα τα του δικού σας ανθρώπου, του Υπουργού
σας, τα αδικήµατα της µη τιµολόγησης, του Π.Κ., όπως τον απο-
καλεί από σεβασµό δήθεν η εισαγγελία. Πώς να ντραπείτε γι’ αυ-
τό, αφού δεν ντρέπεστε για τη σκαστή κατάχρηση εξουσίας, για
τη σκαστή παραβίαση του άρθρου 239 του Ποινικού Κώδικα, που
έγινε από αρµοδίους; 

Εµένα σήµερα κι εµάς δεν µας ενδιαφέρει η έλλειψη αίσθησης
αισχύνης.

Μας ενδιαφέρει το άλλο το θέµα του µέλλοντος το εδώλιο του
κατηγορουµένου για τους καταχραστές εξουσίας. Κι εδώ θα
αποκαλυφθεί από τους ίδιους τους αρµόδιους εισαγγελείς, αν
πήραν σχετική εντολή από σηµερινό εν ενεργεία Υπουργό ή αν
έκαναν αυτοβούλως τα όσα έκαναν. 

Πάµε, όµως, για ένα δύο λεπτά στα περί δωροδοκίας και δω-
ροληψίας σοφίσµατά σας. Για τη στήριξη µάλιστα των σοφισµά-
των σας χρησιµοποιείτε πολύ κακώς κι ένα απόσπασµα από έργο
µου, από επιστηµονικό βιβλίο µου του 1995, που είχα ως αντικεί-
µενο το νοµοθετικό διάταγµα 801/1971, επί χούντας δηλαδή, την
τότε νοµοθετική ρύθµιση για την ποινική ευθύνη των Υπουργών
και όπου σε καµµία περίπτωση δεν συγκοινωνούν µε αυτά τα
οποία παραπέµπετε. Παραπέµπετε στη σελίδα ογδόντα οκτώ του
έργου µου. Σας την καταθέτω µαζί µε προηγούµενες και επόµε-
νες σελίδες, για να δείτε ότι και στην αναφορά σας ακόµα είστε
άστοχοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ, λοιπόν, σας ρωτάω, πώς µπορεί να υπάρξει στη δική µου
περίπτωση δωροληψία, όταν δεν υπάρχει απιστία ή κάποιο άλλο
αδίκηµα που τέλεσα κατά την άσκηση των καθηκόντων µου; Ή-
ταν πολύ σαφής ο κ. Κουτσούµπας. Για να δωροδοκήσει κάποιος
κάποιον, πώς αυτό θα γίνει όταν ο δωροδοκούµενος βλάπτει τον
δωροδοκούντα; Πώς γίνεται αυτό; Από ανοησία; Από τρέλα; Από
βίτσιο; Εδώ η αθλιότητα παραµερίζει και τη στοιχειώδη λογική. 

Αφήνω κατά µέρος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πως τον κ.
Φρουζή τον γνώρισα µόνο ως Πρόεδρο του ΣΦΕΕ, δηλαδή τέλος
Μαρτίου του 2012 όταν εξελέγη ως τέτοιος, δηλαδή έναν µήνα
πριν φύγω από το Υπουργείο κι αν τον είχα δει ποτέ στη ζωή µου
ούτε µε το όνοµά του τον αναγνώριζα ως Φρουζή ούτε ως «NO-
VARTIS». Αφήνω κατά µέρος το γεγονός -πασίδηλο και αποδει-
κνυόµενο από emails, από κινητά και ακίνητα, απ’ ό,τι θέλετε-
πως κανένα στέλεχος της «NOVARTIS» ή σχετιζόµενο πρόσωπο
µε αυτή δεν ζήτησε ποτέ να µε δει, να µου διατυπώσει το παρα-
µικρό ερώτηµα. Αφήνω κατά µέρος, πως οι ψευδοµάρτυρες λένε
ότι διαµαρτυρόταν ο Φρουζής στον Πρωθυπουργό Πικραµµένο
πως εγώ τσάκισα τις τιµές της «NOVARTIS» και την ίδια στιγµή
οι ίδιοι λένε πως επί της εποχής µου είχαν τα φαρµακευτικά προ-
ϊόντα της «NOVARTIS» ευνοϊκή µεταχείριση. Όλα αυτά τα αφήνω,
τα έχουµε πει. 

Θέλω, όµως, να σας ρωτήσω ευθέως, πώς µπορεί να συντελε-
στεί δωροδοκία, δωροληψία χωρίς απιστία ή κάποιο άλλο αδί-
κηµα που να τελέστηκε από Υπουργό κατά την άσκηση των καθη-
κόντων του; Πώς µπορεί να αγνοεί η Βουλή τα άρθρα 235 και
επόµενα, το άρθρο 159 του Ποινικού Κώδικα αλλά και την πάγια
νοµολογία; Πώς µπορεί να αγνοεί ότι απ’ όλα αυτά, το θέµα είναι
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ήδη ρυθµισµένο; Προφανώς και δεν µπορεί ούτε στην πραγµα-
τική ζωή να το εξηγήσει αυτό ούτε φυσικά και στο πεδίο του Ποι-
νικού Δικαίου. Γι’ αυτό ζητήσαµε και ζητάω προσωπικά ακόµα και
τώρα, την ύστατη στιγµή, να παραµεριστούν τα περί παραγρα-
φής και να γίνει ολοκληρωµένη εξέταση στην προανακριτική επι-
τροπή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα νοµικά είναι ωραία επιστήµη,
αρκεί να µη χρησιµοποιούνται για συνωµοσίες και πλεκτάνες,
αρκεί να µη στρατεύονται, για να κάνουν κάποιοι άθλιες εξυπη-
ρετήσεις, αρκεί, δηλαδή, να µη χρησιµοποιούνται από σπείρες
αδίστακτων. Και λέτε εν προκειµένω ότι η απιστία παραγράφηκε,
η δωροληψία να παραπεµφθεί στην κοινωνική δικαιοσύνη. Βά-
ζετε και το ξέπλυµα για λόγους δυσφηµιστικής φιγούρας σας. Η
δικαιοσύνη όµως από την εποχή του Ανδρέα Παπανδρέου, από
το 1989, έχει αποφανθεί, πως η δωροληψία κατατάσσεται στα
υπουργικά αδικήµατα, γιατί αν δεν υπάρχουν άλλα συνδεδεµένα
µε αυτή υπουργικά αδικήµατα, δεν νοείται και η ύπαρξή της ούτε
στον πραγµατικό κόσµο ούτε στον κόσµο της λογικής ούτε φυ-
σικά και στον κόσµο του Ποινικού Δικαίου. Και αυτό το έχει επα-
ναλάβει η νοµολογία επανειληµµένα µέχρι και προσφάτως. Άρα
έχουµε πάγια νοµολογία που έχει κατατεθεί στη Βουλή επανει-
ληµµένα και δεν µπαίνω στον κόπο. Καλά τη γνωρίζετε. Όµως
κάνετε ή σαν να µην υπάρχει ή όπως υπάρχει αλλά λέει ή πως
εσείς είστε αντίθετοι. 

Κι αν κάποιος πει απ’ αυτά που λέω εγώ τα πιο πολλά να µην
τα ακούτε, γιατί εγώ είµαι πολιτικός τότε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, θα ήθελα σας παρακαλώ πολύ, να δείτε µε προσοχή τη
µελέτη των καθηγητών Σπυρόπουλου και Μυλωνοπούλου, καθη-
γητών του Συνταγµατικού και του Ποινικού Δικαίου αντιστοίχως,
που καταθέτω επίσης ευθύς αµέσως. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ολοκληρώνω. Έχουµε, λοιπόν, σφοδρότατη πιθανότητα, να
οδηγηθεί η υπόθεση αυτή στη δικαιοσύνη και σε κάποια φάση
της απονοµής της δικαιοσύνης, σε κάποιο στάδιο της απονοµής
της δικαιοσύνης, αυτή να αποφανθεί περί της αναρµοδιότητάς
της και να µη µας δοθεί ποτέ και πουθενά η δυνατότητα να απο-
καλυφθεί η αλήθεια. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο επιµείναµε να γίνει πλήρης εξέ-
ταση στη προανακριτική επιτροπή. Γιατί µόνο εδώ ο νόµος επι-
τρέπει, µετά και τη σύσταση του δικαστικού συµβουλίου, ένας
Υπουργός να ζητήσει, να µην παραγραφούν αλλά να εξεταστούν
οι πράξεις του και να δικαστεί από δικαστές του ειδικού δικαστη-
ρίου. Για να µην αφήσουµε αενάως µετέωρες συκοφαντίες σπεί-
ρας και αρχισυµµορίτη. Γι’ αυτό, άλλωστε, κι εσείς ακριβώς
θέλατε να µη γίνει εξέταση κι όλα να κρυφτούν πίσω από λόγια
του αέρα και τη διακίνηση υποψιών για πολιτικούς αντιπάλους.

Όµως, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, ρέκ-
βιεµ σήµερα. Μετά από τρεισήµισι µήνες απόπειράς σας να κερ-
δίσετε πολιτική ισχύ, εξορίζοντας εκτός πολιτικής αντιπάλους
σας ρέκβιεµ. Κι έχουν προηγηθεί και δυο χρόνια υπονόµευσης
µέσω µισολόγων. Η λάσπη, όµως, που πετάξατε γύρισε πάνω
σας και είστε από κορυφής έως ονύχων καλυµµένοι µε λάσπη
παραγωγής ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. 

Γιατί οι πολίτες θυµούνται και θα θυµούνται πως το θέµα αυτό,
το θέµα «NOVARTIS», στην αρχή το πήρατε απάνω σας, Πρωθυ-
πουργός, Υπουργοί, Βουλευτές, σχεδόν όλοι «για να µας τελει-
ώσετε», όπως λέγατε. Κι αφού είδατε πως γίνεται µπούµερανγκ
για εσάς, ανακρούσατε πρύµναν και θέλατε να συνεχιστεί η πο-
λιτική ζωή την άλλη µέρα το πρωί, σαν να µην έχει συµβεί τίποτα,
σαν να µη µας έχετε προσβάλλει µε τρόπο καίριο. Ενώ µέσα
στους κόλπους σας οργανώθηκε η αθλιότερη πολιτική πλεκτάνη,
την άλλη µέρα του ναυαγίου την εποµένη στη Βουλή, στις 22-23
Φεβρουαρίου, θέλατε να συζητάµε σαν να µην έχετε κάνει τί-
ποτα, σαν να µην έχετε προσβάλλει κανέναν, σαν να θέλατε να
πάθουµε απώλεια προσφάτου πολιτικής µνήµης. 

Μα δεν πρόκειται να το πάθουµε, σας το είπα από την αρχή.
Κι εσάς δεν πρόκειται να σας ξεπλύνουν ούτε κι αυτοί οι εµπτυ-
σµοί της ιστορίας. Δεν µιλώ, προφανώς, για όλους. Βλέπω κι

ακούω προβληµατισµούς που υπάρχουν σε κάποιους από εσάς.
Από τη στιγµή, όµως, που στηρίζει κάποιος ενέργειες πρωται-
τίων, έχει κι αυτός ευθύνη για όσα γίνονται. 

Και κάτι προσωπικό. Συνάδελφοι της Πλειοψηφίας υπέγραψα
κείµενα κι εγώ εναντίον Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας στο
παρελθόν ενώ δεν ήθελα, για λόγους τήρησης κοµµατικής νοµι-
µότητας. Δεν ψήφισα, όµως, ποτέ εναντίον τους. Δεν παραβίασα
τις επιταγές της συνείδησής µου για τόσο ευαίσθητα και τόσο
σκληρά θέµατα. Ψήφισα εναντίον των διώξεών τους µε τρόπο
σχεδόν δηµόσιο, σχεδόν, κύριε Πρόεδρε, έξω από τα όρια του
Κανονισµού για να µαθευτεί η ψήφος µου. Όποιος, όµως, ψηφί-
ζει παρ’ όλα ταύτα, αναλαµβάνει και τις ευθύνες του, και τα καλά
λόγια, τα κατ’ ιδίαν καλά λόγια, δεν αρκούν. Να είναι αυτό κα-
θαρό, πεντακάθαρο σε όλες και σε όλους.

Για τους πρωταιτίους, βέβαια, -κι εδώ κλείνω- για τους εκτε-
λεστές και τους εµπνευστές αυτού του αισχρού συµβολαίου πο-
λιτικού θανάτου, τα ζητήµατα θα είναι ανοιχτά. Και τα ζητήµατα
αυτά δεν έχουν µόνο πολιτική χροιά. Γιατί όταν πας να εµπλέξεις
αθώους τότε εκτός από τις πολιτικές σου ευθύνες, που θα τις
αποδώσει ο λαός στην κάλπη, έχεις και κάποιες άλλες ευθύνες
για να λογοδοτήσεις αλλού, γιατί κατηγόρησες, ψευδολόγησες,
συκοφάντησες χωρίς ίχνος περίσκεψης και αιδούς, κι ανέδειξες
τον τσιπρισµό ως το ανώτατο στάδιο του γκεµπελισµού. 

Είστε η πιο αποκρουστική µορφή εξουσίας που γνώρισε ο
τόπος µετά τη Μεταπολίτευση!  Είστε αυτό που σας χαρακτήρισε
ο Μίκης Θεοδωράκης και πονέσατε τότε, όταν µίλησε για «αρι-
στερόστροφο φασισµό». 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, όσο, όµως, κάποιοι από
εσάς να βυσσοδοµούν, όσο και να προσπαθείτε να εξοντώσετε
πολιτικούς αντιπάλους, οι µόνοι που εν τέλει θα εξαφανιστείτε
είστε εσείς. Γιατί εκτός από τις αποψινές δέκα κάλπικες κάλπες
στις οποίες θα προσέλθετε µοναχοί σας απόψε, θα στηθούν σε
λίγο και κάποιες άλλες κάλπες σε ολόκληρη τη χώρα κι εκεί θα
προσέλθει όλος ο λαός. 

Σ’ εκείνες τις κάλπες θα καταποντιστείτε και για εκείνες τις
κάλπες ζητάµε εδώ και τώρα εκλογές.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ευάγγελος Βε-
νιζέλος έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν
από τρεις µήνες, στις 21 Φεβρουαρίου, συζητήσαµε ξανά στην
Αίθουσα αυτή την υπόθεση «NOVARTIS» τη σκευωρία που έχει
στηθεί µε ωµό και κυνικό τρόπο πάνω σε ένα υπαρκτό διεθνές
ιατροφαρµακευτικό σκάνδαλο, που σε χώρα δεν εµφάνισε πολι-
τικές διακλαδώσεις. Αυτές κατασκευάστηκαν µόνο στην Ελλάδα.

Τι µεσολάβησε πολιτικά από τις 21 Φεβρουαρίου έως σήµερα
αυτούς τους τρεις µήνες; Μεσολάβησαν γεγονότα και καταστά-
σεις, που δηµιουργούν για την Κυβέρνηση, δυστυχώς και για τη
χώρα, το απόλυτο αδιέξοδο σε όλα τα µέτωπα. 

Το πρώτο που συνέβη αυτούς τους τρεις µήνες, είναι η πατα-
γώδης κατάρρευση του αφηγήµατος της δήθεν καθαρής εξό-
δου. Στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό τον Νοέµβριο του
2017 είπα από το Βήµα αυτό: «Συνεχίστε τη δική µας πολιτική
της προληπτικής πιστωτικής γραµµής, που είχε εγκριθεί από το
Eurogroup τον Νοέµβριο του 2014. Οτιδήποτε άλλο επιχειρή-
σετε, θα είναι τρις χειρότερο, βλαπτικό για τη χώρα, για την οι-
κονοµία, για την προοπτική των Ελλήνων πολιτών». Και αυτό,
δυστυχώς, επαληθεύεται.

Διότι αυτό το οποίο συµβαίνει, είναι να βγαίνουµε από το δά-
νειο, να µένουµε σε επιτήρηση, να µένουµε σε αυστηρούς δηµο-
σιονοµικούς όρους, να µπαίνουµε σε µία νέα περίοδο που είναι
ναρκοθετηµένη, υπονοµευµένη. Σε µια περίοδο αναιµικής, ανε-
παρκούς ανάπτυξης, στασιµοχρεοκοπίας, υψηλής ανεργίας, δυ-
σπραγίας, µία περίοδο αβεβαιότητας χωρίς δυνατότητα πραγµα-
τικής πρόσβασης στις αγορές, χωρίς δυνατότητα αναχρηµατο-
δότησης του χρέους µας και κάλυψης των χρηµατοδοτικών
αναγκών από τις αγορές.

Όλοι λένε τώρα «προληπτική πιστωτική γραµµή». Αρνούνται,
βεβαίως, τα µεγάλα ευρωπαϊκά κράτη και πρωτίστως η Γερµανία,
διότι δεν θέλει να υφίσταται εσωτερική φθορά στο κοινοβούλιό
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της, γιατί υπάρχει γερµανική αντιπολίτευση που το αρνείται. Άρα
έχουµε έξοδο στο πουθενά. Έχουµε απόλυτη αβεβαιότητα.
Έχουµε µια περίοδο η οποία όχι µόνο δεν είναι καθαρή αλλά
είναι δυστυχώς απολύτως βρώµικη από πλευράς προοπτικών.

Και, βέβαια, όλα αυτά θα τα διαχειριστεί µια επόµενη κυβέρ-
νηση της οποίας περιορίζονται οι δυνατότητες, οι διακριτικές ευ-
χέρειες. Στην πραγµατικότητα, δηλαδή, εγκλωβίζεται η βούληση
του ελληνικού λαού. Αναλαµβάνονται δεσµεύσεις, οι οποίες δε-
σµεύουν για πολλές δεκαετίες τους Έλληνες µέχρι το 2060.

Δυστυχώς, όµως, υπάρχει αδιέξοδο και στον πιο ευαίσθητο
χώρο, που είναι η εξωτερική πολιτική και η πολιτική ασφάλειας
και άµυνας. Να µιλήσω για τα Ελληνοτουρκικά; Να µιλήσω για
το γεγονός ότι δυστυχώς για πρώτη φορά έχουµε αναβάθµιση
των µονοµερών διεκδικήσεων και από γκρίζες ζώνες, έχουµε
ανοιχτή επίκληση τουρκικής κυριαρχίας σε νησιά και βράχους
του Αιγαίου; 

Να µιλήσω για τις νέες προσφυγικές και µεταναστευτικές ροές
στον Έβρο και τα νησιά; Να µιλήσω για την υπόθεση των φρε-
γατών; Να µιλήσω για το γεγονός ότι έχουµε ήδη για τρεις µήνες
κρατούµενους τους δύο στρατιωτικούς µας στις φυλακές της
Αδριανούπολης;

Αλλά ας πάρουµε το θέµα που προωθεί η Κυβέρνηση, επεν-
δύει και προσπαθεί στο ανώτατο επίπεδο, που είναι το ονοµατο-
λογικό. Διαβάζω σήµερα πληροφορίες, που ελπίζω να έχουν
διοχετευτεί σκοπίµως για να απορριφθούν, να διαψευστούν. Δια-
βάζω πληροφορίες, που θέλω να ελπίζω ότι είναι προβοκάτσια.
Διαβάζω ότι προτάθηκε το όνοµα «Δηµοκρατία της Μακεδονίας
του Ίλιντεν» και η ελληνική Κυβέρνηση στο επίπεδο του Πρωθυ-
πουργού το συζητά σοβαρά.

Κοιτάξτε, σας µιλώ εγώ που έχω υπερασπιστεί τη λύση του
σύνθετου ονόµατος µε γεωγραφικό προσδιορισµό για κάθε
χρήση, erga omnes. Και το έχω υπερασπιστεί αυτό ενώπιον του
ΟΗΕ και όλων των διεθνών οργανισµών και διµερώς. Μιλάµε, ό-
µως, για γεωγραφικό προσδιορισµό όχι για ιδεολογική χρήση
της ιστορίας σύµφωνα µε τις επιλογές της γειτονικής µας χώρας.

Η επιλογή «Μακεδονία του Ίλιντεν» είναι η επιτοµή του αλυ-
τρωτισµού, είναι ο αλυτρωτισµός αυτοπροσώπως. Περιµένω σή-
µερα διάψευση επίσηµη του Πρωθυπουργού ότι το όνοµα που
αποκλείεται είναι το «Μακεδονία του Ίλιντεν».

(Χειροκροτήµατα)
Άλλα ονόµατα µε γεωγραφικό προσδιορισµό, µε όλες τις εγ-

γυήσεις της διεθνούς συµφωνίας, που µας κατοχυρώνουν νο-
µικά, και της αναθεώρησης του συντάγµατος της Πρώην Γιουγ-
κοσλαβικής Δηµοκρατίας που δεν συνιστά δική µας κατοχύρωση
αλλά κατοχύρωση δική τους και ιδίως αυτών που θα υπογρά-
ψουν εκ µέρους τους, τα συζητάµε. Αλλά «Μακεδονία του Ίλιν-
τεν» σε καµµία περίπτωση. Διαβάστε ιστορία. Μην παίζετε µε
κρίσιµα κεφάλαια της ιστορίας της Μακεδονίας, ιδίως µε περιό-
δους πολύ µεγάλης αµφιβολίας, που οδήγησαν σε δεινά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Τι απέµεινε; Απέµεινε ο εκβιασµός των θεσµών, ο διχαστικός
λόγος, η ανάδειξη των εσωτερικών εχθρών, του µαύρου µετώ-
που. Όπου µαύρο µέτωπο είναι το µέτωπο της λογικής, της υπευ-
θυνότητας, των δύσκολων αποφάσεων. Και, ναι, είµαστε το µέ-
τωπο της λογικής, το µέτωπο της ευρωπαϊκής πορείας, το µέ-
τωπο της σταθερότητας, αλλά µε τον αυτόνοµο λόγο κάθε πα-
ράταξης, µε τον λόγο κάθε πολιτικού προσώπου, µε τις αξίες
µας, µε τις ειδικότερες επιλογές µας. Εάν το ζητούµενο είναι η
στρατηγική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ, ναι χωρίς αυτή η χώρα δεν µπορεί
να πάει µπροστά. Έχω περιγράψει µε πολύ αναλυτικό τρόπο τι
συνιστά στρατηγική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ και των κυβερνητικών του
εταίρων επίσηµων και αφανών. 

Συνεχίζετε µε παιχνίδια στο ζήτηµα της αναθεώρησης του Συν-
τάγµατος, µε παιχνίδια σχετικά µε την αυτοδιοίκηση, µε παιχνίδια
σχετικά µε τον εκλογικό νόµο. Και στοχοποιείτε στο εσωτερικό
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης τα µη αρεστά πρόσωπα, τα
επικίνδυνα πρόσωπα, τα πρόσωπα που ασκούν αντιπολίτευση.
Ιδίως δε στο εσωτερικό του Κινήµατος Αλλαγής, της Δηµοκρατι-
κής Παράταξης, δίνετε ρεσιτάλ ευτέλειας. Είναι, όµως, όλα τόσο
εµφανή. 

Με βρίσκετε σε όλα µπροστά σας και θα µε βρίσκετε. Με βρί-
σκετε µπροστά σας στα θέµατα της οικονοµίας, λόγω της ιστο-
ρικής µου συµµετοχής σε όσα έγιναν στον χώρο της οικονοµίας
για να µείνει όρθια η χώρα. Με βρίσκετε µπροστά σας στους θε-
σµούς λόγω εµπειρίας και ειδικότητας. Με βρίσκετε µπροστά
σας στα θέµατα των δικαιωµάτων, γιατί δεν περιµένω από εσάς
να µου πείτε τι θα κάνουµε στο σύµφωνο συµβίωσης ή στην ανα-
δοχή από οµόφυλες οικογένειες. Και µε βρίσκετε µπροστά σας
στην εξωτερική πολιτική, γιατί δεν εξαρτώ τη θέση µου από το τι
κάνει ο κ. Καµµένος και οι φίλοι του αλλά από το εθνικό συµφέ-
ρον. Και το εθνικό συµφέρον µου λέει ναι σε λύση σύνθετη µε
τις εγγυήσεις που είπα αλλά όχι σε αυτά τα επικίνδυνα παιχνί-
δια.

Θα πέφτετε επάνω µου και στα θέµατα των εσωτερικών συ-
σχετισµών στη δηµοκρατική παράταξη. Γιατί όλη η βάση της πα-
ράταξης είναι εναντίον κάθε τέτοιας συναλλαγής µε τον ΣΥΡΙΖΑ
κάθε τέτοιου γελοίου φλερτ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ας πάµε στο θέµα υπό τη στενή έννοια.
Τι έγινε τους τρεις µήνες αυτούς; Προέκυψε κανένα στοιχείο;

Υπήρξε κάτι που εµπλούτισε τον φάκελο; Έχετε κάτι που επιβε-
βαιώνει τις κοµπορρηµοσύνες και τους ισχυρισµούς σας, τις ελ-
πίδες σας, τα όνειρά σας; Όχι αρχίζει ο εφιάλτης σας. Γιατί είναι,
απολύτως, άνθρακες ο θησαυρός της «NOVARTIS». 

Ο νέος Γαλιλαίος εµφανίστηκε προηγουµένως ενώπιόν σας και
είπε το µεγαλύτερο σκάνδαλο όλων των εποχών είναι η «NOVAR-
TIS» αλλά όχι για πολιτικά πρόσωπα. Στρίβειν διά του αρραβώ-
νος, διότι έχει καταλάβει και αυτός, ως νέος Γαλιλαίος βεβαίως,
τι ακριβώς συµβαίνει.

Από τις 21 Φεβρουαρίου ως σήµερα, τρεις µήνες, η επιτροπή
προκαταρκτικής εξέτασης λειτουργούσε µε αρµοδιότητες εισαγ-
γελέα. Η εισαγγελέας διαφθοράς και οι επίκουροί της συνεχίζουν
τη δική τους προκαταρκτική εξέταση για όλους, πρώην Υπουρ-
γούς και µη πολιτικά πρόσωπα, για τη νοµιµοποίηση εσόδων, το
ξέπλυµα. Πραγµατική δωροδοκία έχεις, όταν έχεις ξέπλυµα. Τα
άλλα είναι συκοφαντίες και συνοµωσίες. 

Και φυσικά δεν υπάρχει τίποτα. Δεν περιµένει την σηµερινή
απόφαση της Βουλής η εισαγγελία, για να ξεκινήσει η προκαταρ-
κτική εξέταση για το ουσιαστικό ζήτηµα που είναι η νοµιµοποίηση
εσόδων. Ξέρει για τι έχει αρµοδιότητα και για τι δεν έχει αρµο-
διότητα. 

Τι έχει συµβεί τρεις µήνες; Το απόλυτο φιάσκο. Αν υπήρχε το
παραµικρό, ένας κόκκος στοιχείου, χωρίς σεβασµό στη µυστικό-
τητα της ποινικής προδικασίας, χωρίς σεβασµό στο τεκµήριο
αθωότητας θα είχατε κάνει πανηγύρι. Όλοι οι κυβερνητικοί και
κράχτες θα το είχαν κάνει πρώτο θέµα, θα είχαν στήσει χορό, οι
δηµοσιογράφοι παρά οι εισαγγελείς, οι Υπουργοί, όλοι οι πρό-
θυµοι υποστηριχτές της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και λοι-
πών συγγενών. Άρα δεν υπάρχει απολύτως τίποτα το απόλυτο
µηδέν.

Άρα τι έχει µείνει; Η αγωνία για την αποκάλυψη της σκευωρίας.
Δεν θέλετε να γίνουν τα αποκαλυπτήρια των ψευδοµαρτύρων.
Δεν θέλετε να βγει η κουκούλα. Όµως θα βγει. Βεβαίως θέλετε
να αποφύγετε κάθε εξέτασή τους ακόµη και µε κρυµµένα πρό-
σωπα και χωρίς ονόµατα και, κυρίως, κάθε αντεξέταση. Ούτε καν
ο Κωνσταντίνος Φρουζής δεν εκλήθη να εξεταστεί, παρ’ ότι του
είχε ασκηθεί ποινική δίωξη, η πέτρα του σκανδάλου, το κοµβικό
πρόσωπο. Μα κανείς δεν τον φωνάζει για µια εξέταση και για µια
αντιπαράσταση; 

Σηµειωτέον µεταξύ όλων όσων λέει επιµόνως ο Φρουζής, είναι
ότι έναν άνθρωπο δεν έχει συναντήσει ποτέ στη ζωή του τον
Ευάγγελο Βενιζέλο. Μα πώς να µε συναντήσει; Εγώ είµαι παντε-
λώς άσχετος µε το θέµα. Επί της ουσίας δεν έχω να πω τίποτα.
Ευτυχώς ή δυστυχώς δεν διασταυρώθηκα ποτέ µε την πολιτική
φαρµάκου ούτε είχα αρµοδιότητα ούτε έκανα καµµία επαφή
ούτε ασχολήθηκα. Δεν έτυχε. Το µόνο που έκανα είναι –σας θυ-
µίζω- να κουρέψω οµόλογα φαρµακευτικών εταιρειών και προ-
µηθευτών υγειονοµικού υλικού ύψους 2,6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Επαναλαµβάνω ότι εάν υπάρχει ένα µισητό πρόσωπο στον
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χώρο, είµαι εγώ λόγω του κουρέµατος των οµολόγων. Όµως
τώρα υπάρχει ο ορυµαγδός των µηνύσεων. Είναι µηνύσεις κατά
των ψευδοµαρτύρων και συκοφαντών, κατά ηθικών αυτουργών
και συνεργών, µηνύσεις κατά του Πρωθυπουργού και Υπουργών
όχι για συνέργεια σε κατάχρηση εξουσίας αλλά για τον σφετερι-
σµό της ιδιότητας κρατικού οργάνου, προκειµένου να αλλοι-
ωθούν θεµελιώδεις θεσµοί του πολιτεύµατος όπως η διάκριση
των εξουσιών και η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης.

Υπάρχουν πολλών ειδών αντιεισαγγελείς. Υπάρχει ο αντιεισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου, ο αρµόδιος για την εποπτεία των ει-
σαγγελέων διαφθοράς, ο κ. Παπαγεωργίου, που επιφυλάσσεται,
και που δεν έχει παράσχει την ποινική ασυλία στους τρεις κου-
κουλοφόρους µάρτυρες. Επιφυλάσσεται, δεν έχει θέσει οριστικά
στο αρχείο, δεν έχει διατάξει την αποχή από την δίωξη για την
ακρίβεια, για τους τρεις µάρτυρες και περιµένει η κ. Τουλουπάκη
να του πει την άποψή της, γιατί ζήτησε η ίδια όχι από αυτόν αλλά
από τον υφιστάµενό της εισαγγελέα πρωτοδικών να δώσει την
ανωνυµία. Είναι ανοιχτό το ζήτηµα.

Η µήνυσή µας κατά των µελών της Κυβέρνησης -όχι όλων, ό-
σων εντόπισε ο εισαγγελέας, γιατί εγώ δεν είχα αναφερθεί σε
όνοµα- διαβιβάστηκε στη Βουλή εδώ και αρκετό καιρό.

Ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης, όµως, εχθές παραµονές της
σηµερινής συζήτησης, εξέδωσε δηµόσια ανακοίνωση για να ανα-
κοινώσει ότι διαβίβασε στη Βουλή έγγραφο της Εισαγγελίας του
Αρείου Πάγου, µε το οποίο του χορηγείται αντίγραφο της διάτα-
ξης του αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, του κ. Ιωάννη Αγγελή,
µε το οποίο απορρίπτονται οι εγκλήσεις µας κατά των εισαγγε-
λικών λειτουργών. Αυτό είναι µυστικό της προδικασίας. Αυτό δεν
είναι δικογραφία. Αυτό σιωπηρά θα µπορούσε να τεθεί στον φά-
κελο της µήνυσης κατά των µελών της Κυβέρνησης για να συ-
σχετιστεί, αν και κατά τη γνώµη µου δεν έχει καµµία σχέση.

Τι κάνει ο Υπουργός Δικαιοσύνης; Ποιον θέλει να προστατέψει;
Τι θέλει να σηµατοδοτήσει µε αυτήν τη δηµόσια ανακοίνωση;
Έτσι σέβεται την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης; Μήπως δεν ξέρει
ότι ο κύριος εισαγγελέας είναι ο ίδιος µηνυτής συναδέλφων του;
Έχει µηνύσει ο ίδιος την προηγούµενη Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, τον προηγούµενο αντιεισαγγελέα, επόπτη των εισαγγε-
λέων διαφθοράς και δύο εισαγγελείς εφετών συναδέλφους του.
Η µήνυσή του ετέθη στο αρχείο από συνάδελφό του. Και όταν
ανέλαβε η σηµερινή εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, ανεσύρθη
από το αρχείο η µήνυση του κ. Αγγελή κατά συναδέλφων του. 

Έτσι, θα ανασυρθούν οι µηνύσεις, όταν τα στοιχεία θα προ-
σκοµιστούν. Για να προσκοµιστούν, όµως, πρέπει να κληθούµε
σε προκαταρκτική εξέταση, να κληθούν οι µηνυτές να εξετα-
στούν, να υποδείξουν µάρτυρες, να προσκοµίσουν έγγραφα. Πα-
ραβιάστηκε η ρητή και ειδική διάταξη του άρθρου 29, παρά-
γραφος 4 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας που προβλέπει προ-
καταρκτική εξέταση όταν µηνύονται εισαγγελικοί λειτουργοί και
όχι εφαρµογή της γενικής διάταξης του άρθρου 47 που επιτρέπει
απόρριψη µε απλή µελέτη του εγγράφου χωρίς προκαταρκτική
εξέταση. Είναι ειδικότερη, ρητή, κατηγορηµατική η διάταξη του
άρθρου 29, παράγραφος 4. 

Δεν υπάρχει, όµως, τέτοια δυνατότητα για τις µηνύσεις κατά
του κ. Τσίπρα και των Υπουργών του. Αυτές θα κριθούν από την
επόµενη Βουλή, σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τον νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών. 

Δεν θα σας απασχολήσω µε τα νοµικά θέµατα. Πήγα στην επι-
τροπή όχι επειδή µε κάλεσε, αλλά επειδή το ζήτησα επιµόνως.
Πήγα, λοιπόν, στην επιτροπή και ανέπτυξα τα νοµικά θέµατα
γιατί όλη η διαδικασία είναι άκυρη, γιατί οι µάρτυρες οι κουκου-
λοφόροι έχουν εξεταστεί κατά τρόπο αντιδικονοµικό και είναι
άκυρες οι καταθέσεις και γιατί υπάρχει αρµοδιότητα της Βουλής. 

Σας καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά. Είναι το
αντίγραφο της τοποθέτησής µου στην επιτροπή προκαταρκτικής
εξέτασης µε όλη τη νοµική τεκµηρίωση για να µη σας κουράζω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, γιατί να λέµε πολλά; Η ίδια η δικαιοσύνη, η ίδια η ει-
σαγγελική αρχή έχει αποφανθεί για το θέµα της αρµοδιότητας.

Διαχώρισε τις αρµοδιότητες. Διαβίβασε στη Βουλή µε έγγραφο
της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου τα ζητήµατα για τα οποία
θεωρεί ότι αρµόδια είναι η Βουλή και κράτησε στη δικαιοσύνη
ζητήµατα στα οποία θεωρεί ότι είναι αρµόδια η δικαιοσύνη, δη-
λαδή, η νοµιµοποίηση εσόδων, το ξέπλυµα. Και συνεχίζει την
έρευνά της. 

Η Κυβέρνηση, η Πλειοψηφία κάνει το εξής απίθανο: Λέει «θα
αποφασίσουµε σήµερα αν για τη νοµιµοποίηση εσόδων είναι αρ-
µόδια η Εισαγγελία». Μα, είναι αρµόδια και συνεχίζει. Δεν το
έστειλε. Δεν περιµένει απόφαση της Βουλής. Συνεχίζει από µόνη
της. Θεωρεί ότι έχει αρµοδιότητα. Ορθώς το θεωρεί. Για τα άλλα
θεώρησε ότι έχει αρµοδιότητα η Βουλή. Θα αλλάξουν γνώµη οι
εισαγγελείς; 

Σας καταθέτω το έγγραφο µε την κατανοµή αρµοδιότητας.
Δεν υπάρχει καµµία αποφατική σύγκρουση αρµοδιότητας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για σκεφθείτε ανώτατους εισαγγελικούς λειτουργούς που
έχουν αποφανθεί σύµφωνα µε τη νοµολογία και τη νοµοθεσία και
αλλάζουν γνώµη, δηλαδή σύρονται πίσω από την πολιτική βού-
ληση και τη σκοπιµότητα της τυχαίας συγκυριακής Πλειοψηφίας
της Βουλής σε θέµατα κράτους δικαίου και ποινικής διαδικασίας.
Θα µπορούσε να θεωρήσει κανείς έντιµους και ανεξάρτητους τέ-
τοιους εισαγγελικούς λειτουργούς; 

Δεν πιστεύω ότι θα βρεθεί ποτέ εισαγγελικός λειτουργός, και
µάλιστα στο επίπεδο της Εισαγγελίας Εφετών και της Εισαγγε-
λίας του Αρείου Πάγου, που θα κάνει αυτήν την ατιµία: να έχει
αποφανθεί για την αρµοδιότητά του, να έχει σεβαστεί τη νοµο-
λογία και την πρακτική και να έρθει µετά κατ’ επιταγή πολιτική,
κοµµατική, µικροκοµµατική σκευωρών να πει ότι αλλάζω γνώµη
και γίνοµαι ενεργούµενο του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. 

Θα είχατε εµπιστοσύνη εσείς; Εγώ έχω εµπιστοσύνη στον
θεσµό της δικαιοσύνης και στη συντριπτική πλειονότητα των δι-
καστικών και εισαγγελικών λειτουργών. Θα θεωρούσα, όµως, κα-
τάπτυστο έναν εισαγγελικό λειτουργό που είναι έρµαιο στα χέρια
της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας και των σκοπιµοτήτων της.
Δεν θα ήθελα να υπάρχει στο Δικαστικό Σώµα τέτοιος δικαστικός
λειτουργός. 

Και για να µην λέµε πολλά, ακούστε: Λέτε ψέµατα στη Βουλή.
Η µόνη υπόθεση, η οποία έχει εκκαθαριστεί και η οποία οδήγησε
σε βαριά ποινική καταδίκη, είναι η υπόθεση Τσοχατζόπουλου. Η
καταδίκη επεβλήθη τυπικώς για ξέπλυµα, για νοµιµοποίηση εσό-
δων. Δεν δικάστηκε ούτε για απιστία ούτε για δωροδοκία. Αυτά
είχαν εξαλειφθεί, αλλά η δίκη έγινε, η διερεύνηση έγινε, η κατα-
δίκη επιβλήθηκε. Σε κανένα άλλο θέµα δεν έχουµε αντίστοιχο
αποτέλεσµα.

Τον Ιούνιο του 2011 κατετέθη το πόρισµα της Επιτροπής Προ-
καταρκτικής Εξέτασης για την υπόθεση Τσοχατζόπουλου µε
Πρόεδρο τον σηµερινό Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τότε του ΠΑΣΟΚ,
Μάρκο Μπόλαρη και εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Δρίτσα, Πρό-
εδρο της σηµερινής επιτροπής. 

Η επιτροπή στο πόρισµά της δηλώνει ότι γνωρίζει όλη τη θεω-
ρητική συζήτηση για τι σηµαίνει «κατά την άσκηση των καθηκόν-
των ή όχι», όλη τη βιβλιογραφία και αποφαίνεται και λέει το εξής
πάρα πολύ απλό: «Η αποσύνδεση της δωροδοκίας από τα καθή-
κοντα του Υπουργού αποσυνδέει την πράξη από το στοιχείο της
αντικειµενικής της υπόστασης, γιατί εάν δεν έχει γίνει η πράξη
αυτή κατά την άσκηση των καθηκόντων, δεν υπάρχει έγκληµα,
άρα δεν χρειάζεται να µιλήσουµε ούτε για αρµοδιότητα, ούτε για
παραγραφή, ούτε για εξάλειψη.». Αυτό λέει το πόρισµα του 2011
στη σελίδα 81. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Διαβάστε και το άρθρο 10 του πορί-
σµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και στη σελίδα 121 έρχεται ο κ.

Δρίτσας ως εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ και λέει: «Το πόρισµα της
Πλειοψηφίας αναφορικά µε τα κεφάλαια κ.λπ., κ.λπ., µε βρίσκει
σύµφωνο». 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ποια σηµεία; 
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όλα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Το ότι υπάρχει ενοχή!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όλα. Λέτε, «µε βρίσκει σύµφωνο». 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Βεβαίως, ότι υπάρχει ενοχή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Να πάρετε µετά τον λόγο. Να απο-

λογηθείτε µετά! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία!  
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ότι υπάρχει ενοχή!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σταµατήστε. Ακούστε και συλλογι-

στείτε. Αναλογιστείτε. 
Αυτό είναι, λοιπόν, το πόρισµα. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δείτε, ιδίως, τις σελίδες 81 και 121 και επόµενες για τον κ. Δρί-
τσα και τις απόψεις του. 

Για να φτάσει στο συµπέρασµα αυτό η επιτροπή, µε συµφωνία
του κ. Δρίτσα και όλων, έκανε αυτό που ζητάµε: πλήρη έρευνα
επί της ουσίας. Μάρτυρες, έγγραφα, δικαστική συνδροµή και
µετά το έστειλε στο ειδικό δικαστήριο, λέγοντας ότι µόνο το ει-
δικό δικαστήριο µπορεί να αποφανθεί. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ούτε µια λέξη δεν παίρνω πίσω!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, κύριε Δρίτσα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και το ειδικό δικαστήριο, διά του

Συµβουλίου του, είπε ότι έχουν εξαλειφθεί άλλα αδικήµατα και
άλλα πάνε στη δικαιοσύνη, δηλαδή το ξέπλυµα. 

Αυτά έχει πει ούτως ή άλλως και το 1992 το ειδικό δικαστήριο,
αυτό είπε και το δικαστικό συµβούλιο του ειδικού δικαστηρίου
το 2011. 

Τα καταθέτω και αυτά τα σχετικά στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για εξαπάτηση ωµή της Βουλής και για αλλαγή της
πάγιας πρακτικής για λόγους µικροσκοπιµότητας! Πρόκειται για
µια θεσµική και δικονοµική αθλιότητα! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βενιζέλο, συντο-
µεύετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όµως, οι Υπουργοί µίλησαν διπλό

χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, όχι, καθόλου. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είκοσι ένα λεπτά µίλησε ο Υπουρ-

γός. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γνωρίζω πόσο µίλησε κα-

θένας και άλλοι τήρησαν ευλαβικά τους χρόνους. Μην συµψηφί-
ζουµε, αλίµονο! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ακούστε. Αυτό το οποίο θα συµβεί
τώρα είναι πάρα πολύ εύκολο. Η δικαιοσύνη συνεχίζει για τη νο-
µιµοποίηση. Δεν πρόκειται να βρει τίποτα. Ψάχνουν, ανοίγουν,
κλείνουν µετά, διότι ουκ αν λάβοις παρά του µη έχοντος. Απλώς,
θα αναγκαστεί να πει και αυτή ότι είναι αναρµόδια, για να µην πει
η επιτροπή της Βουλής ότι η δωροδοκία έχει εξαλειφθεί. 

Όµως, εµείς θέλουµε να ερευνηθεί επί της ουσίας. Και θα
ερευνηθεί επί της ουσίας, πρώτον, µε τις µηνύσεις που έχουµε
υποβάλει και µε τις αγωγές που θα υποβάλουµε και βεβαίως,
στην επόµενη Βουλή και µε την ειδική επιτροπή που προβλέπει
το άρθρο 86 του Συντάγµατος. Μόνο αυτή η µέθοδος οδηγεί σε
πραγµατικό αποτέλεσµα. Όλο το άλλο είναι ένα παιχνίδι, ένα
πινγκ πονγκ, προκειµένου να µην πει η Βουλή τη νοµική πραγµα-
τικότητα και να αναγκαστεί να την πει η δικαιοσύνη. Θα την πει. 

Τελειώνω, λέγοντας το εξής. Τι αποφασίζει η Βουλή σήµερα;
Εγώ συµφωνώ µε την ύπαρξη δέκα καλπών και συµφωνώ µε το
ερώτηµα «ναι ή οχι όχι στην άσκηση ποινικής δίωξης;». Δεν προ-
βλέπεται καµµία αιτιολογία από τον Κανονισµό της Βουλής. Ούτε
επιτρέπει ο Κανονισµός της Βουλής και το Σύνταγµα απόφαση

επί της αρµοδιότητος. 
Το µόνο που επιτρέπει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός είναι

απόφαση για το αν ασκείται ή όχι ποινική δίωξη. Αυτή είναι η δεύ-
τερη µεγάλη απάτη, επικοινωνιακή και θεσµική. Η Βουλή σήµερα
αποφασίζει να µην ασκηθεί ποινική δίωξη για τα δέκα πρόσωπα,
που συκοφαντικώς κατηγορούνται. Η αιτιολογία είναι εικονική και
είναι νοµικώς ανυπόστατη. 

Αυτό το αποτέλεσµα είναι δεκτό. Πράγµατι, δεν πρέπει να
ασκηθεί ποινική δίωξη κατά των δέκα προσώπων, γιατί δεν υπάρ-
χει κανένα απολύτως στοιχείο. Αν θέλετε να ψηφίσετε έρευνα δι-
καστική, ψηφίστε «ναι», να πάει η υπόθεση στο ειδικό δικαστήριο
και στο συµβούλιο του ειδικού δικαστηρίου. 

Κάνετε, όµως, δυστυχώς άσχηµα παιχνίδια εργαλειοποίησης
και ταπείνωσης της δικαιοσύνης. Σας επαναλαµβάνω, λίγοι, µε-
τρηµένοι στα δάκτυλα, γνωστοί, είναι οι πρόθυµοι. Οι πολλοί δι-
καστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί είναι έντιµοι και ανεξάρ-
τητοι, παρά τη σωρεία ποινικών και πειθαρχικών διώξεων. Ανθί-
σταται η ολοµέλεια του Αρείου Πάγου, ανθίσταται το Ανώτατο
Δικαστικό Συµβούλιο, ακόµη και όταν έχουν επιβληθεί οριστικές
παύσεις, ακόµη και όταν γίνονται τοποθετήσεις και αποσπάσεις
τιµωρητικού χαρακτήρα. Γιατί πιστεύουν στους θεσµούς, αλλά
και γιατί -ας είµαστε ειλικρινείς- άλλαξαν οι πολιτικοί συσχετι-
σµοί. Έχετε υποστεί, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, συντρι-
πτική πολιτική, δικανική και ηθική ήττα. 

Οι ευθύνες είναι πολλές και πολυεπίπεδες. Άλλες είναι οι ευ-
θύνες του Πρωθυπουργού και των Υπουργών, άλλες οι δικές
σας. Όµως, έχετε και εσείς ευθύνη, γιατί ψηφίζετε στο πλαίσιο
µίας δικαστικής αρµοδιότητας της Βουλής, την οποία ευτελίζετε. 

Ο εκβιασµός των θεσµών δεν θα περάσει. Ο σφετερισµός της
εξουσίας δεν θα περάσει. Η αλλοίωση των θεσµών θα ανακοπεί.
Υπάρχει πρόβληµα δικαιοσύνης, πρόβληµα κράτους δικαίου,
πρόβληµα στην πραγµατικότητα αντοχής των θεσµών. Γι’ αυτό,
η µόνη καθαρή λύση είναι εκλογές και άλλη κυβέρνηση που θα
ανορθώσει την χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, εί-
κοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Ικαριώτισσας Πέλλας και από το
4ο Δηµοτικό Σχολείο Κρύας Βρύσης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν περάσουµε στην τρίτη και τελική φάση αυτής της διαδι-
κασίας, την οποία θα εκκινήσει ο κ. Παπαχριστόπουλος, ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος –επειδή δεν θα µιλήσει ο κ. Καµµέ-
νος- για µισό λεπτό έχει τον λόγο ο κ. Σταϊκούρας, ο οποίος θα
καταθέσει και κάποια σχετικά έγγραφα, όσον αφορά τον δικό του
χρόνο υπουργίας, επειδή προηγουµένως αναφέρθηκαν κάποια
ζητήµατα. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Σταϊκούρα, αλλά σας παρακαλώ να µην
επεκταθείτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μισό λεπτό θέλω.

Ο κ. Πολάκης στην τοποθέτησή του έκανε µία ψευδή αναφορά
και έναν υπαινιγµό στο πρόσωπό µου. Ήρθε η ώρα να αποκατα-
σταθεί και να κατατεθεί η αλήθεια. 

Θα καταθέσω δύο έγγραφα: Το αποθεµατικό του 2013 και το
αποθεµατικό του 2015, για µία σύγκριση. 

Πρώτον, είπε ο κ. Πολάκης ότι αφήσαµε το αποθεµατικό στο
τέλος µε 70 εκατοµµύρια ευρώ. Αν συγκρίνετε τα δύο αποθεµα-
τικά, το 2013 χρησιµοποιήσαµε χαµηλότερο αποθεµατικό και πε-
ρίσσεψαν και περισσότερα χρήµατα. 

Με αυτή τη λογική, εσείς αφήσατε 50 εκατοµµύρια ευρώ το
2015. Είναι αυτός υπολογισµός µε βάση τα δηµοσιονοµικά; 

Άρα, πρώτον, χρησιµοποιήθηκε λιγότερο αποθεµατικό, περίσ-
σεψαν περισσότερα χρήµατα και είχαµε και 200 εκατοµµύρια
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ευρώ στην άκρη για δηµοσιονοµική πειθαρχία. Αυτά περί δηµο-
σιονοµικής πειθαρχίας. 

Δεύτερον, υπαινίχθηκε ο κ. Πολάκης ότι τα χρήµατα αυτά δεν
πήγαν στα νοσοκοµεία. Ο κωδικός είναι δηµόσια διαθέσιµος -θα
τον καταθέσω-, είναι ο 2326. Ο κωδικός 2326 είναι: «Επιχορή-
γηση σε νοσηλευτικά ιδρύµατα για εξόφληση υποχρεώσεων πα-
ρελθόντων ετών».

Τρίτη και τελευταία παρατήρηση. Για ποιον λόγο έγινε αυτό;
Διότι δεν γίνονταν οι επιχορηγήσεις από τα ασφαλιστικά ταµεία,
από τον ΕΟΠΥΥ και ερχόταν ο κρατικός προϋπολογισµός στο
τέλος να καλύψει αυτό το κενό. Και εάν τυχόν εµείς κάναµε αυτά,
το 2015 που κάνατε ακριβώς το ίδιο µε 130 εκατοµµύρια είναι
κάτι µεµπτό; Ακριβώς το ίδιο έγινε και το 2015.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Συνεπώς, τα ψέµατα έχουν κοντά
ποδάρια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε την κα-

τάθεση των εγγράφων. Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης):Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο
κ. Παπαχριστόπουλος για δώδεκα λεπτά, µε µια ελαστικότητα.
Θα µιλήσει αντί του Προέδρου του κόµµατος των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων. Θα παρακαλούσα και για την τήρηση του χρόνου. 

Οι πλείστοι των οµιλητών και των οµιλητριών ήταν εξαιρετικά
µέσα στον χρόνο τους και πολύ καλά προετοιµασµένοι. Οι λίγες
παραφωνίες να µην δώσουν τον τόνο στη συνεδρίαση, έτσι ώστε
να τελειώσουµε εγκαίρως. Ευχαριστώ.

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Παρότι ακούστηκαν κάποιες απειλές, άµεσες ή και έµµεσες,

δεν σταµατάω εκεί, γιατί πιστεύω ότι οι τόνοι ήταν πιο χαµηλοί –
εγώ το χαιρετίζω αυτό- σε σχέση µε την πρώτη φορά. Το λέω ει-
λικρινά, το τεκµήριο της αθωότητας υπάρχει για όλους και
ειλικρινά το εύχοµαι για όσους θεωρούνται εµπλεκόµενοι, γιατί
ακόµη δεν έχει αποδειχτεί τίποτα.

Θέλω, ωστόσο, να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους και
νοµίζω ότι µπορούµε να το κάνουµε. Άκουσα πάρα πολλές φο-
ρές, ούτε µία ούτε δύο, για κουκουλοφόρους, για ψευδόµενους
και πάει λέγοντας. Θέλω να θυµίσω µε στοιχεία τα εξής: Υπάρχει
ένας νόµος, ο ν.2928/2001, όπου µεγάλες υποθέσεις τροµοκρα-
τίας ή κάποιας οργάνωσης, ας το πούµε, όχι νόµιµης ήταν στο
πλαίσιο αυτού του νόµου για τους προστατευόµενους µάρτυρες.
Υπάρχει νοµοθεσία από το 2001. 

Στις 7-4-2014 επί κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου και µε τις
υπογραφές του κ. Στουρνάρα, του κ. Μητσοτάκη και του κ. Γε-
ωργιάδη, αυτός ο νόµος που µέχρι τότε αφορούσε εγκληµατικές
οργανώσεις και τροµοκρατία επεκτείνεται για περιπτώσεις δω-
ροδοκίας, ξαναλέω, µε υπογραφές αυτών που είπα στην κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου.

Να µπούµε λίγο στο ζουµί των προστατευόµενων µαρτύρων,
γιατί ακούω από το πρωί έως το βράδυ κάποιους να προσπαθούν
να τους απαξιώσουν. Θέλω, λοιπόν, να πω τα εξής:

Δυστυχώς, σε µεγάλες υποθέσεις ξεπλύµατος χρήµατος, ορ-
γανωµένου εγκλήµατος, ναρκωτικών, διαφθοράς συχνά -ακού-
στε λίγο- εξαφανίζονται ή καταλήγουν δολοφονηµένοι ή αυτο-
κτονούν κάποιοι µάρτυρες. Χειροπιαστή απόδειξη, για όσους έ-
χουν ασθενική µνήµη, είναι η περίπτωση του «NOOR I», οκτώ άν-
θρωποι δολοφονηµένοι. Εκεί καθεστώς προστατευόµενων µαρ-
τύρων δεν υπήρχε.

Επίσης, στην Αµερική, εκτός από την παλιά ιστορία µε την Κου-
Κλουξ-Κλαν, µέσω προστατευόµενων µαρτύρων εκεί θεσµοθέ-
τησαν και κατάφεραν από το ’71 έως το ’13 -και έχει µεγάλη
σηµασία- τέτοιοι µάρτυρες, που ήταν γύρω στις δεκαοκτώ χιλιά-
δες τετρακόσιους, µε τις καταθέσεις τους να οδηγήσουν σε κα-

ταδίκες το 89% των περιπτώσεων των κατηγορουµένων. Οι προ-
στατευόµενοι µάρτυρες δεν είναι κουκουλοφόροι. Είναι νοµοθε-
τικά κατοχυρωµένοι, τους ξέρει η δικαιοσύνη και έτσι λειτουρ-
γούν και εδώ.

Δεύτερο κρατούµενο. Ακούω από το πρωί έως το βράδυ τη
λέξη «σκευωρία» και λέω το εξής: Το άρθρο 86, που πιστεύω ότι
κανείς δεν το θέλει σε αυτήν τη Βουλή ρωτήστε ποιος το νοµο-
θέτησε και γιατί. Σε καµµία χώρα της Ευρώπης -ούτε σε µια χώρα
της Ευρώπης-, δεν υπάρχει σύντοµη παραγραφή. Δεν υπάρχει
ούτε στην Ιρλανδία, ούτε στη Μεγάλη Βρετανία, ούτε στην Πορ-
τογαλία, ούτε στη Γερµανία. Στην Ιταλία χρειάζεται άδεια της
Βουλής, όπως και στην Ισπανία, αλλά µόνο για εγκλήµατα κατά
της ασφάλειας του κράτους. Στη Γαλλία δε η δίωξη δεν θέλει
άδεια, ενεργοποιείται από δικαστήριο της δηµοκρατίας µε συµ-
µετοχή της Βουλής. Πουθενά –µα, πουθενά- δεν υπάρχει σύν-
τοµη παραγραφή. 

Λυπάµαι που το λέω, αλλά ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία πιά-
στηκαν στα δίχτυα µιας τριτοκοσµικής συνταγµατικής ρύθµισης,
που είµαστε υποχρεωµένοι να σεβόµαστε και που είχαν ψηφίσει
για να εξασφαλίζουν αµοιβαία ατιµωρησία. Αµοιβαία ατιµωρη-
σία!

Τι λέει, λοιπόν, αυτό το νοµοθέτηµα, που δεν µπορεί να το πα-
ραβιάσει κανείς; Αµελλητί! Έρχονται τα ονόµατα στη Βουλή.
Είναι καλό αυτό; Όχι. Εγώ θα συµφωνήσω µε τους εµπλεκόµε-
νους. Μπορούσε κανείς να παραβιάσει το Σύνταγµα και να µην
το κάνει; Ας έλθει κάποιος να µου το πει. Όχι, δεν µπορούσε. Δεν
µπορούσε, ήταν παραβίαση του Συντάγµατος αν αυτά τα ονό-
µατα δεν έρχονταν στη Βουλή. Και ρωτάω επίσης: Σε αυτήν τη
φάση της διαδικασίας χρειάζονταν αποδείξεις; Όχι! Όχι! Είναι
δουλειά του ανακριτή, του Δικαστικού Συµβουλίου και του δικα-
στηρίου αν υπάρξει παραποµπή. Τι χρειάζεται σε αυτήν τη φάση;
Ισχυρή ένδειξη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, λίγο πιο
σιγά τη φωνή για να σας παρακολουθούν πιο εύκολα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Συµµορφώνοµαι, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι θέµα των µικροφώ-
νων. Ευχαριστώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Συµµορφώνοµαι.
Ένδειξη ισχυρή. Υπήρχαν ενδείξεις ισχυρές; Θέλετε να σας

θυµίσω µερικές; Δεν θα πω ούτε ονόµατα ούτε θέλω να θίξω κα-
νέναν. Ειλικρινά σας το λέω, το τεκµήριο της αθωότητας το σέ-
βοµαι και το εύχοµαι σε όλους. 

Ωστόσο, µπροστά µου έχω τα εξής: Βλέπω, δηλαδή να µπαί-
νουν τρεις λέξεις σε µια διάταξη. Με αυτήν τη διάταξη µπαίνουν
δέκα καινούρια φάρµακα ως µη όφειλαν -τα είπε πριν ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Υγείας, εγώ απλά τα τεκµηριώνω- και ενώ ήταν
υποχρεωτικό αυτά τα φάρµακα να κυκλοφορούν σε δώδεκα
χώρες, στα 2/3 των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι όπως
ήταν διατυπωµένες αυτές οι λέξεις µπήκαν έστω και αν ήταν σε
δύο χώρες. Το δε περίεργο είναι ότι αυτή η νοµοθετική ρύθµιση,
µετά από έξι µήνες αφαιρείται. Μια ένδειξη. 

Δεύτερη ένδειξη. Κατ’ αρχάς όλοι ξέρουν ότι πρέπει να συµ-
βαίνουν τρία πράγµατα, για να µπορείς να βοηθήσεις µια πολυε-
θνική εταιρεία. Ψηλές τιµές, µονοπώλιο στις τιµές και γρήγορη
επιστροφή χρηµάτων. Λυπάµαι, αλλά και τα τρία έγιναν. 

Το Lucentis για παράδειγµα, ένα φάρµακο που είναι για την
ωχρά κηλίδα, ήταν το µόνο που κυκλοφορούσε και οι ανταγωνι-
στές πήγαν περίπατο. Η τιµή του ήταν σαράντα φορές πιο ακριβή
από το δεύτερο ανταγωνιστικό. Δεν τα λέω εγώ. Ρωτήστε τους
ανταγωνιστές. Το Gilenya 1.400, ένα άλλο φάρµακο για το οποίο
διαµαρτύρονται τα δύο ανταγωνιστικά, κυκλοφορούσε µόνο του
επί ένα και ενάµιση χρόνο, δηλαδή µονοπώλιο κανονικό. Κέρδιζε
η «NOVARTIS» και οι ανταγωνιστές διαµαρτύρονταν. 

Άλλη ένδειξη είναι µε τον γνωστό κ. Παπασταύρου να ορίζεται
υπεύθυνος για θέµατα τιµών φαρµάκων. Με ποιανού άραγε την
υπογραφή; Βλέπουµε ακόµα ένα ιδιόχειρο σηµείωµα του τότε
Πρωθυπουργού, µε το τηλέφωνο του υπεύθυνου Υπουργού, για
την εκταµίευση των χρηµάτων. Ήταν να πάρει πίσω 140 εκατοµ-
µύρια η «NOVARTIS» και πήρε καµµιά εξηνταπενταριά, -δεν ξέ-
ρω, γι’ αυτά είµαι σίγουρος-, µε ειδική υπογραφή. Υπάρχουν
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εταιρείες, οι οποίες δεν έχουν πληρωθεί ακόµα µε την κρίση.
Θα µπορούσα να σας αναφέρω κι άλλα πολλά, γιατί τυχαίνει

να είµαι στον χώρο της υγείας πάνω από τριάντα πέντε χρόνια
και ξέρω ακριβώς τι γινόταν. Τα 23 δισεκατοµµύρια που λένε ότι
ξοδεύτηκαν είναι λίγα. 

Και επειδή συµβαίνει να είµαι και µέλος στην Επιτροπή για την
Υγεία, θέλω ακόµα να θυµίσω τα εξής: Βλέπω καθηµερινά κάποι-
ους δηµοσιογράφους να λυσσοµανάνε, βγάζοντας δηλητήριο και
χολή, γιατί «η χώρα βυθίζεται», γιατί «βουλιάζουµε», γιατί «είναι
η χειρότερη Κυβέρνηση», τα οποία τα ξανάκουσα, πάλι, πριν από
λίγο. Έχω όλα τα στοιχεία, ποιοι δηµοσιογράφοι και γιατί έπαιρ-
ναν χρήµατα, ενώ υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση που τους το απα-
γορεύει. Μας εξηγεί κανείς γιατί το ΚΕΕΛΠΝΟ, για παράδειγµα,
έδινε σε σταθµούς 500.000 το 2014, 300.000 το 2013, 200.000
και πάει λέγοντας. Τα στοιχεία τα έχω. Δεν θέλω να ερεθίσω ούτε
να παίξω σε δελτία γιατί είπα ονόµατα κ.λπ., αλλά λίγη προσοχή
δεν βλάπτει. Πέντε κανάλια καθηµερινά, πέντε, έξι εφηµερίδες -
κάτι σας είπα για το «NOOR 1» πριν- και µερικά ραδιόφωνα σε
διατεταγµένη υπηρεσία, γιατί ξέρουν ότι η χώρα βγαίνει. 

Κανείς δεν θριαµβολόγησε ούτε άκουσα έναν να θριαµβολο-
γήσει γιατί η χώρα βγαίνει, γιατί οι εξαγωγές έχουν αυξηθεί, γιατί
η ανεργία σιγά αλλά σταθερά πέφτει, γιατί ο τουρισµός ανεβαί-
νει, γιατί οι επενδύσεις αυξάνονται, γιατί ακόµα και τα τρίµηνα
οµόλογα από 0,78% πήγανε στο 0,56%, γιατί όλος ο πλανήτης
βλέπει ότι η µακροοικονοµία πηγαίνει καλά και κάποιοι αισθάνον-
ται λίγο περίεργα, γιατί η χώρα, χωρίς θριαµβολογία, θα βαδίσει
µε πάρα πολλές ελευθερίες που πρέπει να διορθωθούν. 

Χρόνια τώρα –και δεν µπορώ να αντισταθώ να το πω- οι κυβερ-
νήσεις που υπήρχαν δούλευαν για εκατό οικογένειες. Κάποιοι
εδώ µέσα έχουν ιδιοκτησιακή αντίληψη. Αισθάνονται ότι είναι
µόνο το σπίτι τους και πολλούς από εµάς µας θεωρούν παρεί-
σακτους, ενοχλητικούς. 

Θέλω να ξέρετε ένα πράγµα: Πολλοί από µας δεν µπήκαµε
εδώ ούτε για να κάνουµε δηµόσιες σχέσεις ούτε για να πλουτί-
σουµε. Μην το ξεχνάτε αυτό. Είναι το µεγαλύτερό µας όπλο. 

Κι εγώ θέλω να πω κάτι στο σηµείο αυτό, που θα αδικήσω αυ-
τούς τους δύο Υπουργούς, αλλά για ένα ζήτηµα ηθικής τάξης
23.000 ευρώ ο Πρωθυπουργός «ξήλωσε» δύο Υπουργούς κι
έδωσε ένα µήνυµα παντού. Ρωτώ γι’ αυτά που µάθαµε χρόνια
τώρα, για τα Panama Papers, για τις λίστες, για τις εξωχώριες,
για τα παράγωγα, για τους οικονοµικούς παραδείσους. Έχω κα-
ταθέσει δέκα φορές την εφηµερίδα «DIE WELT». Μας ψέγει κιό-
λας έναν µήνα µετά τις εκλογές, «γιατί δεν φορολογείτε -τους
λέει- τα 800 δισεκατοµµύρια που έφυγαν από τη χώρα;». Γι’ αυτά
τα 800 δισεκατοµµύρια -εγώ δεν λέω ότι είναι όλα παράνοµα, τα
300 να είναι- δεν άνοιξε ρουθούνι, δεν άνοιξε µύτη. 

«Θέλει αρετή και τόλµη η ελευθερία» έλεγε ο Κάλβος. Λέω
εγώ: «Θέλει αρετή και τόλµη η Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία. Και
αυτήν την αρετή και την τόλµη την έχει αυτή η Κυβέρνηση». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον κ. Πα-

παχριστόπουλο.
Παρακαλώ, τον λόγο έχει η κ. Γεννηµατά, Πρόεδρος της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περιµένουµε σήµερα όλη την
ηµέρα µια διάψευση που δεν έχει έρθει, µια διάψευση από την
πλευρά της Κυβέρνησης γιατί φέρεται ότι στο τραπέζι των δια-
πραγµατεύσεων έχει πέσει ένα όνοµα που ακούει στο «Μακεδο-
νία του Ίλιντεν». 

Είναι προφανές ότι η συγκεκριµένη ονοµασία συνιστά την επι-
τοµή της επιστροφής του αλυτρωτισµού. Θέλω να πιστεύω πως
η Κυβέρνηση δεν έχει µπει καν στη διαπραγµάτευση αυτού του
ονόµατος.

Θέλω, όµως, να τονίσω, όπως έχουµε πει πάρα πολλές φορές,
ότι η επίλυση του ζητήµατος δεν αφορά µονάχα την ονοµασία.
Απαιτείται ολοκληρωµένη λύση. Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που
µας έχει κάνει η Κυβέρνηση ως τώρα, αυτό διαπραγµατεύεται εκ

µέρους του ελληνικού λαού: τη σύνθετη δηλαδή ονοµασία erga
omnes και την αλλαγή του Συντάγµατος.

Απαιτούνται δεσµευτικές ρυθµίσεις για την εγγύηση της µη
επιστροφής του αλυτρωτισµού και την παραχάραξη της ιστο-
ρίας. Χθες ο Πρωθυπουργός, στη συνέντευξη Τύπου που έδωσε,
είπε πως δεν βρίσκεται η διαπραγµάτευση σε µια κρίσιµη καµπή
ώστε να αισθάνεται ότι πρέπει να ενηµερώσει τους πολιτικούς
Αρχηγούς. Σήµερα µάθαµε ότι θα µας ενηµερώσει τελικώς τηλε-
φωνικά αύριο. Εν τω µεταξύ, οι διαρροές δίνουν και παίρνουν.

Κλείνοντας, λοιπόν, περιµένουµε την επίσηµη ενηµέρωση και
ελπίζουµε ότι πράγµατι η Κυβέρνηση αυτή διαπραγµατεύεται,
όπως είπε ο Πρωθυπουργός, εις το όνοµα όλων των Ελλήνων µια
πραγµατικά ολοκληρωµένη λύση.

Έρχοµαι στη σηµερινή συζήτηση. Σήµερα εδώ τι γίνεται; Ρίχνει
αυλαία µια κακοστηµένη και εν τέλει κακοπαιγµένη παράσταση,
ένα πολιτικό φιάσκο, µια κατασκευασµένη ιστορία στηριγµένη
πάνω σε ένα πραγµατικό σκάνδαλο. Μια προσπάθεια κατα-
σκευής γεγονότων και ενόχων, µέσω πρόθυµων, αλλά ανώνυµων
µαρτύρων και βολικών παραδοχών, µια κοινοβουλευτική παρω-
δία µε ένα ταιριαστό άδοξο τέλος. Το ίδιο το πόρισµα της δικής
σας Πλειοψηφίας είναι και η οµολογία της αποτυχίας σας. 

Την ώρα που η Ελλάδα βρίσκεται σε ένα τόσο κρίσιµο σταυ-
ροδρόµι που η ελληνική κοινωνία, ο ελληνικός λαός αγωνιά,
εσείς επιλέγετε, για άλλη µια φορά, να δηλητηριάζετε την πολι-
τική ζωή του τόπου. Αφήστε, επιτέλους, τα παιχνίδια µε τους θε-
σµούς. Σταµατήστε να προσβάλετε την ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης. Ο σεβασµός στη διάκριση των εξουσιών είναι όρος περι-
φρούρησης της ίδιας της δηµοκρατίας.

Εσείς εξακολουθείτε τη γραµµή της πόλωσης και του διχα-
σµού. Παίζετε τα ρέστα σας πάνω σε ένα τοξικό κλίµα. Κάθε µέ-
ρα, κάθε ώρα παραµονής σας στην εξουσία κοστίζει πολλαπλά-
σια. Δεσµεύετε τη χώρα µε νέα βάρη που επιτείνουν το δράµα
του λαού.

Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι, κύριοι της Κυβέρνησης,
ότι φοβάστε την ετυµηγορία του ελληνικού λαού. Αν είχατε στοι-
χειώδες αίσθηµα πολιτικής ευθύνης, θα προκηρύσσατε εκλογές,
ώστε τώρα ο ελληνικός λαός να αποφασίσει ποιος πρέπει να
είναι στο τιµόνι της χώρας, για να οδηγήσει πράγµατι µε ασφά-
λεια στη βιώσιµη έξοδο από την κρίση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Μπροστά, όµως, στο βάρος της δικής σας αποτυχίας, κατα-
φεύγετε συνεχώς σε αυτό που έχετε µάθει και σε αυτό που τόσα
χρόνια υπηρετείτε: τη συνωµοσιολογία, τα δήθεν µαύρα µέτωπα,
την επιχείρηση εξόντωσης των πολιτικών σας αντιπάλων, την εύ-
κολη καταδίκη ανθρώπων και συνειδήσεων.

Από αυτό εδώ το Βήµα τον περασµένο Φεβρουάριο σάς το
είχα πει καθαρά: η υπόθεση «NOVARTIS» σηµατοδοτεί ένα από
τα πιο σοβαρά επεισόδια στο υπαρκτό σκάνδαλο της δηµόσιας
φαρµακευτικής δαπάνης. Πάνω σε αυτό το υπαρκτό σκάνδαλο
επιλέξατε να στήσετε µια σκευωρία, µια κατά παραγγελία δίωξη
σε ύποπτους χρόνους, µε ανύπαρκτες αποδείξεις και βέβαια µε
ανώνυµους µάρτυρες. Είχαµε από τότε διαβλέψει και αποκαλύ-
ψει τις πραγµατικές σας προθέσεις.

Απέναντι στη δική σας πλεκτάνη εµείς απαντήσαµε: Διαφάνεια,
διαφάνεια για τους πάντες και παντού! Φως, περισσότερο φως!
Δεν έχουµε τίποτα να φοβηθούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ναι, να ερευνηθεί σε βάθος η υπόθεση και να αφεθεί, επιτέ-
λους, η δικαιοσύνη ανεξάρτητη και ανεπηρέαστη να κάνει τη
δουλειά της. Να αποδοθούν ευθύνες εκεί που πραγµατικά ανή-
κουν. Να εξετάσουµε το φάρµακο ως ολοκληρωµένο κεφάλαιο.
Να καταδικάσουµε πρακτικές πολυεθνικών γιγάντων που νο-
θεύουν τον ανταγωνισµό. Να αναζητήσουµε την αποκατάσταση
της ζηµιάς που υπέστη το δηµόσιο και οι ασφαλισµένοι. Να ει-
σάγουµε θεσµικές δικλίδες ασφαλείας απέναντι στις αθέµιτες
πρακτικές και στη διαφθορά, διαρκή έλεγχο, διαφάνεια, όπως
κάνουν όλες οι χώρες του κόσµου. Να συστήσουµε διακοµµατική
επιτροπή για τη φαρµακευτική δαπάνη, την οποία ακόµα αρνεί-
στε. Δεν κάνατε απολύτως τίποτα όλο αυτό το διάστηµα.
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Ναι, λοιπόν, εµείς ζητήσαµε και απαιτήσαµε να λάµψει η αλή-
θεια, να διαλευκανθεί η υπόθεση αυτή µε τον συνταγµατικά επι-
βεβληµένο τρόπο, µε σεβασµό στη λειτουργία των θεσµών, της
δικαιοσύνης και του Κοινοβουλίου. Όχι µε προγραφές, όχι µε συ-
νοπτικές εκτελέσεις, όχι µε fake επιτροπές για το θεαθήναι. Δυ-
στυχώς, επαληθευτήκαµε απολύτως.

Μετά την καθυστερηµένη διαβίβαση του φακέλου της υπόθε-
σης στη Βουλή από τη δικαιοσύνη, ενός φακέλου προβληµατι-
κού, εσείς τι κάνατε; Αρνηθήκατε την ουσιαστική έρευνα. Ανοί-
ξατε τον φάκελο της υπόθεσης για να κάνετε γκρίζα προπα-
γάνδα και, βεβαίως, να έχετε και πηχυαίους τίτλους στον κίτρινο
Τύπο της συγκυβέρνησης. 

Δεν θέλατε την αποκάλυψη της αλήθειας. Αρνηθήκατε να κα-
λέσετε µάρτυρες. Πήγατε να στήσετε δίκες άλλων εποχών και
σας βγήκε πολιτική επιθεώρηση. 

Η ειδική επιτροπή που λειτούργησε σύµφωνα µε τους σχεδια-
σµούς σας, αρνήθηκε κάθε ουσιαστική διερεύνηση, µε αποτέλε-
σµα αυτή η ένοχη Πλειοψηφία να παραβιάζει όχι µόνο την εντολή
της Βουλής, αλλά και το ίδιο το Σύνταγµα και τον νοµικό µας πο-
λιτισµό. Αφού πρώτα διασύρατε, βεβαίως, συγκεκριµένα πρό-
σωπα µε εµφανή πολιτικά κριτήρια, αφού καταπατήσατε κι αυτό
ακόµα το τεκµήριο αθωότητας, στέλνετε τώρα ξανά την υπόθεση
στη δικαιοσύνη, όταν η ίδια η δικαιοσύνη σας έχει διαβιβάσει τον
φάκελο ζητώντας να διερευνήσετε την υπόθεση. Από τον Άννα
στον Καϊάφα.

Κι όταν σας ρωτήσαµε πού το πάτε, όταν ζητήσαµε η επιτροπή
να ερευνήσει σε βάθος, εσείς απαντήσατε πως παρέλκει κάθε
εξέταση της υπόθεσης. Παρέλκει, λοιπόν, η αλήθεια για την κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία. 

Σε αυτές τις µεθοδεύσεις σας εµείς δεν έχουµε καµµία απο-
λύτως θέση. Εµείς ζητήσαµε εξαρχής την εις βάθος διερεύνηση
του σκανδάλου. Μόνο εµείς ζητάµε να ανοίξει επιτέλους ο φά-
κελος του φαρµάκου, να µιλήσουµε επιτέλους µε ονόµατα και
στοιχεία. 

Κλείσατε άρον-άρον τον φάκελο «NOVARTIS», γιατί την αλή-
θεια στο φάρµακο τη φοβάστε όπως ο διάβολος το λιβάνι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Θα κάνετε άραγε το ίδιο και στην Εξεταστική Επιτροπή για την
Yγεία, που έναν χρόνο τώρα δεν βρήκε ούτε µια λέξη να πει για
τη φαρµακευτική δαπάνη την περίοδο 2004 - 2009; Μέχρι πότε,
κύριοι της Κυβέρνησης, θα καλύπτετε τις ευθύνες της Δεξιάς; 

Πρέπει να ακουστεί, επιτέλους, σε αυτή τη χώρα ποιος και
γιατί οδήγησε την εκτόξευση της δαπάνης των φαρµάκων πριν
από το 2009 σε πανευρωπαϊκά επίπεδα ρεκόρ. 

Το ΠΑΣΟΚ παρέδωσε τη δαπάνη το 2004 στα 2,4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Είχε ήδη εισαγάγει µηχανισµούς ελέγχου και περιο-
ρισµούς στη συνταγογράφηση. Την παρέλαβε στα 5,1 δισεκα-
τοµµύρια το 2009 και την ξανακατέβασε µέσα στα τρία επόµενα
δύσκολα χρόνια στα 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ και η δεξιοί του συνεταίροι δίνουν συγχωρο-
χάρτι στην περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας. Κάνουν πως δεν την
βλέπουν. Όµως το πάρτι τότε έγινε. 

Πώς καθορίζονταν οι τιµές µέχρι το 2009; Ποιος και µε ποια
κριτήρια ρύθµιζε τις εισαγωγές των νέων φαρµάκων; Πώς γινό-
ταν η συνταγογράφηση πριν από το 2009; Πώς έφτασε η φαρ-
µακευτική δαπάνη στα 5,1 δισεκατοµµύρια επί Νέας Δηµοκρα-
τίας; 

Επίσης, τι άλλαξε µετά; Πώς έσπασε το πάρτι των φαρµακο-
βιοµηχανιών; Πώς έπεσε η δαπάνη στα 2,8 δισεκατοµµύρια; Με
την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, µε τον ΕΟΠΥΥ, τους ελέγ-
χους, το Παρατηρητήριο Τιµών, τον εξορθολογισµό του συστή-
µατος τιµολόγησης, µε µειώσεις των τιµών, µε µάχες καθηµερι-
νές. Τότε που ο ΣΥΡΙΖΑ έκλεινε το µάτι στις φαρµακευτικές και
αντί για νοικοκύρεµα έβλεπε βάρβαρες περικοπές και απαιτούσε
άµεση αύξηση της δαπάνης. Ακούστε! Αυτά ήταν από τα χείλη
του ίδιου του κ. Τσίπρα τότε. 

Και εν τέλει τι γίνεται σήµερα επί ΣΥΡΙΖΑ; Ποιοι ωφελήθηκαν
από την καθυστέρηση έκδοσης δελτίου τιµών για έναν ολόκληρο
χρόνο το 2015; Πόσα εκατοµµύρια κόστισε στο ελληνικό δηµόσιο
αυτή η αφηρηµάδα; Γιατί και πώς κάποιοι αρνήθηκαν να τιµολο-

γήσουν εγκαίρως τα φάρµακα, δίνοντας µπόνους σε συγκεκρι-
µένα συµφέροντα; 

Εµείς θα επιµείνουµε. Θα επιµείνουµε να αναζητούµε την αλή-
θεια. Και θα συνεχίσουµε να θέτουµε αµείλικτα ερωτήµατα. 

Εσείς µπορείτε να συνεχίσετε ό,τι κάνετε µέχρι σήµερα: Να
κρύβεστε και να κρύβετε, να αµνηστεύετε πολιτικές περιόδους
που δεν είναι άλλες απ’ αυτές της Δεξιάς και η δική σας, προ-
κλητικά και απροκάλυπτα. 

Έχουµε χρέος να πούµε την αλήθεια στους πολίτες για το
πάρτι που έγινε στα φάρµακα και τις πραγµατικές ευθύνες και
διαστάσεις της κρίσης. Έχουµε ευθύνη να αντισταθούµε στις
προσπάθειες χειραγώγησης της δικαιοσύνης και υπονόµευσης
των θεσµών. Οποιαδήποτε µεθόδευση θα µας βρει σθεναρά απέ-
ναντι. Είµαστε αποφασισµένοι να αντισταθούµε στη συγκάλυψη
των πραγµατικών ευθυνών και στις προσπάθειες, βεβαίως, σπί-
λωσης της παράταξης και πολιτικών προσώπων. Γι’ αυτό µέ-
νουµε µακριά από οποιαδήποτε διαδικασία παραβιάζει αυτές τις
αρχές και τους στόχους. 

Σ’ αυτό το βρώµικο παιχνίδι σκιών που εσείς χτίσατε, θα είστε
απελπιστικά µόνοι. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης αποχωρεί απ’ αυτήν τη διαδικασία. Καλή σας
νύχτα, κύριε Τσίπρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Καληνύχτα! Γεια σας!
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Σας πειράζει που
έχουµε αυτόνοµη πορεία, αλλά θα το συνηθίσετε. 

(Στο σηµείο αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ αποχωρεί από την Αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο τώρα έχει ο Πρό-
εδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλειος Λεβέντης. 

Να γνωρίζετε ότι µετά τον κ. Λεβέντη θα πάρουν τον λόγο ο κ.
Θεοδωράκης, ο κ. Μιχαλολιάκος, ο Υπουργός κ. Ξανθός, ο Πρό-
εδρος κ. Μητσοτάκης, ο Υπουργός κ. Κοντονής και ο Πρωθυ-
πουργός κ. Τσίπρας. Άρα, έχουν µείνει άλλοι έξι και γενικώς ο
χρόνος τηρείται. 

Ορίστε, κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο. Σας ακούµε µε προ-
σοχή.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Να καλησπερίσουµε τον κύριο Πρόεδρο, τους κυρίους και τις κυ-
ρίες Υπουργούς και τις κυρίες και κυρίους Βουλευτές. 

Είπα και την άλλη φορά που γινόταν η συζήτηση για τη «NO-
VARTIS» ότι είναι από τις πιο θλιβερές στιγµές του Κοινοβουλίου
η στιγµή που συνέρχεται το Κοινοβούλιο µε σκοπό την παρα-
ποµπή στη δικαιοσύνη Βουλευτών και δη τέως Υπουργών. Είναι
από τις πιο θλιβερές στιγµές και καλό θα ήταν στην καριέρα
όλων τέτοιες στιγµές να µην υπάρχουν. Ωστόσο, αν η Κυβέρνηση
φρονεί ότι τα στοιχεία είναι επαρκή, ας δεχθούµε ότι καλώς
πράττει. Έπρεπε, όµως, τα στοιχεία να είναι επαρκή. 

Από τη διαδικασία που ακολουθήθηκε, τα στοιχεία είναι ατεκ-
µηρίωτα. Δεν ευρέθησαν ούτε λογαριασµοί ούτε κάτι συγκεκρι-
µένο. Υπάρχουν µάρτυρες άγνωστοι, προστατευόµενοι, οι οποίοι
είπαν «ο τάδε πήρε», «πήρε ένας άλλος» κ.λπ.. Δεν ξέρω αν είπαν
ότι ήταν µπροστά, αυτό δεν το γνωρίζω. Δεν γνωρίζω τι ακριβώς
είπαν οι µάρτυρες. Ο θεσµός αυτός των προστατευοµένων µαρ-
τύρων δοκιµάζεται στη χώρα µας και είναι άγνωστο εάν θα ευ-
δοκιµήσει. Θα εξαρτηθεί. Αν αποδειχθεί ότι όλοι αυτοί αερο-
λογούσαν, κι αυτός ο θεσµός σιγά σιγά θα µπει στα χρονοντού-
λαπα. Μένει να φανεί. 

Εγώ δεν είµαι της άποψης ότι αν υπήρχαν στοιχεία, πρέπει να
µην παραπεµφθούν, αλλά είµαι της άποψης ότι πριν γίνει η πα-
ραποµπή, έπρεπε να δεθεί καλά η υπόθεση. Σας λέω τι λέει ο κό-
σµος. Ο κόσµος λέει ότι δεν είχε δεθεί η υπόθεση και ότι ο
Τσίπρας παραπέµπει αυτούς τους ανθρώπους µε σκοπό να τους
οδηγήσει στις εκλογές υποδίκους. Αυτό λέει ο κόσµος. Τώρα,
ό,τι κι αν λέει η Αίθουσα, ο καθένας από εµάς, µικρήν αξία έχει.
Εποµένως, τουλάχιστον η Βουλή έσφαλε που χωρίς να δεθεί η
υπόθεση, παραπέµπει. Τελεία και παύλα.

Εγώ να µην ασχοληθώ τώρα µε αυτά, να µην σπαταλήσω χρό-
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νο από µία πολύτιµη οµιλία για να λέω πράγµατα, αλλά έχω προ-
τείνει στις περιπτώσεις κρατικών προµηθειών ή µεγάλων έργων
να υπάρχει παρουσία εισαγγελικού λειτουργού. Με αγνοήσατε
και οι δεξιοί και οι συριζαίοι και οι πασοκτζήδες. Κάνετε τη δου-
λειά σας, αναθέτετε τα έργα και µετά η επόµενη κυβέρνηση µπο-
ρεί να βλέπει ειδικά δικαστήρια και παραποµπές, ενώ µε την
παρουσία ενός εισαγγελικού λειτουργού, διά κληρώσεως από το
σύνολο των εισαγγελέων εφετών, θα λυνόταν η υπόθεση. 

Εσείς, όµως, θέλετε να έχετε απόλυτη εξουσία. Αυτή ήταν η
εθιµοτυπία των τελευταίων δεκαετιών: η κάθε κυβέρνηση να λύ-
νει και να δένει. Δεν θέλετε να υπάρχει ένας διακοµµατικός έλεγ-
χος στο πώς αναθέτουµε έργα και προµήθειες, που θα µπο-
ρούσε να λύσει το θέµα της διαφάνειας. Δεν θέλετε και το έχω
πει κατ’ επανάληψη στην Αίθουσα αυτή. Δεν ιδρώνει το αυτί κα-
νενός. 

Και η Νέα Δηµοκρατία θέλει να πάρει την εξουσία και πάλι δι’
αυτού του τρόπου να κάνει τη διαχείριση. Κι ας κινδυνεύουν µετά
να ξαναστήνονται κάλπες για εκπροσώπους της. Γιατί αυτό θα
γίνεται. 

Δηλαδή, µία παστρική θεραπεία του φαινοµένου της διαφθο-
ράς θα µπορούσε να υπάρξει σε όλα τα µεγάλα έργα και τις µε-
γάλες αναθέσεις, παρουσία ευαγγελικού λειτουργού. Δεν µε
ακούει ο κ. Μητσοτάκης; Δεν µε ακούει ο κ. Τσίπρας; Με ακούνε,
αλλά βάζουν την εξουσία πάνω απ’ όλα. Δεν θέλουν η εξουσία
να µοιραστεί. 

Ειδικά ο κ. Τσίπρας λέει ότι θέλει συναίνεση, θέλει απλή ανα-
λογική. Μα άµα θέλεις συναίνεση και απλή αναλογική, άπλωσε
την εξουσία. Αυτό σηµαίνει συναίνεση: Σε κάθε Υπουργείο να
υπάρχει διακοµµατικός έλεγχος. Κάνε το και άσε τι κάνουν οι
άλλοι. Δείξε εσύ ότι πιστεύεις στη διαφάνεια, στη συλλογική
λήψη αποφάσεων, στον κοινωνικό έλεγχο. Δείξε ότι το πιστεύεις. 

Σε τι διαφέρει η Κυβέρνηση Τσίπρα από την κυβέρνηση Σα-
µαρά; Σε τίποτα. Μόνος του αναθέτει τα έργα, όπως τα ανέθετε
και ο προηγούµενος. Έτσι δεν είναι; 

Άρα, αφιέµεθα πάλι στην καλοσύνη ενός Υπουργού να µην
κλέβει. Αφιέµεθα στη φιλοτιµία των αξιωµατούχων να µην κλέ-
βουν. Δεν υπάρχει έλεγχος. Τα έργα που σήµερα αναθέτουµε,
ξέρουµε πώς τα αναθέτουµε; Εσάς, κυρίως, της Πλειοψηφίας,
ενδιαφέρει. Εσάς εκπροσωπεί η Κυβέρνηση. Αν κάποιος Υπουρ-
γός κλέβει, εσάς προσβάλλει που τον εµπιστεύεστε. 

Εσείς θα έπρεπε να θέλετε αυτό που ζητώ εγώ, δηλαδή,
έλεγχο και παρουσία εισαγγελικού λειτουργού.

Πριν από έξι, επτά µήνες στην προηγούµενη αξιολόγηση, όχι
σε αυτή, λέγατε σε όλα τα κανάλια οι κυβερνητικοί ότι θα φέρετε
QE και µείωση χρέους. Όλα τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ σε όλα τα
κανάλια έλεγαν το ίδιο πράγµα, ότι θα έρθει QE, θα παίρνουµε
λεφτά, και θα έρθει και η µείωση χρέους. Δεν πήραµε τίποτα. Μια
συγγνώµη ζητήσατε; Εκτός από τα άλλα τα παλιά που σκίζατε
µνηµόνια, έχετε κάνει και αυτή την ασχηµονία προ µηνών. Παν-
τού σε όλες τις τηλεοράσεις µοιράζατε ελπίδες ότι µε το QE και
µε τις αναδιαρθρώσεις θα µειωνόταν το χρέος. Έγινε τίποτα απ’
όλα αυτά; 

Τώρα πάλι τον τελευταίο µήνα έρχεστε και λέτε ότι µε αυτά
που θα γίνουν στις 31-12-2018 θα γίνει µία επαναδιαπραγµά-
τευση, θα µας λυπηθούν και δεν θα µειωθούν οι συντάξεις. Και
έρχεται ο ίδιος ο Υπουργός σας και λέει ότι θα τις µειώσετε. Καµ-
µία συγγνώµη πάλι! Λέτε ό,τι θέλετε για να καθησυχάσετε τον
κόσµο και έρχεστε οι ίδιοι και αυτοδιαψεύδεστε.

Να πούµε δύο λέξεις και για το Σκοπιανό. Είχα πει στην Αί-
θουσα αυτή ότι µετά από κάποια ραντεβού που είχα κάνει µε τον
κύριο Αµερικανό Πρέσβη, είχα αποκοµίσει το συµπέρασµα ότι
θα δοθεί οπωσδήποτε λύση στο Σκοπιανό. Πολλοί βγαίνατε και
λέγατε ότι µάλλον δεν θα δοθεί λύση, ότι υπάρχει απόσταση και
δεν προλαβαίνουν τον Ιούνιο. Στις τηλεοράσεις λέγατε ότι δεν
θα δοθεί λύση, γιατί δεν προλαβαίνουν.

Ο κύριος Αµερικανός Πρέσβης, όµως, ήταν σαφής, ότι δεν
συµφέρει την Ελλάδα να αφήσει την Τουρκία να χώσει τη µύτη
της εις τα Σκόπια. Δήθεν για να µας προστατεύουν οι Ηνωµένες
Πολιτείες, µας συνιστούσαν να δώσουµε το όνοµα «Μακεδονία»
προς προστασία µας.

Ρωτώ: Αντίστοιχη θυσία έχουν ζητήσει από τους Τούρκους οι

Αµερικάνοι; Εάν εζητείτο µια οποιαδήποτε θυσία από τους Τούρ-
κους, θα την έκαναν; Η Αίθουσα αυτή γιατί είναι έτοιµη να δώσει
το όνοµα; Από τους Τούρκους ζήτησαν ποτέ οι Αµερικάνοι κάτι; 

Το άλλο πάλι επιχείρηµα είναι ότι δεν πρέπει να χώσει τη µύτη
της η Ρωσία στην Βαλκανική. Έχουµε, δηλαδή, δύο απειλές
τώρα, δύο µπαµπούλες από πάνω µας. Έχουµε µία Ρωσία που
θέλει λόγο εις την Βαλκανική και µία Τουρκία που πρέπει να την
προλάβουµε πριν κάνει θυγατρική της χώρα τα Σκόπια.

Κυρίες και κύριοι, αλήθεια πιστεύετε ότι εάν δώσουµε το
όνοµα «Μακεδονία», θα προλάβουµε τίποτε; Εγώ νοµίζω ότι τότε
αρχίζει η τραγωδία. Εδώ πραγµατικά η ιστορία επαναλαµβάνεται.
Πριν από κάποια χρόνια στην Αίθουσα αυτή ο Κωνσταντίνος Κα-
ραµανλής, ο γέρος, έκανε τις συµφωνίες της Ζυρίχης και του
Λονδίνου και ήρθε και είπε στην Αίθουσα αυτή ότι ελύθη το Κυ-
πριακό. Και υπήρχε βέβαια, ο Γεώργιος Παπανδρέου και του
λέει: «Τώρα αρχίζει η τραγωδία».

Λέγω, λοιπόν, εγώ ο ταπεινός Αρχηγός της Ένωσης Κεντρώων
στην Αίθουσα αυτή. Εάν κάτω από την πίεση οποιωνδήποτε
πραγµάτων δώσετε το όνοµα «Μακεδονία» µε οποιαδήποτε σύν-
θετη µορφή στα Σκόπια, θα είναι µέγα έγκληµα. Και παρακαλώ
πάρα πολύ να το ξανασκεφθείτε, γιατί έχει και προσωπικές ευ-
θύνες ο κάθε Βουλευτής, δεν έχει µόνο την κοµµατική πειθαρ-
χία.

Ο κύριος Πρωθυπουργός δεν µας έχει ενηµερώσει καθόλου,
κανέναν. Εγώ έχω καµµία δεκαριά φορές αποταθεί στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας και του λέω «γιατί δεν κάνουµε µία σύ-
σκεψη και για τα εξοπλιστικά και για το Σκοπιανό, να γράψουµε
στα  της Προεδρίας της Δηµοκρατίας τις απόψεις κάθε κόµµα-
τος;» Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας λέει συνέχεια ότι αυτή η
προνοµία είναι του Τσίπρα. Λέω, «και αν ο Τσίπρας αγνοήσει τη
Βουλή, εσύ, ως Πρόεδρος, δεν πρέπει να λάβεις µία πρωτοβου-
λία;». «Δηλαδή, αν έχουµε έναν οποιονδήποτε Πρωθυπουργό –
δεν λέω τον Τσίπρα- ο οποίος αδιαφορεί για όλα, εσύ ως Πρό-
εδρος δεν µπορείς να κάνεις δυο τηλέφωνα;». Λέει «Δεν έχεις τη
νοµική αρµοδιότητα». 

Εδώ δεν µιλάµε για νοµική αρµοδιότητα. Το ενδιαφέρον για το
που πάει η χώρα, αυτό. Πρώτον, αν γίνει ένα θερµό επεισόδιο, τι
θα διατάξουµε τις ένοπλες δυνάµεις, να απαντήσουν ή να κατε-
βάσουν τις σηµαίες και να φύγουν; Είναι ένα µεγάλο ερώτηµα. 

Και δεύτερον, πας να συζητήσεις µε τους Σκοπιανούς. Ποιες
είναι οι γραµµές σου, πώς συζητάς, έτσι σαν να συζητάµε περί
ανέµων και υδάτων στο καφενείο; Σε καφενείο είσαι; 

Τότε, λοιπόν, ο κ. Τσίπρας, σε κάποια εκ των συναντήσεων µαζί
του, µου είπε ότι «αναγκάστηκα στο Νταβός και έδωσα το όνοµα
«Μακεδονία» µε σύνθετη µορφή, διότι αυτό είχε κάνει η Νέα Δη-
µοκρατία του Καραµανλή και της Μπακογιάννη». Το 2008 πήγαν
µε την ονοµασία «Μακεδονία (Σκόπια)». Και η άλλη πλευρά έκτο-
τε, από το 2008, το θεωρεί αυτό κατοχυρωµένο. «Δεν µπορούσα,
κύριε Λεβέντη», µου λέει, «να ξεκινήσω από µηδενική βάση. Η
άλλη πλευρά θεωρεί ότι το έχει το Μακεδονία». Γιατί τον ρώτησα
«γιατί βιάστηκες και πήγες» γιατί αισθανόµουνα ότι βιάστηκε.
Μου είπε ότι αυτό οφείλεται ότι από το 2008 υπήρχε και ανάρ-
τηση στη σελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών, η οποία έλεγε για
σύνθετη ονοµασία. 

Απάντηση από το περιβάλλον Καραµανλή - Ντόρας δεν έχω
λάβει. Είναι αληθές αυτό που µου είπε ο κ. Τσίπρας, ότι υπήρχε
το «Μακεδονία (Σκόπια)»; Γιατί από εκεί λέει ότι δεν µπορεί να
οπισθοχωρήσει και να το πάει από µηδενική βάση. Η άλλη πλευ-
ρά θεωρεί το «Μακεδονία» δικό της από το 2008. Του είπαµε του
Τσίπρα ότι «δεν έπεσε υπογραφή. Εσύ πες αγνοώ τα πάντα και
ξεκινάµε από το µηδέν». Λέει «δεν γινόταν». Ακούτε; Αυτή η συ-
ζήτηση ακριβώς ελέχθη. Τι να πούµε εµείς; Τι να πει η Μακεδο-
νία; 

Σας είπα και στην προηγούµενη οµιλία µου ότι στην τελευταία
επίσκεψή µου προ εβδοµάδος εις την Θεσσαλονίκη δέχθηκα τα
µέλη των επιµελητηρίων, καµµιά σαρανταριά-πενήντα άτοµα, και
µιλήσαµε δύο ώρες για διάφορα θέµατα, οικονοµικά, αναπτυ-
ξιακά κ.λπ.. Κάποια στιγµή τους λέω «ρε παιδί µου, µιλάµε δύο
ώρες και για το Σκοπιανό δεν µου είπατε λέξη». Μου απάντησαν
«Κύριε Πρόεδρέ µας, είµαστε πικραµένοι και έχουµε κάνει µία
συµφωνία µε τον εαυτό µας να µην µιλάµε. Έχουµε προδοθεί απ’
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όλα τα κόµµατα. Δεν µας αρέσει η στάση ούτε του ΠΑΣΟΚ ούτε
της Νέας Δηµοκρατίας ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ούτε κανενός. Έχουµε
κάνει αυτήν τη συµφωνία µε τον εαυτό µας και περιµένουµε να
δούµε τι θα κάνει η Βουλή. Μία θρυαλλίδα», λέει, «χρειάζεται, για
να πάρει έκρηξη όλη η Μακεδονία». 

Και µη νοµίζετε ότι είναι µόνο η Μακεδονία που ενδιαφέρεται
για τη Μακεδονία. Κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Όλη η χώρα εν-
διαφέρεται. Εγώ µεγαλύτερο ενδιαφέρον και από τους ίδιους
τους Θεσσαλονικείς συνάντησα στην Πάτρα, στην Καλαµάτα,
στο Ηράκλειο Κρήτης. Μη νοµίζετε ότι είναι έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε
να κλείσετε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ξεκαθαρίστε και εσείς της Νέας Δηµοκρατίας κάτι, γιατί βγήκε
σήµερα το πρωί εκπρόσωπος σας ο κ. Τσιάρας, Γραµµατέας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε, µην επεκτείνεστε στο Μακεδονικό. Είναι για την άλλη συ-
νεδρίαση αυτό. Σας παρακαλώ, έχετε υπερβεί τον χρόνο. Μπορεί
να ζητήσουν όλα τα κόµµατα να τοποθετηθούν επί του Μακεδο-
νικού. Αν είναι δυνατόν! Δεν µπορούν σιωπηλοί να σας ακούν. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Στην άλλη συνεδρίαση, αλλά ενδιαφέρει. Μα, τι να συζητήσουµε
για την «NOVARTIS»; Ενδιαφέρει η «NOVARTIS»; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επί της «NOVARTIS» κλεί-
σατε και ολοκληρώσατε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, φέρατε την υπόθεση «NOVARTIS» χωρίς να είναι
δεµένη. Τι να συζητήσουµε; Οι µεν µιλούν για σκευωρία και εσείς
µιλάτε για τα δικά σας. Τι να πιστέψει η κοινωνία; Η κοινωνία ποι-
ους θα πιστέψει; Τι µου λέτε τώρα να µην;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ε, να µην. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να µην µιλήσουµε; Αφήστε τον «Ρουβίκωνα» να δρα και τον Υ-
πουργό Δηµόσιας Τάξης κρατήστε τον εκεί. Έχουµε συνεχείς
επιθέσεις του «Ρουβίκωνα», ούτε αυτό να µην το πω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τώρα θα πιάσουµε άλλο
θέµα;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Επισκέπτεται όλα τα συµβολαιογραφεία, τα Υπουργεία ο «Ρου-
βίκωνας» και τα κάνει γυαλιά καρφιά και ο κύριος Υπουργός είναι
στη θέση του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε, κύριε Πρό-
εδρε, σας παρακαλώ. Έχετε υπερβεί τον χρόνο. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Να πω και κάτι άλλο, να δούµε αν σας αρέσει. Είναι από την εφη-
µερίδα, τα «ΝΕΑ». Σήµερα στη µια δηµοσκόπηση η Ένωση Κεν-
τρώων έχει 3,5%, στην «PUBLIC ISSUE», στην άλλη του «ΣΚΑΙ»,
που είναι φιλοδεξιό, του Μητσοτάκη, έχει 2% η Ένωση Κεντρώ-
ων. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-
σίλειος Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ιδού η σοβαρότητα των δηµοσκοπήσεων! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάντε ησυ-
χία.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Αν νοµίζει ο κ. Μητσοτάκης ότι βοηθώντας τη Γεννηµατά για να
έχει δεκανίκι ή τον εαυτό του ότι µε τις δηµοσκοπήσεις θα επι-
βιώσει, κάνει λάθος, γιατί την Κυριακή των εκλογών δεν θα µιλή-
σουν οι δηµοσκοπήσεις, θα µιλήσει η κοινωνία. Και η κοινωνία
όπου και αν γυρίζω µου λέει το εξής: «Υπόσχεται µείωση φόρων,
λέει ότι θα δώσει ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, µε τι λεφτά θα
τα κάνει, κύριε Λεβέντη;». Τους απαντώ «Δεν καταλαβαίνετε;
Άλλος ένας γύρος µε ψέµατα. Δεν το καταλαβαίνετε; Είναι φιλική
τακτική προς τη Νέα Δηµοκρατία να ψεύδεται».

Πριν από δύο-δυόµισι χρόνια είχε την εξουσία. Φέρετε µία
επένδυση; Ο Σαµαράς έκανε κάτι; Σε τι είναι η Νέα Δηµοκρατία
η σηµερινή διαφορετική από τη Νέα Δηµοκρατία την προχθεσινή;

Θα βάλετε τον Γκάλη για υποψήφιο; Βάζοντας µπασκετµπολί-
στες και τραγουδιστές γίνεστε σοβαρότεροι;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε, έχετε ολοκληρώσει.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν λέω για τον Γκάλη, ωραιότατος είναι. Όµως, όλα τα κόµµατα
βάζουν ηθοποιούς, τραγουδιστές. Έχει γεµίσει η Βουλή τέτοιους
επώνυµους και για αυτό δεν έχουµε ανθρώπους να χειριστούν
κρίσιµα θέµατα. Δεν έχω τίποτα µε τους ανθρώπους. Είναι πιο
αναγνωρίσιµοι. Έχετε τον κ. Πάντζα, στείλτε τον, θα πείσει την
Μέρκελ να υποχωρήσει σε όλα. Στείλτε τον και θα υποχωρήσει
η Μέρκελ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Εσάς περιµέναµε να διαφωτίσετε τη
Βουλή των Ελλήνων! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Πάν-
τζα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Όταν σας δει η Μέρκελ, κύριε Πάντζα, θα υποχωρήσει. Ξέρετε
ότι σας αγαπώ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Δεν θέλω! Μου κάνει κακό η αγάπη
σας!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν έχω κανένα πρόβληµα, αλλά οι ηθοποιοί, οι µπασκετµπολί-
στες και οι ποδοσφαιριστές δεν λύνουν τα προβλήµατα της
χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε κλεί-
σει. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Να το δώσουµε, έχουµε κλείσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε κλείσει, κύριε Πρό-
εδρε. Αναφέρεστε και σε Μέσα και σε ονόµατα. Έχετε τον λόγο
για δεκαεννιά λεπτά. Αναφερθήκατε στον «ΣΚΑΪ» και σε ονόµατα.
Δεν γίνεται, γιατί αυτά προκαλούν απαντήσεις. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ποια ονόµατα; Είπα ότι η µία δηµοσκόπηση έδινε 3,5% και η άλλη
έδινε 2%. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αναφερθήκατε και στο
ποιοι και πώς. Εν πάση περιπτώσει, έχετε κλείσει. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Αυτοί που µου έδωσαν 3,5%, όχι ότι µε αγαπούν. Το «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ» δεν µε αγαπά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ας προχωρήσουµε παρα-
κάτω.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Συνεχίστε για να βρείτε λύση για τη «NOVARTIS». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε να κάνετε δήλωση
για το κόµµα σας, κύριε Πρόεδρε;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Η Ένωση Κεντρώων θα αποχωρήσει. Θα σας αδειάσουµε και τη
γωνιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν θα µας αδειάσετε

τη γωνιά. Η παρουσία σας είναι πάντα πολύ σηµαντική. 
Κύριε Θεοδωράκη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Θα είµαι σύντοµος, γιατί νοµίζω είναι πλέον φανερό ότι
αυτή η προανακριτική είναι µια προανακριτική ντεκόρ, σκηνικό
για να βγάλουν φωτογραφίες οι Βουλευτές για τα προεκλογικά
τους φυλλάδια. 

Με ευθύνη των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η προανακριτική επιτροπή δεν
προέβη σε καµµία απολύτως ανακριτική πράξη. Δεν θέλησε να
ψάξει έστω και στο ελάχιστο αν τα δέκα πολιτικά πρόσωπα, δύο
πρώην Πρωθυπουργοί, οχτώ Υπουργοί, διέπραξαν όσα λένε οι
τρεις προστατευόµενοι µάρτυρες, αλλά και όσα διασπείρουν ορι-
σµένοι Υπουργοί και τα παπαγαλάκια τους. 

Κρύψατε τους τρεις µάρτυρες και αρνηθήκατε κάθε είδους
εξέτασης. Δεν καλέσατε καν το κεντρικό πρόσωπο αυτής της
υπόθεσης, τον κ. Φρουζή. Εµείς ζητήσαµε ανοιχτό κατάλογο
µαρτύρων. Ζητήσαµε οι Βουλευτές να αποκτήσουν πρόσβαση
στα στοιχεία που έχουν προκύψει από την έρευνα του FBI. 

Είναι πολύ άγαρµπη όµως η προσπάθεια των Βουλευτών της
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Συµπολίτευσης να απαλλάξει τους φίλους της και να καταδικάσει
εκ προοιµίου τους αντιπάλους της. Διώκετε –και σας το είπαµε
και την προηγούµενη φορά- ακόµα κι έναν υπηρεσιακό Πρωθυ-
πουργό τριάντα ηµερών, τον Παναγιώτη Πικραµµένο, που επί δε-
καετίες υπηρέτησε υποδειγµατικά τη δικαιοσύνη. Αντίστοιχα,
θέσατε στο απυρόβλητο χωρίς δεύτερη κουβέντα, χωρίς συζή-
τηση, χωρίς εξέταση τον δικό σας Υπουργό που περιλαµβάνεται
το όνοµά του στη δικογραφία. 

Κυρίες και κύριοι, οι πολίτες θα ήθελαν –θέλουν- στοιχεία,
αποδείξεις και τεκµήρια για κάθε σκάνδαλο του παρελθόντος και
του παρόντος. Με βάση αυτά κρίνουν και όχι µε αφορισµούς και
ηθικές διακηρύξεις. Διότι εκτός όλων των άλλων, το αφήγηµα
«ηθικοί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και ανήθικοι όλοι οι άλλοι» είναι αστείο. 

Εδώ θα επαναλάβω ένα ερώτηµα που σας έχω ξανακάνει σε
αυτήν τη συγκεκριµένη υπόθεση. Πότε ως κόµµα της Αντιπολί-
τευσης, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ κατήγγειλε τα
κυκλώµατα στον χώρο της υγείας; Πότε το έκανε; Τότε που τα
πρωτοσέλιδα βοούσαν για σπατάλες και λοβιτούρες εκατοµµυ-
ρίων των εκατοµµυρίων, εσείς τι στάση πήρατε; Μάλλον, δεν βλέ-
πατε και δεν ακούγατε. Υποστηρίξατε έστω και φραστικά τη
µείωση της σπατάλης και τον έλεγχο της φαρµακευτικής δαπά-
νης; 

Θυµόµαστε όλοι, ακόµη και όταν ήρθαν οι θεσµοί και είπαν
«ως εδώ, δεν µπορεί η Ελλάδα να καταναλώνει όσα φάρµακα κα-
ταναλώνει µια κοινωνία πενήντα εκατοµµυρίων», ότι εσείς επιµεί-
νατε: κανένας έλεγχος, καµµία προστασία δηλαδή του δηµοσίου
χρήµατος. Και βέβαια δεν ψηφίσατε ούτε την ηλεκτρονική συν-
ταγογράφηση. Σας βόλευε το καθεστώς, γιατί όλοι κέρδιζαν. Κά-
ποιοι κέρδιζαν χρήµατα. Κάποιοι κέρδιζαν ψήφους. Κάποιοι
κέρδιζαν και τα δύο. 

Φοβάµαι, επίσης, ότι σας βολεύει το παλιό σύστηµα εξάρτη-
σης της δικαιοσύνης από τα κυβερνητικά κέντρα. Δικαστές που
ήταν και είναι αρεστοί στην Κυβέρνηση -σε Υπουργούς της Κυ-
βέρνησης, για να είµαι πιο συγκεκριµένος- εκτοξεύονται στην
επετηρίδα και άλλοι που είναι ανεξάρτητοι µένουν στο περιθώ-
ριο. Έτσι, προσπαθείτε κι εσείς για άλλη µια φορά να µετατρέ-
ψετε τη δικαιοσύνη σε πολιτικό όπλο εναντίον των αντιπάλων
σας. 

Εµείς, το Ποτάµι θα επιµείνει. Πρέπει να κόψουµε τους δε-
σµούς της πολιτικής εξουσίας µε τη δικαιοσύνη. Σε ό,τι αφορά
τα αδικήµατα των πολιτικών προσώπων, θέλω να είµαι λίγο πε-
ρισσότερο συγκεκριµένος. Πρέπει να µην έχουµε σύντοµη πα-
ραγραφή των αδικηµάτων των Υπουργών. Πρέπει να σταµατήσει
η ασυλία των πολιτικών. Πρέπει δηλαδή να αλλάξουµε το Σύν-
ταγµα για να µην αποφαίνονται οι ίδιοι οι πολιτικοί για την αθωό-
τητά τους ή σε κάποιες περιπτώσεις για την ενοχή των αντιπάλων
τους. 

Το Ποτάµι προτείνει τη θεσµοθέτηση δικαστικού συµβουλίου,
µε πλειοψηφία ανώτατων δικαστών και εισαγγελέων, που θα έχει
την αρµοδιότητα για τη δίωξη των πολιτικών προσώπων. Προτεί-
νουµε, επίσης, η άρση ασυλίας Βουλευτών να µην είναι πλέον
αρµοδιότητα της Βουλής, να µην αποφασίζουν οι Βουλευτές µε
συναδελφικά κριτήρια, αλλά να αποφασίζει γι’ αυτήν ένα δικα-
στικό συµβούλιο, µε πλειοψηφία δικαστών και εισαγγελέων του
Εφετείου.

Η στάση σας, κύριοι της Συµπολίτευσης, προσθέτει συνεχώς
νέες σκιές στην πολιτική, αυτές που αποπροσανατολίζουν την
κοινωνία, αυτές που ωθούν τους πολίτες στο περιθώριο και στην
αποχή. Σκιές στα εθνικά, σκιές στην οικονοµία, σκιές στη δικαιο-
σύνη, σκιές στις τράπεζες, σκιές στο δηµόσιο, σκιές στο ποδό-
σφαιρο. Παντού σκιές και υποψίες. 

Το έργο, λοιπόν, της προανακριτικής -και το είπαµε πριν από
δυο µήνες εδώ- ήταν εξαρχής υπονοµευµένο και θα καταγραφεί
ως το χρονικό ενός προαναγγελθέντος φιάσκου. Βέβαια, η προ-
βληµατική νοµοθεσία περί ευθύνης Υπουργών δεν αφήνει έτσι κι
αλλιώς πολλά περιθώρια για δικαιοσύνη. Ούτε χαραµάδες δεν
αφήνει, για να είµαστε ειλικρινείς.

Παρεµπιπτόντως, προτείναµε στην Κυβέρνηση, την προηγού-
µενη φορά που µιλάγαµε γι’ αυτό το θέµα, να διεκδικήσει απο-
ζηµίωση από τη «NOVARTIS», να προσφέρουµε ένα καθαρό πε-
δίο ανταγωνισµού, να διεκδικήσουµε τα χρήµατα που χάθηκαν

από τα κρατικά ταµεία και τις τσέπες των ασφαλισµένων. Ο κ.
Τσίπρας είπε ότι θα το κάνει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Γίνεται. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Το κάνετε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Συντάσσεται αγωγή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Μπορούµε να ακούσουµε κάτι συγκεκριµένο γι’ αυτό;
Κυρίες και κύριοι, για να µας εµπιστευθεί η κοινωνία, χρειάζον-

ται µεγάλες τοµές. Αυτές τις ηµέρες ξεκινήσατε ξανά µια κου-
βέντα για τον εκλογικό νόµο αποσπασµατικά και χωρίς διάθεση
µάλλον να διορθωθούν τα στραβά. Γιατί δεν αποφασίζουµε όλοι
µαζί να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού; Ακόµη και η Τουρ-
κία το έχει κάνει. Εµείς επιµένουµε στο όχι. Γιατί δεν θέλουµε
ένα αναλογικότερο µπόνους, µε ισχυρές κυβερνήσεις δηλαδή,
αλλά και µια πιο δίκαιη κατανοµή εδρών; Και βέβαια, χρειάζεται
σπάσιµο των µεγάλων περιφερειών, αλλά όχι µόνο της Β’ Αθή-
νας, για να πάψουν οι υποψήφιοι να έχουν την ανάγκη των ισχυ-
ρών του χρήµατος και των media.

Και µετά έχουµε τα εθνικά. Περιµένουµε αύριο την ενηµέρωση
από τον κ. Τσίπρα για ένα µείζον θέµα που λιµνάζει είκοσι επτά
χρόνια τώρα.

Ήµουν στην Κύπρο στην αρχή της εβδοµάδας και συναντή-
θηκα µε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη. Και εκεί είναι απαραίτητο
να υπάρξει µια αποφασιστική στάση για την ένωση του νησιού. 

Δεν θα έπρεπε, λοιπόν –και θα επιµείνουµε εµείς- να συσταθεί
ένα συµβούλιο εθνικής πολιτικής; Στα λόγια ο Πρωθυπουργός
αναγνωρίζει την αναγκαιότητά του, αλλά πάλι και εδώ µόνο στα
λόγια.

Παραµένουµε, λοιπόν, σε µια εποχή χαµηλών προσδοκιών, µε
µια Κυβέρνηση χαµηλών δυνατοτήτων. Αντί να τρέξετε, πηγαί-
νετε σηµειωτόν και κάποιες φορές µε την όπισθεν. 

Οι περισσότερες µάχες είναι µικροπολιτικές. Οι περισσότερες
µάχες είναι επικοινωνιακές, µακριά από τις ανάγκες των πολιτών.
Ποιος πολίτης σήµερα –αναρωτηθείτε, αναρωτιόµαστε όλοι, νο-
µίζω- θα ανοίξει την τηλεόρασή του το βράδυ στις ειδήσεις και
θα πει «επιτέλους, δόθηκαν κάποιες απαντήσεις για τη «NOVAR-
TIS»; Όλοι θα µιλήσουν, ο καθένας από τη δική του πολιτική
µεριά, για µια κακοπαιγµένη παράσταση, για µια διαδικασία–πα-
ρωδία. Είναι µια προσβλητική, διαλυτική διαδικασία, που δηµι-
ουργεί πρόβληµα στις ρίζες του κοινοβουλευτισµού µας. Ας
αναρωτηθούµε, λοιπόν, όλοι για την εικόνα σήµερα της Βουλής
και ας αναρωτηθούµε πού οδηγούµαστε. Εµείς, πάντως, σ’ αυτή
την πορεία δεν θα είµαστε παρόντες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον Πρό-
εδρο, τον κ. Θεοδωράκη.

Θα πάρει τώρα τον λόγο ο κ. Μιχαλολιάκος. Ύστερα, θα µιλή-
σουν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µετά ο Υπουρ-
γός Υγείας, στη συνέχεια ο Υπουργός Δικαιοσύνης και θα κλείσει
ο Πρωθυπουργός.

Κύριε Μιχαλολιάκο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, κατά µια περίεργη σύµπτωση, όποτε είναι
φλέγον το ζήτηµα της Μακεδονίας, ταυτόχρονα υπάρχει και το
θέµα της «NOVARTIS».

Στις 4 Φεβρουαρίου είχαµε το µεγαλειώδες συλλαλητήριο των
Αθηνών µε ένα εκατοµµύριο και πλέον λαού, που κάποιοι τους
είδαν εκατόν είκοσι χιλιάδες. Την επόµενη µέρα ήρθε η αποκά-
λυψη της «NOVARTIS». Έτσι και τώρα. Χθες συναντήθηκε ο Πρω-
θυπουργός -θα αναφερθώ στη συνέχεια σε όσα είπε- µε τον
Πρωθυπουργό των Σκοπίων, τον Ζάεφ, και σήµερα τοποθετή-
θηκε η συζήτηση σχετικά µε την ιστορία της «NOVARTIS». 

Σαν να λέτε από µια µεριά, ναι, εµείς προχωράµε να κάνουµε
αυτά που κάνουµε για το ζήτηµα της Μακεδονίας, αλλά και εσείς
κάνατε όσα κάνατε µε τα φάρµακα. Συµψηφισµός, δηλαδή. 

Αυτό που είναι γεγονός και δυστυχώς δεν γνωρίζει ο ελληνικός
λαός, είναι ότι η όλη ιστορία µε τη «NOVARTIS» δεν ξεκίνησε από
την Ελλάδα, αλλά από την Επιτροπή Ανταγωνισµού των Ηνωµέ-
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νων Πολιτειών της Αµερικής, όπου οι αµερικανικές φαρµακευτι-
κές εταιρίες κατήγγειλαν τη «NOVARTIS» ότι µε αθέµιτους τρό-
πους παίρνει ένα µεγάλο κοµµάτι της πίτας, τόσο από την ελ-
ληνική όσο και από την ευρωπαϊκή αγορά. Παρενέβη εις την
έρευνα και το FBI και όπως γνωρίζετε, έχουµε φθάσει στα στοι-
χεία, τα οποία υπάρχουν σήµερα και τα οποία θα κριθούν -και
πρέπει να κριθούν- από τη δικαιοσύνη. 

Βεβαίως, εφιάλτης και φάντασµα σε όλη αυτή τη διαδικασία
είναι το σκανδαλώδες άρθρο 86 και ο νόµος περί ευθύνης Υ-
πουργών, ο οποίος έχει συγκεκριµένο αρχιτέκτονα. Είναι κατά
κυριολεξία αρχιτέκτονας αυτός ο οποίος τον έφτιαξε. Μέσω
αυτού του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, φτάσαµε τελικά στην
ατιµωρησία.

Πάντως, πολύ ορθά δόθηκε η ερµηνεία πως το άρθρο 86 και
η πρόθεση του νοµοθέτη δεν είναι για έναν Υπουργό, ο οποίος
δωροδωκείται ή κάνει µια πράξη παράνοµη πέραν των καθηκόν-
των του, αλλά για κάποια λάθη, τα οποία ενδεχοµένως θα κάνει.
Έτσι, άνοιξε ο δρόµος για τη σηµερινή διαδικασία. 

Η παραποµπή στη δικαιοσύνη, λοιπόν, δεν εµποδίζεται επί του
προκειµένου από το άρθρο 86, διότι κρίθηκε -και σωστά κρίθηκε,
συµφωνούµε- ότι δεν είναι δυνατόν ένας Υπουργός να προβαίνει
σε πράξεις πέραν των καθηκόντων του, από τις οποίες µάλιστα,
να έχει και προσωπικό όφελος και να µένει για τον λόγο αυτό ατι-
µώρητος. 

Μάλιστα, έχω την πεποίθηση ότι για τον ίδιο ακριβώς λόγο δεν
πρέπει να ισχύει και η βουλευτική ασυλία. Είναι απαράδεκτο να
έχουµε βουλευτική ασυλία για ακάλυπτες επιταγές, για τροχαία
ατυχήµατα. Έχουν γίνει εδώ τέτοιες διαδικασίες στα σαράντα
τέσσερα χρόνια της δηµοκρατίας. 

Είπε, βεβαίως, προηγουµένως ο κ. Θεοδωράκης ότι δεν πρέ-
πει, για λόγους συναδελφικής αλληλεγγύης, να παρέχεται η βου-
λευτική ασυλία. Εµείς από τη Χρυσή Αυγή, δεν έχουµε κανένα
παράπονο από τη συναδελφική σας αλληλεγγύη. Δεν έχει τιµω-
ρηθεί κανείς από το 1974 σε αυτή τη Βουλή, εκτός από τους Βου-
λευτές της Χρυσής Αυγής. Και το θεωρούµε τίτλο τιµής αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Για το θέµα του άρθρου 86 έχω µιλήσει επανειληµµένως στη

Βουλή. Υπάρχουν και τα Πρακτικά. Συγκεκριµένα, την 1η Φε-
βρουαρίου του 2017, από αυτό το Βήµα, είπα ότι επιτρέπεται η
αναστολή άρθρων του Συντάγµατος, όταν η χώρα βρίσκεται σε
κατάσταση πολιορκίας. Κι επί του προκειµένου, η χώρα βρίσκεται
σε κατάσταση ηθικής πολιορκίας. Όταν βλέπετε πολιτικές έρευ-
νες, στις οποίες το 95% του λαού απαξιώνει τον κοινοβουλευτι-
σµό και τα πολιτικά κόµµατα, όταν και στο τελευταίο καφενείο
της χώρας να πάτε λένε ότι οι πολιτικοί είναι ψεύτες, τότε, ναι,
αυτό είναι κατάσταση πολιορκίας. Θα έπρεπε όλοι µαζί και οι
τριακόσιοι Βουλευτές να ψηφίσουµε την αναστολή του άρθρου
86. 

Παρ’ όλα αυτά, ευρέθη ο τρόπος αυτός, ο νοµικώς άρτιος,
κατά την άποψή µου. Δεν καλύπτεται µε τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών η περίπτωση της διαφθοράς και της δωροληψίας.

Η Χρυσή Αυγή έχει το πρόγραµµά της, τις πολιτικές θέσεις,
που λέτε πως δεν υπάρχουν, λέτε πως δεν έχει, διότι κανένας
δεν τις παρουσιάζει, κανένα κανάλι δεν µας δείχνει. Στη δηµο-
κρατία, που χωράει τους πάντες, από κάθε είδους ιδιωτεία δεν
υπάρχει φωνή για τους εθνικιστές, δεν υπάρχει φωνή για τη
Χρυσή Αυγή. Τι είδους δηµοκρατία είναι αυτή, αυτό κρίνεται.

Βεβαίως, έχουµε την ηθική υποχρέωση να σεβόµαστε το τεκ-
µήριο της αθωότητας όλων όσων παραπέµπονται να τους θεω-
ρούµε αθώους µέχρι αποδείξεως του εναντίου, πράγµα το οποίο,
όµως, εσείς δεν σέβεστε εις ό,τι αφορά τη Χρυσή Αυγή. Μας
λέτε «εγκληµατίες», χωρίς να έχουµε καταδικαστεί. Έτσι κι εµείς,
λοιπόν, θα πρέπει να σας λέµε κλέφτες από εδώ και πέρα; Ποιον
σεβασµό δείξατε στο τεκµήριο της αθωότητος;

Η Χρυσή Αυγή ψήφισε υπέρ της συστάσεως ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής και θέλει πραγµατικά, µια κάθαρση. Θα ψη-
φίσει και υπέρ της παραποµπής. Δεν θα απέχει, δεν θα φύγει από
την Αίθουσα αυτή, όπως δεν έφυγαν και πολλοί, οι οποίοι βρί-
σκονται στην Αίθουσα αυτή και οι οποίοι σε προσωπική τους οµο-
λογία στο περιβάλλον τους έλεγαν «Δεν ήθελα να ψηφίσω την
άρση ασυλίας, αλλά τι να κάνω; Κοµµατική πειθαρχία.».

Το ερώτηµα, όµως, που τίθεται είναι: Θέλει πραγµατικά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ την κάθαρση ή κάνει ένα µικροπολιτικό παιχνίδι; Γιατί µας
φαίνεται παράξενο, µετά από τρία ολόκληρα χρόνια και τη στιγµή
κατά την οποία σύρεται πολιτικά και εκλογικά κυριολεκτικά προς
τη συντριβή, ότι θυµήθηκε τη διαφάνεια και την κάθαρση. Και
επιτέλους, θα έπρεπε, εάν σεβόταν την πρόταση, που κατέθεσε
η δικαιοσύνη, να µην παραλείψει και τον κ. Κουρουµπλή, ο ο-
ποίος δεν λέγω ότι είναι ένοχος, αλλά και γι’ αυτόν το έγγραφο
το οποίο απέστειλε η δικαιοσύνη, έλεγε ότι έπρεπε να παραπεµ-
φθεί.

Στις 8 Μαρτίου του 2018 έγινε µια άλλη διαδικασία, στην οποία
πάλι µε πρόταση της δικαιοσύνης, ζήτησε η Νέα Δηµοκρατία να
γίνει ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, προκαταρκτική, για να πα-
ραπεµφθούν οι κ.κ. Κουρουµπλής, Ξανθός και Πολάκης. Και σε
αυτήν την επιτροπή, όπως και στη σηµερινή, εµείς ψηφίσαµε
υπέρ. Έτσι, λοιπόν, δεν έχει κανείς να µας πει ότι είµαστε µε τον
έναν ή µε τον άλλον. Είµαστε υπέρ της διαφάνειας να παραπεµ-
φθεί το ζήτηµα στη δικαιοσύνη.

Όµως, η Αριστερά µας λέει πως δεν κυβέρνησε. Λέει ψέµατα.
Κυβέρνησε και µάλιστα µια κρίσιµη περίοδο, την εποχή της Οι-
κουµενικής Κυβέρνησης, όταν υπεγράφησαν οι σκανδαλώδεις
και τερατώδεις συµβάσεις µε τη «SIEMENS». Είχε τη δική σας
υπογραφή, κύριοι της Αριστεράς.

Επίσης, να µην ξεχνάµε ότι διεθνείς ελεγκτές, οι οποίοι έχουν
εξετάσει τη δηµόσια διαφθορά στη χώρα, έχουν αναγάγει σε
πρωταθλητές της διαφθοράς τους οργανισµούς τοπικής αυτο-
διοίκησης, στους οποίους η Αριστερά πρωταγωνιστεί επί σαρά-
ντα χρόνια. Δεν είστε αθώοι, λοιπόν. Και διοριζόσασταν από το
παράθυρο, άλλοτε πουλώντας ψήφους στο ΠΑΣΟΚ και άλλοτε
στη Νέα Δηµοκρατία και βρίσκατε τρόπο να είσαστε µέσα στα
πράγµατα, µέσω της διαπλοκής των καναλιών, των διαφόρων
επιχειρηµατιών.

Τέλος, κυβερνάτε τα τελευταία τρία χρόνια, µέσα στα οποία
και διορισµούς κάνατε και µεγάλες δουλειές έγιναν. Ίσως µια
µελλοντική κυβέρνηση, σε κάποια άλλη διαδικασία, µετά από ένα
χρονικό διάστηµα, να έρθει εδώ να εξετάσει το ζήτηµα των µη
κυβερνητικών οργανώσεων, αυτό το τεράστιο σκάνδαλο, που
συµβαίνει τα τελευταία χρόνια στην πατρίδα µας.

Τότε, στις 8 Μαρτίου ζήτησε η δικαιοσύνη την παραποµπή των
κ.κ. Ξανθού, Πολάκη και Κουρουµπλή. Εσείς καταψηφίσατε.
Εµείς ψηφίσαµε και υπέρ της συστάσεως προανακριτικής επι-
τροπής, την οποία πρότεινε η Νέα Δηµοκρατία, γιατί τα θέλουµε
πραγµατικά όλα στο φως. Τα θέλουν, όµως, όλοι όλα στο φως;

Κύριες και κύριοι, σύµφωνα µε το διαβιβαστικό της Εισαγγε-
λέως του Αρείου Πάγου πράγµατι, προτείνεται να ερευνηθεί για
το διατελέσαντα Υπουργό Υγείας του 2015, τον κ. Κουρουµπλή,
διάπραξη του αδικήµατος απιστίας. Επίσης, να γίνει έρευνα για
τον κ. Ξανθό και τον κ. Πολάκη για κάποιες τιµολογήσεις φαρ-
µάκων από το 2016, να γίνει προανακριτική. Εµείς το ψηφίσαµε.
Εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αν θέλατε να είστε σε όλα καθαροί,
έπρεπε κι αυτό να το ψηφίσετε.

Επίσης, πριν από λίγο, καιρό είχαµε την οµόφωνη, από όλες
τις πτέρυγες της Βουλής, τιµωρία, τόσο εµού, όσο και δύο Βου-
λευτών της Χρυσής Αυγής, του συναγωνιστή Ηλιόπουλου και του
συναγωνιστή Κασιδιάρη, διότι έκανα το έγκληµα να πω ότι όσοι
είναι Βουλευτές µέσα σε αυτήν την Αίθουσα πρέπει να έχουν µη-
τέρα, πατρίδα την Ελλάδα και µόνο την Ελλάδα. Γι’ αυτό τιµω-
ρήθηκα.

Θα σας διαβάσω µια πρόσφατη είδηση της 13ης Μαΐου του
2018. Στο Χατίµ, µια θρησκευτική τελετή των Μουσουλµάνων, γί-
νεται η ενηλικίωση των µουσουλµανοπαίδων, που έχουν ολοκλη-
ρώσει την ανάγνωση και την εκµάθηση του Κορανίου, µετείχαν
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Χουσεϊν Ζεϊµπέκ, ο ψευδοµουφτής
Αχµέτ Μετέ και στην τελετή ακούστηκαν ποιήµατα µίσους και
προπαγάνδας κατά της Ελλάδος, σε ελληνικό έδαφος και παρου-
σία Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου. Στη διάρκεια αυτής
της τελετής, µικρά παιδιά της µειονότητας από τα Ποµακοχώρια
της περιοχής, απήγγειλαν ποιήµατα για τη µητέρα Τουρκία, τον
Μωάµεθ τον Πορθητή και τον ένδοξο Τούρκο στρατιώτη. Αυτά
µέσα στην Ελλάδα, παρουσία Βουλευτών του ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Μάλιστα, όλα τα παιδιά µαζί φώναζαν: «Παιδιά Τούρκων
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είµαστε. Τούρκοι είµαστε εµείς».
Σας διαβάζω και το ποίηµα: «Ενθουσιώδης πάντα ήµουν στην

ιστορία. Με τον Μωάµεθ τον Πορθητή µπροστά έτρεξα στην
Κωνσταντινούπολη. Έκλεισα εποχές, άνοιξα εποχές. Παιδιά
Τούρκων. Τούρκοι είµαστε εµείς. Είµαι ο Τούρκος στρατιώτης
απέναντι στο κοπάδι των εχθρών. Μάρτυρας η ιστορία, κατέ-
γραψα θρύλους. Παιδιά Τούρκων. Τούρκοι είµαστε εµείς».

Αυτά στην τελετή Χατίµ στον Εχίνο, σε ένα ποµακοχώρι, στους
Ποµάκους που είναι Έλληνες στο αίµα, σύµφωνα µε την ενδε-
λεχή έρευνα του καθηγητού Ξηροτύρη, που έµεινε την δεκαετία
του 1970 στη Θράκη. Οι Ποµάκοι στη γλώσσα τους έχουν οµη-
ρικές και αρχαίες ελληνικές λέξεις και σε αυτούς το ανίκανο και
εθνικά επικίνδυνο κράτος -όχι του ΣΥΡΙΖΑ- το µεταπολεµικό, τους
έµαθε τουρκικά, ενώ δεν ήξεραν ούτε λέξη.

Έρχεστε τώρα, κάθε λίγο και λιγάκι και µας εγκαλείτε για αν-
τιδηµοκρατική συµπεριφορά. Θα πρέπει, όµως, να εξετάσουµε
ποια σχέση έχετε, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, µε τη δηµοκρατία. Το πε-
ρασµένο Σάββατο 12 Μαΐου κυκλοφόρησε η εφηµερίδα «ΤΑ
ΝΕΑ» µε ένα ένθετο: «Πενήντα χρόνια από τη διάσπαση του
ΚΚΕ», στο οποίο υπήρχαν αναλύσεις, συνεντεύξεις και µαρτυ-
ρίες. Θυµίζω ότι το ΚΚΕ εσωτερικού έγινε ο Συνασπισµός και από
τον Συνασπισµό έγινε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ας δούµε λοιπόν, τι λένε δύο πρόσωπα της «ανανεωτικής» Αρι-
στεράς για τις σχέσεις του κόµµατος σας µε το καθεστώς Τσα-
ουσέσκου, στο οποίο πολλά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ πήγαν υπό-
τροφοι και σπούδασαν, καθώς και µε τη Βόρειο Κορέα. Με αυτές
τις «µεγάλες» και «σπουδαίες» δηµοκρατίες είχατε σχέση, «µε-
γάλοι δηµοκράτες». Είπε, λοιπόν, στα «ΝΕΑ» ο Πέτρος Κουναλά-
κης: «Όταν επήλθε η διάσπαση σταµάτησαν όλες οι δυνατότητες
χρηµατοδότησης από τη Σοβιετική Ένωση. Μείναµε µε αυτά, που
µαζεύαµε. Και το χειρότερο από όλα, ένα ακόµα µας βοηθούσε.
Ο Τσαουσέσκου στο Βουκουρέστι. Κλείναµε τα µάτια. Αρνηθή-
καµε τους Σοβιετικούς, οι οποίοι ήταν µια φρίκη, αλλά ή δική µας
επιλογή δεν ήταν καλύτερη. Πηγαίναµε συνέχεια στο Βουκουρέ-
στι. Προσωπικά, ταξίδευα κάθε δυο-τρεις µήνες». 

Στο ίδιο ένθετο ο Τίτος Πατρίκιος, ο γνωστός και επιφανής ποι-
ητής της Αριστεράς. «Για το καθεστώς Τσαουσέσκου, όµως, έκ-
λειναν τα µάτια», του λέει ο δηµοσιογράφος. «Ναι, η γυναίκα µου,
όταν έµαθε ότι η Αυγή έπαιρνε το χαρτί από τον Τσαουσέσκου
έγινε έξαλλη. «Να σταµατήσει αµέσως αυτό», είπε. Και της είπαν
«θα κλείσει η Αυγή αλλιώς». «Να κλείσει», είπε. «Δεν µπορεί να
µας χρηµατοδοτεί ο Τσαουσέσκου»». Στη διάσπαση η Ρουµανία
ήταν φιλική προς ανανεωτές, όπως και η Βόρεια Κορέα άλλω-
στε.

Σε αυτήν τη δηµοκρατία πιστεύετε. Στη δηµοκρατία του Τσα-
ουσέσκου και της Βόρειας Κορέας, γι’ αυτό να µην µας κάνετε
τους υπερδηµοκράτες και να µην µας εγκαλείτε. 

Το θέµα των ηµερών είναι το ζήτηµα της Μακεδονίας µας.
Απευθύνω µια επιστολή προς τον Πρωθυπουργό, ο οποίος για
µία ακόµη φορά, θα παραλείψει το συνταγµατικό του καθήκον
να ενηµερώσει την τρίτη πολιτική δύναµη της χώρας, σύµφωνα
µε τις τρεις τελευταίες εκλογικές αναµετρήσεις, και την παρα-
δίδω για τα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώνετε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ολοκληρώνω, µάλιστα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Πριν λήξουν τα δεκαπέντε λεπτά, σε Αρ-
χηγό Κόµµατος…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λαγέ, εντάξει, τα
ακούσαµε όλα. Και από σας προηγούµενα και τώρα και τα ιστο-
ρικά στοιχεία και όλα. Σας παρακαλώ. Δεν σας αδικήσαµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Δεν πειράζει. Σε δύο λεπτά θα
έχω τελειώσει.

Οι διαρροές που υπάρχουν είναι για «Δηµοκρατία της Μακε-

δονίας του Ίλιντεν». Το Ίλιντεν ήταν µια βουλγάρικη και σλάβικη
επανάσταση, όπως έχει γράψει ο Ίωνας Δραγούµης, είναι όχηµα
αλυτρωτισµού, αλλά επειδή είστε µπολσεβίκοι, τακτικιστές χρη-
σιµοποιείτε την τακτική «δύο βήµατα µπρος, ένα βήµα πίσω». Δεν
θα είναι αυτή η πρότασή σας. Ρίχνετε µια ακραία πρόταση, για
να πάτε στο Gorna ή στο Nova Makedonija. 

Σε όλες τις περιπτώσεις, η Χρυσή Αυγή καταγγέλλει τις εξελί-
ξεις στο ζήτηµα της Μακεδονίας. Θέλει, να διευκρινίσει η Νέα
Δηµοκρατία τι εννοεί ο κ. Τσίπρας, όταν λέει ότι συγχαίρει για το
συναινετικό κλίµα από τη Νέα Δηµοκρατία; Έχετε συµφωνήσει
την παροχή του ονόµατος; Διαψεύστε τον. Εγώ αυτό το ζήτηµα
θέτω. 

Εις ό,τι αφορά τη Χρυσή Αυγή, παραµένει σταθερή στη θέση
της. Κανένας συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας. Και επειδή
σας αρέσει η δηµοκρατία τόσο πολύ, κάντε ένα δηµοψήφισµα
για τη Μακεδονία, να αποφασίσει ο λαός τι θέλει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
ράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 46ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι εµπειρία ζωής, πραγµατικά, αυτά που ακούσατε και που
θα ακούσετε από δω και πέρα.

Παρακαλώ πολύ τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης και της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, να λάβει
τον λόγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε, που προεξοφλείτε ότι η οµιλία
µου θα είναι µία εµπειρία ζωής για τα παιδιά, τα οποία είναι εδώ
σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα καλωσορίζουµε κι εµείς στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τρεις µήνες από το

Βήµα της Βουλής είχα µιλήσει για πολιτική σκευωρία. Είχα κα-
ταγγείλει τις παρεµβάσεις των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ στο κράτος,
καθώς και το παρακράτος, το οποίο πάει να στηθεί στη δικαιο-
σύνη. Όλα αυτά µε αφορµή ένα υπαρκτό εταιρικό σκάνδαλο -και
αναφέροµαι βέβαια στην υπόθεση «NOVARTIS»- που η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί να µετατρέψει σε υποτιθέµενο πολιτικό σκάν-
δαλο. Πρόκειται για ωµή παραβίαση των αρχών και των κανόνων
του κράτους δικαίου. 

Με βάση καταθέσεις άφαντων µαρτύρων και πρωτοφανείς µε-
θοδεύσεις στοχοποιήθηκαν και συκοφαντήθηκαν δύο τέως Πρω-
θυπουργοί, ο Ευρωπαίος Επίτροπος, ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος και έξι Υπουργοί.

Ήρθαν για δεύτερη φορά µέσα σε τρεις µήνες σε αυτήν την
Αίθουσα να υπερασπιστούν την αθωότητά τους. Και για δεύτερη
φορά, ο κ. Τσίπρας, ο ενορχηστρωτής αυτής της σκευωρίας, δεν
είχε το θάρρος να καθίσει στο έδρανο του Πρωθυπουργού να
τους ακούσει. Κρύφτηκε στο γραφείο του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πριν από τρεις µήνες, είχα επισηµάνει αναλυτικά πώς παρα-

βιάζεται το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής. Είχα µιλήσει
για θεσµική εκτροπή. Είχα εξηγήσει ότι µε τους χειρισµούς της
Κυβέρνησης, ουσιαστικά συγκαλύπτεται το ελληνικό σκέλος
ενός αναµφισβήτητου οικονοµικού σκανδάλου, µε διεθνή διά-
σταση και είχα καταθέσει και µια σειρά από συγκεκριµένες προ-
τάσεις για περαιτέρω εξυγίανση του φαρµακευτικού κυκλώµα-
τος, µια προσπάθεια που ξεκίνησε και απέδωσε καρπούς την πε-
ρίοδο 2012-2015. Σε αυτές, όµως, τις πολύ συγκεκριµένες προ-
τάσεις δεν βρήκα, για άλλη µια φορά, καµµία ανταπόκριση.

Αντίθετα, οι άθλιες συµµορίες συνεχίζουν τη δράση τους, εκ-
µεταλλευόµενοι τον πόνο των πιο αδύναµων συµπολιτών µας και
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κυρίως, την αδιαφορία και την ανικανότητα της σηµερινής Κυ-
βέρνησης, κάτι που επιβεβαίωσε και η πρόσφατη, τραγική ιστο-
ρία µε τα αντικαρκινικά φάρµακα.

Είχα, επίσης, προβλέψει ότι η στηµένη αυτή υπόθεση θα κα-
ταλήξει σε ένα θλιβερό σκηνικό µε δέκα κάλπες ντροπής. Είχα
πει µε καθαρά λόγια ότι πρόκειται για µία χυδαία απόπειρα της
Συµπολίτευσης να σπιλώσει τους πολιτικούς της αντιπάλους. Σή-
µερα δικαιωνόµαστε πλήρως.

Δεν θα επιµείνω στη νοµική πλευρά της υπόθεσης «NOVAR-
TIS». Τα νοµικά επιχειρήµατα, εξάλλου, παρουσιάστηκαν µε
άρτιο τρόπο από τους εισηγητές µας.

Θα σταθώ, όµως, στην πολιτική πτυχή του θέµατος. Στο πόρι-
σµά της η κυβερνητική πλειοψηφία παραδέχεται, µε τον πιο φα-
νερό τρόπο, ότι δεν υπάρχουν ενδείξεις ενοχής για κανένα πο-
λιτικό πρόσωπο. Αποφασίσατε τη σύσταση της προκαταρκτικής
επιτροπής, κρίνοντας προφανώς, ότι η Βουλή είναι αρµόδια να
εξετάσει το θέµα. Και επικαλεστήκατε, όπως σας είπε και ο κ.
Βορίδης, καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας µέχρι σήµερα, το
τι λέει το άρθρο 86 του Συντάγµατος. 

Τώρα που έπεσαν οι µάσκες, πάτε να βγάλετε την υπόθεση
από πάνω σας. Και έρχεται σήµερα να µας πει ο κ. Τσίπρας, να
µας πείτε όλοι σας, ότι δεν έχει αρµοδιότητα η Βουλή και ότι αρ-
µοδιότητα έχει η δικαιοσύνη.

Αλλά σας ερωτώ ευθέως, κύριοι της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας, η δικαιοσύνη δεν ερευνά ήδη την υπόθεση; Ο εισαγγελέας,
εξ όσων γνωρίζω, δεν έχει ζητήσει, ως όφειλε να κάνει, το άνοιγ-
µα λογαριασµών δέκα πολιτικών προσώπων; Περίµενε κανείς δι-
καστής τον κ. Τσίπρα, για να ερευνήσει την υπόθεση; Ασφαλώς,
όχι.

Η πολιτική σκηνοθεσία, λοιπόν, που στήθηκε στη Βουλή, είχε
έναν µοναδικό σκοπό, να συκοφαντηθούν πρόσωπα και να δηµι-
ουργηθούν εντυπώσεις, γιατί στις πενήντα έξι σελίδες του πορί-
σµατος, το µόνο που κάνει η κυβερνητική πλειοψηφία, είναι να
ψελλίζει νόµους, διατάξεις και παλιές εκθέσεις. Καµµία λέξη για
την ουσία της υπόθεσης.

Δεν χρειάζεται να επαναλάβω ότι η ειδική κοινοβουλευτική επι-
τροπή για τη «NOVARTIS» σε όλες τις συνεδριάσεις ασχολήθηκε
µόνο µε τα διαδικαστικά θέµατα. Δεν υπάρχει ιστορικό προηγού-
µενο επιτροπής να ασχολείται µόνο µε τον προγραµµατισµό ερ-
γασιών, αλλά τελικά να µην εργάζεται.

Και πώς να εργαστεί, άλλωστε, όταν η πλειοψηφία επέλεξε να
µην εξετάσει σε βάθος την υπόθεση, όπως ζητούσαµε εµείς και
οι εµπλεκόµενοι στην υπόθεση από την πρώτη στιγµή; Γιατί, βλέ-
πετε, η κυβερνητική πλειοψηφία, από την πρώτη στιγµή, απέ-
κλεισε την εξέταση µαρτύρων, που θα στήριζαν, υποτίθεται, τις
κατηγορίες τους.

Τρεις κουκουλοφόροι µάρτυρες, ουδείς γνωρίζει την ταυτό-
τητά τους και ποτέ δεν ελέγχθηκε η αξιοπιστία τους. Ζήσαµε έτσι
µία ακόµη παγκόσµια πρωτοτυπία: Σύσσωµη η Αντιπολίτευση και
όλοι οι εµπλεκόµενοι να ζητούν την αποκάλυψη της αλήθειας,
ενώ αυτοί που δροµολόγησαν τη σύσταση της επιτροπής να κά-
νουν ό,τι µπορούν, για να αποτρέψουν τη διαλεύκανση της υπό-
θεσης, την ίδια ώρα µάλιστα, που διαθέτετε και την πλειοψηφία
στην επιτροπή.

Επανέρχοµαι στην ουσία και συνοψίζω τα συµπεράσµατα, τα
οποία θα έπρεπε να σας κάνουν να ντρέπεστε για τις επιλογές
σας:

Πρώτον, δεν προέκυψε κανένα αδίκηµα σχετικά µε δωροδοκία,
δωροληψία και απιστία. Ειδικά δε, για την υπόθεση της απιστίας,
κάνατε λάστιχο την αρµοδιότητα της επιτροπής. Ενώ στη Βουλή
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τη συµπεριέλαβαν στο κατηγορητήριο, στην επι-
τροπή επικαλεστήκατε αναρµοδιότητα, επειδή διαπιστώσατε ότι
αφορούσε και τον κ. Κουρουµπλή. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση έπεσε στην παγίδα, την οποία η ίδια
έστησε. Έστειλε την υπόθεση στη Βουλή µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος, αλλά η επιτροπή αρνήθηκε την εφαρµογή του
ίδιου άρθρου, γιατί προβλέπει, λένε, την εξάλειψη του αξιόποι-
νου των πράξεων. 

Αναρωτιέµαι, δεν το γνωρίζατε αυτό από την αρχή; Και σε κά-
θε περίπτωση, αν θέλατε την πραγµατική διερεύνηση της υπό-
θεσης, τι σας εµπόδιζε να ελέγξετε τυχόν αξιόποινες πράξεις

στην επιτροπή και να αποφασίσετε στη συνέχεια αν αυτές πρέπει
ή δεν πρέπει να παραγραφούν; Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Αν
διερευνούσατε πραγµατικά την υπόθεση, θα αποκαλυπτόταν
πλήρως η σκευωρία την οποία στήσατε µε τη συνδροµή των
τριών κουκουλοφόρων και αυτός είναι ο πραγµατικός λόγος, που
τελικά η κυβερνητική πλειοψηφία αρνήθηκε την αποκάλυψη της
αλήθειας. Γιατί αν το αποτολµούσε, δεν θα αποκαλύπτονταν
µόνο η σκευωρία, αλλά και οι ίδιοι οι σκευωροί. 

Και γι’ αυτό, εµείς δεν προτιθέµεθα να συµµετέχουµε σε µια
ψηφοφορία-φιάσκο µε δέκα κάλπες ντροπής! Αυτή την άθλια µε-
θόδευση αρνούµαστε να τη νοµιµοποιήσουµε. Μείνετε εσείς και
ψηφίστε µαζί µε τη Χρυσή Αυγή και τον κ. Καµµένο, ο οποίος δεν
εµφανίστηκε καν σήµερα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, για άλλη
µια φορά, να υπενθυµίσω.

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µεθόδευση που πήγε η Κυβέρ-
νηση να στήσει γύρω από την υπόθεση της «NOVARTIS» δεν άν-
τεξε τελικά στο φως των κοινοβουλευτικών διαδικασιών. Αφήνει,
βέβαια, πίσω της την οσµή ενός παρακράτους, που δεν δίστασε
να παραβιάσει βάναυσα τη διάκριση των εξουσιών και να χρησι-
µοποιήσει τη δικαιοσύνη ως εργαλείο εξόντωσης των πολιτικών
της αντιπάλων.

Όταν η Νέα Δηµοκρατία αναλάβει τη διακυβέρνηση, να είστε
σίγουρες και σίγουροι ότι θα πέσει άπλετο φως σε αυτή τη σκο-
τεινή υπόθεση. Στήσατε µια πρωτοφανή σκευωρία στα κοινοβου-
λευτικά χρονικά και να ξέρετε ότι αυτό θα το βρείτε µπροστά
σας. Δεν σας το λέω αυτό καθ’ οποιονδήποτε τρόπο εκδικητικά.
Είναι κάτι –προσέξτε- που θα το κάνει ούτως ή αλλιώς η ανεξάρ-
τητη ελληνική δικαιοσύνη. Γιατί; Σας το είπαν κιόλας οι εµπλεκό-
µενοι. Θα το διεκδικήσουν πρώτα από όλα αυτοί, οι οποίοι συ-
κοφαντήθηκαν, µια δικαιοσύνη την οποία εσείς προσπαθείτε, µε
πρωτοφανή τρόπο, να χειραγωγήσετε. 

Αλλά µε τη δικιά µας διακυβέρνηση εγγυώµαι προσωπικά ότι
θα ανακτήσει πλήρως την αυτονόητη ανεξαρτησία της, όπως
συµβαίνει σε κάθε ευνοµούµενο κράτος. Και γι’ αυτό είµαι σίγου-
ρος ότι θα κάνει ό,τι πρέπει για να µάθουν ακριβώς τι συνέβη και
ποιοι είναι οι πρωταγωνιστές της σκευωρίας που στήσατε. Γιατί
κάθε πολίτης πρέπει να γνωρίζει ότι η δικαιοσύνη σε αυτή τη
χώρα ούτε εκβιάζεται ούτε χειραγωγείται. 

Το κράτος δικαίου είναι εδώ, για να προστατεύσει κάθε Έλ-
ληνα πολίτη από κάθε άδικη κατηγορία, µε την τήρηση των
νόµων και των δικονοµικών κανόνων και όχι µε ευτράπελα, όπως
το χθεσινό που ο Υπουργός Δικαιοσύνης, µε δέκα µέρες καθυ-
στέρηση, έσπευσε να ενηµερώσει τη Βουλή ότι οι µηνύσεις των
κυρίων Σαµαρά, Βενιζέλου, Αβραµόπουλου µπαίνουν στο αρχείο,
ενώ κάτι τέτοιο δεν προβλέπεται από κανέναν δικονοµικό κανόνα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν είναι δέκα µέρες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Θα τα πείτε µετά.

Κύριε Τσίπρα, δεν είστε εδώ να µε ακούσετε, αλλά φαντάζοµαι
ότι παρακολουθείτε τουλάχιστον τη συζήτηση από την τηλεό-
ραση. Στη συζήτηση του Φεβρουαρίου είχα πει ότι δεν είχατε το
πολιτικό θάρρος να κοιτάξετε στα µάτια τον κ. Πικραµµένο στη
συγκλονιστική του οµιλία, ούτε όµως και τον κ. Σαµαρά και τους
άλλους εµπλεκόµενους, που εξέθεσαν µε αφοπλιστικό τρόπο τη
σκευωρία, την οποία στήσατε σε βάρος της παράταξής µας.
Έκτοτε, κανείς σας δεν διανοήθηκε να κάνει ούτε µία δήλωση
αποκατάστασης των δέκα πολιτικών σας αντιπάλων, των οποίων
την πολιτική τιµή και την προσωπική υπόληψη προσβάλατε µε
πρωτοφανή τρόπο, προδικάζοντας -τάχα- την ενοχή τους. 

Λυπάµαι, αλλά πρέπει να το πω. Αυτό που βλέπουµε δεν είναι
µόνο µια Κυβέρνηση, η οποία έχει κάνει το ψέµα δεύτερη φύση.
Είναι κάτι, δυστυχώς, πολύ χειρότερο. Γίνατε µέσα σε µόλις τριά-
µισι χρόνια ένα καθεστωτικό σύστηµα εξουσίας, χωρίς κανέναν
ηθικό φραγµό. Δεν είστε απλά πρώτοι στα λόγια και τα ρουσφέ-
τια και ουραγοί στη δουλειά και το αποτέλεσµα. Είστε κάτι πολύ
χειρότερο. Σαν το οξύ, διαβρώνετε σταγόνα-σταγόνα, τα θεµέλια
του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Προσπαθείτε κάθε µέρα
να κάνετε πράξη την ασύλληπτη ρήση σας «ή τους τελειώνουµε
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ή µας τελειώνουν». 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Χρησιµοποιείτε τους µηχανισµούς της εξουσίας για να στοχο-

ποιήσετε, όχι µόνο τους πολιτικούς σας αντιπάλους, αλλά και τις
οικογένειές τους. Στην ουσία, µε όλα αυτά τα οποία κάνετε, µε
τη γλώσσα την οποία χρησιµοποιείτε, όχι µόνο εσείς, τα στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά το ίδιο το Πρωθυπουργικό Γραφείο, δεν απο-
δέχεστε καν τον βασικό κανόνα της δηµοκρατικής αντιπαράθε-
σης, που είναι ο στοιχειώδης δηµοκρατικός σεβασµός του δηµο-
κρατικά εκλεγµένου αντιπάλου σας. Θέλετε να οδηγήσετε απρο-
κάλυπτα τη χώρα σε έναν διχασµό, σε έναν βαθύ νέο διχασµό,
σε µια απέλπιδα προσπάθεια να περιορίσετε την πολιτική συν-
τριβή σας. Κρατάτε κάθε µέρα ζωντανή τη χειρότερη µορφή του
αυριανισµού και το κάνετε, για να κρύψετε την απερίγραπτη ανι-
κανότητά σας, τις δικές σας τραγικές επιλογές και, δυστυχώς,
συνεχίζετε ακάθεκτοι στον ίδιο δρόµο. 

Ακόµα και σήµερα, που µιλάµε για τη σκευωρία της «NOVAR-
TIS», εξυφαίνεται µια νέα σκευωρία, αυτή τη φορά σε βάρος του
ελληνικού λαού, µια σκευωρία µε πολλά νέα ψέµατα. Γιατί είναι
ψέµατα τα περί τέλους των µνηµονίων όταν έχετε ήδη ψηφίσει
µέτρα ύψους 5,1 δισεκατοµµυρίων έως το 2021 και έχετε βάλει
υποθήκη τη δηµόσια περιουσία έως το 2115. Είναι ψέµατα τα
περί δήθεν µεταµνηµονιακής εποχής, ενώ έρχονται νέες βαριές
µειώσεις σε παλιές και νέες συντάξεις, µείωση του αφορολόγη-
του, πλήρης κατάργηση του ΕΚΑΣ, νέοι φόροι και εισφορές και
φυσικά, αυξηµένος ΦΠΑ στα νησιά. 

Τις τελευταίες µέρες, είδα ότι µε κάποια προπαγανδιστικά τερ-
τίπια αφήσατε υπονοούµενα ότι δήθεν µπορεί και να επανεξετά-
σετε τι θα κάνετε µε την άγρια περικοπή των συντάξεων –προ-
σέξτε- αυτήν την πολιτική, την οποία εσείς έχετε υπογράψει,
εσείς έχετε ψηφίσει, εσείς έχετε προκαλέσει µε την πολιτική σας
και αναγκαστήκατε και χθες βέβαια, να παραδεχθείτε µε δήλωση
ανώτατης κυβερνητικής πηγής –µπορούµε να φανταστούµε ποια
είναι- ότι φυσικά θα την υλοποιήσετε γιατί εσείς την ψηφίσατε. 

Είναι ακόµα µεγαλύτερο ψέµα η δήθεν καθαρή έξοδος, που
σηµαίνει στην αλήθεια να περάσουµε, από φθηνό δανεισµό από
ευρωπαϊκά κεφάλαια σε ακριβό δανεισµό από τις αγορές, ενώ
παραµένουν όλες οι βαριές µνηµονιακές υποχρεώσεις. 

Κάποτε, σας θυµάµαι στη φάση της εξαλλοσύνης του πρώτου
εξαµήνου του 2015, όταν διαπραγµατευόσασταν µε τα πουκά-
µισα έξω και ζητούσατε τότε χρηµατοδότηση, χωρίς µνηµόνιο. 

Και µετά από τριάµισι χρόνια του κ. Τσίπρα και του κ. Καµµέ-
νου στην εξουσία, το συνονθύλευµα που µας κυβερνά οδηγεί τη
χώρα σε ένα ακόµα µνηµόνιο, χωρίς αυτή τη φορά χρηµατοδό-
τηση. Μπράβο σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι νέο ψέµα, βέβαια, ότι η χώρα θα ξαναγίνει οικονοµικά

ανεξάρτητη, όταν υπάρχει διαρκής έλεγχος των Βρυξελλών.
Είστε πολύ ευρηµατικοί πάντως, µε τις λέξεις. Αυτό πρέπει να
σας το αναγνωρίζω. Πότε βαφτίζετε αυτό τον έλεγχο των Βρυ-
ξελλών «ενισχυµένη επιτήρηση» και πότε «εργαλείο». Εργαλείο! 

Είναι, βέβαια ψέµα –µεγάλο ψέµα- να µιλάτε για υπεραπόδοση
της οικονοµίας και να χρησιµοποιείτε, για να υποστηρίξετε τον
ισχυρισµό σας αυτόν, το υπερπλεόνασµα –λες και δεν είναι δύο
διαφορετικά πράγµατα- το οποίο το µαζεύετε από φάρµακα, που
δεν δίνετε σε νοσοκοµεία, από νέες συντάξεις που δεν εκδίδετε,
από επιστροφές φόρων, που δεν κάνετε στους δικαιούχους, από
ληξιπρόθεσµα χρέη, που δεν πληρώνετε και από δηµόσιες επεν-
δύσεις, που δεν πραγµατοποιείτε. Έτσι χτίστηκε το υπερπλεό-
νασµα, το οποίο διαφηµίζετε. 

Είναι ντροπή σας να πανηγυρίζετε σήµερα γιατί βγάζετε µε-
γαλύτερο πλεόνασµα, από αυτό που σας ζητήθηκε. Το βγάζετε
από τις τσέπες των Ελλήνων, για να πάει στις τσέπες των δανει-
στών, οι οποίοι σε κάθε ευκαιρία υπενθυµίζουν ότι το µείγµα των
δηµοσιονοµικών µέτρων της τελευταίας τριετίας είναι αποκλει-
στική πολιτική επιλογή αυτής της Κυβέρνησης. 

Το λέω και πάλι, για να γίνει απολύτως κατανοητό. Η συνειδητή
διάλυση της µεσαίας τάξης είναι δική σας επιλογή. Η υπερφο-
ρολόγηση της παραγωγικής οικονοµίας για να χτίσετε το κοµµα-
τικό σας κράτος είναι δική σας επιλογή. Η εξάρτηση πολλών

συµπολιτών µας από επιδόµατα φτώχειας, για να τους αιχµαλω-
τίσετε κοµµατικά, είναι δική σας επιλογή. Και πλησιάζει η ώρα
που γι’ αυτές τις επιλογές σας, θα λογοδοτήσετε στον ελληνικό
λαό! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία, εδώ και

πολύ καιρό, έχει ανοιχτά διατυπώσει το αίτηµά της για εκλογές.
Η χρονική λήξη της δανειακής σύµβασης αποτελεί ένα σηµείο
καµπής, για να κριθεί µια κυβερνητική θητεία, που έδειξε τα όρια
και τις δυνατότητές της. 

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να ανταποκριθεί. Αν όντως
πιστεύει ο κ. Τσίπρας ότι τα µνηµόνια τελειώνουν, ας ρωτήσει
τους πολίτες. Αν υπερηφανεύεται για το τι έχει κάνει, ας το ζυγί-
σει στην κρίση των ψηφοφόρων. Κι αν πιστεύει σε καθαρές εξό-
δους, ας ζητήσει την καθαρή απάντηση των Ελλήνων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλουµε καθαρή απάντηση, µε καθαρούς κανόνες και µε µία

ξεκάθαρη απάντηση από εσάς, κύριε Τσίπρα και κύριε Σκουρ-
λέτη, που είστε και ο αρµόδιος Υπουργός. 

Κοιτάξτε. Έχουµε προτείνει εδώ και δύο χρόνια το σπάσιµο
των µεγάλων εκλογικών περιφερειών, όπως είναι η Β’ Αθηνών,
αλλά και τη δυνατότητα ψήφου στους Έλληνες του εξωτερικού,
που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Επανέ-
λαβα την πρότασή µου αυτή πριν από λίγες µέρες. Και πάλι,
όµως, αποφύγατε να απαντήσετε µε ένα ξεκάθαρο «ναι» ή µε ένα
ξεκάθαρο «όχι».

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος µας έλεγε πριν από λίγες µέρες
ότι η κατάτµηση της Β’ Αθηνών αποτελεί αναγκαία θεσµική τοµή. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, παραβιάζετε ανοιχτές θύρες.
Έχω ζητήσει την κατάτµηση της Β’ Αθηνών από το 2004, όταν
εκλέχθηκα πρώτη φορά Βουλευτής. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Γιατί δεν το κάνατε;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Απλή ερώτηση: Γιατί δεν το κάνατε; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην απορείτε

µεγαλοφώνως. Σταµατήστε, σας παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αλλά, µαζί µε την κατάτµηση της Β’ Αθηνών… 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! 
Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Γιατί τέτοια νευρικότητα; Περιµένετε. Θα απαντήσετε εφ’
όλης της ύλης και θα απαντήσει και ο Πρωθυπουργός θέλει, δεν
θέλει. Θα καταλάβετε σε λίγο και το πώς. 

Είναι εξίσου, όµως, σηµαντικό να αποκαταστήσουµε και την
αδικία, που γίνεται σε βάρος εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών
µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μας ακούνε σήµερα από τα πέρατα του κόσµου. Είναι εγγε-

γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και δεν µπορούν να
δαπανήσουν ένα δυσβάσταχτο ποσό, για να έρθουν να ψηφί-
σουν. Ξέρετε, οι συµπολίτες µας που είχαν τα προσόντα, αλλά
και τις ψυχικές αντοχές να κυνηγήσουν το µέλλον τους εκτός συ-
νόρων, έχουν κάθε δικαίωµα να θέλουν να συνδιαµορφώσουν το
µέλλον της πατρίδας µας, γιατί στην Ελλάδα θέλουν να επιστρέ-
ψουν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν µπορείτε, λοιπόν, να κρύβεστε πίσω από αστείες υπεκφυ-

γές. Και επειδή δεν έχω άλλο τρόπο να σας φέρω στην Βουλή
να τοποθετηθείτε επί του θέµατος, θυµίζω, κύριε Πρόεδρε –και
είστε προσωπικά υπεύθυνος γι’ αυτό!- ότι εκκρεµεί εδώ και δε-
καοκτώ µήνες πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία δεν ει-
σάγεται, µε προσωπική σας ευθύνη, για συζήτηση στην Ολοµέ-
λεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή, λοιπόν, δεν έχω άλλο τρόπο να φέρω τον κ. Τσίπρα

στην Βουλή, καταθέτω αίτηµα προ ηµερησίας συζήτησης µε
µόνο αντικείµενο την ψήφο των Ελλήνων που βρίσκονται στο
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εξωτερικό. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλετε, δεν θέλετε, κύριε Τσίπρα, θα έρθετε στη Βουλή να µι-

λήσετε για το θέµα αυτό! Δεν θα κρύβεστε για πάντα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Σας προκαλώ και σας προσκαλώ να πείτε δηµόσια σήµερα
στους πολίτες γιατί αρνείστε τη δυνατότητα ψήφου στους Έλ-
ληνες, ειδικά σε αυτούς, που έφυγαν τα τελευταία χρόνια; Στην
πλειονότητά τους, είναι νέοι άνθρωποι και είναι φανερό ότι φο-
βάστε την κρίση τους. Γιατί αρνείστε να τους εξηγήσετε το αυ-
τονόητο δικαίωµα να ψηφίσουν από τον τόπο κατοικίας τους
όποιο κόµµα πιστεύουν ότι µπορεί επιτέλους να οδηγήσει την Ελ-
λάδα στην οριστική έξοδο από την κρίση, ώστε να µπορέσουν
και αυτοί, µια ώρα αρχύτερα, να επιστρέψουν στην πατρίδα τους,
να ενωθούν και πάλι µε τις οικογένειές τους;

Και ελπίζω –κρατάω µια µικρή ελπίδα- ότι θα κάνετε τελικά το
σωστό. Εάν, παρά ταύτα, δεν το κάνετε –που το θεωρώ και το
πιο πιθανό- θα το κάνουµε εµείς την επόµενη µέρα µετά τις εθνι-
κές εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί, πιστέψτε µε, οι εκλογές δεν θα αργήσουν. Κανείς ούτε

ο ίδιος ο κ. Τσίπρας, δεν πιστεύει ότι οι εθνικές εκλογές θα γί-
νουν στο τέλος της θητείας. Και τα διλήµµατα των εθνικών εκλο-
γών για την επόµενη µέρα, είναι διλήµµατα ξεκάθαρα. Εµείς
δηµιουργούµε µια πλατιά κοινωνική συµµαχία, η οποία προτάσ-
σει την αλήθεια απέναντι στο ψέµα, την ασφάλεια απέναντι στον
φόβο, τα έργα απέναντι στα λόγια, την αυτοπεποίθηση και την
αισιοδοξία απέναντι στην εσωστρέφεια και την παρακµή.

Προσωπικά, δεν συµβιβάζοµαι –και είµαι σίγουρος ότι δεν συµ-
βιβάζεται και η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων- µε µια πραγ-
µατικότητα, στην οποία η πολυδιαφηµισµένη επιστροφή στην
κανονικότητα –αυτή που διαφηµίζει ο κ. Τσίπρας στα τηλεοπτικά
του σποτ- σηµαίνει απλά την παράταση της σιωπηλής παρακµής.
Δεν συµβιβάζοµαι µε µια Ελλάδα, που σέρνεται µέσα σε µία πα-
ρατεταµένη µιζέρια, αδυνατώντας να ακολουθήσει τη σύγχρονη
εποχή. Και δεν συµβιβάζοµαι µε µια Ελλάδα, που µικραίνει και
µαζί της αισθάνεται ότι µικραίνουν και πολλοί συµπολίτες µας.

Έχω πλήρη επίγνωση της ευθύνης να ηγούµαι σήµερα της
Νέας Δηµοκρατίας, µιας ιστορικής παράταξης, που αποτελεί σή-
µερα τη µεγάλη κοίτη, στην οποία ενώνονται πολίτες από διαφο-
ρετικές ιδεολογικές αφετηρίες, πολίτες που έχουν συνειδητο-
ποιήσει ότι η χώρα χρειάζεται πάνω απ’ όλα µια µεγάλη αναγέν-
νηση, για να ξεφύγει οριστικά από τη µιζέρια, που την έχει κατα-
δικάσει η Κυβέρνηση των κ. Τσίπρα και Καµµένου.

Γι’ αυτό και δεν ζητώ από τους πολίτες κοµµατική συστρά-
τευση, αλλά εθνική συµπόρευση. Χρειαζόµαστε σήµερα, περισ-
σότερο παρά ποτέ, την ενότητα του έθνους σε ένα κοινό όραµα
εθνικής αναγέννησης. 

Γνωρίζω καλά ότι το έργο της επόµενης ηµέρας δεν θα είναι
εύκολο. ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ ήδη διαφαίνεται ότι επιδιώκουν να
αφήσουν πίσω τους καµένη γη. Είµαι, όµως, βαθιά πεπεισµένος
ότι θα τα καταφέρουµε. Έχουµε πρόγραµµα και ξέρουµε µε ποι-
ους θα το κάνουµε πράξη. Αλλά, κυρίως έχουµε θέληση και
βαθιά πίστη στις δυνατότητες των Ελλήνων. Το µέλλον δεν µπο-
ρεί να περιµένει. Η χώρα και οι πολίτες αξίζουν πολύ καλύτερα
και οι συµπολίτες µας θα σας το δείξουν αυτό, αργά ή γρήγορα,
στις επόµενες εκλογές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-

κρατίας αποχωρεί από την Αίθουσα)
(Θόρυβος από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας κατά

την αποχώρησή τους από την Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, αν πρόκειται να αποχωρήσει η Νέ-

α Δηµοκρατία, οι δέκα ψηφολέκτες, οι οποίοι θεσµικά είναι ορι-

σµένοι από τη δική σας Κοινοβουλευτική Οµάδα µε e-mail στις
υπηρεσίες, θα πρέπει να µείνουν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Το είπε στην αρχή.
(Θόρυβος από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας κατά

την αποχώρησή τους από την Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αυγενάκη, είναι κατά

τον Κανονισµό. Δεν το γνωρίζετε, ίσως. 
Μην κάνετε χειρονοµίες σε εµένα, σας το έχω ξαναπεί. Αλλού

να τις κάνετε ή να σας τις κάνουν.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Να πάρετε από τη Χρυσή Αυγή! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Από τη Χρυσή Αυγή άλλοι

παίρνουν και έπαιρναν χρόνια ολόκληρα. Σας παρακαλώ! Ξαφ-
νικά εξανίσταστε. 

Είστε υποχρεωµένοι, κύριε Βορίδη. Έχετε δώσει µε e-mail της
παράταξής σας τους δέκα συναδέλφους, που θεσµικά, κατά τον
Κανονισµό, θα είναι µε τους δέκα συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ. Αυ-
τό είπα και άκουσα από κάποιους κυρίους πράγµατα, τα οποία…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εµείς δεν συµµετέχουµε στη διαδικα-
σία!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τραγάκη, σας παρα-
καλώ, είστε πιο έµπειρος και από εµένα. Τι πρέπει ακριβώς να
κάνω; Για πείτε το.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν συµµετέχουµε στη διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν συµµετέχετε, αλλά, µε

συγχωρείτε, δεν το αποφασίσατε όµως τώρα. Υπάρχει έγγραφο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προϋπέθετε ορθή ψηφοφορία!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Τρα-

γάκη, µε συγχωρείτε, αλλά σήµερα το µεσηµέρι το δώσατε από
την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα µε τα ονόµατα των δέκα συνα-
δέλφων. Δεν άλλαξε κάτι από τότε. Τι µπορώ να κάνω εγώ; Το
αντιλαµβάνεστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο, για να το λήξουµε; Προϋπέθετε ορθή ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έτσι γράφει µέσα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, έτσι αποφασίσατε µε την από-

φαση που πήρε η πλειοψηφία σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αντιληφθήκατε ότι, ανε-

ξαρτήτως της ορθότητας που λέτε, το έγγραφο που έχετε κατα-
θέσει έχει τα ονόµατα δέκα συναδέλφων, οι οποίοι, κατά τον
Κανονισµό –διότι εσείς είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση- πρέπει
να παρίστανται ως ψηφολέκτες; Τι να κάνουµε τώρα;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, αλλά αφού δεν συµµετέχουµε
στην ψηφοφορία;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βορίδη, απέχετε, όχι
της διαδικασίας, αλλά της ευθύνης, για να συνεννοούµαστε. Απέ-
χετε της ευθύνης.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και εσείς είχατε αποσύρει την ψηφολέ-
κτριά σας, την κ. Γεροβασίλη. Εδώ είναι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι; Εγώ δεν το θυµάµαι.
Καλώς, εντάξει. Δεν θα µαλώσουµε γι’ αυτό, αλλά απέχετε της

ευθύνης. Λύση θα βρεθεί, δεν υπάρχει ζήτηµα, αλλά δεν είναι
σωστό έτσι.

Παρακαλώ πολύ, τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας
Ξανθός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, αποχώρησε, βεβαίως, η Νέα Δηµοκρατία, αλλά νοµίζω ότι
οφείλω να δώσω µία πολύ σύντοµη απάντηση σε αυτά, που είπε
ο Αρχηγός της. 

Ο κ. Μητσοτάκης µας είπε ότι αυτή η διαδικασία, που ακολου-
θούµε παραβιάζει τους κανόνες του κράτους δικαίου στη χώρα
και πρέπει να ντρεπόµαστε για τις επιλογές µας.

Αυτό που για χρόνια παραβίαζε το κράτος δικαίου στη χώρα,
ήταν το ανυπόληπτο, χρεωκοπηµένο, φαύλο και πελατειακό πο-
λιτικό σύστηµα, το οποίο υπηρέτησε αυτή η παράταξη και φυ-
σικά, ο συγκεκριµένος επικεφαλής. Αυτό το πολιτικό σύστηµα,
του οποίου έκφανση και ακραία εκδοχή είναι αυτή η υπόθεση του
σκανδάλου της «NOVARTIS», την οποία συζητάµε. 

Ακούσαµε τα περί σκευωρίας. Τα συζητήσαµε και την προ-
ηγούµενη περίοδο. Νοµίζω ότι αυτή η θεωρία για ένα σκάνδαλο
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διεθνών διαστάσεων, που διερευνάται µε τη συνεργασία δικαστι-
κών αρχών πολλών χωρών, που υπάρχουν µάρτυρες, καταθέ-
σεις, που υπάρχει η συνεργασία διωκτικών αρχών είναι καταγέ-
λαστη και –επιτρέψτε µου να πω- ενοχική. 

Μίλησαν για παρωδία. Παρωδία –ή θα έλεγα τραγωδία- αγα-
πητοί συνάδελφοι, θα ήταν αυτή η ιστορία, που είναι στην ουσία
η πρώτη φορά, που γίνεται µια σοβαρή διερεύνηση, σε ένα
πεδίο, όπως η υγεία και το φάρµακο, που όλοι ήξεραν ότι ήταν
προνοµιακός χώρος ανοµίας, συναλλαγής µε συµφέροντα, προ-
κλητής ζήτησης, σπατάλης και διαφθοράς και ποτέ δεν υπήρξε
η πολιτική βούληση να ανοιχθεί ένα σοβαρό µέτωπο κάθαρσης,
αν αυτή η πρώτη ευκαιρία, η σοβαρή, κατέληγε σε παραγραφή.
Αυτό πραγµατικά, θα ήταν τραγωδία. 

Νοµίζω ότι µε θεσµική σοβαρότητα, η πλειοψηφία της προανα-
κριτικής επιτροπής αυτό ακριβώς προσπάθησε και –νοµίζω- κα-
τάφερε να αποσοβήσει. Αρκετά µε τους νοµικιµισµούς. Η ουσία
του θέµατος, κατά την άποψή µου, είναι η εξής: Εξέταση, και µά-
λιστα σε άπλετο φως, από τη Βουλή σήµαινε παραγραφή.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Παραποµπή στη δικαιοσύνη σηµαίνει ισχυρή πολιτική βού-

ληση. Επιτέλους, να διερευνηθεί αυτή η υπόθεση, να αποδοθούν
ευθύνες, όπου και αν υπάρχουν, και κυρίως, να αξιοποιηθεί αυτή
η διερεύνηση, για να κάνουµε µια σοβαρή θεσµική εξυγίανση στο
σύστηµα. Αυτή είναι η ουσία της υπόθεσης. 

Φοβάµαι, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτή η παρελκυ-
στική τακτική της Αντιπολίτευσης, η οποία δείχνει να είναι γαν-
τζωµένη στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών και στη διάταξη του
Συντάγµατος, που η ίδια έφτιαξε -µάλλον µε κάποια πολιτική
προνοητικότητα- προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα πλέγµα προ-
στασίας σε κάποιους ηµετέρους. Στην πραγµατικότητα, αυτό
που υπερασπίζονται, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αυτό το φαύλο
σύστηµα εξουσίας. Αυτό υπερασπίζονται µε τόσο µεγάλο µένος
όλη τη µέρα σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Νοµίζω, λοιπόν, ότι το πολιτικό σήµα, που δίνουµε σήµερα

είναι πάρα πολύ κρίσιµο και κοινωνικά ευεργετικό σε µια πε-
ρίοδο, που σκάνε υποθέσεις εγκληµατικών οργανώσεων, στην
ουσία µαφίας, που δραστηριοποιούνται σε αυτόν τον τοµέα, στον
τοµέα του φαρµάκου, στον τοµέα της διαχείρισης ακριβών ογ-
κολογικών φαρµάκων. Ακριβώς σε αυτήν την περίοδο, δεν µπο-
ρούµε να επιτρέψουµε να δοθεί στην κοινωνία το σήµα ότι κοι-
τάζουµε να παρέχουµε ασυλία σε πολιτικά πρόσωπα, να δηµι-
ουργήσουµε και να αναπαράγουµε ένα πλέγµα εξουσίας για την
µη απόδοση ευθυνών.

Αυτό ήταν καταλυτικό, για να ισοπεδωθεί πλήρως η αξιοπιστία
του πολιτικού συστήµατος, των θεσµών και της δηµοκρατίας.
Πολύ σωστά, αυτήν τη στιγµή, αυτό το αποφεύγουµε. 

Εγώ θεωρώ ότι πραγµατικά, αυτή η υπόθεση, έχοντας εµπι-
στοσύνη προφανώς στην ελληνική δικαιοσύνη, µπορεί να εξελιχ-
θεί σε µια εµβληµατική υπόθεση, που θα σηµατοδοτήσει, ότι
πλέον η περίοδος που το πολιτικό σύστηµα, οι φορείς της πολι-
τείας, τα θεσµικά όργανα του κράτους έκαναν τα στραβά µάτια,
παρείχαν ασυλία και έδειχναν ανοχή, έχει τελειώσει. Μπαίνουµε
πλέον σε µια νέα περίοδο, όπου υπάρχει ισχυρή πολιτική βού-
ληση να τελειώνουµε µε το απόστηµα της διαφθοράς στην υγεία. 

Νοµίζω ότι το πιο σηµαντικό συµπέρασµα, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, κατά την άποψή µου, είναι ότι η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ
δεν έχουν ενσωµατωθεί σε αυτό το φαύλο σύστηµα εξουσίας. Η
στρατηγική της ενσωµάτωσης και της αφοµοίωσης του ΣΥΡΙΖΑ,
αυτή η δεύτερη γραµµή άµυνας του συστήµατος, η πρώτη επι-
θετική γραµµή ήταν η αριστερή παρένθεση, το «παραιτηθείτε
τώρα». Μας είπε προηγουµένως ο κ. Μητσοτάκης: «Πού θα πάει;
Κάποια στιγµή θα γίνουν εκλογές». Δυόµισι χρόνια ζητάει εκλο-
γές ο κ. Μητσοτάκης. Η ελληνική κοινωνία, παρά τα προβλήµατα,
παρά την πίεση, παρά τη δυσφορία, παρά το ότι κι εµείς διαχει-
ριζόµαστε ένα δύσκολο πλαίσιο, επιβαρυντικό για τους ανθρώ-
πους, δεν έχει δώσει σήµα πολιτικής ανατροπής στη χώρα,
ακριβώς γιατί έχει καταλάβει ότι δεν είµαστε το ίδιο και έχει κα-
ταλάβει ότι αυτοί που καραδοκούν να επιστρέψουν πάνε να επα-
νασυστήσουν και να αναδιοργανώσουν το γνωστό κράτος λά-
φυρο, τη λογική της νοµής της εξουσίας για την εύνοια των «ηµε-

τέρων». 
Δεν αφοµοιώθηκε, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν ενσωµατώθηκε στο

πολιτικό παιχνίδι, που είχαν στήσει για χρόνια. Δεν λειτούργησε
µε συστηµικό τρόπο. Πιο αντισυστηµική στάση από το να παρο-
χετεύσουµε το απόστηµα του ΚΕΕΛΠΝΟ, να ανοίξουµε αυτή τη
διερεύνηση στον χώρο της υγείας και του φαρµάκου, κατά την
άποψή µου, δεν υπάρχει. 

Αυτή είναι µια πραγµατική παρέµβαση, µια τοµή. Μπολιάζουµε
αυτήν την περίοδο µε αντισώµατα κοινωνικού δηµόσιου ήθους
το σύστηµα υγείας και νοµίζω και ευρύτερα τον δηµόσιο βίο της
χώρας. Αυτό κάνουµε και θα το κάνουµε µε σοβαρότητα, µε συ-
νέπεια, µε προσεκτικές κινήσεις και κυρίως, δίνοντας βάρος, όχι
µόνο στη διερεύνηση του παρελθόντος και όχι φυσικά, στη σκαν-
δαλολογία. Δεν είναι στον πυρήνα του αριστερού πολιτικού
λόγου η σκανδαλολογία. Στον πυρήνα του αριστερού πολιτικού
λόγου είναι η ισότητα, η κοινωνική δικαιοσύνη και η δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα πάρουµε όλα τα απαραίτητα µέτρα. Ήδη, τα έχουµε δρο-

µολογήσει για πρώτη φορά στη χώρα και αυτό είναι το σηµαντικό
ζήτηµα αξιοπιστίας, γιατί έρχονται τώρα, αφού υπήρξε το πάρτι
των δεκαετιών, ετεροχρονισµένα και υποκριτικά να πουν να χυθεί
άπλετο φως. 

Γιατί δεν χύθηκε αυτό το φως τα χρόνια που κυβερνούσαν;
Αυτό είναι το κρίσιµο πολιτικό ερώτηµα. Γιατί δεν µπήκαν οι θε-
σµικές δικλίδες ασφαλείας, που µπαίνουν τώρα µε την αξιολό-
γηση των νέων φαρµάκων, τη διαπραγµάτευση της τιµής τους,
µε τα θεραπευτικά πρωτόκολλα στο σύστηµα ηλεκτρονικής συν-
ταγογράφησης, µε την κεντρικοποίηση των προµηθειών, µε την
αναβάθµιση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης του συστήµατος;

Αυτά είναι τα θεσµικά αντίβαρα σε ένα σύστηµα, που όντως
είχε σηµάδια δοµικής σήψης. Και θα συνεχίσουµε και θα έχουµε
ανοιχτό, δηµοκρατικό και θεσµικό διάλογο µε τις πολιτικές δυ-
νάµεις. 

Το είπα πριν από µερικές ηµέρες, αλλά δεν πρόλαβαν να ενη-
µερώσουν την κ. Γεννηµατά οι συνεργάτες της. Από τη Δευτέρα
έχει σταλεί επιστολή του Υπουργού Υγείας στις Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες όλων των Κοµµάτων -πλην της Χρυσής Αυγής, εννο-
είται- που τους καλούµε την Τρίτη 29 του µηνός στο Υπουργείο
Υγείας, για να γίνει µια σοβαρή συζήτηση, µε προοπτική να συγ-
κροτηθεί Διακοµµατική Επιτροπή για τη Φαρµακευτική Πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Να τους ενηµερώσουµε υπεύθυνα από το Υπουργείο, από την

πολιτική ηγεσία και από τους εποπτευόµενους φορείς του
Υπουργείου, για το ποια είναι τα πραγµατικά δεδοµένα, ποιες
είναι οι πραγµατικές δυσκολίες, ποιες είναι οι δεσµεύσεις µας
απέναντι στους δανειστές, ποια είναι τα προβλήµατα που πρέπει,
ει δυνατόν, µε µια µίνιµουµ πολιτική συνεννόηση και συναίνεση
να αντιµετωπίσουµε. Θα προχωρήσουµε, λοιπόν, µε συνέπεια,
σοβαρότητα και αποφασιστικότητα. 

Το είπα και προηγουµένως. Τα στραβά µάτια, η ασυλία, η ανο-
χή στη φαυλότητα, µε αυτή την Κυβέρνηση, τελειώνουν οριστικά.
Εµείς θα εξυγιάνουµε το τοπίο στην υγεία και στο φάρµακο.
Έχουµε την προγραµµατική πολιτική και την ηθική αξιοπιστία να
το κάνουµε, συνεργαζόµενοι µε τους έντιµους και αξιοπρεπείς
ανθρώπους, που έχει το σύστηµα υγείας, που είναι η πλειονό-
τητα. 

Εµείς θα βγάλουµε τη χώρα από την κρίση και τα µνηµόνια.
Εµείς θα βάλουµε ένα σηµαντικό λιθαράκι στην προσπάθεια ανά-
κτησης της αξιοπιστίας της πολιτικής, των θεσµών και της δηµο-
κρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Υγείας κ. Ανδρέα Ξανθό. 
Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-

µάτων κ. Σταύρος Κοντονής έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τρεις µήνες περίπου,

σ’ αυτή την Αίθουσα η Βουλή συζήτησε την πρόταση της Κυβέρ-
νησης για τη σύσταση Προανακριτικής Επιτροπής για το σκάν-
δαλο «NOVARTIS». 
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Στην πρόταση αυτή τοποθετήθηκαν τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, τα οποία, ενώ διάνθιζαν τις τοποθετήσεις τους και τις
οµιλίες τους, λέγοντας σε όλους τους τόνους και σε όλες τις
πτώσεις ότι θέλουµε να λάµψει η αλήθεια, στο τέλος καταψήφι-
σαν την πρόταση σύστασης προανακριτικής επιτροπής. Με ποιον
τρόπο, άραγε, θα έλαµπε η αλήθεια; Διερωτώµαι: Με ποιον
τρόπο; 

Σήµερα, οι ίδιοι έρχονται στο Κοινοβούλιο και κατηγορούν την
κυβερνητική πλειοψηφία ότι θέλουµε να συσκοτίσουµε –προ-
σέξτε- και να κουκουλώσουµε –αυτές ήταν οι εκφράσεις που
χρησιµοποίησαν- το σκάνδαλο «NOVARTIS».

Η προανακριτική επιτροπή αποφάσισε, η υπόθεση αυτή να εξε-
ταστεί από τη δικαιοσύνη. Με τη νοµική κατασκευή, την οποία
παρουσίασε ο εισηγητής κ. Παρασκευόπουλος, που δεν αφήνει
κανένα περιθώριο να θεωρηθεί ότι η δωροδοκία έγινε κατά την
άσκηση των καθηκόντων κάποιου Υπουργού ή Πρωθυπουργού
ακόµη περισσότερο, έρχονται σήµερα –γι’ αυτό αυτή η επιθετι-
κότητα- και λένε ότι «θέλετε να συγκαλύψετε και δεν έγινε ου-
σιαστική συζήτηση στην επιτροπή». 

Μα, η επιτροπή κατά πρώτο και κύριο λόγο, αποφάσισε για το
νοµικό ζήτηµα της αρµοδιότητας, εάν θα εξετάσει η ίδια την υπό-
θεση ή θα την αναπέµψει στη δικαιοσύνη για περαιτέρω έρευνα. 

Και επειδή ακριβώς πίστευαν ότι η επιτροπή θα οδηγείτο σε
µια άποψη παραγραφής, γι’ αυτό τόσο καιρό δεν έλεγαν τίποτα.
Σήµερα, που διαπιστώνουν ότι στην υπόθεση αυτή θα πέσει
άπλετο φως, έρχονται ξανά µε αυτό το επιθετικό ύφος, µε αυτές
τις απειλές και µε αυτές τις εκφράσεις τροµοκράτησης, λες και
δεν ξέρουν ότι η Αριστερά δεν καταλαβαίνει από τροµοκράτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν καταλάβαιναν χιλιάδες αγωνιστές της Αριστεράς, που πέ-

ρασαν το µισό και πάνω του βίου τους στα ξερονήσια και στις
φυλακές. Δεν καταλάβαιναν από το κράτος της Δεξιάς και τους
«µπαµπούλες» εκείνης της εποχής. Και θα φοβηθούµε εµείς µε
τα ειδικά δικαστήρια, που µας απειλεί ο κ. Σαµαράς; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιτροπή αποφάσισε ορθά και
η πορεία, που ακολουθήθηκε ήταν κοινοβουλευτικά ορθή, µε
βάση το Σύνταγµα και τον Κανονισµό. Ποιος αλήθεια, θα αποφά-
σιζε εάν δεν είχε συσταθεί η προανακριτική επιτροπή για το θέµα
της αρµοδιότητας; Μπορεί να µας απαντήσει κάποιος από την
Αντιπολίτευση; Ή ακριβώς ποντάριζαν σε αυτό, ότι ακόµα και αν
συσταθεί η προανακριτική επιτροπή θα οδηγηθεί σε παραγραφή; 

Όλα αυτά, λοιπόν, δεν έγιναν. Και όχι µόνο δεν έγιναν, αλλά,
αντιθέτως, αντιλαµβάνονται ότι δεν θα βρεθούν σε µια προανα-
κριτική επιτροπή της Βουλής, που εκεί µπορούν να λένε διάφορα
φαιδρά, περί πολιτικών διώξεων και πολιτικών αντιπάλων. Θα
βρεθούν απέναντι στους εισαγγελικούς και δικαστικούς λειτουρ-
γούς, για τους οποίους οι ίδιοι έχουν πει ότι έχουν την αµέριστη
εµπιστοσύνη τους. Αφού, λοιπόν, τους εµπιστεύονται, όπως τους
εµπιστευόµαστε και εµείς, εκεί θα λογοδοτήσουν και εκεί θα
πουν και θα προβάλουν τους ισχυρισµούς τους. 

Όπως είπα και την προηγούµενη φορά, εύχοµαι για όλους
όσους βρίσκονται σε αυτή τη δεινή θέση, να αποδειχθεί ότι αυτά
τα οποία τους προσάπτονται δεν είναι ορθά και δεν είναι τεκµη-
ριωµένα. Η διαδικασία, λοιπόν, είναι ενώπιον της αµερόληπτης
δικαιοσύνης, η οποία θα επιληφθεί. 

Όµως, χθες συνέβη κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. Βεβαίως, µου
έκανε εντύπωση ότι µόνο ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Μητσοτάκης εί-
χαν την έµπνευση να αναφερθούν σε αυτό. Θυµόσαστε στην
προηγούµενη συνεδρίαση για τη συγκρότηση της προανακριτι-
κής επιτροπής ότι ακούσαµε απειλές περί υποβολής µηνύσεων,
περί συγκρότησης ειδικών δικαστηρίων κ.ο.κ.. 

Υπέβαλαν, λοιπόν, οι κύριοι αυτοί τις µηνύσεις τους και προχ-
θές ο Αντιεισαγγελέας του Αρείου Πάγου κ. Αγγελής έβαλε τη
µήνυση του κ. Αβραµόπουλου, του κ. Σαµαρά και του κ. Βενιζέ-
λου ως προς τους εισαγγελικούς λειτουργούς στο αρχείο. Αυτό
είναι ένα ενδιαφέρον στοιχείο, πράγµατι, για τη συζήτηση. Διότι,
αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, οι λεονταρισµοί, οι εκβιασµοί, οι
απειλές έχουν κοντά ποδάρια. Η ανεξάρτητη, λοιπόν, δικαιοσύνη
µίλησε και η µήνυση αυτή για τα µη πολιτικά πρόσωπα, για τους
εισαγγελείς, από τους κυρίους αυτούς, οι οποίοι στόλισαν τις µη-
νύσεις αυτές µε ένα σωρό κατηγορίες, ετέθη στο αρχείο.

Εκείνο, όµως, που µου έκανε έκπληξη χθες ήταν ότι οι κύριοι
αυτοί προέβησαν σε δηµόσιες δηλώσεις του τύπου «εµείς δεν εί-
χαµε µηνύσει εισαγγελικούς λειτουργούς». Εάν αυτό δεν λέγεται
πολιτική θρασυδειλία πρώτου βαθµού, τότε δεν υπάρχουν λέξεις
για να το περιγράψουν. Δηλαδή, ο Αντιεισαγγελέας του Αρείου
Πάγου, ο οποίος επελήφθη της υποθέσεως και µε διάταξή του
έθεσε αυτές τις µηνύσεις προς τους εισαγγελικούς λειτουργούς
στο αρχείο, τρελάθηκε; Τα επινόησε; Δηλαδή δεν υπήρχαν κα-
τηγορίες σε αυτές τις µηνυτήριες αναφορές και έκατσε και
έβγαλε διάταξη στα καλά καθούµενα;

Μα, τα πράγµατα είναι ακόµα χειρότερα. Διότι εχθές, η Νέα
Δηµοκρατία είχε µια άλλη ατυχή έµπνευση από αυτές που τη συ-
νοδεύουν την τελευταία περίοδο. Εξέδωσε ανακοίνωση, στην
οποία αναφέρει: «Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και ενώ κάτι τέτοιο
δεν προβλέπεται από καµµιά δικονοµική διαδικασία, ενηµέρωσε
ξαφνικά σήµερα τη Βουλή ότι τέθηκαν στο αρχείο οι µηνύσεις
που είχαν καταθέσει οι κ.κ. Αντώνης Σαµαράς, Ευάγγελος Βενι-
ζέλος κατά εισαγγελικών λειτουργών που παρέπεµψαν την υπό-
θεση «NOVARTIS» στη Βουλή». 

Δηλαδή, η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης
παρανόµησε και δεν έπρεπε να ενηµερώσει τη Βουλή, καθ’ ην
στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω έγγραφο από την
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου κ. Ξένη Δηµητρίου, στο οποίο λέει
το εξής: «Προς τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων διά
του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων». 

Και γιατί η κυρία Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου πράττει
σωστά και ορθώς ενήργησε το Υπουργείο Δικαιοσύνης; Διότι
ενώπιον της Βουλής εκκρεµεί δικογραφία για τα πολιτικά πρό-
σωπα, που είχαν µηνύσει οι τρεις κύριοι, Αβραµόπουλος, Σαµα-
ράς και Βενιζέλος, και έπρεπε υποχρεωτικά να συσχετιστεί.

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, αυτή που υποστηρίζει ότι δεν
έπρεπε να ενηµερώσω τη Βουλή, δηλαδή ότι έπρεπε να παρανο-
µήσω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Εδώ, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα από τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ακούστηκε κάτι, το οποίο
είναι µοναδικό. Είπε ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης είχε το έγ-
γραφο αυτό δέκα ηµέρες. Εγώ, σεβόµενος τη θέση του -είναι Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- δεν θα πω ότι ψεύδεται,
αλλά ότι λέει ανακρίβειες και καθίσταται µε αυτόν τον τρόπο, όχι
µόνο αναξιόπιστος σε αυτά που λέει, αλλά πάνω απ’ όλα δεν
µπορεί κανένας να τον πάρει σοβαρά. Και δεν µπορεί να τον πά-
ρει σοβαρά, όχι µόνο γι’ αυτά που εκφωνεί ως προς το πρό-
γραµµα του κόµµατός του, αλλά ούτε και για πραγµατικά γεγο-
νότα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έγγραφο λοιπόν, αυτό έχει
ηµεροµηνία 14 Μαΐου 2008. Πέρασε από το πρωτόκολλο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης την ίδια ηµέρα που έφθασε, στις 15
Μαΐου του 2018. Αµέσως κινήθηκε η υπηρεσιακή διαδικασία και
χθες κατέληξε στα χέρια µου. Υπέγραψα το σχετικό διαβιβαστικό
και το κοινοποίησα αµελλητί την ίδια ηµέρα στον Πρόεδρο της
Βουλής. Από πού προκύπτουν αυτά; Μα, από τα έγγραφα.

Καλώ τον κ. Μητσοτάκη, αν έχει ένα ίχνος της σοβαρότητας
του θέµατος, να ανακαλέσει αυτό το ακραίο και συκοφαντικό,
που είπε, δηλαδή ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης είχε δέκα µέρες
στα χέρια του αυτό το έγγραφο και το κοινοποίησε χθες. Αν έχει
λίγο φιλότιµο και αν θέλει να στέκεται στο ύψος του αξιώµατός
του. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν ειπωθεί πάρα πολλά για
το ζήτηµα της αναθεώρησης του Συντάγµατος. Θέλω να σας πω
κάτι, µε το οποίο είχα κλείσει την οµιλία µου, όταν συζητούσαµε
για τη συγκρότηση της προανακριτικής επιτροπής. Είχα πει, ότι
είναι αναγκαίο τουλάχιστον να συµφωνήσουµε όλοι ότι υπάρχει
ανάγκη να πραγµατοποιηθεί αναθεώρηση του Συντάγµατος, στη
βάση της πρότασης της κυβερνητικής πλειοψηφίας και επιτέ-
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λους, να αλλάξει το άρθρο 86 του Συντάγµατος και ο νόµος περί
ευθύνης Υπουργών, ο οποίος εδράζεται στο άρθρο 86.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουν τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης να µιλήσουν σοβαρά, ας πουν καθαρά τις απόψεις
τους. Όµως, όποιος σήµερα ζητάει εδώ και τώρα εκλογές, ζητάει
από την Κυβέρνηση είτε τώρα είτε τον Αύγουστο να πάµε σε
εκλογές, αυτό ισοδυναµεί µε ακύρωση της συνταγµατικής ανα-
θεώρησης και ισχύ, για τουλάχιστον δέκα χρόνια, αυτού του αθ-
λίου κατασκευάσµατος, του άρθρου 86, το οποίο έφτιαξαν, το
έκοψαν και το έραψαν στα µέτρα τους, για να διαφεύγουν τον
οποιονδήποτε έλεγχο. 

Η πρόταση για πρόωρες εκλογές, στην ουσία σηµαίνει ότι ακυ-
ρώνεται η διαδικασία της συνταγµατικής αναθεώρησης και η
προσπάθεια εξυγίανσης του πολιτικού σκηνικού µένει για άλλη
µια φορά στα αζήτητα. Γι’ αυτό ακριβώς, Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ, σε αυτό συµφωνούν απολύτως. «Εκλογές! Να µην αλ-
λάξει ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, να µην υπάρξει συνταγ-
µατική αναθεώρηση».

Και θέλω να πω και ένα τελευταίο και µε αυτό να κλείσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ,

ολοκληρώστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σε
ένα λεπτό έχω τελειώσει.

Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, θυµόσαστε
όλοι την ένταση, µε την οποία έπαιζε το σενάριο της «Αριστερής
παρένθεσης». Και θα σας πω κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί το είχαµε ζήσει σε αυτήν την Αίθουσα. Το σενάριο της «Αρι-
στερής παρένθεσης» το είχαν οργανώσει και το είχαν µεθοδεύ-
σει, όχι µόνο χρονικά, αλλά και µε βάση τι θα βρούµε στα δη-
µόσια ταµεία, αυτοί που αποχωρούσαν. Και θυµόσαστε όλοι ότι
για πρώτη φορά στα χρονικά της Ελληνικής Δηµοκρατίας, η
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας δεν έγινε τον Φεβρουά-
ριο, όπως κάθε φορά, αλλά την µετέφεραν τον Δεκέµβριο. Ακρι-
βώς, γιατί οργάνωναν από τότε αυτήν την αθλιότητα, να βρε-
θούµε στο κενό, χωρίς χρηµατοδότηση και να κρατήσει η διακυ-
βέρνηση της χώρας από την Αριστερά ένα σύντοµο χρονικό διά-
στηµα. Διαψεύστηκαν στην πράξη και σήµερα πλέον ανησυχούν.
Ανησυχούν για το πολιτικό και οικονοµικό κατεστηµένο, το οποίο
οδήγησε τη χώρα στην καταστροφή, τον ελληνικό λαό στη φτώ-
χεια και στην ερήµωση. 

Βλέπει ότι ούτε εκλογές θα έρθουν άµεσα, ούτε έχουν ούτε
αποτυχία της Κυβέρνησης προοιωνίζεται, αλλά αντίθετα, αυτή η
Κυβέρνηση βγάζει τον τόπο από τα µνηµόνια, τελειώνει αυτό το
άθλιο καθεστώς της επιτροπείας και της µνηµονικής επιτήρησης
και επιτέλους η ελληνική Βουλή, ο ελληνικός λαός µπορεί να συγ-
κροτήσει αυτοδύναµα το µέλλον του. Γι’ αυτό ακριβώς τροµά-
ζουν, γι’ αυτό ακριβώς φοβούνται. Εµείς, λοιπόν, θα τους πούµε
ότι δικαίως τροµάζουν και δικαίως φοβούνται.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Προσοτσάνης
Δράµας. 

Η Βουλή σάς υποδέχεται. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ, τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδ-
ρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, επέστρεψα χθες αργά το απόγευµα από τη
Σύνοδο Ευρωπαϊκής Ένωσης Δυτικών Βαλκανίων στη Σόφια,
όπου η χώρα µας είχε έναν ουσιαστικό ρόλο, γιατί οφείλει και
παίζει, κατά την άποψή µου, ηγετικό ρόλο στη Βαλκανική χερσό-
νησο. 

Η χώρα µας ήταν µία από τους εµπνευστές αυτής της Συνό-

δου. Θα πιάσουµε ξανά το νήµα από τη Σύνοδο της Θεσσαλονί-
κης το 2003, όπου αποφασίστηκε η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και σε βαλκανικές χώρες, το νήµα που αφορά αυτή τη
στιγµή και τη σταθερότητα στην ευρύτερη περιοχή της βαλκανι-
κής. 

Έχω την αίσθηση –και είναι αίσθηση κοινή σε όσους συµµε-
τείχαν πιστεύω σε αυτήν τη Σύνοδο- ότι η χώρα, όχι µόνο ανακτά
την αυτοπεποίθησή της, όχι µόνο βγαίνει από µια πολύχρονη οι-
κονοµική κρίση, που της στέρησε δυνατότητες και προοπτικές,
αλλά ανακτά και τη γεωπολιτική δυναµική της. Πυλώνας σταθε-
ρότητας και χώρα εγγυητής εποικοδοµητικών εξελίξεων στην ευ-
ρύτερη περιοχή της βαλκανικής. 

Στα πλαίσια της Συνόδου αυτής είχα, βεβαίως, την ευκαιρία να
βρεθώ και µε τον Πρωθυπουργό της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας στα πλαίσια της διαπραγµάτευσης,
που έχει ξεκινήσει τους τελευταίους πέντε µήνες και αφορά την
προσπάθειά µας να βρεθεί µία κοινά αποδεκτή ονοµασία, που
βεβαίως, δεν µπορεί να είναι η ονοµασία η συνταγµατική σήµερα
της γειτονικής χώρας, η οποία, δυστυχώς ή ευτυχώς –δυστυχώς
προφανώς και όχι ευτυχώς- αναγνωρίζεται από πολύ µεγάλη µε-
ρίδα κρατών-µελών του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, από την
πλειοψηφία των κρατών-µελών του Οργανισµού Ηνωµένων Εθ-
νών. 

Όπως δήλωσα χθες, η διαπραγµάτευση αυτή είναι δύσκολη,
είναι πολυεπίπεδη, είναι πολύπλοκη, δεν είναι καθόλου εύκολη
υπόθεση, εµείς όµως υπερασπιζόµαστε µε αίσθηµα ευθύνης µια
εθνική γραµµή, που έχει χαραχτεί πάνω από δέκα χρόνια και την
υπερασπιζόµαστε µε δηµιουργικότητα και µε αποφασιστικότητα
κι έχουµε καταστήσει σαφές -αυτό αποδεικνύεται και από τη στή-
ριξη της µεγάλης πλειοψηφίας των εταίρων µας- ότι η Ελλάδα
παίζει έναν εποικοδοµητικό ρόλο στην ευρύτερη περιοχή. 

Δήλωσα χθες, λοιπόν, και θέλω να το επαναλάβω σήµερα στη
Βουλή ότι έχουν γίνει πάρα πολύ σηµαντικά βήµατα, έχουµε δια-
νύσει µεγάλο µέρος της απόστασης, αλλά υπάρχει ακόµα από-
σταση, που χρειάζεται να διανυθεί. 

Ακριβώς επειδή πολλές φορές, δυστυχώς, οι διαρροές ταξι-
δεύουν γρηγορότερα από όσο µπορεί να ταξιδέψει ένας Πρω-
θυπουργός, για να γυρίσει πίσω στη χώρα του, είδα σήµερα µια
σειρά από δηµοσιεύµατα στα µέσα µαζικής δικτύωσης και ως
όφειλα, ανέλαβα την πρωτοβουλία να ενηµερώσω αύριο το πρωί
τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τους πολιτικούς Αρχηγούς.

Και ακριβώς επειδή αισθάνοµαι την ευθύνη της διαχείρισης
ενός εθνικού θέµατος υψίστης σηµασίας, πήρα την πρωτοβουλία
σήµερα το µεσηµέρι και επικοινώνησα τηλεφωνικά µε τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τον ενηµέρωσα προ-
σωπικά για την πορεία της διαπραγµάτευσης. 

Η ελληνική πλευρά θεωρεί ότι οι δύο βασικές προϋποθέσεις,
δηλαδή το να έχουµε µία και µόνη ονοµασία, εντός και εκτός της
γειτονικής χώρας, που βεβαίως δεν µπορεί να είναι η σηµερινή
συνταγµατική, αλλά µια σύνθετη ονοµασία, αλλά βεβαίως και η
προϋπόθεση της συνταγµατικής αναθεώρησης που απαιτείται
από τη γείτονα, προκειµένου αυτό να επιτευχθεί, οι δύο αυτές
προϋποθέσεις αποτελούν, αν θέλετε, και απαράβατο όρο, ώστε
να καλυφθεί το µέρος της απόστασης που απαιτείται.

Βεβαίως, οποιαδήποτε συζήτηση για προτάσεις που έχουν
πέσει στο τραπέζι είτε από τον απεσταλµένο του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών είτε από την πλευρά των γειτόνων µας, οποι-
εσδήποτε προτάσεις για το όνοµα είναι κενές περιεχοµένου, αν
δεν έχουν πρώτα εκπληρωθεί αυτές οι βασικές προϋποθέσεις,
τις οποίες η ελληνική πλευρά έχει θέσει στο τραπέζι της διαπραγ-
µάτευσης, ακολουθώντας την εθνική γραµµή στο ζήτηµα αυτό.

Δεν θέλω να επεκταθώ σε λεπτοµέρειες, αλλά απλά να δη-
λώσω ότι, όπως πάντα, είµαι στη διάθεση των πολιτικών Αρχηγών
που ενδεχοµένως να θέλουν να πληροφορηθούν ευρύτερα για
τις τεχνικές λεπτοµέρειες αυτής της δύσκολης, επαναλαµβάνω,
διαπραγµάτευσης.

Άκουσα, όµως, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
όχι µονάχα στην τηλεφωνική γραµµή, αλλά και στην οµιλία του
εδώ στη Βουλή σε αυτό εδώ το Βήµα για άλλη µια φορά να ζη-
τάει εκλογές. Δεν είναι έκπληξη. Εδώ και δυόµισι χρόνια θαρρώ
το ίδιο κάνει. Τον άκουσα, µάλιστα, να τις ζητά, λέει, διότι βγαί-
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νουµε από τη µνηµονιακή περίοδο και, άρα, κατ’ αυτόν τώρα
υπάρχει ένας λόγος παραπάνω για να γίνουν εκλογές. 

Έχω την αίσθηση, όµως, ότι από το κόµµα του, το οποίο απου-
σιάζει γιατί επέλεξε να αποχωρήσει από τη σηµερινή διαδικασία,
δυστυχώς και στο θέµα αυτό ακούγονται διαφορετικές φωνές.
Δεν θα µιλήσω για τις φωνές εκπροσώπων κοινωνικών φορέων
που προέρχονται από το κόµµα του, που έχουν δηλώσει ευθαρ-
σώς και µε παρρησία ότι η οικονοµία, η επιχειρηµατικότητα, η
σταθερότητα χρειάζεται στη χώρα και, άρα, η οικονοµία δεν χρει-
άζεται µια εκλογική αναµέτρηση τώρα, όπως ο κ. Μίχαλος για
παράδειγµα.

Θα µιλήσω, όµως, για εκπροσώπους του κόµµατός του, όχι για
ανθρώπους που προέρχονται από την παράταξή του και κατέ-
χουν θέσεις ευθύνης. Ο ίδιος, λοιπόν, ζητάει εκλογές, αν δεν
κάνω λάθος, τον Σεπτέµβρη, διότι η τοµή της εξόδου από το µνη-
µόνιο είναι το τέλος του Αυγούστου, ο Αντιπρόεδρός του ζητάει
εκλογές αύριο, ο κ. Θεοδωρικάκος, σύµβουλός του, που τον α-
κούσαµε σε µια ραδιοφωνική εκποµπή πριν από λίγες ηµέρες,
ουσιαστικά εκτιµά ότι οι εκλογές θα γίνουν µαζί µε τις Ευρωε-
κλογές και θα είναι τον Μάη. Ο ίδιος ζητάει τον Σεπτέµβριο, ο
Αντιπρόεδρος αύριο, Μάιο δηλαδή, ο σύµβουλός του τον Μάιο
σε έναν χρόνο.

Έχω την αίσθηση ότι αυτό το µπάχαλο που εκπέµπεται και
στην κεντρική γραµµή και στο ζήτηµα των εκλογών από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση είναι άξιο προσοχής, ανάλογο της σύγχυ-
σης που εξέπεµψε το γεγονός ότι πριν από λίγες ηµέρες σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης για το νοµοσχέδιο που αφορούσε την υιοθεσία εισηγή-
θηκε να µην ψηφιστεί το επίµαχο άρθρο, αλλά η ίδια αµέσως µε-
τά ψήφισε «ναι». Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την οποία οφεί-
λω να υποσηµειώσω. 

Άκουσα, όµως, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να προσπαθεί για άλλη µια φορά να υπεκφύγει µπροστά σε µια
ακόµα πρόταση µεταρρυθµιστική που καταθέτει η Κυβέρνηση µε
πρωτοβουλία του Υπουργού Εσωτερικών κι έχει να κάνει µε την
πανθοµολογουµένως ώριµη αναγκαιότητα, θα έλεγα, για να στα-
µατήσει αυτή η σχέση διαπλοκής των µεγάλων βαρόνων των κοµ-
µάτων, των µεγάλων κοµµάτων για την κατάτµηση των µεγάλων
περιφερειών, όπως η Β’ εκλογική περιφέρεια των Αθηνών και το
υπόλοιπο της Αττικής, Περιφέρεια Αττικής λέγεται σήµερα. Είναι
µια πρόταση που η ίδια η Νέα Δηµοκρατία είχε θέσει µάλιστα ως
προϋπόθεση σας θυµίζω σε οποιαδήποτε συζήτηση για τον εκλο-
γικό νόµο, όταν φέραµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα την απλή ανα-
λογική. 

Και όλως παραδόξως σήµερα, προφανώς κάτω από τις ισχυ-
ρές πιέσεις που δέχεται από τους βαρόνους του κόµµατός του,
οι οποίοι είναι αυτοί ή παρόµοιοι αυτών που σε άλλες εποχές επί-
σης απέρριψαν αυτή την πρόταση, έρχεται και ψάχνει να βρει
ένα πρόσχηµα προκειµένου να αποφύγει την υπερψήφιση αυτής
της πρότασης, προκειµένου να εφαρµοστεί από τις επόµενες
εκλογές που είναι προγραµµατισµένες για το φθινόπωρο του
2019. 

Το πρόσχηµα αυτή τη φορά είναι η ψήφος των εγγεγραµµένων
στους καταλόγους οι οποίοι κατοικούν στο εξωτερικό. Θα ήθελα,
λοιπόν, να του απαντήσω και από το Βήµα ότι κρούει ανοιχτές
θύρες, διότι αυτούς τους ανθρώπους και ιδιαίτερα αυτούς που
τα τελευταία χρόνια αναγκάστηκαν να µεταναστεύσουν στο εξω-
τερικό, η δική του παράταξη και η δική του Κυβέρνηση τους
έδιωξε στο εξωτερικό και σε αυτούς τους ανθρώπους εµείς θα
είµαστε οι πρώτοι που θα δώσουµε δικαίωµα ψήφου εξ αποστά-
σεως.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Δεν έχει, λοιπόν, κανένα νόηµα να αναζητεί προσχήµατα. Τα

παιδιά του brain drain, ναι, έχουν το δικαίωµα να ψηφίζουν από
τις χώρες διαµονής τους, διότι είναι τελείως διαφορετικό αυτό
σε σχέση µε άλλες προτάσεις που έχουν κατατεθεί στο παρελ-
θόν και αφορούν ενδεχοµένως µετανάστες τρίτης ή τέταρτης γε-
νιάς. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποιο θα είναι το πρόσχηµα που θα σκαρφι-
στεί τώρα που επισήµως και δεσµεύοµαι ότι θα κατατεθεί αυτή
η νοµοθετική πρωτοβουλία από την πλευρά του Υπουργείου

Εσωτερικών, προκειµένου να αποφύγει, επαναλαµβάνω κάτω
από την πίεση των βαρόνων του κόµµατός του, να προχωρήσει
σε άλλη µία και να ψηφίσει άλλη µία θετική σηµαντική µεταρρύθ-
µιση που θα φέρει αυτή εδώ η Κυβέρνηση. 

Έρχοµαι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο θέµα που
συζητάµε σήµερα. Βρισκόµαστε λίγο πριν το τέλος ίσως της δυ-
σκολότερης περιόδου της σύγχρονης ιστορίας µας και βρισκό-
µαστε στην αυγή µιας νέας εποχής κοινωνικής και οικονοµικής
ανάκαµψης. Η Ελλάδα µε σκληρή προσπάθεια και µετά από πολ-
λές και άδικες σε αρκετές περιπτώσεις θυσίες του λαού µας, πα-
τάει ξανά γερά στα πόδια της. 

Κι αυτό συµβαίνει, φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, εξαιτίας των θυσιών του ελληνικού λαού και είναι στο όνοµα
αυτών των θυσιών που πρέπει να αποδοθεί αυτό που ζητάει και
ο λαός µας, δικαιοσύνη. Διότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες πλή-
ρωσαν πολύ ακριβά τις αµαρτίες του παρελθόντος, αµαρτίες
που δεν ήταν δικές τους, αµαρτίες που δεν προέκυψαν τυχαία,
αµαρτίες για τις οποίες κάποιος πρέπει να φέρει την ευθύνη. 

Και όλοι µας πιστεύω ότι γνωρίζουµε ότι είναι συγκεκριµένοι
άνθρωποι που καταχράστηκαν την εξουσία τους, που επέλεξαν
απολύτως συνειδητά να εκµεταλλευτούν την εξουσία τους για
ιδιοτελείς σκοπούς. Έτσι δηµιουργήθηκε ένα τερατώδες σύ-
στηµα διαπλοκής και διαφθοράς που συνέβαλε καθοριστικά στη
χρεοκοπία της χώρας.

Το µάρµαρο το πλήρωσαν τελικά οι Έλληνες πολίτες, οι εργα-
ζόµενοι, οι συνταξιούχοι, οι νέοι, οι αποκλεισµένοι απ’ αυτό το
σύστηµα εξουσίας. Δεν θέλω να παριστάνω τον ηθικοδιδάσκαλο,
αλλά έτσι είναι. Υπήρξαν, βεβαίως, και τµήµατα της ελληνικής
κοινωνίας και συγκεκριµένα κοινωνικά στρώµατα που φέρουν ευ-
θύνη, διότι στήριξαν και νοµιµοποίησαν αυτό το διεφθαρµένο σύ-
στηµα εξουσίας, κινήθηκαν εντός του και στα όρια του, συµµε-
ρίστηκαν τις πρακτικές του, υιοθέτησαν τους σκοπούς του. 

Σήµερα θέλω να επαναλάβω όµως κάτι. Έχει έρθει η ώρα της
ευθύνης, ευθύνη απέναντι σε κάθε πολίτη αυτής της χώρας να
µην υποθηκευθεί η νέα εποχή της πατρίδας µας, να µην τεθεί σε
διακινδύνευση η µεγάλη προσπάθεια να οικοδοµήσουµε το µέλ-
λον σε νέες και στέρεες βάσεις. Και ο µόνος τρόπος να περά-
σουµε στην εποχή της δίκαιης ανάπτυξης, ο µόνος τρόπος να
οικοδοµήσουµε ένα νέο παραγωγικό, οικονοµικό και κοινωνικό
µοντέλο είναι να ξεριζώσουµε αυτές τις πρακτικές της διαφθο-
ράς, να δηµιουργήσουµε, αν θέλετε, θεσµικές εγγυήσεις για την
προστασία του δηµόσιου συµφέροντος. Διότι, ξέρετε, η δια-
φθορά, οι έκνοµες πρακτικές, οι καταχρήσεις της εξουσίας, ο θε-
σµικός και ηθικός εκφυλισµός τόσο της πολιτικής εξουσίας όσο
και της δηµόσιας διοίκησης είναι ένα από τα µεγαλύτερα εµπό-
δια για την ανάπτυξη. Αποτρέπει επενδύσεις, ευνοώντας τους
«ηµέτερους», δηµιουργεί κλίµα απογοήτευσης και στασιµότητας,
τρέφει φατρίες που λυµαίνονται την οικονοµική και πολιτική ζωή. 

Και για να ξεριζωθούν αυτές οι πρακτικές της διαφθοράς, το
πρώτο αλλά αποφασιστικό βήµα είναι να αποδοθεί δικαιοσύνη
απέναντι σε όσους αποδεδειγµένα συµµετείχαν και ωφελήθηκαν
από ένα καλοστηµένο δίκτυο συναλλαγών, παρανοµίας και δω-
ροδοκιών που θέριεψε µεταξύ άλλων και στον χώρο του φαρµά-
κου. Κι εκεί ένας από τους πρωταγωνιστές ήταν αποδεδειγµένα
και καθ’ οµολογία της η εταιρεία «NOVARTIS». 

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι το εγχείρηµα αυτό δεν είναι
εύκολο. Είναι δύσκολο εγχείρηµα, διότι το πολιτικό σύστηµα που
εξέθρεψε τη διαφθορά φρόντισε να δηµιουργήσει ένα πλαίσιο
προστασίας, κυρίως για τον εαυτό του, φρόντισε να ορίσει σύν-
τοµες παραγραφές για τα ποινικά αδικήµατα, φρόντισε να δηµι-
ουργήσει πολύπλοκες ειδικές διαδικασίες, να υψώσει δηλαδή
δικονοµικά τείχη που έχουν έναν και µοναδικό σκοπό: τη συγκά-
λυψη και την ατιµωρησία. 

Όλοι γνωρίζουµε πλέον ότι αυτός είναι και ο στόχος των ειδι-
κών διατάξεων του Συντάγµατος για τη διαβόητη ευθύνη των
Υπουργών. Και κάποιοι που πάνω στην παραζάλη της εξουσίας
µπέρδεψαν το δίκαιο µε την επιθυµία τους και την ηθική µε την
ασυδοσία, ενδεχοµένως να θεώρησαν ότι αυτή η νοµική τερατω-
δία που δηµιούργησαν, ο λεγόµενος νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών είναι ικανός να καλύψει τα νώτα τους. Και είναι γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο που όλο το προηγούµενο διάστηµα αλλά και
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σήµερα στέκουν έξαλλοι, αγανακτισµένοι και απορηµένοι ταυτό-
χρονα µπροστά στις αποκαλύψεις για το σκάνδαλο «NOVARTIS»,
αλλά και µπροστά στην αποφασιστικότητά µας, στην αποφασι-
στικότητα αυτής της Κυβέρνησης και της κοινοβουλευτικής Πλει-
οψηφίας να κάνουν το παν, ώστε αυτό το σκάνδαλο να αναδειχ-
θεί, να µην κουκουλωθεί. 

Απορούν -και τους είδαµε και σήµερα- οι εκπρόσωποι του πα-
λιού πολιτικού συστήµατος, πώς είναι δυνατόν να τολµά κάποιος
να παραβιάσει τόσο κατάφορα το κληρονοµικό τους δικαίωµα
στην εξουσία. Πώς είναι δυνατόν να τολµά κάποιος να γκρεµίσει
τα προστατευτικά τείχη που ύψωσαν τα προηγούµενα χρόνια,
πώς είναι δυνατόν αντί αυτοί σήµερα να παρασηµοφορούνται να
ελέγχονται για αξιόποινες πράξεις. Ξέρετε, όµως, η αγανάκτηση
και η οργισµένη απορία τους αποτελεί, ταυτόχρονα, και την άλλη
όψη της αλαζονείας τους. 

Βεβαίως, ο καθένας έχει το αναφαίρετο δικαίωµα να υπερα-
σπιστεί τον εαυτό του και το τεκµήριο της αθωότητας δεν είναι
απλά σεβαστό, είναι ιερό. Και ασφαλώς, δεν προσβάλλεται σε
καµµία περίπτωση από την απαρέγκλιτη τήρηση του Κανονισµού
της Βουλής και του Συντάγµατος, παρά τις προβληµατικές πτυ-
χές του, για τις οποίες, βεβαίως, δεν είµαστε εµείς υπεύθυνοι,
αλλά οι εµπνευστές τους. 

Αναρωτιέµαι, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι είναι
άραγε θεσµική απρέπεια. Είναι θεσµική απρέπεια να ερευνούµε
και να µην κουκουλώνουµε το σκάνδαλο των σκανδάλων; Αυτό
είναι θεσµική απρέπεια; Οι περισσότεροι απ’ όσους µιλήσαν πιο
πριν, εκπρόσωποι της αντιπολίτευσης, θεωρούν θεσµική απρέ-
πεια και µόνο το να ερευνώνται και να καταγγέλλονται πρόσωπα
υπεράνω πάσης υποψίας, πρόσωπα πρώτης γραµµής, τέως
Πρωθυπουργοί και Υπουργοί και νυν Βουλευτές, και να καταγ-
γέλλονται ότι ευνόησαν, εις βάρος του δηµόσιου συµφέροντος,
εις βάρος της δηµόσιες υγείας, εις βάρος των ασθενών, µια ιδιω-
τική εταιρεία που φέρεται, όµως, να χρησιµοποιεί, όχι µόνο στην
Ελλάδα, αλλά και παγκοσµίως, µεθοδεύσεις επιρροής, ικανές να
καθορίζουν τη θεραπεία και το φάρµακο εκατοµµυρίων ασθενών. 

Και το ερώτηµα, που σας θυµίζω έθεσα και στην προηγούµενη
συνεδρίαση όταν ξεκίναγε η διερεύνηση από τη Βουλή της υπό-
θεσης αυτής και βεβαίως έµεινε αναπάντητο, θέλω να επαναφέ-
ρω και σήµερα: Πώς έγινε αυτό το σκάνδαλο, που όλοι παραδέ-
χονται ότι είναι σκάνδαλο; Πώς έγινε άραγε; Ξεφύτρωσε από
µόνο του; Έπεσε από τον ουρανό; Δεν υπήρξαν πολιτικά πρό-
σωπα και κυβερνητικοί παράγοντες που την κρίσιµη περίοδο ευ-
νόησαν τη συγκεκριµένη εταιρεία µε τις αποφάσεις τους, ώστε
αυτή να έχει παράνοµο κέρδος; Και µε ποιο όφελος άραγε; 

Θέλω, λοιπόν, για άλλη µια φορά να ρωτήσω ευθέως: Εκδό-
θηκαν ή δεν εκδόθηκαν υπουργικές αποφάσεις, µε τις οποίες ευ-
νοήθηκε η εταιρεία «NOVARTIS»; Καθόρισαν ή όχι οι αποφάσεις
αυτές τιµές συγκεκριµένων φαρµάκων της συγκεκριµένης εται-
ρείας; Παρακολουθούσαν ή όχι την εξέλιξη των τιµολογήσεων,
τη σύνταξη των µελετών που κατέτειναν στη δήθεν επιστηµονική
θωράκιση των επιλογών της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Υγείας; Ευνοήθηκε η εν λόγω εταιρεία σε σχέση µε άλλες ως
προς την τάχιστη τιµολόγηση και αποζηµίωση των φαρµάκων,
ναι ή όχι; 

Δεν έδωσε κανένας απάντηση σε αυτά τα κρίσιµα ερωτήµατα.
Ή µήπως όλα αυτά έγιναν, αλλά δεν τα έβλεπαν αυτοί που κυ-
βερνούσαν, δεν τα ήξεραν ή δεν τα επεδίωκαν; 

Και τολµάνε σήµερα ορισµένοι να µας καταγγέλλουν και ως
σκευωρούς, ότι εµείς πείσαµε τους µάρτυρες να καταθέσουν,
εµείς πείσαµε τους δικαστές να πάρουν καταθέσεις και να υπά-
γουν µάρτυρες σε καθεστώς προστασίας κι αφού τη στήσαµε
αυτή τη σκευωρία, τώρα επιλέγουµε και να την κουκουλώσουµε.
Διότι αυτό ισχυρίστηκαν και αποχώρησαν από την επιτροπή,
αυτό ισχυρίστηκαν και αποχώρησαν και από τη συνεδρίαση σή-
µερα. 

Θα ήθελαν, όµως, να είναι έτσι. Θα ήθελαν να έχουµε επιδίωξη
να το κουκουλώσουµε. Δυστυχώς, όµως, γι’ αυτούς, ούτε εγώ
ούτε η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία που στηρίζει αυτή την Κυ-
βέρνηση έχουµε καµµία πρόθεση να κουκουλώσουµε, να συγκα-
λύψουµε και να σιωπήσουµε. 

Αντίθετα, σκοπεύουµε να ακολουθήσουµε τη µοναδική διαδι-

κασία –γιατί δεν υπάρχει άλλη- που µπορεί να ρίξει φως στην
υπόθεση και να µην επιτρέψει τη σύντοµη παραγραφή των αδι-
κηµάτων για τα οποία καταγγέλλονται. Κι αυτή η µοναδική διαδι-
κασία είναι η επιστροφή του φακέλου στην τακτική δικαιοσύνη,
που είναι και η µόνη αρµόδια για να αποφασίσει. 

Και επειδή αυτό το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά, γι’ αυτό και εκ-
φράζουν αυτή τη νευρικότητα και αυτήν την επιθετικότητα. Γι’
αυτό και αποχώρησαν από την επιτροπή. 

Με τι επιχείρηµα αποχώρησαν από την επιτροπή; Ότι δήθεν
εκεί έπρεπε να γίνει η διερεύνηση. Αλήθεια ποιον κοροϊδεύουν;
Εάν γινόταν εκεί η διερεύνηση, πράγµα που θα προϋπέθετε ότι
η επιτροπή θα δεχόταν λανθασµένα την αρµοδιότητά της, τότε
όλα θα κατέληγαν στον Καιάδα της παραγραφής. 

Και επειδή εµείς δεν παίξαµε αυτό το παιχνίδι, επειδή στέλ-
νουµε την υπόθεση στην τακτική δικαιοσύνη, γι’ αυτό και επέλε-
ξαν έναν άλλο δρόµο. Ποιο δρόµο; Τον δρόµο της τροµοκρά-
τησης των προστατευόµενων µαρτύρων και της συκοφάντησης
και τροµοκράτησης των δικαστικών λειτουργών. Και µάλιστα µε
µηνύσεις εναντίον των δικαστών, οι οποίες κατέληξαν φυσικά
εκεί που άξιζε να καταλήξουν.

Και à propos, άκουσα και τις δηλώσεις του κ. Σαµαρά προχθές
–εάν δεν είναι αυτό η πιο αισχρή παρέµβαση στη δικαιοσύνη,
τότε τι είναι;- που είπε ότι η υπόθεση θα ανασυρθεί από το αρ-
χείο. Πού το ξέρει ο κ. Σαµαράς ότι θα ανασυρθεί από το αρχείο;
Εάν γίνει κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, -ακούστε!- θα ανασύ-
ρουν οι δικαστές την υπόθεση από το αρχείο. Μήπως σκοπεύει
να διορίσει κανέναν κολλητό του στην εισαγγελία του Αρείου
Πάγου; Δεν αποκλείεται. Το έχει ξανακάνει άλλωστε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και για να τελειώνουµε, ένα πράγµα είναι η δικαστική διερεύ-

νηση της υπόθεσης, που έχει πάρει ήδη τον δρόµο της. Αλλά ένα
άλλο πράγµα από το οποίο δεν γλιτώνει κανείς –ξέρετε- είναι η
λαϊκή συνείδηση. Και όλοι φαντάζοµαι κυκλοφορούµε και κυκλο-
φορούµε µε τον κόσµο και ακούµε. Και γνωρίζουµε τι λέει ο κό-
σµος έξω για την υπόθεση της «NOVARTIS». Λέει ότι κάποιοι τα
πήραν, κάποιοι πλούτισαν και µακάρι να βρεθούν ικανά στοιχεία
ώστε να τιµωρηθούν. Για το πρώτο, ότι τα πήραν, είναι βέβαιοι.
Για το ότι θα τιµωρηθούν, υπάρχει πράγµατι αµφιβολία. Αυτά
λέει ο κόσµος. 

Και ξέρετε γιατί τα λέει αυτά ο κόσµος; Γιατί δεν θα τους µάθει
τώρα αυτούς που µας κυβέρναγαν για χρόνια. Τους γνωρίζει
πάρα πολύ καλά. Τους γνωρίζει –ξέρετε- γιατί όλα αυτά τα τερα-
τουργήµατα τα οποία βρίσκουµε µπροστά µας χρόνια τώρα, είναι
δικά τους κατασκευάσµατα. Είναι δικός τους ο νόµος περί ευθύ-
νης Υπουργών. Δικό τους είναι και το παραδικαστικό σύστηµα.
Δική τους και η διαπλοκή µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπως
και οι «κουµπάροι». Δικός τους είναι και ο Τσοχατζόπουλος, ο
Χριστοφοράκος, ο Μαντέλης, ο Τσουκάτος, ο Παπαγεωργόπου-
λος, ο Παπαντωνίου και ο κ. Παπασταύρου -που θα έπρεπε η
χώρα να έχει άλλους δέκα, όπως µας είχε πει ο κ. Σαµαράς- που
βρίσκεται πίσω από κάθε off shore, η οποία έχει συσταθεί τα τε-
λευταία χρόνια στη χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Δικά τους επίσης, είναι επίσης και τα υποβρύχια. Δική τους

είναι και η «SIEMENS». Δικά τους είναι και τα «µαύρα» ταµεία, οι
offshore, τα αδήλωτα του πόθεν έσχες, τα θαλασσοδάνεια των
400 εκατοµµυρίων στα κόµµατά τους, που θέλουν να τα πληρώ-
σει ο ελληνικός λαός. Δικά τους, βεβαίως, είναι και τα ξεχασµένα
στικάκια και τα δάνεια «µπαλόνια». Και τώρα βεβαίως δική τους
είναι και η «NOVARTIS». Δεν εκπλήσσεται ο ελληνικός λαός.

Και αυτό ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν προκύπτει
µόνο από τις καταθέσεις των προστατευόµενων και των υπόλοι-
πων µαρτύρων. Προκύπτει από το σηµείωµα του κ. Σαµαρά µε
τα δικά του γράµµατα στον κ. Φρουζή. Ο κ. Σαµαράς στην προ-
ηγούµενη παρουσία του στην αρχική συνεδρίαση εδώ στην
Βουλή, κάπου ανάµεσα σε ένα ακροδεξιό παραλήρηµα και στις
κουτσαβάκικες απειλές του για το πόσο πολύ θα µας κυνηγήσει
και πόσο µέχρι το τέλος θα µας πάει, δεν παρέλειψε να διαβε-
βαιώσει το Σώµα ότι τον κ. Φρουζή δεν τον είχε συναντήσει ποτέ
ιδιωτικά, παρά µονάχα µπροστά στις κάµερες της δηµόσιας τη-
λεόρασης. Μάλλον, ο κ. Σαµαράς είχε συνήθεια µπροστά στις
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κάµερες της ΝΕΡΙΤ να µοιράζει δεξιά και αριστερά το τηλέφωνο
του κ. Σταϊκούρα. Έτσι φαίνεται. Και ποιος ήταν τότε ο κ. Σταϊ-
κούρας; Ήταν ο πολιτικός προϊστάµενος του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους. 

Και αναρωτιέµαι: Έχουν όλοι οι πολίτες στους οποίους χρω-
στάει το δηµόσιο αυτήν την προνοµιακή σχέση µε τον προϊστά-
µενο του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους; Είναι ερωτήµατα τα
οποία δεν φρόντισε κανένας να απαντήσει κατά τη σηµερινή συ-
νεδρίαση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Και, βεβαίως, η απόλυτη ιδιοκτησία του σκανδάλου «NOVAR-
TIS» από την προηγούµενη κυβέρνηση προκύπτει επίσης και από
τις αυστηρές οδηγίες, που είδαν το φως της δηµοσιότητας, του
κ. Φρουζή στον τότε Υπουργό Υγείας, τον κ. Γεωργιάδη. Γιατί,
βεβαίως, -πώς να το κάνουµε;- είναι και θέµα, αν θέλετε, αξιο-
πρέπειας. Τέτοιοι ήταν φαίνεται. Όχι µόνο υπάκουα παιδιά της
τρόικας, αλλά και υπάκουα παιδιά των πολυεθνικών και των επι-
χειρηµατιών αφεντικών τους. Αντί, λοιπόν, να είναι υπηρέτες του
λαού, όπως θα έπρεπε, έγιναν υπηρέτες του κάθε κ. Φρουζή, ο
οποίος τους έστελνε αυστηρά µηνύµατα µε οδηγίες για το τι πρέ-
πει να κάνουν. 

Προκύπτει, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ιδιο-
κτησία του σκανδάλου -το ownership, που λένε και οι θεσµοί- από
την προηγούµενη κυβέρνηση και από την ίδια την έκθεση της
«NOVARTIS», η οποία είδε το φως της δηµοσιότητας από την ει-
σαγγελική έρευνα, η οποία αξιολογούσε –προσέξτε- ένα προς
ένα τα πολιτικά στελέχη όχι µόνο της Κυβέρνησης τότε, αλλά και
της αντιπολίτευσης. Βλέπω εδώ τον Παύλο Πολάκη, ο οποίος
τότε ήταν ένας απλός Βουλευτής, αλλά είχε αξιολόγηση κανο-
νικά. Και πολλοί άλλοι είχαν φάκελο. Γιατί; Γιατί µιλούσαν για το
φάρµακο και αυτοί τους παρακολουθούσαν. 

Και τι προκύπτει, λοιπόν, από αυτήν την αξιολόγηση; Προκύ-
πτει η προνοµιακή σχέση των στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας
µε την εταιρεία και φυσικά η όχι και τόσο θετική άποψη για τα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν το πηγαίναν το γράµµα, δεν προ-
ωθούσαν τη γραµµή της εταιρείας. Τι να κάνουµε; Προϊόν σκευω-
ρίας, λοιπόν, και αυτό. Ας είναι.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ας έχουµε κατά νου, όµως, ότι αυτά που έχουµε δει προφανώς

δεν είναι τίποτα µπροστά σε αυτά τα οποία αναµένεται να βγουν.
Δεν το λέω επειδή γνωρίζω κάτι, αλλά το λέω επειδή εξαιτίας
αυτού του νόµου και της υποχρέωσης της συνταγµατικής των δι-
καστών µόλις πέφτουν σε πολιτικά πρόσωπα να παραδίδουν τον
φάκελο στη Βουλή, είµαστε σε πολύ πρωτόλειο στάδιο της έρευ-
νας, σε πολύ αρχικό στάδιο της έρευνας. 

Οπότε, λοιπόν, αυτό το οποίο αποφασίζουµε σήµερα είναι να
γυρίσουµε την υπόθεση στη δικαιοσύνη για να συνεχίσει η έρευ-
να. Προσερχόµαστε στη σηµερινή ψηφοφορία, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, µε ένα απλό και καθαρό αίτηµα που ο κάθε πολίτης
µπορεί να αντιληφθεί ως απολύτως αυτονόητο, δηλαδή να συ-
νεχιστεί η έρευνα από την τακτική δικαιοσύνη, η οποία θα ελέγξει
τα αδικήµατα τα οποία δεν εµπίπτουν στον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών. Συγκεκριµένα, τα αδικήµατα που αφορούν τις πρά-
ξεις δωροδοκίας και δωροληψίας, καθώς και της νοµιµοποίησης
παράνοµων εσόδων για τις οποίες η Βουλή είναι αναρµόδια τόσο
για τη δίωξη όσο και για την εκδίκασή τους.

Και γιατί πρέπει να συµβεί αυτό; Οι λόγοι είναι απολύτως ξε-
κάθαροι. Σε ό,τι αφορά τα εγκλήµατα της δωροληψίας και δω-
ροδοκίας και της νοµιµοποίησης παράνοµων εσόδων δεν είναι
ούτε νοµικά δυνατό ούτε συµβατό µε οποιαδήποτε λογική να
συνδέονται µε την εκτέλεση των καθηκόντων του Υπουργού. Η
αναγνώριση ότι τα παραπάνω ερευνόµενα εγκλήµατα δεν τε-
λούνται κατά την άσκηση των καθηκόντων και εποµένως δεν υπά-
γονται στην αρµοδιότητα της Βουλής, ουσιαστικά αποτρέπει την
υπαγωγή τους στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 86 του Συντάγ-
µατος. 

Διότι πού θα καταλήγαµε στην περίπτωση εφαρµογής του πε-
ριβόητου άρθρου 86; Στην εξάλειψη των ποινικών ευθυνών, στην
ατιµωρησία, πιο απλά, των ελεγχόµενων προσώπων λόγω παρέ-
λευσης της αποσβεστικής προθεσµίας.

Και για να γίνω σαφέστερος, επιτρέψτε µου να σας παραθέσω
το απόσπασµα από το πόρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής για τη διεξαγωγή Προκαταρκτικής Εξέτασης κατά του
πρώην Υπουργού Οικονοµικών, του κ. Παπακωνσταντίνου, που
θυµίζω ότι δεν είχε συντάξει η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά άλλη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, ΠΑΣΟΚ -
Νέας Δηµοκρατίας. Το είχε συντάξει και το είχε ψηφίσει. 

Τι έλεγε τότε; Το διαβάζω, γιατί αυτά πρέπει να ακουστούν και
να καταγραφούν στα Πρακτικά. Έλεγε, λοιπόν, το πόρισµα:
«Εποµένως, κατά την ορθότερη και κρατούσα άποψη η εκβίαση,
άρθρο 385 Ποινικού Κώδικα, η παθητική δωροδοκία αδιαφόρως
του χρόνου λήψης του δώρου και η νοµιµοποίηση εσόδων από
εγκληµατική δραστηριότητα δεν εµπίπτουν στην εξαιρετική δι-
καιοδοσία της Βουλής και του ειδικού δικαστηρίου, αλλά στη συ-
νήθη δικαιοδοσία των κοινών ποινικών δικαστηρίων, στα οποία
υπάγονται όλοι οι πολίτες, ακόµη και αν συναρτώνται µε αδίκηµα
που έχει τελεστεί κατά την άσκηση των καθηκόντων του Πρωθυ-
πουργού, Υπουργού ή Υφυπουργού.

Ισχύουν για αυτά –συνέχιζε- οι κοινές διατάξεις του Ποινικού
Δικαίου και του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας περί δίωξης, ανά-
κρισης, αναρµοδιότητας και παραγραφής και δεν συντρέχει ο δι-
καιολογητικός λόγος εφαρµογής του άρθρου 86 του Συντάγµα-
τος και των εκτελεστικών αυτών νόµων».

Εποµένως, δεν στέκει εδώ ο ισχυρισµός, που ακούσαµε από
τους εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης ότι κάποιος πάει τάχα να
τους παγιδεύσει, διότι η άποψη που κατέθεσε στην επιτροπή και
καταθέτει σήµερα στην Ολοµέλεια η κυβερνητική πλειοψηφία
δεν είναι µια νέα άποψη, ούτε έχει χαρακτήρα συγκυριακής σκο-
πιµότητας. Είναι άποψη διαχρονική, η οποία έχει κατ’ αναλογία
διατυπωθεί και στο παρελθόν σε χρόνο ανύποπτο µε τον πλέον
επίσηµο, σαφή και κατηγορηµατικό τρόπο και µάλιστα –επανα-
λαµβάνω- όχι από τις δυνάµεις που σήµερα συγκροτούν στην
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. 

Αυτή τη θέση, την απολύτως κρατούσα στη νοµική θεωρία κα-
λείται να υιοθετήσει σήµερα η Βουλή, ώστε να συνεχιστεί –επα-
ναλαµβάνω- η έρευνα από τις δικαστικές αρχές, οι οποίες µε
υψηλό αίσθηµα επαγγελµατισµού, ευσυνειδησίας και σε συνθή-
κες απόλυτης ανεξαρτησίας είµαι βέβαιος ότι θα προβούν στις
απαραίτητες περαιτέρω ενέργειες. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την καθαρή θέση, ποιο είναι το αν-
τίθετο επιχείρηµα που ακούσαµε σήµερα; Το κυνικό επιχείρηµα
ότι τα εγκλήµατα δωροδοκίας, δωροληψίας και νοµιµοποίησης
εσόδων από παράνοµη δραστηριότητα, εφόσον τελέστηκαν,
αυτό συνέβη στο πλαίσιο της άσκησης των καθηκόντων τους από
Υπουργούς ή άλλους κυβερνητικούς παράγοντες. Εποµένως, εµ-
πίπτουν στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Άρα, ψεκάστε, σκου-
πίστε, τελειώσατε. Αυτό ακούσαµε! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι λέει

στον ελληνικό λαό σήµερα η αντιπολίτευση; Με δύο λόγια λέει
ότι οι εµπλεκόµενοι στην υπόθεση της «NOVARTIS», αθώοι ή ένο-
χοι δεν έχει σηµασία, έπραξαν, αν έπραξαν, και ό,τι έπραξαν στα
πλαίσια των καθηκόντων τους. Υπέρ πίστεως και πατρίδος, δη-
λαδή. Και στα πλαίσια των καθηκόντων των Υπουργών πήγαν,
εάν πήγαν -θα διερευνηθεί από τη δικαιοσύνη- τα πακέτα της
«NOVARTIS». Αυτό το επιχείρηµα -και µε συγχωρείτε, αν µακρη-
γόρησα- ήθελα να θέσω υπόψη του Σώµατος, αλλά και υπόψη
του ελληνικού λαού που µας παρακολουθεί. 

Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτά τα ιλαροτραγικά
επιχειρήµατα έχω την αίσθηση ότι παρακολουθούµε σήµερα ένα
πρωτοφανές ρεσιτάλ αµοραλισµού από τα πρόσωπα, που έχουν
ταυτιστεί µε την κατάρρευση της χώρας, µε το όργιο της διαπλο-
κής και µε τις περιπέτειες, που έζησε η χώρα τα τελευταία χρό-
νια, µε την άρση µεγάλου µέρους της εθνικής κυριαρχίας.

Σήµερα η επιχειρηµατολογία της αντιπολίτευσης, αλλά και η
επιλογή της να αποχωρήσει για άλλη µια φορά από την ψηφο-
φορία καθιστά, θα έλεγα, ξεκάθαρο ένα πράγµα: ότι εκτός από
την άβυσσο, που µας χωρίζει στην ιδεολογία, που φροντίζει ο κ.
Μητσοτάκης µε τις συχνές παρεµβάσεις του να την αποσαφηνί-
ζει διαρκώς, µας χωρίζει ένα απέραντο χάσµα και στο επίπεδο
της ηθικής. Λοιδορούν χωρίς κανέναν απολύτως δισταγµό στοι-
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χειώδεις κανόνες λογοδοσίας, δηµοκρατικού κοινωνικού ελέγ-
χου, διαφάνειας και απόδοσης δικαιοσύνης. 

Θα πρέπει, όµως, να γνωρίζουν ότι µια συντεταγµένη πολιτεία
έχει ισχυρά αντισώµατα απέναντι στον αµοραλισµό και τον κυνι-
σµό σε κάθε του έκφανση. Το ισχυρότερο όλων είναι δηµοκρα-
τικός έλεγχος του πολιτικού συστήµατος και η ανεξαρτησία της
δικαιοσύνης. Αυτά τα δύο στοιχειά είναι συστατικά στοιχεία για
την Ελλάδα που πιστεύω οραµατίζεται ο κάθε πολίτης αυτής της
χώρας. Αυτά ακριβώς είναι που υπερασπιζόµαστε στην πράξη. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας καλώ σή-
µερα να κάνουµε το αποφασιστικό βήµα σε µια υπόθεση που έχει
στοιχίσει οικονοµικά, κοινωνικά και ηθικά στην πατρίδα µας. Η
δικαιοσύνη εκ του ρόλου της θα αναλάβει το ύψιστο έργο έναντι
της κοινωνίας, να χυθεί άπλετο φως, να αναζητηθούν και να τι-
µωρηθούν οι ένοχοι, αυτοί οι οποίοι όντως είναι ένοχοι. Διότι πο-
λιτικά ένοχοι είναι –και εκτίουν ήδη ποινή, την ποινή της πολιτικής
παρακµής- πολλοί. Η δικαιοσύνη, όµως, πρέπει να αποδώσει ευ-
θύνες -και να αποδοθεί- και για το ποινικό σκέλος της ενοχής σε
όσους πραγµατικά είναι ένοχοι, το επαναλαµβάνω. Πρέπει βε-
βαίως να τιµωρηθούν για τις πράξεις τους. Διότι η Ελλάδα στη
νέα εποχή πρέπει να είναι απαλλαγµένη, τόσο από τις αµαρτίες
του παρελθόντος, όσο όµως και από τα βαρίδια του παρελθόν-
τος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο Βουλευτής κ. Θε-

οχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό από 21 Μαΐου 2018 έως και 25 Μαΐου 2018 λόγω
υποχρεώσεων. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, ο Βουλευτής Αττικής κ. Γεώργιος Μαυρωτάς ζητεί

άδεια µίας ηµέρας, στις 23 Μαΐου 2018, για µετάβαση στις Βρυ-
ξέλλες και επίσκεψη στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί του διανεµηθέντος πορίσµατος της Ειδικής Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Προκαταρκτικής Εξέτασης, συσταθείσας µε
την από 21-2-2018 απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής και την
υπ’ αριθµ. πρωτ. 3169/2285/28-2-2018 απόφαση του Προέδρου
της Βουλής, για την άσκηση ή µη δίωξης κατά των πρώην Πρω-
θυπουργών: 1) Αντωνίου Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πικραµµένου και
κατά των πρώην Υπουργών: 1) Δηµητρίου Αβραµόπουλου, 2) Αν-
δρέα Λοβέρδου, 3) Ανδρέα Λυκουρέντζου, 4) Μάριου Σαλµά, 5)
Σπυρίδωνος - Αδώνιδος Γεωργιάδη, 6) Ιωάννη Στουρνάρα, 7)
Ευάγγελου Βενιζέλου, 8) Γεωργίου Κουτρουµάνη για την ενδε-
χόµενη τέλεση των αδικηµάτων: α) της δωροληψίας πολιτικών
αξιωµατούχων (άρθρο 159 παρ. 1 Π.Κ., όπως αντικαταστάθηκε
µε την υποπαρ. ΙΕ4 του άρθρου πρώτου του ν.4254/2014), β) της
παθητικής δωροδοκίας (άρθρο 235 παρ. 1-2 Π.Κ., όπως ίσχυε µε
το άρθρο δεύτερο παρ. 1 του ν.3666/2008 και µε την παρ. 9α του
άρθρου 24 του ν.3943/2011) και γ) της νοµιµοποίησης εσόδων

από παράνοµες δραστηριότητες (άρθρο 2 παρ. 2 α, γ και δ του
ν.3691/2008), σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στο πόρισµα και
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 86 του Συντάγµατος, 153
επ. του Κανονισµού της Βουλής και του ν.3126/2003 «Ποινική ευ-
θύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ακολουθήσει µυστική ψηφο-
φορία και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 157 και του άρθρου 73 του Κανονισµού
της Βουλής για την πρόταση της επιτροπής και χωριστά για κάθε
καταγγελλόµενη πράξη για την οποία ζητά άσκηση ή µη δίωξης
των κυρίων Αντωνίου Σαµαρά, Παναγιώτη Πικραµµένου, Δηµη-
τρίου Αβραµόπουλου, Ανδρέα Λοβέρδου, Ανδρέα Λυκουρέντζου,
Μάριου Σαλµά, Σπυρίδωνος - Αδώνιδος Γεωργιάδη, Ιωάννη
Στουρνάρα, Ευάγγελου Βενιζέλου και Γεωργίου Κουτρουµάνη.

Σας υπενθυµίζω ότι οι Βουλευτές κυρίων Βενιζέλος Ευάγγε-
λος, Γεωργιάδης Σπυρίδων - Άδωνις, Λοβέρδος Ανδρέας, Σαλ-
µάς Μάριος και Σαµαράς Αντώνιος δεν θα µετέχουν στην
ψηφοφορία και λήψη απόφασης για την άσκηση ή µη δίωξης που
τους αφορά, όπως προβλέπεται από την παράγραφο 8 του άρ-
θρου 155 του Κανονισµού της Βουλής.

Η διεξαγωγή της ψηφοφορίας θα γίνει µε µία ανάγνωση του
καταλόγου, θα είναι αυτοτελής για κάθε πρόσωπο και θα διεξαχ-
θεί σε δέκα χωριστές ψηφοδόχους. Πάνω στην ψηφοδόχο δεν
θα αναγράφεται όνοµα. Θα αναγράφεται µόνο ένας αριθµός. Οι
ψηφοδόχοι έχουν τοποθετηθεί µε βάση την αλφαβητική σειρά
του επωνύµου των προσώπων, κατά των οποίων στρέφεται η
πρόταση. 

Ειδικότερα: 
Η ψηφοδόχος νούµερο 1 αφορά τον κ. Αβραµόπουλο Δηµή-

τριο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 2 αφορά τον κ. Βενιζέλο Ευάγγελο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 3 αφορά τον κ. Γεωργιάδη Σπυρίδωνα

- Άδωνι.
Η ψηφοδόχος νούµερο 4 αφορά τον κ. Κουτρουµάνη Γεώργιο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 5 αφορά τον κ. Λοβέρδο Ανδρέα.
Η ψηφοδόχος νούµερο 6 αφορά τον κ. Λυκουρέντζο Ανδρέα.
Η ψηφοδόχος νούµερο 7 αφορά τον κ. Πικραµµένο Πανα-

γιώτη.
Η ψηφοδόχος νούµερο 8 αφορά τον κ. Σαλµά Μάριο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 9 αφορά τον κ. Σαµαρά Αντώνιο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 10 αφορά τον κ. Στουρνάρα Ιωάννη.
Για τη διεξαγωγή της µυστικής ψηφοφορίας σας έχουν διανε-

µηθεί δέκα ψηφοδέλτια µε τα ονόµατα των κυρίων Αβραµόπου-
λου Δηµητρίου, Βενιζέλου Ευάγγελου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνος -
Αδώνιδος, Κουτρουµάνη Γεωργίου, Λοβέρδου Ανδρέα, Λυκου-
ρέντζου Ανδρέα, Πικραµµένου Παναγιώτη, Σαλµά Μάριου, Σα-
µαρά Αντωνίου και Στουρνάρα Ιωάννη.

Σας έχουν διανεµηθεί, επίσης, ισάριθµα λευκά ψηφοδέλτια,
καθώς και ισάριθµοι λευκοί φάκελοι, στους οποίους είναι τυπω-
µένοι οι αριθµοί από το 1 έως το 10 που αντιστοιχούν στις ψη-
φοδόχους για τις οποίες προορίζονται. 

Δείγµατα των ψηφοδελτίων καθώς και το διανεµηθέν πόρισµα
της επιτροπής θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης.

(Τα προαναφερθέντα δείγµατα ψηφοδελτίων καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σε κάθε ψηφοδέλτιο,
κάτω από τον τίτλο «ΨΗΦΟΔΕΛΤΙΟ» αναγράφεται ο αριθµός της
ψηφοδόχου που αφορά σε καθένα από τα ανωτέρω αναφερό-
µενα πρόσωπα. 

Σας έχει διανεµηθεί, επιπλέον, ένας πίνακας µε την αντιστοιχία
του ονόµατος του κάθε προσώπου και αριθµού ψηφοδόχου που
το αφορά.

Η ψήφος για την άσκηση ή µη δίωξης κατά των ανωτέρω ανα-
φεροµένων προσώπων εκφράζεται µε σταυρό κάτω από µία από
τις λέξεις «ΝΑΙ», «ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και δια-
βίβαση στον αρµόδιο εισαγγελέα, ή «ΠΑΡΩΝ». Εφόσον το ψη-
φοδέλτιο δεν φέρει κανένα σταυρό, τότε αυτό προτείνω να
θεωρείται άκυρο. 

Επίσης, κατά την καταµέτρηση τα ψηφοδέλτια που θα βρε-
θούν σε λάθος κάλπη, προτείνω να θεωρούνται άκυρα.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Επίσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 10 του άρθρου 73 του

Κανονισµού της Βουλής, σε περίπτωση ασυµφωνίας µεταξύ του
αριθµού των ψηφοδελτίων και του αριθµού των ψηφισάντων,
επαναλαµβάνεται η καταµέτρηση. Εάν και µετά τη νέα αυτή κα-
ταµέτρηση διαπιστωθεί ότι ο αριθµός των ψηφοδελτίων είναι µε-
γαλύτερος από τον αριθµό των ψηφισάντων, καταστρέφεται,
πριν από τη διαλογή, αριθµός ψηφοδελτίων ίσος µε τον αριθµό
των επιπλέον ψηφοδελτίων. 

Με την εκφώνηση του ονόµατός του κάθε Βουλευτής θα προ-
σέρχεται στην ψηφοδόχο, όπου θα εναποθέτει τον φάκελο µε
την ψήφο του στην αντίστοιχη κάλπη και επί της ψηφοδόχου συ-
νάδελφοι θα επιβεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συνα-
δέλφου που ψηφίζει. 

Η εκφώνηση του ονόµατος επί του καταλόγου των Βουλευτών
και ψηφολεκτών θα πραγµατοποιηθεί στο τέλος της εκφώνησης
των ονοµάτων των υπολοίπων Βουλευτών για λόγους εύρυθµης
λειτουργίας της διαδικασίας.

Σας γνωστοποιώ, επίσης, ότι στο Προεδρείο έχουν αποσταλεί
σφραγισµένες επιστολές από συναδέλφους Βουλευτές και µέλη
της Κυβέρνησης και Υφυπουργούς, τους κ.κ. Κοτζιά Νικόλαο,
Κουντουρά Έλενα, Τσιρώνη Ιωάννη, Αθανασίου Αθανάσιο, Σκου-
ρολιάκο Παναγιώτη, που ευρίσκονται σε αποστολή της Βουλής
και της Κυβέρνησης στο εξωτερικό, για συµµετοχή στη µυστική
ψηφοφορία, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής.

Τα ψηφοδέλτιά τους βρίσκονται µέσα σε σφραγισµένους φα-
κέλους. Ο κάθε φάκελος, ο οποίος αναγράφει εντύπως τον
αριθµό της κάλπης που προορίζεται, εσωκλείεται σε έναν µεγα-
λύτερο φάκελο, επίσης κλειστό, ο οποίος αναγράφει το όνοµα
του Βουλευτή ή του µέλους της Κυβέρνησης που ψηφίζει µε επι-
στολική ψήφο. Ο φάκελος συνοδεύεται από διαβιβαστικό έγ-
γραφο που απευθύνεται στον Πρόεδρο της Βουλής και αντί-
γραφό τους θα κατατεθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης.

Καλούνται επί του καταλόγου η Γραµµατέας της Βουλής και
Βουλευτής Έβρου κ. Αναστασία Γκαρά από τον Συνασπισµό Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς και ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. Απόστολος
Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Καλούνται, επίσης, ως ψηφολέκτες: 
Για την πρώτη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής

δίωξης για τον πρώην Υπουργό και Επίτροπο κ. Δηµήτρη Αβρα-
µόπουλο, η Βουλευτής Πιερίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ελισσάβετ Σκούφα και η Βουλευτής Καστοριάς της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία Αντωνίου.

Για τη δεύτερη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ. Ευάγγελο Βενι-
ζέλο, η Βουλευτής Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Παναγιώτα Δριτσέλη και η Βουλευτής Σερρών της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή Αραµπατζή.

Για την τρίτη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής δίω-
ξης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι
Γεωργιάδη, ο Βουλευτής Κυκλάδων του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς κ. Νικόλαος Συρµαλένιος και ο Βουλευτής
Πρεβέζης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέργιος Γιαννάκης.

Για την τέταρτη κάλπη, που αφορά στην άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Υπουργό κ. Κουτρουµάνη Γεώργιο, o Βου-
λευτής Ξάνθης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ευστάθιος Γιαννακίδης και ο Βουλευτής Θεσπρωτίας της Νέας
Δηµοκρατίας ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας. 

Για την πέµπτη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ. Ανδρέα Λοβέρ-
δο, η Βουλευτής Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη και ο Βουλευτής Λευκάδος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Καββαδάς. 

Για την έκτη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής δίω-
ξης για τον πρώην Υπουργό κ. Λυκουρέντζο Ανδρέα, ο Βουλευ-
τής Καβάλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κωνσταντίνος Μορφίδης και ο Βουλευτής Αχαΐας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Ανδρέας Κατσανιώτης.

Για την έβδοµη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Πρωθυπουργό κ. Παναγιώτη Πικραµµένο,
ο Βουλευτής Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Σταύρος Αραχωβίτης και ο Βουλευτής Δωδεκανήσου της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολας. 

Για την όγδοη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ. Μάριο Σαλµά, η
Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Μαρία Τριανταφύλλου και η Βουλευτής Β’ Περιφέ-
ρειας Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνη Μάρ-
κου. 

Για την ένατη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Πρωθυπουργό και Βουλευτή κ. Αντώνιο
Σαµαρά, η Βουλευτής Κορινθίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Μαρία Θελερίτη και ο Βουλευτής Μαγνησίας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος Μπουκώρος.

Για τη δέκατη κάλπη, που αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης για τον πρώην Υπουργό και Διοικητή της Τράπεζας της
Ελλάδος κ. Ιωάννη Στουρνάρα, ο Βουλευτής Θεσπρωτίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μάριος Κάτσης και ο
Βουλευτής Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσων Φωτήλας. 

Παρακαλούνται οι κυρίες και κύριοι ψηφολέκτες να πάρουν τις
θέσεις τους.

Παρακαλώ να έχω την προσοχή σας. Λόγω της µη προσέλευ-
σης των συναδέλφων από τη Νέα Δηµοκρατία, που είχαν οριστεί
από την Κοινοβουλευτική τους Οµάδα ως ψηφολέκτες και επί
του καταλόγου στη σηµερινή διαδικασία, καλείται επί του κατα-
λόγου η Γραµµατέας της Βουλής και Βουλευτής της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφα-
λίδου. 

Καλούνται, επίσης, ως ψηφολέκτες οι Βουλευτές:
Ο Βουλευτής Αττικής της Ένωσης Κεντρώων κ. Δηµήτριος Κα-

βαδέλλας για την πρώτη, δεύτερη και τρίτη κάλπη, ο Ανεξάρτη-
τος Βουλευτής Μεσσηνίας κ. Δηµήτριος Κουκούτσης για την
τέταρτη και πέµπτη κάλπη και ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αχαΐας
κ. Νικόλαος Νικολόπουλος για τη έκτη, έβδοµη, όγδοη, ένατη και
δέκατη κάλπη. 

Πρόεδροι της εφορευτικής επιτροπής θα είναι, σύµφωνα µε
την παράγραφο 6 του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής:

Για την πρώτη κάλπη η κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής.

Για τη δεύτερη κάλπη η κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής.

Για την τρίτη κάλπη η κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής.

Για την τέταρτη κάλπη η κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής.

Για την πέµπτη κάλπη η κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής.

Για την έκτη κάλπη ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης, Ζ’ Αντιπρόεδρος
της Βουλής.

Για την έβδοµη κάλπη ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης, Ζ’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Για την όγδοη κάλπη ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης, Ζ’ Αντιπρό-
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εδρος της Βουλής.
Για την ένατη κάλπη ο κ. Γεώργιος Πάντζας, Κοσµήτορας της

Βουλής.  
Για τη δέκατη κάλπη ο κ. Γεώργιος Πάντζας, Κοσµήτορας της

Βουλής.
Τα Πρακτικά θα προσυπογράψει και ο Γραµµατέας της Βου-

λής, Βουλευτής Φθιώτιδος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς, κ. Ιωάννης Σαρακιώτης. 

Παρακαλώ τους κύριους ψηφολέκτες να προσέλθουν στην
κάλπη. Επαναλαµβάνω ότι οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι θα
επιβεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που
ψηφίζει. 

Παρακαλώ να προηγηθούν στην εκφώνηση του καταλόγου ο
κ. Παναγιώτης (Πάνος) Καµµένος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, η κ. Σωτηρία Βλάχου,
Βουλευτής Χαλκιδικής του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή και
ο κ. Χρήστος Χατζησάββας, Βουλευτής Κιλκίς του Λαϊκού Συν-
δέσµου - Χρυσή Αυγή.

Επισηµαίνεται ότι η ψήφος αφορά την άσκηση ή µη ποινικής
δίωξης. Δηλαδή η ψήφος στο «ΝΑΙ» σηµαίνει άσκηση ποινικής
δίωξης. Η ψήφος στο «ΟΧΙ» µε την επεξήγησή του, σηµαίνει δια-
πίστωση της αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον αρ-
µόδιο εισαγγελέα του πορίσµατος και κάθε πρωτότυπου εγγρά-
φου σχετικού µε τις αναφερόµενες ανωτέρω πράξεις και τα πρό-
σωπα.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου. 
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 
Οι σφραγισµένες επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προ-

εδρείο από τους συναδέλφους σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση και
διαλογή των ψηφοδελτίων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος. 

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ - ΔΙΑΛΟΓΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΛΟΓΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης µυστικής ψηφοφορίας:

Για τον πρώην Υπουργό κ. Αβραµόπουλο Δηµήτριο (Ψηφοδό-
χος Νούµερο 1):

Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 172 ψηφοδέλτια.
Άκυρο κανένα.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 4 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 168 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 3 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 168 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Βενιζέλο Ευάγγελο (Ψηφοδόχος

Νούµερο 2):
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 172 ψηφοδέλτια.
Άκυρο κανένα.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 167 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 166 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνι (Ψη-

φοδόχος Νούµερο 3):
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 171 ψηφοδέλτια.
Άκυρο 1 ψηφοδέλτιο.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 164 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 163 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Κουτρουµάνη Γεώργιο (Ψηφοδόχος

Νούµερο 4):

Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 171 ψηφοδέλτια.
Άκυρο 1 ψηφοδέλτιο.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 4 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 166 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 4 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 165 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Βρέθηκε ένα άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Λοβέρδο Ανδρέα (Ψηφοδόχος Νού-

µερο 5):
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 170 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 2 ψηφοδέλτια.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 165 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 164 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Λυκουρέντζο Ανδρέα (Ψηφοδόχος

Νούµερο 6):
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 170 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 2 ψηφοδέλτια.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 6 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 163 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 6 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 162 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Πικραµµένο Παναγιώτη (Ψηφοδό-

χος Νούµερο 7):
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 172 ψηφοδέλτια.
Άκυρο κανένα.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο: 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 165 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
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Ευρέθησαν 2 άκυρα ως προς την πρώτη πράξη.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 164 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθησαν 3 άκυρα ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Μάριο Σαλµά (Ψηφοδόχος νούµερο

8): 
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 168 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 4 ψηφοδέλτια.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 163 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές. 
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 162 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Για τον πρώην Πρωθυπουργό κ. Αντώνιο Σαµαρά (Ψηφοδόχος

νούµερο 9): 
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 171 ψηφοδέλτια.
Άκυρο 1 ψηφοδέλτιο.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 5 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν166 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 4 Βουλευτές. 
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 166 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη
Για τον πρώην Υπουργό κ. Στουρνάρα Ιωάννη (Ψηφοδόχος

νούµερο 10): 
Ψήφισαν συνολικά 172 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 172 ψηφοδέλτια
Έγκυρα 171 ψηφοδέλτια.
Άκυρο 1 ψηφοδέλτιο.
Λευκό κανένα.
Ως προς τη δωροληψία πολιτικών αξιωµατούχων και την πα-

θητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 7 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 164 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες, όπως αναγράφεται στο ψηφοδέλτιο:
«ΝΑΙ» ψήφισαν 6 Βουλευτές 
«ΟΧΙ» λόγω αναρµοδιότητας της Βουλής και διαβίβαση στον

αρµόδιο εισαγγελέα ψήφισαν 165 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Ευρέθη 1 άκυρο ως προς τη δεύτερη πράξη.
Κατόπιν των αποτελεσµάτων της διεξαχθείσης µυστικής ψη-

φοφορίας και σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 86 παρά-
γραφος 3 του Συντάγµατος, 157 παράγραφος 3, 73 του Κανονι-

σµού της Βουλής και του ν.3126/2003 περί ευθύνης υπουργών,
όπως ισχύουν, η Βουλή αποδεχόµενη την πρόταση του πορίσµα-
τος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για διενέργεια
Προκαταρκτικής Εξέτασης, σύµφωνα µε την απόφαση της Ολο-
µέλειας της Βουλής που λήφθηκε κατά τη συνεδρίαση της 21ης

Φεβρουαρίου 2018, σχετικά µε την υπόθεση «NOVARTIS», η
Βουλή αποφάσισε τη µη άσκηση ποινικής δίωξης λόγω αναρµο-
διότητας της Βουλής: 

Κατά του πρώην Πρωθυπουργού κ. Αντώνη Σαµαρά: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Πρωθυπουργού κ. Παναγιώτη Πικραµµένου: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Δηµητρίου Αβραµόπουλου: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο. 

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Ανδρέα Λοβέρδου: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Ανδρέα Λυκουρέντζου: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Μάριου Σαλµά: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Σπυρίδωνος - Αδώνιδος Γεωρ-
γιάδη:

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών
αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη Στουρνάρα: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο.

Κατά του πρώην Υπουργού κ. Ευάγγελου Βενιζέλου: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-

7892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δέλτιο.
Κατά του πρώην Υπουργού κ. Γεωργίου Κουτρουµάνη: 
Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη δωροληψία πολιτικών

αξιωµατούχων και την παθητική δωροδοκία, όπως αναγράφονται
στο ψηφοδέλτιο.

Με απόλυτη πλειοψηφία ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, όπως αναγράφεται στο ψηφο-
δέλτιο και όπως περιγράφονται στο πόρισµα, το οποίο ανακοι-
νώθηκε και καταχωρίστηκε στα Πρακτικά της ολοµέλειας της
Βουλής της συνεδρίασης της 30ης Απριλίου 2018 και αποτελεί
αναπόσπαστο µέρος της απόφασης αυτής, καθώς και των Πρα-

κτικών της σηµερινής συνεδρίασης και τη διαβίβαση διά του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των του Πορίσµατος της Επιτροπής και οποιουδήποτε πρωτότυ-
που εγγράφου κατέχει σχετικού µε τις αναφερόµενες πράξεις
και τα πρόσωπα στην Εισαγγελέα Εγκληµάτων Διαφθοράς Αθη-
νών διά της Εισαγγελέως του Αρείου Πάγου, για την άσκηση των
κατά νόµον πράξεων.

(Το προαναφερθέν πόρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής Προκαταρκτικής Εξέτασης καταχωρίζεται στα Πρα-
κτικά και της σηµερινής συνεδρίασης και έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7893



7894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7895



7896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7897



7898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7899



7900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7901



7902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7903



7904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7905



7906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7907



7908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7909



7910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7911



7912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7913



7914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7915



7916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7917



7918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7919



7920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7921



7922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7923



7924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7925



7926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7927



7928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7929



7930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7931



7932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7933



7934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7935



7936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7937



7938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7939



7940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7941



7942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7943



7944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7945



7946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7947



7948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7949



7950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7951



7952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7953



7954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7955



7956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7957



7958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7959



7960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7961



7962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7963



7964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7965



7966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7967



7968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7969



7970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7971



7972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7973



7974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7975



7976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 18 MΑΪΟΥ 2018 7977



7978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.17’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 21 Μαΐου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


